
 
 

 



peta 33 – rok 2020 tom IV 
Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2020” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednich latach, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilkanaście stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVN24bis – Fakty. 

Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest to jedyne 

utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory w 2019 roku do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polski. 

2019 rok też nie przyniósł przełomu. Należało opisać jeszcze rok 2020 z wyborami prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej. 

Rok 2020 również zapowiadał się obfitością faktów. Polska już piąty rok pod rządami Prawa 

i Sprawiedliwości, która to partia z całą zaciętością i premedytacją wprowadza we wszystkich 

dziedzinach życia „dobrą zmianę”, ustanawia swoją Polskę, nie licząc się z resztą społeczeństwa. 

Rok 2020 okazał się być brzemiennym rokiem, bo PiS musiał mieć nadal swojego prezydenta, 

a społeczeństwo podjęło próbę odsunięcia Andrzeja Dudy od prezydentury. 

W 2020 roku świat zaskoczyła pandemia wirusa Covid-19, popularnie zwanego: „koronawirus” – to 

już były i są nadal historyczne wydarzenia. 

Tom IV roku 2020 obejmuje wydarzenia września, października, listopada i grudnia. 
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Czyli o tym, jak paskudna jest polityka i pandemia. 

 





 

 

2020-09-01 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3969 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Potem jak odstali swoje do zmierzenia temperatury, w niemal wszystkich szkołach 

w Polsce pojawili się uczniowie. Muszą pamiętać o zachowaniu dystansu, często myć ręce, 

a rodzice złożyć deklaracje, że dzieci są zdrowe. Najważniejsze pytanie dotyczyło, jak długo 

szkoły zostaną otwarte? … 

 

PK: – Dziś rano na Westerplatte rozpoczęły się obchody 81 rocznicy wybuchu drugiej 

wojny światowej. W swoim przemówieniu przypomniał prezydent też Wieluń, bo to atakiem na 

to właśnie miasto zaczął się największy konflikt w dziejach ludzkości… 

 

PK: – Swietłana Tichanouska specjalnie dla Faktów TVN24: 

S.C.: – Nie jesteśmy już opozycją. Jesteśmy większością, a ta większość chce, aby 

prezydent odszedł, chce nowych wyborów. 

 

PK: – Na najwyższych szczeblach MSZ nie ma profesjonalnych dyplomatów. Po 

nowelizacji ustawy o IPN relacje z USA zupełnie się załamały, a tak długie zwlekanie z 

przyjęciem nowego ambasadora było co najmniej dziwne. To nie jest atak opozycji, a słowa 

Jacka Czaputowicza. Otwarcie też przyznał, że premier jest w sporze ze Zbigniewem Ziobro. 

Jakub Sobieniowski: – Jeszcze w tym tygodniu przyjedzie do Polski nowy ambasador 

Dojczlandu, czekał na to od maja, na zgodę polskiego rządu. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Lepiej późno niż wcale. 

JS: – Nie cieszy się z przyjazdu nowego dojczlandzkiego ambasadora ten były szef 

dyplomacji rządu PiS-u, Witold Waszczykowski: 

„…rząd Premier @BeataSzydlo wysłał do Berlina, Paryża, Londynu, Waszyngtonu, 

Moskwy i innych stolic profesorów uniwersyteckich. My otrzymujemy z Berlina 

szefa wywiadu. Ciekawe czasy…” 

Witold Waszczykowski, 

były minister spraw zagranicznych 

eurodeputowany PiS 

źródło: twitter,com/WaszczykowskiW 

JS: – Ale nie dodał, że chodzi nie tylko o wywiad dojczlandzki. Nowy ambasador był 

również pierwszym szefem wywiadu NATO. Miał też ojca w wermachcie, co według 

nieoficjalnych informacji było największą jego wadą w oczach Jarosława Kaczyńskiego. 

Radosław Sikorski, były minister spraw zagranicznych, eurodeputowany PO: – To są tylko 

czyjeś antyeuropejskie i antydojczlandzkie obsesje. Chcę przypomnieć kolegom z PiS 

i Kaczyńskiemu, że Dojczland jest naszym sojusznikiem, a nie wrogiem. 

JS: – Radosław Sikorski zyskał tego sojusznika w krytyce polityki zagranicznej rządów 

PiS-u, niedawnego szefa dyplomacji w rządzie PiS-u. Jacek Czaputowicz w tydzień po odejściu 

z gabinetu Mateusza Morawieckiego udzielił wywiadu Rzeczpospolitej, w którym twierdził, że: 

„…bez wzmocnienia kierownictwa resortu o kompetencje ściśle dyplomatyczne 

trudno będzie skutecznie prowadzić politykę zagraniczną. Na poziomie ministra 

i wiceministrów nie ma obecnie w MSZ nikogo, kto przeszedł przez szkołę 

dyplomatyczną, szczeble kariery czy był choćby na jakiejś placówce…” 

Jacek Czaputowicz 

były minister spraw zagranicznych 

źródło: „Rzeczpospolita” 

Sikorski, dalszy ciąg: – To są rządy bezczelnych partaczy i ich pociotków. To że do 

niedawna minister w tym rządzie to potwierdza, no, to bardzo gorzka satysfakcja dla nas. 

JS: – Jacek Czaputowicz na tyle zdenerwował polityków PiS-u, by Witold Waszczykowski 

pogratulował swojej partii i Mateuszowi Morawieckiemu udanego eksperymentu. To, 

oczywiście kpina z partii i Mateusza Morawieckiego za to, że Jacek Czaputowicz zastąpił 



Witolda Waszczykowskiego. Dwa lata temu decyzję o wymianie na stanowisku ministra spraw 

zagranicznych tak uzasadniał Jarosław Kaczyński: 

„…z tego punktu widzenia kandydatura pana ministra Czaputowicza jest pewnym 

eksperymentem, ale wierzę, że udanym…” 

Źródło: Gazeta Polska 

JS: – Jak widać, padło słowo eksperyment i do tego nawiązał Witold Waszczykowski po 

wywiadzie, jakiego udzielił Jacek Czaputowicz, w którym oficjalnie przyznał, że jest konflikt 

między Mateuszem Morawieckim i Zbigniewem Ziobro, o czym Fakty informowały już rok 

temu, wskazując na liczone w miesiącach nieobecności Zbigniewa Ziobry na posiedzeniach 

rządu… Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

PK: – Prezydent Warszawy prosi o pomoc w budowie mostu pontonowego potrzebnego po 

awarii oczyszczalni ścieków Czajka. Rząd pomoże, ale inaczej niż rok temu., wystawi też 

rachunek. Patrząc na skalę złośliwości i oskarżeń pod adresem Rafała Trzaskowskiego, to nawet 

jeśli nie cała opozycja widzi w nim swojego przywódcę, to za takiego uważają go najwięksi 

rywale… 

 

PK: – Idea LGBT jest sprzeczna z patriotyzmem – to słowa rzecznika praw dziecka i to nie 

jest pierwszy raz, kiedy urodzeni po wojnie, którzy nigdy nie ryzykowali życiem w obronie 

kraju, decydują o tym, kto jest, a kto nie jest patriotą. Bohaterowie tamtej wojny widzą to 

zupełnie inaczej… 

 

PK: – O północy zaczną obowiązywać nowe ograniczenia dotyczące lotów z i do Polski. 

Nie polecimy do 44 państw, w tym do USA, Hiszpanii czy na Maltę. W ostatniej chwili 

skreślone zostały Francja i Chorwacja… 

(Belize, Bośnia i Hercegowina, Brazylia, Czarnogóra, Królestwo Bahrajnu, Królestwo 

Eswatini, Hiszpania, Meksyk, Izrael, Katar, Kuwejt, Libia, Albania, Argentyna, Armenia, Chile, 

Republika Dominikańska, Ekwador, Gwatemala, Honduras, Indie, Irak, Kazachstan, Kolumbia, 

Kosowo, Kostaryka, Liban, Macedonia Północna, Republika Melediwów, Malta, Mołdawia, 

Namibia, Panama, Paragwaj, Peru, Republika Południowej Afryki, Republika Salwadoru, 

Republika Surinamu, Republika Zielonego Przylądka, Rumunia, Stany Zjednoczone Ameryki, 

Luksemburg, Boliwia, Wspólnota Bahamów). 

Z obowiązującej obecnie listy znikają Chiny, Bośnia i Serbia. 

 

PK: – Litwa, Łotwa i Estonia nałożyły sankcje na rządzących Białorusią, w tym na 

Aleksandra Łukaszenkę… 

 

PK: – 72 lata od powstania Izraela trzeba było czekać, aż rejsowy samolot poleci z Tel 

Awiwu do Abu Zabi… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Służbowo, czy dla przyjemności? 

- Ani jedno, ani drugie. 

- Pan skąd? 

- Z samolotu. 

- Iście francuskie poczucie humoru. 

- Słucham? 

- Skąd był lot? 

- Jeśli spojrzy pan w górę, zobaczy pan napis na tablicy – Paryż. A jeśli w dół, etykietę na 

bagażu z lotniska Charles de Gaulle. Poza poczuciem humoru mam też zmysł obserwacji. 

- Ja również, przekona się pan. Otworzyć! 

- Prędko, śpieszy mi się. 

- A, spokojnie, nie pali się. 

♣ 



2020-09-02 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4097 

Tvn24bis – Polska i świat – Michał Sznajder 

Branża na krawędzi. 

- Przez pół roku branża nie miała przychodów. 

- Sytuacja jest krytyczna. Ja myślę, że to trzeba mówić głośno, Myślę, że żadna branża tak 

nie ucierpiała jak nasza. Iwenty tak naprawdę z dnia nadzień przestały funkcjonować. 

- Usłyszeliśmy w ministerstwie, że powinniśmy się przebranżowić. 

[Event – kompleksowa organizacja imprez]. 

 

MS: – Pieniądze dla sędziów. 

- Pytanie: za co są te podwyżki? Wydaje się, że za lojalność wobec ministra polityka. 

Iustitia: – Sędzia, który delegowany do kancelarii prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, 

będzie zarabiał więcej niż prezydent Rzeczypospolitej Polskiej. 

Senator: – Należy brać pod uwagę też kontekst czasowy. Polska jest już w tej chwili 

w wysokiej gospodarce. 

 

MS: – Smartfonowe zagrożenie. 

- Nie zwracają uwagi, tylko widzą to, co przed sobą w telefonie. 

Policjantka: – Mężczyzna wszedł na torowisko, prawdopodobnie rozmawiając przez 

telefon komórkowy. 

 

MS: – Jak usprawnić Sanepid? Sytuacja w wielu placówkach jest dramatyczna. Sami 

pracownicy mówią o skrajnym przeciążeniu. Od początku pandemii, jak ustalił dziennikarz 

programu „czarno na białym”, pracują właściwie bez przerwy, odbierają setki telefonów 

dziennie i toną w papierach, ale i tak nie są w stanie pomóc wszystkim. 

Sebastian Wasilewski: – Jeden z najważniejszych polityków przyznał, że działalność 

Sanepidu, który jest teraz na pierwszej linii walki z koronawirusem, może potrzebować 

usprawnień. 

Wicemarszałek Sejmu: – Jeżeli główny inspektor sanitarny odczuwa brak kadry i jeżeli ta 

kadra wymaga rozszerzenia, no, to pewnie trzeba to zrobić. 

Jarosław Pinkas, główny inspektor sanitarny: – Najprościej jest powiedzieć: przepraszam. 

Inspekcja nie jest doskonała, inspekcja się zmienia, inspekcja musi się zmienić, mam nadzieję, 

że takich przypadków będzie mniej albo je wyeliminujemy. 

- Reportaż „czarno na białym” ukazał poważne problemy w dwóch stacjach Sanepidu: To 

przeciążony system telefoniczny w Nowym Sączu. Jeden telefon odbiera tam dziennie około 500 

telefonów. W materiale pokazano historię pracownika, który od marca pracuje codziennie bez 

ani jednego dnia przerwy. Miejscowa stacja jest przeładowana dokumentami: 2800 teczek, które 

udaje się cyfryzować tylko dzięki pomocy wolontariusza. Z powodu braku ludzi i sprzętu 

Sanepid w Gdyni nie mógł nałożyć kwarantanny na wszystkich pasażerów statku, na którym 

było ognisko koronawirusa… 

[Pinkas zacznie naprawę Sanepidu od wyrzucenia dyrektorów Sanepidu w Nowym Sączu i 

w Gdynii za to, że ujawnili rzeczywistość – i na tym zakończy]. 

 

MS: – W reakcji na państwa pytania i przez te obawy sprawdzamy sytuację w polskich 

przedszkolach – dostaliśmy zdjęcia: ogromny tłok przed samymi przedszkolami. Dzisiaj było 

spokojniej i bezpieczniej, ale każdy dzień przynosi nowe obawy i nowe pomysły. 

Adrianna Otręba: – … 

Małgorzata Moskwa-Wodnicka, wiceprezydent Łodzi: – Zdarzały się przypadki, że 

dyrektorzy poszczególnych przedszkoli wyrażali zgodę na wejście [jednocześnie] tylko jednego 

rodzica, to też powodowało kolejki. 

AO: – Władze zwołały sztab kryzysowy z udziałem dyrektorów placówek i przygotowały 

wytyczne, które mają usprawnić przyjmowanie dzieci do przedszkola. 

MMW, dalszy ciąg: – Uruchomienie dodatkowych wejść tam, gdzie dyrektorzy tych wejść 

nie uruchomili. 



AO: – Oprócz tego: (dodatkowy personel przy drzwiach; wszystkie szatnie czynne 

jednocześnie; niemierzenie temperatury; różne godziny przyjmowania dzieci). 

Paweł Czuliński, burmistrz miasta i gminy Twardogóra: – …rodzice na czas początku roku 

szkolnego zostali zobowiązani do tego, aby wygenerować specjalne piny, które zidentyfikują 

dzieci i przydzielą ich do odpowiednich grup, co usprawni całą organizację… 

 

MS: – To jedna z tych dziedzin, które w wypadku których, często sobie nie zdajemy 

sprawy, jak ważne są dla gospodarki. W programie Tomasz Marzec bierze pod lupę sytuację w 

branży imprez lub jak kto woli – branża eventowa w czasach pandemii, branży, która została 

kompletnie zdewastowana z powodu pandemii. 

TM: – Stoją i pokrywają się kurzem – to meble w firmie wynajmującej je na tak zwane 

eventy, których od połowy marca praktycznie nie ma. 

Adriana Szczeniowska, rent design: – …trzeba mówić głośno. Myślę, że żadna branża tak 

nie ucierpiała, jak nasza. Iwenty tak naprawdę z dnia na dzień przestały funkcjonować. 

TM: – … przemysł spotkań – szacuje się, że dzięki tej branży pracę ma około 220 tysięcy 

osób. Wkład w gospodarkę 35 miliardów złotych, czyli 1,5% PKB. A w różnego rodzaju tak 

zwanych iwentach w zeszłym roku było 16 milionów uczestników. W połowie marca 

działalność została całkowicie zawieszona. I jak mówi szefowa stowarzyszenia tych firm, 

zostały pozostawione same sobie. 

Maria Chmielewska, prezes stowarzyszenia branży eventowej: – …jest oczekiwanie, 

wyczekiwanie i patrzenie, co będzie dalej… W ministerstwie usłyszeliśmy, że powinniśmy się 

przebranżowić, bo pomocy dla nas nie będzie… To nie o to chodzi, że my nie możemy, klient do 

nas nie przychodzi… była pomoc dla pracowników, ta trzymiesięczna, bardzo nam pomogła, ale 

to tylko 3 miesiące. 

TM: – Ograniczenia związane z koronawirusem tak samo dotkliwe okazały się dla branży 

wystawienniczej i targowej, one tak samo zamarły. Branża, w której według szacunku działa 

około tysiąca firm, pracuje około 40 tysięcy osób. 

Adriana Szczeniowska, rent design, dalszy ciąg – Rządzący muszą się zająć naszą branżą i 

muszą zastanowić się, jak nam pomóc. 

Tomasz Marzec, TVN24. 

 

Mikołaj Pawlak, rzecznik praw dziecka: – …chociażby w Poznaniu, że wychwytują 

dziecko rozchwiane, zaniedbane, któremu dają, właśnie ci edukatorzy, z tych środków. Jakieś 

środki farmakologiczne, żeby zmieniać jego płeć, bez jego zgody rodziców i lekarzy – właśnie 

tym zapobiegamy. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania: – Oczywista bzdura. Bo gdy się powołuje na tak 

ważne stanowiska tak niekompetentne osoby, osoby, które mają po prostu zryte mózgi jakąś 

chorą ideologią, w której nie rozumieją rzeczywistości, wprowadzają opinię publiczną w błąd, 

kłamią w żywe oczy. 

- W ramach polityki antydyskryminacyjnej miasto od dwóch lat współpracuje z różnymi 

organizacjami, które wspólnie ze szkołami prowadzą zajęcia edukacyjne. 

Marta Mazurek, wiceprzewodnicząca komisji oświaty: – Te wszystkie zajęcia są 

doskonale opisane, one są dostępne również dla rodziców, ponieważ one zawsze odbywają się 

za zgodą rodziców, to znaczy, uczniowie i uczennice uczestniczą w nich za zgodą rodziców. 

- Szkoły współpracują na przykład z miejscową parafią, Caritasem albo edukatorami 

z grupy stonwork, którzy słowami Mikołaja Pawlaka czują się urażeni. 

Anna Adamowicz, stowarzyszenie grupa stonewall: – Ta wypowiedź jest tak absurdalna i 

w całym tym jednym zdaniu znalazło się tyle, które się nie trzymają kupy, że trudno praktycznie 

wychwycić sens tej wypowiedzi, z wyjątkiem jednej, tego głównego celu, czyli szczucia na 

społeczność LGBT. 

[Grupa Stonewall została założona 22 maja 2015 roku. Jesteśmy organizacją LGBT 

działającą na terenie Wielkopolski. Zajmujemy się edukacją, pomocą, kulturą i integracją. 

Marian Sokołowski – Młodzież polska pilnie potrzebuje podstawowej edukacji seksualnej, 

ale nie zaczynałbym tej edukacji od edukacji o lesbijkach, gejach, biseksualistach i 

transseksualistach. Nie jest też dobrym pomysłem, aby podstawową edukację seksualną 



młodzieży wpajały na przykład Grupy Stonewall. Podstawową edukację seksualną młodzieży 

powinni prowadzić lekarze seksuolodzy posiadający jednocześnie wiedzę pedagogiczną]. 

[…] 

 

Tvn24bis – Tak jest – Andrzej Morozowski 

Antoni Dudek, profesor, politolog, UKSW 

Paweł Śpiewak, profesor, socjolog, Żydowski Instytut Historyczny 

W wywiadzie dla Polityki Donald Tusk mówi o tym, skąd się biorą sukcesy partii 

rządzącej i mówi, że to dlatego, że są bezwstydne te partie takie jak PiS w swoich emocjach 

i poglądach, nawet gdy kłamią i kradną robią to w sposób transparentny. Niczego nie udają, 

odrzucają gorset poprawności politycznej i kulturalnej, gorset etyki, estetyki, pozwalają na to 

samo rządzonym. No i to ta kusząca wizja, że można bezkarnie bekać, żreć, a nie jeść przy tym 

politycznym stole i wtedy ma się sukcesy. 

Pan profesor Śpiewak: – Mnie nie bardzo ta teza Tuska przekonuje. Myślę, że te powody 

są o wiele głębsze. Ja bym to nazwał może inaczej. To znaczy, że partia rządząca awansuje czy 

nobilituje pewien rodzaj pospolitości, nazwałbym to pospolitości obyczajowej, pospolitości 

kulturowej, to widać w tym, że się tworzy klasy: discopolo czy muzeum discopolo, czyli tę 

muzykę, ten styl życia uchodził i uchodzi za gorszy. Prawda? I tych przykładów pewnie by 

można mnożyć bardzo wiele: tak jak się dobiera różnych kierowników, zarządców różnych 

instytucji, od szpitali do instytucji kultury, też świadczy o tym, że działa tu taki system 

nomenklatury PZPR-owskiej, prawda, a nie żadnej nomenklatury kompetencji. Ale czy to jest 

źródło sukcesów? – To jest podstawowe pytanie. I ja bym twierdził jednak, że bardzo poważnym 

źródłem sukcesu jest słabość opozycji. Wybitna słabość opozycji. I powiedziałbym, że 

Platforma, Lewica i PSL po tej bardzo dramatycznej przegranej jednak w wyborach 

prezydenckich, no, okazały się bezradne w gruncie rzeczy. Nie dokonały żadnego obrachunku. 

A Platforma, która przegrywa kolejne już wybory, ja nie liczę, które już które, właściwie nie 

wyciągnęła żadnych z tego wniosków. Prawda? 

AM: – Platforma się cieszy: bo przegraliśmy tylko o pół miliona głosów – cóż to jest? 

PŚ: – To bardzo źle rokuje. Platforma, która była kiedyś partią ogólnopolską i która 

obejmowała 50% wyborców, stała się partią 20, góra dwudziestu paru procent. Czyli to ona na 

pewno nie będzie, nie jest w stanie budować jakiegokolwiek poważnego zaplecza politycznego. 

[…] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Przyjechał. Były kłopoty w hotelu. Może zostać u nas? 

- Nie mamy lokaja, pokojówki, kucharki ani mebli. 

- Mówiłem, że się przeprowadziliśmy. 

- Może być gorzej? 

- Charlotte, udawaj pokojówkę. 

- A Elisabette? 

- Powiem, że jest moją żoną. 

- W końcu słowa, na które czekałam. 

- Nie mamy czasu. 

- Panowie, witam w moich skromnych progach. Tędy. Mam zaszczyt przedstawić moją 

żonę, Elisabette. Oto signiore… 

♣ 
2020-09-03 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4181 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Nie będzie drugiego knockdownu całej Polski. Będą mniejsze i większe lokalne restrykcje. 

To rządowa strategia walki z pandemią na jesień. Na zamknięcie kraju nie możemy sobie 

pozwolić, bo gospodarka tego nie wytrzyma. Służba zdrowia przygotowuje szpitale, izolatki i 

testy. 



Paweł Płuska: – …W szpitalach powiatowych zostaną utworzone specjalne izolatki, gdzie 

będą testowani pacjenci. Drugi poziom, to 87 szpitali z oddziałami internistyczno-zakaźnymi i 

zakaźnymi, a trzeci, do 9 dotychczasowych szpitali jednoimiennych, które zmienią się w 

wielospecjalistyczne. Punkty do testowania mają być w każdym powiecie. Zmienią się też 

zasady samych testów: koncentrowanie testowania na pacjentach objawowych, dodatkowo 

testami mają być objęte osoby grup ryzyka, przede wszystkim starsze i chore, służby sanitarne 

dostaną wreszcie system elektroniczny. 

[Do obsługi którego trzeba będzie przyjąć innych pracowników, bo obecni nie będą 

potrafili się tym systemem posługiwać]. 

Kontrowersje medyków budzi jednak to, że to lekarz rodzinny po wstępnej tele-poradzie, 

jeśli objawy nie ustąpią, ma przyjąć na badanie pacjenta i decydować o testowaniu chorego. 

Michał Sutkowski, doktor, prezes Warszawskich Lekarzy Rodzinnych, Uczelnia 

Łazarskiego: – Przychodzi do przychodni podstawowej opieki zdrowotnej, gdzie są inni pacjenci 

i zaraża tych pacjentów, potem także lekarza i system, natychmiast ta przychodnia jest 

w kwarantannie. 

Marek Goliszewski, Business Centre Club: – Rząd powinien jednak przygotować jakiś 

plan awaryjny w postaci czy kolejnej tarczy antykryzysowej, czy uruchomić polski fundusz 

rozwoju, który do tej pory sprawdził się w pomocy dla firm. 

Jadwiga Emilewicz, wicepremier, minister rozwoju: – Emisja obligacji to jest dodatkowe 

100 miliardów złotych, które są przeznaczone przede wszystkim na tarczę finansową. Więc to 

byłaby ta kwota globalna, o której mówimy. 

- Czyli nie 200, a 250 miliardów złotych. 

Michał Jackowski, profesor, kancelaria DSK w Poznaniu: – Czego się obawiam, to takiego 

knockdownu, kiedy koronawirus, kwarantanna i izolacja z tym związana spowoduje, że firmy 

będą musiały same się zamykać. 

 

GK: – Wydłuża się lista szkół zamykanych tuż po rozpoczęciu roku szkolnego z powodu 

koronawirusa. To już 54 placówki zamknięte i 15 uczących hybrydowo… 

Jan Błaszkowski: – …Uczniowie tej podstwówki na warszawskim Muranowie byli dziś, 

czyli drugiego dnia nauki zawracani spod drzwi placówki, bo jeden z nauczycieli właśnie się 

dowiedział, że jest zakażony… Liceum ogólnokształcące w Kościerzynie na Pomorzu, które w 

ogóle się nie otworzyło, bo po zakażeniu dwóch księży katechetów aż 43 nauczycieli jest na 

kwarantannie. Jeszcze gorzej jest w gminie Leżajsk, gdzie dwie szkoły zostały dosłownie 

zdziesiątkowane przez pandemię. 

Krzysztof Sobejko, wójt gminy Leżajsk: – My mamy 80 nauczycieli w kwarantannie, 

w sumie to jest około 400 osób. 

[…] 

 

GK: – To było pierwsze po wakacjach i przed rekonstrukcją rządu na szczycie. Kaczyński, 

Gowin, Ziobro, Morawiecki [wszyscy z obstawą]. Protokół rozbieżności między koalicjantami 

to dziś nie tylko ministerstwa i stanowiska. Także coraz wyższa temperatura sporu 

ideologicznego. 

Krzysztof Skórzyński: – … 

Co priorytetem? 

Mateusz Morawiecki, premier 

• Po pierwsze gospodarka, wojna światopoglądowa szkodzi PiS-owi i rządowi. 

Zbigniew Ziobro, minister sprawiedliwości i prokurator generalny, KP PiS, 

Solidarna Polska 

• Najważniejsze są kwestie światopoglądowe. Trzeba wspierać organizacje 

walczące z seksedukatorami. 

Jarosław Gowin, KP PiS, Porozumienie, European tech and start-up days, kongres 

gospodarczy w Katowicach 

• Gdyby zwyciężyło takie stanowisko, że trzeba się skupić, no, właśnie na 

konflikcie kulturowym, czyli de facto jako społeczeństwo pogrążylibyśmy 



się w jeszcze głębszych sporach niż przez ostatnich kilku lat, to nie byłoby to 

rozwiązanie, w którym chciałbym osobiście partycypować. 

KS: – Do katalogu spraw, które wpływają na atmosferę na prawicy, należy również dodać 

tę, że coraz głośniej mówi się, że na jesiennym kongresie PiS-u Tadeusz Morawiecki ma zostać 

pierwszym wiceprezesem partii, czyli drugim najważniejszym po Jarosławie Kaczyńskim w PiS-

ie. Czyli de facto ma zostać namaszczony na następcę prezesa. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

GK: – Minister edukacji zainteresował się sprawą rzekomych środków farmakologicznych 

na zmianę płci, podawanych dzieciom w Poznaniu i sprawdził: Nic takiego nie miało miejsca, 

ale rzecznik praw dziecka nie przeprasza i nie wycofuje się z ze swoich słów… 

 

GK: – Współpraca gospodarcza, czyli białoruskie długi i rosyjskie kredyty to temat wizyty 

rosyjskiego premiera, Michaiła Miszustina u prezydenta Łukaszenki w Mińsku. Kwestia 

protestów opozycji i zmiana władzy na Białorusi wciąż jest otwarta… 

 

GK: – Arcybiskup Grzegorz Ryś przeprasza i przekonuje, że to była pomyłka. Tylko co 

ma powiedzieć ofiara księdza pedofila, której dane osobowe zostały ujawnione, a dane księdza, 

który go krzywdził, pozostają tajne… 

 

GK: – Każdy może obejrzeć w Internecie trwający dwie minuty film, zobaczyć 

interwencję policjantów, posłuchać krzyków dzieci i reakcji kierowcy autobusu. 

Dariusz Prosiecki: – …w autobusie miejskim w jeleniej Górze… Mężczyzna zostaje siłą 

wyprowadzony przez funkcjonariuszy, gdy policjanci skuwają go kajdankami na przystanku, w 

tle słychać płacz dzieci, które jechały razem z mężczyzną… Funkcjonariusze przez prawie 10 

minut przekonują mężczyznę, by wysiadł z pojazdu. Tłumaczą, że może podróżować dalej, ale 

bez elektrycznej hulajnogi, bo przewóz tego sprzętu jest zabroniony. 

Policję wezwał kierowca autobusu, który wcześniej przez kilkanaście minut sam prosił pasażera, 

by wysiadł z hulajnogą… W sumie cała akcja trwała około godziny. Od mężczyzny czuć było 

alkohol… Jednak nagranie wzbudziło kontrowersje, bo do tej interwencji doszło w obecności 

dzieci mężczyzny… a takich sytuacji, jak mówią eksperci, powinno się unikać… po zatrzymaniu 

została poinformowana matka tych dzieci, która przyjechała na miejsce i zajęła się dziećmi… Po 

zatrzymaniu okazało się, że mężczyzna był poszukiwany przez prokuraturę, brał udział w 

pobiciu, nie płacił alimentów… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Aleks, wiem, dlaczego wtedy nie przyszedłeś. To ty zginąłeś w wypadku na David Plaza. 

To byłeś ty. Proszę nie przychodź. Zaczekaj. Proszę. Nie szukaj mnie. Nie próbuj mnie znaleźć. 

Kocham cię. Długo nie mogłam tego zrozumieć, ale kocham cię. Jeśli ci nadal na mnie zależy, to 

poczekaj. Poczekajmy razem. Poczekajmy. Zaczekaj dwa lata, Alek. Przyjdź do domu nad 

jeziorem. Czekam tu. 

- Zaczekałeś. 

♣ 



2020-09-04 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4508 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Prezydent, premier na radzie gabinetowej mieli uspokoić Polaków. Przygotowujemy się na 

jesienną falę pandemii. Ale strategia rządu ma co najmniej jeden słaby punkt: zbyt wiele 

obowiązków przerzuca na lekarzy podstawowej opieki zdrowotnej. To jest ich opinia. 

Krzysztof Skórzyński: – …Docieramy do sedna… 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Strategia, która jest odpowiedzią na zmianę 

charakteru jesiennej fali… Tutaj lekarze rodzinni pomogą… 

KS: – Nowe zasady: Jeśli pacjent ma niepokojące objawy, a grypa i wirus wiele ma 

identycznych, nie dzwoni już do Sanepidu, tylko do swojej przychodni na tele-wizytę. Usłyszy 

pewnie od lekarza, że ma się kilka dni obserwować, a jeśli objawy nie miną lub się zaostrzą, ma 

przyjść do przychodni i musi zostać zbadany osobiście przez lekarza i to sam lekarz rodzinny ma 

podjąć decyzję czy wysłać pacjenta na test na koronawirusa. Jeśli wyjdzie negatywny, chory ma 

po prostu infekcję i internista leczenie bierze na siebie. Jeśli pozytywny, wtedy, ale dopiero 

wtedy chory trafia do specjalisty od chorób zakaźnych. To nowe reguły, a to obawy: 

Tomasz Winkowski, specjalista chorób wewnętrznych i medycyny rodzinnej: – Ta sama 

strona techniczna jest wielkim znakiem zapytania. 

Jacek Krajewski, prezes federacji „Porozumienie zielonogórskie”: – W większości 

przychodni podstawowej opieki zdrowotnej mamy jedną poczekalnię, jedno wejście. 

Joanna Szeląg, lekarz medycyny rodzinnej: – Trzeba pamiętać o tym, że również w 

badaniu osobistym nie odróżnimy Covidu od grypy. 

Łukasz Jankowski, prezes okręgowej rady lekarskiej w Warszawie: – Powinna być 

gwarancja dla lekarza, że może on orzec, zareagować od razu w trybie tele-porady. 

KS: – …oddziały Sanepidu już w tej chwili są na skraju wytrzymałości… Lekarze 

w przychodniach mają ich odciążyć… 

Główny inspektor sanitarny: – Ja muszę być człowiekiem spokojnym i zrównoważonym. 

Ktoś, kto się nie boi, jest nierozważny. Ktoś, kto się nie boi, popełnia błędy… 

KS: – Minister u prezydenta dziś potwierdził, że nowe zasady będą obowiązywać od 15 

września. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

[Nowe zasady będą cyklonem na fali pandemii. Teraz strach będzie pójść do przychodni, 

żeby się nie zakazić koronawirusem]. 

 

GK: – Państwo młodzi będą musieli zmienić plany. Główny inspektor sanitarny 

rekomenduje do 50 weselników… Trzeba też będzie rejestrować gości… 

 

GK: – Druga fala pandemii już jest w Europie. Statystyka nie pozostawia wątpliwości. 

Blisko 50 tysięcy zakażeń jednej doby to historyczny rekord… Ta odmiana wirusa jest bardzo 

zaraźliwa, ale mniej zabójcza. 

Cezary Grochot: – …31 sierpnia – 47 346 zakażeń w Europie… Najgorzej jest w 

Hiszpanii – tu każdego dnia notuje się prawie 9 tysięcy przypadków… Podobnie jest we Francji, 

tu też nowych przypadków 7 157 zakażonych w ciągu doby… 

Dzienna liczba nowych zkażeń w Europie: Rosja – 5 110. Ukraina – 2 761. Rumunia – 

1 339. Polska – 691. Dojczland – 1 423. Italia – 1 397. Francja – 7 157. Hiszpania – 8 959. 

Wielka Brytania – 1 735. Naukowcy zwracają uwagę, że w tej chwili w Europie panuje SARS-

COV-2, mutacja D614G… Jeszcze kilka tygodni temu odsetek pacjentów w ciężkim stanie 

sięgał 4-5%, tymczasem obecnie nie przekracza 1%. Ale nie dotyczy to reszty świata. W obu 

Amerykach koronawirus każdego dnia zabija tysiące ludzi. Stany Zjednoczone w ciągu doby 

1 045 zgonów. 

Tedros Adhanom Ghebreyesus, dyrektor generalny Światowej Organizacji Zdrowia: – 

Żaden kraj nie może udawać, że pandemia się skończyła. Pandemia nie skończyła się. 

Koronawirus wciąż bardzo łatwo się rozprzestrzenia. Zagrożone jest życie milionów ludzi. 

 

GK: – Holandia jest pierwsza i na razie jedyna – zawiesza wszystkie ekstradycje Polaków 

podejrzanych lub skazanych za przestępstwo. Holenderscy sędziowie nie wierzą w 



przestrzeganie zasad praworządności w Polsce. Czekają na opinię unijnego Trybunau 

Sprawiedliwości… 

 

GK: – 170 milionów złotych wydali Polacy, płacąc za wakacje bonem turystycznym 

w blisko 20 tysiącach miejsc… trzech na czterech Polaków aktywowało go, ale wciąż nie 

wykorzystało. 

Dariusz Prosiecki: – …bon jest ważny do marca 2022 roku…  

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Diana Rudnik i Andrzej Matyja, profesor, prezes 

Naczelnej Rady Lekarskiej. 

[Dlaczego nie był zaproszony przez prezydenta na radę gabinetową?] 

DR: – …Radę odwiedził minister zdrowia… 

AM: – To była bardzo krótka wizyta i muszę powiedzieć, że wizyta, którą można ocenić 

bardzo pozytywnie, dlatego że pan minister Niedzielski znalazł czas między sztabem zespołu 

kryzysowego, a radą gabinetową. Znalazł tą [tę] chwilę czasu, aby przedstawić się osobiście 

i była to wizyta kurtuazyjna, niemniej zapowiedział bardzo ważną rzecz: Pierwszy raz w historii 

funkcjonowania samorządu lekarskiego zaproponował prezesowi naczelnejnej rady lekarskiej 

udział w ścisłym gremium doradczym, wiedząc, że nie jest lekarzem i chciałby mieć oparcie 

właśnie w samorządzie lekarskim – to olbrzymi plus… 

[Czas pokaże]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Na moim stole. Tak mi przykro. Co się stało? Zator przeszczepu? To był przypadek 

akademicki. Tak mi przykro. Sala się zrobiła olbrzymia, a ja taka mała. Za szybko odstawiłam 

bajpas. Trzeba było dłużej masować. Można było coś zrobić. Umarł przeze mnie. Przeze mnie. 

- Widział cię już ktoś? 

- Ty. 

- Nie chodzi o mnie, umierających ani majaczących. Czy ktoś cię widział, jakbyś był 

człowiekiem. 

- Raz w barze odwróciła się do mnie niewidoma i poprosiła o musztardę. 

- Była niewidoma. 

- Ale wiedziała, że tam jestem. 

- Ta doktor na sali operacyjnej spojrzała mi w oczy. 

- Nie widziała cię, Set, nie mogła. Sam decydujesz, kiedy cię widzą. 

- A gdybym chciał? 

- Po co? 

- Żeby jej pomóc. 

♣ 
2020-09-05 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4508 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Koronawirus w Polsce: 

Zachorowania – dziś: 567. Od początku pandemii: 70 397. 

Zmarło –Od początku pandemii: 2 113 Wyzdrowiało: 52 346. 

 

województwo zachorowało 

narastająco 

zachorowało 

w ciągu doby 

zmarło 

narastająco 

zachodniopomorskie 1169 14 28 

pomorskie 2747 42 49 

warmińsko-mazurskie 968 16 9 

podlaskie 1345 11 32 

lubuskie 749 14 15 



wielkopolskie 5982 59 229 

pomorsko-kujawskie 1441 13 54 

mazowieckie 9874 68 413 

łódzkie 5482 31 239 

świętokrzyskie 1520 26 52 

lubelskie 1701 15 26 

dolnośląskie 4181 23 168 

opolskie 1678 9 64 

śląskie 20 783 48 497 

małopolskie 8078 120 149 

podkarpackie 2689 58 89 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

GK: – Lekarze rodzinni mogą już kierować pacjentów na testy na koronawirusa. Przepis, 

który wszedł dziś w życie, to część rządowej strategii walki z pandemią. Kolejne decyzje 

minister zdrowia ma konsultować z naczelną radą lekarską. Pierwszy raz zaprosi ją do 

współpracy. 

Krzysztof Skórzyński: – …W ciągu ostatniej doby zanotowano najwyższą liczbę zakażeń 

w Hiszpanii i we Francji, a najwyższy wskaźnik w naszym regionie mają Czesi. Mimo tego z 

Brukseli popłynął taki głos: 

Ursula von der Leyen: – Uważamy, że żadnemu obywatelowi Unii Europejskiej nie należy 

odmawiać wjazdu do innego kraju Unii Europejskiej. Zamiast tego zalecamy rządom stosowanie 

testów lub kwarantannę. 

KS: – Komisja Europejska proponuje, by z tej mapy zniknęły czerwone punkty w Unii… 

Dziś każdy kraj ma prawo wprowadzać swoje restrykcje. Czerwone punkty dla Polaków na 

unijnej mapie, to Malta, Rumunia, Hiszpania i Luksemburg. Za 10 dni zostanie przedstawiona 

nowa lista z krajami, do których Polacy nie polecą i tymi, do których latać będzie można. 

Według nieoficjalnych informacji ta druga lista prawdopodobnie będzie dłuższa niż ostatnio. 

GK: – Kamila Andruszkiewicz pisze, że troszczy się o dobre imię fundacji rozwoju 

przemysłu, dlatego żona wiceministra zrezygnowała z jednoosobowego zarządu i pensji 175 

tysięcy złotych rocznie. Jej nominacja wywołała burzę i pytania o nepotyzm… 

 

GK: – Opozycja chce komisji śledczej i przedstawia kolejne argumenty, by ją powołać. 

Chodzi o respiratory… 

 

GK: – Nasza branża pierwsza została zamrożona i ostatnia zostanie odmrożona – mówią 

przedstawiciele sektora usług artystyczno-rozrywkowych. Organizacja targów, konferencji, 

koncertów, festiwali czy przedstawień dawała pracę setkom tysięcy osób do czasu wybuchu 

pandemii… 

 

GK: – Rośnie dyplomatyczna presja na Rosję w związku z otruciem nowiczokiem 

opozycjonisty, Aleksieja Nawalnego. Głos zabrali: prezydent Stanów Zjednoczonych, szef 

NATO, a wcześniej przywódcy państw europejskich. Sprawa będzie omawiana na najbliższym 

unijnym szczycie… 

Cezary Grochot: – Aleksiej Nawalnyj wciąż leczony jest w szpitalu w Berlinie…  

 

GK: – Nareszcie są wolni, a niektórzy byli w izolacji ponad miesiąc. Historia Ukraińców, 

którzy przyjechali do nas do pracy, a trafili na przymusową kwarantannę to także historia 

bezinteresownej pomocy, otwartych serc i wielkiej życzliwości… 

 

GK: – Nie ma pewności, że to ostateczny koniec skandalu i awantury wobec Leo Mesiego 

[Lionel Messi … Zostanie czy nie zostanie w FC Barcelona?] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Co to? 



- Mój flet. Mam potem lekcje. Nie każ mi tego nosić w te i we w te. 

- A jak inni zechcą tu wnosić płaszcze i maty do jogi? 

- Miałam dziś zagwozdkę – gruszki na wierzbie. 

- To coś jak zamki na lodzie. 

- Właśnie. 

- Proszę się nie zbliżać do drzwi. Otworzymy po wyjaśnieniu sytuacji. 

- Wejście dla delegatów? 

- Sprawdzone. 

- Sala delegatów? 

- Sprawdzona. 

- Recepcja dla gości? 

- Sprawdzona. 

- Chroniony dygnitarz wrócił do Ameryki. 

♣ 
2020-09-06 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4508 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Burze, ulewy i trąby powietrzne – to był potężny i niebezpieczny atak. Dachy nagle 

odlatywały, a ściany kładły się jak w domkach z kart. Zginęła jedna osoba… 

Dariusz Łapiński: – Tym razem najgorzej było na Dolnym Śląsku i na Mazurach…  

 

AW: – Z powodu wirusa samolot nie poleci. To miał być lot z Gdańska do Grecji, ale 

ponad 100 osób zamiast na wakacje trafiło pod nadzór Sanepidu. Jedna z pasażerek tuż przed 

odlotem dowiedziała się, że jest zakażona i poinformowała o tym załogę… 

 

AW: – Trzeba się w pas kłaniać ojcu dyrektorowi – mówi Jarosław Kaczyński w imieniu 

swoim, partii i milionów Polaków …a ten ukłon to podziękowanie – pytanie tylko, czy chodzi o 

park? Czy o politykę? 

Andrzej Dera, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta: – Tak jak Izrael zadbał o jad 

waszem, tak samo mamy też w tej chwili taki park stworzony w Toruniu, jest to inicjatywa tego 

ojca dyrektora… 

Jarosław Szarek, prezes IPN: – W latach dziewięćdziesiątych, gdyby nie samotny bój 

ojców redemptorystów dzisiej [dzisiaj] być może Polska byłaby, nie byłaby wolnom [wolną], 

byłaby tak zniewolona jak wiele narodów Europy zachodniej. 

- To jakaś alternatywna wersja historii i bardzo alternatywne spojrzenie na 

rzeczywistość… Po takiej uroczystości Jarosław Kaczyński może być spokojniejszy, że 

Zbigniew Ziobro nie zabierze mu poparcia najbardziej skrajnych wyborców PiS-u i ułatwi 

rozmowy o nowej umowie koalicyjnej… Na jutro w siedzibie PiS-u są zaplanowane kolejne 

rozmowy o rekonstrukcji rządu. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

AW: – Ponad 100 tysięcy ludzi maszerowało ulicami Mińska, Jest kolejna niedziela i jest 

kolejny marsz. Są też milicja, wojsko i kolczasty drut. Aresztowano ponad 150 osób, a jedna z 

opozycjonistek opowiada, jakie przeżyła tortury. 

[Ale ja to pominę]. 

 

AW: – Góry śmieci jak góry złota i trop, który prowadzi do Italii. Dziennikarze 

Superwizjera TVN dotarli do skruszonego członka mafii, który opowiada, jak na śmieciach 

można zarabiać więcej niż na narkotykach. A dlaczego te śmieci trafiają do Polski? 

[Też pominiemy]. 

 

AW: – Jeśli zapomnimy, że oprócz Covidu są inne ważne choroby, będzie katastrofa – tak 

alarmują lekarze, bo widzą, co się dzieje. Podczas epidemii aż o 25% zmniejszyła się liczba 

wykrytych przypadków raka i to wcale nie dlatego, że raka nagle jest mniej… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 



- Za górami, za lasami. 

Za górami i rzekami 

Żył dawnymi bardzo laty 

Król potężny i bogaty. 

W nocy on przywołał swego 

Astrologa nadwornego. 

By ten, patrząc w gwiezdne szlaki. 

Znalazł wreszcie sposób jaki, 

By królewnie można było 

Czy dobrocią, czy też siłą, 

Wrócić do cnoty granic. 

Lub gdy to się nie zda na nic, 

To niech w końcu w swojej sferze 

Obłapników sobie bierze. 

♣ 
2020-09-07 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4570 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Lekarze u ministra, czyli wspólny sposób na walkę z koronawirusem. Najpierw tele-

porada, później od razu test – tak mówili lekarze. Najpierw tele-porada, później wizyta, a 

dopiero potem test – tak mówił minister. Po 4 godzinach rozmów jest konkretna decyzja: 

Arleta Zalewska: – … 

Minister: – W przypadku temperatury powyżej 38 stopni Celsjusza, kaszel, duszności 

i utratę węchu lub smaku wtedy nie będzie konieczności odbycia tej tradycyjnej wizyty, czyli 

badania fizykalnego przed zleceniem testu. 

[Dopiero gdy chory będzie miał koronawirusa, wtedy test. Czy przyjedzie specjalna 

karetka na pobranie testu? A może jednak chory będzie musiał sam dotrzeć na pobranie testu? 

Zobaczymy, co będzie w konkretnych przepisach]. 

 

AW: – Kolejki po szczepionki na grypę. Jak do jednej apteki przyszło sto, to sprzedały się 

w jeden dzień. Do innych aptek przychodzi czasem tylko pięć. Żeby się szczepić, trzeba mieć 

czym. Sam apel o szczepienia nas nie ochroni… 

 

AW: – Znowu ruch na Nowogrodzkiej, bo w siedzibie PiS trwa gra w polityczne szachy, 

tylko wciąż nie wiadomo, kto będzie gońcem, a kogo pogoni prezes… 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych, KP PiS: – Na pewno jesteśmy 

w kryzysie. Nasza gospodarka jest w kryzysie, co do tego nie ma żadnej wątpliwości, na to 

wskazują dane dotyczące poziomu PKB, no, zanotowaliśmy po drugim kwartale bardzo wyraźny 

spadek. 

 

AW: – Ruch bez ruchu, opozycja w kropce. Rafał Trzaskowski miał odrodzić w Polsce 

energię z kampanii, ale jemu energię zabierają na razie problemy z Warszawy… 

 

AW: – Aleksiej Nawalnyj wybudzony ze śpiączki farmakologicznej. Lekarze z Berlina 

przekazali, że został także odłączony od respiratora, poinformowali, że jego stan się polepszył, 

że reaguje, kiedy się do niego mówi. Podkreślili także, że jest jeszcze za wcześnie, żeby ocenić 

potencjalne długoterminowe skutki jego ciężkiego zatrucia… 

AW: – Ekoblokada w centrum Warszawy – to miał być klimatyczny alarm, ale według 

policji niezgodny z prawem, więc blokada szybko zniknęła… 

[Zgodne z prawem ustanowionym przez PiS są protesty, które nie odróżniają się od 

manifestacji poparcia dla PiS]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Rozumiem, że wymieniliśmy mundury, ale po cholerę było kupować czołg? 



- To piękny czołg. 

- To złom. Cały układ paliwowy cieknie. To rzęch! 

- Zawsze musisz krakać. Nic, tylko kraczesz. 

- Cholera. 

♣ 
2020-09-08 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4481 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Samo życie w polskiej przychodni, czyli instrukcje obsługi pacjenta z podejrzeniem 

koronawirusa: Najpierw porada, później test – to już wiadomo, ale jak, gdzie i kiedy: 

Arleta Zalewska: – …skierowanie na test wystawi nasz lekarz rodzinny… 

[Czyli chory pacjent przychodzi jednak do lekarza po skierowanie – jedzie chory miejską 

komunikacją na pobranie wymazu i znów miejską komunikacją wraca do domu i czeka na wynik 

testu]. 

Najlepiej, gdy po wystawieniu skierowania na taki test lekarz rodzinny wskaże pacjentowi 

miejsce, gdzie może go wykonać, co w praktyce sprowadza się do pobrania wymazu. Jeśli 

wyjście z domu nie będzie możliwe, bo nie mamy samochodu albo czujemy się za słabi, to 

lekarz zgłasza sprawę do Sanepidu, a ten powinien skierować do nas na przykład wymazobus. 

[To lekarz powinien zawiadomić Sanepid, a nie żądać, aby chory osobiście odbierał 

papierek skierowania w przychodni. Do tej pory było bardziej logicznie, bo gdy chory miał 

objawy, zawiadamiał telefonicznie Sanepid i przyjeżdżała karetka po wymaz]. 

To, co martwi lekarzy, to ta krótka lista objawów [gorączka powyżej 38 stopni Celsjusza, 

problem z węchem lub smakiem, kaszel, duszności], które trzeba spełnić, by lekarz skierował 

nas na test. Bo co, gdy mamy duszności, gorączkę, ale na przykład nie straciliśmy węchu? 

Rozporządzenie dziś minister podpisał. Arleta Zalewska, Fakty. 

[A co z kombinezonami dla lekarzy pierwszego kontaktu? Wszystko po to, aby wciągnąć 

do procesu lekarzy pierwszego kontaktu, którzy według wiceministra zdrowia nie mają co robić, 

a Sanepid jest przeciążony]. 

 

AW: – Można się ponownie nad tym zastanowić – mówi rzecznik rządu o projekcie 

„uczciwe zasady”. 8 lat temu to hasło miało być jednym z przykazań PiS, ale czasy się zmieniają 

i przykazania też… [o zatrudnieniach żon polityków]. 

 

AW: – Mniej ślubów, mniej dzieci – tak działa epidemia. 

 

AW: – Pojutrze most pontonowy na Wiśle będzie gotowy. Wojsko zaczęło go dziś 

budować. Po awarii w oczyszczalni Czajka most ma pomóc podtrzymać alternatywny rurociąg 

odprowadzający ścieki… 

 

AW: – Piątka dla zwierząt od prezesa PiS. To pomysł nowej ustawy, a w niej zakaz 

hodowli zwierząt futerkowych, a ubój rytualny tylko na krajowe potrzeby. Nie ma też w niej 

łańcuchów i ciasnych kojców… 

Marzanna Zielińska: – …Więcej zwierząt na futra niż w Polsce zabijają w Europie tylko 

Duńczycy, a na świecie tylko Chińczycy. W hodowli bydła na ubój rytualny tez przodujemy… 

Paweł Suski Tamtą nowelizację zablokował ojciec Rydzyk. Producenci futrzarscy dotarli 

pewnie z pieniędzmi do ojca Rydzyka i to było wystarczające. 

Ojciec Rydzyk: – Dziękuję za to, co pan robi i za to, że pan nie poddał się i hoduje te 

futrzaki. Tak. Żeby tego nie chcieli zniszczyć w Polsce. 

[Dlaczego za każdym razem musi być piątka spraw i to Kaczyńskiego? To są różne 

kategorie spraw i nie powinny być rozwiązywane w jednolity sposób. 

Człowiek dzisiaj nie musi chodzić w naturalnych futrach i hodowla zwierząt futerkowych 

może być zakazana, zwłaszcza, że farmy futerkowe mogą i znajdują się zbyt blisko zabudowy 

mieszkalnej, a ich fetor utrudnia życie mieszkańcom. Hodowla zwierząt futerkowych nie jest 

rolnictwem. 



Należy dyskutować nad ubojem rytualnym, który Polakom do konsumpcji nie jest 

potrzebny. Ubój rytualny jest zakazany w wielu państwach i Polska nie zakazując uboju 

rytualnego, czerpie pokaźne zyski z eksportu mięsa rytualnego. 

Polacy jeszcze długo nie staną się jaroszami i będą jeść wołowinę, wieprzowinę oraz drób. 

Od zarania dziejów rolnik hodował zwierzęta i je zjadał. Tak było, jest i długo będzie. U rolnika 

drób chodzi po obejściu, bydło pasie się na łąkach – są to dobre warunki hodowli. Pogarsza się 

sytuacja zwierząt w hodowli przemysłowej, gdzie klatki stają się coraz mniejsze, bydło nie może 

się nawet położyć, nie ma żadnego ruchu – z tym należy walczyć. Wielkość hodowli wyznacza 

popyt konsumpcyjny – nigdy odwrotnie. Należy hodowlę oraz ubój prowadzić w sposób 

ograniczający zadawanie cierpień zwierzętom rzeźnym. Unia Europejska przyznaje specjalne 

dotacje dla rolników, którzy zapewniają hodowanym zwierzętom odpowiednio dobre warunki 

bytowe. 

Z powyższych powodów nie należy problematyki wszelkich hodowli komasować w jednej 

ustawie, tylko po to by znów była piątka Kaczyńskiego]. 

 

AW: – Nie tylko natura jest winna powodzi. Teraz wyrok sądu [wydobywa] 

odpowiedzialność władz państwowych i wojewódzkich. Za zniszszenia w Sandomierzu sprzed 

10 lat będą odszkodowania prosto ze skarbu państwa. Wał przeciwpowodziowy nie wytrzymał, 

bo był za niski i w fatalnym stanie i przez to wiele osób straciło to, co miało… [Ale to było za 

Tuska]. 

 

AW: – Aleksandr Łukaszenka rozprawia się z opozycją. Maria Kalesnikowa najpierw 

uprowadzona i zaginiona, a dziś już aresztowana… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak i pierwszy gość nie w Warszawie nie w 

Polsce, ale w Londynie, tam jest wykładowczyni akademicka Anne Appelbaum-Sikorska, żona 

Radosława Sikorskiego, autorka historycznych książek, o gułagu – dostała nagrodę Pulitzera, 

wyszła teraz książka taki wywiad-rzeka z Panią zatytułowany „Matka Polka”, przeprowadził go 

Paweł  dziennikarka „Via Atlantic” – witam Panią. 

PM: – Ale zanim o książce, to zapytam: Rosja, Białoruś i Stany Zjednoczone – to są trzy 

nasze punkty. Czy panią zaskakuje, że znowu słyszymy o otruciu nowiczokiem, tym razem 

otruciu Aleksieja Nawalnego. Pamiętamy, że za otrucie Skripala Putin zapłacił pewną cenę. Czy 

jest pani przekonana, że znowu Putin za tym stoi i jaka powinna być teraz reakcja zachodu, czy 

może ona dotyczyć na przykład wstrzymania budowy gazociągu Nordstreem-2? 

Sikorska: – No, po pierwsze sam fakt, że Rosjanie używali nowiczok, żeby truć Nawalnyj, 

znaczy, że oni chcieli, żeby było wiadomo, kto to zrobił. To jest, jakby oni podpisywali ten list 

do świata, że to my. Bo to jest środek, który jest dostępny tylko do rządu, to jest bardzo 

specyficzny, był używany już raz przez rosyjski rząd… 

[Nordstreem należy do decyzji Dojczlandu] …nie wiemy, czy Trump tę sprawę ruszył, 

brakujemy właśnie jasnego przekazu od lider zachodu i może jakbyśmy coś takiego mieli, to 

wtedy może łatwiej byłoby organizować odpowiedź. 

PM: – …jaki scenariusz wydarzeń na Białorusi wydaje się pani teraz najbardziej 

prawdopodobny? 

[Nie uznaję przewidywania]. 

Sikorska: – Łukaszenka tak mówi, bo tak mówią wszyscy dyktatorzy: albo ja, albo chaos. 

To jest autorytarny sposób przekazu do narodu… 

PM: – …w tej książce przestrzega pani rząd PiS-u przedstawianiem polskiego 

bezpieczeństwa, przed stawianiem tylko na jedną kartę, stawianie tylko na Trumpa… Co pani 

myśli o Bidenie i jego stosunku do Polski? 

Sikorska, czyli Anne Appelbaum: – Oczywiście nie mogę przewidywać, kto wygra 

w Stanach… może się skończyć… przypuszczam, że… będzie chciał… reprezentatywny dla 

cały Kongres i dla Demokraci i Republikanie, wszyscy mają nadzieję, że Polska wróci do roli, 

którą miał, mianowicie jako demokratyczne państwo we wschodniej Europie i lider tej część 

Europy. 



…to nie jest kwestia czy my to chcemy, jest bardzo możliwe, że wkrótce to będzie 

konieczność. Trzeba powiedzieć, że on może być wyjątkiem, może on jest, Biden będzie chciał 

wspierać NATO. Ale trzeba pamiętać, że tam już część republikanów już przestało traktować 

Europa jako sojusz. Mimo jak będziemy mieli prezydent Biden, może przyjść do władz jeszcze 

raz, ktoś kto ma te same wątpliwości. 

…Jan Paweł II widział Polskę jako część Europa, ale też chciał integracji Polski ze 

światem… 

To jest o Oxvord to jest moje doświadczenia. Tak jak ja byłam, miałam jakieś pecha jeśli 

chodzi o profesorze, to nie znaczy, że cały instytut jest źle. Ale rzeczywiście żyjemy w czasach, 

kiedy jest bardzo mało czas na czytanie, na refleksji i efekt widzimy i polityka, i w ogóle debaty 

polityczne wszędzie. 

[Mamy przykład, jak wyglądałby polski język, gdyby na wzór nie tylko amerykański nie 

było odmiany rzeczowników przez przypadki – wcale nie tak źle i myślę, że do tego dojdzie, 

przynajmniej obce nazwiska mogłyby być podawane bez odmiany przez przypadki]. 

[…] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Hallo? 

- Dzwoniłaś? 

- Nie. 

- Zdawało mi się. 

- A nawet gdyby, to co miałabym powiedzieć? 

- Że chcesz mnie zobaczyć. 

- Miłe, ale nic z tego. 

- A chcesz mnie zobaczyć? 

- Rozłączam się. 

- Nie, zaczekaj, nie odkładaj słuchawki. 

- Bo? 

- Bo lubię twój głos. 

- Na razie. 

- Magi. 

♣ 



2020-09-09 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4550 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Jeden za wszystkich, wszyscy za jednego – tak myśli teraz białoruski naród i tak mówi w 

Warszawie Świetłana Cichanouska. Polska daje jej wsparcie na najwyższym szczeblu [jakie?] 

Unia może zgłosi do pokojowej nagrody Nobla. 

Jakub Sobieniowski: – … 

Mateusz Morawiecki, premier: – Przekazanie kluczy do Domu Białoruskiego, do tej 

siedziby dla wolnych Białorusinów w Warszawie… 

[To mało i to nie to. Zarówno Polacy, jak i Białorusini nie tego od świata oczekują. 

Oczekujemy odsunięcia od władzy Kaczyńskiego i Łukaszenki, same narody tego nie dokonają. 

Narody nie posiadają nic, co mogą skutecznie skierować przeciwko dyktatorom, a dyktatorzy 

posiadają milicję i policję, służbę bezpieczeństwa, posiadają wojsko - struktury które tłamszą 

narody. Świat potrafił odsunąć od władzy Kadafiego i Husajna, tylko musiał chcieć to zrobić]. 

AW: – Robimy wszystko, żeby szczepionek wystarczyło – tak mówi wiceminister 

zdrowia. 

[Wszystko, to za mało. Nie musi rząd robić wszystkiego, wystarczy, żeby szczepionki 

były]. 

Andruszewicz, rzecznik ministerstwa zdrowia: – Dla nas większą obawą jest to, że 

szczepionki zostaną niewykorzystane… 

[No, proszę, jaka mądrość rządowa. Nie znoszę tych rzeczników: zdrowia, rządu]. 

 

AW: – Budowa w środku lasu, czyli walka z epidemią. 

- Na tym terenie znajdują się dwa rezerwaty przyrody, pod płaszczykiem ustawy 

covidowskiej inwestor chce zabudować tę działkę. 

- Nie widzę na dzisiaj możliwości legalnego powstrzymania takiej inwestycji. 

 

AW: – Amerykanie wybrali, pani ambasador ogłasza, a Poznań trafia na strategiczną 

mapę. Georgette Mosbacher informuje, że Poznań został wybrany na: 

Georgette Mosbcher 

To już oficjalne – Poznań został wybrany na siedzibę wysuniętego stanowiska 

dowodzenia V Korpusu @USArmy. Nie zwalniamy tempa – to bardzo ważny krok 

w naszej współpracy wojskowej. Wspólnie wzmocnimy bezpieczeństwo Polski i 

regionu. 

 

AW: – Adam Bodnar kończy swoją kadencję. Pytanie: kto po nim będzie pomagać 

obywatelom? 

 

AW: – PiS właśnie wbił nóż w plecy polskiemu rolnictwu – słychać po tym jak prezes dał 

zwierzętom swoją piątkę. 

- W Polsce działa około tysiąca takich ferm. Na eksporcie futer zarobiły w zeszłym roku 

670 milionów złotych… 

 

AW: – 8 lat procesu kanonicznego, to nic. Śledztwo prokuratury to nic. Ksiądz Jarosław 

Wu jak gdyby nigdy nic jest peoboszczem w jednej z łowickich parafii i dalej pracuje tam 

z dziećmi. Jest oskarżony o gwałt i molestowanie seksualne ministrantów i czeka na werdykt 

Watykanu, a na co czeka kuria? [Też na werdykt Watykanu]. 

AW: – To wielkie pieniądze i to wielki skandal grzmi opozycja po akcji CBA. W rękach 

służb są już 4 osoby, w aktach jest Ostrołęka… 

 

Tvn24bis – Czarno na białym – Patrycja Lewandowska 

To jest program, w którym pokazujemy wydarzenia takimi, jakie są. Czarno na białym. 

Miał być nowy ruch, a jest bezruch. Dziś w naszym programie o sytuacji w Platformie 

Obywatelskiej opowiadają ludzie z nią związani. Ale nie partyjni działacze z warszawskiej 

centrali, a bezpartyjni posłowie klubu Koalicji Obywatelskiej. Być może dlatego zdobyli się na 



sporo szczerości. Rozmowa z popularnym kiedyś dziennikarzem i kontrowersyjną litiberką [? – 

znalazłem tylko Litiberi Travel z Italii] już za chwilę, bo na początek lokalni działacze PO. To 

jest głos pełen goryczy i rozczarowania przede wszystkim tym, że po sukcesie wyborczym 

Rafała Trzaskowskiego Platforma zamiast pójść za ciosem, cios sama sobie zadała, popierając 

ustawę o podwyżkach dla polityków. Odrzucane plewy po macach, oczekiwanie na nowy ruch 

władz partii, rozmawia z nimi Arkadiusz Wierzuk. 

AW: – Dolny Śląsk, jeszcze kilka lat temu był bastionem Platformy Obywatelskiej, trudną 

do zdobycia polityczną twierdzą, jak ta historyczna twierdza w Kłodzku. Ale bastion padł. Dwa 

lata temu władzę sejmiku przejęło Prawo i Sprawiedliwość. Rok później PO przegrała tu wybory 

parlamentarne. I mimo że w ostatnich wyborach prezydenckich wygrał [?] Rafał Trzaskowski 

(55,39%), zdaniem lokalnych działaczy partia się pogubiła. 

AW: – To jest koniec Platformy? 

Michał Piszko, burmistrz Kłodzka: – Nie chciałbym tutaj użyć takich ostrych słów, nie 

mniej jednak uważam, że to już okres schyłkowy tego projektu pod nazwą Platforma 

Obywatelska. 

AW: – To jest równia pochyła? 

MP: – Tak. To jest również równia pochyła. Platforma moim zdaniem będzie się chyliła 

ku upadkowi. 

AW: – Ku upadkowi? 

MP: – Ku upadkowi, dosłownie. 

AW: – Michał Piszko, burmistrz Kłodzka, w Platformie Obywatelskiej był od 17 lat. 

W kampanii wyborczej na ostatniej prostej na kłodzkim rynku wspierał kandydata Koalicji 

Obywatelskiej. Miesiąc po tych wydarzeniach ten sam człowiek rezygnuje z członkostwa 

w Platformie i oddaje legitymację partyjną. Robi to w połowie sierpnia zaraz po tym, gdy 

posłowie jego ugrupowania zagłosowali w Sejmie za podwyżkami dla polityków. 

[Głosowanie w Sejmie, wypowiedzi PO broniące podwyżek]. 

MP: – Platforma utraciła wiarygodność. Dlatego ta rezygnacja. Pokazaliśmy swojemu 

elektoratowi taką swoją twarz, którą w tej chwili nam elektorat nie wybaczy już. 

AW: – Pana zdaniem ktoś personalnie powinien za to zapłacić? Powinny być zmiany 

personalne? 

MP: – Tak. W takich sytuacjach, przy takich błędach, bo to jest błąd kardynalny, powinny 

po prostu polecieć głowy albo jedna głowa. 

AW: – Czyli? 

MP: – No, tutaj w tej chwili jedyną osobą, która za to w mojej ocenie odpowiada, to jest 

przewodniczący Platformy Obywatelskiej. [Oj, nie jedyną]. 

AW: – Czyli powinien podać się do dymisji? 

MP: – Ja bym na jego miejscu tak bym zrobił. 

Borys Budka: – Głos obywateli będzie zawsze dla nas najważniejszy. 

AW: – Dymisji nie było. Platforma wycofała w Senacie poparcie dla podwyżek i zajęła się 

sama sobą, a dokładnie wyborem szefa klubu, który potrwa do października. 

AW: – Jest pan wściekły na Platformę? 

Ja, na zarząd tak. Dlatego że to należało przewidzieć taki ruch. No, jak można było w tak 

trudnej sytuacji – mówi Jerzy Pokój, szef lokalnych struktur Platformy w Jeleniej Górze, 

ratownik górski i trener koni. 

JP: – To tak samo, jak z ludźmi. Zaprosiłeś i nie denerwuj się. 

AW: – Po sejmowych wydarzeniach na spotkaniach z lokalnymi działaczami, jak mówi, 

zawrzało. Teren domaga się zmian w partii. 

JP: – Musi być rekonstrukcja zarządu i co do tego nie ma żadnej wątpliwości. 

AW: – Zarządu, czyli szefa partii? 

JP: – Ja mówię o zarządzie. By ludzie zobaczyli, że ten błąd, poważny błąd, który zaważył 

na wielu rzeczach, zaważy na wielu rzeczach, musi być w jakiś sposób rozliczony i pokazany, że 

idziemy na przód. Zamknęliśmy temat. 

[Nie tylko o podwyżki pensji i dotacji dla partii chodzi. Krytycznego rozliczenia wymaga 

cała akcja wyborcza. Poparcie udzielone przez naród Trzaskowskiemu, nie było poparciem dla 

Platformy; ani też Platforma wyraźnie nie popierała Trzaskowskiego. Tak jak było totalne 



poparcie PiS-u dla Andrzeja Dudy, tak poparcie Platformy dla Trzaskowskiego było żadne. 

Budka ograniczył się do kilkunastosekundowego oświadczenia. Na wiecach z ludnością nie było 

Budki, nie było nikogo z zarządu Platformy, żadnego posła czy europosła]. 

JP: – Nam się dobrze tu funkcjonuje w Koalicji Obywatelskiej i tego musimy pilnować jak 

źrenicy oka, bo jeżeli to stracimy, to się to wszystko rozmyje na przestrzeni kilku tygodni, kilku 

miesięcy i będzie 7 do 10%. 

AW: – A to nie jest tak, że to już jest koniec Platformy Obywatelskiej? 

JP: – Nie, nie, nie. 

AW: – Choć warto dodać, że jesteśmy ciągle na Dolnym Śląsku, strefie wpływów byłego 

szefa partii, Grzegorza Schetyny. Nie sądzi pan, że Grzegorz Schetyna może wykorzystać te 

problemy Platformy teraz? 

JP: – Wprawny polityk to jest taki, który korzysta z sytuacji. No, to trudno by się było 

dziwić, gdyby ktoś powiedział: Grzegorz wracaj, bo jesteś nam potrzebny. No, ja nie wierzę, 

żeby on powiedział: Nie, nie wracam, bo się obraziłem. Proszę pana, polityk nie jest od tego, 

żeby patrzył, jak woda płynie, tylko żeby w ten nurt wszedł i szedł pod górę. 

AW: – W ten polityczny nurt latem wszedł Rafał Trzaskowski. Wprawdzie wybory 

prezydenckie przegrał, ale zmobilizował ponad 10 milionów wyborców i rozbudził ich nadzieje, 

zapowiadając start ruchu „nowa Solidarność”. 

Rafał Trzaskowski: – Podejmuję się stworzenia ruchu obywatelskiego. Dlatego że partie 

nie wystarczą. Musimy, kochani, robić to razem. 

AW: – W tym sondażu, który był przeprowadzony po wyborach prezydenckich, ale 

jeszcze przed głosowaniem w sprawie podwyżek w Sejmie, Koalicja Obywatelska zaczęła 

doganiać obóz Zjednoczonej Prawicy: 

Sondaż partyjny: 

10.08.2020 – Zjednoczona prawica: 36%. Koalicja Obywatelska: 31%. 

06.09.2020 – Zjednoczona Prawica: 41,3%. Koalicja Obywatelska: 28,6%. 

AW: – Zdaniem lokalnych działaczy z Dolnego Śląska dzieje się tak, bo największa partia 

opozycyjna zamiast iść za ciosem, jest w defensywie. 

[Powtórzmy: „partie nie wystarczą” – to Trzaskowski, ale nie da się być w partii i nie być 

w partii. Nie da się tworzyć ruchu narodowego, pod auspicjami dowolnej partii]. 

Maciej Awiżeń, starosta kłodzki, PO: – W dużej części zostało przespane, w dużej części 

pewne kryzysy nie zostały, niezażegnane, tylko zamiecione. Kryzys zawsze jest też możliwością 

do tego, żeby się odbić od czegoś, żeby się zrobić coś nowego. 

Borys Budka: – Chcę wam obiecać, nową energię, nową Platformę, nową Solidarność. 

AW: – Tą inicjatywą miał być właśnie ruch Rafała Trzaskowskiego. Inauguracja była 

zapowiadana na 5 września, ale została przesunięta. Prawdopodobnie na połowę października z 

powodu awarii oczyszczalni ścieków Czajka. 

AW: – Ci samorządowcy nie czekali. Założyli w Gdańsku „stowarzyszenie dla Polski”, 

którego liderami są byli bądź obecni prezydenci miast Platformy. Chcą być częścią ruchu Rafała 

Trzaskowskiego, który czeka na odpowiedni polityczny moment. I właśnie na Pomorzu pytamy 

o ruch Trzaskowskiego i sytuację w Platformie. Ten teren to ciągle bastion Platformy: 

Wybory 2019: 

PiS: 34,37%. Koalicja Obywatelska: 38,46%. 

Wybory prezydenckie 2020: 

Andrzej Duda: 40,16%. Rafał Trzaskowski: 59,84%. 

Marek Szczepański, starosta chojnicki, PO: – Potknięcie jedno, to jest nic, to buduje 

każdego lidera, potknięcia powinny budować. Ważne, żeby potrafił budować, wyciągnął z tego 

wnioski i pokazał się też mężczyzną i przeprosił. Tak? 

AW: – Komentuje głosowanie w sprawie podwyżek tak starosta chojnicki. 

MS: – Ja myślę, im szybciej, tym gorzej, bo tu trzeba takie wybory Borys Budka wygra 

półmaraton, ale za to wie jak należy rozłożyć siły, żeby dobiec do mety. I tak samo Rafał 

Trzaskowski też, jeżeli zrobi coś chaotycznie, powiemy takie: łał, ale on jest krótkotrwały na 

dziś, na teraz. Natomiast trzeba patrzeć z perspektywy 5-ciu, 10 lat, jak ma wyglądać 

społeczeństwo. 

[To już nie dla mnie]. 



Zbigniew Kudrzycki, wójt gminy Rozogi, PO: – Potencjał, który został wybudzony wśród 

społeczeństwa, wśród zwolenników Rafała Trzaskowskiego, on rzeczywiście nie został 

wykorzystany. Ostatecznie w tej kwestii się niewiele zmienia. Oprócz pewnych zapowiedzi, 

które składał Rafał Trzaskowski. 

AW: – Na Warmii i Mazurach tu PiS zdeklasowało Koalicję Obywatelską: 

Wybory 2019: 

PiS: 39,70%. Koalicja Obywatelska: 27,31%, 

Ale wybory prezydenckie wygrał Rafał Trzaskowski: 

Wybory prezydenckie 2020: 

Andrzej Duda: 46,84%. Rafał Trzaskowski: 53,16%. 

AW: – Nie sądzi pan, że im dłużej ta niemoc Platformy będzie trwała, tym trudniej będzie 

zainaugurować politycznie ten ruch Rafała Trzaskowskiego? Że już wkrótce to może nie mieć 

politycznie sensu? 

ZK: – Sens na pewno tak. Tylko tej mocy może rzeczywiście nie mieć i może być taka 

sytuacja, że będą to spóźnione działania. Ponieważ w polityce jest coś takiego, że pojawia się 

odpowiedni moment i trzeba w tym momencie odpowiednio zareagować, by odnieść sukces. 

Kiedy przesuwamy pewne działania, omijamy ten moment, później on już nigdy się może nie 

powtórzyć i szanse na sukces mogą być stracone. 

[…] 

Michał Piszko, burmistrz Kłodzka: – Platforma Obywatelska stała się taką partią 

kanapową, Siedzimy, krytykujemy, dyskutujemy, ale nie idą za tym konkretne czyny, nie idą za 

tym konkretne ruchy. A tutaj na dole tego potrzeba. 

[PO stała się partią tylko parlamentarną i oczekuje, że doły same będą sobie dryfować aż 

do następnych wyborów]. 

AW: – Burmistrz Kłodzka apeluje do Rafała Trzaskowskiego, aby startował z nową 

inicjatywą jak najszybciej, bez oglądania się na partię. 

AW: – Sama Platforma, kierownictwo centralne takiego ruchu może nie chcieć, może im 

się to nie opłacać? 

MP: – Tak. Przypuszczam, że tak może być, mogą po prostu stać za tym pewne obawy, że 

może nastąpić ewentualny exodus, bo do tego nowo powołanego ruchu wśród obecnych 

członków Platformy Obywatelskiej. 

AW: – Czy Rafał Trzaskowski powinien odejść z Platformy i stanąć na czele tego ruchu? 

[Oczywiście. Ale powinien zrezygnować też z kierowania Warszawą]. 

MP: – Znaczy, ja jeżeli byłbym na miejscu pana Rafała Trzaskowskiego, to tak bym 

zrobił. Zrezygnowałbym z członkostwa i zaczął budować nowy ruch. Dało by to świeżość, to 

jest raz, no i pewną nadzieję, którą ta część pozytywnej opozycji potrzebuje. 

AW: – Ale czy on jest w stanie to zrobić bez Platformy? 

MP: – Myślę, że tak. Z pomocą samorządowców to się uda. 

…Arkadiusz Wierzuk, TVN24. 

Patrycja Lewandowska: – Za mało słuchania wyborców – mówią lokalni działacze 

Platformy, za mało wewnętrznej dyskusji – na to zwracają uwagę nasi kolejni rozmówcy. Teraz 

opinia ludzi, którzy niedawno weszli do dużej sejmowej polityki, są bezpartyjni, a działania 

polityków Platformy w klubie Koalicji Obywatelskiej obserwują z pewnego dystansu. To 

popularny kiedyś dziennikarz radiowy i kontrowersyjna jutuberka, oboje podkreślają, że cenią 

sobie to, że nie są uwikłani w jakieś partyjne gry i zależności, być może dlatego Tomasz Zimoch 

i Klaudia Jachira w rozmowie z Arturem Zakrzewskim zdobyli się na całkiem sporo szczerości. 

AZ: – Dwa różne pokolenia i dwie różne drogi do Sejmu. On był komentatorem 

sportowym, ona kontrowersyjną jutuberką. [youtuberka to kobieta publikująca filmiki na 

YouTubie] oboje podkreślają swoją apartyjność, ostatnio połączył ich też sprzeciw wobec 

podwyżek dla polityków. Obserwowała pani swoich bardzo doświadczonych kolegów i 

koleżanki głosujące za podwyżkami i widzi pani, że katastrofa. 

Klaudia Jachira: – No, akurat tutaj było mi przykro. 

Tomasz Zimoch: – …to jest taka Platforma, która potrafi przewidzieć skutki głosowania za 

ustawą, taką ustawą dotyczącą podwyżek. Przecież to było brak wyobraźni politycznej. 



[To głosowanie miało utonąć wśród wielu szybkich głosowań, miało przeminąć 

niezauważone – cały Sejm na to liczył]. 

AZ: – … 

TZ: – Ale umówiliśmy się, że o partii nie będziemy rozmawiać. Ja nie jestem członkiem 

partii. 

AZ: – Czy pani zdaniem to jest partia, która jeszcze siłę ma? Czy przypadkiem patrząc 

z drugiej strony, to jest byt, który raczej dryfuje? 

KJ: – Nie będę mówiła tylko o Platformie Obywatelskiej, bo nie ma takiego klubu 

w parlamencie. 

AZ: – Wkrótce w toku tych rozmów okazało się, że spotkaliśmy ludzi, którzy widzą, 

wiedzą i mają odwagę mówić o tym, co powinno się zmienić, by kolejne wybory nie były 

wyborami przegranymi przez opozycję. 

[Ale może zostawimy samych: Jachirę i Zimocha, niech mówią]. 

Zimoch: – Oczywiście chciałbym, żeby Koalicja wygrała kolejne wybory zdecydowanie i 

będzie w stanie utworzyć większość. Zdaje się to dzisiaj raczej niemożliwe. 

Zimoch: – Ja w marcu napisałem list do przewodniczącego klubu. Nie dostałem 

odpowiedzi. 

Zimoch: – Niech na razie pozostanie tajemnicą. 

Jachira: – Myślę, że poseł Sienkiewicz jest taką osobą, z którą naprawdę lubię 

porozmawiać. Takie osoby, to jest Rosati, które ubóstwiam. Warto słuchać z jakim 

doświadczeniem mówi o sprawach ekonomicznych i jak dużo wie. To marzę o tym, żeby to on 

był odpowiedzialny za budżet, a nie ci, którzy są teraz. Tak? 

Zimoch: – Nie boimy się, że się narazimy, nie boimy się, że podpadniemy. Nie boimy się, 

że przez to za trzy lata nie zostaniemy wpisanymi na listę wyborczą. 

Zimoch: – Tak. Ja to widzę, ja to słyszę zresztą. Poselska autocenzura to jest. Ci, co należą 

do partii, tak. Dlatego mówię, to jest jakby podwójnie widoczne. Tak. 

Zimoch: – Nie ma otwartej dyskusji, że tej dyskusji brakuje. Posiedzenia klubu one są 

wręcz jałowe. Powinny być merytoryczne, powinny być również i polityczne. One powinny nie 

mówić o tym, co jest na najbliższym posiedzeniu Sejmu, ale o tym, co powinniśmy zrobić. No, 

mija rok. Jak tak podsumować tą [tę] działalność, no, to nie wiem, czy jest ktoś, jedna osoba w 

klubie, która przynajmniej wewnętrznie czuje się zadowolona. 

Jachira: – Osobą, która tak robi, to będzie Zimoch. On oczywiście tylko dzwoni do 

szefostwa. Ja bardziej jak mam jakiś pomysł, to dzielę się z tym najpierw w Internecie. 

Zimoch: – Muszę odpowiadać na to pytanie? Ja odpowiedziałem. Sześć miesięcy temu 

napisałem list. Ja próbowałem wielokrotnie dzwonić. Wie pan, no, żeby było czarno na białym. 

Szef klubu, Borys Budka, nie rozmawiał ze mną od momentu, jak zostałem posłem. I z tego co 

wiem, z wieloma posłami nie rozmawiał. Szef klubu nie rozmawiał także z dziewiątką posłów, 

która głosowała przeciw tej głośnej ustawie. 

Zimoch: – Nie trzeba się kochać, trzeba się lubić, ale trzeba rozmawiać, współpracować, 

zwłaszcza w Sejmie, zwłaszcza w największym klubie opozycji. 

Zimoch: – Wie pan, no, szczerze to jest, nie będę ukrywał, ale wręcz się mówi, że jest 

grupa dziewięciu z dwunastu wstrzymujących się jest na jakiejś tam czarnej liście. 

Zimoch: – Wie pan, ja mam specjalny komfort, ja nie należę do partii, ja dlatego mogę 

powiedzieć wszystko i nic sobie z tego… W kolejnych wyborach mogą nie być kandydatami, 

mogą nie być na liście albo będą właśnie pomijani przy szeroko rozumianej pracy. 

Zimoch: – Klub parlamentarny Koalicji Obywatelskiej tworzy 134 posłów. A nie grupa, 

która klaszcze, która przytakuje. 

Jachira: – Jeżeli opozycja ma być znacząca i skuteczna przede wszystkim, siłą, która 

przestanie być opozycją, bo na tym polega skuteczność opozycji, by dążyć do tego, by przestać 

być opozycją i to tylko poszerzanie Koalicji Obywatelskiej może do tego doprowadzić – nie 

mam najmniejszej wątpliwości. 

Zimoch: – O tym powinno się już myśleć, o rozszerzeniu tej koalicji, tak jak według mnie 

w wielu projektach ustawodawczych, także w tym myśleniu o zwycięstwie, o odsunięciu 

obecnie rządzących od władz. 



Jachira: – Czyli każde zamknięcie Platformy Obywatelskiej na nowych będzie utrudniało 

poszukiwanie woli zwycięstwa, że tak powiem. Nie mam żadnych wątpliwości, że im bardziej 

będą w sejmie osoby, które nie są po 20 lat w jakiejkolwiek partii politycznej, które nie są piątą, 

szóstą kadencję w sejmie, będzie to martwość. 

Zimoch: – I dlatego koalicja jest fantastycznym tworem – Koalicja Obywatelska. 

Odpartyjnić koalicję. Wie pan, to by było bardzo fajne, gdyby nowym przewodniczącym klubu 

nie został nikt z tej górki partyjnej. Nikt. 

Jachira: – Wie pan, ja sobie w ogóle w mojej działalności w Sejmie niespełna rocznej, 

sobie zadaję pytanie, co bym pomyślała, gdybym się do tego Sejmu nie dostała? 

I tak działam. Czyli jak bym widziała polityka w tych limuzynach, no to musiałby mnie dużo 

bardziej przekonywać, żebym na niego zagłosowała, a nie zobaczyła właśnie chłopaka na 

rowerze, który ze mną normalnie rozmawia. 

Zimoch: – Dzisiaj trzeba iść do ludzi. Dzisiaj trzeba tworzyć modelunek biura. Dzisiaj 

trzeba jeździć, rozmawiać, choćby z jedną osobą. 

Jachira: – Musimy się jak najbardziej otwierać na ludzi, żeby ich słuchać, żeby nie być 

tylko gdzieś tam zamkniętymi w swoich biurach. 

Jachira: – Na pewno to wie, bo im o tym mówię. 

Zimoch: – Ja to biorę pod uwagę. Być może, że są w klubie osoby, które nie wytrzymają 

tego, bo chcą działać, bo chcą inaczej pracować, że myślą inaczej. Ja tego nie wykluczam. 

Uważam, że Koalicja obywatelska jest obecnie najlepszym tworem. 

[Niewiele mają do powiedzenia nasi posłowie, ale potrzebni byli do pozyskania kolejnych 

wyborców]. 

Artur Zakrzewski: – Wydaje się, że w obliczu nowego otwarcia, jakim ma być wybór 

nowego szefa klubu parlamentarnego Koalicji Obywatelskiej, przynajmniej z częścią 

podniesionych w tym materiale zarzutów liderzy PO będą się musieli zmierzyć i my też 

będziemy ich o to pytać. Artur Zakrzewski, TVN24. 

 

[Oglądałem francuski film fabularny pod tytułem „Alicja i mer”. W którym mer Lionu, 

aktor, Fabrice Lachini, zamierza kandydować na prezydenta Francji i w ostatniej części filmu 

pisze swoje przemówienie. Oto fragment tego przemówienia: 

Nie wystarczy powiedzieć, że będziemy walczyć z finansjerą, jakby to była 

abstrakcyjna armia. Jest konkretna, a z kogo się składa? Odpowiedź jest prosta 

i straszna: finansjera to nasze dzieci. Tak. Dzieci Republiki. Więcej, najlepsi 

uczniowie, których odkryła nasza szkoła i ukształtowała w doskonałości. Ci, których 

naiwnie nazywano elitą republiki, onegdaj naukowcy, inżynierowie, nauczyciele, 

lekarze, architekci, generałowie dziś w młodym wieku tłoczą się u drzwi banków 

i instytucji finansowych. Przyjaciele, towarzysze, cośmy zrobili ze swoimi dziećmi? 

Z najzdolniejszymi z nich z niedoszłymi rzecznikami postępu i solidarności. 

Parafrazując Vargasa Liosę: [Mario Vargas Llosa (właśc. Jorge Mario Pedro Vargas 

Llosa Marqués de Vargas Llosa; pisarz, Peruwiańczyk, mieszkał w Paryżu] Kiedy 

Francja wysadziła się w powietrze? Kiedy szkoła obróciła się przeciwko Republice? 

Kiedy stworzyła nowego człowieka, któremu obcy jest patriotyzm i solidarność? 

Kiedy spłodziła obywatela świata, wyrobnika City i Wall Street, który nie płaci 

podatków we Francji? 

To Republika ma reagować, to Republika ma wzniecić rewolucję. A jej 

najpotężniejsze ramię działać. Mówię o szkolnictwie i o najlepszych szkołach, 

których zazdrości nam świat. Pamiętacie? Politechnika kształciła kiedyś inżynierów, 

a nie bankowców. Szkoły handlowe kształciły przedsiębiorców, a nie bankowców. 

Nawet krajowa szkoła administracji kształciła służbę cywilną, a nie bankowców. 

Prawica powie, (ale również część lewicy) nie obejdziemy się bez finansjery, 

musimy pożyczać i to coraz więcej. Nieważne, że gospodarka ledwo zipie. Niech 

najlepsi wymyślają coraz ryzykowniejsze sposoby na produkcję pieniądza dla 

zmęczonej ekonomii. Skoro miliardy z banków i portfeli najbogatszych są jedynie 

złudą ukrytych w rajach podatkowych, to może czas francuskich koszul z Chin za 

jedno euro przeminął? Może minął czas kubków do jogurtów wytwarzanych 3 



tysiące kilometrów od mleczarni? Może pora sprawić, by gospodarka stała się 

prostsza, zdrowsza, przyzwoitsza? To powinno być celem lewicy]. 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Elizabet. 

- Długo spałam? 

- Jakieś sześć minut. 

- Dzięki. Zaraz przyjdę. 

- Czekam na zewnątrz. 

- Hej! Co ty tu jeszcze robisz? Ile godzin jesteś na nogach? 

- Dwadzieścia trzy. 

- Idź do domu. 

- Muszę sprawdzić, co z pacjentką. Jeśli nauczy się zmieniać opatrunki, może zostać 

wypisana. 

- Ma spuchnięte nogi. 

- Trzeba zrobić ekg. 

- Dzień dobry. Jestem doktor Masterson. Potrzebna będzie morfologia, poziom 

elektrolitów i badanie moczu. Mogę coś dla pana zrobić? 

- Wyjdzie pani za mnie? Będziemy mieli darmowe bilety autobusowe. 

- Kusząca propozycja. Spytam siostrę, może pożyczy mi suknię ślubną. 

- Miej oko na mojego narzeczonego i zwiększ mu dawkę morfiny. 

♣ 
2020-09-10 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4504 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Jarosław Gowin wróci do rządu. To już wydaje się przesądzone i nie jest punktem 

spornym w rozmowach rządzącej koalicji… 

 

GK: – Miażdżący jest raport biura rzecznika praw obywatelskich. 7 i 8 sierpnia na ulicach 

Warszawy doszło do poniżającego i nieludzkiego traktowania protestujących. O łamaniu 

praworządności mówią dziś prawnicy broniący prokuratora, który ma sprawę dyscyplinarną 

w Sądzie Najwyższym… 

 

GK: – Ostrożnie z wyprawami w góry… w przeciągu 5 godzin było 14 wypadków… 

 

GK: – Kolejny raz prokuratura przedłużyła śledztwo w sprawie demonstracyjnego 

wieszania portretów europosłów na szubienicach. Przez blisko 3 lata nie przesłuchano jeszcze 

nawet wszystkich policjantów, którzy byli na miejscu… 

 

GK: – To będzie ważny test dla opozycji. Za kilka dni ruch Szymona Hołowni chce 

utworzyć swoje koło poselskie… pierwszy transfer: Hanna Gill-Piątek… 

 

GK: – Dawała nadzieję milionom ludzi na całym świecie. Niestety badania w Oxfordzie 

nad szczepionką na koronawirusa zostały wstrzymane. Prace były już bardzo zaawansowane, ale 

podczas testów u jednego z pacjentów wystąpiły silne, niepożądane skutki… 

 

GK: – Niewiarygodny jest krajobraz płonącej od tygodni Kalifornii… 

 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Nie znoszę przyjęć. 

- Moje ci się spodoba. 

- Koniecznie chcesz mi przypomnieć, że jestem stary? 

- Nie. 

- Czeka cię ciężki dzień. 



- Skąd wiesz? 

- Od Droo. 

- Nie ma przed tobą tajemnic? 

- Oby. 

- Lubisz go? 

- Tak, chyba. 

- Nie chcę się wtrącać, ale… 

- Przestań. O wilku mowa. Jedziemy? 

- OK. 

- Cześć, ślicznotko! 

- Haj. 

- Dobry dzień. Dla nas i dla firmy. Masz jakieś pytania? Wątpliwości? 

- Nie. 

♣ 
2020-09-11 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4504 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Nie będziemy przystawką PiS, nie interesują nas stołki i nie rozmawiałem z premierem – 

tak Władysław Kosiniak-Kamysz komentuje doniesienia o możliwej koalicji PiS z PSL. Po 1989 

roku żadna partia nie była w rządzących koalicjach częściej niż PSL. Dlatego teraz taki pomysł 

ludowcy nazywają randką z wampirem… [wystarczy] 

 

PK: – W poniedziałek związkowcy mają rozmawiać o planie ratunkowym dla górnictwa… 

Import węgla przez spółki skarbu państwa styczeń – marzec 2020 roku: 

224 173 ton węgla energetycznego 

450 983 ton węgla koksowego 

Źródło: ministerstwo aktywów państwowych 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Więc pani Scot nie będzie reklamować kolejnego filmu? 

- Ale skąd. Dotrzyma zobowiązań, ale przez rok nie będzie występować. 

- Kiedy premiera? 

- W Ameryce przypuszczalnie późną jesienią, tutaj na gwiazdkę lub tuż po nowym roku. 

Tomy. 

- Jak długo zabawisz w Anglii? 

- Dziś wyjeżdżam. 

- Czas nas nagli, proszę o ostatnie pytania. 

- Pani. 

- Czy decyzja o rocznej przerwie ma związek z plotkami o Jafie i jego partnerką z planu? 

- Nie. 

- To plotki? 

- To już nie moja sprawa. Ale wiem z doświadczenia, że plotki o Jafie okazują się prawdą. 

- Pamiętamy dość jednoznaczne zdjęcia pani i pewnego młodego Anglika. Co wtedy 

zaszło? 

- To był tylko znajomy. Wciąż się przyjaźnimy. 

- Pan w różowej koszuli. 

- Tak. Pani Scot. Czy są możliwe okoliczności, w których pani i on mogliby zostać więcej 

niż przyjaciółmi? 

- Miałam nadzieję, że tak, ale teraz wiem, że to niemożliwe. 

- Ale gdyby. 

- Jedno pytanie. 

- Nie. Odpowiem. Słucham. 

- Zastanawiam się, czy, gdy ta osoba 

- Taker. Nazywa się Taker. 



- Dzięki. Zastanawiam się, czy gdyby pan Taker pojął, że był walniętym palantem, padł na 

kolana i błagał o ponowne wzięcie go pod uwagę, czy pani by go wzięła? 

♣ 
2020-09-12 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4504 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Udało się odnaleźć 14-letnią Roksanę… 

 

PK: – Jak naprawdę wysokie są Rysy? 

Rysy 2 499 metrów nad poziomem morza. 

To urządzenie geodezyjne wskazuje pozycję z dokładnością do dwóch centymetrów. 

[Niestety nie podano nazwy, GPS?]. 

Twórcy map otrzymali nowe dane z urządzenia Lidar – to umieszczony na pokładzie 

samolotu laserowy skaner powierzchni ziemi. 

Tomasz Rożek, doktor, fizyk: – Jak patrzę i widzę czubek czegoś, no, to jak wykreślę jaki 

jest kąt do podłoża przy założeniu, że podłoże jest płaskie, to z bardzo prostego wzoru 

trygonometrycznego jestem w stanie obliczyć wysokość. Mogę mierzyć wysokości z wieżami 

ciśnienia. Wiemy, o ile ciśnienie standardowo średnio spada na metrze, więc możemy w ten 

sposób mierzyć wysokości. 

 

PK: – Ustawa o ochronie zwierząt doprowadziła do powstania w Sejmie wyjątkowych 

koalicji: PSL mówi w tej sprawie tak jak Konfederacja, a Lewica jak PiS… 

Szczepan Wójcik, hodowca zwierząt futerkowych, prezes Instytutu Gospodarki Rolnej: – 

Posłowie, którzy zostali wybrani właśnie rolników, dzisiaj to rolnictwo tak ochoczo 

i z premedytacją niszczą. [Bo zwierzęta futerkowe to rolnictwo!] 

Zabrania się chowu lub hodowli zwierząt futerkowych z wyjątkiem królika, o 

których mowa w art. 2 pkt 3 ustawy z dnia 29 czerwca 2007 r. o organizacji hodowli 

i rozrodzie zwierząt gospodarskich (Dz. U. z 2017 r. poz. 2132), w celu pozyskania z 

nich futer. 

Zabrania się trzymania zwierząt domowych na uwięzi w sposób stały. 

Tymczasowe trzymanie zwierząt domowych na uwięzi jest dozwolone na uwięzi o 

długości minimalnej 6m 

Do celów tymczasowego trzymania zwierząt na uwięzi zabrania się używania 

kolczatek. 

Zabrania się wykorzystywania zwierząt do celów rozrywkowych i widowiskowych. 

Ubój bez ogłuszania ma być dopuszczony wyłącznie na potrzeby członków polskich 

gmin i związków wyznaniowych. 

 

PK: – Stadnina w Janowie Podlaskim ma piątego już za rządów PiS prezesa. Konie 

stamtąd budziły kiedyś podziw na całym świecie. Teraz ich stan budzi zainteresowanie 

prokuratury… 

[Taka jest specyfika państwowych firm. Nie jest ważne, jakie ma wyniki i kwalifikacje 

kierownik firmy, lecz czy wypadł z łask rządzącej partii i czy musi zwolnić miejsce kierownicze 

dla nowego „swojego” członka władzy. Prywatny właściciel takich błędów nie popełnia]. 

 

Tvn24bis – Serwis informacyjny – Krzysztof Górnicki 

[…] 

Jan Krzysztof Ardanowski, minister rolnictwa i rozwoju wsi: – Jeżeli postawimy to 

wszystko na głowie i stwierdzimy, że zwierzęta są ważniejsze od ludzi, to jest początek końca 

cywilizacji chrześcijaństwa. [!] 

KG: – Rośnie luka z podatku VAT i to mocno… :w Polsce w 2020 roku może wzrosnąć o 

blisko 5 punktów procentowych w porównaniu do ubiegłego roku. To więcej niż wynosi średnia 

unijna… 

Szacunki centrum analiz społeczno-ekonomicznych 



Luka VAT w 2019 roku: około 10% 

Luka VAT w 2020 roku: około 14,5% 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Wyglądasz głupkowato. W San Francisco wcale nie jest fajnie, fatalny klimat, ciągłe 

mgły. 

- Będę nosić sweter. 

- Co zamierzasz? 

- Znajdę pracę, skończę ogólniak. W szkole miałam niezłe stopnie. 

- To nawet widać. 

- Nie chcesz jechać ze mną? 

- I zostawić to wszystko? W życiu. 

- Chodź tu. 

- Co to? 

- Część funduszu stypendialnego Edwarda Louwisa. Uważamy, że masz ogromny 

potencjał. 

- Jou do? Jou thing if I have the… 

♣ 
2020-09-13 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4504 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Pastuchów [pobito policjantkę i policjanta] 

 

PK: – Wierni z parafii, której proboszcz przez lata wykorzystywał nieletnich, usłyszeli 

dziś słowa o współczuciu i prośbę o przebaczenie… 

 

PK: – Wymieranie jak w czasach dinozaurów… 

 

PK: – Jest tak wiele zakażeń, że według kanclerza Austrii to początek drugiej fali 

epidemii… We Francji tylko jednego dnia zanotowano ponad 10 tysięcy nowych przypadków… 

 

PK: – To był kolejny dzień wielkich protestów w Mińsku… 

[Okazuje się, że demokracja jest dobra, jeżeli jest po myśli władcy. Jeżeli jest przeciw 

władcy, to w ruch idą brutalne środki przymusu: pałki, armatki wodne, gaz… Bo nie wolno 

naruszyć nietykalności milicjanta na Białorusi, a w Polsce policjanta, czyli nie wolno go tknąć, 

natomiast on może lać pałą nawet już leżącego na ulicy obywatela]. 

 

PK: – Nowa nadzieja to projekt polityczny Rafała Dutkiewicza [były prezydent 

Wrocławia] i ruszyć ma już wkrótce. Rafał Trzaskowski stracić może nadzieję, że jego nowa 

solidarność będzie pierwsza. Szymon Hołownia ze swoim ruchem nie musi mówić o nadziei na 

obecność w Sejmie, bo już tam jest, a za to mniej tam lewicy… 

[Piotr Kraśko tak usilnie wyciska nowe wiadomości z braku wydarzeń, że powinien pisać 

wiersze. To jest polskie przekleństwo, że gdy powołujemy ruch społeczeństwa, to zaraz musi 

być pięć ruchów. Tego nawet Kaczyński nie musi organizować, dywersja wśród opozycji 

organizuje się sama. Szczególnym nieporozumieniem w Polsce jest, że ruch ma najpierw 

przywódcę i on zbierze wszelkie profity, a potem dopiero mają się gromadzić te tłumy, które 

mają tylko klaskać, a wiwatować]. 

 

PK: – W Warszawie demonstrowali wczoraj anty-covidowcy [dotychczasowi anty-

szczepionkowcy], w pandemię albo nie wierzą, albo sądzą, że metody walki z nią to jakiś spisek. 

Zadają też pytanie [jakie?], na które warto odpowiedzieć, najlepiej, żeby zrobili to lekarze, na 

których rękach umierali chorzy, a swoich bliskich straciły w Polsce dwa tysiące rodzin, na 

świecie – niemal milion… 

 



POLSAT – Punkt widzenia –  

Joanna Wrześniewska-Sieger: – Piątka dla zwierząt, to jest projekt ustawy firmowany 

przez samego Jarosława Kaczyńskiego. 

Bo piątka dla zwierząt to między innymi zakaz hodowli zwierząt futerkowych, zakaz 

wykorzystywania zwierząt w cyrkach i trzymania na łańcuchach: 

Jarosław Kaczyński: – To jest naprawdę potrzebne. Tutaj dzieje się bardzo wiele złego 

i złu temu trzeba było zapobiec. Każdy dobry człowiek powinien poprzeć tą [tę] ustawę. Ja ją 

popieram z całego serca. 

[Od tego należało zacząć rządy w 2016 roku i szukać podobnych niesprawiedliwości, a nie 

dzielić Polaków na lepsze i gorsze sorty i przerabiania wszystkiego na swój strój]. 

[Ten sam temat drąży TVP-INFO – Gość wiadomości, TVN24bis – Lawa polityków 

i zapewne i inni…] 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Właśnie się pobraliśmy! 

- Oto Hotel Plaza. 

- Dojechaliśmy. 

- Jeszcze nie skończyłam. 

- Koline, człowiek czeka. 

- Dasz mu napiwek. Nie żałujesz naszego ślubu? 

- Minęło czterdzieści minut. Poczekajmy kilka godzin. 

- Jeśli miesiąc miodowy się nie uda, to nie bierzemy rozwodu, tylko odbierzemy sobie 

życie. 

- Zlecimy to pokojówce, mają wspaniałą obsługę. 

- … 

- Potrzebuję ręki. 

- Pan Paul Brater. Czy pani Brater zostaje z panem? 

- Moja matka? A tak. Pan i pani Brater. 

- Państwo na długo? 

- Sześć dni. 

- I nocy. 

- Miło nam państwa gościć, pokój 449. 

- Koline, przestań. 

♣ 
2020-09-14 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4490 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Głos ulicy w Mińsku i głos Putina w Soczi. Białorusini sami powinni rozwiązać sytuację 

w kraju – tak mówi prezydent Rosji i daje Białorusi [czyli Łukaszence] półtora miliarda dolarów 

kredytu. Łukaszenka z Putinem dziś uścisnęli sobie ręce… 

 

AW: – Premier odpowiada filmem na film prezesa. Rolnicy odpowiadają zapowiedzią 

protestów… 

Jan Krzysztof Ardanowski, minister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS: – Zaczyna się 

kwestionować prawo człowieka do hodowli zwierząt, mówiąc o ich zgubnym wpływie na 

klimat… 

[Mój dziadek, rolnik uprawiał dziesięć hektarów swojej ziemi i miał konia, dwie krowy i 

dwie świnie – dla mnie to był rolnik. Potem, gdy pracowałem jako urzędnik w Brwinowie, nie 

mogłem się nadziwić, że człowiek mający 1,5 hektara ziemi pod szkłem, gdzie uprawiał 

egzotyczne kwiaty, które przynosiły mu tak duży zysk, że nie wiedział, co z pieniędzmi robić – 

też jest rolnikiem i to małorolnym, co dawało mu przydział bezpłatnego opału w dowolnej ilości 

i zwolnienie z podatków. Obecnie dowiedziałem się, że człowiek, który ma kilka hektarów 

pokrytych całkowicie klatkami i prowadzi przemysłową, całkowicie zautomatyzowaną hodowlę 

na przykład norek – też jest rolnikiem. Oczywiście obecni rolnicy nawet ziemię uprawiają w 

sposób całkowicie zautomatyzowany, więc nie o to chodzi, czy ktoś jest uważany za rolnika, czy 



już jest na przykład przemysłowcem. Tu walka rozgrywa się o to, czy etyczne współcześnie jest 

hodowanie zwierząt dla pozyskania futer, czy człowiek XXI wieku nadal musi się stroić w futra 

zwierząt pochodzących już nie z polowania, ale z barbarzyńskiej hodowli na wielką skalę. 

Oczywiście, gdy znikną takie hodowle, to i znikną z powierzchni ziemi na przykład norki, bo już 

na wolności prawie są niespotykane]. 

 

AW: – Atak na policjantów i jego szczegóły… 

 

AW: – Koronawirus mocny, jak nigdy dotąd. Tak wielu zakażonych w ciągu jednej doby 

nie było od początku epidemii. Ten światowy wynik to alarm dla wszystkich. W Izraelu znowu 

nokdaun, we Francji kolejne rekordy, a w Polsce o badania proszą nauczyciele. 

Marzanna Zielińska: – Jest gorzej niż przewidywano… Na wczoraj WHO na walkę 

z Covid-19 musi mieć 35 miliardów dolarów. 

Tedros Adhanom Ghebreyesus, dyrektor generalny Światowej Organizacji Zdrowia: – W 

naszym połączonym świecie jeśli ludzie w krajach o niskim i średnim dochodzie nie otrzymają 

szczepionek, wirus będzie nadal zabijał, a globalne ożywienie gospodarcze opóźni się. 

MZ: – …Najwięcej zakażeń zgłoszono do tej pory w Stanach Zjednoczonych, Indiach 

i Brazylii… we Francji w ciągu jednej doby odnotowano prawie 10,5 tysiąca nowych zakażeń, w 

Wielkiej Brytanii ponad 3 tysiące, 1,5 tysiąca nowych zakażeń w Czechach też nieoikoi, bo to 

tuż za miedzą. Nasza statystyka na dziś to 377 nowych przypadków zakażenia. [Bo robimy mało 

testów, a gdybyśmy w ogóle zrezygnowali z testów, to nie mielibyśmy zakażeń wcale. Nota 

bene: w listopadzie będziemy mieli 27 tysięcy zakażeń w ciągu doby!]. 

MZ: – …wykonujemy zaledwie około 12 tysięcy testów… Związek Nauczycielstwa 

Polskiego żąda przebadania wszystkich nauczycieli. Dziś koronawirus wyeliminował kolejne 3 

szkoły i ma szansę szeroką ławą wkroczyć do kolejnych, bo nie działają już przepisy 

umożliwiające samorządom zakup środków ochrony osobistej bez przetargów… 

 

AW: – Debata w Europarlamencie i Polska na celowniku. Raport ponad sześćdziesięcioma 

przykładami naruszania przez Polskę unijnych traktatów, to spore pole do dyskusji. 

Arleta Zalewska: – …mówiąc wprost, chodzi o uchwalanie w Sejmie prawa, w tym prawa 

wyborczego, [chodzi] o kwestie niezależności sądownictwa i w końcu o ochronę praw 

podstawowych. Europosłowie uważają, że rząd PiS-u nie tylko lekceważy unijne zalecenia, ale 

że sytuacja staje się coraz gorsza. 

Sophie in ‘t Veld, eurodeputowana frakcji „odnowić Europę”: – Jak możemy mieć 

autorytet we wspieraniu Białorusi, kiedy jesteśmy tchórzami, żeby wziąć się za bary z rządami 

w Polsce i na Węgrzech i innymi. Czas na działanie. 

Patryk Jaki: – W państwa interpretacji obrona rodziny jest naruszeniem praworządności i 

tu dochodzimy do wniosków: cokolwiek nie jest lewicowe, jest naruszeniem praworządności. 

[…] 

 

AW: – Jest areszt dla mężczyzny po ucieczce 14-letniej dziewczyny… 

 

AW: – Na Śląsku wrze. Górnicy idą na całość. Ogłosili pogotowie strajkowe i chcą 

obecności premiera… 

 

AW: – Dojczlandzka kanclerz pyta greckiego premiera, jak może pomóc? Francja też 

dołącza z pytaniem i otwiera drzwi. Po tragicznym pożarze w obozie dla uchodźców na wyspie 

Lesbos jest propozycja, by europejskie kraje przyjęły 400 dzieci… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

- To jest korzeń twojego życia. Korzeń twojej rodziny. Jesteś związany z tą ziemią i z tą 

rodziną obowiązkiem, honorem i miłością. Zasadź go. Wyrośnie. 

- Nie wiem jak. 

- Viktorio. Pomóż mężowi. 

- Pięknie. 

The End 

♣ 
2020-09-15 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4490 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Decyzja premiera, Mateusza Morawieckiego, o zleceniu poczcie polskiej organizacji 

wyborów prezydenckich nie miała żadnych podstaw prawnych, a to prawo, które było, rażąco 

naruszała – orzekł wojewódzki sąd administracyjny. Sejm jutro zajmie się ustawą o bezkarności 

tych, którzy łamią prawo, chcąc przeciwdziałać pandemii. 

Jakub Sobieniowski: –  

Grzegorz Rudnicki, Wojewódzki Sąd Administracyjny w Warszawie: – Zaskarżona 

decyzja rażąco naruszała… Decyzja prezesa rady ministrów rażąco naruszała artykuł 7 

Konstytucji Rzeczpospolitej Polskiej, artykuł 6 KK [Kodeks Karny], artykuł 5 ustawy 1996 roku 

o radzie ministrów. 

JS: – Od tego wyroku premier może się odwołać, ale wybory, które miała zorganizować 

poczta polska, a które się nie odbyły i które dzisiaj ocenił sąd: 

Grzegorz Rudnicki, dalszy ciąg: – która dotyczy wykazania rażącego naruszenia prawa… 

JS: – …proponowaną przez PiS ustawę: 

„…nie popełnia przestępstwa, kto w celu przeciwdziałania Covid-19 narusza 

obowiązki służbowe lub obowiązujące przepisy, jeżeli działa w interesie 

społecznym…” 

Łukasz Chojniak, doktor, adwokat, Uniwersytet Warszawski: – Proponowana licencja na 

bezkarność, bo tak trzeba to nazwać. 

Mikołaj Małecki, doktor, prezes krakowskiego instytutu prawa karnego, Uniwersytet 

Jagielloński: – Władza polityczna pisze sobie przepis na bezgraniczną bezkarność. 

JS: – Jeśli ktoś myśli, że prawnicy przesadzają i obywatela to nie dotyka, bo walką 

z Covidem ktoś uzasadnił budowę w otulinie rezerwatu [zespół domów] 

Waldemar Buda, wiceminister funduszu i polityki regionalnej KP PiS, wypowiedź 

z wczoraj: – Chodzi o to, żeby nie wyciągać konsekwencji prawno-karnych w sytuacji, w której 

działa się w sytuacji podwyższonego ryzyka, w stanie wyższej konieczności. 

JS: – …kupno maseczek od znajomego i respiratorów od handlarza bronią… 

Jerzy Zajadło, profesor, katedra teorii i filozofii państwa i prawa, Uniwersytet Gdański: – 

Przy tak ogólnych przepisach, przy złej woli władzy my nie możemy tego wykluczyć, ktoś 

powie, nie podawaliśmy tych danych po to, żeby nie wywoływać paniki i właśnie po to 

zafałszowaliśmy te dane. 

[Możliwości jest multum]. 

JS: – …jutro Sejm ma się zająć proponowaną przez PiS covidową bezkarnością. Jakub 

Sobieniowski, Fakty. 

 

PM: – Tęcza w Parlamencie Europejskim na znak solidarności z ofiarami dyskryminacji w 

Polsce. W kolejnej debacie o praworządności tym razem mówiono o uchwalaniu u nas stref 

wolnych od LGBT… 

 

PM: – Czy jest życie w kosmosie? 

- Zespół dokonał wykrycia fosfiny w atmosferze Wenus. 

[Fosforowodór, fosfina, PH3 – nieorganiczny związek chemiczny zbudowany z fosforu 

i wodoru]. 

 



PM: – Jest nowa data inauguracji ruchu Rafała Trzaskowskiego… 10 października… 

 

PM: – Samochód, dwa mieszkania i 4 miliony złotych – to ukryty majątek Sławomira 

Nowaka… 

 

PM: – Gigantyczne pożary niszczą zachodnie wybrzeże Stanów Zjednoczonych… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Proszę. Haj! Mój milioner z Oklahomy. Gdzie mnie zabierasz? 

- Z przykrością muszę odwołać naszą randkę. 

- Skończyła ci się przepustka? 

- Nie. Po prostu nie mogę się z tobą spotkać. 

- Gdzie ja mam głowę. Jesteś żołnierzem. Nie stać cię, żeby co wieczór wychodzić 

z dziewczyną. 

- To nie to. Doskonale się dziś bawiłem. 

- Ja też. 

- Nie mogę przestać o tobie myśleć. Bardzo mi się podobasz. 

- Cieszę się. 

- Widzisz, chłopak w wojsku często spotyka fajne dziewczyny. Spotykają się, a potem 

wszystko zaczyna się komplikować. Nim się zorientuje, zdąży kogoś zranić. Nie chcę tego. 

- Rozumiem. 

♣ 
2020-09-16 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4528 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

…rolnicy, to kolejna grupa, która zrozumiała, na czym polegają rządy PiS. Ustawa, tak jak 

wiele wcześniejszych, o sądach na przykład, nie była konsultowana ze środowiskiem, 

Nieoficjalnie współpracownicy prezesa mówią nam, że Kaczyński się nie cofnie, Delegacja 

rolników weszła dziś do siedziby PiS-u, ale niczego nie uzyskała. Bo ostrzeżenia ministra 

Ardanowskiego nie robią wrażenia. I tak ma być. 

Rafał Terlecki, wicemarszałek etc.: – Przesadza [kto?] i nie ma racji, ale szanujemy różne 

opinie. 

KKZ: – PiS uważa, że protesty rolników nie są aż tak liczne, a racje humanitarne mają 

zapewnić życzliwość innych… 

KKZ: – Platforma domaga się jednak, by PiS przedstawił plan ochrony rolników… 

PSL: – Tylko za 10-letnim odszkodowaniem dla przedsiębiorców, którzy w ten biznes 

zainwestowali. [To co zainwestowali, każdego roku zwraca im się w całości]. 

KKZ: – Pojawiają się kontrargumenty polityczne: 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska: – Kwestia szacunku dla polskiej wsi, kwestia 

szacunku dla polskiego rolnika, dbałość o polskiego rolnika jest jednym z podstawowych 

zobowiązań prawicy. 

RT: – W klubie obowiązuje dyscyplina. 

KKZ: – …Koalicja Obywatelska deklaruje, że nawet odrzucenie jej poprawek, nie skłoni 

posłów do głosowania przeciw. Ustawa może być uchwalona w ciągu 24 godzin. Katarzyna 

Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

AW: – Stawiając takie zarzuty, prokurator naraża się na auto-kompromitację – mówi 

sędzia Beata Morawiec i wymienia, o co podejrzewa ją prokuratura Zbigniewa Ziobry. Sędzia za 

korzystny wyrok miała rzekomo przyjąć telefon… 

 

AW: – Pół miliona testów za 15 milionów dolarów. Takie zakupy ministerstwo zdrowia 

zrobiło u Koreańczyków… 

 

Tvn24bis – Serwis informacyjny – Katarzyna Zdanowicz 



Debata w Sejmie nad ustawą o ochronie zwierząt i równocześnie transmisja pożaru 

składowiska śmieci w Sosnowcu: 

[…] 

Grzegorz Puda w Sejmie, w imieniu wnioskodawców odpowiedź na pytania: – padło wiele 

pytań,,, 73% społeczeństwa, a na wsi 72% społeczeństwa popiera projekt ustawy o ochronie 

zwierząt. Osób związanych z produkcją zwierząt futerkowych w Polsce jest nawet, jeżeli 

podamy wasze kwestie, około 2 tysięcy, co jest nieprawdą, bo w ZUS-ie zgłoszonych jest 846 

osób, a osób poszkodowanych, szanowni państwo, jest o wiele więcej. W Polsce w przeciągu 

ostatnich kilku lat mieliśmy 140 udokumentowanych protestów przeciwko termom 

futerkowym… Przecież te fermy zlokalizowane są w terenach wiejskich, przy małych 

miejscowościach, gdzie ludzie uprawiają zboża, gdzie ludzie mają trzodę chlewną, gdzie ludzie 

prowadzą produkcję zwierzęcą, ale akurat ten rodzaj działalności, o który państwo walczycie, 

nie należy do tych, których polska wieś wspiera. Polscy rolnicy nie wspierają tego typu 

działalności… Przemysł futrzarski odpowiada za 0,0008 PKB. Jest to branża niszowa, która nie 

ma wpływu na polską gospodarkę. Polski eksport to jest 0,0016, udział w podatkach, składkach 

to jest 0,00014… Czy konsultowaliśmy z polskimi rolnikami? 

Tak, ale nie z pseudo-rolnikami, którzy są biznesmenami, ale z tymi którzy są przez tych 

biznesmenów poszkodowani i którzy cierpią z powodu fetoru, z powodu owadów, 

zanieczyszczenia środowiska, zanieczyszczenia wód gruntowych. Tak się składa, że jesteśmy 

jednym z ostatnich krajów, który przyjmuje takie prawodawstwo… 

 

W Sosnowcu pożar wysypiska śmieci, właściwie odpadów, płoną pojemniki z nieznaną 

substancją na ulicy Radocha… Trwa akcja gaszenia tego pożaru…  

 

Tvn24bis – Kropka nad i – Monika Olejnik i Radosław Sikorski z Parlamentu 

Europejskiego w Brukseli, część wypowiedzi 

MO: – …Ursula von der Leyen powiedziała, że bycie sobą nie jest swoją ideologią. Chcę 

podkreślić z całą stanowczością, strefy wolne od LGBT, to strefy wolne od człowieczeństwa. To 

są bardzo mocne słowa. 

RS: – W sprawie powiązania funduszy z praworządnością rację ma nie Morawiecki, tylko 

Ziobro, mówiąc, że to nam grozi. 

Premier Morawiecki ogłosił wielki sukces, że temu zapobiegł, niestety jak zwykle minął się 

z prawdą. W Europie zachodniej jest consensus. Konserwatywny premier Holandii nawet 

rozważa scenariusz, w którym Unia Europejska byłaby założona na nowo, jeśli miałoby się nie 

udać wprowadzenie standardów praworządności, które, pamiętajmy, mają dotyczyć wszystkich 

krajów. Są sprawy związane z praworządnością na Malcie, na Słowacji, w Rumunii, w innych 

krajach w regionie i płatnicy netto mówią, że nie chcą płacić za: po pierwsze, rozkradanie 

unijnych funduszy, a tutaj Olaf niedawno opublikował sprawozdanie, z którego wynika, że 

najbardziej [szczególnym] krajem w Europie pod tym względem są Węgry i [kraje najwięcej 

wpłacające do budżetu] nie chcą też finansować zamordyzmu i trudno im się dziwić. 

MO: – A pan podpisałby się pod tym, żebyśmy zabrane mieli pieniądze w związku z tym, 

o czym mówiliśmy, że jest łamana praworządność i łamane są prawa człowieka? 

RS: – To jest oczywiście wielki dylemat. Bo mówimy o wieloletnim budżecie Unii 

Europejskiej, czyli coś, co będzie obowiązywać przez 7 lat od przyszłego roku. Ja mam nadzieję, 

że za 3 lata PiS już nie będzie rządził, więc nawet w politycznym interesie nie chcę, aby te 

pieniądze były odebrane, ale oczywiście one nie powinny być odebrane Polsce, bo to jest nasza 

kolejna wielka szansa na skok cywilizacyjny, na dokończenie tych autostrad, których PiS nie 

buduje i tego wszystkiego, co jest jeszcze w Polsce potrzebne. Ale praworządność to też jest 

polski interes narodowy. O to walczyły pokolenia Polaków. O to walczyła Solidarność. Nie 

musimy wybierać między praworządnością i unijnymi pieniędzmi. Możemy mieć jedno i drugie, 

I o to będę walczył. 

MO: – No, ale będzie pan walczył. Kiedy pan będzie walczył? Jutro będzie głosowanie 

nad raportem. Zagłosuje pan za czy przeciw? Państwo walczą już od wielu lat, od pięciu lat. 

MO: – Mówi pan, że ma pan nadzieję, że za trzy lata PiS-u już nie będzie. A co będzie 

pana partia przez te 5 lat, co zrobiła, która nie jest w stanie wygrać żadnych wyborów? Która 



nagle uzyskała świadomość, że będą jednak wybory prezydenckie, zapominając o tym, że 5 lat 

temu przegrał Bronisław Komorowski? Jakoś w Platformie nie toczyła się debata, kto będzie 

następnym kandydatem, tylko wszystko było robione na ostatnią chwilę. Nie sądzi pan, że pana 

partia pogubiła się? I jest takim jakimś, zastygła po prostu. 

RS: – Ja, wie pani, pod tym względem mam może staroświecki pogląd, ale uważam, że nie 

wypada rozmawiać o spraw wewnątrzorganizacyjnych na zewnątrz i nie będę też publicznie 

krytykował kolegów. […] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Przepraszam. 

- Nie, to ja przepraszam. Niemożliwość zetknięcia się z szanowną powłoką szanownego 

pana. 

- Przepraszam, pan Żelazkiewicz? 

- Pan Wolański? Szalenie się cieszę, bardzo mi miło. Proszę pana, na imię mam Michał, po 

waszemu chyba Majk. 

- Jes Majk. Panie Michale, chciałem serdecznie podziękować. 

- Nie ma za co. Przede wszystkim jeszcze niczego nie dokonałem, a po drugie, musi pan 

wiedzieć, że pomaganie wszystkim przyjaciołom, to moje hobbi. A. Bardzo ważna sprawa. Są 

klucze. Proszę pana, pan kapitan Kindler troszeczkę dalej mieszka za miastem. Można strzelać, 

nikt nie usłyszy, ale za to będzie pan na pewno zadowolony. 

♣ 
2020-09-17 czwartek 
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Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Nowe prawo, nowe prządki, nie w ustawie, ale w rządzie. PiS chciał takiego prawa, żeby 

walka z epidemią pozwalała na łamanie prawa, ale dyskusja na ten temat najwyraźniej złamała 

Zjednoczoną Prawicę. Rekonstrukcja może być bez koalicjantów, a tak w ogóle to mogą być 

wybory. Jak wygląda ten polityczny kryzys, o tym: 

Jakub Sobieniowski: – Tak się skończył, przynajmniej na razie plan ustawy o bezkarności: 

Ziobro: – Nie zagłosujemy za tym projektem, przynajmniej w tym kształcie, w jakim on w 

tej chwili jest przedstawiany. 

JS: – I w tym samym momencie zaczęła się dyskusja o kryzysie w koalicji i nawet 

o nowych wyborach. 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS: – Nie wycofamy, ponieważ widzicie 

państwo, jak wyglądają głosowania. Wrócimy do tego z pewnością. 

Dziennikarz: – Czy może powstać rząd mniejszościowy? 

RT: – Nie. To jest niemożliwe. Jeżeli zajdzie taka sytuacja, to pójdziemy na wybory. 

Oczywiście sami. 

JS: – Sądząc po tej wypowiedzi, nowe wybory są już nie tylko możliwe, są 

prawdopodobne. 

Jarosław Gowin, KP PiS, Porozumienie: – Nie sądzę, żeby przyspieszone wybory to były 

w tej chwili Polsce potrzebne. 

Janusz Kowalski, wiceminister aktywów państwowych, KP PiS, Solidarna Polska: – My 

jesteśmy wielkimi patriotami Zjednoczonej Prawicy, ale również proszę też pamiętać, że 

fundamentalne zdanie, dlatego że jesteśmy ludźmi prawicy, mamy swoje zdanie. 

JS: – Prawie rozwód – to jest możliwe tylko w polityce, bo oczywiście do porozumienia 

może dojść w każdej chwili, na przykład gdyby Zbigniew Ziobro i jego ludzie dostali w nowym 

rządzie dwa ministerstwa i stanowisko wicepremiera. A może ktoś inny zostałby premierem? 

Opozycja [parlamentarna] najbardziej cieszy się z upadku przynajmniej chwilowego, ustawę o 

bezkarności i tak komentuje kryzys obozu władzy: 

Piotr Zgorzelski, wicemarszałek Sejmu, KP Koalicja Polska, PSL: – Jarosław Kaczyński 

wysłał taki komunikat: Albo będziecie posłuszni i głosujecie razem ze mną, albo robię rząd 

mniejszościowy i w konsekwencji może być tak, że będą wybory, a na listach Prawa 

i Sprawiedliwości panowie się nie znajdziecie. 



Adam Szłapka, KP KO, Nowoczesna: – Jak przyjdzie co do czego, zamkną się w tych 

gabinetach i dogadają się. Jarosław Kaczyński doskonale wie, co to są przyspieszone wybory i 

na pewno się na to nie zdecyduje [drugi raz]. 

JS: – W ostatnich tygodniach Zbigniew Ziobro zbliżał się do Konfederacji. Kreował się na 

pierwszego eurosceptyka i największego wroga LGBT. W ostatnich dniach jego partia niosła na 

sztandarach polską wieś. A to brzmi, jak wyborcza kampania: 

Janusz Kowalski, dalszy ciąg: – Solidarna Polska pana ministra, Zbigniewa Ziobro, przede 

wszystkim jesteśmy przyjaciółmi polskiej wsi. 

JS: – W tym zamieszaniu warto pamiętać, że Solidarna Polska nie wyklucza porozumienia 

w sprawie ustawy o bezkarności, a PiS chce do tego wrócić. Kto wie, czy najwięcej na ten temat 

dzisiaj nie powiedziała ta posłanka PiS-u: 

Anna Milczanowska, KP PiS: – Sąd. Zawsze decydują o tym sądy niezawisłe, niezależne 

sądy Rzeczypospolitej Polskiej. 

JS: – Skoro mogą decydować sądy, to po co zmieniać prawo? Już mogą decydować 

i decydują, jak ten który ocenił, że premier złamał prawo, zlecając poczcie organizację 

wyborów. 

[Jednak zawsze sąd będzie stwierdzał zgodność czynu bądź niezgodność z prawem. Sąd 

nigdy nie orzeknie, że złamanie prawa jest słuszne i usprawiedliwione. Nawet obrona konieczna, 

choć słuszna i wytłumaczalna, musiała najpierw zostać przewidziana prawem. Nigdy prawo nie 

ustanowi dopuszczalności złamania prawa. Są po temu zastrzeżenia: czego dane prawo dotyczy 

bądź nie dotyczy]. 

Anna Milczanowska, dalszy ciąg: – Wyrok Sądu Administracyjnego jest wyrokiem, który 

nie powinien w ogóle mieć miejsca. Dla mnie jest to jest wyrok skandaliczny, ponieważ my nie 

złamaliśmy prawa. 

JS: – Skoro posłanka PiS-u mówi, że wszystko zależy od sądów i w tej samej wypowiedzi 

nie zgadza się z wyrokiem sądu i w tej samej wypowiedzi uzasadnia wprowadzenie takiego 

zapisu o bezkarności w imię walki z koronawirusem, to opozycja pyta: Jakie to prawo i jaka 

sprawiedliwość? 

[…] 

 

AW: – Sejmowy ekspres tym razem dotyczy zwierząt, nocne obrady komisji były burzliwe 

i mocne, a głosowania zaskakujące. Ubój rytualny miał być tylko na potrzeby w kraju, ale już 

tak nie jest. Czy coś zostało z piątki prezesa i czy w tej sprawie nieiwele już zostało z koalicji, o 

tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …ponieważ komisja pracowała do 7:20, rano chaos 

sprawił, że zakaz uboju rytualnego został przez posłów odrzucony… 

Marek Suski, KP PiS w Sejmie: – Zgłosimy w drugim czytaniu poprawkę przywracającą 

tenże zakaz. 

Gowin: – My jesteśmy przeciw zakazowi uboju rytualnego. 

KKZ: – W kluczowym głosowaniu, czy odrzucić projekt ustawy, który swoim patronatem 

objął osobiście Jarosław Kaczyński, 35 posłów Zjednoczonej Prawicy głosowało za, a 20 było 

nieobecnych [a może lepiej brzmi: nie było obecnych]. 

KKZ: – …wszyscy posłowie Solidarnej Polski Zbigniewa Ziobry głosowali przeciwko 

prezesowi. Także posłowie Porozumienia Jarosława Gowina nie poparli prezesa. Posłowie [3] 

wstrzymali się od głosu. Dwudziestka posłów po prostu nie głosowała, w tym Jarosław Gowin i 

Jadwiga Emilewicz i część posłów PiS-u, i sam premier… 

Ryszard Terlecki: – Konsekwencje ewentualnej niesubordynacji mogą być bardzo 

poważne, powtórzę słowo, konsekwencje wobec osób, które tak postąpią, łącznie z 

zawieszeniem w prawach członka partii i utratą wszelkich stanowisk i funkcji zarówno w 

Sejmie, jak i w okręgach. 

[…] 

 

AW: – Smutny dzień dziś dla Polski w Europejskim Parlamencie. Ponad 500 posłów widzi 

w Polsce łamanie praw człowieka. Dyskryminacja i homofobia jest w Europie nie do 

pomyślenia… 



Za: 513. Przeciw: 148. Wstrzymało się: 33. 

Poparli, Platforma i Lewica: 

Magdalena Adamowicz, Bartosz Arłukowicz, Jerzy Buzek, Jarosław Duda, Tomasz 

Frankowski, Andrzej Halicki, Danuta Hübner, Ewa Kopacz, Janusz Lewandowski, 

Elżbieta Łukacijewska, Janina Ochojska, Jan Olbrycht, 

Radosław Sikorski, Marek Belka, Marek Balt, Robert Biedroń, Włodzimierz Cimoszewicz, 

Łukasz Kohut, Bogusław Liberadzki, Leszek Miller. 

Przeciw, Prawo i Sprawiedliwość: 

Adam Bielan, Joachim Brudziński, Ryszard Czarnecki, Anna Fotyga, Patryk Jaki, 

Krzysztof Jurgiel, Karol Karski, Beata Kempa, Izabela Kloc, Joanna Kopcińska, 

Zdzisław Krasnodębski, Elżbieta Kruk, Zbigniew Kuźmiuk, Ryszard Legutko, Beata 

Mazurek, Andżelika Możdżanowska, Tomasz Poręba, Elżbieta Rafalska, Bogdan 

Rzońca, Jacek Saryusz-Wolski, Beata Szydło, Dominik Tarczyński, Grzegorz 

Tobiszowski, Witold Waszczykowski, Jadwiga Wiśniewska, Anna Zalewska, Kosma 

Złotowski. 

Wstrzymali się, Polskie Stronnictwo Ludowe: 

Krzysztof Hetman, Adam Jarubas, Jarosław Kalinowski. 

[…] 

 

AW: – 837 nowych przypadków zakażenia koronawirusem. Dziś taki wynik w Polsce to 

kolejne czerwone powiaty. Na mapie Europy czerwonych punktów jest więcej. W Czechach 

mamy rekord, w Hiszpanii problem w Madrycie, Izrael zamyka wszystko na 3 tygodnie, 

a Wielka Brytania szykuje się na drugą falę. 

Strefa czerwona powiaty: bytowski, kluczborski i milicki. 

Strefa żółta powiaty: tatrzański, gostyński, nowotarski, aleksandrowski, głubczycki, 

myślenicki, kielecki, kartuski. 

Powiaty zagrożone dodatkowymi obostrzeniami: augustowski, olkuski, trzebnicki, opolski, 

ostrowski, tucholski. 

W Czechach 2 136 nowych przypadków. 

Hiszpania: ponad 11 tysięcy nowych przypadków. 

[…] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Za siódmą górą, za ciemnym lasem 

Kiedy już gwiazdy migocą 

Jak duch z zaświatów 

Przedziwne miasto nagle pojawia się nocą. 

Lala o la. 

W blasku księżyca, srebrzą się dachy 

I cienie czernią ulice, 

A w nich się kryją przeróżne sprawy 

I dziwne tajemnice. 

Lala o la. 

Choć zna je kurek ten na ratuszu, 

Choć wie, co wmieście się dzieje. 

Ze strachu cicho przysiadł na wieży 

I nigdy o tym nie pieje. 

Lala o la. 

A może coś nam opowie zegar, 

Który ujrzycie tu zaraz. 

On nam kurantem wszystko wydzwoni. 

Lecz cóż to. Nie ma zegara? 

Lala o la. 

♣ 



2020-09-18 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4574 

Tvn24bis – Fakty –Grzegorz Kajdanowicz 

Zjednoczonej Prawicy już nie ma – mówią politycy PiS-u. Mniejsi koalicjanci mogą 

pakować biurka. To na razie groźby po nocnych głosowaniach w Sejmie. Koalicji nie będzie 

dopiero, gdy będą dymisje. Politycy Solidarnej Polski i Porozumienia stracą ministerialne stołki 

i sejmową większość. 

[Przed wielu laty jedna kolektura wywiesiła transparent: MILION! i małymi literami: nie 

padł jeszcze, ale jeszcze padnie! Podobnie dzisiaj z tym komunikatem. Ale proszę sobie 

wyobrazić, że po kilkunastu dniach rzeczywiście milion padł w tej kolekturze. Może i teraz 

z rządem?] 

Krzysztof Skórzyński; – …to są głosy dwóch wysłanników prezesa PiS-u: 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS: – W tej chwili sytuacja jest taka, że 

praktycznie koalicja nie istnieje. Konsekwencje tego będą oczywiście także, jeżeli chodzi 

o stanowiska w rządzie. 

Marek Suski, KP PiS: – Dzisiaj nasi byli koalicjanci po prostu są poza granicą. Wszyscy 

wyrażają aplauz przez aklamację. Wręcz powiedzieli, że oczekują, żeby ogon przestał machać 

psem. 

Janusz Kowalski, wiceminister aktywów państwowych, KP PiS, Solidarna Polska: – 

Jakakolwiek próba odwołania ministra sprawiedliwości oznacza wybory. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – Gdyby dzisiaj 

ktoś próbował doprowadzić do dymisji Zbigniewa Ziobro, to szanowni państwo, zrobiłby wielki 

prezent dla Platformy Obywatelskiej. 

[No, ja myślę. Tyle że Platforma Obywatelska jest kompletnie nieprzygotowana na taki 

prezent, podobnie jak cała opozycja]. 

Ryszard Terlecki, prowadzący obrady Sejmu: – Sejm uchwalił uchwałę o zmianie ustawy 

o ochronie… 

KS: – …Nie poparła cała Solidarna Polska, nie poparło jej też 17 posłów PiS-u: 

(Ardanowski Jerzy Krzysztof, Czochara Katarzyna, Dolata Zbigniew, Górska 

Agnieszka, Hałas Teresa, Glenc Teresa, Kołakowski Lech, Kowalczyk Henryk, 

Małecki Jerzy, Moskal Kazimierz, Osuch Jacek, Rzymkowski Tomasz, Sierakowska 

Anna Maria, Szulowski Krzysztof, Uściński Piotr, Wesoły Marek, Wróblewski 

Bartłomiej). 

KS: – 15-ro już zostało zawieszonych, w sprawie dwóch decyzja zapadnie. 

[Tych siedemnastu to jest ważna informacja, bo ujawniło się, że w samym PiS-ie jest 

rozłam]. 

KS: – …nocne głosowanie wbrew PiS-owi było tylko finałem fiaska rozmów o nowym 

rządzie, rozmów, w których nie było zgody co do podziału stanowisk. W tle był też spór 

o podział budżetowych środków pomiędzy trzy koalicyjne partie oraz, co bardzo istotne, 

o gwarancje miejsc w przyszłych wyborach do Sejmu. Na takie zapisy nie chciał się zgodzić 

prezes PiS-u. 

Ryszard Terlecki: – Nasi koalicjanci wciąż zgłaszali nowe oczekiwania, z każdym dniem 

pojawiały się nowe pola niezbędne do negocjacji, co było trochę irytujące. 

KS: – W nocy PiS-owi nie udało się przyjąć jeszcze jednej ustawy o niekaraniu 

urzędników za decyzje podejmowane w czasie epidemii. Tej też sprzeciwiała się Solidarna 

Polska. 

[…] 

Na który komitet oddałby pan/oddałaby pani głos, jeśli lista byłaby następująca? 

Sondaż przeprowadzono 4-5.09.2020 r. 

PiS 38,3%. Koalicja Obywatelska 28,0%. Konfederacja 8,4%. Lewica 6,7%. 

PSL 5,9%. Porozumienie 1,7%. Solidarna Polska 1,4%. Nie wiem 9,6%. 

Źródło: IBRiS dla Wirtualnej Polski 

Maciej Knapik: – …Porozumienie i Solidarna Polska jako oddzielne byty nie mają szans, 

by wejść do Sejmu. 



MK: – …możliwości jest kilka: samorozwiązanie sejmu, to decyzja ponadpartyjna dwóch 

trzecich posłów. Konstruktywne wotum nieufności opozycja [cała?] razem z częścią 

zbuntowanej Zjednoczonej Prawicy odsuwa Mateusza Morawieckiego i powołuje własnego 

premiera. W końcu rząd mniejszościowy – Mateusz Morawiecki usuwa Zbigniewa Ziobrę 

i rządzi bez większości w sejmie. Tak Już bywało w czasach AWS [Akcja Wyborcza 

Solidarność] czy rządów Marka Belki. 

 

GK: – Ucieczka, pościg i szczęśliwy finisz [kolarstwo]. 

 

GK: – Temperatura sporu była wyjątkowa, nawet jak na standardy naszego Sejmu, Ale w 

końcu piątka dla zwierząt wsparta przez opozycję została przegłosowana… 

Głosowanie nr 130 

Głosowało 449 

Za 356 

Przeciw 75 

Wstrzymało się 18 

[…] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Tam, gdzie miejskich latarń blask 

Istnieje nielicznym znany świat. 

Gdzie nie ma zasad, nie… 

A dziewczyna stłamsić nie da się! 

Przychodzi do klubu. 

Zabawić się chce, 

Zakręci się szybko, 

Jak zarobić, wie. 

Nie musi jej sponsorować żaden gość, 

Przetańczy na stole całą noc. 

♣ 
2020-09-19 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4574 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Dziś już nikt nie mówi, że Zjednoczona Prawica nie istnieje, a mniejsi partnerzy nie muszą 

na razie pakować biurek. Ale nie ma żadnych rozmów o wspólnej przyszłości i rekonstrukcji 

rządu. Emocje w koalicji nie opadły, a próba sił nie jest zakończona. 

Maciej Knapik: – Wczoraj spotkanie liderów PiS-u w Krakowie. 

Ryszard Terlecki: – Będzie kolacja, a nie rozmowy. 

Joachim Brudziński: – Po raz pierwszy zasiadają w polskim parlamencie, a nabrali takiego 

przekonania, że będą mogli ustawiać największą partię, dzięki której mają po pierwsze, swoje 

mandaty, po drugie, trzeba powiedzieć uczciwie i szczerze, czasami na wyrost ważne stanowiska 

państwowe. Jeżeli nie nastąpi opamiętanie, pewnego rodzaju refleksja, to jedyne, co im zostanie, 

to bardzo miłe wspomnienia, jak mówią młodzi ludzie, troszeczkę beretkę im zerwało. 

MK: – Chodzi o tych posłów: Sebastian Kaleta (31 lat, debiut poselski, wiceminister 

sprawiedliwości); Janusz Kowalski (42 lata, debiut poselski, wiceminister aktywów 

państwowych) i Jacek Ozdoba (28 lat, debiut poselski, wiceminister klimatu). Oni sami 

twierdzą, że nie o nich tu chodzi… 

GK: – Ostry spór w koalicji rządzącej jest dużo wcześniejszy i dużo poważniejszy niż 

różnice zdań w sprawie ustawy futerkowej. W grze są wpływy polityczne, budżetowe pieniądze, 

posady w ministerstwach, spółkach, no i miejsca na listach wyborczych za 3 lata. 

Arleta Zalewska: – …jak wynika z nieoficjalnych informacji Jarosław Kaczyński kilka 

miesięcy temu miał odmówić Zbigniewowi Ziobrze wejścia do PiS-u, a to uniemożliwiło 

ministrowi sprawiedliwości walkę o schedę po prezesie partii… 

 



GK: – 1002 osoby zakażone w ciągu jednego dnia, to jest rekord od początku pandemii. 

Rosnąca liczba zakażeń nie jest zaskoczeniem. Uczniowie wrócili do szkół, do tego wesela, 

urodziny, a nawet pogrzeby… 

Marek Nowicki: – …nagle w czołówce zaraz za Małopolską (149) znalazło się 

województwo lubelskie (122). Duże ogniska: Tomaszów Lubelski ośrodek szkolno-

wychowawczy, Chodel dom seniora i Kraśnik, zachodniopomorskie, Szczecin, zakłady 

mięsne… Liczba Polaków objętych kwarantanną z dnia na dzień wzrosła o ponad 7 tysięcy, w 

tej chwili to niemal 119 tysięcy osób. 

 

GK: – Potrzebują pomocy, tu i teraz, liczonej w milionach złotych. Lotniska w mniejszych 

miastach nie są w stanie podnieść się po koronawirusowym kryzysie. [To nie jest po kryzysie, 

kryzys, jak i pandemia dopiero się rozwija]. Będą zwolnienia w czarnym scenariuszu upadłości. 

Dariusz Prosiecki: – … 14 lotnisk krajowych to: Gdańsk, Szczecin-Goleniów, Olsztyn-

Szymany, Bydgoszcz, Zielona Góra-Babimost, Poznań, Łódź, Warszawa-Modlin, Warszawa-

Okęcie, Lublin-Świdnik, Wrocław-Strachowice, Katowice-Pyrzowice, Kraków-Balice, 

Rzeszów-Jasionka. 

DP: – …Od początku roku przez 14 lotnisk przewinęło się około 10 milionów pasażerów, 

to o ponad 60% mniej niż w tym samym okresie ubiegłego roku. [A bez Okęcia i lotów 

międzynarodowych to będzie zaledwie kilkanaście tysięcy]… Rząd obiecywał dotację już 

w maju, 142 miliony złotych, ale dotąd nie wypłacono ani złotówki… Polskie lotniska szacują, 

że straty wynoszą już pół miliarda złotych… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Gdzieśmy się, proszę rodaków z prowincji, znajdujem? Znajdujem się na Placu 

Zamkowem. Jak sama nazwa nas poucza, powinien tu figurować zamek. Ale nie ma. 

Faszystowskie szkopy, czyli hitlerowska nawała sfajczyła nam go w roku trzydziestem 

dziewiątem, a potem dokończyła w czterdziestem czwartem. Ale dla nas narodu budowlanego to 

mięta z bóbrem, proszę wycieczki. Postawiem sobie nowy zamek. Nie takie rzeczy się stawiało. 

♣ 
2020-09-20 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4574 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Andrzej Duda może zawetuje… 

Andrzej Duda, prezydent na dożynkach w Spale: – Na pierwszym miejscu jest byt rolnika, 

jakość jego życia i jego rodziny. Będę przy tej decyzji miał na względzie kwestie humanitarnego 

traktowania, kwestie dobrostanu zwierząt, te wszystkie, które są ważne, ale będę miał tutaj także 

na względzie byt i jakość życia polskich rolników. Możecie państwo być tego pewni. 

ADP: – Padło wiele absolutnie fałszywych, nieprawdziwych słów, które nigdy nie 

powinny były paść z ust nikogo w Polsce, zwłaszcza taki, którzy na rolnictwie się nie znają, nie 

rozumieją, a bardzo często nigdy nie widzieli, w jaki sposób realizowana jest hodowla zwierząt. 

[To powiedział ten, który też nie zna się na rolnictwie i też nie widział, jak realizowana 

jest hodowla zwierząt futerkowych. Duda nie ma ani nie miał nigdy nawet kota, psa czy 

kanarka]. 

[…] 

GK: – Powrót do świata żywych. 

„Drżą mi nogi w czasie chodzenia po schodach, ale jestem w stanie myśleć: O, to są 

schody! A wcześniej po prostu stałbym tępo i patrzył”. 

Aleksiej Nawalnyj. 

 

GK: – Kolejny dzień mamy blisko rekordowej liczbę zakażeń koronawirusem w Polsce. 

910 osób miało pozytywny wynik testu, 11 ofiar śmiertelnych. Najwięcej na Mazowszu, 

Małopolsce i Wielkopolsce. Liczby są oczywiście inne w każdym kraju, ale tendencja i w 

Europie, i na świecie wygląda tak samo. To znaczący wzrost liczby zakażeń. 



Katarzyna Sławińska: – …w Stanach Zjednoczonych jest już 203 851 zgonów… 

zakażeniu uległo blisko 7 milionów Amerykanów… Francja w ciągu doby 13 498 zakażonych – 

tylu przypadków dziennie nie było od początku pandemii… 

Dzienna liczba zgonów na Covid-19 we Francji: 

15 kwietnia: 1 438. 20 sierpnia do 19 września: 847. 

KS: – W ciągu jednego miesiąca umiera teraz mniej niż jednego dnia w szczycie pandemii. 

Maria Gańczak, profesor, epidemiolog, towarzystwo zdrowia publicznego: – Na początku 

błądziliśmy po omacku my, klinicyści. W tej chwili już wiemy, na jakich aspektach choroby się 

skupić. 

KS: – W Hiszpanii też zapełniają się szpitale. Dlatego od jutra mieszkańców kilku głównie 

robotniczych dzielnic Madrytu obowiązywać będą ograniczenia w przemieszczaniu się, 

zamknięte będą parki, spotykać się może najwyżej 6 osób, o połowę zmniejszono liczbę 

klientów barów i restauracji. 

Begoña Ramos, mieszkanka Madrytu: – To bez sensu. Możemy jeździć do pracy w 

bogatych dzielnicach, a nie możemy u siebie pójść do sklepu. To dyskryminacja. 

KS: – Wielka Brytania w ciągu doby 3899 zakażonych. W Wielkiej Brytanii jest najgorzej 

od maja. Rząd chce zmusić karami do przestrzegania zasad. 

Grzywna za złamanie zasad izolacji od 28 września Do 10 000₤ = ~49 000 zł 

Matt Hancock, minister zdrowia Wielkiej Brytanii: – Naród jest w punkcie krytycznym. I 

mamy wybór: albo wszyscy będą przestrzegać zasad, albo będziemy musieli podjąć kolejne 

działania. 

GK: – Pierwszy milion euro właśnie przepadają gminom wolnym od LGBT. Pieniądze z 

funduszy norweskich nie trafią tam, gdzie radni wczuli się w polityczny klimat walki 

z mniejszościami seksualnymi. A ciąg dalszy nastąpi, bo równość to fundament warości 

europejskich. 

Renata Kijowska: – …w aptece nie sprzedano mu leku z uwagi na jego orientację 

seksualną… Chodzi nawet o 10 milionów euro tylko dla Kraśnika. Norwegia, Islandia i 

(Lichtensztajn) Liechtenstein przekazują pieniądze, by zmniejszyć w Europie nierówności 

społeczne i ekonomiczne. Kraśnik miał duże szanse je dostać, ale pieniędzy nie zobaczy – 

ogłosiła minister spraw zagranicznych Norwegii: 

Osoby LGBT mają prawo do takiej samej ochrony przed naruszeniem ich praw 

i wolności osobistych, jak wszyscy inni obywatele Europy. 

Kraśnik i gminy z podobnymi deklaracjami nie otrzymały wsparcia projektowego w 

bieżącym okresie finansowania i nie otrzymają takiego wsparcia, dopóki te 

deklaracje będą ważne. 

Źródło: stortinget.no 

RK: – W rankingu zamożności miast powiatowych Kraśnik zajmuje trzecią pozycję od 

końca… 

 

GK: – Kaczki do zadań specjalnych, czyli ekologiczny sposób na szkodniki pól ryżowych 

w Tajlandii. Przez pół roku po zakończeniu zbiorów jedzą ślimaki i owady. 

…Gdy kaczki wyżerują pole ze ślimaków i owadów, zapędzane są do kaczkowozów. Na 

ich pokładzie jadą na inne pole bitwy i cały proces rozpoczyna się od nowa. Trwa to około 5 

miesięcy. Po takim wielkim żarciu wracają na fermę, gdzie w spokoju znoszą jaja. Reasumując, 

praca całkiem do zniesienia. Osobną i ciekawą kwestią jest natomiast problem sterowania 

ofensywą i przemarszem kaczek. W szczerym polu to łatwe, gorzej gdy tak jak w Chinach trzeba 

manewrować lotną brygadą 5 tysięcy dziobów w ruchu ulicznym. Tu ekspertem od taktyki i 

logistyki jest pan Hong, którego kaczki perfekcyjnie omijają samochody, przeszkody i nie 

przekraczają dozwolonej prędkości… Paweł Abramowicz, Fakty. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach –Piotr Kraśko i Donald Tusk, były premier, były 

przewodniczący Rady Europejskiej, przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej 

PK: – Panie premierze, 4 lipca jak pan zapraszał Jarosława Kaczyńskiego na długi 

wspólny spacer, żeby pogadać o dawnych czasach. No, wyobraźmy sobie, że do tego spaceru 

dochodzi jutro rano i Jarosław Kaczyński mówi: chętnie pogadam o przeszłości, ale wiesz co, ja 



po jedenastej mam takie spotkanie w sprawie Zjednoczonej Prawicy i koalicji i co ty mi radzisz 

zrobić? Wyrzucić tego Zbyszka? Zostać z tą Solidarną Polską? Ma trwać koalicja? Czy nie? I co 

by życzliwie radził Donald Tusk? 

DT: – Dość żartobliwy wstęp do bardzo poważnej sprawy. Bo nie po raz pierwszy mamy 

do czynienia z takim rozchybotaniem politycznym, dość mało racjonalnym, no, bo wydawałoby 

się, że Jarosław Kaczyński i jego obóz polityczny po wygranych wyborach prezydenckich mają 

mniej więcej wszystko w rękach i, a biorąc pod uwagę to, co się dzieje w Polsce i wokół Polski, 

nawet jeśli ja nie mam dobrej myśli na temat tej ekipy PiS-u i tego rządu, to jak każdy normalny 

Polak chciałbym, żeby sytuacja była przynajmniej bezpieczna i stabilna. I źle się czujemy, ja na 

pewno źle się czuję z tą myślą, że zachowania rządzących, do których nie mamy zaufania, 

mówię o dużej liczbie Polaków z różnych uzasadnionych powodów, ale do tego dochodzi ten 

brak zaufania, jeśli chodzi o racjonalność i stabilność, powiedziałbym, taką mentalno-

psychologiczną, ponieważ to, co się dzieje dzisiaj. Dlatego moja rada, nie wiem, czy byłaby 

przydatna, bo tutaj potrzeba bardziej psychoterapii niż politycznej rady. 

Ale moja rada byłaby: uspokójcie się. No, cały świat, Europa i na pewno Polska – wszystko jest 

na bardzo ruchomych piaskach w tej chwili. I pandemia, i sytuacja geopolityczna. No, warto 

skupić się na tym, co naprawdę będzie miało znaczenie dla Polski, dla wszystkich obywateli, a 

nie na tym laboratorium, brzydko pachnie, laboratorium władzy. W związku z tym proszę mnie 

zwolnić z obowiązku radzenia Jarosławowi Kaczyńskiemu w takiej sytuacji. On nie pierwszy 

raz sam wytwarza problemy, później stara się je rozwiązywać. Często prowadzi to do jeszcze 

większych kłopotów. Ale tak już bardzo szczerze i to jest, myślę, też dobra rada pod adresem 

również opozycji: Kiedy twój przeciwnik zaczyna robić błędy, to mu nie przeszkadzaj. Nie 

wtrącaj się. I pewnie dobrze mnie państwo zrozumiecie. Jestem jednym z ostatnich, który dzisiaj 

chciałby politycznie radzić tej ekipie. 

PK: – To ja zaraz zapytam o opozycję. Ale jak pan tłumaczy to, co się stało? Bo pan 

mówi, że jest oczywiście możliwość, że grają emocje. [Nie mówił o emocjach]. Często patrzymy 

na politykę, że to jest gra logicznych decyzji różnych polityków. Ale to czasem mogą być 

emocje. Tylko że 5 lat nie słyszeliśmy takich słów, takich emocji Zjednoczonej Prawicy nie 

widzieliśmy. To co się stało? Czy to jest nieuchronny początek konfliktu o przywództwo na 

prawicy gdzieś w przyszłości po Jarosławie Kaczyńskim, czy są jakieś inne powody? 

DT: – Emocje negatywne odgrywają rolę w polityce, ale oczywiście nie one są 

najważniejsze. Z reguły zwycięża zimna kalkulacja i skuteczność. Czy te emocje między 

Jarosławem Kaczyńskim, Zbigniewem Ziobrą, między kilkoma frakcjami wewnątrz PiS-u i 

Zjednoczonej Prawicy. Czy te emocje wylały się z tego naczynia rozsądku i interesów? Trudno 

mi to w tej chwili ocenić. Na pewno znając Kaczyńskiego, no, mogę powiedzieć, że on jakoś tak 

organicznie nie jest w stanie znieść konkurencji czy nieposłuszeństwa we własnych szeregach. 

I dla niego partnerstwo było zawsze, szczególnie w jego własnym obozie, czystą fikcją czy 

sloganem. Więc on na pewno jest wściekły, że dzisiaj ktoś w sposób tak demonstracyjny, tak 

widoczny publicznie stawia mu opór. On to zawsze traktował jako coś bardzo upokarzającego. 

Jeśli nie miał pełnej dominacji nad swoimi wspólnikami, to cierpiał wręcz fizycznie. 

PK: – Ale czy widziałby pan scenariusz, w którym wygrywa Zbigniew Ziobro? Jaki jest 

próg możliwości w tej grze Zbigniewa Ziobry? 

DT: – Ten konflikt w obozie władzy nie jest konfliktem między białym i czarnym, między 

dobrym politykiem a złym politykiem. Szczerze powiedziawszy, jest mi dość obojętne, który z 

tych polityków, obaj narobili monstrualnych szkód w Polsce i polskiej demokracji, więc z 

punktu interesów kraju wydaje mi się to mało istotne, który weźmie górę. Natomiast Zbigniew 

Ziobro znany jest z takiego bezwzględnego cynizmu i gotowości używania wszystkich 

możliwych instrumentów władzy. Ale Kaczyńskiemu też niewiele brakuje, żeby na taki tytuł 

pierwszego cynika w polskiej polityce zasłużyć. Szczerze powiedziawszy, mnie jest dość 

obojętne, kto weźmie górę. No, wydaje się, że Kaczyński ma wszystkie karty w ręku oprócz tej 

jednej. To znaczy, domniemanych materiałów, haków, bo ta formacja polityczna jakby wisi na 

hakach i jej sukces zawsze wisiał na hakach i na grze politycznymi i kryminalnymi pułapkami i 

instrumentami, więc oczywiście ten strach w oczach Kaczyńskiego i jego współpracowników też 

widać. Zdaje się, że doszło do takiej granicy, przypomina to trochę filmową rozmowę 

gangsterów, a nie polityków w europejskim kraju i to jest taka rozmowa, kto zrobi więcej komu 



krzywdy, kto użyje jak mocnych właśnie haków czy narzędzi tortur wobec swojego oponenta. A 

ponieważ widać gołym okiem, znaczy, nie trzeba mieć w ręku prokuratury, CBA, tak jak ma to 

dzisiaj Zbigniew Ziobro z jednej strony, z drugiej strony minister Kamiński, Jarosław 

Kaczyński, te narzędzia mogą być użyte, ale one właściwie nie są konieczne. Wszyscy widzimy: 

i zwolennicy PiS-u, i przeciwnicy PiS-u, ile bardzo złych rzeczy, także w sensie prawnym, 

wręcz kryminalnym narobili urzędnicy i ministrowie PiS-u. Więc jakby to, że łatwo znaleźć 

takie haki, było wiadomo od początku. 

PK: – Ale panie premierze, idąc tym tropem, bo jednym z powodów sporu przynajmniej 

oficjalnie jest ta ustawa nazywana bezkarność plus. Pan był premierem także w czasach kryzysu. 

Jest artykuł 26 o działaniu w stanie wyższej konieczności i właśnie sytuacji kryzysowej. Czy 

pana zdaniem obecna sytuacja pandemii jakikolwiek powoduje sens tworzenia specjalnej 

ustawy, zwalniającej z odpowiedzialności urzędników czy to jest tylko krycie dla tych, którzy 

podejmowali niewłaściwe decyzje? 

[Piotr Kraśko cały czas formułuje stwierdzenia, którym rozmówca powinien przyklasnąć. 

Prawdopodobnie zostawię wypowiedzi Tuska, pomijając pytania Kraśki, na które w zasadzie 

Tusk i tak nie odpowiada]. 

DT: – No, niestety ta druga odpowiedź wydaje się dużo bardziej trafna. Bo ja jestem 

w stanie wyobrazić sobie sytuację, w której politycy będący u władzy podejmują decyzje albo 

bardzo niepopularne, bo tego wymaga sytuacja, albo, no, wiążące się z jakimś ryzykiem 

prawnym, no, bo na przykład ustawy nie przewidziały jakiejś sytuacji. Ale przecież my tutaj nie 

mamy do czynienia z politycznym czy nawet obywatelskim ryzykiem, jakie podjęli ministrowie. 

Mamy do czynienia z całą serią zdarzeń, które chyba z daleka nawet cuchną. Myślę przede 

wszystkim o tych bardzo dwuznacznych operacjach finansowych związanych ze sprzętem, z 

zakupami od bardzo dziwnych i dwuznacznych podmiotów sprzętów, który do tej chwili do 

Polski nie dotarł. 

[Ale to znamy, poczekamy na coś odkrywczego]. 

DT: – …Namawiałbym wszystkich bez wyjątku liderów opozycji, mówię o tej 

demokratycznej części opozycji, aby nie wykluczyli w swoim myśleniu wspólnego działania. 

Aby wyrzucili jakiekolwiek takie negatywne emocje wobec swoich konkurentów, ale 

równocześnie potencjalnych sprzymierzeńców. I od tego zacząłbym w ogóle przygotowania do 

tego, mam nadzieję, niedługiego, najpóźniej za trzy lata przejęcia władzy. 

DT – Ja ciągle wierzę w sens myślenia w polityce i takiego głębszego namysłu niż tylko 

operacje medialne czy parlamentarne, które planuje się z dnia na dzień czy z tygodnia na 

tydzień. I ten głębszy namysł moim zdaniem pokazywałby nie tylko potrzebę rachunku 

politycznego, wynikającego z ordynacji, a więc gdzie zwycięzca bierze nie wszystko, ale bardzo 

dużo, więc trzeba postarać się wygrać te wybory. Po drugie potrzebny jest na pewno, ja 

nazwałbym to, taki trening mentalny dla całej opozycji: wszyscy muszą uwierzyć w to, że mają 

bić się o zwycięstwo, o pierwsze miejsce, a nie o miejsce punktowane. Żeby zachować się, jak to 

jest typowe dla amerykańskich sportowców, liczy się tylko złoto. Uwierzcie w to, że można 

zwyciężyć i dążcie do zwycięstwa, a nie do trwania. I po trzecie, poszukajcie to, co łączy i 

pielęgnujcie to, co różni, bo trzeba dotrzeć do różnych części elektoratu. Ale w sensie 

politycznym musicie budować mosty między sobą. Jedno nie wyklucza drugiego… 

DT: – Zacznijcie ze sobą rozmawiać tak, jakbyście już wiedzieli, że będziecie musieli 

utworzyć w dostrzegalnej perspektywie wspólny rząd. 

[Zwycięstwo, ale po co? Żeby wziąć sobie ten garb rządzenia państwem? Przecież będąc 

w nieustającej opozycji pensje wszystkich parlamentarzystów są takie same, dotacje dla partii 

niewiele się różnią i wystarczy, że raz na kwartał złoży się wotum nieufności wobec jakiegoś 

ministra i wygodne życie trwa. Niestety taka jest mentalność opozycji. Polityka to nie sport, w 

polityce złoto otrzymuje się również za punktowane miejsce. 

Aby rządzić państwem nie wystarczy tworzyć mosty między partiami, trzeba 

przygotowywać przyszły rząd, który, aby był skuteczny i zapewniał powodzenie w rządzeniu, 

musi składać się z fachowców najwyższej klasy, a tacy na ogół są bezpartyjni, bo nie wystarczy 

być na przykład lekarzem i należeć do partii, aby być dobrym ministrem zdrowia. Trzeba 

wynajdywać najlepszych fachowców w kraju, trzeba prowadzić z nimi rozmowy. Zupełnie 

karkołomna jest sprawa premiera, bo z zasady staje się nim szef partii, któremu tylko wydaje się, 



że jest właściwym kandydatem na premiera. Dochodzimy do wniosku, że najlepszym rządem 

byłby rząd bezpartyjnych obywateli z najlepiej przygotowanymi fachowcami. I wtedy po co 

należeć do partii, skoro nie dochrapie się tych dużych apanaży? Jednak niestety tak nie jest. Nie 

wiadomo, dlaczego muszą być partie. Partie muszą rządzić państwem. Jesteśmy skazani na 

mierne rządy złożone z członków jakiejś partii]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Kochany, ramiączko mi pękło, czerwoną nitką, 

- Dla kogo, jak dla kogo, ale dla panny Anitki nawet może być nitka z prawdziwego złota. 

- A dziesięć złotych mi pan pożyczy? Oddam w pierwszy klas. 

- Komu, jak komu, ale pani Anitce zawsze. 

- To będzie razem trzydzieści. Bo czuję, że dzisiaj znowu nie dostaniemy ani grosza. 

- No. Proszę bardzo. Może panna iść. 

- Dziękuję. 

- Złotelli. Na scenę! 

- Gdzie mój frak? Gdzie moja jaskółka? 

- Szybko! Masz pan, wkładaj. 

- Bateria. Ognia! 

- O! Pan artysta w humorze. Czy to znaczy, że frekwencja przyszła do teatru? 

- Dobry żart. Puchy na widowni, że aż diabli wzięli. 

- To znaczy plajta. Jeszcze raz plajta. 

♣ 
2020-09-21 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4800 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Trzy godziny trwało spotkanie kierownictwa PiS-u w siedzibie partii przy Nowogrodzkiej. 

Podjęto zdecydowane rozstrzygnięcia do ogłoszenia w stosownym czasie – tak brzmi komunikat 

dla mediów… 

[Pominę zgadywanie, co nastąpi]. 

 

GK: – Śniadanie zjadła z unijnymi szefami dyplomacji, a po południu była w Parlamencie 

Europejskim. Swietłana Tichanouska przyjechała do Brukseli… 

Maciej Sokołowski: – Oczekiwania są jednoznaczne. Oznaką wsparcia byłoby nałożenie 

sankcji na białoruskich urzędników odpowiedzialnych za sfałszowanie wyborów i represje 

wobec opozycji. Termin wizyty Swietłany Cichanouskiej w Brukseli nie był przypadkowy. Dziś 

obradowali tu unijni ministrowie spraw zagranicznych, którzy o nałożeniu sankcji mieli 

zdecydować. 

Swietłana Tichanouska, kandydowała w wyborach na prezydenta Białorusi: – Stworzyłam 

listę osób, które brały udział w brutalnym tłumieniu protestów. Unijne instytucje powinny 

nałożyć na nie sankcje. 

MS: – Mimo wyraźnego sprzeciwu Mińska i Moskwy, które uważają takie spotkania za 

ingerencję w wewnętrzne sprawy Białorusi, Cichanouska taki apel powtórzyła zarówno na sali 

Parlamentu Europejskiego, jak i na śniadaniu z ministrami. Jednak słowa byłej kandydatki na 

prezydenta nie wystarczyły. Decyzji o sankcji wciąż nie ma. Porozumienie blokuje Cypr, ale nie 

z powodów związanych z Białorusią. Cypr chce wytargować wsparcie Unii w sporze z Turcją o 

wydobycie ropy na Morzu Śródziemnym. Do nałożenia unijnych sankcji wymagana jest 

jednomyślność. Skoro nie udało się ministrom, sprawą zajmą się szefowie państw na szczycie 

Unii pod koniec tego tygodnia. Dla Faktów Maciej Sokołowski, Bruksela. 

[…] 

GK: – Liczba zakażeń koronawirusem będzie rosła i musimy być na to przygotowani. 

Minister zdrowia mówi o poziomach ponad tysiąca przypadków dziennie. To ostrzeżenie, prośba 

i apel do nas wszystkich… 

[…] 

 



Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Kraśko i Borys Budka 

PK: – Panie przewodniczący, czy będzie rząd mniejszościowy, nic się nie wydarzy, czy 

będą wcześniejsze wybory? 

[Pominiemy zgadywanie]. 

BB: – …To nie ma znaczenia. Jarosław Kaczyński zafundował Polakom spektakl 

medialny. Proszę zwrócić uwagę, że dzisiaj nie powiedziano niczego nowego… to nie zmieni 

faktu, że tysiące górników szykują się do strajku. To nie zmieni faktu, że szpital zakaźny 

w Gdańsku nie przyjmuje pacjentów, bo brakuje łóżek. To nie zmieni faktu, że mamy 

rekordowy deficyt budżetowy. To nie zmieni faktu, że nie rozmawiamy o prawdziwych 

problemach Polaków. Ja nie wierzę w to, że powodem była ustawa dotycząca praw zwierząt, bo 

Jarosław Kaczyński poza osobistymi sympatiami dotyczącymi zwierząt nie kieruje się w tym 

przypadku, żeby załatwić problem postulowany przez opozycję. To jest brutalna walka o władzę 

i bez względu który scenariusz będzie, to niewątpliwie Kaczyński umocnił swoją pozycję. 

[…] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Co miałam powiedzieć? Cześć. Poznajesz mnie? To jest nasze dziecko. Chciałbyś się 

nami zaopiekować? Nie chciałam cię do niczego zmuszać. Chciałam tylko dać nam szansę. 

- Masz dla mnie jeszcze jakąś niespodziankę? 

- … 

- Możesz mi opowiedzieć, co to było tamtej nocy? 

- Naprawdę nic nie pamiętasz? 

- Co zrobić, żebyś mi wybaczyła? 

- A ja? Co mam zrobić, żebyś mi wybaczył? 

- Nic. Tylko mnie kochaj. 

♣ 
2020-09-22 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5055 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Polityczny spór rozgrzany do czerwoności. Spotkanie za spotkaniem. Najpierw prezes ze 

Zbigniewem Ziobrą, potem premier z Jarosławem Gowinem. Dziś znowu Gowin, ale tym razem 

u prezesa. Jakie Jarosław Kaczyński stawia warunki i jaki szykuje się rząd, o tym: 

Arleta Zalewska: – …Jak wynika z naszych nieoficjalnych informacji na spotkaniu (willa 

przy ul. Baciarellego) obok kwestii personalnych, które mówiąc najprościej, miałyby 

sprowadzać się do osłabienia wpływów Zbigniewa Ziobry, dymisji jego ludzi w ministerstwie 

sprawiedliwości i prokuraturze krajowej, to wciąż kluczowe dla prezesa PiS-u jest uchwalenie 

tych dwóch ustaw: o ochronie zwierząt, która zapewne z poprawkami wróci do Sejmu z Senatu i 

tak zwanej ustawy o bezkarności… 

 

AW: – Opozycja zwołuje naradę i w Sejmie składa wniosek: Platforma chce odwołania 

Zbigniewa Ziobry, choć w Platformie nie wszyscy uważają, że to dobry pomysł. Przy okazji 

kryzysu Zjednoczonej Prawicy widać więc kryzys w opozycji. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – PSL wyczuło, że tak zwana piątka dla zwierząt, to dla 

Stronnictwa polityczna szansa odbicia PiS-owi straconych wyborców… 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Składanie wniosku o votum nieufności 

w stosunku do jednego ministra stworzyłoby fałszywy obraz, że tylko on jest złym ministrem. 

Zły jest ten rząd. 

KKZ: – To także opinia politologów: czekać na rozwój sytuacji, nie wtrącać się… 

Jarosław Flis, doktor, politolog, socjolog, Uniwersytet Jagielloński: – …to, co podzieliło 

przynajmniej od strony takiej formalnej, obóz rządzący, żeby to było stale tematem debaty, 

zwłaszcza że jest o czym debatować. 

Tomasz Grodzki, dalszy ciąg: – Zaprosiliśmy do Senatu bardzo zbalansowaną grupę, 

zarówno obrońców zwierząt, jak i przedstawicieli branży rolniczej, kynologów. 



Borys Budka: – Człowiekiem, który decyduje o całkowitej bezkarności ludzi władzy, jest 

właśnie prokurator, Zbigniew Ziobro. 

 

AW: – Jeden za wszystkich, wszyscy za jednego. Zbigniew Ziobro robi krok w tył, jego 

partyjni koledzy krok naprzód. Są wyjątkowo lojalni i wierni i to wszędzie tam, gdzie mogą to 

pokazać. 

[Krok w tył szefa, krok do przodu popleczników – to nie jest obraz lojalności. Ale jednak 

cała Solidarna Polska robi krok w tył]. 

Parlamentarzyści SP przez 5 lat głosowali tak jak PiS w 99,9% głosowań. Walczyli 

na 1 linii w najważniejszych bitwach. Dziś wspieramy MZZ. Chcemy dalej lojalnie 

realizować wspólny program ZP dla Polski. Program, któremu jesteśmy wierni. 

Patryk Jaki, eurodeputowany, Solidarna Polska. 

Źródło: twitter.com/PatrykJaki 

Zbigniew Ziobro: – Nawet w rodzinie kochających się ludzi bywa, że czasami dochodzi do 

napięć, sporów, emocji i konfliktów. Te konflikty mądrość każe rozwiązywać tak, aby nie było 

prawdą powiedzenie, że z rodziną wychodzi się dobrze tylko na zdjęciu. 

…żona Zbigniewa Ziobry wtedy nie miała jeszcze doskonałej posady w zarządzie spółki 

należącej do PZU. Jego najbliżsi współpracownicy wtedy nie ryzykowali rządowych posad jak 

teraz. Inna sprawa, że teraz jako prokurator generalny i minister sprawiedliwości w jednej osobie 

sporo wie i ciągle sporo może. 

Ale nie da się nie zauważyć, jak się zmieniło jego nastawienie na przykład do ustawy 

gwarantującej koronawirusową bezkarność urzędników i polityków. Ta zmiana nastąpiła od 

czwartku do wczoraj… Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – 40 milionów złotych znika. Dyskryminacja wygrała w Kraśniku z funduszami. 

Radni mieli szansę wycofać się z uchwały anty-LGBT, ale zagłosowali tak, że uchwałę 

potwierdzili. Kraśnik bardzo potrzebuje pieniędzy, ale jeszcze bardziej potrzebuje chyba lekcji 

tolerancji… 

 

AW: – Kolejny sąd nad polskim sądownictwem – Trybunał Sprawiedliwości w 

Luksemburgu bada, czy uznawać sędziów wskazanych przez nową KRS… 

Maciej Sokołowski: – Czy sędziowie Sądu Najwyższego zostali powołani prawidłowo 

i czy ich orzeczenia są w ogóle ważne – tak można określić podstawowe pytania, na jakie ma 

odpowiedzieć unijny Trybunał. 

Rząd będzie musiał odnieść się do nowych zarzutów przed zupełnie innym sądem: 

Europejskim Trybunałem Praw Człowieka, gdzie rozpoczęto postępowanie w sprawie Igora 

Tulei – to kolejny znany sędzia, który głośno walczył o sędziowską niezawisłość, a teraz skarży 

Polskę do Strasburga. 

Trybunał w Strasburgu zajmuje się już siedmioma sprawami dotyczącymi polskiego 

sądownictwa. Dla Faktów, Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

AW: – 711 przypadków zakażenia koronawirusem w Polsce i dziś, to przede wszystkim 

problem w szpitalach: w Skierniewicach, w Sieradzu, ale też w Brzegu. W jednym z Domów 

Pomocy Społecznej na Opolszczyźnie jest ponad stu zakażonych i to ognisko całkowicie 

sparaliżowało otoczenie. 

Marzanna Zielińska: – Szpitale w powiatach będące na pierwszej linii frontu w walce 

z koronawirusem wykluczają działalności kolejne oddziały: w Sieradzu oddział gruźlicy 

i chorób płuc, w Skierniewicach chirurgii ogólnej i chirurgii onkologicznej, w Brzegu na 

Opolszczyźnie internę… Ognisko w DPS-ie w Jędrzejowie na Opolszczyźnie jest największym 

w Polsce, ponad stu zakażonych pensjonariuszy i obsługi, a że to niewielka miejscowość to po 

przebadaniu tak zwanych kontaktów izolowano też miejski dom dziecka, a lokalna podstawówka 

musiała przejść na nauczanie zdalne. 

[Jest przykrą sprawą w społeczeństwie nazywanie pensjonariuszami mieszkańców Domów 

Pomocy Społecznej. Gdyby to byli pensjonariusze, to byliby otoczeni najwyższą i 

najskuteczniejszą opieką, ale tak nie jest, niestety]. 



MZ: – W szpitalu w Choroszczy mimo zamknięcia oddziału psychiatrycznego, po 

wykryciu pierwszych 25 zakażeń, liczba pracowników i pacjentów z testami dodatnimi wzrosła 

do 39. 

Iwona Sienkiewicz, wojewódzka stacja sanitarno-epidemiologiczna w Białymstoku: – 

Świerzymi ogniskami są: ognisko w szpitalu wojewódzkim w Suwałkach oraz w szpitalu 

ogólnym w Wysokim Mazowieckim – jedno i drugie po 4 osoby. 

 

AW: – Osiągnęliśmy niebezpieczny punkt zwrotny – mówi brytyjski premier i 

koronawirusowi stawia mocną tamę. Najwyżej 15 osób na weselach, najwyżej 30 na 

pogrzebach, bary czynne do 22-ej, a za łamanie zasad surowe kary dla wszystkich. 

Epidemiologiczny alarm wchodzi tam właśnie na czwarty poziom, jeżeli nie zadziała, będzie 

blokada kraju. O szczegółach z Londynu: 

Maciej Woroch: – …kto może, powinien pracować w domu, a łamiący kwarantannę 

zapłacą 10 tysięcy funtów kary. Nowe obostrzenia mają uchronić kraj przed najgorszym. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Jeśli zawiedziemy w tym wspólnym wysiłku, 

nie tylko sprowadzimy zagrożenie dla innych, ale też narazimy naszą wspólną przyszłość. Bo 

nie da się uniknąć bardziej drastycznych kroków. 

MW: – …rządowi doradcy ostrzegają, to ostatni moment na zdecydowane działania. Jeśli 

zaostrzenie zasad nie wystarczy, konieczna może okazać się druga blokada całego kraju… 

eksperci przekonują, że wirus nie jest ani mniej zaraźliwy, ani mniej groźny niż wiosną, a jesień 

i zima sprawią, że będzie o wiele bardziej niebezpiecznie. 

Odpowiedzialność za powstrzymanie koronawirusa spoczywa na każdym, bo bolesne 

konsekwencje drugiej fali epidemii odczują wszyscy. W Irlandii Północnej od dziś obowiązuje 

zakaz spotkań ze znajomymi i rodziną, podobnie jest w Szkocji, w Walii w czterech hrabstwach 

wprowadzono zakaz podróżowania. W środkowej i północnej Anglii 13 milionów ludzi żyje w 

kwarantannie. 

Tu w Leicester kwarantanna trwa od marca. Nieczynne są puby i restauracje, obowiązuje 

zakaz spotkań. 

…bo z ponad czterema tysiącami zakażeń dziennie jasnym jest, że mimo wielkich 

poświęceń mieszkańców i katastrofalnych skutków dla gospodarki koronawirus wymyka się 

spod kontroli i albo od zaraz potrzebna będzie krótsza blokada kraju, albo długa kwarantanna 

zamiast świąt Bożego Narodzenia. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

[Ale bo też ze zdjęć wynika, że nikt się zagrożeniem nie przejmuje, ani w restauracjach, 

ani na mieście]. 

 

…zbyt wiele instytucji odpowiada za planowanie i kupowanie sprzętu [wojskowego]. Szef 

resortu obrony przedstawił dziś projekt powołania Agencji Uzbrojenia, to właśnie ta jedna 

instytucja ma odpowiadać za organizowanie przetargów, podpisywanie umów, zakupy 

i wdrażanie sprzętu do armii… według ekspertów agencja może działać za dwa, trzy lata… 

Dariusz Prosiecki, Fakty. 

 

Dzień bez samochodu nie jest dniem bez konfliktu o autostojak [stojak w kształcie auta do 

przypinania rowerów]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Spójrz na mnie. Widzisz różnicę? Noszę biustonosz. 

- Masz dopiero trzynaście lat. Boże. Trzynaście lat. Biustonosz. Dostałaś właściwy 

rozmiar fasków? 

- Miseczek. Tak. A minus. 

- Gdzie ja byłem? 

♣ 
2020-09-23 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4946 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 



Piłka jest po stronie Solidarnej Polski – słychać w PiS, ale w tym meczu i tak wiadomo, 

kto ma przewagę na boisku. W siedzibie PiS kolejny dzień spotkań i kolejne godziny 

doliczonego czasu gry. Co dziś wychodzi zza zamkniętych drzwi, o tym: 

Arleta Zalewska: – …[nic szczególnego] 

AW: – Solidarna Polska ma najmniejszy udział w zarządzaniu spółkami skarbu państwa. 

Okazuje się, że powstał raport, który pokazuje partyjny podział łupów i okazuje się, że ci, którzy 

mają najmniej, zaczęli bić się o więcej. Te łupy to posady w państwowych spółkach, najczęściej 

dla rodzin polityków. 

Jakub Sobieniowski: – To rodzina Zbigniewa Ziobry w spółkach skarbu państwa (Patrycja 

Kotecka, zarząd Link4) żona i brat (Witold Ziobro, doradca prezesa PKO S.A,) 

[Link4 – firma ubezpieczeniowa należąca do PZU]. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska: – Niestety dzisiaj pana kolega się wysypał i 

powiedział, o co chodzi. 

Otóż chodzi o obsadzanie, to jest cytat: obsadzanie spółek skarbu państwa – i jeszcze się 

wyżalił, że wy biedaki z Solidarnej Polski to macie najmniej. To jest, rozumiem, tak naprawdę 

przyczyna sporu. Absolutnie nie dajmy się wpuścić w dyskusję, że to dotyczy zwierząt. 

JS: – …Gdy Paweł Śliwa (wiceprezes PGE) oraz Maciej Zaborowski (Rada Nadzoru PZU, 

rada nadzorcza PKP Intercity) byli powoływani w skład Trybunału Stanu, nikt nie miał 

wątpliwości, że są ludźmi Zbigniewa Ziobry. Maciej Zaborowski był nawet jego [Ziobry] 

adwokatem. Wątpliwość zaczyna się tutaj: Gazeta Wyborcza, opisując wpływy Solidarnej 

Polski, opisała także, w jakich spółkach skarbu państwa zarabiają. Jak widać, w wielu. A córka 

Tadeusza Cymańskiego w Enerdze. 

JS: – Te osoby: (Marcin Szczudło, Zarząd PGNiG obrót detaliczny oraz Bartłomiej 

Litwińczuk, zarząd PZU Życie, Rada Nadzorcza Link4, rada nadzorcza Grupy Azoty) – źródło: 

„Gazeta Wyborcza” zaliczyła do księstwa Zbigniewa Ziobry. Też są na wysokich stanowiskach 

w państwowych spółkach za czasów, gdy Zbigniew Ziobro jest w rządzie i w jednym klubie z 

PiS-em. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

[Ale nie pokazano łupów PiS i Porozumienia]. 

 

AW: – Mały Kuba i wielkie szczęście. (To był ostatni moment, żeby mu życie uratować). 

 

AW: – Prezydent Duda w Italii i to jego pierwsza zagraniczna wizyta podczas drugiej 

prezydenckiej kadencji. Andrzej Duda spotkał się dziś z prezydentem Italii, w piątek odwiedzi 

Watykan… 

 

AW: – Wirusowe dane straszą. Kiedy z Covidem umiera w ciągu doby 28 osób, to jest 

najwięcej od ponad 3 miesięcy. Kiedy najmłodsza z tych osób ma 34 lata, to jest to szok. Kiedy 

jest 974 nowych zakażonych, to jest to druga najwyższa liczba od początku epidemii w Polsce. I 

to naprawdę jest powód, żeby trzymać się zasad. 

Renata Kijowska: – Wiedziała, że ma koronawirusa, była na kwarantannie, ale poszła do 

sklepu. Było tam wtedy 7 osób. Sąd okręgowy w Ostrołęce uznał, że Barbara Be sprowadziła 

niebezpieczeństwo dla ich życia i zdrowia i wydał w jej sprawie wyrok: 

Elżbieta Łukasiewicz, prokuratura okręgowa w Ostrołęce: – …wymierzył jej karę jednego 

roku pozbawienia wolności. 

RK: – Czy zawieszona na 3 lata kara da komuś coś do myślenia? 

[… Czy osoba zakażona może gdzieś zadzwonić i prosić o przyniesienie czegoś do 

jedzenia?] 

Adam Niedzielski, minister zdrowia 

Wzrost udziału pozytywnych testów w ogólnej ich liczbie to skutek zmiany strategii 

testowania i bezwzględnego wzrostu liczby zachorowań. Testujemy przede 

wszystkim osoby objawowe, a zrezygnowaliśmy z testowania osób na kwarantannie 

i po izolacji. 

RK: – Tymczasem to między innymi masowe badania górników, potem pobieranie osocza 

od ozdrowieńców doprowadziło do wyprodukowania przez firmę Biomed Lublin preparatu, 

który zaprezentował dziś senator PiS, Grzegorz Czalej: 



Jako pierwsi na świecie mamy lek na Covid-19. Lek, który działa. Lek zawierający 

przeciwciała neutralizujące koronawirusa. 

RK: – Badania laboratoryjne prowadzone przez profesora Pyrcia potwierdziły, że preparat 

hamował wirusa. 

Krzysztof Pyrć, profesor, Małopolskie Centrum Biotechnologii, Uniwersytet Jagielloński: 

– Efektywność jest bardzo wysoka. Oczywiście to są dane z badań w laboratorium, in vitro. 

Grzegorz Czalej, dalszy ciąg: – Ten lek będzie naszym dobrem narodowym, ponieważ jest 

produkowany z krwi naszych obywateli. 

Paweł Grzesiowski, doktor, prezes zarządu fundacji „Instytut Profilaktyki Zakażeń”: – Nie 

mówimy przecież o leku, mówimy o produkcie pochodzenia biologicznego z surowicy 

ozdrowieńców, to jest w dalszym ciągu tylko półśrodek i wydaje się, no, że budzenie takich 

nadziei w społeczeństwie, że mamy lek skuteczny przeciwko Covid, no, nie do końca jest 

etyczne. 

RK: – Preparat ma teraz przejść badania kliniczne. Renata Kijowska, Fakty. 

[Ile jednostek tego leku mamy? Ile możemy wyprodukować? Myślę, że niewiele. W sam 

raz dla władzy wystarczy]. 

 

AW: – W temacie dyskusja, przed Sejmem protest. Zamiast piątki dla zwierząt niech 

będzie piątka dla rolników – słychać na ulicy, a w parlamencie nie słychać, tylko widać, o ile 

miliardów toczy się bój, kiedy w grę wchodzi ubój. 

Michał Kołodziejczak, prezes Agrounii [dawno go nie było]: – Puste łby posłów, którzy 

chcą tylko i wyłącznie swą krótką karierę polityczną właśnie na krótkim łańcuchu Jarosława 

Kaczyńskiego. 

[To już i mnie obraziło. Jest XXI wiek i pora na ochronę zwierząt, hodowanych i 

zabijanych tylko dla zamierzchłych nawyków hołdujących poglądowi, że człowiek musi 

zabijać]. 

Marzanna Zielińska: – Protestujący przed Sejmem chcą zastąpienia piątki dla zwierząt 

piątką dla rolników: chcą między innymi przywrócenia uboju rytualnego, zakazu wchodzenia na 

teren gospodarstw przedstawicieli organizacji ratujących zwierzęta, okresu przejściowego przed 

likwidacją hodowli zwierząt futerkowych i odszkodowań dla hodowców. 

Kosiniak-Kamysz przed Sejmem: – Dzisiej [dzisiaj] wspólnie podpisujemy się pod 

prawdziwą piątką dla polskiej wsi, a nie piątką, która dorwie polskie rolnictwo, która jest 

procedowana w Senacie teraz. 

MZ: – Senacka komisja ustawodawcza dała dziś głos wszystkim stronom 

zainteresowanym zapisami w piątce dla zwierząt. Branża futrzarska bojowo: 

- Tylko szaleniec nie dostrzega nadchodzącej katastrofy. 

MZ: – Ale gotowa się poddać nie za darmo. 

- Chcemy móc spokojnie przejść na inną produkcję rolną, ale na zdrowych europejskich 

zasadach, jak to miało miejsce w Holandii, Norwegii, Wielkiej Brytanii czy Czechach. 

Zysk z eksportu w 2019 roku: 

Futra 670 milionów złotych. Źródło: GUS 

Bydło z uboju rytualnego około 2 miliardów złotych. Źródło: związek polskie mięso 

Drób z uboju rytualnego około 7,6 miliarda złotych zysku. Źródło: związek polskie 

mięso 

Sławomir Izdebski, przewodniczący OPZZ rolników i organizacji rolniczych: – Jeżeli ta 

piątka [dla rolników] nie zostanie wprowadzona, to zobaczycie państwo, że tej zimy jeszcze 

traktory przyjadą do Warszawy. 

Michael Schudrich, naczelny rabin Polski: – Jeżeli człowiek naprawdę chce ominąć 

jakikolwiek ubój zwierząt, powinien być wegetarianinem. 

MZ: – …jeżeli zawetuje ją prezydent, to Sejm będzie mógł odrzucić veto większością 

trzech piątych głosów, czyli potrzeba 276 głosów. 

Głosowanie nr 130 

Głosowało 449 

Za 356 

Przeciw 75 



Wstrzymało się 18 

 

AW: – Sztum zrobił rachunek sumienia i nagle na dyskryminację w powiecie nie pozwoli. 

Radni ze Sztumu wczytali się w uchwałę ze zrozumieniem i już widzą, gdzie są granice 

tolerancji, prawa i przyzwoitości. I niech dają innym przykład. 

Katarzyna Górniak: – …W lutym jako pierwszy na Pomorzu Sztum przyjął samorządową 

kartę praw rodzin. Wczoraj jako pierwszy samorząd w Polsce z tej uchwały się wycofał… 

 

AW: – Aleksiej Nawalnyj wypisany ze szpitala… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Bon jour. Wybrał pan coś? 

- Chyba tak. 

- Nie potrzebujesz więcej czasu? 

- Nie. Wiem, czego chcę. 

- Na pewno? 

- Na sto procent. 

- Więc, co to będzie? 

- Polecasz zupę? 

- Skończyła się. 

- Jak moja kariera. Ryby? 

- Zabrakło. 

- Tak jak mnie wykrętów. 

- Szkoda mojego czasu. Wybierz coś, co mamy. 

- Chciałbym spędzić resztę życia z nieprzewidywalną i podejrzliwą boginią. Na 

przystawkę odrobinę wybuchowej natury i butelkę wina, które ma twój smak. I kieliszek, który 

nigdy nie będzie pusty. Wybacz moim wargom, znajdują radość w zaskakujących miejscach. 

- Zapamiętałeś, co ci szepnęłam na ucho, kiedy w dzieciństwie poznaliśmy się przy 

basenie? 

- Ty, jak widzę, też. 

- Oczywiście. Ale ciebie rozpoznałam dopiero przed chwileczką. Mark. 

♣ 
2020-09-24 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5272 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Na początek nowy rekord i nie pomogą długie narady, ale szybkie działanie. Tak źle od 

początku epidemii jeszcze nie było i to na mapie Polski oznacza dwa czerwone powiaty i 19 

żółtych. W Bolesławcu oznacza też budowany na szybko szpital z kontenerów. 

 

Polska, 24 września 2020 roku: 

Zakażonych 1 136. Zgonów 25. 

Katarzyna Górniak: – Większość z nas o tych komunikatach (Uwaga. Prosimy o 

stosowanie się do obowiązku zakrywania ust i nosa). – słyszała. Mieszkańcy Milicza znowu 

musieli do nich przywyknąć, bo od tygodnia są strefą czerwoną. 

Strefa czerwona: 

Powiat głubczycki i powiat kartuski, powiat milicki. 

Strefa żółta: 

Powiaty: myślenicki, gostyński, aleksandrowski, brzeski, bytowski, nowotarski, 

suski, trzebnicki, otwocki, kłobucki, Sopot, działdowski, nidzicki, piotrkowski, 

tatrzański, limanowski, międzychodzki, przasnyski. 

Lista ostrzegawcza: 

Powiaty: kluczborski, kościerski, pucki, wejherowski, nowodworski, Słupsk, 

strzyżowski, przeworski, łęczyński, jaworski. 



KG: – …Teraz testowani są pacjenci objawowi, a na testy kierują ich także lekarze 

rodzinni. W ostatnich dniach na pobranie wymazu wysyłali półtora tysiąca osób dziennie… 

 

AW: – Jarosław Kaczyński wejdzie do rządu. Wicemarszałek Sejmu przyznaje, że 

wszystko na to wskazuje, a do tego wszystko wskazuje na to, że będzie wicepremierem. 

I ministrowie sprawiedliwości, obrony i spraw wewnętrznych będą musieli podzielić się z nim 

władzą. 

Jakub Sobieniowski: – Uwierzę, jak zobaczę – to najczęściej powtarzany komentarz 

opozycji po informacji Polskiej Agencji Prasowej, że Jarosław Kaczyński ma wejść do rządu… 

JS: – Obóz rządzący reaguje entuzjastycznie na plan wejścia prezesa PiS-u do rządu. 

Nawet Solidarna Polska… Premier wcale nie chciał komentować wejścia Kaczyńskiego do 

rządu… Tych trzech ministrów, ministerstwo spraw wewnętrznych i administracji, ministerstwo 

sprawiedliwości, ministerstwo obrony narodowej, miałoby się dzielić kompetencjami 

z prezesem PiS-u… pytanie: czy miałby mu podlegać także jako prokurator generalny… 

JS: – Jarosław Kaczyński, gdyby został wicepremierem, musiałby się pofatygować po 

nominację do Andrzeja Dudy; musiałby się liczyć z wnioskami opozycji o swoje odwołanie; 

…Morawieckiemu w rządzie by podlegał. To może być trudne dla Jarosława Kaczyńskiego. 

Radosław Sikorski: – Chodzi o to, żeby Ziobro nie zbierał nadmiernych haków na 

kolegów partyjnych, w szczególności na premiera Morawieckiego. Tak samo ta władza, komu 

założyć podsłuch, a komu zdjąć, wydaje mi się, da Jarosławowi Kaczyńskiemu dużo satysfakcji. 

[…] 

 

AW: – Byliśmy na dramatycznym zakręcie, ale z tego wirażu wychodzimy – przyznaje 

Jarosław Gowin… A skoro rząd wisiał na włosku, a Zjednoczona Prawica pękała w szwach, to 

teraz więcej o kulisach tego, co było i o szczegółach tego, co będzie: 

Edyta Górniak, chyba: – …większość posłów Porozumienia chce, by Jarosław Gowin 

wrócił na pozycję wicepremiera…  



Plan rekonstrukcji rządu (nieoficjalny) 

Teraz jest 20 ministerstw, będzie 14 ministerstw: 

Michał Woś, ministerstwo środowiska 

połączone z 

Michał Kurtyka, ministerstwo klimatu; 

 

Danuta Dmowska-Andrzejuk, ministerstwo sportu 

połączone z 

Piotr Gliński, ministerstwo kultury i dziedzictwa narodowego; 

 

Jadwiga Emilewicz, ministerstwo rozwoju 

połączone z 

Marlena Maląg, ministerstwo rodziny, pracy i polityki społecznej 

lub z 

Wojciech Murdzek, ministerstwo nauki i szkolnictwa wyższego (?) 

 

AW: – Podczas rządowego kryzysu gra jedną z głównych ról, podczas dobrej zmiany 

w sądach grał rolę główną. Wymiar sprawiedliwości Zbigniewa Ziobry miał działać szybko 

i sprawnie, tylko że jak pokazał Europejski Trybunał [Sprawiedliwości], przestała w nim działać 

niezawisłość. Lista zastrzeżeń jest pełna konkretów, sądowa codzienność pełna jest problemów. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Zbigniew Ziobro jest teraz zajęty utrzymaniem swojej 

pozycji w rządzie, ale warto przypomnieć, jakie wyznaczył sobie cele: 

Zbigniew Ziobro, wypowiedź archiwalna: – Przyspieszenie postępowań, szybsze 

znajdowanie rozstrzygnięcia w sądzie. 

KKZ: – Obywatele i prawnicy nie mają poczucia, że ministrowi się powiodło… 

KKZ: – A zmiany, które wprowadzili, raczej utrudniają niż przyspieszają… 

KKZ: – W 2019 roku postępowania trwają o 47% dłużej. (2015 – 55 dni. 2019 – 81 dni) 

Na jednego sędziego przypada prawie 100% więcej spraw, a spraw niezałatwionych jest ponad 4 

miliony (niezałatwione sprawy u jednego sędziego: 2015 – 231. 2019 – 423. Niezałatwione 

sprawy u sędziego – 4 106 901). 

Informujemy, że zgodnie z regulacją zawartą w § 13 ust. 1 rozporządzenia Rady 

Ministrów z dnia 31 marca 2020 r. w sprawie ustanowienia określonych ograniczeń, 

nakazów i zakazów w związku z wystąpieniem stanu epidemii w okresie od dnia 31 

marca 2020 r. do odwołania wykonywanie zadań przez urząd administracji 

publicznej lub jednostkę organizacyjną wykonującą zadania o charakterze 

publicznym, mogło podlegać ograniczeniu. W związku z powyższym wykonywanie 

zadań przez sądy powszechne zostało ograniczone z uwagi na świadczenie pracy w 

sposób zdalny oraz przebywanie na kwarantannie pracowników wydziałów sądów 

powszechnych. 

W wyniku zaistniałej sytuacji dane statystyczne za rok 2019 i I półrocze 2020 są w 

trakcie weryfikacji i będą dostępne w terminie późniejszym. 

Z poważaniem Ministerstwo Sprawiedliwości 

KKZ: – Problemem staje się też brak sędziów, których Zbigniew Ziobro nie powołuje. 

Monika Frąckowiak, sędzia sądu rejonowego Poznań-Nowe Miasto i Wilda, 

stowarzyszenie sędziów polskich „Iustitia”: – Mamy około 700 wakatów. Tak? To jest kilka 

wielkich sądów w Polsce bez sędziów. 

Krystian Markiewicz, sędzia sądu okręgowego w Katowicach, prezes SSP „Iustitia”: – 

Zmieniał prezesów sądów za pomocą faksów, na ogół w nocy… 

[…] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Tomaszu, kazałeś mi czekać. 

- Przepraszam, madame, polerowałem srebra. 

- Wyglądasz wytwornie w tej liberii. 

- Dziękuję, madame. 



- Obróć się. O tak. Trudno się oprzeć. Łatwo zapomnieć, że jesteś lokajem. Czegoś mi 

brakuje. 

- Tego nie ma. 

- Improwizuję. Czegoś mi brakuje. O, tak. Uroczo. Wisienka na torcie. Przyjemnie? 

- Bardzo, madame. 

- Mogłabym się w tobie zakochać w takim stroju. 

- Mogłabym? Nie kochasz mnie? 

- Ach, nudzi mnie twoje skomlenie. Nudzisz mnie. 

- Chodzi o hrabiego? Jego kochasz? 

- Co poradzę, że przyjechał za mną. 

♣ 
2020-09-25 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5477 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Niech dzisiejsza liczba przemówi nam do rozumu – mówią lekarze, kiedy widzą 1 587 

zakażonych (i 23 zgony), to kolejny polski szczyt zakażeń. Dla całego świata koronawirus to 

kryzys numer jeden, tak jak związane z nim konsekwencje: w gospodarce, budżecie czy pracy. 

Jak polski rząd zarządza tym kryzysem, kiedy rząd w kryzysie zajmuje się głównie sobą, o tym: 

Jakub Sobieniowski: – W ten najbardziej znany w Polsce płot PiS zainwestowało w 

poprzedniej kadencji – chroni rządzących przed pytaniami. 

[Płot ustawiono przy siedzibie PiS na ulicy Nowogrodzkiej w Warszawie. Jest to pełny 

metalowy ekran o wysokości około 220 cm]. 

JS: – …do walki z pandemią przydałyby się szczepienia na grypę, pozwalające lepiej 

i szybciej diagnozować i odsiewać infekcje… 

Bartłomiej Arłukowicz, eurodeputowany PO: – Ile szczepionek jest dzisiaj w 

przychodniach u lekarzy rodzinnych? Ja to wczoraj sprawdzałem. Nie ma tych szczepionek. Nie 

wiedzą, kiedy będą, nie wiedzą, ile ich będzie, nie wiedzą, czy w ogóle będą. A pan premier 

zajmuje się polityką, układaniem kto będzie jego wicepremierem. Nie, panie premierze. Pan ma 

walczyć z wirusem a nie z Kaczyńskim. 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia: – Zakończyło się postępowanie ofertowe 

w agencji rezerw materiałowych na zakup ponad pół miliona sztuk. My nie możemy o tym 

informować dokładnie, ponieważ to są rezerwy państwowe objęte tajemnicą. 

JS: – Jak widać w czasie, gdy rządzący skoncentrowali uwagę na tym, częściowo utajnili 

zakupy szczepionek. A PiS nie zgodziło się dzisiaj na wniosek opozycji, by premier 

poinformował Sejm, jaki jest stan finansów… 

JS: – …Deficyt budżetowy według rządu wynosi 109 miliardów złotych, według unijnych 

obliczeń deficyt całego sektora finansów to 270 miliardów złotych. Opozycja pyta: ile to inne 

ukryte wydatki, a nie tarcza na ratowanie przedsiębiorców… 

 

AW: – Znów głosowanie i znowu szok… 

 

AW: – Andrzej Duda u papieża Franciszka… 

 

AW: – Wieczór wyborczy w Koalicji Obywatelskiej, procedura ruszyła, głosowanie trwa. 

Sejmowy klub będzie miał nowego szefa… 

 

AW: – Poczta Polska chce zwrotu kosztów. Wybory 10 maja się nie odbyły. Więc nie 

wróci do kasy Poczty prawie 70 milionów złotych…  

AW: – Koniec rozmów, koniec protestu. Jest porozumienie. Górnicy ustalili z rządem, że 

za 29 lat w Polsce nie będzie żadnej kopalni wydobywającej węgiel energetyczny… 

[A co będzie z węglem brunatnym, który jest wydobywany nie w kopalniach?] 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak i Roman Giertych, adwokat, były 

wicepremier 



PM: – Porozumienie na Nowogrodzkiej zawarte, jutro o 12-ej będzie wspólne wystąpienie. 

Ucieszyło pana, że prezes Kaczyński prawdopodobnie wejdzie do rządu? 

RG: – Myślę, że to jest lepsze niż jak był posłem, dlatego że przynajmniej będzie ponosił 

odpowiedzialność. Polacy dziwią się, że struktura jest taka, że będzie wicepremierem 

u premiera, który podlega pod prezesa… Sądzę, że doszliśmy do sytuacji, w której konflikt 

między panem ministrem Ziobro a Jarosławem Kaczyńskim jest nie do rozstrzygnięcia w 

ramach porozumienia takiego pomiędzy politykami z tego powodu, że on ma fundamentalny 

charakter. Ziobro wie, że Jarosław Kaczyński nie przyjmie jego na listę, że to zbudowanie partii 

koalicyjnej wbrew interesom PiS-u i trochę na plecach PiS-u, że to się już nie powtórzy. Skoro o 

tym wie, to musi budować na tyle mocną swoją markę, aby mógł do sejmu wprowadzić ludzi 

samodzielnie, a przynajmniej tym grozić. Oni są skazani na konflikt… [dalej snucie domysłów i 

przewidywań] Ja uważam, że ta ustawa jest od początku do końca taką ustawką pomiędzy 

Jarosławem Kaczyńskim, a Andrzejem Dudą, bo Jarosław Kaczyński chce się pokazać jako 

obrońca zwierząt, a Andrzej Duda się pokaże jako niezależny prezydent, który broni rolników i 

wszyscy będą zadowolenie, dla zwierząt nie zmieni się nic – to jest moim zdaniem kompletna 

gra… 

 

Tvn24bis – Sprawdzam – Krzysztof Skórzyński i Jarosław Gowin 

KS: – …Obok mnie jest już Jarosław Gowin i to jemu dziś mówię: sprawdzam. 

JG: – Prosto z Nowogrodzkiej… w przyszłym tygodniu powstanie nowy rząd. 

KS: – Musimy jedno ustalić, no, właśnie, na samym początku. Zwracam się do pana panie 

pośle, panie ministrze, panie premierze. 

JG: – Jestem prezesem partii, ale zwykłe słowo – pan – wystarczy. 

KS: – Wchodzi pan do rządu, czy nie? 

JG: – Władze Porozumienia będą rozstrzygały, kto z ramienia Porozumienia jedno, 

a właściwie nie jedno, a oba stanowiska ministrów przypadną naszej partii, bo będziemy 

odpowiadać za jeden resort, ale będziemy mieli drugiego przedstawiciela w radzie ministrów. 

Tutaj uchylę rąbka tajemnicy, tak, to będzie minister w KPRM odpowiedzialny za współpracę z 

samorządami. 

KS: – W jakim miejscu pan się znajdzie? 

JG: – …ostatnio słyszałem opinię, że straciłem władzę nad partią, więc jeżeli będzie taka 

decyzja, to podejmę się zadani kierowania resortem rozwoju, resortem znacznie poszerzonym w 

stosunku do jego obecnego i tak poważnego. 

KS: – Jako wicepremier? 

JG: – Tak. Minister rozwoju będzie w randze wicepremiera. 

[Ale gdzie tu sprawdzanie? To jest nadal wywiad]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Ej! Hej! 

- Hej! Miło cię widzieć. Co tu robisz? 

- Byłam na kolacji z przyjaciółmi. Mieszkam tu. A co ty tu robisz? 

- Wyszedłem na spacer. Postanowiłem się tu przenieść na stałe. 

- Poważnie? Będziesz zachwtcony. 

- Tak myślisz? 

- Wiesz. Tak. Niedawno o tobie myślałam. Tak. Szef kupił nową płytę z piosenkami Cola 

Portera. 

- I pomyślałaś o mnie? Lubię takie skojarzenia na swój temat. A teraz wracasz do domu? 

- Tak. 

- Dasz się odprowadzić albo zaprosić na kawę? Oj, zaczyna padać. 

- To nic. Nie przeszkadza mi to, że zmoknę. 

- Serio? 

- Tak. Zresztą Paryż wygląda najpiękniej właśnie w deszczu. 

- Ja też zawsze to powtarzam. To święta prawda. Pięknieje w deszczu. 

- Mam na imię Gabrielle. 

- Gil. 



- Miło mi. 

- Piękne imię. 

♣ 
2020-09-26 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5477 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

…konferencja prasowa, na której Jarosław Kaczyński ogłosił, że Zjednoczona Prawica 

będzie dalej istnieć, nie było jednak możliwości zadawania pytań ani informacji o tym, jak 

będzie wyglądał rząd, ilu i jakich będzie ministrów… 

 

PK: – … 

Jadwiga Emilewicz 

wicepremier, minister rozwoju, KP PiS 

„Jestem wiceprzewodniczącą Porozumienia, partii, w której nazwie znajduje się 

nazwisko Jarosława Gowina. W tej sytuacji uczciwość nakazuje mi – gdy przestaję 

utożsamiać się z linią jej lidera – opuścić tę partię”. 

„(…) znaleźliśmy się z liderem Porozumienia – Jarosławem Gowinem – po 

przeciwnych stronach sporu. Nie jest to – w moim przekonaniu – kwestia przypadku, 

ale zasadniczych różnic w rozumieniu politycznych celów i metod”. 

PK: – Co z tą Mierzeją? 

 

PK: – 1 584 przypadki nowych zakażeń. (32 zgony). To drugi najgorszy wynik od 

początku epidemii. Wykrytych zakażonych nie jest więcej dlatego, że wykonuje się więcej 

testów niż wcześniej. Ostatniej doby 23 tysiące. Wszystko wskazuje na to, że za sprawą lekarzy 

rodzinnych trafniej wskazywane są osoby, które powinny być przebadane. 

Marek Nowicki: – …gwałtownie wzrosła liczba pozytywnych testów. Lekarze rodzinni po 

prostu trafniej od Sanepidu oceniają, kogo wysłać na test. Mają jednak z tego powodu pełne ręce 

roboty. 

Jacek Krajewski, doktor, lekarz rodzinny, prezes fundacji porozumienie zielonogórskie: – 

Covid całkowicie zdominował naszą pracę i to jest coraz trudniejsze, coraz bardziej obciążające, 

za chwilę zablokuje się teozet [?] 

[…] 

 

PK: – …ostatecznie po pokonaniu jedynej rywalki, Urszuli Augustyn, został nim Cezary 

Tomczyk [przewodniczący parlamentarnego klubu PO]. 

Dziś na radzie krajowej… 

Borys Budka: – Jesteśmy gotowi, by odbudować Polskę. Jawność. Niezależność. 

Partnerstwo. Nikt nie ma takiej energii, ale również nikt nie ma takiego doświadczenia jak my. 

[Mój losie. Jak Rydz Śmigły w 1939 roku: „Zwarci. Prężni. Gotowi”]. 

Rafał Trzaskowski: – Musimy być przede wszystkim wiarygodni. Musimy być efektywni. 

I musimy być drużyną. 

Borys Budka: – Wprowadzimy pełną jawność. [Gdzie? W Platformie Obywatelskiej? Bo 

przecież nie w państwie]. Majątku osób publicznych i ich rodzin. Jasne zasady dotyczące 

zatrudniania w spółkach skarbu państwa. 

[To już może lepiej dajcie sobie spokój i idźcie na jakieś dobre studia o państwie]. 

 

PK: – Ostatnia kopalnia zostanie zamknięta za 29 lat. Jeśli nie uda się górników przenieść 

do innej kopalni, dostaną czteroletni urlop… 

[Może przynajmniej Komisja Europejska w to uwierzy i da trochę pieniędzy]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Korki. Przepraszam. 

- Wyjeżdżaj wcześniej. Dlaczego w systemie nie ma nowego kwestionariusza? 

- Bo nie rozumiem, po co ten rozszerzony zakres badania. 



- Musimy mieć pewność, że są zdrowi. 

- Ama. Kogo to interesuje? 

- …prawnicy puścili agencję z torbami. Na przyszłość więcej czasu poświęć na reseacher. 

O jedenastej przychodzi Jack Maison. Zastąpisz mnie. 

- Ale poczekaj. Przecież… 

- Ano. Chyba powinnaś się cieszyć. Wracam po lanczu. Acha. Proszę. Na taksówkę. 

Pojedziesz do domu i przebierzesz się. Zamknięte buty, rajstopy, spódnica za kolana. Nie lubię 

się powtarzać. 

- Niedługo będzie pracować sama. Nikt normalny z nią nie wytrzyma. 

♣ 



2020-09-27 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5477 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Zakażonych koronawirusem przybywa s Polsce tak szybko, że w żółtych i czerwonych 

strefach mogą być wprowadzone dodatkowe restrykcje. W wielu krajach Europy sytuacja jest o 

wiele gorsza i mimo protestów rządy wprowadzają jeszcze ostrzejsze ograniczenia. 

Jarosław Pinkas, główny inspektor sanitarny: – Będziemy je wprowadzać stopniowo, 

spokojnie, rozważnie, dając czas na przygotowanie się. Wiedzieliśmy, że powrót do normalności 

spowoduje taki efekt. 

Krzysztof Skórzyński: – …Jeszcze niedawno 800 nowych przypadków dziennie uznawano 

powszechnie za bardzo złą wiadomość. Dziś potwierdzono 1350. Ale w weekend wykonuje się 

mniej testów. W ostatnich dniach (25.09 1587 zakażeń)  

Jarosław Pinkas – Oczywiście, że mnie niepokoi, ale zachowuję daleko idący spokój. 

Niepokój jest bardzo poważną cechą, dlatego że nie usypia się czujności. 

[Dopiero za dwa miesiące zostanie wywalony ze stanowiska]. 

KS: – …nie jest przewidziane ponowne zamrożenie gospodarki. 

Jarosław Pinkas: – Robimy to rozważnie, spokojnie, to musi być też akceptowalne przez 

społeczeństwo. 

KS: – … w Portugalii, we Francji czy w Izraelu uliczne protesty oddają klimat 

społecznego sprzeciwu dla tylko przymykania gospodarki… we Francji wczoraj potwierdzono 

ponad 14 tysięcy nowych zachorowań… [Tyle będzie za miesiąc w Polsce]. Krzysztof 

Skórzyński, Fakty. 

PK: – …według lekarzy jedną z kluczowych informacji jest ta o zapotrzebowaniu na 

respiratory. W ciągu tygodnia wzrosło ono niemal o połowę, a to oznacza, że coraz więcej jest 

chorych w bardzo ciężkim stanie. 

Marek Nowicki: – …Sześć dni temu w Polsce z urządzenia wspomagającego oddech 

i ratującego życie korzystało 86 osób. Dziś to już jest 124… 

Rober Flisiak, profesor: – Mamy zapchane już oddziały zakaźne. Nieprawdą jest to, że jest 

aż tak dużo wolnych miejsc. 

MN: – Prześwietlenie płuc pana Włodzimierza Listkowskiego wykonane w przychodni we 

Włocławku i złe samopoczucie wskazywały na Covid-19. Dlatego lekarz rodzinny wysłał go do 

miejscowego szpitala karetką z sanitariuszami ubranymi w kombinezony ochronne. Szpital 

jednak go nie przyjął. 

Włodzimierz Listkowski, Bydgoszcz 

Dziesięć, piętnaście, pół godziny, godzinę, półtorej. 

Ci kosmonauci też już ledwie żyją. Cali oni poprzebierani są. I ja też dycham coraz 

gorzej. 

MN: – Dlatego karetka z sanitariuszami i pacjentem jedzie dalej. Jednak jak mówi pacjent, 

kolejne szpitale w Lipnie i Rypinie też nie chcą przyjąć podejrzanego o zakażenie. 

Wszystko słyszałem co oni rozmawiali; że ten pacjent nam przecież wykorkuje, 

a my razem z nim tyle godzin w tej karetce. 

Po pewnym czasie telefon, że wracamy z Rypina z powrotem do Włocławka. 

MN: – We Włocławku tłumaczą, że najpierw nie było miejsca, a potem się znalazło. 

W szpitalu test wykazuje, że faktycznie pacjent ma koronawirusa, dlatego następnego dnia 

zapada decyzja, by odesłać go do Bydgoszczy. 

Przyjechaliśmy do tego szpitala zakaźnego w Bydgoszczy. Półtorej czy ileś godziny, 

żeśmy siedzieli, czekali, bo uzgadniali. I powiedzieli, że nie przyjmą… Pan sobie 

wyobraża? 

MN: – Dalsza opowieść pana Włodzimierza, lat 77, z zakaźnego wiozą go do 

pulmonologicznego, ale tu też go nie chcą przyjąć, więc karetka rusza do Grudziądza. Potem 

jednak zawraca i ostatecznie pacjent po dwóch dniach gehenny trafia do centrum 

pulmonologicznego w Bydgoszczy. Jest w tej chwili pod tlenem. Ministerstwo zdrowia 

zapowiada w sprawie kontrolę. 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia: – Polecimy funduszowi zdrowia, żeby 

zapoznał się ze sprawą. 



[Po tylu dniach dopiero polecimy?!! – To żadna organizacja. Nie może karetka z 

pacjentem szukać wolnego miejsca po Polsce. W sytuacji tak dużej ilości zakażanych musi… 

przepraszam, nie jestem ministrem zdrowia, to jego obowiązkiem jest zorganizować skuteczną 

organizację leczenia pacjentów]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Grzegorz Kajdanowicz oraz profesor Cezary Szczylik, 

europejskie centrum zdrowia, Otwock i Andrzej Sośnierz, były prezes narodowego funduszu 

zdrowia, dziś poseł Porozumienia, a potem jeszcze Leszek Miller. 

GK: – Ostatni tydzień, odwołam się do danych z tygodnia, a nie z dnia, bo one mogą być 

czasem nieco mylące, to ponad 8 tysięcy zakażeń koronawirusem. Dla porównania cały 

kwiecień to 10 500. Czy ten system działa, bo wyłapujemy chorych, czy on nie działa, bo coraz 

więcej ludzi się zakaża? 

AS: – Nasz system walki z epidemią w ogóle nie działa. Myśmy nigdy nie wdrożyli tak 

naprawdę. Wdrażaliśmy tylko postępowania ochrony przed epidemią, ale nie walki z epidemią, 

o co zabiegałem od wielu miesięcy i przyznam, nie wiem dlaczego, z takim uporem 

ministerstwo zdrowia ignorowało to. Mnie to nic nie dziwi. Przed tym dokładnie ostrzegałem. 

Nie przypuszczałem, że we wrześniu już będzie taki przyrost. Ale to wszystko można było 

przewidzieć i można było temu zapobiec, przynajmniej częściowo, bo epidemia będzie z nami 

długo. Ale trzeba się nauczyć tłumić tę epidemię poprzez wiedzę epidemiologiczną. A tu ni stąd 

ni zowąd  mówią, że będziemy badać tylko objawowych, no to, co to za walka, kiedy 

epidemię roznoszą bezobjawowi… 

GK: – Panie pośle, źle się dzieje, trzeba coś zrobić tu i teraz. Mamy końcówkę września, 

ale przed nami bardzo trudne miesiące. To co trzeba zrobić tak w skrócie, panie pośle. 

AS: – Od wielu miesięcy wnoszę, żebyśmy wdrożyli system identyfikowania zakażonych, 

nie chorych, bo chory sam się zgłosi. Do identyfikowania zakażonych i to nie będę szczegółowo 

mówił, jak to zrobić, ale poprzez wzmocnienie Sanepidu, ale nie poprzez kupienie mu 

komputerów, tam trzeba po prostu ludzi. [A ludzie wyemigrowali do Szwecji, do Dojczlandu i 

gdzie się dało]. 

GK: – Panie profesorze, pan jest oczywiście onkologiem. Chciałem pana zapytać: minister 

zdrowia pisze: przeliczając liczbę zakażeń na sto tysięcy mieszkańców, jesteśmy wśród 

najbezpieczniejszych krajów w Europie. Czy to ma nas, Polaków uspokoić w tej trudnej 

sytuacji? Czy pana takie tezy uspokajają? 

CS: – Wręcz mnie niepokoją. Dlatego że mówiąc o tym, że jesteśmy najlepiej 

zabezpieczeni, to się kompletnie mija z prawdą. To są cyfry, które nam mówią, jaka jest 

śmiertelność z powodu koronawirusa i ona jest rzeczywiście stosunkowo nieduża, porównując 

do krajów europejskich, dlatego że te kraje, w których ta śmiertelność jest najwyższa, ona 

sięgała między 10 a 12% - tak było w Italii, w Belgii, w Hiszpanii, w Holandii, we Francji. 

Natomiast w Polsce ta śmiertelność początkowo była powyżej 3,5%, natomiast w tej chwili 

spadło. 

Ten przekaz ministerstwa, że jest dobre funkcjonowanie systemu, to jest nieprawda. To wcale 

nie mówi o efektywności funkcjonowania systemu… 

[Nastąpiły szeroko rozprzestrzenione dywagacje naukowe i polityczne…] 

Kajdanowicz i Leszek Miller 

Miller: – …Jeszcze raz wyraźnie powiem, bez teki premiera tworzy w radzie ministrów 

kolizję dwóch porządków: porządku ustrojowego, na czele którego stoi premier – i porządek 

polityczny z dziwną pozycją Kaczyńskiego. Można powiedzieć, że rada ministrów będzie 

kierowana przez dwóch szefów, nominalnego i realnego. To jest źródło nieustających 

konfliktów i typowy stan przejściowy… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dziękuję. 

- Wróciłem, bo znalazłem to w książce Bena. To Drejk, twój brat. Wiem, co się z nim 

stało. Byłem tam. 

- Jak to, byłeś? 



- Nasze plutony się spotkały. Wpadliśmy w zasadzkę. Był tam sierżant o ksywce Ejpryl. 

Jeden z jego ludzi oberwał. Sierżant nie myślał o sobie, zajął się nim. Następnego dnia 

znalazłem w gruzach twoje zdjęcie. Pewnie mu wypadło. Wiem, że trudno mi uwierzyć. 

Przepraszam, że się nie udało. Chciałem, żebyś wiedziała, że nie zginął na próżno. 

♣ 
2020-09-28 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5497 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Ostatniej doby stwierdzono ponad 1300 nowych zakażeń. Według ekspertów to już trzecia 

fala epidemii. 

Krzysztof Skórzyński: – …Samorządy muszą mieć swoje plany, bo nic nie wskazuje na to, 

że sytuacja jakoś się poprawiła… Wczoraj wykonano zaledwie 13 tysięcy testów, a 

potwierdzono 1306 nowych przypadków… 

Mateusz Morawiecki, premier: – Na pewno jesteśmy już w innej fazie, w innej nowej fali. 

[Ale objawienie]. 

[…] 

PK: – W polskich szpitalach jest ponad 6 tysięcy łóżek dla chorych na Covid, zajętych 

mniej niż 2,5 tysiąca. Niestety nie oznacza to, że chorzy bez problemu znajdą miejsce… 

Marek Nowicki: – Jak odblokować oddziały zakaźne sparaliżowane pandemią? To pytanie 

zadał dziś minister zdrowia lekarzom specjalistom chorób zakaźnych na pilnie zwołanej 

telekonferencji. 

[Czyli w Polsce kieruje służbą zdrowia zbiorowy minister, ale od przypadku do 

przypadku, bo partyjny minister o służbie zdrowia nie ma pojęcia i ogłasza, co mu 

podpowiedzą]. 

 

PK: – Prawa człowieka to nie ideologia, są uniwersalne – tak pisze Georgete Mosbacher i 

publikuje list otwarty podpisany przez 50 ambasadorów [akredytowanych w Polsce]. Jest 

wezwaniem do szacunku i poszanowania praw osób LGBT… 

Uchwała nr VIII/66/2019 

Rady miasta Kraśnik… 

[Ale to relacjonowałem w ubiegłym roku]. 

[Ambasador USA, Georgette Mosbacher] W liście otwartym pisze: 

Prawa człowieka są uniwersalne i wszyscy, w tym osoby LGBTI, mają prawo 

w pełni z nich korzystać. Jest to kwestia, którą wszyscy powinni wspierać. 

Musimy wspólnie pracować na rzecz niedyskryminacji, tolerancji i wzajemnej 

akceptacji. 

O prawach człowieka pouczają nas między innymi ambasadorowie Albanii, RPA czy 

Ukrainy… Maciej Knapik, Fakty. 

 

PK: – Rząd przyjął budżet na przyszły rok. Wydatki mają być większe od dochodów 

o ponad 80 miliardów (82,2). To i tak lepiej niż w tym roku, bo teraz deficyt może przekroczyć 

100 miliardów (109,3). Zaciąganie długów w czasie kryzysu może być konieczne. Ale ile będzie 

nas wszystkich kosztować ich spłacanie? 

Paweł Płuska – …Rząd przyjął projekt budżetu na przyszły rok: 

Budżet 2021 

Dochody 404,4 mld zł Wydatki 486,7 mld zł 

Deficyt budżetu państwa ma wynosić nie więcej niż 82,3 mld zł 

Zapewniono finansowanie programów: 

Rodzina 500+ 41,0 mld zł 

Dobry start 300 dla ucznia 1,4 mld zł 

Waloryzacja świadczeń emerytalno-rentowych 9,6 mld zł 

[Nie ma trzynastej emerytury! Co na to prezydent, który gwarantował?] 

Deficyt budżetu państwa w latach 2013 – 2021 

w mld złotych 



2013 – 42,2; 2014 – 29; 2015 – 42,6; 2016 – 46,2; 2017 – 25,4; 2018 – 10,4; 

2019 – 13,7. 

Źródło: ministerstwo finansów 

[To łączne zadłużenie w latach 2013-2019 wynosi 209,5 miliarda złotych – tyle 

w ostatnich siedmiu latach zaciągnęliśmy pożyczek za granicą. Nie jesteśmy informowani na 

bieżąco przez rządy, ile zaciągnęły pożyczek i czy coś z tego spłaciliśmy. A przecież istnieje 

nasze zadłużenie powstające od szeregu wcześniejszych lat. Nasze długi są tak bardzo tajne, że 

zachowujemy się, jakby nie istniały. Zapewne wypłacamy wierzycielom coroczne procenty od 

długów, ale długi zaciągnięte u wielu istnieją. Wprawdzie nie można się spodziewać, że nagle 

zażądają zwrotu, ale to są środki nacisków na Polskę]. 

Tadeusz Kowalski, profesor, ekonomista, Uniwersytet w Poznaniu: – Peryferyjne waluty 

w okresach wzrostu niepewności zawsze tracą. 

PP: – Nie lubimy myśleć o złotym jako peryferyjnej walucie, ale dla inwestorów niestety 

taką jest. Na dodatek, jak mówi profesor Kowalski, zaufania do złotego nie podnosi to, co 

rządzący robią z systemem prawnym. 

TK: – Pogorszyliśmy sobie wizerunek. 

PP: – Inwestorzy się wstrzymują, waluty nie napływają, a takie są tego efekty [wykresy]. 

W stosunku do głównych walut w ostatnich dniach złoty wyraźnie tracił. Jednak nie sytuacja 

wewnętrzna, a czynniki zewnętrzne miały największy wpływ na złotego. Wielka polityka 

ekonomiczna właśnie nas dotyka, bo słabszy złoty niestety oznacza wzrost cen artykułów 

importowanych. 

Średnie ceny detaliczne paliw [w okresie 1 – 23 września]: 

Benzyna PB 95 wzrost od 4,19 do 4,44 zł 

Benzyna PB 98 wzrost od 4.54 do 4,77 zł 

Olej napędowy wzrost od 4,17 do 4,37 zł (Źródło: e-petrol.pl) 

PP: – Pamiętajmy, że wtedy gospodarka stała. Paweł Płuska, Fakty. 

 

PK: – W siedzibie PiS na Nowogrodzkiej w Warszawie trwa teraz spotkanie liderów partii 

[rządzących…] 

 

PK: – To już drugi dzień walk o Górski Karabach, walk Azerbejdżanu i Armenii… W tym 

konflikcie trudno liczyć dni, bo trwa od ponad stu lat… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Kupiłam panu kanapki i babeczki. 

- Jak się nazywasz? 

- Emily Dej. 

- Z kim rozmawiałaś w korytarzu? 

- Z babcią. Jest trochę rozstrojona. 

- A twoi rodzice? 

- Wolontariusze pokojowi. Teraz chyba są w Ameryce Południowej. Podróżują. Ale wrócą 

na święta. Poszukam bandaży. Uch, babciu. 

- Dokąd tak pędzisz? Wszystko w porządku? 

- Pani Dżenkins prosi, żebym jej poczytała Dżejneja. 

- Powiedziałam babci, że idę poczytać sąsiadce Dżejneja. 

- A jeśli odkryje prawdę? 

- Nie odkryje. Ciągle ją okłamuję. Kiedyś nieźle namieszałam jej w głowie. Martwi mnie 

pan Witney. Był dla mnie bardzo miły. Jak pańska rana? 

- Muszę odpocząć. 

- Cieszę się, że pan tu trafił. Nieważne, kim pan jest. 

♣ 
2020-09-29 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5834 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 



To kolejny dzień, gdy zanotowano ponad 1300 nowych zakażeń. Będą więc nowe 

obostrzenia w walce z koronawirusem. W Europie jesteśmy wśród krajów, w których przyrost 

zachorowań jest najszybszy. Dla służby medycznej to nowe wyzwanie, bo nawet jeśli 

respiratorów nie brakuje, to może brakować ludzi do ich obsługi. 

Marek Nowicki: – Nowe decyzje i obostrzenia w walce z koronawirusem. W strefach 

zielonych w weselach będzie mogło brać udział maksymalnie sto osób. W żółtych 75, no 

i wszyscy będą teraz musieli nosić maseczki na zewnątrz. 

[Strefa zielona to nowość co oznacza?]. 

W strefach czerwonych wesela do 50 osób. Za to puby i restauracje będą mogły być 

otwarte tylko do 22-ej. Aby nie przepełnić oddziałów zakaźnych pacjenci z rozpoznanym 

koronawirusem będą teraz po teście wracać do lekarzy rodzinnych po decyzję, co dalej. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Jeżeli lekarz uzna takiego pacjenta za skąpo bądź 

bezobjawowego, to wtedy może go skierować na izolację. 

MN: – lub jeśli ma silne objawy, do lekarza chorób zakaźnych… 



[Rozpacz! Przecież człowiek niemający żadnych objawów, nie zgłosi się do lekarza 

pierwszego kontaktu, bo po co? Od początku mamy do czynienia z pacjentem z objawami, które, 

jeśli test potwierdzi, dają jasną diagnozę, że to jest człowiek zakażający i wymaga leczenia. 

Mamy zbyt mało lekarzy od chorób zakaźnych, jeszcze mniej wolnych łóżek w szpitalach 

zakaźnych, ale nie można ich odciążać poprzez wędrówki osób zakażonych od lekarza 

rodzinnego, wolę nazwę: lekarz pierwszego kontaktu, z powrotem do lekarza w ogólnej 

przychodni, stamtąd do lekarza chorób zakaźnych, a nie do szpitala chorób zakaźnych. Przecież 

po drodze w autobusach, tramwajach, w przychodniach zostanie zakażonych wiele innych ludzi. 

Dlaczego telewizja nie mówi o takim niebezpieczeństwie?] 

 

Koronawirus w Polsce – 29 września 2020: 

1326 nowych zakażeń. 36 zgonów 

 

MN: – Współczynnik reprodukcji wirusa, tak zwana liczba R. 

[Powiedzmy prosto: reprodukcja wirusa to ilość nowych osób zakażonych przez jednego 

chorego]. 

Maria Gańczak, profesor, epidemiolog, europejskie towarzystwo zdrowia publicznego: – 

Są różne scenariusze i ten najbardziej optymistyczny i niestety ten pesymistyczny, który mówi 

nam o tym, że liczba R wzrośnie na przykład do półtora i wówczas nastąpi paraliż w systemie 

zdrowia. 

MN: – Jaka jest R teraz? – Pytamy ministra zdrowia. 

Minister: – W skali Polski powyżej jednego. 

MN: – Liczba zajętych respiratorów w ciągu tygodnia niemal się podwoiła (141). 

Maria Gańczak, dalszy ciąg: – W ostatnim tygodniu nastąpił przyrost zakażeń w Polsce 

60% prawie, w stosunku do poprzedniego tygodnia. To plasuje nas w w czołówce krajów 

Europy, w których sytuacja zaczyna robić się dramatyczna. 

 

PK: – Po wielu tygodniach sporów, a nawet słowach o końcu koalicji, w końcu ustalono 

skład koalicyjnego rządu. Największe zmiany to liczba ministerstw. Teraz będzie ich 14 

i czwarty wicepremier: Jarosław Kaczyński. Ale ogromne emocje może też wzbudzić minister 

edukacji. Co ustalono: 

[Kraśko i Skórzyński nie wycisną wiadomości z braku wiadomości]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Słuchaj. Kto jest ten facet? Bo ja zapomniałem. 

- Szczuka. 

- Kto to jest? 

- Sekretarz wojewódzkiego Pepeeru. 

- Proszę pana. 

- Zmykaj stąd. 

- Proszę pana, niech mi pan otworzy kaplicę. 

- Uciekaj. Maciek. 

- Co jest? 

- Jadą. Maciek! 

- W porządku, czekałem na większe… 

- Prędzej! 

- Mrówki. Cholera. 

- Samochód już! Omal nie nadjeżdżają! 

♣ 
2020-09-30 środa 

 

[.Zmarł nagle mój brat – Witek, miał 88 lat. Niewyobrażalnie to we mnie uderzyło. 

Zostałem już sam, nie ma rodziców, nie ma braci. Mieliśmy sobie tak żyć i żyć – od rozmowy 



telefonicznej do rozmowy telefonicznej – a tu do jego wieku zostało mi dziesięć miesięcy. Dni 

stały się bardzo cenne…] 

 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5268 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Nowy rząd, nowe reguły gry. Ruszamy do wyzwań w nowym składzie – mówi premier, 

Morawiecki, a w tym nowym składzie ma teraz wicepremiera Kaczyńskiego, ministra Gowina i 

ministra Czarnka. To największe nowości, ale nie jedyne. 

Jakub Sobieniowski: – Jarosław Kaczyński milczał, o nim dużo mówił premier. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Będzie na pewno bardzo dużym wzmocnieniem naszego 

rządu i dzięki temu, że pan premier, Jarosław Kaczyński, dołączy do rządu, z całą pewnością 

cała Zjednoczona Prawica będzie jeszcze lepiej pracować. 

JS: – Gdyby była możliwość zadawania pytań, a niestety nie było, padłyby pytania o to 

kierownictwo rządu. Padłoby pytanie o to, kto jest prawdziwym szefem, premier [Morawiecki] 

czy jednak prezes PiS-u, bo dotychczas wszystko działo się pod dyktando Jarosława 

Kaczyńskiego. Nikt nie miał wątpliwości, kto jest najważniejszy i kto decyduje, także o być albo 

nie być, jeśli chodzi o miejsce i znaczenie Mateusza Morawieckiego. 

[Mateusz Morawiecki jest dlatego premierem, bo Jarosław Kaczyński nie chce bywać 

w Brukseli – nie zna języków, nie ruszy się z Żoliborza, myślę, że w życiu nie wsiądzie do 

samolotu]. 

JS: – Jarosław Kaczyński będzie musiał poczekać do przyszłego tygodnia na oficjalne 

wejście do rządu. Taki termin wyznaczył prezydent. Nie wiadomo też dokładnie, jakie 

kompetencje będzie miał nowy wicepremier, na ile rzeczywiście będzie decydował o tym, co 

robi tych trzech ministrów (Błaszczak – obrony, Ziobro – sprawiedliwości, Kamiński – spraw 

wewnętrznych). Jest jeszcze ten nowy minister – edukacji i nauki, Przemysław Czarnek. 

JS: – Za nowy program nauczania będzie odpowiadał polityk o takich poglądach na rolę 

kobiety: 

Przemysław Czarnek, KP PiS, wypowiedź z 16 października 2019 roku: – Jak się pierwsze 

dziecko rodzi w wieku trzydziestu lat, to ile tych dzieci można urodzić? To są naturalne 

konsekwencje tłumaczenia kobiecie, że nie musi rodzić tego, do czego została przez Pana Boga 

powołana. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Jest to prowokacja w stosunku nie do 

partii opozycyjnych, do nas wszystkich, do rodziców, do dziadków, do tych, którzy posyłają 

swoje dzieci do szkoły. 

Przyszli ministrowie: 

Marlena Maląg, minister rodziny i polityki społecznej 

Michał Kurtyka, minister klimatu i środowiska 

Andrzej Adamczyk, minister infrastruktury 

Grzegorz Puda, minister rolnictwa i leśnictwa 

Tadeusz Kościński, minister finansów i funduszy 

Zbigniew Rau, minister spraw zagranicznych 

Adam Niedzielski, minister zdrowia 

Przemysław Czarnek, minister edukacji i nauki 

Michał Cieślak, minister bez teki 

Michał Wójcik (?), minister bez teki 

JS: – Za sprawy światopoglądowe w tym rządzie będzie odpowiadał także minister bez 

teki, wskazany przez Solidarną Polskę. Minister bez teki z Porozumienia ma się zajmować 

sprawami samorządów. Ale to Przemysław Czarnek budzi i będzie budził największe 

kontrowersje: 

Przemysław Czarnek, KP PiS, wypowiedź z 13 czerwca 2020 roku: – I tacy ludzie chodzą 

po ulicach. Skończmy słuchać tych idiotyzmów o jakichś prawach człowieka czy jakiejś 

równości. Ci ludzie nie są równi ludziom normalnym i skończmy z tą dyskusją. 

JS: – Później Przemysław Czarnek przekonywał, że ta wypowiedź była wycięta z 

kontekstu. Ale nie była. A jest jeszcze ta wypowiedź nowego ministra odpowiedzialnego za 

wychowanie i program nauczania na każdym poziomie: 



Czarnek: – Zdrowe odżywianie się jest dobrze promowane i ma to swoje cechy w naszych 

szkołach. No to promujmy zdrowe życie również w sferze seksualnej. 

JS: – Komentarza nie wymagają także te zdjęcia, jak premier czekał w drzwiach na 

przyjazd wicepremiera i jak go w tych drzwiach witał, gdy reszta rządu już czekała na nich. 

Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – Unijny raport i polski problem. Praworządność wraca do nas jak bumerang. Unia 

sprawdziła ją we wszystkich 27 krajach i Polska wypadła w tym badaniu źle. Czy źle też będzie, 

kiedy przyjdzie czas na wypłatę unijnych milionów, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Zaledwie trzy dni po liście 50 ambasadorów, którzy 

przeciwstawiali się dyskryminacji osób LGBT w Polsce, na stole pojawił się raport Komisji 

Europejskiej w sprawie praworządności we wszystkich 27 krajach Unii Europejskiej. Polska nie 

może być zadowolona. 

Vera Jourova, wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej: – Gdy rządy prawa nie istnieją, 

gdy są zagrożone, to ma to konkretny wpływ na życie każdego z nas. 

Doskonale znam to z własnego doświadczenia, ponieważ sama dorastałam w reżimie 

autorytarnym bez rządów prawa. 

KKZ: – Raport dotyczy każdego kraju i składa się z czterech części: system sądownictwa, 

korupcja, wolność mediów i inne kwestie instytucjonalne. 

Komisja Europejska 

Raport o praworządności 

„Reformy, które miały wpływ na Trybunał Konstytucyjny, Sąd Najwyższy, sądy 

powszechne, Krajową Radę Sądownictwa i prokuraturę, zwiększyły wpływ władzy 

wykonawczej i ustawodawczej na wymiar sprawiedliwości, a tym samym osłabiły 

niezawisłość sędziów”. 

„Zmiany te wcale nie przyczyniły się do skrócenia czasu postępowań sądowych”. 

KKZ: – Komisja Europejska krytycznie ocenia o: 

- łączeniu funkcji ministra sprawiedliwości i prokuratora generalnego. 

- presji na niezależność sędziów przez Izbę Dyscyplinarną. 

[…] 

KKZ: – Polski rząd nie przyjmuje krytycznych uwag Komisji. 

Michał Wójcik, wiceminister sprawiedliwości, KP PiS, Solidarna Polska: – Polska to jest 

wyspa praworządności. Ktoś próbuje ustawić Polskę w pozycji takiego worka treningowego, a te 

czasy się już skończyły. 

KKZ: – Komisja ma też wątpliwości co do niezależności CBA, bo jest zbyt 

podporządkowane rządowi. Komisja dostrzega kontrolę polityczną nad mediami w Polsce i 

ostrzega przed ustawą o dekoncentracji mediów, która może wpłynąć na wolność słowa – 

fundamentalną wartość demokratycznego państwa. Bruksela odnosi się też do samorządów, 

które zadeklarowały się jako strefy wolne od LGBT, wątpiąc, czy będą w stanie sprawiedliwie 

dzielić europejskie fundusze między organizacje pozarządowe. 

Vera Jourova, dalszy ciąg: – To najwyższa pora, by wprowadzić narzędzie, które na 

wczesnym etapie wykrywać [będzie] naruszenie praworządności i zapobiegnie dalszemu 

rozwojowi. 

Borys Budka, szef PO: – Walczymy o to, by w sytuacji. kiedy rząd nie przestrzega zasady 

praworządności, aby środki europejskie mogły być kierowane bezpośrednio dla samorządów. 

Nie jest winą Polaków, że za sterami ministerstwa sprawiedliwości stoi antyeuropejski polityk, 

Ziobro. 

[A co z samorządami, które uchwaliły strefy wolne od LGBT, też należy dać pieniądze 

europejskie? Chyba nie]. 

Maciej Sokołowski, tvn24bis, Bruksela: – Jesteśmy o krok bliżej do takiego rozwiązania. 

Mimo sprzeciwu Polski i Węgier większość unijnych państw zgodziła się dziś na rozpoczęcie 

rozmów między Radą a Parlamentem nad konkretnymi przepisami wiążącymi budżet 

z praworządnością. Mimo zapewnień Polski, że decyzja o blokowaniu funduszy będzie 

wymagała jednomyślności, przygotowane rozwiązania zakładają głosowanie większościowe 

i decyzja może zapaść bez oglądania się na Warszawę. 



KKZ:  – Władza już wcześniej zapowiadała, że wraz z Węgrami powołuje instytut, który 

będzie badał praworządność w całej Unii. Katarzyna Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

AW: – Pytanie o skarb na dnie Bałtyku. 

 

AW: – 1552 nowe przypadki zakażenia koronawirusem w Polsce (30 zgonów) 

Katarzyna Górniak: – Gdy na górze są twórcy sytemu: 

Niedzielski, minister zdrowia: – Liczba łóżek na razie jest wystarczająca. 

KG: – Trochę niżej są ci, którzy ten system realizują w praktyce: 

- Nie było wolnych miejsc. 

- Ani jednego wolnego łóżka. 

- Funkcjonujemy z dnia na dzień. 

KG: – Ale po kolei: ministerstwo zdrowia zwiększa liczbę łóżek dla pacjentów z Covidem. 

W ciągu ostatniego tygodnia o tysiąc kolejnych. Jest łóżek 8 tysięcy i według ministra dla 

chorych miejsc nie zabraknie. 

Minister: – W najbliższym czasie nie ma takiej możliwości i proszę nie mylić zjawiska 

ogólnej dostępności łóżek z tym, że mogą pojawiać się przejściowe sytuacje, w których łóżek w 

jednym ze szpitali brukuje. 

KG: – Te szpitale dzielą się na trzy stopnie: powiatowe, które po wykryciu zakażenia mają 

pacjenta przekazać dalej. Zakaźne, które mają leczyć objawy Covidu. I specjalistyczne, które 

wkraczają, gdy potrzebne jest szersze leczenie. Proste – niekoniecznie. 

Szpital pierwszego stopnia: 

Krzysztof Grzegorek, doktor, szpital powiatowy im. Marii Skłodowskiej-Curie w 

Skarżysku-Kamiennej: – Nie wiemy, co mamy zrobić z takim pacjentem. Spada na nas całe 

odium i odpowiedzialność szukania miejsca po całej Polsce. 

KG: – Do szpitala powiatowego w Skarżysku-Kamiennej karetka przywiozła 16-latkę 

z chorym sercem, potwierdzonym koronawirusem i dusznościami. 

Z taką diagnozą powinna trafić nie do szpitala pierwszego, a od razu drugiego stopnia. Ale 

karetka z pacjentką przez 7 godzin stała na drodze. 

Marta Solnica, świętokrzyskie centrum ratownictwa medycznego i transportu sanitarnego 

w Kielcach: – Szpitale w Kielcach odmówiły przyjęcia, następnie podobnie było ze szpitalami w 

Starachowicach, w Ostrowcu, w Sandomierzu. Została jeszcze wysłana do Krakowa. Wszyscy 

zgłaszali, że nie mają wolnych miejsc dla pacjentów z koronawirusem. 

KG: – O drugiej w nocy znajduje się miejsce w Warszawie, 150 kilometrów dalej. 

Dziewczynę wiezie ten sam zespół karetki na poszukiwanie łóżka marnuje cały dyżur. 

Maria Solnica, dalszy ciąg: – Ani to nie jest wyjątkowa, ani jednostkowa sytuacja. 

KG: – W szpitalu zakaźnym w Toruniu leczony był 70-latek z Covidem. Po kilku dniach 

jego stan pogarsza się na tyle, że potrzeba intensywnej terapii. Lekarze szpitala stopnia drugiego 

zaczynają więc szukać łóżka na poziomie trzecim. 

Szpital drugiego stopnia: 

 Janusz Mielcarek, doktor, wojewódzki szpital zespolony im. L. Rydygiera w Toruniu: – 

Niestety w żadnym z tych miejsce nie było wolne. Poszukiwania były poza naszym 

województwem, ale stan chorego na tyle był poważny, się pogorszył, że po kilku godzinach 

pacjent zmarł. 

KG: – Specjalistycznych szpitali poziomu trzeciego jest w Polsce 9. Mają ponad 2 tysiące 

łóżek. Tak wygląda sytuacja w jednym z nich, w Krakowie: 

Szpital trzeciego stopnia: 

Marcin Jędrychowski, szpital uniwersytecki w Krakowie: – Wszyscy pacjenci tak 

naprawdę, którzy wymagają intensywnej terapii, trafiają do tego trzeciego 

wysokospecjalistycznego poziomu, a to powoduje, że te miejsca intensywnej terapii tak 

naprawdę wyczerpały się. 

KG: – W systemie wolne miejsca jednak są. Na 8 tysięcy łóżek zajętych jest zaledwie 

niecałe 2,5 tysiąca. 

Minister: – Potencjał systemu jeszcze na przyjęcie nowych pacjentów istnieje. 

KG: – Jest jednak potencjał systemu i potencjalny chaos. Katarzyna Górniak. Fakty. 



♣ 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2020 – wrzesień 

 

 

data zakażeni doba zmarli doba 

2020-09-01 67 922 550 2 058 19 

2020-09-02 68 517 595 2 078 20 

2020-09-03 69 129 612 2 092 14 

2020-09-04 69 820 691 2 100 8 

2020-09-05 70 387 567 2 113 13 

2020-09-06 70 824 437 2 120 7 

2020-09-07 71 126 302 2 124 4 

2020-09-08 71 526 400 2 136 12 

2020-09-09 71 947 421 2 147 11 

2020-09-10 72 453 506 2 159 12 

2020-09-11 73 047 594 2 169 10 

12020-09-12 73 650 603 2 182 13 

2020-09-13 74 152 502 2 188 6 

2020-09-14 74 529 387 2 203 15 

2020-09-15 75 134 605 2 227 24 

2020-09-16 75 734 600 2 237 10 

2020-09-17 76 571 837 2 253 16 

2020-09-18 77 328 757 2 270 17 

2020-09-19 78 330 1 002 2 282 12 

2020-09-20 79 240 910 2 293 11 

2020-09-21 79 988 748 2 298 5 

2020-09-22 80 699 711 2 316 18 

2020-09-23 81 673 974 2 344 28 

2020-09-24 82 809 1 236 2 369 25 

2020-09-25 84 396 1 587 2 392 23 

2020-09-26 85 980 1 584 2 424 32 

2020-09-27 87 330 1 350 2 432 8 

2020-09-28 88 636 1 306 2 447 15 

2020-09-29 89 962 1 326 2 483 36 

2020-09-30 91 514 1 552 2 513 30 

 

♣ 



2020-10-01 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5153 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

To eskalacja epidemii – mówi minister zdrowia i liczba 1967 zakażonych (30 zgonów) jest 

tego dowodem. Tak wielu zakażonych w ciągu jednej doby jeszcze w Polsce nie było. Rząd, jak 

sam przyznaje, nie ma dobrych wiadomości. Jest jeszcze więcej żółtych i czerwonych stref, będą 

jeszcze ograniczenia. 

Magda Łucjan: – Dziś minister zdrowia już nie uspakaja i wprost mówi o eskalacji 

epicemii: 

Minister: – Ta liczba będzie utrzymywała się w przedziale tak około 1500, nawet powyżej 

2000 zachorowań dziennie. Ta dynamika eskalacji pandemii, no, zmienia nasze realia działania. 

[Powiedzenie tygodnia: Dynamika eskalacji]. 

MŁ: – Ta dynamika, do której musimy się przyzwyczaić, wymusiła na ministerstwie nową 

ścieżkę postępowania z chorymi na Covid. Od dawna apelowali też o to przeciążeni zakaźnicy. 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator oddziału zakaźnego, wojewódzki szpital 

specjalistyczny im. J. Gromkowskiego we Wrocławiu: – Trzeba z tym coś robić. Zakaźników 

jest teoretycznie 640 czynnych zawodowo, chyba 200 osób powyżej 60 roku życia, zostaje 300 

osób gotowych do pracy. 

MŁ: – Teraz by ich odciążyć, do systemu testowania mają wejść lekarze rodzinni, z 

którymi spotkał się dziś minister i to oni lub lekarze pierwszego poziomu będą decydować, czy 

pacjenta z wynikiem dodatnim skierować do szpitala drugiego lub trzeciego poziomu, czy ten 

może zostać w domu pod opieką lekarza pierwszego kontaktu. 

Robert Flisak, profesor, prezes polskiego towarzystwa epidemiologów i lekarzy chorób 

zakaźnych: – Nam lekarzom chorób zakaźnych zależy na tym, żebyśmy dostawali pod opiekę 

pacjentów, którzy naprawdę wymagają leczenia. Żebyśmy mogli podać odpowiednie leki nie za 

późno, ale też byśmy nie dawali tych leków osobom, które nie potrzebują tej terapii. 

MŁ: – Lekarze rodzinni już nie będą musieli się konsultować z zakaźnikami przed 

zleceniem testu, a pacjent, żeby to zrobić, już nie będzie musiał mieć wszystkich czterech 

objawów. 

Bożena Janicka, prezes porozumienia pracowników ochrony zdrowia: – To my w peozecie 

[P.O.Z], będąc w danym powiecie czerwonym, żółtym, tak naprawdę najwięcej wiemy, jeśli 

chodzi o zagrożenia, czego częstokroć nie wszystkie objawy będą musiały być, ale będzie to ta 

strefa, to środowisko, które przy jednym, dwóch, trzech objawach będzie trzeba testować. 

[Przemówienia, przemówienia „ważnych” ludzi, przemówieniami nie zapobiegnie się 

pandemii. Chcielibyśmy usłyszeć, co zrobiono, co robią w sprawie. Czas, by skończyć 

z minimalizmem w podejściu do pandemii i zacząć na właściwą skalę rozpoznawać ilość 

rzeczywiście zakażonych i przynajmniej, bo nie da się wpływać na stan pandemii, to 

wyprzedzać pandemię organizacyjnie poprzez przygotowywanie kolejnych szpitali, a w nich 

łóżek, poprzez zwiększenie kadry awaryjnie powołując i szkoląc zastępy medyków pod potrzeby 

sytuacji za dwa tygodnie, za dwa miesiące]. 

MŁ: – W tych strefach z dodatkowymi ograniczeniami w związku z epidemią od soboty 

znajdzie się 51 powiatów: 

Strefa żółta – powiaty: 

Bartoszycki [Bartoszyce], iławski [Iława], nidzicki [Nidzica], bełchatowski 

[Bełchatów], piotrkowski [Piotrków], wieluński [Wieluń], brzeski [Brzesko], 

Oleski [Olesko], bytowski [Bytów], kościerski [Kościerzyna], nowodworski [Nowy 

Dwór], gdański, Gdańsk, Gdynia, pucki [Puck], słupski [Słupsk], wejherowski 

[Wejherowo], dębicki [Dębica], Rzeszów, mielecki [Mielec], janowski [Janów], 

kielecki, Kielce, nowosądcki, Nowy Sącz, suski, wadowicki, Szczecin, ostrowski, 

wolsztyński [Wolsztyn], przasnyski [Przasnysz], żyrardowski [Żyrardów], trzebnicki 

[Trzebnica], wysokomazowiecki [Wysokie Mazowieckie]. 

Strefa czerwona – powiaty: 

Aleksandrowski [Aleksandrów], żniński {Żnin], białostocki [Białystok], działdowski 

[Działdowo], gostyński [Gostyń], krotoszyński [Krotoszyn], międzychodzki 

[Międzychód], głubczycki Głubczyce], kartuski [Kartuzy], Sopot, kłobucki 



[Kłobuck], limanowski [Limanowa], myślenicki [Myślenice], nowotarski [Nowy 

Targ], tatrzański [Zakopane], łęczyński [Łęczyca], otwocki [Otwock]. 

Powiaty zagrożone: 

Lubański [Lubań}, lipnowski [Lipno], Włocławek, włodawski [Włodawa], Gorzów 

Wielkopolski, Zielona Góra, łowicki [Łowicz], krakowski [Keaków], garwoliński 

[Garwolin], makowski [Maków], Warszawa, Suwałki, zambrowski Zambrów], 

Słupsk, Mysłowice, nowomiejski [Nowe Miasto Lubawskie], pleszewski [Pleszew]. 

 

AW: – Skoro epidemia się rozkręca, to może uda się poskromić chociaż grypę. Gdzie są 

szczepionki? Pytanie wraca, bo problem nie znika. Ministerstwo zdrowia prosiło, żeby szczepić 

się na grypę. Osobom 75+ obiecało szczepionkę za darmo. Apel piękny, obietnica też, tylko 

szczepić się nie ma czym. 

[Nie ma na nic pieniędzy w kasie państwa. Wszystko pochłonęły wybory]. 

Renata Kijowska: – … 

Zofia Wit, prezes zarządu fundacji „dom muzyka seniora”: – Jesteśmy zaskoczeni 

nieudolnością decydentów, którzy to załatwiali, prawda. Są odpowiednie służby, które mają 

odpowiednio wcześniej zamówić szczepionki w odpowiedniej ilości. No, niestety nastąpiło 

totalne zaniechanie. 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator oddziału zakaźnego, wojewódzki szpital 

specjalistyczny im. J. Gromkowskiego we Wrocławiu: – Spóźniliśmy się, proszę panią, z 

zamówieniami, to wszyscy wiedzą, prawda? 

RK: – wiceminister zdrowia utrzymuje, że zamówione 2,5 miliona szczepionek do Polski 

trafi i jeszcze pół miliona będzie w rezerwie. 

Agnieszka Dyl, „apteka oliwna” w Krakowie: – Dojcze mają 25 milionów szczepionek. 

Koleżanka pojechała na Słowację, kupiła bez problemu 8 sztuk. 

 

AW: – Kulisy kupowania respiratorów, bo znów są ciekawe pytania i ciekawe 

okoliczności. Dlaczego ministerstwo zdrowia mogło kupić 200 respiratorów od producenta z 

USA, ale wybrało dostawę od byłego handlarza bronią? Dlaczego, skoro dyplomatyczną drogę 

w Ameryce utorował Andrzej Duda, ministerstwo tą drogą nie poszło. Odpowiedzi szukał: 

Piotr Świeczek: – Respirator – urządzenie, które stało się symbolem epidemii, a jego 

zdobycie stało się miarą skuteczności każdego rządu. 

Waldemar Kraska, wiceminister zdrowia, wypowiedź archiwalna: – Każde źródło dla nas 

pozyskania nowego sprzętu, nowych respiratorów, jest bardzo cenne. 

PŚ: – W Polsce cena i źródło przestały mieć znaczenie. 

- Nie, nie będziemy rozmawiali… tylko ja byłem w stanie w takim terminie to zrobić… 

PŚ: – Ponad 1200 respiratorów ministerstwo zdrowia 14 kwietnia zamówiło u byłego 

handlarza bronią. 

PŚ: – Ale tych respiratorów pan nie miał? 

- Jak nie?! Ministerstwo zrezygnowało z kontynuacji kontraktu. 

PŚ: – Co ciekawe, ministerstwo, które z powodu opóźnień dostaw zerwało umowę 

z polskim pośrednikiem, mogło o wiele szybciej kupić inne respiratory z pewnego źródła, 

bezpośrednio od producenta. Załatwione dzięki kontaktom dyplomatycznym. Zanim doszło do 

tej wizyty, obaj prezydenci 18 kwietnia rozmawiali przez telefon, w wyniku czego pojawiła się 

okazja: 200 amerykańskich respiratorów dla Polski. 

Błażej Spychalski, rzecznik prasowy prezydenta: – Te wszystkie rozmowy miały taki cel, 

żeby pomóc państwu polskiemu zdobywać sprzęt, który był w tym czasie bardzo potrzebny, a 

który był po prostu deficytowy. 

PŚ: – Pytanie: dlaczego nie udało się ministerstwu zdrowia? 

Spychalski: – A to już pytanie, panie redaktorze do ministerstwa zdrowia. 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia: – Byliśmy zainteresowani tymi 

rozmowami. Jeżeli nie ma konkretnej oferty, no to nie ma konkretnej decyzji. 

[To po rozmowach prezydentów Amerykanie mieli się zwrócić do polskiego ministerstwa 

z zapytaniem: Może byście łaskawie kupili od nas respiratory?] 



PŚ: – Z naszych rozmów z instytucjami w Wazyngtonie wynika, że padła konkretna 

oferta: 

Dzięki pomocy tej amerykańskiej agencji (NRCC National Response Coordination Crnter) 

Polska miała uzyskać, cytat: priorytetowy dostęp do respiratorów, z szybką realizacją w połowie 

czerwca. Ale ministerstwo zdrowia zabrnęło w kontrakt z Andrzejem Izdebskim, byłym 

handlarzem bronią, który, na co wskazują dokumenty, złamał umowę. Miał dostarczyć ponad 

200 sztuk w kwietniu (do 20.04.2020), a prawie 100 sztuk w maju. Pierwszych 60 respiratorów 

dostarczył dopiero w czerwcu. 

Szymon Jadczak, dziennikarz śledczy tvn24.pl: – Już z końcem kwietnia ministerstwo 

miało prawo podejrzewać, że coś tu nie gra. Miałem takie wrażenie, że ministerstwo jak już 

podpisało umowę z Izdebskim, to przestało się tymi respiratorami przejmować. 

PŚ: – Kiedy wybuchła afera, obowiązywało takie tłumaczenie: 

Janusz Cieszyński, ówczesny wiceminister zdrowia: – Kiedyś nie było innych ofert. 

PŚ: – Teraz okazuje się, że jednak była jedna oferta, ale rzekomo nieprecyzyjna i 

negocjacje trwały za długo. 

Andrusiewicz, dalszy ciąg: – Rozmowy z amerykańskim producentem nie trwały tylko na 

przełomie kwietnia i maja, a zakończyły się w czerwcu. 

PŚ: – Amerykański producent, firma General Elektric, na pytanie: czemu nie dostarczyła 

Polsce respiratorów, odpisała w krótkim mejlu: 

W odpowiedzi na Pana pytanie, GE HC nie otrzymało zamówienia. Jednocześnie 

podkreślamy, że zawsze jesteśmy gotowi do współpracy. 

„We are always ready to partner with and suport the Ministry of Poland. We did not 

receive an order in this instance”. 

„Nie dostaliśmy zamówienia, w tym konkretnym przypadku”. 

Przy okazji podaję zakres cenowy respiratorów. Jrst to kwota od [obcięte słowo] od 

dwóch kluczowych zmiennych: okres gwarancji oraz konfigur [obcięte słowa] wiele 

sprzętów od najbardziej zaawansowanych technologii d [obcięte słowa] bardzo 

dobrej jakości. 

Proszę, zdzwońmy się w poniedziałek w razie dodatkowych (nie [obcięte słowa] 

Pozdrawiam serdecznie [imię przysłonięte] Popiel 

PŚ: – Z naszych informacji wynika, że amerykańskie respiratory przeznaczone dla Polski, 

wzięła Turcja za połowę ceny, której zażądał handlarz bronią. Zamiast 1200, dostarczył 

ostatecznie 200 respiratorów i do tej pory nie oddał ponad 60 milionów zaliczki. Dla Faktów, 

Piotr Świerczek, tvn24. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Orzeszku. Orzeszku! Zapalisz? 

- Ej ty regulowszczyk! Śpieszy mi się. 

- Nie ma przejazdu, droga pod ostrzałem. 

- Ważną osobę wiozę do Warszawy, rozumiesz? Jutro musi być w Warszawie. 

- Może być nawet generałem, nie przepuszczę. Mam rozkaz zatrzymywać. Nie widzisz? 

Droga jest pod ostrzałem. 

- Słuchaj, Natasza, to nie generał, to sprawa jeszcze ważniejsza. Powiedzieli, że mnie 

zatłuką, jeżeli nie dowiozę. 

- Jaka ja dla ciebie Natasza? 

- Musi się znaleźć jak najdalej od tego miejsca. Od tego zależy los batalionu, a może 

nawet całego frontu. 

♣ 
2020-10-02 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4940 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Prawie 2 tysiące (2 292 zakażonych, 27 zgonów). Po wczorajszych szokujących danych 

dzisiaj jeszcze gorsze. Na mapie Polski coraz więcej czerwonych i żółtych plam, rosną kłopoty 

w szpitalach. 



Jan Błaszkowski: – Tutaj nowi pacjenci pomocy nie dostaną. Szpital w Grudziądzu, gdzie 

leczy się chorych na koronawirusa z całego województwa kujawsko-pomorskiego, sam został 

zaatakowany przez Covid. Zakażonych jest co najmniej siedemnaścioro pracowników szpitala, 

po tym, jak wirus dostał się z zewnątrz na blok operacyjny za pośrednictwem jednej z 

pielęgniarek. 

Maciej Hoppe, regionalny szpital specjalistyczny im. dr. Wł. Biegańskiego w Grudziądzu: 

– W dniu wczorajszym podjęliśmy po południu decyzję o czasowym wstrzymaniu przyjęć i to 

zarówno w części covidowej jak i w części zdrowej do szpitala. 

JB: – Dyrekcja szpitala obiecuje, że po przebadaniu całej załogi szpital w Grudziądzu 

znów się otworzy, ale zakłada, że zakażeń może być więcej. 

Mamy też rekordowy współczynnik określający, ile osób zakaża jeden nosiciel: dziś 100 

zainfekowanych przenosi wirusa na 136 osób (R = 1,36). 

Joanna Jursa-Kulesza, doktor, kierownik zakładu mikrobiologii lekarskiej, Pomorski 

Uniwersytet Medyczny: – To nie jest wpływ księżyca, czyli jakoś ten współczynnik rośnie, To 

jest wymiar naszego zachowania jako społeczeństwa. 

JB: – Rekordy zakażeń padają w momencie, gdy rząd zmienił strategię walki z epidemią i 

testuje głównie osoby z objawami, a testy zlecają przede wszystkim lekarze rodzinni. Ale 

zaprezentowane dziś badania naukowców z Uniwersytetu Opolskiego, którzy wzięli pod lupę 

personel dwóch szpitali, wskazują, że to nie objawowi pacjenci są głównym zagrożeniem. 

Rafał Bułdak, profesor, kierownik zakładu biochemii klinicznej i diagnostyki 

laboratoryjnej, Uniwersytet Opolski: – Nawet 10% pracowników przebadanych w szpitalu nr 4 

w Bytomiu miało obecność koronawirusa bez kompletnie żadnych objawów. 

JB: – Wciąż przybywa obszarów, gdzie rośnie liczba zakażonych, a wraz z nimi liczba 

ograniczeń. Od północy w strefie czerwonej będzie aż 17 powiatów… 

JB: – Hiszpania, to kraj z dużą liczbą zakażeń. Teraz na mapie Europy państwem 

podwyższonego ryzyka staje się też Polska. Wielka Brytania wprowadza obowiązkową 

dwutygodniową kwarantannę dla przyjeżdżających z naszego kraju. Z kolei Grecja będzie 

wymagać od każdego Polaka ujemnego testu na koronawirusa. 

Łukasz Durajski, lekarz medycyny podróży: – Kolejny sygnał dla nas, że jesteśmy dla 

świata zagrożeniem – trzeba sobie powiedzieć wprost. 

JB: – A to oznacza, że z dnia na dzień podróż za granicę może być trudniejsza, jeśli nie 

niemożliwa. Jan Błaszkowski, Fakty. 

 

PM: – Zakażeni wirusem są już także prezydent Stanów Zjednoczonych, Donald Trump i 

jego żona Melania. Oboje są w kwarantannie… 

PM: – Protest matek niedopuszczanych do dzieci… wcześniaki i inne dzieci leżą na 

działach neonatologii i intensywnej terapii, a matki koczują miesiącami pod oknami i 

przekonują, że są dzieciom potrzebne… 

 

PM: – Posłowie Platformy Obywatelskiej wchodzą do ministerstw, domagają się 

wyjaśnień i dokumentów w głośnych sprawach dotyczących wątpliwych wydatków i 

politycznych nominacji w spółkach skarbu państwa. Nie liczą na prokuraturę, chcą ujawnić 

fakty. Grożą premierowi Trybunałem Stanu. [Który też jest PiS-owski…] 

 

PM: – O karach cielesnych dla dzieci, kobietach, które nie powinny robić kariery i 

zboczeniach osób LGBT – mówi Przemysław Czarnek i podpiera się Biblią. Czy przyszły 

minister ma za zadanie cofnąć polską naukę i edukację do XIX wieku? Polityków PiS-u Czarnek 

nie bulwersuje… 

Przemysław Czarnek: – Podpisali oświadczenie, że każdy, kto będzie krytykował LGBT, 

będzie podlegał odpowiedzialności dyscyplinarnej. Trzeba natychmiast zrobić nową ustawę o 

szkolnictwie wyższym, trzeba wprowadzać nowe przepisy do tej ustawy, żeby zabrać tym 

rektorom to narzędzie, które oni wykorzystują w sposób dyktatorski. 

Pan Bóg nas będzie potem rozliczał z tego. Czy myśmy pozwolili dziecku podjąć decyzję, 

która była dla niego krzywdząca. I w pełnej świadomości – niech wolny jest, niech decyduje. 



Czy też my go nakierowywaliśmy na takie podjęcie decyzji albo za niego podjęliśmy decyzję, że 

jest zgodna z jego celem ostatecznym, jakim jest zbawienie. 

Kiedy dziecko powinno decydować, no, proszę państwa, zależy w jakiej sprawie. Jeżeli w 

sprawie takiej, czy chce dzisiaj założyć czarne trampki, czy brązowe trampki, to niech sobie 

decyduje. 

Kiedyś ktoś mądry powiedział: jakie jest pięć przyczyn upadku Rzeczypospolitej? 

Francuzczyzna, czyli umiłowanie tego, co zagraniczne. Żol od statu [?] Zgniłe serce ludzkie 

w ranie serca jezusowego. No i po czwarte, gnuśność i swawola kobiet. 

Jak się pierwsze dziecko rodzi w wieku 30 lat, to ile dzieci można urodzić? To są naturalne 

konsekwencje tłumaczenia kobiecie, że nie musi robić tego, do czego została przez Pana Boga 

powołana. 

Jak się zniszczy kobietę, zniszczy się rodzinę. I ten cały feminizm właśnie po to jest. 

Uderzyć w kobietę. Powiedzieć: nie musisz tego robić, jesteś taka sama jak chłop. 

Rób karierę. Kariera w pierwszej kolejności, a później może dziecko. Prowadzi to do 

konsekwencji tragicznych. 



[Współczesny Savonarola! 

Ale jeszcze nie takie zmiany będą. To dalszy ciąg dobrej zmiany Kaczyńskiego. 

Powtarzam: należało za wszelką cenę wygrać wybory do Sejmu! Przecież było widoczne, do 

czego Kaczyński zmierza, do czego jest zdolny. Ale Platformie i Schetynie zachciało się 

wykazać, że jest prawie taką samą partią jak PiS. Podobnie PSL. Lewica też zasadziła się na 

swoich komunistycznych zasadach, aby łatwiej było ją odsądzać od czci. I teraz mamy, co 

mamy, mimo że większość obywateli Polski głosowała przeciw PiS-owi. Przesądził system 

partyjny państwa, a nie obywatele narodu. Partie są nieporozumieniem XXI wieku i 

największym szkodnikiem narodu]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Poznaje pan? Ten przedmiot? 

- Tak. To złota zapalniczka Ronson. Ona była własnością męża Alicji. Ona ją czasem 

używała i kiedyś przez nieuwagę zostawiła w restauracji, gdy jedliśmy kolację. Ale to było 

dawno temu. 

- Jak pan widzi, teraz trafiła w moje ręce. Jestem znana z tego, że potrafię odnaleźć osoby 

zaginione, porwane, ciała zamordowanych. Wystarczy, że mam fotografię takiej osoby albo 

przedmiot do niej należący. Ta zapalniczka należała do Artura Marczaka. Został zamordowany, 

a jego głowy do tej pory nie odnaleziono. Prawda? 

- Prawda. 

- Otóż to było na niby. Wie pan dlaczego? Bo Artur Marczak żyje. On tylko upozorował 

swoje zabójstwo i wyjechał za granicę. Mogę nawet powiedzieć panu, gdzie w tej chwili 

przebywa. Hmm? 

- Tak? 

- W Australii. 

- Aha. To znaczy, że czyje ciało zostało znalezione w samochodzie? No przecież odbył się 

pogrzeb. 

- To nie było jego ciało. Badania medyczne sfałszowane. 

♣ 
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Dobry wieczór. Znowu mamy więcej zakażeń: 

 

Polska – 2 367 zakażonych; 34 zgony. 

 

PM: – Najmłodsza miała 36 lat i na nic innego nie chorowała. Od dzisiaj [znów] rośnie w 

Polsce liczba czerwonych i żółtych stref. Obowiązują tam szczególne środki ostrożności. 

Katarzyna Górniak: – Pandemia do historii długo nie przejdzie. Właśnie mamy jej nowy 

rozdział, od morza po Tatry rozciągnęły się teraz czerwone strefy. 51 powiatów i miast na 

prawach powiatu od dziś jest w którejś z koronawirusowych stref: 17 w strefie czerwonej, 34 w 

strefie żółtej… 

Wasilków – strefa czerwona; Szczecin – żółta; Trzebnica – żółta; Zakopane – czerwona; 

Sopot – czerwona… 



Koronawirus w zawodach medycznych. 

Dane na 20 września 

5 544 zakażonych w zawodach medycznych. To 7% wszystkich zachorowań, 

których jest 79 240 zakażonych. 

Dziś 2 367 nowych zakażeń. 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

PM: – Donald Trump w szpitalu. Zapewnia, że czuje się nieźle, ale potrzebne są środki 

ostrożności. Kuracja, jakiej został poddany, ma być nowatorska, bo skutecznego leku na Covid 

wciąż niestety brak… 

 

PM: – Amerykańska ambasador w Polsce wezwana do MSZ po tym, jak podpisała się pod 

listem 50 ambasadorów do rządu i powiedziała, że w kwestii LGBT jesteście po złej stronie 

historii. MSZ zapewnia, że Polska zawsze była po dobrej stronie historii… 

Żaden z 50 ambasadorów nie podpisał się pod tym listem bez zgody swoich przywódców. 

 

PM: – Trwa kościelne dochodzenie w sprawie biskupa Leszka Sławoja Głódzia. Watykan 

nakazał sprawdzenie, czy były metropolita gdański w czasie pełnienia urzędu nie dopuścił się 

tuszowania przestępstw seksualnych księży… 

 

PM: – Zaczyna działać fundacja Olgi Tokarczuk. Noblistka chce wspierać twórczość 

kobiet, promować debaty o prawach zwierząt, przypominać, jak ważne jest pilnowanie 

standardów demokracji, pogłębiać naszą wrażliwość na krzywdę innych… 

Olga Tokarczuk: – Ten czas, kiedy kobiety są dziewczynkami dorastającymi, kiedy 

projektują swoje życie i będziemy mieli dla nich sporo propozycji. […] Ja mam dziwną pamięć 

tego roku. Nie mam normalnej pamięci kwietnia ani maja, ani czerwca, wszystko jest tak jakoś 

sklejone. Może tym spoiwem jest lęk o to, co będzie i o to, co się stanie. […] Idź marszu do 

przodu. […] To szczucie jest wykluczaniem jakiejś ogromnej części ludzi, zgodą na nienawiść, 

przyzwoleniem na nienawiść i w końcu na przemoc, która, zresztą której już o niej ślady czy 

przejawy już się pojawiają. […] Powoli życie nam się zamienia w piekło, po prostu. […] 

Zapuściło korzenie takie poczucie bezradności, które, na które cierpi wielu ludzi i które według 

mnie jest strasznie niebezpieczne, bo ono odbiera siły i odbiera wiarę też, jakąkolwiek zmianę. 

[…] 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Dziś rozpoczął się też we Wrocławiu Tydzień Noblowski 

Olgi Tokarczuk, a dla czytelników jest zapowiedź nowej książki – 12 listopada ukaże się „Czuły 

narrator”. 

 

PM: – Bieg po nowe życie, bo w Polsce wciąż jest za mało transplantacji… 

…warto nosić ze sobą tak zwane oświadczenie woli na pośmiertne oddanie narządów. 

Warszawa, Magda Łucjan, Fakty. 

[…] 

 

PM: – Dzisiaj mija 23 lata od pierwszego wydania Faktów, które było początkiem 

nadawania stacji TVN… 

 



Tvn24bis – 7 DNI UNIA – Maciej Sokołowski 

Przegląd najważniejszych i najciekawszych wydarzeń tygodnia z perspektywy Brukseli. W 

tym tygodniu szefowie państw spotkali się na szczycie Unii, przede wszystkim by rozmawiać o 

sprawach międzynarodowych, więc i ja porozmawiam o polityce zagranicznej Unii z [Dewidem 

Makalisterem] Dawid McAllister, szefem Parlamentarnej Komisji Spraw Zagranicznych. 

Przyjrzymy się też w powiększeniu innym sankcjom. O tym za chwilę, ale zacznijmy od 

przeglądu wydarzeń w skrócie. 

PRZEGLĄD TYGODNIA 

Szwajcarzy zagłosowali za utrzymaniem swobody ruchu z Unią. Choć kraj nie jest w Unii, 

należy do strefy [Szengen] Schengen, ale prawicowa i anty-imigracyjna Szwajcarska Partia 

Ludowa wezwała do referendum, w którym spytano mieszkańców, czy chcą ograniczenia 

swobody przepływu osób. Zdecydowana większość Szwajcarów zagłosowała przeciw tej 

propozycji. 

W Luksemburgu odbyło się inauguracyjne posiedzenie Prokuratury Europejskiej. To nowy 

unijny organ niezależny od innych instytucji, którego zadaniem jest ściganie przestępstw 

uderzających w finanse Unii takich jak: oszustwa, korupcja, wyłudzenia VAT. Europejskim 

prokuratorem generalnym została Laura Codruta Kovesi z Rumunii. Porozumienie w sprawie 

utworzenia prokuratury podpisały 22 kraje. Polska nie. 

[Chciałbym kiedyś natrafić na jakikolwiek zapis, kiedy Polska będzie na tak w sprawach 

Unii Europejskiej]. 

Raport o praworządności we wszystkich krajach Unii Europejskiej przyjęła Komisja. To 

odpowiedź na zarzuty Polski i Węgier, że Bruksela ignoruje problemy w innych państwach. 

Raport składa się z 4 rozdziałów i ocenia wymiar sprawiedliwości, poziom korupcji, wolność 

mediów i inne sprawy instytucjonalne. Najwięcej zarzutów w dokumencie wysunięto pod 

adresem naszego kraju. 

Komisja Europejska wszczyna postępowanie przeciwko Wielkiej Brytanii, zarzucając jej 

naruszenie unijnego prawa i działanie w złej wierze w sprawie Brexitu. Według Brukseli 

przygotowana w Londynie ustawa o rynku wewnętrznym jest złamaniem umowy brexitowej 

i zapisów o granicy na morzu irlandzkim. Negocjacje między Unią a Wielką Brytanią utknęły, a 

do końca okresu przejściowego – 1 stycznia, coraz bliżej. 

Belgia ma nowego premiera. Ostatnie pół roku krajem zarządzał techniczny powołany na 

czas pandemii. Premierem został Aleksander De Croo [Kru], który stanął na czele 

siedmiopartyjnej koalicji. Zaraz po zaprzysiężeniu w czwartek pojechał na swój pierwszy unijny 

szczyt. Nie miał daleko. 

[To jest ciekawy pomysł, proponuję w ogóle na stałe powoływać rządy techniczne, a nie 

partyjne]. 

7 DNI UNIA 

W czwartek i piątek w Brukseli szefowie unijnych państw spotkali się na szczycie Unii. 

Czyli odbyła się Rada Europejska czy Rada Unii Europejskiej? Może się wydawać, że tych 

nazw można używać zamiennie, ale to dwie zupełnie inne instytucje. Zajrzyjmy więc do naszego 

słowniczka Brukselskiego: 

• Rada Europejska składa się z szefów państw Unii. Jej przewodniczącego 

i przewodniczącego Komisji. Spotyka się kilka razy w roku i zazwyczaj 

podejmuje decyzje jednomyślnie. Głównym zadaniem Rady Europejskiej jest 

określanie ogólnych kierunków i priorytetów politycznych, ale sama nie 

stanowi prawa. 

• Rada Unii Europejskiej składa się z ministrów państw Unii Europejskiej, 

którzy spotykają się w różnych konfiguracjach w zależności od tematyki, 

może to być Rada do spraw zagranicznych lub Rada do spraw edukacji. 

Radzie przewodniczy minister z kraju sprawującego aktualnie prezydencję w 

Unii. Rada wraz z Parlamentem stanowi prawo, najczęściej w drodze 

głosowania. 

Więc dla przypomnienia: szefem Rady Europejskiej jest Charles Michael [Szarl Miszel], 

wcześniej był nim Donald Tusk. Natomiast Radzie Unii Europejskiej przewodniczy w tym 



półroczu Dojczland. Żeby całkowicie zamieszać, można wspomnieć o Radzie Europy, ale to 

zupełnie inna instytucja niezwiązana z Unią Europejską. 

Wróćmy więc do Brukseli i do unijnego szczytu, czyli do Rady Europejskiej. Te 

zdominowały sprawy zagraniczne i pytanie: Czy Unia w końcu zdecyduje o nałożeniu sankcji na 

Białoruś? 

[…] 

Ursula von der Leyen: – Kiedy państwa mówią, że Europa jest zbyt [po]wolna, ja mówię: 

bądźcie odważni, w końcu przejdźcie do głosowania większościowego przynajmniej w kwestii 

praw człowieka i sankcji. 

MS: – Ale taka zmiana wymagałaby zmiany traktatów. Odejście od jednomyślności 

wymagałoby jednomyślności, więc taka zmiana szybko nie nastąpi… 

…Na czarnej liście Białorusi do sankcji jest 40 osób, ale nie ma na niej Łukaszenki. 

Szefowie państw zdecydowali, że trzeba pozostawić otwarty kanał komunikacji, który pozwoli 

na rozmowy w sprawie rozwiązania kryzysu. Sankcje na Białoruś w końcu zostały nałożone, ale 

trwało to długo i pokazało, jak trudno jest pogodzić wszystkie unijne kraje, jak trudna jest unijna 

polityka zagraniczna… 

 

[m.sokolowski@tvn.pl 

Gratuluję utworzenia programu 7 DNI UNIA. Jest on bardzo potrzebny. Z uwagą 

wysłuchuję wszystkich Pana relacji z Brukseli. Unia musi podejmować wszystkie rozwiązania 

zszywające obywateli Unii poprzez tworzenie związków w każdej dziedzinie życia. My w Unii 

musimy jak najwięcej wiedzieć o sobie. Pora, aby obywatele Unii zaczęli się czuć jednym 

narodem europejskim, aby tak jak w sprawach newralgicznych protestujemy na ulicach, aby tak 

zaczęli wyrażać swoje poparcie bądź sprzeciw obywatele całej Unii, abyśmy wywierali presję na 

rządy, gdy dzieje się krzywda jednemu narodowi. Pora, aby przestało nas zadowalać 

rozstrzyganie spraw Unii przez dwudziestu siedmiu obywateli Unii, nawet 751 posłów 

Parlamentu Unii Europejskiej to nadal zbyt mało. Widzimy, jak nierozwiązywalny staje się 

problem przejścia do decydowania większością kwalifikowaną wobec wymaganej 

jednomyślności dwudziestu siedmiu. Widzimy, jak Kaczyński i Urban drwią z pogróżek Unii. 

Może by tak na początek zorganizować oddolnie referendum obywateli całej Unii w sprawie 

przejścia na głosowanie większością kwalifikowaną?] 

 

Maciej Sokołowski <maciej_sokolowski@tvn.pl - 4.10.2020 

Szanowny Panie Marianie, 

Dziękuję bardzo za wiadomość i dobre słowa o programie, to bardzo miłe, że 

zechciał Pan napisać. Ma Pan rację, że w Unii musimy wiedzieć jak najwięcej o 

sobie, mam nadzieję, że moje relacje choć trochę w tym pomagają. Ciekawy jest 

Pana pomysł dotyczący organizacji referendum, choć po doświadczeniach 

Brytyjczyków, nie sądzę, by w którymś kraju szybko zdecydowano się na kolejny 

plebiscyt, pro lub anty-unijny. 



ANTIDOTUM  DNIA 

- Zapraszam. To pstrąg. Mam nadzieję, że lubisz ryby. 

- Uwielbiam. 

- Wiem, że nie pijesz, ale jest woda. 

- Dziękuję. 

- Może przejdźmy do interesów. Moi śledczy odkryli sporo brudów. Jeśli wyjdą na 

jaw, będzie nieprzyjemnie. Chciałbym oszczędzić ci tego wstydu. 

- Bardzo miło z twojej strony. 

- Jako komisja ma prawo do publicznych przesłuchań. Chciałbym ci tego oszczędzić. 

- Doprawdy? 

- Wolisz przejść do historii jako wojenny spekulant? 

- Czego chcesz Owen? 

- Wesprzyj mój projekt, a zrezygnuję z przesłuchań. 

- Tego nie mogę zrobić, 

- Dlaczego? 

- Bo ta ustawa wykończy Tidabliułej. 

- Sprzedaj firmę Panamowi. Dostaniesz uczciwą cenę. 

- A wtedy co? Nie będzie przesłuchań? 

- Tak. Dochodzenie zostanie zamknięte. Nikt się o niczym nie dowie. Tak będzie 

lepiej dla wszystkich. 

- Jedno wciąż mnie zastanawia. Ten obrazek lamy. Skąd płynęliście? 

- Nie płynęliśmy. Polecieliśmy. 

- Polecieliście? A! Jesteś pewny Ołenie, że chcesz wojny ze mną? 

♣ 
2020-10-04 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4940 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Sto tysięcy zakażonych koronawirusem w Polsce od początku pandemii. Właśnie 

przekroczyliśmy psychologiczną granicę. Dziś ministerstwo zdrowia informuje o kolejnych 

1 934 nowych przypadkach i 26 zgonach. A opozycja [nie opozycja a jedna z czterech opozycji] 

coraz głośniej i bardziej stanowczo pyta rząd o miejsca w szpitalach i o lekarzy. 

Paweł Płuska: – To zdjęcia z Zielonej Góry. Początek ewakuacji mieszkańców Domu 

Pomocy Społecznej. Mieszka tu 180 osób, około stu pensjonariuszy i pracowników jest 

zakażonych, wszyscy trafią do trzech szpitali. W całym kraju sytuacja jest bardzo poważna… 

…wśród nich jest prezydent Wrocławia, Jacek Sutryk, chorobę przechodzi 

bezobjawowo… 

Jacek Sutryk: – Ja się badałem, miałem tę możliwość, ale zakładam, że wokół mnie, wokół 

każdego z nas na co dzień funkcjonują setki osób, które przechodzą to prawdopodobnie 

bezobjawowo, ale sieją. 

PP: – Część zakażonych przejdzie chorobę łagodnie, dla innych może być ona tragiczna w 

skutkach. I właśnie dlatego z ust polityków opozycji padają ostre, kierowane bezpośrednio do 

premiera słowa: 

Czarzasty, Lewica: – Oszukał pan ludzi. Jest pan oszukańcem. 

Piotr Zgorzelski, PSL: – Gdzie jest dzisiaj ten oszust, który w lato mówił do seniorów: nie 

musicie się tego wirusa bać? 

Mateusz Morawiecki, premier, przed wyborami: – Nie ma się już czego bać… 

Ja cieszę się, że coraz mniej obawiamy się tego wirusa, tej epidemii i to jest dobre 

podejście, szanowni państwo, bo on jest w odwrocie. Już teraz nie trzeba się jego bać. Trzeba 

pójść na wybory. 

[Jeszcze przypomnijmy tego pajaca, Jarosława Pinkasa i jego suchą stopę, którą już 

w maju przeszliśmy pandemię]. 

Czarzasty: – Panie premierze, co pan robił w wakacje? Gdzie pan był w trakcie wakacji? 

Przecież wszyscy wiedzieliśmy, że na jesieni pandemia wróci. 

[…] 



PP: – Zajętych [według ministra zdrowia] jest 2 977 tak zwanych covidowych łóżek 

w szpitalach, 191 liczba zajętych respiratorów… Szpital uniwersytecki w Krakowie już nie 

przyjmuje pacjentów z koronawirusem, nie ma miejsc. W gorzowskim szpitalu, gdzie trafiają 

chorzy z zielonogórskiego Domu Pomocy Społecznej jest sprzęt i łóżka. Brakuje ludzi [lekarzy]. 

…szpital w Gorzowie ma w tej chwili jednego lekarza na dyżurze, brakuje kawy… 

[Pominę nazwisko tej pani marszałek z województwa lubuskiego, która spokojnie to oznajmiła. 

A co pani robiła w tej sprawie od czasu powołania na urząd? Nawet kawy pani nie załatwiła? 

Teraz trzeba się podać do dymisji]. 

 

GK: – Słowacy wprowadzili stan wyjątkowy w czwartek. Jutro zrobią to Czesi, 

a w Madrycie zaczynają obowiązywać nawet ograniczenia w przemieszczaniu się… 

Katarzyna Sławińska: – Blokady dróg i policyjne kontrole na rogatkach Madrytu. To 

pierwsza europejska stolica, która ponownie została zamknięta… Paryż, protest restauratorów, 

którzy boją się wprowadzenia jeszcze ostrzejszych restrykcji… 

Francja – w ciągu doby 16 972 zakażonych. 

Czechy – w piątek 3 793 zakażonych. 

Wielka Brytania – w ciągu doby 12 872 zakażonych. 

 

GK: – Życiowy sukces 19-letniej polskiej tenisistki, Igi Świątek – awansowała do 

ćwierćfinału wielkoszlemowego Rolanda Garrosa. Pokonała drugą rakietę świata, Simonę Halep 

6:1, 6:2. 

 

Przemysław Czarnek, KP PiS 

„(…) karcenie bywa w skrajnych przypadkach ostatecznym środkiem 

wychowawczym i nie może być w takim ujęciu traktowane jak zwykła, podlegająca 

bezwzględnej, absolutnie koniecznej i przykładnej penalizacji przemoc w rodzinie”. 

Źródło: Przemysław Czarnek, „Kontratyp karcenia małoletnich” 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Myślałam, że umarłaś albo co. 

- Czyli? 

- Przed twoim wyjazdem rzadko się widywałyśmy. 

- Byłam zajęta. 

- Fajnie, że wróciłaś. Nie znam nikogo, kto po półtora roku milczenia zapukałby do mnie, 

żeby iść ze mną do łóżka… Zerwałam z nią i wyjechałam do Paryża, do rodziców. Pracowałam 

w klubie w pobliżu Clichi. Wcześniej złożyłam podanie o przyjęcie na studia. I nagle okazało 

się, że zostałam przyjęta. 

- Chcesz moje mieszkanie? 

- Co? 

- Chcesz? 

- Wyprowadzasz się? 

- Już to zrobiłam. 

- Nie stać mnie na nie. 

- Czynsz jest opłacony na rok. Chcesz? 

- OK. 

- Pod jednym warunkiem. Nadal jestem tu zameldowana. Cała korespondencja będzie tu 

trafiać. Zajmiesz się tym? 

- Yhm. Jasne. A gdzie teraz mieszkasz? 

- Gdzie indziej. 

- Mogę cię odwiedzić? 

- Nie. Nie w tej chwili. 

♣ 
2020-10-05 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4944 



Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Koronawirusowy alarm w kancelarii premiera i pałacu prezydenckim. Odwołano na dziś 

zaprzysiężenie rządu, bo na Covid-19 zachorował przyszły minister edukacji i nauki, 

Przemysław Czarnek. Miał kontakt z ministrami i ważnymi politykami PiS-u, będą więc testy i 

kwarantanna. 

Krzysztof Skórzyński: – Jeden komunikat zmienił plany nie tylko Przemysława Czarnka. 

Zmienił plany całego rządu. 

Przemysław Czarnek 

Chciałbym Państwa poinformować, że przed chwilą potwierdzono u mnie 

koronawirusa. Udałem się rano na badania w związku z bólem głowy nie chcąc 

narażać Prezydenta RP, Rady Ministrów i innych uczestników dzisiejszych 

wydarzeń. Czuję się dobrze. Nie lekceważcie objawów. 

Źródło: twitter.com/Czarnek 

KS: – Decyzja o odwołaniu planowanego na 15:00 zaprzysiężenia nowego rządu zapadła 

chwilę później… 

KS: – Po komunikacie Przemysława Czarnka, że ma koronawirusa, izolowani na kilka 

godzin zostali wszyscy ministrowie, kilku będzie w izolacji znacznie dłużej z tego powodu: 

KS: – Szef kancelarii premiera został wysłany na kwarantannę, ale nie on jeden, bo od 

piątku z Przemysławem Czarnkiem widziało się czworo [czterech] ministrów: 

Jacek Sasin – wicepremier, minister aktywów państwowych 

Dariusz Piontkowski – minister edukacji narodowej 

Michał Dworczyk – szef kancelarii premiera 

Jacek Ozdoba – wiceminister klimatu 

KS: – Na kwarantannę decyzją Sanepidu zostali wysłani wszyscy, którzy z Czarnkiem 

mieli od piątku bezpośredni kontakt. To zdjęcia, które wykonał nasz operator w Lublinie 

w sobotę na ich wspólnej konferencji prasowej, gdzie politycy byli bez maseczek i trudno tu 

mówić o zachowaniu dystansu. Przemysław Czarnek był współgospodarzem tego spotkania, 

podobnie Jacek Sasin, trzecim zaś był Michał Moskal, dyrektor biura prezesa Jarosława 

Kaczyńskiego, to będący zazwyczaj młody polityk PiS-u, ale wpływowy. Od niedawna jest 

dyrektorem biura Jarosława Kaczyńskiego, jego najbliższym współpracownikiem. 

[Ale po piątku nie miał kontaktu z prezesem]. 

KS: – Dziś testów na koronawirusa żadnemu z ministrów i osób, które miały kontakt 

z Przemysławem Czarnkiem nie wykonano. One prawdopodobnie nic by nie wykazały jeszcze. 

KS: – Powołanie nowych ministrów odbędzie się jutro. Przemysław Czarnek zostanie 

powołany po zakończeniu kwarantanny. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

GK: – Koronawirusa ma także wicemarszałek Sejmu, Piotr Zgorzelski, z PSL-u. 

W ostatnich dniach on również spotykał się z politykami, dziennikarzami i pracownikami 

Sejmu. W parlamencie maseczki nosi się rzadko, a dystans bywa iluzoryczny. Za to 

konsekwencje mogą być dotkliwe. 

[…] 

GK: – Krew potrzebna od zaraz. 

 

GK: – Ministerstwo zdrowia zwiększy liczbę łóżek szpitalnych dla pacjentów z 

koronawirusem, to konsekwencja szybkiego wzrostu zakażonych – tylko dziś mamy ponad 2 

tysiące nowych przypadków [2 006. Zmarło 29 osób]. Z dnia na dzień rośnie też liczba 

wykorzystywanych respiratorów. Łącznie to już ponad 200 [219] … 

Marek Nowicki: – …w szpitalach przebywa 3 158 osób… Z personelem jest coraz gorzej: 

tych diagnostów, którzy badają testy (stan na 20 września) już 103 zakaziło się koronawirusem. 

Zakaziło się też 312 ratowników medycznych dowożących pacjentów do szpitali. Wśród lekarzy 

zakażonych do tej pory jest 1 389 i pielęgniarek 3 276 zakażonych…  

 

GK: – [o chorobie Trumpa] 

GK: – Kilkudziesięciu posłów Koalicji Obywatelskiej weszło z kontrolą do 16 urzędów 

wojewódzkich. Pytali, sprawdzali i prosili o dokumenty. Chcieli dowiedzieć się o dostępność 

łóżek szpitalnych, testów i szczepionek na grypę, czyli jak w terenie państwo walczy z Covidem. 



Paweł Płuska: – …według opozycji rząd i wojewodowie przespali wakacje, a dziś zaczyna 

brakować miejsc w szpitalach i przede wszystkim, jak mówią, nie ma strategii działania… 

Cezary Tomczyk, KP KO, PO: – Jak dowiedzieliśmy się od ministra Niedzielskiego, 

zresztą też na kontroli poselskiej, do Polski trafiło milion 200 tysięcy szczepionek przeciwko 

grypie. Gdzie one są? 

[…] 

GK: – 70 milionów ludzi na całym świecie choruje na zapalenie wątroby typu C. Za 

odkrycie wywołującego je wirusa trzech naukowców dostało dziś Nagrodę Nobla w dziedzinie: 

medycyna i fizjologia. (Harvey J. Alter; Michael Houfhton; Charles M. Rice) 

 

GK: – Tym razem nie chodzi tylko o praworządność w Polsce, ale jej powiązania 

z unijnym budżetem… 

[Beznadziejna dyskusja, bo w końcu musi się zgodzić dwudziestu siedmiu]. 

 

GK: – Z zawodu jest praktykującym weterynarzem, z zamiłowania pisarzem. Książka 

Radka Raka „Baśń o wężowym sercu albo wtóre słowo o Jakubie Szeli” dostała literacką 

nagrodę Nike. 

Paweł Próchniak, profesor, przewodniczący jury nagrody Nike: – Siłą książki Radka Raka 

jest sam akt snucia opowieści, snucia i tkania, tkania z rozbieganych ech i pogłosów, z lotnych 

pasm uwolnionej wyobraźni, z refleksów światła odbitego od gór, bukowych liści, łusek węża. 

[To zdanie jest białą poezją]. 

 

Maciej Mazur: – Ojcami sukcesu jest zespół „Perły i łotry” oraz L. B. One, dj. Producent 

muzyczny. 

Michał Gramatyka, poseł PO, muzyk zespołu „Perły i łotry”: – Ja od 20 lat zajmuję się 

szantami, gramy na różnych scenach w Polsce i za granicą. 

- Zespół ze Śląska zaśpiewał na festiwalu w Krakowie po angielsku nordycką pieśń, którą 

usłyszał francuski didżej i tak powstał hit na skalę światową. Proste? Proste. Maciej Mazur, 

Fakty. 

My mother told me 

Someday I would buy 

Galleys with good oars 

Sails to distant shores bis 

My mother told me 

Someday I would buy (buy) 

Galleys with good oars 

Sails to distant shores 

Stand up high in the prow 

Noble barque I steer 

(Steady) Steady course for the haven 

Hew many foe-men 

Hew many foe-men 

My mother told me 

Someday I would buy 

Galleys with good oars 

Sails to distant shores 

My mother told me 

Someday I would buy (buy) 

Galleys with good oars 

Sails to distant shores 

Stand up high in the prow 

Noble barque I steer 

(Steady) Steady course for the haven 

Hew many foe-men 

Hew 
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(Google) 

 



Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Kraśko i Tomasz Lis, redaktor naczelny News-

weeka oraz Jarosław Kuisz, redaktor naczelny Kultury Liberalnej, UW 

PK: – Jak wy panowie rozumiecie obecność Przemysława Czarnka w rządzie PiS? Jest 

taka teoria, że politykom PiS-u nieznane były wszystkie wypowiedzi… 

TL: – Myślę, że pan Czarnek dostał tę nominację, jutro ją dostanie, ponieważ znane są 

wszystkie wypowiedzi pana Czarnka, ponieważ znany jest sposób myślenia, ponieważ, jak 

chyba całkiem otwarcie w jednym z wywiadów stwierdził wicepremier, Sasin, on powiedział, że 

wypowiedzi i myślenie pana posła Czarnka jest całkiem kompatybilne, zgodne z myśleniem 

naszego obozu politycznego. Bo to jest krew z krwi, tam nie ma żadnego przypadku. A że 

reprezentuje bardziej obóz PiS-u, jest hardkorowcem, [Hardkor. Mówimy tak na osobę, która 

wykonuje rzeczy niemożliwe bądź nieprzystające do zachowania ludzkiego, Słownik PWN] i 

Jarosław Kaczyński chce pokazać, że nie tylko Ziobro i jego ludzie są specjalistami od 

wyciągania ideologicznej maczugi, ideologicznych wojen, i że takiego swojego fajtera [fighter 

to sportowiec uprawiający sztuki walki; słowo nieco potoczne, Słownik PWN] też mamy, stąd ta 

nominacja, nieszczęśliwa nominacja. 

JK: – Wydaje mi się, że on pełni przynajmniej dwie funkcje: jedna zupełnie poważna, to 

jest związana z tym, co marszałek Terlecki powiedział, czyli ma być teraz po reorganizacji 

szkolnictwa, którą przeciwnicy nazwali pseudo-reformą, ma być teraz ofensywa ideologiczna. 

To znaczy, że przez najbliższe 3 lata nie będziemy mówić już o jakichś tam zmianach 

w strukturach, tylko ma być pseudo-reforma programowa. Więc to jest jak gdyby ten poziom 

poważny i ja go traktuję poważnie, ponieważ wiadomo, że w nauce to będzie oznaczało 

skierowania strumienia pieniędzy w tę stronę, a nie inną, pod względem doboru programów dla 

naukowców, które będą promowane, bardziej sutymi grantami obdarzone, wydaje mi się, że to 

jest bardzo poważny segment, który przyniesie poważne konsekwencje. Ale jest też drugi 

i wydaje mi się, że on nie może być lekceważony. Ja oglądając pana Czarnka, miałem 

nieustające skojarzenie przy jego wypowiedziach z Dominikiem Parczyńskim niejakim i wydaje 

mi się, że on spełni podobną funkcję, to znaczy, nie lekceważąc tego elementu poważnego, jest 

jeszcze ten element gorzkiej rozrywki. To znaczy, on doskonale wie, jakie wypowiedzi 

sprowokują tutaj, nie wiem, nas tutaj obecnych, jakie wypowiedzi sprowokują część 

przedstawicieli nauki i właśnie dlatego on będzie mówić pewne rzeczy i właśnie dlatego 

będziemy zwracać na niego uwagę, i właśnie dlatego został ministrem. 

TL: – I właśnie dlatego, zgadzając się z tym, co mówi pan doktor, nie powinniśmy ulegać 

czarowi Czarnka i wchodzić w ten czarny [nie zrozumiałem], tylko zajmować się, zająć się przez 

moment tym, co naprawdę jest istotne w sytuacji, kiedy codziennie dobijamy. Przebijamy 2 

tysiące zakażeń i naprawdę odpowiedni czas, myślę, próby przynajmniej ujrzenia odpowiedzi na 

pytanie, czy ta ekipa radzi sobie z problemem numer jeden w dzisiejszej Europie, w dzisiejszej 

Polsce, czyli z wirusem… mamy totalny kryzys władzy, która nie jest w stanie wziąć się w 

sensowny sposób za bary z problemem numer jeden. 

PK: – …co poszło nie tak, że jesteśmy tu, gdzie jesteśmy? 

JK – Powiedziałbym tak, pierwsza płaszczyzna w gruncie rzeczy większość krajów 

europejskich nie radzi sobie z koronawirusem. Powiedzmy sobie uczciwie, że to jest kryzys, 

który trwa, kryzys w pełni i my cały czas szukamy rozwiązań stosownych do tego kryzysu, który 

tak naprawdę, powiedzmy sobie też uczciwie, pomiędzy specjalistami z zakresu nauk 

medycznych trwa dyskusja, jak najlepiej reagować, jakich środków używać. Zostawiając to 

z boku, druga spawa dotyczy oczywiście naszego podwórka. Na naszym podwórku, można 

powiedzieć od razu, że przez wiele miesięcy toczyły się najróżniejsze spory, a spór o tak zwaną 

ideologię LGBT jest po prostu wręcz wymarzonym paliwem do odwracania uwagi. Jeżeli 

przyjrzymy się temu, jakie tematy pożerają uwagę…konkrety takie jak, co od marca zrobiono, 

żeby osoby starsze, najbardziej narażone na koronawirus, osoby z otyłością również narażone na 

koronawirus, żeby one miały zapewnioną opiekę, a tymczasem widać, że to jest wielki 

nieobecny temat, który załatwia się wyłącznie podawaniem danych na temat tego, ile osób 

zachorowało i ilu Polaków zmarło… 

[Popłynęliśmy jednak w chorobę Donalda Trampa i tu skończyło się nagranie]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 



- Nie rozumiem, jak można dać się zastrzelić. 

- Ani trochę? 

- Nie Kurti. Śmierć to śmierć. Chodź, spóźnimy się. 

- Spójrz na te radia. 

- Film się zaczyna. 

- Liane. 

- Za co kupimy bilety? 

- Coś wymyślę. 

♣ 
2020-10-06 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4961 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Premier Morawiecki, wicepremierzy: Kaczyński, Gowin i Gliński. W ogrodach pałacu 

prezydenckiego oficjalnie doszło do najważniejszych, ale jeszcze nie wszystkich zmian 

w rządzie. Prezes PiS-u formalnie będzie podwładnym premiera. Ważniejsza będzie jego rola 

nieformalna. 

Krzysztof Skórzyński: –  

Jarosław Kaczyński: – Uroczyście przysięgam, że dochowam wierności postanowieniom 

Konstytucji… 

[Nie było Zbigniewa Ziobry, podobno nie musiał być]. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, SLD: – Przede wszystkim 

pan Jarosław Kaczyński przestał być arbitrem, a zaczął być w tej chwili uczestnikiem. To jest 

zasadnicza zmiana miejsc. 

KS: – Dziś nie nominowano tu ministra edukacji, bo wczoraj koronawirusa potwierdzono 

u Przemysława Czarnka. Jarosław Kaczyński zaraz po uroczystości pojechał do domu, więc nie 

było go na wspólnej fotografii. 

 

GK: – Jutrzejsze posiedzenie Sejmu zostało skrócone, potrwa tylko jeden dzień do tego w 

zaostrzonym reżimie sanitarnym. Na sali plenarnej będzie 55 posłów, przedstawicieli klubów i 

kół. Reszta weźmie udział w pracach nad budżetem zdalnie – z innych sal albo z domu. 

Paweł Płuska: – …wszyscy będą jednak w maskach, łącznie z prowadzącymi obrady, czyli 

inaczej niż dziś, gdy część polityków mimo alarmujących danych maseczek w Sejmie nie nosiła. 

Marek Sawicki, KP Koalicja Polska, PSL: – Każdy odpowiada za siebie, ale także 

powinien wziąć odpowiedzialność na siebie za innych. 

PP: – To słowa skierowane przede wszystkim do polityków Konfederacji, którzy tym 

nakazom już się sprzeciwiali, a jutro będą mieli problem nie tylko z zakrywaniem twarzy, tylko 

jeden z posłów Konfederacji będzie mógł wejść do sali plenarnej. 

Krzysztof Bosak, Konfederacja: – W imieniu Konfederacji wyraziłem sprzeciw, nie da się 

wykonywać dobrze obowiązków poselskich, mogąc mieć na sali tylko jednego posła. 

PP: – Limit na sali nie oznacza, że inni posłowie będą wykluczeni z obrad. Do ich 

dyspozycji przede wszystkim będą sale ze swoimi limitami i obostrzeniami… 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska: – Ja nie wiem, dlaczego my mamy być 

traktowani jako nad-kasta. To znaczy, jeżeli państwo chodzicie do pracy, ludzie chodzą do firm, 

do szkół chodzą dzieci i nauczyciele, to jeżeli my założymy maseczki i będziemy siedzieć z 

odpowiednim dystansem, to powinniśmy pracować, jak każdy inny. 

[…] 

GK: – Doktor pisze własną historię. [Jednak nie padło nazwisko, Radek Rak]. 

 

GK: – 58 osób nie żyje, to największa liczba od początku pandemii. Nowych zakażeń jest 

ponad 2 200, a w kolejnych szpitalach brakuje już miejsc dla pacjentów. Według ministerstwa 

zdrowia wolne łóżka są. Pytamy zatem: gdzie? 

Marzanna Zielińska: – …W ciągu jednej doby liczba zakażonych koronawirusem 

wymagających hospitalizacji wzrosła o 561 osób. To prawie trzy razy większy przyrost niż 



wczoraj, Przybyło aż 44 chorych, których nie da się utrzymać przy życiu bez respiratora, to 

prawie dwa razy większy dobowy przyrost niż wczoraj… 

Liczba zajętych respiratorów w szpitalach: 

Koniec września: 26 – 110; 27 – 124; 28 – 130; 29 – 141; 30 – 152. 

W październiku: 1 – 159; 2 – 166; 3 – 179; 4 – 191; 5 – 219; 6 – 263. 

[…] 

MZ: – Coraz trudniej wskazać, co nie jest ogniskiem zarazy. Koronawirus sieje się 

w rodzinach, zakładach pracy, klubach sportowych, szkołach, na imprezach towarzyskich, 

w komisariatach, w DPS-ach, wyliczanka bez końca. Cena letniego rozprzężenia. 

MZ: – Trójpodział szpitali nie sprawdza się. Choć zajętych jest tylko 3 719 łóżek na 9 000 

wszystkich rozrzuconych po Polsce łóżek, tak zwanych covidowych, to są miejsca w których już 

ich nie ma lub brakuje jak w łódzkiem. Szpitale powiatowe te pierwszego kontaktu z 

zakażonymi nie wytrzymują obciążenia. W Grudziądzu wstrzymano przyjęcia nowych 

pacjentów. 

Aleksander Goch, zastępca dyrektora do spraw lecznictwa regionalnego szpitala 

specjalistycznego im. dr. Władysława Biegańskiego w Grudziądzu: – Chyba że jest to 

zagrożenie życia albo jakiś ostry stan pacjenta, wtedy się nikt nie zastanawia. 

MZ: – W dopiero co otwartym oddziale covidowym w Limanowej, dedykowanym niemal 

całej Małopolsce, zakończono przyjęcia pacjentów tuż po ich rozpoczęciu. Żarty się skończyły. 

Ministerstwo wraca do systemu podobnego do tego wprowadzonego na początku pandemii. 

Szpital jednoimienny ma być w każdym województwie. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Najważniejsza jest druga funkcja. Te szpitale 

będziemy nazywali szpitalami koordynacyjnymi, ponieważ one będą brały na siebie ciężar 

koordynacji ruchu pacjentów w regionie. 

GK: – Nie będzie już żadnej taryfy ulgowej dla lekceważących obostrzenia, żadnego 

proszenia czy upominania. Minister zdrowia i komendant główny policji ogłosili politykę „zero 

tolerancji”. Przepisy będą surowo egzekwowane, a mandaty wysokie. 

Dariusz Prosiecki: – Do akcji ruszyli w całym kraju, nie tylko strażnicy miejscy, ale także 

policja. Są wszędzie tam, gdzie powinniśmy nosić maseczki, zasłaniać nos i usta. 

[…] 



DP: – Od najbliższej soboty obowiązkowe będzie noszenie maseczek w komunikacji, 

w sklepach, na ulicy, w strefach żółtej i czerwonej. Bez maseczki mogą chodzić tylko ci, którzy 

mają zaświadczenie od lekarza. Będą też ograniczenia w zgromadzeniach, surowe kary dla tych, 

którzy organizują dyskoteki i udostępniają lokale na takie imprezy. 

 

GK: – Lekarze apelują i zachęcają, by zgłaszać się do programu wczesnego wykrywania 

raka płuc… 

 

GK: – Trump powrócił do Białego Domu… 

 

GK: – Tajemniczo zabrzmiało uzasadnienie Nagrody Nobla dla trzech fizyków – od lat 

zajmują się badaniem czarnych dziur. 

Nagroda Nobla w dziedzinie fizyki: Roger Penrose, Reihard Genzel i Andrea Ghez. 

 

GK: – To był ciężki wieczór dla mieszkańców Warszawy i stołecznych strażaków. Zaczęło 

się od gwałtownych burz, opadów deszczu i silnego wiatru. Skończyło na kilkudziesięciu 

interwencjach straży pożarnej. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Jesteś pijawką, która wypisuje plotki. Jeśli to wydrukujesz, moi prawnicy tak dobiorą ci 

się do tyłka, że wyjdzie ci uszami. 

- A ty? 

- Podziękowałam za nagłówek i się rozłączyłam. 

- Wszyscy bili jej brawo. 

- Wydrukowałaś? 

- O, tak. Nauczyłam się, żeby przycierać nosa brutalowi. Może pan zapakować? I twoje, 

jeśli nie chcesz. 

- Tak. 

- Żartuje. 

- Nigdy nie żartuję o jedzeniu. 

- Skąd pani pochodzi. Wyłapałem akcent. 

- Vinette wychowała się w Wirginii pośród drzew i kwiatów. Co za szczęściara. 

- Mam kopalnię pod Richmont. Pani rodzice tam są? 

- Mają domek z widokiem na rzekę, który uwielbiają. 

- Czym się zajmują? 

- Mama jest artystką, tata inżynierem. Pracuje nad efektywniejszym spalaniem węgla 

niższej jakości. 

- Niech zadzwoni do mnie, gdy skończy. 

- Na pewno. 

- Zadowoleni, że złapała pani miastowego? 

- Jeszcze im nie powiedziałam. 

- Tifany nie wspomniała rodzicom o mnie, a jesteśmy razem ponad rok. 

- Pośpiesz się. Nie wiadomo, ile mu zostało. 

- Niesamowite. 

- Z miejsca was zatrudnił. 

- Zabieram cię na wszystkie rozmowy. 

♣ 
2020-10-07 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4832 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

I znów jest gorzej, dużo gorzej. Wszystkie wskaźniki pokazują gwałtowny rozwój 

epidemii koronawirusa w Polsce: 

 

Polska – 3 003 nowe zakażenia. 75 zgonów. 



Zmarłych bez chorób współistniejących: 8. 

Zmarłych z chorobami współistniejącymi: 67. 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

GK: – Rośnie liczba pacjentów wymagających leczenia w szpitalu, także pod respiratorem. 

Od soboty Warszawa ma być żółtą strefą. 

Renata Kijowska: – Która z tych idących osób ulicą jest zakażona? – Można zadawać 

sobie to pytanie, skoro lekarze są pewni, że nie zdiagnozowana liczba jest kilkukrotnie wyższa 

niż ta wychwycona i podawana, a i ta oficjalna poraża. [Jak wyżej]. 

RK: – Pacjenci z Covidem zajmują niemal 300, spośród 830 respiratorów i już niemal 

połowę przeznaczonych łóżek. 

 

Łączna liczba łóżek Covid-19: 9 553. 

Zajęte łóżka Covid-19: 4 000. 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

RK: – Statystycznie w skali kraju nie jest źle, ale to błędne rozumowanie – alarmuje 

doktor Szułdrzyński, który na co dzień w Krakowie walczy z koronawirusem: 

Konstanty Szułdrzyński, doktor, kierownik centrum terapii pozaustrojowych, szpital 

uniwersytecki w Krakowie: – [niezbyt zrozumiała transmisja]. 

RK: – W najbardziej zainfekowanych regionach natychmiast trzeba więc kilkukrotnie 

zwiększyć liczbę łóżek intensywnej terapii i szukać personelu [za granicą chyba], który mógłby 

tam pracować. 

KS dalszy ciąg: – Musimy być przygotowani na to, co będzie za dwa tygodnie… musimy 

być o krok do przodu przed tą pandemią… 

Wojciech Konieczny, dyrektor naczelny miejskiego szpitala zespolonego w Częstochowie: 

– Jeżeli się nic nie zmieni, no, to można powiedzieć, że prowadzimy taki program 

„Lombardia+”. No, niestety, tam też tak było, że wszędzie był koronawirus. Dobra koncepcja 

szpitali jednoimiennych nie wiadomo czemu została zarzucona w momencie, kiedy najbardziej 

są potrzebne. 

RK: – Rozżaleniu dyrektora szpitala w Częstochowie trudno się dziwić, 49 osób z 

personelu ma koronawirusa. Zakażonych jest też 16 pacjentów, 4 oddziały szpitalne wyłączone 

z pracy i wielu z nas się do tego przyczyniło. 

Michał Sutkowski, doktor, kolegium lekarzy rodzinnych w Polsce: – Dwie trzecie tych 

przypadków zależy od nas, czyli na te trzy tysiące dwa tysiące moglibyśmy uniknąć, gdybyśmy 

przyzwoicie epidemiologicznie zachowywali. 

[…] 

GK: – Koronawirus paraliżuje warszawskie SOR-y [szpitalny oddział ratunkowy], pod 

jedną z warszawskich placówek aż 10 karetek z pacjentami czekało przez kilka godzin na ich 

przyjęcie… 

Marek Nowicki: – …Warszawa, 7.10.2020 – Szpitalne oddziały ratunkowe – w szpitalach: 

praski, międzyleski, na Solcu i MSWiA nie było ani jednego wolnego łóżka, w wolskim 8 

dostawek, w bródnowskim 25, w czerniakowskim 27, bielańskim 33, Lindleya 38 dostawek. 

Warszawa i Wrocław nie są wyjątkami, przed szpitalem w Mielcu stała kolejka 5 

karetek… 

GK: – W podobnej sytuacji jak Polska jest większość krajów europejskich: Hiszpania, 

Francja, Italia i nasi sąsiedzi: Czesi, Słowacy i Ukraińcy… 

Cezary Grochot: –  

Hiszpania – w ciągu doby: 12 793 zakażonych, 261 zgonów. 

Czechy – w ciągu doby: 4 457 zakażonych, 13 zgonów. 

Ukraina – w ciągu doby: 4 753 zakażonych, 77 zgonów. 

 

GK: – Taczka z obornikiem dla Antoniego Macierewicza i trumny symbolizujące pogrzeb 

polskiego rolnictwa, traktory wyjechały na ulice, a związkowcy wyszli na pasy w proteście 



przeciwko piątce Kaczyńskiego. Rolnicy, także z bastionów PiS-u – Podlasia czy Podkarpacia 

mówią o zdradzie. 

Paweł Płuska: – Rolnicy z okręgu piotrkowskiego, wyborcy Antoniego Macierewicza 

bardzo chcieli przekazać byłemu ministrowi [ale nie wywalili obornika pod drzwiami, tylko 

kulturalnie zostawili z taczką] w jego biurze poselskim, na drzwiach przykleili postulaty bez 

miłych słów… 

Jan Krzysztof Ardanowski 

„Przez wojnę z rolnikami PiS może już nie wygrać żadnych wyborów. Jeszcze jest 

czas na opamiętanie się (…). Zwycięstwo, które dało władzę, to zwycięstwo dzięki 

głosom wsi. I teraz ta wieś została w tak dotkliwy sposób upokorzona 

i zaatakowana” 

Źródło: Rzeczpospolita 

Sławomir Izdebski, przewodniczący OPZZ rolników i organizacji rolniczych: – Dzięki 

nam dostali władzę, dzięki nam dostali prezydenta, przedłużyliśmy im prezydenturę, zaufaliśmy, 

a oni nam dali prosto w twarz. 

Marcin Szerejko, rolnik, uczestnik protestu: – Bastion PiS-u to były Kulesze Kościelne, 

wypowiadali się na temat PiS-u słodko, a na tą chwilę jeżeli ktoś pyta ich o PiS, to walą ręką 

kułakiem w stół. 

- Zdrada, straszna zdrada, czego to nie zrobili przed wyborami. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Polskie rolnictwo to europejska racja stanu. 

Przemysław Pitmajer, uczestnik protestu: – Czym my jesteśmy? Według ministra czy 

prezydenta – Czym my jesteśmy? Złodziejami? Bandytami? 

Rafał Mladanowicz, pomorska izba rolnicza w Człuchowie: – Zero dyskusji, zero 

wymiany poglądów, no, to jest zagłada polskiego rolnictwa w dwóch, trzech latach. 

PP: – Marsz gwiaździsty na Warszawę w przyszły wtorek. 

 

GK: – Przez cały czas będą w odległości co najmniej 3,5m od siebie podczas debaty 

będzie dzieliła ich szyba dla bezpieczeństwa epidemicznego. Już za kilka godzin pierwsza i 

jedyna debata Kamali Harris i Mika Pensa… 

 

GK: – To odkrycie pozwala tworzyć nowe modyfikacje genetyczne roślin i nowe metody 

leczenia, między innymi raka. Amerykanka (Jennifer Doudna) i Francuzka (Emmanuelle 

Charpentier) dostały Nagrodę Nobla z Chemii. 

Pernilla Wittung-Stafshede, profesor, komitet noblowski: – Możliwość przecinania nitki 

DNA w wybranym miejscu zrewolucjonizowała naukę, odkryte zaledwie 8 lat temu przez 

tegoroczne laureatki tak zwane nożyce molekularne już przyniosły ludzkości ogromne korzyści. 

Tylko nasza wyobraźnia ogranicza możliwości tego niesamowitego narzędzia. Być może dzięki 

temu nasze marzenia o leczeniu chorób genetycznych staną się rzeczywistością. 

 

GK: – Na dziesięć lat więzienia został skazany ksiądz Michał L. za dwukrotne zgwałcenie 

17-letniej dziewczyny. Wyrok jest prawomocny, ale nie kończy sprawy, pozostaje kwestia 

odpowiedzialności przełożonych księdza, także arcybiskupa Sławoja Leszka Głodzia, miał znać 

tę sprawę… 

 

GK: – …Iga Świątek jest w półfinale turnieju Roland Garrosa… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Kraśko i Paweł Grzesiowski, doktor, centrum 

medycyny zapobiegawczej 

PK: – Panie doktorze, wielu ekspertów dzisiaj mówiło: …to za trzy tygodnie możemy 

mieć 5 albo nawet 10 tysięcy [już jutro będziemy mieli 4 tysiące] to jest czarny scenariusz? 

PG: – Muszę powiedzieć, że jest to scenariusz realny, dlatego że jeżeli w tej chwili wirus 

rozprzestrzenia się z prędkością 1,5 przypadku, a więc z każdego jednego mamy półtora, za 

tydzień… to kwestia tylko matematyki, żeby z 3 tysięcy dziś, za tydzień było 4,5 tysiąca. 

Piotr Kraśko: – Co poszło nie tak? Co się złego wydarzyło? … 



PG: – Jest wiele przyczyn. Niestety pandemia szczególnie w takich krajach jak Polska 

przebiega trochę tak jak lawina śnieżna…  w czasie wyborów od maja do lipca nie robiliśmy nic 

przeciwko wirusowi… To nie jest tak, że epidemia wybuchła wczoraj… 

PK: – …Kiedy politykom partii rządzącej przypomina się… czy przez te słowa premiera 

(nie trzeba się go bać) popełniliśmy ten błąd? 

PG: – Myślę, że już wszyscy… od polityków oczekuje się nie tylko tego, że mówią o tym, 

że mówią, co się dzieje w danym momencie, ale też o tym, co może zdarzyć się za czas jakiś…  

Mamy województwo mazowieckie, gdzie jest parę milionów mieszkańców i mamy jedno 

łóżko. Dziś przybyło na Mazowszu 570 chorych, o ile dobrze pamiętam, rozmiary katastrofy, 

będziemy musieli jeszcze chwilę poczekać, żeby zobaczyć, ale jeżeli zaczną umierać pacjenci, 

którzy nie doczekają do respiratorów, to będzie to odpowiedzialność wyłącznie rządzących. Bo 

w tej chwili szpitale nie mają już więcej elastyczności. W tej chwili mamy sytuację, kiedy nie 

ma jak odesłać pacjenta ze szpitala powiatowego, czyli szpitala pierwszego stopnia 

zabezpieczenia, do szpitala drugiego stopnia, czyli zakaźnego. Dziś szpitale same organizują 

oddziały obserwacyjno-zakaźne. Wczoraj właśnie uczestniczyłem właśnie dwukrotnie w 

różnych szpitalach w procesie zamykania jednego z oddziałów, na przykład rehabilitacji 

kardiologicznej czy innego po to, żeby w tym miejscu zorganizować doraźny oddział leczenia 

pacjentów z Covidem. 

 

Koronawirus w Polsce: 

Zachodnio-pomorskie: 2401 nowe przypadki+146. 

Pomorskie: 6419 nowe przypadki+193. 

Warmińsko-mazurskie: 2144 nowe przypadki+119. 

Kujawsko-pomorskie: 3867 nowe przypadki+184. 

Podlaskie: 2637 nowe przypadki+84. 

Lubuskie: 1299 nowe przypadki+12. 

Wielkopolskie: 9101 nowe przypadki+242. 

Łódzkie: 7791 nowe przypadki+223. 

Mazowieckie: 14876 nowe przypadki+527. 

Lubelskie: 3517 nowe przypadki+106. 

Świętokrzyskie: 2757 nowe przypadki+149. 

Dolnośląskie: 5896 nowe przypadki+184. 

Opolskie: 2686 nowe przypadki+50. 

Śląskie: 23916 nowe przypadki+286. 

Małopolskie: 13100 nowe przypadki+357. 

Podkarpackie: 4912 nowe przypadki+141. 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

Część druga: Piotr Kraśko i Radosław Sikorski, były marszałek Sejmu, były szef naszej 

dyplomacji, eurodeputowany 

PK: – Chcę pana zapytać o pewną szczerość w polityce. Angela Merkel była bardzo 

szczera wobec swoich rodaków już w marcu, kiedy mówiła, co się wydarzy [70% z nas za 

choruje]. Kiedy pan słucha przedstawicieli naszego rządu, przedstawicieli resortu zdrowia, to 

pan ma wrażenie, że oni poważnie traktują obywateli i mówią naprawdę, jak jest? 

RS: – Chciałbym, żeby tak było, ale wszyscy wiemy, że od marca zdrowie Polaków nie 

było pierwszym priorytetem rządzących, pierwszym priorytetem rządzących było utrzymanie 

władzy, wygranie wyborów prezydenckich i nad całym tym procesem to właśnie się unosi. 

Bo można było wprowadzić stan klęski żywiołowej, Konstytucja dokładnie to przewiduje, tylko 

to by oznaczało odsunięcie wyborów w czasie. I wszystkie, cała energia rządu była skierowana 

na wybory, najpierw kopertowe, potem zwykłe, a nie na walkę z pandemią. To jest chyba 

niepodważalne. 

PK: – Chcę zapytać o pandemię w wymiarze świata, bo bardzo ciekawego wywiadu 

udzielił papież Franciszek. Ciekaw jestem, jak pan się [nie zrozumiałem] tym słowom. 

Powiedział: Jeżeli powstanie szczepionka, to ona powinna być dziedzictwem całej ludzkości, 

a nie własnością jednej firmy albo grupy państw. 



[Ale jednak tak zwana „cała ludzkość” nie sfinansuje produkcji miliardów szczepionek]. 

RS: – No, papież Franciszek jest drogowskazem, także na tle tego, co się dzieje w 

Kościele, także w Polskim Kościele, a papież Franciszek trzyma fason prawdziwego 

chrześcijaństwa… to jest bardzo poważny etyczny problem… 

[Brak nowych stwierdzeń, same powtórzenia]. 

 

(Baner: Nie ma mocnych na Igę Świątek. Jest już w półfinałach French Open w singlu i w 

deblu). 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Przykro mi. 

- Wyjdziesz za mnie Winy? Wyjdziesz za mnie? Co się stało? Lou powiedział, żeby nie 

zwlekać. 

- Kocham cię. Tak. 

- Tak? Pamiętaj, że straciłem pracę i mam długi. 

- Pięknie. 

♣ 
2020-10-08 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4900 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Od soboty cała Polska w żółtej strefie – tak mówi premier, bo liczby mówią same za 

siebie: 

Polska – 4 280 zakażonych, 76 zgonów. 

 

AW: – Lekarze liczą respiratory i ostrzegają, że jak tak dalej pójdzie, to za dwa tygodnie 

sytuacja może wymknąć się spod kontroli. 

Katarzyna Górniak: – …Jak poważna robi się sytuacja, niech świadczą te słowa premiera: 

Mateusz Morawiecki, premier: – Strefa żółta jest rozszerzona na cały kraj. Jesteśmy dzisiaj 

krok przed brakiem, kilka kroków przed brakiem łóżek, respiratorów i będziemy czynić 

wszystko, żeby być o kilka kroków przed brakiem, czyli żeby dostępność łóżek była 

w odpowiedni sposób zapewniona. 

KG: – Od soboty maseczki będą obowiązywały w całym kraju. Ponadto w całym kraju 

mniej klientów wejdzie do restauracji (1 osoba na 4m2) i mniej publiczności (25% publiczności) 

w wydarzeniach kulturalnych i sportowych. Mniej gości (max, 75 gości) będzie też bawić się na 

imprezach okolicznościowych, ale nie od tego, a kolejnego weekendu. Rząd daje tu czas na 

zmianę planów. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Chcemy to vacatio legis na ten weekend, 

podkreślam, tylko utrzymać w zakresie imprez okolicznościowych. 

KG: – Żółte strefy w całym kraju nie oznaczają, że znikną strefy czerwone, znajdą się 

w nich 32powiaty i 6 miast na prawach powiatu. 

Marcin Jędrychowski, dyrektor szpitala uniwersyteckiego w Krakowie: – Zaczniemy 

podejmować działania, które będą wyprzedzać pandemię. Gdyby to ode mnie zależało, 

zastanawiałbym się nad tym, w której krakowskiej szkole należałoby już w tym momencie 

szykować potencjalne łóżka. 

KG: – …rząd szacuje, że podwojenie liczby chorych będzie zachodziło co 3 dni. 

Prognozowane zakażenia: 

02.10 – 2 292 | 07.10 – 3 003 | 08.10 – 4 280 | 11.10 – 8 560 | 14.10 – 17 120 | 

17.10 – 34 240 | 20.10 – 68 480 za dwa tygodnie! 

Konstanty Szułdżyński, doktor, kierownik centrum terapii pozaustrojowych, szpital 

uniwersytecki w Krakowie: – Ten gwałtowny przyrost powoduje, że my powinniśmy się 

przygotować na sytuację już nie na skalę obecną, ale na to, co się będzie działo za dwa tygodnie. 

Myślę, że za dwa tygodnie to będzie już absolutnie poza [nie zrozumiałem]. 

KG: – Dlatego rząd dziś ogłosił kolejne zmiany: 

Niedzielski, dalszy ciąg: – Więcej łóżek, więcej respiratorów [więcej lekarzy?!] 



KG: – A ponadto łatwiejsze testowanie i większa opieka lekarzy rodzinnych nad chorymi, 

kierowanie ich do izolacji i do izolatorium [nie rozumiem tych izolatoriów – czy tam nie będzie 

opieki lekarskiej, a co z wyżywieniem?] oraz nowe zadania dla szpitali trzeciego poziomu. 

Niedzielski, dalszy ciąg: – Zaczną się w całości specjalizować w Covidzie. [Czyli 

ograniczanie innego leczenia]. 

KG: – Są też i zadania dla nas wszystkich: 

[Nie cierpię tego dzielenia wypowiedzi]. 

Niedzielski, dalszy ciąg: – Maseczki jako prawdziwy hamulec bezpieczeństwa. 

…po weselach będziemy mieć pogrzeby… 

AW: – Kiedy dane są jak z koszmaru, warto zapytać o wypowiedzi z archiwum. Kiedy 

lekarze liczą respiratory, warto przypomnieć, czy mogli liczyć na rząd? Epidemia nie zaczęła się 

od wczoraj i nie od wczoraj zbiera żniwo. Czy wystarczająco głośne były ostrzeżenia 

i wystarczająco widoczny dobry przykład, o tym… [To nic nie da teraz, zresztą wcześniej 

dokładnie zapisywałem]. 

 

AW: – Literacki Nobel dla amerykańskiej poetki, Louise Glück: 

Mats Malm, stały sekretarz Akademii Szwedzkiej: – Literacką Nagrodę Nobla otrzymuje 

amerykańska poetka, Louise Glück, za jej niepowtarzalny poetycki głos, który swym surowym 

pięknem czyni ludzką egzystencję uniwersalną. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dzień dobry. Jestem na ciebie zła. 

- Dlaczego? 

- Za zakończenie. 

- Dlatego uchodzi za najbardziej znamienne w historii kina. 

- Ale ten wyraz twarzy Chaplina. 

- Pełen nadziei, strachu, wstydu i Bóg wie, czego jeszcze. Geniusz polega na tym, że to 

jego podświadoma autoryzacja. Chaplin zakochiwał się w młodych kobietach i stawał się ich 

mentorem. Bał się jednak, że będzie dla nich jedynie ulicznym artystą z Londynu. 

- Niesamowite. 

Bati odwrócił wzrok, gdyż Rubi była mu bliższa niż ktokolwiek. Rozumiał absurdalność 

sytuacji. Pokazał jej 67 filmów i codziennie jadał w jej knajpce, choć nie znosił tutejszej kuchni. 

♣ 
2020-10-09 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4745 

Tvn24bisL – Fakty – Anita Werner 

Na początek niedobra liczba: 

 

Polska – 4 739 zakażonych. 52 zgony. 

 

Każdy kolejny dzień to coraz więcej zakażonych i coraz większy problem – w szpitalach, 

na oddziałach czy covidowych łóżkach. Szpitale koordynacyjne mają teraz pomóc walczyć z 

wirusowym kryzysem. Jak? O tym: 

Katarzyna Górniak: – Cała Polska w strefie żółtej. Grudziądz także w czerwonej. 

KG: – W szpitalu, który ma zostać placówką covidową na Covid zachorowało ponad 

siedemdziesięcioro jego pracowników. 

Maciej Hoppe, dyrektor regionalnego szpitala specjalistycznego im. W. Biegańskiego 

w Grudziądzu: – Biorąc pod uwagę, że jest to mimo wszystko koło 5% populacji pracowników 

szpitala, my możemy mówić, że nie jest to sytuacja tragiczna. 

KG: – I w takiej oto jeszcze nie tragicznej sytuacji szpital staje się szpitalem 

koordynacyjnym, to nowy pomysł ministerstwa zdrowia na leczenie pacjentów z 

koronawirusem. 

MH, dalszy ciąg: – Przebudowujemy tutaj strukturę wewnętrzną, aby tych miejsc 

udostępnić więcej. 



KG: – Miejsc ma być więcej w całym kraju, z obecnych 9 tysięcy liczba łóżek dla 

zakażonych zwiększy się do 13,5 tysiąca, a 16 szpitali w kraju stanie się teraz szpitalami 

koordynacyjnymi: (Gdańsk, Szczecin, Grudziądz, Ostróda, Białystok, Poznań, Warszawa, Żary, 

Łódź, Puławy, Wrocław, Starachowice, Kędzierzyn-Koźle, Katowice, Kraków, Łańcut). 

KG: – Według lekarzy to cichy powrót zlikwidowanych szpitali jednoimiennych, ale 

z dodatkowymi obowiązkami. 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator oddziału zakaźnego, wojewódzki szpital 

specjalistyczny im. J. Gromkowskiego we Wrocławiu: – Nie ma takiej możliwości, żeby 

personel szpitala jeszcze dodatkowo koordynował. Nie przerzucać takich rzeczy na szpitale, bo 

szpitale ledwo dyszą, no. 

[Koordynacja taka jest rolą wojewody i jego służb, które tylko przerzucają sprawozdania. 

Również struktura Sanepid została wyłączona z koordynacji skierowań, znalazła się poza całym 

procesem walki z pandemią]. 

KG: – Minister zdrowia chce, aby szpitale koordynacyjne nie tylko leczyły pacjentów 

z Covidem, ale także zajmowały się logistyką. I choć minister obiecuje pomoc urzędników 

wojewódzkich: 

Alina Kucharzewska, rzecznik prasowy wojewody śląskiego: – Wojewódzki koordynator 

medyczny czy też dyrektor wydziału zarządzania kryzysowego. 

KG: – Szpitale protestują. Krakowski szpital uniwersytecki, to jedyne centrum urazowe w 

województwie, miejsce szkolenia studentów i leczenia setek wymagających specjalistycznej 

opieki chorych. Teraz ma zająć się tylko zakażonymi koronawirusem. 

Marcin Jędrychowski, dyrektor szpitala uniwersyteckiego w Krakowie, wypowiedź 

z wczoraj: – My po prostu musimy wszystko zrobić, żeby tak się nie stało. Szpitale są od 

leczenia, a nie od koordynowania. Przerzucanie tej odpowiedzialności na szpitale koordynujące 

jest tylko i wyłącznie, w mojej opinii, ucieczką od problemu. 

KG: – A problemów jest więcej. Obecnie zajętych jest 320 respiratorów, a wolnych 500, 

kolejne 500 jest w rezerwie. W rezerwie nie ma jednak lekarzy do ich obsługi. Dlatego 

ministerstwo wysyła do pracy ponad 500 rezydentów anestezjologii. Więcej pracy czeka też 

lekarzy rodzinnych, mają zajmować się dodatnimi pacjentami izolacji i kierować do izolatoriów 

tych w stanie dobrym. Bo kto nie musi, nie powinien tam jeszcze być. Katarzyna Górniak, 

Fakty. 

 

AW: – W szpitalu odwiedzin nie ma, ale poseł Czarnek w odwiedziny idzie. Drzwi dla 

wszystkich są zamknięte, ale poseł Czarnek te drzwi otwiera. W Lublinie na oddziale odwiedził 

swoją babcię i dwa dni po tym ogłosił, że ma koronawirusa. W szpitalu też mają 

koronawirusowy problem. 

Jakub Sobieniowski: – …komunikat na drzwiach nie pozostawia żadnych wątpliwości: 

Uwaga. Od dnia 5 marca 2020 r. całkowity zakaz odwiedzin w 1 wojskowym 

szpitalu klinicznym do odwołania 

JS: – Szpital jest zamknięty, nie ma odwiedzin, ale nie dla Przemysława Czarnka… 

JS: – …później się okazało, że w szpitalu są zakażeni prawie wszyscy pacjenci, duża część 

medyków, a reszta na kwarantannie. Zagrożenie jest olbrzymie. 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator oddziału zakaźnego, wojewódzki szpital 

specjalistyczny im. J. Gromkowskiego we Wrocławiu: – To jest skandaliczne postępowanie. 

Mam nadzieję, że jakiś prokurator, jakieś komisje na to zareagują. 

[…] 

 

AW: – Nauka zdalna czy stacjonarna? Trudne czasy, trudna decyzja. 

AW: – Były wielkie nerwy i walka do końca, ale finał debla jednak nie dla Igi Świątek. 

Razem z Nicole Polka w parze z Amerykanką Nicole Melichar przegrały z duetem Alexa 

Guarachi/Desirae Krawczyk 6:7 (5-7), 6:1, 4:6. 

Jutro Iga Świątek zagra w finale singla French Open. 

 



AW: – W Czechach stan wyjątkowy. Na Słowacji żołnierze pomagają w szpitalach. 

W Dojczlandzie jest obawa przed utratą kontroli nad epidemią. We Francji maksymalne alerty są 

w kolejnych miastach. Wirus trzyma Europie nóż na gardle. 

Anna Czerwińska: – Bez nowych ograniczeń w ciągu dwóch tygodni Czechom groziłby 

brak opieki medycznej – ostrzegł czeski minister zdrowia. Po godzinie 20-ej wszystkie puby 

i restauracje będą zamknięte. W ogóle nie można pójść do siłowni, na basen czy do ogrodu 

zoologicznego. 

Roman Prymula, minister zdrowia Czech: – Od poniedziałku nie będą działać teatry i kina. 

To dotyczy też sportu wyczynowego i amatorskiego. Wyjątek to imprezy narodowe, ale będą 

ograniczenia. 

AC: – ... od poniedziałku szkoły wyższe i średnie mają działać tylko w trybie on-line, 

dzieci ze starszych klas podstawówek przejdą na nauczanie hybrydowe, najmłodsi do szkół 

jeszcze chodzą. W kraju obowiązuje stan wyjątkowy, bo Czesi notują kolejne rekordy zakażeń, 

to już 5 394 nowych przypadków w ciągu doby. 

[W Polsce jutro będzie 5 300, ale stanu wyjątkowego nie ma]. 

AC: – Na Słowacji rząd zdecydował o wysłaniu do pomocy w szpitalach 1,5 tysiąca 

żołnierzy. 

Igor Matovič, premier Słowacji: – Mam nadzieję, że po weekendzie liczby będą coraz 

mniejsze. 

Dojczland – 4 516 nowych przypadków w ciągu doby, 

[Też mniej niż w Polsce]. 

AC: – Dojczlandzkie szpitale ostrzegają przed możliwymi brakami personelu 

medycznego. 

Lothar Wieler, szef instytutu Roberta Kocha: – Możliwe, że niedługo możemy mieć po 10 

tysięcy nowych przypadków dziennie. Wirus będzie się szerzył w sposób niekontrolowany. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: – Nie chcę, by Dojczland poszedł drogą swoich 

niektórych sąsiadów, którzy mają teraz do czynienia z drugą falą pandemii. 

AC: – Rekordowo dużo zakażeń też w Wielkiej Brytanii czy Holandii. W Madrycie doszło 

do sporu rządu z lokalnymi władzami w sprawie ograniczeń w stolicy. Rząd zdecydował więc o 

wprowadzeniu w regionie Madrytu stanu wyjątkowego. 

AC: – We Francji już ponad 18 tysięcy zakażeń dziennie. Szpitale w Paryżu weszły w tryb 

ratunkowy. Odwoływane są urlopy pracowników, odkładane mniej pilne operacje. 

Bruno Megarbane, szpital Lariboisier w Paryżu: – Od trzech tygodni jesteśmy świadkami 

stałego wzrostu liczby pacjentów przyjmowanych na intensywną terapię z powodu ciężkiego 

przebiegu Covid-19. 

AC: – W kolejnych miejscach wprowadzane są maksymalne alerty z zamkniętymi barami, 

basenami, siłowniami i odwoływanymi targami. 

AC: – Z Waszyngtonu lekarz amerykańskiego prezydenta informuje, że Donald Trump 

zakończył już leczenie na Covid-19. W całych Stanach Zjednoczonych notuje się dziennie po 

ponad 40 tysięcy dziennie nowych przypadków. A według światowej organizacji zdrowia padł 

kolejny rekord: 

Cały świat: 338 779 nowych przypadków w ciągu doby. Anna Czerwińska, Fakty. 

AW: – Nauka zdalna czy stacjonarna? Jutro premier ma ogłosić nowe decyzje, ale 

ostrzeżenia są już dziś. Mało kto wyobraża sobie całkowity powrót do domów. Dyrektorzy 

w razie problemów chcą móc szybciej podejmować decyzje… 

Funkcjonowanie przedszkoli, szkół i placówek oświatowych: 

Stan na 9 października 

Tryb zdalny: 208 placówek – 0,43% 

Tryb mieszany: 811 placówek – 1,67% 

Tryb stacjonarny: 47 465 placówek – 97,8% 

 

AW: – Światowy program żywnościowy laureatem Pokojowej Nagrody Nobla… 

Berit Reiss-Andersen, przewodnicząca Norweskiego Komitetu Noblowskiego: – Pokojową 

Nagrodę Nobla otrzymuje Światowy Program Żywności, za swoją pracę na rzecz walki z 

głodem i za wkład na rzecz pokoju w rejonach objętych konfliktami. 



 

AW: – Niesamowita operacja i jej niesamowity efekt. Takie historie naprawdę dodają 

skrzydeł. Asia miała potwornie krzywy kręgosłup, który niebezpiecznie uciskał jej na płuca. 

Minęły trzy lata i minęło wszystko, co złe. 

Marek Nowicki: – …ma wyprostowany kręgosłup…  

Anna Kowalewska, matka Asi: – Dzięki tym prętom Asia uniknęła licznych operacji. 

Przez te trzy lata musiałaby przejść sześć. Do końca leczenia musiałaby przejść ich ponad 

dwadzieścia. 

MN: – Teraz na szczęście takich operacji w Polsce jest więcej… już niedługo tego typu 

implanty będą elastyczne, czyli będą się wyginać razem z kręgosłupem pacjenta. Bo rosną 

z pacjentem już te obecne wszczepione, tak jak ten Asi. Wystarczy do tego pilot. 

Paweł Grabala, doktor, ortopeda: – W tym wypadku po zastosowaniu prętów 

magnetycznych, niwelujemy ilość operacji, bo wydłużanie tych prętów dokonujemy 

przezskórnie, bez znieczulenia, bez operacji. Dziecko przyjeżdża do szpitala, jest to zabieg, 

który trwa mniej więcej dwie, może trzy minuty i może dziecko wrócić spokojnie do domu. 

[Ogromne brawa!] 

 

AW: – Szybcy i wściekli na polskich drogach. Patrząc na liczby zabranych praw jazdy, 

sporo ich jest… 

 

AW: – Wygaszanie huty w Nowej Hucie. Wielki piec idzie na złom, pytanie jeszcze: 

dokąd pójdą ludzie, jak nie będzie pieca ani pracy… 

Renata Kijowska: – …to dotknie około 650 osób… Huta Lenina – Komuniści, by ukarać 

inteligencki Kraków, na żyznych wsiach postanowili zbudować robotnicze, idealne miasto 

socjalistyczne, lojalne wobec władzy… Huta Sędzimira wciąż będzie wytwarzała blachy do 

produkcji samochodów czy sprzętu AGD… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Robi wrażenie. Co? Ludzie mają mnie za szurniętą ekolożkę. Ale kiedy biorę się do 

roboty, mówią: Matko naturo, ale z ciebie świnia. Te katastrofy, to grunt pod nowe pokolenia. 

Rośliny rosną. Większe zwierzęta jedzą mniejsze. Na szczycie łańcucha pokarmowego stoją 

ludzie. Byli w porządku, póki nie pojawiło się to egoistyczne pokolenie – babyboomer – 

rozpieszczone matołki. Myśleli, że całe życie będą robić to, czego dusza zapragnie. Kiedyś 

mężczyźni szli na wojnę. Samcza agresja daje stadu siłę. A ci powiedzieli: nie podoba mi się ta 

wojna. Zostaję w domu. Kiedy kobiety miały rodzić dzieci, powiedziały: najpierw kariery. 

Obsesyjnie gromadzili pieniądze i niepotrzebne rzeczy. Co ich obchodziły nadwątlone zasoby, 

zatruta woda, dziura w niebie. Ale teraz ich mam. Bo teraz się starzeją i to im się niepodoba. 

Mówią: co mi tak wisi? Wycinają sobie kawał pośladka i wstawiają w twarz – to nienaturalne. 

Mówią: nie chcemy być starzy, chcemy być młodzi. Zawsze. Wiecie, co im powiem? Wiecie? 

Walcie się! 

♣ 
2020-10-10 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4745 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Wielka radość i wielka Iga Świątek – wygrała tenisowy turniej Rolamd Garros i przeszła 

do historii. Polska flaga powiewała z dumą, polski hymn wycisnął łzy, a Iga błyszczała i podczas 

meczu, i po nim. I dokładnie było to widać na antenie TVN… 6:4   6:1 

Iga Świątek: – Ja na razie nie wiem, co się dzieje, to mnie wszystko przerasta. Lepiej jak 

byś mnie zapytała jutro. To, co się dzieje w mojej głowie, to jest istne szaleństwo. 

Reporter: – Wygrałaś pierwszego seta. W drugim secie twoja koleżanka, rywalka, zeszła 

na przerwę medyczną. Co wtedy czułaś? 

Iga Świątek: – Dla mnie to była dosyć ciekawa sytuacja. Dopiero jak zobaczyłam, że 

publiczność zaczęła się bawić i klaskać, ja stwierdziłam, że w sumie mam do nich nie dołączyć? 



Czułam wdzięczność. Do końca nie wiem, za co. Po prostu chciałam się cieszyć tym, że jestem 

na tym korcie, bo to jest najpiękniejszy czas mojego życia, 

Reporter: – Co byś powiedziała, jakby ktoś dwa tygodnie temu powiedział ci: Ej 

dziewczyno, wygrasz ten turniej. Co byś wtedy pomyślała na starcie przed pierwszą rundą? 

Iga Świątek: – Ja bym powiedziała, że to jest nielogiczne. Przed turniejem zobaczyłam, że 

mam fatalne rozpoznanie, że w pierwszej rundzie gram z rozstawioną. Nigdy bym się tego nie 

spodziewała, że to tak się zakończy. 

Reporter: – Masz pojęcie, co teraz może się dziać w Polsce? Jakie są reakcje? 

Iga Świątek: – Nie mam pojęcia tak naprawdę. Moi najbliżsi, mój tata i moja siostra, 

którzy przylecieli dzisiaj do mnie do Paryża, troszkę zdawali mi relacje. Ale tak naprawdę nie 

wiem, to może dopiero dotrze, jak wrócę do domu. 

 

AW: – Izolacja zamiast plaży, czyli wakacje z wirusem… 

 

AW: – Cała Polska żółtą strefą – tak jest od dziś. Maseczki na ulicach obowiązkowo, także 

na ulicach czujność obowiązkowa wszędzie. W sklepach wrócą godziny dla seniorów. Do 

szpitali pojadą dodatkowe respiratory, do depensów dodatkowe miliony. [dépens – koszty, 

kosztami postępowania, wydatków, wydatki, cenę], zmian w szkołach nie będzie. Dziś jest: 

 

Polska – 5 300 zakażonych. 53 zgony. 

 

Katarzyna Górniak: – …Wśród tych, którzy wyszli dzisiaj z domu było jak najmniej 

seniorów. To na ich ochronie chce się teraz skupić rząd. Dlatego wracają godziny dla seniorów 

[10:00 do 12:00 w aptekach, sklepach od czwartku nadchodzącego tygodnia]. Co czwarty 80+ 

umiera na Covid. (23,2% zgonów). Większość pacjentów, którzy potrzebują respiratora, to 

osoby 60+. (60+ 79%. <60 21%). 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Wydałem decyzję agencji rezerw materiałowych 

dotyczącą wydania kolejnych 300 respiratorów do szpitali. 

KG: – 38 milionów złotych dostaną Domy Pomocy Społecznej, gdzie mieszkają 

najbardziej zagrożeni seniorzy. 

[Mamy w Polsce 800 DPS-ów, więc na jeden przypadnie 47 500 złotych [niewiele]. 

KG: – W tym miesiącu do Polski trafi też 20 tysięcy dawek Remdesiviru – leku dla 

najciężej chorych. 

Radosław Owczuk, profesor, doktor habilitowany, konsultant krajowy w dziedzinie 

anestezjologii i intensywnej terapii: – Jesteśmy kilka kroków przed bardzo trudną sytuacją i tak 

naprawdę to w naszych rękach jest to, czy my ten marsz w tym bardzo niebezpiecznym kierunku 

zwolnimy. 

KG: – Nie zwolnią za to szkoły – zmian w ich funkcjonowaniu nie będzie. Uczniowie 

w trybie normalnym uczą się w 98% szkół (48 tysięcy placówek]… bezobjawowy może być 

zdrowy rozsądek. Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

AW: – Sam środek czerwonej strefy – Szydłowiec to teraz tykająca wirusowa bomba, 

jedna z prawie 40 takich w Polsce. Jak działa taki lokalny lockdown [nie mogę nadążyć z 

akceptacją kolejnych słów angielskich w języku polskim] i czy wszyscy się do niego stosują? 

O tym: 

Jacek Tacik: – Za tymi drzwiami zakładu pielęgnacyjno-opiekuńczego w Szydłowcu 

ognisko koronawirusa i bezwzględny zakaz wstępu. 9 pensjonariuszy i 14 pracowników 

zakażonych. Codziennie w powiecie przybywa od kilku do kilkunastu zakażonych. Czerwona 

strefa, a jest ich w Polsce 38 oznacza de facto niemal całkowity lockdown [zakaz wyjścia], 

zakaz organizacji kongresów i wydarzeń kulturalnych, zamknięte dyskoteki, parki rekreacyjne 

i wesołe miasteczka, restauracje czynne do 22:00, 1 osoba na 4m2, kina – do 25% miejsc, odstęp 

1,5m. Obowiązkowe maseczki. 

Za niestosowanie się do obostrzeń policja każe mandatami. Mieszkańcy Szydłowca 

wprawdzie noszą maseczki, ale koronawirusem się nie przejmują. Czerwona strefa to koszmar 

dla właścicieli sal weselnych… 



 

AW: – Szczyt głupoty od którego ręce opadają. Leżeć z koronawirusem na OIOM-ie 

i uważać, że wirusa nie ma. Liczby chorych i zmarłych to nie fikcja, to fakty, a lekarze, którzy 

ostrzegają, to nie fanatycy, to fachowcy, wiedzą, co mówią i oby wszyscy, co słuchają, 

wiedzieli, że to ważne. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Zlekceważyli obowiązek noszenia maseczek i zachowania 

dystansu. Wyszli na ulice kilku polskich miast, nie wierzą w pandemię, protestują przeciwko 

ograniczeniom… W Gdańsku, Białymstoku i Wrocławiu zgromadzenia zostały szybko 

rozwiązane. Zgromadzenia nie były liczne, ale jednak się odbyły, bo nie robią na nich wrażenia: 

Koronawirus na świecie: 

Liczba zakażeń: 36 616 555. Liczba zgonów: 1 063 429. 

KKZ: – …zachorowali nawet sami antykowidowcy i walczą o życie… antykowidowcy 

protestują też na całym świecie. 

[Właśnie. Jest reportaż i jest reportaż. Zgromadzenia antykowidowców są dobrym 

przykładem. Tu wypowiedzi poszczególnych uczestników są nieistotne, natomiast ważna jest 

relacja całościowa reportera. Natomiast gdy na wiecu przemawiał kandydat na prezydenta, 

ważne było wysłuchanie całego przemówienia kandydata, by wyborca mógł sobie wyrobić 

własny pogląd. Błędem redakcji telewizyjnej było omawianie przemówienia przez samego 

reportera, który miał własny stosunek do przemawiającego i nie pomagało wtrącenie kilku 

urywków przemówienia do wtórnej relacji reportera, który najczęściej relacjonował już ze studia 

po kilku godzinach od wydarzenia]. 

 

AW: – Zawieszenie broni w Górnym Karabachu… 

 

AW: – Jak boli głowa, to bierze się tabletkę, a co zrobić, jak boli życie? Psychoterapeuci 

przypominają: dziś dzień zdrowia psychicznego i warto także o to zdrowie dbać. W środku 

epidemii, bojąc się o to, żeby nie zachorować i nie stracić pracy, to może być trudne, ale warto 

spróbować. 

Renata Kijowska: – …wirus testuje nas fizycznie i psychicznie… teraz oddziały szpitalne 

znów są przepełnione. 

Barbara Rembek, doktor habilitowany, konsultant krajowy w dziedzinie psychiatrii dzieci i 

młodzieży: – Teraz szczyt się pojawił na początku września, a zwykle taki szczyt był w okresie 

listopada. 

RK: – …zostają w domach nie leczą się. 

Agnieszka Wierzbicka-Fijołek, rezydentka oddziału psychiatrii dzieci, wojewódzki 

specjalistyczny szpital dziecięcy im. św. Ludwika w Krakowie: – Dzieci bardzo się boją o 

rodziców i dziadków. A dzieci, które przebywają w naszym oddziale stacjonarnym, bardzo 

tęsknią za swoimi rodzinami i ze względu na to, że aktualnie nie mogą być odwiedzane. 

RK: – Światowy dzień zdrowia psychicznego to nie święto, ale jednak okazja, by 

i w kryzysie szukać czegoś pozytywnego… 

 

Tvn24bis – 7 DNI – UNIA – Maciej Sokołowski 

Dziś porozmawiamy z unijną Komisarz do spraw wewnętrznych, Ylva Johansson, ale to za 

chwilę. Wcześniej przegląd wydarzeń w skrócie: 

• Komisja Europejska podpisała porozumienie na zakup 400 milionów dawek 

szczepionki przeciw Covid-19. Umowa zawarta z holenderską firmą 

farmaceutyczną Janssen ma pozwolić jej na dodatkowe inwestycje i przyspieszenie 

prac. Gdy szczepionka powstanie, a badania dowiodą, że jest bezpieczna i 

skuteczna, umowa umożliwi państwom Unii zakup szczepionki dla 200 milionów 

osób, a potem kupienie kolejnych 200 milionów dawek. Jeszcze nie wiadomo, 

kiedy szczepionki będą dostępne. 

• Poznaliśmy nominowanych do nagrody Sacharowa [Andriej Dmitrijewicz Sacharow 
– rosyjski fizyk jądrowy, twórca m.in. teorii indukowanej grawitacji, działacz polityczny, 
laureat Pokojowej Nagrody Nobla. Członek Akademii Nauk ZSRR, deputowany na I 

Kongres Deputowanych Ludowych ZSRR. Wikipedia], wyróżnienia Parlamentu 



Europejskiego dla walczących o prawa człowieka na świecie. Wśród 

nominowanych są przedstawiciele opozycji demokratycznej na Białorusi, działacze 

ekologiczni z Hondurasu, arcybiskup z Mosulu oraz polscy aktywiści LGBT, 

założyciele strony atlas nienawiści. Ogłoszenie laureatów 22 października. 

• W Brukseli odbył się szczyt Unia – Ukraina z osobistym udziałem prezydenta, 

[Wołodymyra] Zełenskiego. Liderzy Unii podkreślili postępy uraińskich reform, 

ale zaznaczają, że trzeba przyspieszyć działania zwłaszcza w obszarze 

praworządności i walki z korupcją. By złagodzić skutki pandemii Unia przyznała 

Ukrainie pakiet wsparcia o wartości 195 milionów euro. Podczas szczytu 

podpisano trzy umowy na sumę 60 milionów euro: w zakresie wsparcia 

społeczeństwa obywatelskiego, przeciwdziałaniu wojnie hybrydowej oraz 

wdrażaniu pakietu klimatycznego. 

• Małejs McGines [Mairead McGUINNESS] zostanie nową Komisarz do spraw 

usług finansowych i rynków kapitałowych. Kandydatura dotychczasowej 

wiceszefowej parlamentu została zaakceptowana przez europosłów zdecydowaną 

większością głosów. McGuinness zastąpi irlandzkiego Komisarza, Phil’a Hogan’a, 

który zrezygnował, gdy wyszło na jaw, że nie przestrzega krajowych obostrzeń 

związanych z koronawirusem. 

• Parlament Europejski zagłosował za zwiększeniem unijnego celu emisji do roku 

2030. Europosłowie chcą redukcji CO2 o 60%. To nawet więcej niż zaproponowała 

Komisja, która mówiła o redukcji o 55%. Teraz do tego celu trzeba jeszcze 

przekonać unijne państwa. Stąd te ambitne liczby należy traktować jak zawieszoną 

poprzeczkę przed początkiem negocjacji, które mogą być bardzo trudne. 

Znany w Polsce wiceszef Komisji Frans Timmermans mówi, czy łatwo będzie osiągnąć 

unijne cele klimatyczne? Oto jego odpowiedź, która jest też naszym cytatem tygodnia: 

Frans Timmermans, wiceprzewodniczący wykonawczy Komisji Europejskiej 

„To będzie cholernie ciężkie. Trudno to zrobić. Będziemy wymagać poświęceń od 

wszystkich. Przemysł, obywatele, transport i tak dalej. To jest ciężka praca. Ale 

możemy to zrobić i im wcześniej zaczniemy, tym mniejsze będą koszty”. 

MS: – Te słowa dotyczą ambitnych planów emisji dwutlenku węgla, ale Unia postawiła 

przed sobą też inne cele związane z ochroną klimatu. Na przykład ten dotyczący stopnia 

odzyskiwania plastiku. Unijny Trybunał Obrachunkowy opublikował w tym tygodniu raport, 

z którego wynika, że może nie udać się osiągnąć tego celu. Rozmawiałem z jednym z autorów 

tego sprawozdania: 

MS: – 32 kilogramy – tyle opakowań z plastiku wytwarza się w Unii rocznie przy 

przeliczeniu na jednego mieszkańca. Wystarczy sprawdzić w swojej lodówce. 32 kilogramy 

butelek, słoiczkach po jogurtach, serkach albo opakowań po jedzeniu zamawianym na wynos. 

Audytorzy z Unijnego Trybunału Obrachunkowego alarmują, że z powodu pandemii jeszcze 

częściej sięgamy po jednorazowe opakowania i przedmioty zawierające plastik. 

Nicholas Edwards, audytor Europejskiego Trybunału Obrachunkowego: – Z jednej strony 

jest więcej zużywanego plastiku, maseczki, rękawiczki. Zwiększyło się też zużycie 

jednorazowych opakowań, plastikowych butelek, kubeczków. Z drugiej strony w czasie 

lokdaunu wszystkie obszary przemysłu miały przestoje, także firmy zajmujące się recyklingiem. 

MS: – A to, na co trzeba zwrócić uwagę, ile kilogramów plastiku zużywamy na co dzień, 

bo pandemia pokazała, jak trudno z niego zrezygnować, ale to co dzieje się z nimi po użyciu. 

Czy staje się zanieczyszczeniem, szkodliwym dla przyrody i dla naszego zdrowia? Czy jest 

odzyskiwany do ponownego użycia? W tym zakresie Unia wyznaczyła sobie jasny cel: do roku 

2025 – 50% plastiku ma być przetwarzana ponownie, ale ponieważ według unijnego raportu 

realizacja tego celu jest coraz mniej prawdopodobna, konieczne byłyby też inne działania: 

NE, dalszy ciąg: – W tym momencie opakowania projektowane są tak, by były jak 

najlżejsze. To nie zawsze sprawia, że są łatwe do recyklingu. Unia musi zmienić zasady 

dotyczące projektowania opakowań. 

MS: – Według ekspertów każdego roku do oceanów trafia niemal 13 ton tworzyw 

sztucznych. W Europie co drugi znajdowany na plaży śmieć, to jednorazowe opakowanie. 



MS: – W tym tygodniu moją uwagę zwróciła statystyka, która pojawia się we 

wspomnianym raporcie: 



Statystyka tygodnia 

Plastikowe odpady 

Źródło: Europejski Trybunał Obrachunkowy 

Artykuły gospodarstwa domowego i sport: 4% 

Budownictwo: 6% 

Elektronika: 6% 

Motoryzacja: 5% 

Rolnictwo: 5% 

Inne: 13% 

Opakowania: 61%. 

MS: – Mówimy o raporcie Trybunału Obrachunkowego, to wyjaśnijmy może, co to 

w ogóle jest? Czas na słowniczek brukselski: 

Europejski Trybunał Obrachunkowy 

Siedziba: Luksemburg 

Funkcja: 

- kontrola wydawania środków unijnych 

- kontrola wszystkich instytucji i organizacji, które dysponują funduszami UE 

Skład: 27 audytorów, po jednym z każdego kraju Unii 

MS: – Ostatnim polskim audytorem był Janusz Wojciechowski, po tym, że został 

Komisarzem, polski rząd nie wskazał nikogo w jego miejsce, więc fotel dla Polaka czeka pusty. 

MS: – Kilka tygodni temu mówiliśmy o nowych propozycjach Komisji w sprawie 

migracji, w tym tygodniu powiemy o tym więcej, bo dyskutowali o tym unijni ministrowie. 

Dojczlandzki minister spraw wewnętrznych przedstawił harmonogram prac nad nowym 

pakietem imigracyjnym. Dojczland chce osiągnąć porozumienie bardzo szybko jeszcze w czasie 

swojej prezydencji w Radzie, o czym: 

Horst Seehofer, minister spraw wewnętrznych Dojczlandu: – Planujemy na początku 

grudnia na Radzie ministrów spraw wewnętrznych osiągnąć porozumienie polityczne co do 

najważniejszych punktów propozycji Komisji. 

MS: – Nowy pakt imigracyjny przedstawiony przez Komisję Europejską zakłada, że 

w przypadku dużego napływu imigrantów do Europy wszystkie unijne rządy będą zobowiązane 

pomóc, co nie oznacza od razu obowiązku transportu imigrantów do każdego kraju. Komisja 

proponuje alternatywne możliwości okazywania solidarności, jaką ma być tak zwane 

sponsorowanie powrotów i pomoc w odesłaniu do kraju pochodzenia. 

MS: – Dojczlandzka prezydencja dodaje, że będzie chciała uniknąć głosowania w tej 

sprawie, ale jeśli nie będzie jednomyślności, to kwestią imigracji będą musieli zająć się szefowie 

państw na unijnym szczycie. 

[Wywiad z Ylva Johanson, Komisarzem do spraw wewnętrznych, o imigrantach 

pominąłem, gdyż był zbyt hipotetyczny]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Nie wiem, co się stało, Ginne. Zacząłem widzieć na czerwono i nie mogłem się 

powstrzymać. Postawiłaś mnie pod ścianą, jak zwykle. Nie znoszę być takim. Przepraszam. 

Wybaczysz mi? No, co?! 

- Obiecałaś, że jeśli to się powtórzy. Obiecałaś. 

- To za cały miniony tydzień. Dorzuciłam pięć dych. 

- Nie mogę ich przyjąć. 

- A ja nie mogę więcej oglądać cię w takim stanie. Trzymaj się i zadbaj o córkę. 

- Współpracujemy z Kansas. Zostań się u nas, a w ciągu tygodnia znajdę wam miejsce w 

Wichita. 

- Nie. Każdy damski bokser wie, gdzie jest to schronisko. 

- Macie, dokąd pójść? 

- Nie rozumiesz, jak się martwię? Może pojechały na zakupy. 

- Niech ktoś, do cholery, powie prawdę. Wtedy szybko ją znajdziemy. 

♣ 



2020-10-11 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4745 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Iga Świątek z Raszyna pod Warszawą… 

Jest pierwszą Polką w historii, która wygrała wielkiego szlema… 

Wygrała jeden z czterech najważniejszych turniejów… 

 

Polska – 4 178 nowych zakażeń. 32 zgony. 

 

AW: – Jesteśmy na krańcu naszej wytrzymałości – słychać od lekarzy. A w szpitalach 

widać kolejne zajęte covidowe łóżka. Czy system daje radę, sprawdzał: 

Jacek Tacik: – …pacjent zajął jedno z 23 łóżek przeznaczonych dla zakażonych 

koronawirusem. Zdaniem lekarzy – to tylko kwestia czasu i to krótkiego, aż wszystkie zostaną 

zajęte. W samej Wielkopolsce ministerstwo zdrowia potwierdziło  dzisiaj 380 przypadków 

zakażenia… 

Julia Piątek, lekarz szpitalnego oddziału ratunkowego: – Jesteśmy na krańcu naszej 

wytrzymałości. Nie mamy dodatkowej żadnej strategii walki z pandemią. Mamy braki kadrowe, 

bo część naszych lekarzy, naszych pielęgniarek, naszych ratowników musi iść na kwarantannę. 

JT: – Z tym problemem muszą cały czas się mierzyć Domy Pomocy Społecznej. Tu 

w Biskupicach 20 pensjonariuszy i 9 pielęgniarek ma wynik pozytywny. Brakuje rąk do pracy. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Przyszedł czas zredefiniowania strategii walki 

pandemii na jesień. Głównym wyzwaniem, które nas czeka na jesień, jest eskalacja. 

[Ale odkrywcze! Minister jest ostatnim Polakiem, który doszedł do takiego wniosku]. 

JT: – …38 powiatów znalazło się w strefie czerwonej… [które?] 

JT: – Tu w szpitalu w Ostrowie Wielkopolskim na koniec pierwszego dnia działania 

oddziału zakaźnego z 23 wolnych łóżek zostało dziewięć. Dla Faktów Jacek Tacik. 

 

AW: – Arcybiskup katowicki, Wiktor Skwor, z koronawirusem. W Beskidzie Żywieckim 

tylko w jednej parafii jest trzech księży [zakażonych]. W klasztorze na Jasnej Górze 25 

zakonników [zakażonych]. Gdzieniegdzie na mszach słychać było apel o przestrzeganie 

sanitarnych zasad. Pytanie: Czy wszyscy nie tylko słuchali, ale i słyszeli. 

Paweł Szot: – Co piąty mieszkaniec Rajczy w Beskidzie Żywieckim jest objęty nadzorem 

epidemiologicznym. Powód? Jeszcze we wrześniu trzech księży z tutejszej parafii uległo 

zakażeniu kornawirusem, wciąż są w izolacji. Msze święte odprawiają przyjezdni kapłani… 

Z powodu koronawirusa zmarł proboszcz parafii w Konopiskach… Wspólne zdjęcie Księży 

Biskupów podczas 387. Zebrania Plenarnego KEP w @ArchLodz – wszyscy bez maseczek! 

[Podobno zdjęto tylko do fotografii…] Mimo drugiej fali pandemii nie wprowadzono nowych 

środków ostrożności. W świątyniach trzeba zasłaniać nos i usta. W strefach czerwonych liczbę 

wiernych [na mszach] ograniczono o połowę. 

[Dokładnie: 50% obłożenia budynku (kościoła) – obłożenie też nie najlepiej brzmi]. 

 

AW: – Potężny wybuch i dom zmienia się w gruz… 

 

AW: – Znów gorąco na Białorusi – po tym, jak Aleksandr Łukaszenka wyrzucił z kraju 

polskich dyplomatów, a w areszcie KGB pojawił się z wizytą u opozycjonistów, dziś OMON 

wyszedł na pierwszy plan i znów rozprawił się z tłumem… 

Monika Krajewska: – Granaty hukowe, armatki wodne, pałowanie i masowe aresztowania 

– w ten sposób OMON próbował rozpędzić kolejny niedzielny protest, ale Białorusini się nie 

przestraszyli. Na ulicach Mińska dwa miesiące po wyborach wciąż widać tłumy. W Mińsku od 

rana pojawiały się kolumny ze sprzętem wojskowym. Na żądanie władz obniżono też prędkość 

Internetu. Sam Łukaszenka wczoraj wieczorem pojawił się w areszcie KGB, w którym od wielu 

tygodni trzyma opozycjonistów i członków rady koordynacyjnej. Rozmawiał z nimi przez 4,5 

godziny, między innymi o zmianach w konstytucji. Pozwolono także na pierwszą rozmowę 

telefoniczną między Swietłaną Ciechanouską a jej mężem, który w areszcie przebywa od 4 

miesięcy… 



 

AW: – Rakieta potwór i nowe uzbrojenie – Kim Dzong Un przypomina światu, że nie 

przestał się zbroić. Na paradzie z okazji rocznicy powstania partii pracy Korei można było 

zobaczyć między innymi międzykontynentalne rakiety balistyczne. Rakieta, która jechała na 

wyrzutni, może być jedną z największych na świecie… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Nie chcesz iść do mojego pokoju? 

- Nie. Moi współlokatorzy już się wyprowadzili. Drzwi są zamknięte na klucz. 

- To tylko pożegnalny seks bez zobowiązań. 

- Właśnie. Rzecz w tym, że nigdy nie uprawialiśmy seksu powitalnego. 

- Nie chcesz tego zrobić? 

- Nie, nie, nie, Skąd? Stanowczo chcę. Po prostu to mój pierwszy raz. I w ogóle. Ale 

pierwszy od pierwszego razu, co by znaczyło, że to mój drugi raz. Nie chcę kiepsko wypaść. 

Jeśli nie będzie mi szło. 

- Gim. To nie coś, co podnieca dziewczyny. Lubimy pewnych siebie facetów. 

- Jestem pewny siebie. Tak, że mucha nie siada. 

- Rozbierzmy się. 

- Dobra. 

♣ 
2020-10-12 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4798 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Politycy PiS nie wykluczają już, że rozwój epidemii może oznaczać konieczność 

wprowadzenia stanu klęski żywiołowej. To prowadziłoby do kolejnych ograniczeń, ale 

przestrzeganie tych już teraz obowiązujących, nie dla wszystkich jest oczywiste. A według 

lekarzy tylko to może nas uratować przed katastrofą służby zdrowia. 

[W maju stan klęski żywiołowej byłby powodem odłożenia na później wyborów 

prezydenckich, które trzeba było przeprowadzić jak najszybciej i za wszelką cenę. Rzeczywiście 

dziś Duda już nie wygrałby wyborów]. 

 

Polska – 4 394 zakażonych. 35 zgonów. 

 

Krzysztof Skórzyński: – Gdy rodził się pomysł, by stawiać takie prowizoryczne szpitale, 

uznano to za działanie na wszelki wypadek – a nuż się przyda. Dziś sale dla chorych są tu 

potrzebne natychmiast. 

Szpital modułowy – Bolesławiec. Liczba łóżek: 65. Covidowych: 31. 

Data oddania do użytku: koniec października. 

KS: – Te moduły kupione w Dojczlandzie pozwalają na ustawienie szpitala w szczerym 

polu błyskawicznie, w dwa miesiące. 

[To hurra-optymizm. Szpital musi być wybudowany jak najbliżej działającego szpitala, bo 

potrzebne są dodatkowe funkcje szpitalne: laboratoria, magazyny, personel medyczny, czyli nie 

w szczerym polu. Szpital wymaga prądu, wody, kanalizacji, ogrzewania, dojazdu – a tego w 

szczerym polu niema]. 

KS: – To już Ostrów Wielkopolski, gdzie szpital też szykuje dodatkowe łóżka… 

Apel naukowców: 

„Sytuacja zaczyna wymykać się spod kontroli”. 

„(…)jeśli w tej chwili powszechnie i solidarnie nie zmienimy naszego 

lekceważącego postępowania, to za miesiąc spotka nas tragedia całkowicie 

zablokowanego systemu opieki zdrowotnej”. 

[…] 

PK: – Koronawirus był przyczyną śmierci dwojga nauczycieli… 

Dariusz Prosiecki: – …Związek Nauczycielstwa Polskiego apeluje do premiera i ministra 

edukacji, by to dyrektorzy szkół mogli sami i szybko decydować o przejściu na nauczanie 



zdalne. Teraz muszą pytać o zgodę Sanepid. Związkowcy chcą też, by nauczyciele mieli też 

szybki dostęp do testów wykrywających wirusa. I w końcu pojawia się apel o znaczne 

zmniejszenie liczby uczniów w szkołach. Na razie dyrektorzy szkół, realizując wytyczne 

ministerstwa edukacji, ustalają, kiedy i gdzie uczniowie i nauczyciele mają nosić maseczki, jak 

ma wyglądać kontakt między dziećmi na przerwach. Na razie rząd nie zapowiada zmian 

w sposobie nauczania w polskich szkołach. 

PK: – Gdybyśmy w Polsce mówili o tylko siedmiu zakażonych w weekend, to byłaby to 

dobra wiadomość, ale ta dotyczy najmniejszego państwa świata – Watykanu. Zakażeni są 

członkowie gwardii watykańskiej i także tam wprowadzono już surowe ograniczenia. Niemal 

cała Europa znów boi się lockdown’u. 

Katarzyna Sławińska: –  

Liczba zakażonych na 100 tysięcy mieszkańców w ciągu ostatnich 14 dni: 

Czechy: 493,1 | Belgia: 402,5 | Holandia: 364,2 | Hiszpania: 308,1 | 

Czechy – tylko w piątek zanotowano: 8 617 zakażonych. 

Italia – w ciągu doby: 5 456 zakażonych. 

Francja – w sobotę: 26 896 zakażonych. 

 

PK: – Witajcie w epoce Igi Świątek! 

 

PK: – Presja ma sens – tak mówią rolnicy, którzy zapowiadali wielkie protesty przeciw 

ustawie o ochronie zwierząt, a mówią tak po tym, jak premier poinformował o zmianach 

w projekcie, który wcześniej prezentował PiS i był jedną z przyczyn sporów w koalicji. Jest też 

możliwe, że ustawa trafi do kosza… 

 
Liczba zachorowań i zgonów w województwach  
od 4 marca 2020 roku do 13 października 2020 roku: 
 
dolnośląskie – liczba zachorowań: 7 373 liczba zgonów: 199 
kujawsko-pomorskie – liczba zachorowań: 5 791 liczba zgonów: 101 
lubelskie – liczba zachorowań: 5 003 liczba zgonów: 81 
lubuskie – liczba zachorowań: 1 794 liczba zgonów: 22 
łódzkie – liczba zachorowań: 9 851 liczba zgonów: 306 
małopolskie – liczba zachorowań: 17 276 liczba zgonów: 251 
mazowieckie – liczba zachorowań: 18 237 liczba zgonów: 496 
opolskie – liczba zachorowań: 3 550 liczba zgonów: 105 
podkarpackie – liczba zachorowań: 6 923 liczba zgonów: 192 
podlaskie – liczba zachorowań: 3 443 liczba zgonów: 65 
pomorskie – liczba zachorowań: 8 415 liczba zgonów: 131 
śląskie – liczba zachorowań: 26 250 liczba zgonów: 619 
świętokrzyskie – liczba zachorowań: 3 786 liczba zgonów: 76 
warmińsko-mazurskie – liczba zachorowań: 2 719 liczba zgonów: 37 
wielkopolskie – liczba zachorowań: 11 646 liczba zgonów: 379 
zachodniopomorskie – liczba zachorowań: 3 221 liczba zgonów: 41 

źródło: ministerstwo zdrowia 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dokładka cukru. 

- Wimont! Jeszcze raz przyłapię cię na paleniu, to nigdy nie znajdą ciała. Poczęstuj się. 

- Jako że rok dobiega końca, chciałbym podzielić się osiągnięciami, z których jestem 

dumny. Po pierwsze, nie palę, nie piję i nie przeklinam. O, cholera! Nieprawda. Za naszych 

przyjaciół. Oby najlepsze z przeszłości było najgorszym w przyszłości. 

- Dobre. 

- Daj buziaka. Jesteśmy pod jemiołą. 

- Osiem lat. Poza nazwiskiem nie ma żadnych śladów. Porzuciłam drogich detektywów na 

rzecz tanich. To bez znaczenia. Kobieta, którą byłam, przepadła. Pocałowałam ją na dobranoc. 

♣ 
2020-10-13 wtorek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4737 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Wśród ponad 200 tysięcy osób na kwarantannie od rana jest też premier, Mateusz 

Morawiecki. Wiadomo, że w piątek miał kontakt z osobą zakażoną, ale nieznany jest jeszcze 

wynik jego testu. Zdaniem lekarzy testu na zrozumienie lekarzy nie zdał wicepremier, Sasin. 

 

Polska – 5 068 zakażonych. 68 zgony. 

 

Krzysztof Skórzyński: – …Premier będzie cały czas w odosobnieniu, tu w rządowym 

kompleksie niedaleko kancelarii premiera [naprzeciwko ambasady rosyjskiej po drugiej stronie 

Belwederskiej przy ulicy Parkowej]. Jeden z budynków jakiś czas temu został dostosowany do 

zdalnego działania na wszelki wypadek. Ma zainstalowaną całą aparaturę informatyczną, 

podobną do tej, którą premier od wybuchu pandemii ma w swoim gabinecie… 

Jacek Majchrowski, prezydent Krakowa: – Trzeba sobie bardzo wyraźnie powiedzieć – to 

jest system, który jest niewydolny całościowo. 

[System jest obsadzony ludźmi z awansu partyjnego niebędącymi fachowcami, którym nie 

pomogą najlepsi podpowiadacze eksperci. Byłoby znacznie lepiej, żeby ci podpowiadacze byli 

ministrami]. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania: – Dzisiaj będę apelował do personelu szpitala, by 

wytrzymał tydzień, dwa, bo mam obietnice wojewody, że będą dodatkowe oddziały covidowe. 

KS: – Trudno się apeluje do lekarzy o wytrzymanie jeszcze trochę i danie z siebie jeszcze 

więcej, gdy ci sami lekarze słyszą dziś od rządu to: 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych 

Źródło: program pierwszy polskiego radia 

Problemem chociażby jest w tej chwili zaangażowanie personelu medycznego, 

lekarzy. Brak woli części środowiska lekarskiego, chcę to wyraźnie powiedzieć. 

KS: – Gdy cały świat chucha i dmucha na lekarzy, polski rząd zarzucił jakiejś części z nich 

brak zaangażowania, gdy wielu pracuje po kilkadziesiąt godzin bez przerwy, by było komu 

obsłużyć respirator. 

Łukasz Jankowski, prezes okręgowej rady lekarskiej w Warszawie: – Oczekujemy 

przeprosin za te słowa, bo te słowa podważają i tak już wątłe morale wśród lekarzy. 

Bogdan Klich, senator, KP KO, PO: – Wicepremier ośmiela się wypowiedzieć takie słowa. 

To jest niedopuszczalne, to jest chamskie i bezczelne. 

KS: – Lekarze napisali dziś pismo do premiera z pytaniem: czy słowa Jacka Sasina, to 

oficjalne stanowisko rządu? Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

PK: – Jeszcze nigdy od początku pandemii nie było zajętych tak wiele łóżek i tak wiele 

respiratorów, a te są przecież potrzebne tylko w najcięższych przypadkach. Lekarze za własne 

pieniądze zaczynają kupować lepsze maseczki. To też kolejny dzień gdy mówimy o śmierci 

bardzo młodej osoby. 

Marek Nowicki: – Fala koronawirusa wlała się do Czempina w Wielkopolsce, niemal co 

piąty mieszkaniec jest na kwarantannie. 

Zajęte łóżka Covid-19: 5 669. Zajęte respiratory: 521. 

Tomasz Więckowski, kierownik szpitalnego oddziału ratunkowego, wielospecjalistyczny 

szpital wojewódzki w Gorzowie Wielkopolskim: – Mieliśmy w ciągu dnia tyle przyjęć 

pacjentów podejrzanych i z koronawirusem, których nie byliśmy w stanie nigdzie przekazać, że 

zmuszony byłem dla bezpieczeństwa pozostałych pacjentów zamknąć oddział ratunkowy. 

Robert Flisiak, profesor, prezes polskiego towarzystwa epidemiologów i lekarzy chorób 

zakaźnych: – Ja ostatnio przeprowadziłem wyliczenie lekarzy specjalistów chorób zakaźnych, 

którzy pracują na oddziałach chorób zakaźnych. 

MN: – Wyniki tych obliczeń profesora są wstrząsające. Kolejne rządy od lat nie 

inwestowały w tę specjalizację. Razem z rezydentami oraz wspomagającymi system emerytami 

mamy w tej chwili niespełna 500 zakaźników. Brakuje też anestezjologów. Do szpitali 

w Ostródzie i Elblągu wojewoda mazurski ściąga na siłę lekarzy rodzinnych. Policja wręcza im 

nakazy pracy, rodzinni protestują, bo kto teraz będzie wysyłał pacjentów na testy? 



A pandemia według specjalistów dopiero się rozkręca. Marek Nowicki, Fakty. 

 

PK: – Zielone parafie. – Nie palimy węglem… 

 

PK: – Sędzia, Adam Tomczyński, z Izby Dyscyplinarnej w Sądzie Najwyższym 

zdecydował o odebraniu immunitetu sędzi, Beacie Morawiec. Tyle że działanie tej Izby w 

kwietniu zawiesił Trybunał Sprawiedliwości Unii Europejskiej. Sędzię zawieszono też w pracy i 

pozbawiono części wynagrodzenia [50%] … 

 

PK: – Zapowiedziane przez premiera zmiany w ustawie o ochronie zwierząt nie 

powstrzymały dzisiejszego protestu. Tysiące rolników demonstrowało przeciwko niej w centrum 

Warszawy i przed Sejmem. Wczoraj późnym wieczorem senacka komisja do spraw rolnictwa 

odrzuciła w całości projekt ustawy… 

 

PK: – Dwanaście godzin trwała akcja ratunkowa na Rysach, gdzie utknęło pięcioro 

dojczlandzkich turystów… 

 

[Z obszernej relacji o wielu aspektach tylko nie o najważniejszym wydobyłem, że 

Nagrodę Nobla w dziedzinie ekonomii otrzymali:] 

Paul Milgrom – laureat Nagrody Nobla w dziedzinie nauk ekonomicznych 

Robert Wilson – laureat Nagrody Nobla w dziedzinie nauk ekonomicznych 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Mleko sojowe. Mam pytanie: Może umieścić przedszkole na dachu i zrezygnować 

z drogiej izolacji? 

- Lene woli ciepłe mleko. Wiesz, że cię cenię, ale to ja daję pracę w firmie innym, choćby 

tobie. 

- Dlaczego przenieśliście przedszkole? 

- Potrzebne były sale konferencyjne z widokiem. Zaprzedałem duszę żeby budować ten 

biurowiec. 

- Odzyskamy ją. 

- Lene nie jest dobrą feministką. Nie cierpi kobiet z dziećmi. Uważa, że nie pracują 

z poświęceniem. 

- Ja się poświęcam. 

- Gdzie się podziewasz? Zaraz sobie pójdzie. 

- Przepraszam. Jeszcze się nie przedstawiłam. 

- Wiem, kim pani jest. 

- Pani jest… Pani Tafer spędziła ostatnie pięć lat w Madrycie, pracując przy ogrodach 

wertykalnych. 

- A, tam się pani ukrywała? A ja myślałam, że marnuje pani talent, zmieniając pieluchy. 

♣ 



2020-10-14 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4737 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 6 526 zakażonych. 116 zgonów. 

 

PK: – …godzinami trzeba było dzisiaj czekać na wykonanie testu. Co gorsze, szpitale, 

które nie były już w stanie przyjmować chorych. 

Krzysztof Skórzyński: – Mówienie dziś, że wszystko jest pod kontrolą to czarowanie 

rzeczywistości. Wystarczy spojrzeć: te samochody to kolejka na wykonanie testu na 

koronawirusa w Warszawie. [A gdzie kolejka tych bez samochodu?] I identyczna potężna 

kolejka w Krakowie. Podobnie jest już dziś wszędzie, a wszyscy tu mają skierowanie i wszyscy 

są potencjalnie zakażeni. I to dziś jest polska rzeczywistość, choćby we Wrocławiu [Jest zdjęcie 

pieszej kolejki]. Właściwie wszędzie potrzeby pacjentów są już większe niż możliwości 

laboratoriów. 

Tomasz Anyszek, doktor, pełnomocnik zarządu do spraw medycyny laboratoryjnej, 

diagnostyka: – To się już stało, tak, że to fakt – nie jesteśmy w stanie przyjąć wszystkich, 

niestety. Część odchodzi z kwitkiem, kolejki są bardzo duże. My nie stwarzamy żadnych tam list 

kolejkowych. 

KS: – Mówią otwarcie, gdyby można było wykonać więcej testów, nowych 

potwierdzonych przypadków byłoby jeszcze więcej, a i tak jest ich dramatycznie dużo, najwięcej 

od początku pandemii: 6 526 nowych chorych i 116 osób, które tylko wczoraj zmarły z powodu 

koronawirusa. 

Andrzej Fal, profesor, kierownik kliniki chorób wewnętrznych, centralny szpital kliniczny 

MSWiA w Warszawie: – To jest liczba wskazująca na wzrost ciężkości przebiegu epidemii nie 

tylko na proste rozprzestrzenianie się wirusa w populacji. 

KS: – Jest bardzo prawdopodobne, że czerwoną strefą zostanie Warszawa, skrócone 

zostaną godziny pracy barów i restauracji, a niewykluczone, że do piątku rząd wprowadzi 

jeszcze nowe, kolejne restrykcje. Do wyobraźni może bowiem przemówić to, że tylko wczoraj 

ponad 400 nowych pacjentów trafiło na koronawirusowe oddziały, a tam się trafia z silnymi lub 

bardzo silnymi objawami. 

Andrzej Matyja, profesor, prezes naczelnej rady lekarskiej: – Przecież wojsko polskie 

dysponuje szpitalami polowymi, to jedyna droga, by tworzyć nowe łóżka, a nie przesuwać 

z oddziału na oddział. 

KS: – W tych apelach lekarzy i dyrektorów szpitali nie chodzi o wzbudzanie paniki, 

a opisanie rzeczywistości, w jakiej właśnie znalazła się polska służba zdrowia, a to jej element: 

W całym województwie lubelskim tylko w kilku szpitalach są jeszcze pojedyncze wonne łóżka 

dla chorych na koronawirusa: 

Liczba wolnych łóżek na intensywnej terapii Covid-19: 

Województwo lubelskie – wolne miejsca: Lublin: 5; Łuków: 1; Biała Podlaska: 6. 

Puławy: 2; Włodawa: 2; Łęczna: 0; Chełm: 4; Tomaszów Lubelski: 0; Biłgoraj: 0; 

Parczew: 1. 

KS: – Na gwałt są organizowane, ale to wiąże się z wypisywaniem pacjentów z innymi 

schorzeniami. Idźmy dalej, tu w Kędzierzynie-Koźlu za chwilę będą nowe miejsca, ale chorymi 

na koronawirusa opiekuje się tu zaledwie 9 lekarzy, w tym urolog, ginekolog, chirurg i ortopeda, 

Zakaźników po prostu brakuje. 

Jacek Mazur, zastępca dyrektora do spraw medycznych szpitala w Kędzierzynie-Koźlu: – 

Chcemy to robić jak najlepiej, no, ale brakuje ludzi, byliśmy przygotowani do zupełnie innej 

roli. 

KS: – Problem braku lekarzy nie jest związany z tym, co twierdzi ten wicepremier: 

Jacek Sasin, wicepremier, minister aktywów państwowych 

Źródło: program pierwszy polskiego radia 

Problemem chociażby jest w tej chwili zaangażowanie personelu medycznego, 

lekarzy. 



KS: – Tak, Nie wszyscy stawiają się na wezwania wojewody. Na Śląsku stawiła się do 

pracy połowa, ale druga połowa nie dlatego, że nie chciała. 

Alina Kucharzewska, rzecznik prasowy wojewody śląskiego: – To były albo zwolnienia 

ekspertnich [?] albo choroba, osoba przebywa w kwarantannie, albo lekarze i pielgniarki byli już 

zakażeni. 

KS: – Wicepremier Sasin obarcza jakąś część lekarzy, bo nie mówi, jaką część lekarzy 

odpowiedzialnością za sytuację w służbie zdrowia, choć to właśnie lekarze pierwsi bili na alarm, 

że jesień będzie najtrudniejsza. I jest tu i teraz. 

KS: – Szef Jacka Sasina miał wykonany test i nie potwierdził u premiera koronawirusa, ale 

jak widać, cały czas ma obowiązek przebywania na kwarantannie. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

PK: – …ale to rodzi podstawowe pytanie: Na ile testy są wiarygodne? 

Marek Nowicki: – …skąd się biorą fałszywe wyniki testów? 

Andrzej Trybusz, doktor, były główny inspektor sanitarny: – Bardzo często wynika to 

z takich przyczyn technicznych. Po prostu jest źle pobrany wymaz albo gdzieś próbka zostaje 

zanieczyszczona. 

MN: – Powiedzmy wprost: koronawirus może przemieszczać się z próbki na próbkę… 

[Można streścić: nikt nie wie]. 

Łukasz Schreiber, przewodniczący komitetu stałego rady ministrów, KP PiS 

Fragment audycji „salon polityczny trójki”, program 3 polskiego radia 

Rzeczywiście jest to ogromna tragedia, ale pamiętajmy, że pedagodzy, no, nie wiem, 

giną na przykład w wypadkach samochodowych. 

 

PK: – Tuż przed unijnym szczytem w sprawie budżetu Jarosław Kaczyński grozi wetem, 

bo według niego nie można ulec szantażowi. Szef największej frakcji w Parlamencie odpowiada: 

Nie ma żadnego szantażu, ale pewne zasady są. Prezes PiS idzie jeszcze dalej i przekonuje, że 

Bruksela dziś jest gorsza niż kiedyś Moskwa. 

Maciej Knapik: – …co mu przeszkadza Unia Europejska? 

Jarosław Kaczyński 

Będzie weto. Jeśli groźby i szantaże będą utrzymane, to my będziemy twardo bronić 

żywotnego interesu Polski. Weto. Non possumus. 

Źródło: Gazeta Polska Codziennie 

 

Manfred Weber 

Nikt nikogo nie „szantażuje”, panie Kaczyński. Obywatele w całej Europie martwią 

się o praworządność i nie chcą, aby ich podatki wspierały rządy, które podważają 

niezależność sądownictwa czy wolność mediów. Czego się pan boi? 

MK: – A to słowa przewodniczącego Partii Ludowej, największej frakcji w Parlamencie. 



Donald Tusk 

Wicepremier Kaczyński zapowiada, że jest gotowy zablokować unijną pomoc dla 

Polski, byleby móc dalej bezkarnie gwałcić praworządność. A myślałem, że niczym 

mnie już nie zaskoczy. 

Maciej Sokołowski, TVN24bis, Bruksela: – Polska cały czas może zablokować unijny 

budżet. Mimo sukcesu ogłaszanego po szczycie Unii, negocjacje wciąż trwają. Jeśli zabraknie 

jednomyślności, zabraknie pieniędzy. W takiej sytuacji także do Polski nie popłynie nic 

z miliardów obiecanych w ramach funduszu odbudowy, jak i z samego budżetu, który działając 

na podstawie tymczasowych przepisów, pozwoli jedynie na dokończenie trwających już 

projektów. Żadne nowe nie ruszą. [Ale nie popłyną pieniądze dla całej Unii]. 

MK: – Jarosław Kaczyński mówi jednak: 

Będziemy bronić naszej tożsamości, naszej wolności, suwerenności za wszelką cenę. 

Nie damy się terroryzować pieniędzmi. 

MK: – Prezes w krytyce idzie znacznie dalej: 

Polska oczywiście była całkowicie podporządkowana Moskwie, ale pewna 

oddzielność jednak została zachowana. A dziś instytucje Unii Europejskiej, jej 

przeróżni urzędnicy, jacyś politycy, których Polacy nigdy nigdzie nie wybierali, 

żądają od nas byśmy zweryfikowali całą naszą kulturę, odrzucili wszystko, co dla 

nas arcyważne, bo im się tak podoba. 

[Znów wypowiedź podzielona na kilka części i znów nie wiemy, czy tak się zaczęła i jak 

się skończyła]. 

MK: – Skoro jest tak źle, jak pisze prezes, to może wyjść z Unii Europejskiej i tu zgodnie 

z prawem wystarczy większość sejmowa, wola prezydenta i rządu. Nie trzeba nic więcej. 

[Niech pan wypluje te słowa – panie Knapik!] 

Euroentuzjastami na pewno jest większość Polaków. Maciej Knapik, Fakty. 

 

PK: – Dziesięć stopni w skali Beauforta na Bałtyku, a to oznacza dziewięciometrowe fale i 

sztorm na Bałtyku, wiatr ponad 100km/h. Na lądzie równie niebezpiecznie. W kilku 

województwach ogłoszono alarmy przeciwpowodziowe. 

Dariusz Prosiecki: – To była ciężka noc i groźny poranek, szczególnie dla mieszkańców 

Dolnego Śląska, Opolszczyzny, Śląska i Małopolski. Podtopione budynki, zalane gospodarstwa, 

nieprzejezdne drogi. To Racławice Śląskie na Opolszczyźnie… Podobna trudna sytuacja jest w 

wielu miejscach na południu kraju. Po nocnych ulewach rzeki przekroczyły stan alarmowy. 

Trzeba było ewakuować niektóre gospodarstwa. Podnosi się poziom wody w Wiśle. Dlatego 

władze stolicy nie wykluczają, że trzeba będzie rozebrać most pontonowy zbudowany po awarii 

oczyszczalni Czajka… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Grzegorz Kajdanowicz i Tomasz Grodzki, profesor, 

marszałek Senatu 

TG: – Dobry wieczór panu, cieszę się, że mogę z państwem się widzieć. 

GK: – Panie marszałku, jak polityk, ale też lekarz patrzy na gwałtownie, akcent kładę na 

ten przymiotnik – gwałtownie, wzrastającą liczbę zakażeń, a przede wszystkim ofiar 

śmiertelnych, sześć i pół tysiąca zakażeń, 116 ofiar jednego dnia? 

TG: – Sytuacja jest niezwykle poważna, ponieważ drastycznie lockdown mieliśmy wiosną, 

kiedy było mniej niż 300 przypadków. Teraz mamy 6 i pół tysiąca, a władza zmarnowała kilka 

miesięcy, zajmując się sobą i nie przygotowując na przewidywaną jesienną falę pandemii, której 

wielkość jest taka, przypomnę, jak była w Lombardii wiosną, kiedy wszyscy z przerażeniem 

patrzyli, co się tam dzieje. 

GK: – To ja podam dane z Italii za dziś, bo sprawdziłem, 7332 przypadki, ofiar 

śmiertelnych 43, u nas 116. Gdyby ktoś nam powiedział, parę tygodni temu albo parę miesięcy 

temu, że u nas będzie gorzej, niż jest w Italii… to byśmy się za głowę łapali, w ogóle nikomu by 

to nie przychodziło na myśl, że taka dramatyczna sytuacja w Polsce może być? 

TG: – Przypomnę, że Italian jest około 60 milionów, a nas 40 milionów, czyli liczba 

zakażeń na milion w Polsce jest większa, natomiast musi pan też wiedzieć, że w tych dniach w 

Italii wykonuje się po sto tysięcy testów, a ludzi zakażonych izoluje się tak naprawdę, a nie tak 



jak u nas w M4 razem z rodziną, dziećmi, babcią i psem, bo to jest iluzja, to jest oszukiwanie… 

No, są izolatoria, są puste hotele, gdzie zwykle pokój z łazienką, gdzie pod drzwi takiego pokoju 

kuchnia hotelowa może dostarczyć posiłek – to jest prawdziwa izolacja osoby zakażonej. [Ale w 

domu chory za to płaci sam, a za hotel musiałby płacić skarb państwa]. 

Jeżeli tego nie będziemy stosować, lecz oszukiwać się, że rzekomo się izolujemy, to 

będziemy rozszerzać epidemię. Wielu biznesmenów w swoich dużych zakładach pracy 

wprowadziło na własny koszt testowanie załogi. Jeden z wybitnych polskich przedsiębiorców 

mówił mi, że tydzień temu na 800 osób wykryli 3 przypadki, które zostały izolowane. Gdyby 

tego nie zrobili, dzisiaj mieliby nie trzy a 33 albo 63. Testy, testy, testy. Reżim sanitarny, realne 

izolatoria, wykorzystanie większe lekarzy rodzinnych choćby do opieki nad szkołami czy 

wspieraniu dyrektorów szkół w podejmowaniu decyzji, co zrobić z daną klasą czy z danymi 

nauczycielami. 

[Ale lekarze rodzinni są powoływani nakazami pracy do zasadniczej obsługi szpitali, 

a przecież to lekarze rodzinni mają pierwszy kontakt z zarażonymi i tylko oni kierują na testy]. 

TG: – Skierowaliśmy z panem europosłem Arłukowiczem, parę tygodni temu do 

prezydenta o zwołanie rady bezpieczeństwa narodowego, bo bezpieczeństwo zdrowotne Polski 

jest zagrożone. 

[Ale prezydent, jak sam powiedział: mam bezpieczeństwo Polaków w sercu. A wygląda na 

to, że ma zupełnie gdzie indziej]. 

TG: – Sytuacja jest naprawdę poważna. I do dzisiaj pozostaje to bez echa. 

[Grzegorz Kajdanowicz już trzeci raz niegrzecznie przerywa marszałkowi, a jest to trzecia 

osoba w państwie. Marszałek Senatu, jak i Sejmu musi mieć możliwość pełnego wypowiedzenia 

się]. 

GK: – Wydaje się, panie marszałku, że największym problemem jest topniejąca liczba 

łóżek, z respiratorami chyba jeszcze nie jest tak źle. Każdego dnia konferencja rzecznika 

ministra zdrowia zaczyna się od tego: Mamy jeszcze 4 tysiące… wolnych miejsc w szpitalach 

łóżek… te łóżka są na papierze… Co zrobić, żeby za tydzień albo za dwa, bo działajmy 

wcześniej, nie zabrakło tych łóżek dla pacjentów? Profesor Matyja z naczelnej rady lekarskiej 

mówi: wojskowe szpitale polowe, to jest jakieś wyjście? 

TG: – Oprócz topniejącej liczby łóżek ja bym się mocno martwił o topniejącą ilość 

lekarzy, bo wielu lekarzy jest zakażonych, kilku naszych kolegów zmarło, kilka pielęgniarek, 

dużo ludzi jest na kwarantannie, za chwilę się okaże, że nie ma kto obsługiwać respiratorów, 

posługiwać chorym w szpitalach – to jest równie wielki problem, bo z podziwu godną 

hipokryzją władza klaskała lekarzom, po czym zafundowała im artykuł 37a kodeksu karnego, 

który każe bezwzględnym więzieniem za nieumyślny błąd lekarski. 

[A jednocześnie władza usiłuje przeforsować ustawę o braku odpowiedzialności 

urzędników państwowych za łamanie prawa]. 

TG: – Tak nie można postępować, wypowiedzi pana wicepremiera Sasina skandaliczne, 

mówiące jakoby lekarze się lenili – to są zupełnie nie do zaakceptowania. 

Ludzie leczą chorych na Covid. Łóżka można rozwinąć w postaci szpitali polowych, ale jak tam 

nie będzie personelu, to nic to nam nie da. 

GK: – … 

TG: – Złożyłem podanie, abym jako wolontariusz w swoim szpitalu, żebym chociaż raz w 

tygodniu mógł wspierać swoich kolegów, bo taka jest potrzeba – wszystkie ręce na pokład. 

Zamiast krytykować lekarzy, trzeba ich wspomóc. Czekam na odpowiedź swojego dyrektora, bo 

to wymaga dodatkowych testów, wymaga badań, te obostrzenia są duże, a jak tylko dostanę 

zgodę, zamierzam w swoim szpitalu robić to, co umiem, czyli wspomagać, leczyć chorych. 

GK: – … 

TG: – Raczej po linii chirurgicznej, ale jako człowiek zajmujący się płucami, myślę, że 

umiałbym też obsłużyć respirator, bo to już robiliśmy. Jeżeli byłaby potrzeba, byłbym na tym 

kierunku, gdzie by mnie skierowano. Natomiast mówiliśmy o tym, że to nie jest czas na 

krytykowanie lekarzy, to jest czas na wspieranie całego białego personelu, który pracuje 

z ogromnymi obciążeniami. Zobaczcie państwo, jak wyczerpani są ludzie w Sanepidzie, jak 

wyczerpane są pielęgniarki, jak wyczerpani są ludzie w Domach Pomocy Społecznej, oni 

chorują, idą na kwarantannę, jest ich coraz mniej – tym się trzeba zająć, a nie używaniem 



lekarzy jako dyżurnych ludzi do bicia, za chwilę to będą jak zwykle nauczyciele, potem 

prawnicy – to jest, to są czasy PRL-u, nie możemy tak postępować. Stalin walczył z lekarzami, 

Ale demokratyczny rząd nie powinien. 

[Przykre, że tak musi mówić trzecia osoba w państwie, od której nic nie zależy, bo nie jest 

z Prawa i Sprawiedliwości]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Co oni robią? 

- Poczekamy. 

- Mój kumpel wraca dopiero jutro. 

- Poczekamy. 

- Dlaczego? 

- Kapie. 

- Kupię ci kurtkę. 

- Kup, kup. 

- Nie przemakają. 

- Moja jest nieprzemakalna. 

- To ci nie kupię. 

♣ 
2020-10-15 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5545 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – zakażonych 8 099. Zgony 91. 

 

PK: – Tak dramatyczny przebieg epidemii oznacza kolejne obostrzenia. Będą limity osób 

w sklepach, skrócony czas pracy restauracji, zamknięte siłownie i baseny. Szkoły wyższe i 

średnie w trybie hybrydowym. 

Krzysztof Skórzyński: – …w ciągu tylko jednego dnia zajętych zostało 454 łóżka dla 

chorych na koronawirusa. W ciągu tylko doby 41 osób zostało podłączonych pod respiratory. 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Wciskamy hamulec. Wciskamy ten hamulec 

w trybie czy na sposób delikatnego hamowania, tylko wciskamy ten hamulec z całej siły. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Wygramy tę walkę, ale wygramy ją tylko jak będziemy 

solidarni, jak będziemy razem postępować według zaleceń. 

KS: – Znów bez zbędnych słów, oto kilka najważniejszych spraw, które musi sobie 

przyswoić każdy. 

Niedzielski, dalszy ciąg: – Pandemia przyspiesza. 

Nowe zasady od 17.10 

Strefa żółta: 

Uczelnie i licea – nauczanie hybrydowe. 

Restauracje – czynne od 6 do 21. 

Wesela i imprezy okolicznościowe (od 19.10) – max. 20 osób, zakaz zabaw 

tanecznych. 

Kościoły – 1 osoba na 4m2 

Baseny i siłownie – zamknięte. 

Strefa czerwona: 

Uczelnie i licea – nauczanie zdalne (poza zajęciami praktycznymi). 

Sklepy – 5 osób na jedną kasę. 

Wesela i imprezy okolicznościowe (od 19.10) – zakaz organizacji. 

Kościoły – 1 osoba na 7m2. 

KS: – Prawie połowa Polski od soboty staje się czerwoną strefą. Właściwie wszystkie 

większe miasta, aż 11 wojewódzkich: Kraków, Białystok, Trójmiasto czy Warszawa. 



Niedzielski, dalszy ciąg: – Jeżeli ten hamulec nie zostanie skutecznie naciśnięty, a to jest 

odpowiedzialnością każdego z nas, to rzeczywiście scenariusze, które nas czekają, mogą być 

niestety groźne. 

[Te zalecenia są o 10 dni spóźnione]. 

KS: – …oznacza realną groźbę załamania się służby zdrowia, nie za miesiąc czy dwa, za 

chwilę. 

Niedzielski, dalszy ciąg: – Musimy mieć świadomość, że testujemy granicę wydolności. 

Konstanty Szułdrzyński, doktor, kierownik centrum terapii pozaustrojowych, szpital 

uniwersytecki w Krakowie: – Decyzje są podejmowane z dużym opóźnieniem w reakcji na to, 

co się stało i właściwie nie mamy żadnych rezerw, jesteśmy za koronawirusem trzy kroki do 

tyłu. 

KS: – …kolejki do testów są już tak duże, że nie ma szans przebadania wszystkich 

chorych. 

 

PK: – Żeby ratować chorych na Covid i znaleźć dla nich szpitalne łóżka, będą 

odwoływane planowane wcześniej operacje. Ta decyzja pokazuje, jak dramatyczna jest sytuacja 

w wielu szpitalach. Ale problemem jest nie tylko brak łóżek, także lekarzy i pielęgniarek. 

Ratując chorych, sami zostali zakażeni. 

Marek Nowicki: – …szpital w Gorzowie ma już 132 łóżka covidowe i prawie wszystkie są 

zajęte. Teraz placówka dostała polecenie przygotować 219 kolejnych. Nie ma wyjścia, musi się 

to odbyć kosztem innych chorych… 

Dawid Murawa, profesor, prezes polskiego towarzystwa chirurgii onkologicznej: – 

Obserwujemy na dzień dzisiejszy w wielu szpitalach, z którymi ja mam kontakt, ograniczenie 

liczby operacji onkologicznych do 20% tego, co jeszcze było dwa tygodnie temu i to zaczyna się 

na naszych oczach zmieniać sytuacja w zakresie tego, że po prostu tych pacjentów przestajemy 

operować. 

Paweł Płuska: – Wielu [lekarzy i pielęgniarek] pracuje non stop, zmieniają tylko 

kombinezony, maseczki, rękawiczki. Szpital stał się ich domem. I właśnie słyszą, że to w nich 

jest problem, że personel medyczny za mało się angażuje… 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, SLD: – Jeżeli ta ustawa 

[zwana kamaszową, bo lekarze będą powoływani do wojska] będzie dotyczyła wzięcia za pysk 

lekarzy, to będzie po prostu głupia ustawa. 

Katarzyna Lubnauer, KP KO, PO: – PiS już od kilku dni przygotowuje teren, żeby 

zmuszać lekarzy, żeby pracowali tam, gdzie chce [PiS]. 

PP: – Pierwszym sygnałem do ataku na medyków miała być wypowiedź wicepremiera, 

Sasina… 

Paweł Bijas, ratownik medyczny: – Jak można pracować jeszcze więcej, jak się pracuje na 

maksa. 

Adam Pietrzak, doktor, specjalista medycyny ratunkowej: – Przemęczeni po czterystu, 

pięciuset godzinach czy sześciuset godzinach pracy zaczną pękać. I zaczną pękać nie z powodu 

tego, że mają taką fanaberię, tylko że po prostu mają dosyć. 

PP: – Są zdjęcia ludzi w kombinezonach nie zdejmowanych przez wiele godzin, lekarzy 

zmęczonych i walczących o życie innych, bez szans na kawkę czy ciastko… powinien się 

wstydzić, bo nie ma pojęcia, jak się czują w tych strojach. 

Karol Bączkowski, ratownik medyczny: – Człowiek latem czy zimą jest mokry, spocony, 

nie można się napić, nie można się załatwić, nie można się dobrze podrapać, maska ciśnie, gogle 

cisną, kaptur ciśnie, nic nie słychać [przez te kombinezony]. 

 

PK: – Mecenas Roman Giertych, niegdyś wicepremier i minister edukacji został 

zatrzymany przez CBA. Powodem ma być działanie na szkodę jednej ze spółek giełdowych. 

Sam Roman Giertych nie wiedział, o jaką sprawę chodzi i jakie stawiają mu zarzuty. Według 

niego ma to odwrócić uwagę od katastrofy epidemicznej. Podczas przeszukania jego domu 

zasłabł, trafił do szpitala, jest nieprzytomny. 

 



PK: – W Europie jest teraz 100 tysięcy nowych zakażeń dziennie. Według WHO jeśli 

reżim sanitarny nie będzie ściśle przestrzegany, będzie to zagrożeniem nie dla zdrowia, a dla 

życia – niemal dla 300 tysięcy osób. Część państw wraca do lockdownu, a Francja wprowadza 

nawet godzinę policyjną. Wojna Europy z wirusem i: 

Cezary Grochot: – Szpitale w regionie paryskim już pracują w tak zwanym trybie 

ratunkowym, odwołano wszystkie urlopy pracowników i mniej pilne operacje, ale to nie 

wystarcza, bo każdego dnia chorych przybywa i to w zastraszającym tempie. Ponad 20 tysięcy 

(22 591) nowych przypadków na dobę, tylu zakażeń koronawirusem nie notuje się w żadnym 

innym europejskim kraju. [W Polsce niedługo będzie się notować]. 

Ammanuel Macron, prezydent Francji: – Jesteśmy w trakcie drugiej fali epidemii, musimy 

reagować. Dlatego w regionie paryskim i w 9 innych wielkich miastach Francji będzie 

obowiązywać godzina policyjna. (Lile, Rouen, Paryż, Lyon, Saint-Etienne, Grenoble, 

Montpellier, Tuluza, Marsylia) 

CG: – Godzina policyjna – 21:00 do 6:00, nie będzie można wychodzić z domu poza 

wyjątkowymi sytuacjami. Zarządzenie ma obowiązywać co najmniej 4 tygodnie. 

Anna Kowalska: – To cena, którą trzeba zapłacić za życie, przekonuje prezydent Macron. 

Godzina policyjna ma doprowadzić do znaczącego spadku liczby nowych zakażeń. Prezydent 

zapowiedział już pomoc finansową dla najbardziej dotkniętych decyzją sektorów, ale większość 

barów i restauracji przekonuje, że nie przetrwa nadchodzącej zimy w przypadku ograniczenia. 

Francuskie władze odpowiadają, że bez drastycznych kroków miejsc w szpitalach zabraknie w 

ciągu dwóch tygodni. 

CG: – Francja wcale nie jest wyjątkiem. Kolejne kraje wprowadzają rygorystyczne 

ograniczenia, które jeszcze kilka dni temu wydawały się mało prawdopodobne. Godzinę 

policyjną w regionach, gdzie przekroczony zostanie próg 50 nowych infekcji na 100 tysięcy 

mieszkańców zapowiada także Dojczland. 

Dojczland – w ciągu doby 6 638 zakażonych [mniej niż w Polsce] 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: – Jestem przekonana, że to, co zrobimy lub czego 

nie zrobimy w nadchodzących dniach i tygodniach, będzie miało decydujące znaczenie dla tego, 

jak przetrwamy tę pandemię. 

CG: – W Czechach stan wyjątkowy, ale nawet to nie pomaga. Ostatnia doba: 

Czechy – w ciągu doby 9 544 zakażonych 

Martin Zatioukal, oddział intensywnej terapii, szpital w Przybramie: – Możemy 

przygotować więcej łóżek dla pacjentów w ciężkim stanie, mamy nawet chęć, ale skąd mamy 

wziąć więcej lekarzy i pielęgniarek? To nasz największy problem i zagrożenie. 

CG: – Dlatego władze kolejnych krajów już nie wykluczają ponownego zamknięcia. Po 

Czechach, także Irlandia Północna zdecydowała się na lockdown. Holandia zamyka się 

częściowo. Podobnie wiele regionów Hiszpanii. Portugalia ogłasza stan klęski. 

Miguel Angel González, oddział intensywnej terapii, szpital w San Sebastian: – Wiosną 

wiedzieliśmy, że sytuacja się poprawi, bo idzie lato. Teraz wszystkich nas czeka naprawdę 

ciężka próba. 

CG: – Także italski wirusolog przyznał, że wprowadzenie na czas świąt Bożego 

Narodzenia ponownego lockdownu staje się coraz bardziej prawdopodobne. Cezary Grochot, 

Fakty. 

PK: – Japońscy naukowcy zbadali, w jaki sposób wirus się przemieszcza i nie są to dobre 

informacje, bo najłatwiej będzie się przenosił w suchym ciepłym powietrzu, takim, jakim w 

domach, biurach i sklepach. Jeśli coś może pomóc, to maseczki a nie przyłbice. 

Dariusz Prosiecki: – …ryzyko jest większe niż w pomieszczeniach często wietrzonych…  

Krzysztof Simon, profesor, ordynator oddziału zakaźnego, wojewódzki szpital 

specjalistyczny imieniem J. Gromkowskiego we Wrocławiu, wypowiedź z 23 września: – Co to 

jest, że ciągle ktoś się popisuje w sklepie, choć już jest coraz lepiej, że nie będzie [nosił 

maseczki], bo nie chce. Karać w tym momencie, zwrócić uwagę, nie karać i mieć z głowy. 

Andrzej Wejngold, aktor, zakażony Covid-19: – Przestaliście myć ręce, przestaliście nosić 

maseczki. To, co się dzieje za tymi drzwiami, to jest coś, czego nie życzę nikomu oglądać. Tyle 

że lekarz wziął [nie zrozumiałem] lat 51. Tutaj dwa dni temu zmarł człowiek, który został 

pochowany tego samego dnia. To nie są żarty. [Scaliłem podzieloną wypowiedź]. 



DP: – To rzeczywistość wielu szpitali. Dariusz Prosiecki, Fakty. 

 

Roman Polański, reżyser [i wybitny aktor: Papkin w Zemście Fredry]: – Gdy opowiadałem 

o tych zdarzeniach, wydawało się, że mogłem to wymyślać. Było tam trudno, bieda była 

potworna. Ale dzięki temu jestem tutaj dzisiaj. Była osobą niesłychanie szlachetną, religijną, 

zupełnie innej religii niż ten chłopczyk, którego chroniła i którzy niestety już nie istnieją. 

Jacek Tacik: – Za to, że uratowali przed pewną śmiercią dziewięcioletniego chłopca, 

Stefania i Jan Buchałowie zostali pośmiertnie odznaczeni medalem „Sprawiedliwi wśród 

narodów świata”. Świadectwo Jad Waszem, które przyznaje odznaczenia, złożył Roman 

Polański. 

Do rodziny Buchałów, która mieszkała tu niedaleko Wadowic, dziewięcioletni Romek 

trafił z krakowskiego getta, Był 1943 rok… za ukrywanie Żydów groziła śmieć. Roman 

Polański, który na skutek holokaustu stracił całą rodzinę, przez lata próbował odszukać ludzi… 

 

Perfekt żegna się z publicznością piosenką „głos” … 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- To je Tina – Tina balerina. 

- A to je Marita, co koziołki fika. 

- A to som bracia Gajdy, straszne niedorajdy. 

- A ta gęba, to Zagłębiok. Choć z Sosnowca, tyż fajny karlus. 

- A to je Karlik, nie byda godoł, wszystko widać, 

- A tyn to je Kostek, co mu z sobą kospek. 

- A to je fakir ze swojom starom Hijzum co złamała ogunem… 

- A jo je Lizun… 

- A o mnie ześ zapomnioł, a? 

- A to je Francik Buła. 

- Francik Buła, prosto ruła. 

- Francik, powidz cosik. 

- A co mom godac? 

- O sobie. 

- O sobie nie mogie. 

- Czymu? 

- Za dużo tam bajki. Ale wicie co? Mogę wom opowiedzieć o moich narodzinach. Bo jo 

żek jes jak Polska na Ślunsku. Jakby mnie nie było, to by i Polski nie było. 

- E, fanzolisz. 

- No nie. Na moja nieboszczka matka. A boło to tak: 

♣ 
2020-10-16 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5621 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Wstrząsające nagrania prosto z karetek pogotowia, bo kiedy ratownicy w szpitalu odbijają 

się od zamkniętych drzwi, kiedy musi interweniować policja, kiedy pacjent może w każdej 

chwili umrzeć, kiedy nigdzie nie ma wolnych miejsc – to nie jest tylko niewydolność systemu, 

to jest igranie ze śmiercią. 

Katarzyna Górniak: – Każdy, kto narzeka na lekarzy, pielęgniarki i ratowników, powinien 

posłuchać tego: 

Ratownik medyczny: – Międzylesie nie chce przyjąć, nie ma miejsc. 

Dyspozytorka: – Nikt nie ma miejsc. 

Karetka 1: – No, jaka decyzja z tym pacjentem, co robimy? 

Karetka 2: – Jak my mieliśmy problem, żeśmy się tam wbili na nielegalu. 

Dyspozytorka: – Czekają transporty z rana jeszcze do realizacji, niestety nie możemy 

tego pocisnąć, bo nie ma jak! 



Karetka 1: – Ale to mamy gdzieś rzucić go tutaj pod drzwi, czy jak? Bo oni nie chcą 

otworzyć drzwi. 

KG; – To tylko jedna rozmowa o jednym pacjencie nagrana w dyspozytorni pogotowia. 

Grażyna Cholewińska-Szymańska, doktor, specjalista chorób zakaźnych, ordynator 

w wojewódzkim szpitalu zakaźnym w Warszawie: – Sytuacja z wolnymi łóżkami dla pacjentów 

Covid w całej Warszawie jest zła. Miejsc praktycznie nie ma. 

KG: – I choć statystyki mówią tak: dziś zajętych jest 6 980 łóżek, a wolnych wciąż mamy 

jeszcze drugie tyle (7 162), lekarze mówią tak: 

Grażyna Cholewińska-Szymańska, doktor, dalszy ciąg: – Statystyki, które podają urzędy i 

raporty, nie zawsze odzwierciedlają prawdę. 

KG: – Prawda oczami lekarzy wygląda tak: 

Paweł Chęciński, doktor, klinika chirurgii ogólnej, naczyniowej i angiologii, samodzielny 

publiczny zakład opieki zdrowotnej MSWiA w Poznaniu: – Tutaj mam przed sobą pismo, które 

przekazał nam Narodowy Fundusz Zdrowia… Nikt nie uprzedzał, to spadło na nas jak grom z 

jasnego nieba… 

KG: – Lekarze ze szpitala MSWiA wezwali dziś dziennikarzy, by publicznie 

zaprotestować. To sytuacja niezwykła, bo tego typu szpitale podlegają bezpośrednio rządowi i 

zwykle z mediami rozmawiają niechętnie. Tym razem było inaczej. Wojewoda w poszukiwaniu 

łóżek dla zakażonych koronawirusem zapytał: czy szpital leczący obecnie 200 ciężko chorych 

pacjentów, może ich wypisać lub przekazać gdzieindziej? Gdzie? Zaproponować mieli sami 

lekarze. 

Paweł Chęciński, doktor, dalszy ciąg: – To mogę podsumować jako wyjątkową ignorancję 

i bezczelność. 

KG: – Rodziny pacjentów dowiedziały się, że będzie źle. 

Tomasz Deja, doktor, oddział urologii z pododdziałem chirurgii onkologiczno-

urologicznej, samodzielny publiczny zakład opieki zdrowotnej MSWiA w Poznaniu: – Mam 

ogromną obawę, że ci chorzy zginą, że nie zostaną zoperowani. 

Tomasz Woźny, doktor, oddział hematologii, samodzielny publiczny zakład opieki 

zdrowotnej MSWiA w Poznaniu: – Przerwanie leczenia zagraża ich życiu. 

[Czyli nie było to zapytanie wojewody, lecz polecenie odesłania chorych do domów]. 

KG: – Po południu wojewoda ogłosił, że zmian w tym szpitalu nie będzie. Ale gorączkowe 

poszukiwanie wolnych łóżek w całej Polsce wciąż trwają. A rzeczywistość brzmi tak: 

Ratownik medyczny: – Stępińska twierdzi, że jest zamknięta, wysyłali pismo, nie 

mają personelu, nie przyjmują, okopali się, krokodyle są w fosie. 

Dyspozytorka: – Poczekaj chwilę, za chwilę będzie policja. 

Ratownik medyczny: – Policja już jest. Nawet dwa radiowozy. 

 

Polska – 7 705 zakażonych. 132 zgony. 

 

AW: – Życie z koronawirusem to teraz kilometrowe kolejki aut do punktów testowych 

i żółte i czerwone strefy pełne zasad, które mogą uratować życie. Kolor czerwony oznacza sport 

już bez publiczności, a szkoły średnie i uczelnie bez studentów i uczniów. Co trzeba wiedzieć? 

O tym: 

Marzanna Zielińska: – Jeżeli ktoś jeszcze ma wątpliwości, w jakim miejscu jesteśmy, to 

może musi spojrzeć na problem z góry. Kraków, Tauron Arena. Jedyny w Małopolsce na 15 

zorganizowanych punkt dla zmotoryzowanych. Kolejka na kilkaset aut. Ale szanse na zrobienie 

testu w tym punkcie ma tylko pierwszych 400 osób. 

Marcin Jędrychowski, dyrektor szpitala uniwersyteckiego w Krakowie: – Przyjęliśmy 

zasadę prostą: Przyjmujemy taką ilość próbek, która daje nam szansę otrzymania wyników 

w okresie 24 godzin, bo to jest tylko i wyłącznie racjonalne. 

MZ: – W perspektywie noc w aucie i szansa na badanie juro lub noc w domu i ruletka: uda 

się jutro lub nie. Na bezpłatny test w domu pacjenta nie ma szans. 

Tomasz Anyszek, doktor, pełnomocnik zarządu do spraw medycyny laboratoryjnej 

„Diagnostyka”: – Nie mamy tyle personelu, żeby do każdego pojechać, po pierwsze, po drugie, 



koszt takiego pobrania jest dość duży, ponieważ strój jednorazowy po pobraniu jest de facto do 

śmieci. 

MZ: – A to już Wrocław, choć pod tymi zdjęciami można by było podpisać każde miejsce 

w Polsce, w którym pacjenci godzinami czekają na swoją kolej w drodze na test na 

koronawirusa, test na cierpliwość. 

Przypadki koronawirusa w Polsce: 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

Testy wykonane w ciągu ostatniej doby: 50 800 

Liczba zajętych łóżek: 6 980 

Liczba zajętych respiratorów: 540 

Liczba osób, które wyzdrowiały: 87 773 

MZ: – Ponad 70% ludności kraju będzie od jutra mieszkać w strefie czerwonej. W strefie 

czerwonej, jak i żółtej od jutra nowe: 

Obostrzenia 

Strefa czerwona 

Handel i usługi 

- godziny dla seniorów w wybranych sklepach [10:00 – 12:00] 

- do 5 osób na jedną kasę w sklepach do 100m2 

- 1 osoba na 15m2 w sklepach powyżej 100m2 

- zawieszenie działalności basenów, aquaparków, siłowni 

Strefa czerwona jak i żółta 

Gastronomia 

W godzinach 6:00 do 21:00, potem tylko na wynos 

Zajęty co drugi stolik 

W strefie czerwonej zakaz wesel, imprez okolicznościowych 

W strefie żółtej wesela i imprezy okolicznościowe: 

Maksymalnie 20 osób, bez zabawy tanecznej (od 19 października) 

Uroczystości religijne: 

Strefa żółta: maksymalnie 1 osoba na 4m2 

Strefa czerwona: maksymalnie jedna osoba na 7m2 

Zgromadzenia publiczne 

Strefa żółta: do 25 osób. 

Strefa czerwona: do 10 osób. 

30% maksymalnego wypełnienia każdego pojazdu 

Szkoły wyższe i ponadpodstawowe: 

W strefie czerwonej – nauczanie zdalne 

W żółtej – hybrydowe 

MZ: – Ale w podstawówkach i przedszkolach bez zmian… 

 

AW: – Potężny wybuch i ludzie pod gruzami. 

 

AW: – Roman Giertych usłyszał zarzuty – tak brzmi komunikat prokuratury… 

 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Dziś rząd mówi, że jest źle, a będzie jeszcze gorzej. 

Premier w lipcu: – …On jest w odwrocie… 

KKZ: – Skoro rząd tak myślał, to logiczny wniosek może być tylko jeden – epidemia jest 

w odwrocie, więc nie ma sensu przygotowywać się na drugą falę koronawirusa. 

Co można było zrobić? 

Tomasz Karauda, lekarz oddziału chorób płuc, uniwersytecki szpital kliniczny w Łodzi: – 

przejrzeć, czy oddziały chorób zakaźnych są przygotowane na dużą liczbę chorych; 

- przygotować również szpitale, które już by miały izolatoria; 

- zamówić więcej szczepionek przeciw grypie; 

- wzmocnić Sanepidy. 

- przeszkolić personel medyczny do obsługi respiratorów i [do obsługi] pacjentów 

zarażonych Covid-19; 



- przygotować miejsca na szpitale polowe; 

- włączyć do pomocy studentów medycyny i rezydentów; 

- nakaz noszenia maseczek – podstawa prawna 

(decyzja dopiero we wtorek, 8 miesięcy po wybuchu pandemii) 

[Ktoś taki powinien być ministrem zdrowia, a nie partyjny mądrala, który nie ma pojęcia o 

służbie zdrowia]. 

- Wszystkie te ruchy powinny być w lipcu. 

KKZ: – Nie było, bo przecież były wybory i rekonstrukcja rządu. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, SLD: – Pół roku mieli na to, 

żeby przewidzieć proste sprawy, co zrobi premier, jeżeli będzie dwa tysiące ludzi pod 

respiratorem? 

Stanisław Karczewski, senator, KP PiS: – Szpitale covidowskie oferują pensję netto 50 

tysięcy złotych dla anestezjologów. 

KKZ: – W którym szpitalu, tego marszałek już nie chciał ujawnić, ale inny przedstawiciel 

władzy winą za brak przygotowań uczynił media. 

Andrzej Zybertowicz, profesor, doradca prezydenta, Andrzeja Dudy, fragment audycji 

„poranek radia TOK FM”: – Jeśli nawet było tak, jak pan mówi, że minister tego czasu nie 

wykorzystał właściwie, że stał się ofiarą zasłony medialnej i nierealistycznej oceny sytuacji. 

KKZ: – Opozycja pyta dziś, gdzie jest prezydent, który dawał wybór w sprawie maseczek 

(„Nie każdy może nosić maseczkę, nie każdy lubi”). A w kampanii był główną postacią w walce 

z pandemią… Lato zostało zmarnowane… 

 

AW: – Czesi szykują się na najgorsze i pomaga im w tym wojsko. Irlandia Północna 

właśnie zaczyna lockdown, a Italianie mówią o tragicznym „deja vu”. 

Czechy – 9 721 przypadków 

Tomasz Kotrc, dyrektor centrum wystawowego w Pradze: – Mamy stan nadzwyczajny, 

odwołujemy wszelkie wystawy i przekształcamy to miejsce. Jest puste i gotowe, by wykorzystać 

je jako szpital. 

Słowacja – 2 075 nowych przypadków 

W Irlandii Północnej od godziny 18-ej będzie obowiązywała niemal pełna kwarantanna, 

zamykane są szkoły, bary, restauracje i lokale usługowe. Po północy wejdą też w życie nowe 

ograniczenia w Londynie: 

Maciej Woroch, Londyn: – Nie będzie wolno spotykać się ze znajomymi ani w domu, ani 

w restauracjach, jeśli nie jest to konieczne. Londyńczycy mają też nie wsiadać do metra 

i autobusów. Liczba zakażonych dziennie, to już prawie 28 tysięcy – podaje narodowe biuro 

statystyczne. To oznacza, że zakażonych jest jeden na 160 mieszkańców wysp. Walia zakazuje 

wjazdu mieszkańcom pozostałych części Zjednoczonego Królestwa, a premier buntującym się 

lokalnym władzom na północy grozi, że na kilka miast, w tym Manchester, nałoży siłą 

dodatkowe obostrzenia. 

Italia – 8 804 nowe przypadki 

Koronawirus w Europie: 1 000 000 w 10 dni [zakażonych] 

15.10.2020 – ponad 150 000 nowych przypadków 

To, jak szybko zmienia się sytuacja, doskonale widać było na unijnym szczycie. Dziś ze 

względu na kontakt z osobą zakażoną, w pośpiechu opuszczała go premier Finlandii. Wczoraj 

zrobiła to szefowa Komisji Europejskiej. Od teraz przywódcy na temat pandemii będą 

rozmawiali przynajmniej raz na tydzień na videokonferencjach… 

Granice na razie zostają otwarte. Monika Krajewska, Fakty. 

 

AW: – Debata kandydatów na prezydenta USA: 

Marcin Wrona: – …Joe Biden był gościem programu telewizji Ejbisinius prowadzonego 

przez Georga Stefanopulosa. Tu pojawił się wątek NATO i Polski: 

Joe Biden: – NATO jest narażone na ryzyko pęknięcia, ponieważ wątpią w nasze 

zaangażowanie. Widzimy, co się dzieje. Wszystko od Białorusi, po Polskę, po Węgry i wzrost 

totalitarnych reżimów na świecie. 



Michael Carpenter, doradca Joe Bidena: – Ważną rolę będą odgrywać wartości. Nasze 

relacje nie mogą mieć charakteru transakcyjnego. Musimy je oprzeć na wspólnych wartościach, 

takich jak: praworządność, państwo prawa i demokracja. […] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Pośpiesz się, idziemy. 

- Nie! 

- Pokaż się. 

- Nie! 

- Zrobiłem specjalne śniadanie. 

- Nie umiesz. 

- Mary, otwórz. Ślicznie. 

- Jak z Disneya. To ma być specjalne? Miało być specjalne śniadanie. Nie każ mi iść. Ucz 

mnie dalej sam. 

- Nie dam rady. 

- Nie chcę tam iść. 

- Jak ja do pracy, ale chodzę. 

- To nie praca. Naprawiasz łodzie na przystani. 

- To zły przykład, ale i tak pójdziesz. 

- A co z Fredem? 

- Czyli? 

- Nie zajmiesz się nim, nie lubisz kotów. 

- Zwykłych. Fred jest jedooki. 

- Kto mu porzuca piłeczkę? 

- Nic mu nie będzie. Wałkowaliśmy to ad nauseam. [do znudzenia] 

- Co to znaczy? 

- Nie wiesz? Chyba musisz iść do szkoły. Będzie fajnie. Od tych dzieciaków będziesz 

mogła zawsze pożyczać forsę. Idź. Będzie dobrze. Tylko bądź dzieckiem. 

♣ 
2020-10-17 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5621 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

To już jest lawina, której przez najbliższe dni nie uda się powstrzymać – tak mówią 

lekarze, a ministerstwo zdrowia mówi dziś: 

 

Polska [w ciągu doby] – zakażonych: 9 622. Zgony: 84. 

 

AW: – W szpitalach nie tylko nie ma miejsc, ale odwoływane są dawno planowane 

operacje. Ginekologia czy ortopedia z dnia na dzień zmienia się w oddział Covid. Ponad 150 

powiatów i 11 wojewódzkich miast zmieniło się właśnie w czerwone strefy. 

Jacek Tacik: – … 

Małgorzata Adamowicz, szpital miejski św. Jana Pawła II w Elblągu: – Przyszła decyzja 

wojewody, niezależna jest od szpitala, w lokalizacji ginekologiczno-położniczego mamy 

otworzyć kolejne 16 łóżek covidowych. 

JT: – To problem, który dotyka i szpitali, i pacjentów w całym kraju. Lekarze wbrew temu, 

co mówi minister zdrowia, pokazują i przekonują, że nie ma wolnych łóżek. 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator szpitala zakaźnego, wojewódzki szpital 

specjalistyczny imieniem J. Gromkowskiego we Wrocławiu: – Służba zdrowia jest jakąś pewną 

całością, gdzie są pacjenci z zawałem, udarem, po wypadku i tak dalej, to musi funkcjonować. 

Covid to nie jest tak, że my te miejsca mamy dodatkowo. 

JT: – Karetki wożą pacjentów od jednego do drugiego szpitala. Ratownicy medyczni 

i lekarze są już bezradni. 



Marcin Mikos, zastępca dyrektora do spraw administracyjnych, szpital imieniem J. Dietla 

w Krakowie [coś dużo tych dyrektorów]: – Kładliśmy pacjentów na salach konferencyjnych 

przy oddziałach szpitalnych, bo to po prostu nie było już miejsca. 

JT: – Decyzja o przekształceniu oddziałów w covidowe, jak mówią sami lekarze, zapadają 

z dnia na dzień. Panuje chaos… 

 

W [Polsce w] ciągu ostatniego tygodnia: 45 592 zakażonych. 

327 507 osób objętych kwarantanną. 

 

Profesor Simon, dalszy ciąg: – Starsi wymrą. Wie pani, dla mnie, jak patrzę na tych 

starych ludzi skazanych na Covid, gdzie praktycznie większość z nich umiera, to żegnamy się 

z nimi właściwie, na OIT Oddział Intensywnej Terapii Medycznej. 

JT: – Odpowiedzią rządu jest wprowadzenie kolejnych obostrzeń. Większość 

mieszkańców kraju żyje w czerwonej strefie, a to oznacza nakazy i zakazy, i surowe kary za ich 

nieprzestrzeganie. 

- To jest bujda. Coś jest, ale to jest grypa, ja myślę [jednak w maseczce]. 

JT: – Tak pewnie uważali pasażerowie tramwaju w Warszawie. Jechali bez maseczek. Na 

upomnienia zareagowali siłą. 

Karolina Gałecka, rzecznik prasowy urzędu m.st. Warszawy: – Motornicza w wyniku 

pobicia ma złamaną nogę. Tutaj najprawdopodobniej inny pasażer włączył się do tej całej 

sytuacji, również został pobity. 

JT: – Ignorowanie pandemii zdaniem lekarzy doprowadzi do katastrofy… 

 

AW: – Protest, petycja i pytanie: Dlaczego siłownie muszą być puste? 

 

AW: – Czy Roman Giertych symulował? 

Jacek Motawski, prokurator regionalny w Poznaniu: – Zastosowano środki zapobiegawcze 

w charakterze wolnościowym w postaci: 

- poręczenia majątkowego w wysokości 5 milionów złotych 

- zawieszenia w czynnościach adwokata 

- zakazu opuszczania kraju 

- dozoru policji połączonego z zakazem kontaktowania się z pozostałymi podejrzanymi. 

[…] 

 

AW: – Ruch Trzaskowskiego właśnie rusza, z inną nazwą i w innych okolicznościach. 

Ponad 10 milionów głosów nie wystarczyło, by wygrać wybory prezydenckie, ale miałoby 

wystarczyć, by zmienić Polskę – mimo to. Jaki jest na to plan i czy wciąż jest milionowa 

energia, o tym: 

Rafał Trzaskowski: – Nasz ruch będzie nazywał się „Wspólna Polska”. Dlaczego? Bo po 

prostu wierzę we wspólną Polskę. 

Sam sobie dzisiaj rano zadawałem pytanie: Czy teraz jest czas na inicjowanie ruchu 

politycznego? I odpowiadam: Pomimo epidemii, tak, właśnie teraz! W momencie, kiedy 

dzisiejsza władza nie radzi sobie z opanowaniem sytuacji, konieczna jest współpraca 

wszystkich. 

Chciałbym tym, którzy są na pierwszej linii walki w szpitalach i w szkołach, podzięko 

wać. I po prostu zapytać: Jak wam można pomóc? 

[Chcieć podziękować to dopiero zapowiedź – podziękuj]. 

Oddajcie 2 miliardy złotych pacjentom chorującym na Covid, ciężko pracującym 

sanitariuszom, pielęgniarkom oraz lekarzom i lekarkom. 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Nowy ruch, nowa siła polityczna. 

Jacek Jaśkowiak,  prezydent Poznania: – Rafał pokazał, że potrafi jednoczyć wokół idei. 

Jacek Karnowski, prezydent Sopotu: – Ma bardzo duży mandat społeczny. 

Hanna Zdanowska, prezydent Łodzi: – Tu jest miejsce dla każdego. 

RT: – Założymy związek zawodowy „Nowa Solidarność”. Epidemia uderzyła wyjątkowo 

silnie w samozatrudnionych. Widzi wolnych zawodów. Trzeba się upomnieć o ich prawa. 



RT: – Zbudujemy program „nowoczesna szkoła”. 

[Na dekoracji do wystąpienia: Celem ruchu jest określenie dekalogu spraw, na które 

wszyscy patrzymy w podobny sposób]. 

 

[Inne tło dla wystąpienia: Przestańmy myśleć, o tym co nas dzieli. Zacznijmy 

myśleć, o tym co nas łączy. 

Manifest 

30 lat temu dzięki solidarnemu wysiłkowi milionów Polaków odzyskaliśmy 

wolność. Zjednoczyliśmy się i wygraliśmy. To było nasze wspólne zwycięstwo. 

30 lat później jesteśmy podzieleni jak nigdy wcześniej. 

Jak do tego doszło? 

Jest już nas 11 524] 

 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Z pewnością nie tak wyobrażał sobie powołanie nowego 

ruchu, zapowiedzianego tuż po przegranych wyborach prezydenckich… Pandemia zmieniła 

wszystko, także zapowiadaną nazwę: 

KKZ: – Poparcie przyszło też od samorządowców. 



Trzaskowski zapowiada przygotowanie diagnozy społecznej i dekalogu spraw, które są 

wspólne dla wszystkich. To ma być podstawa do programu, z którym chce w przyszłości 

wygrywać wybory. Każdemu, kto pracuje dziś na śmieciówkach albo prowadzi jednoosobową 

działalność gospodarczą, zaproponował powołanie związku zawodowego, bo jak mówi: nie 

reprezentuje ich nikt. Ma w tym pomóc Henryka Krzywonos. 

Młodzieży, która w większości zagłosowała na niego, zaproponował pomoc w walce 

o lepszy klimat, w postaci grantów na działalność. I kolejny temat „edukacja”. Od tego ruch ma 

tak naprawdę zacząć swoją działalność. Od zbierania podpisów pod ustawą. 

Ruch Trzaskowskiego ma się skupić na tworzeniu oddolnych więzi wokół najbardziej 

palących spraw. W tym także spraw kobiet, (w czym ma pomóc żona), i osób LGBT. 

Trzaskowski nie tworzy. Na razie bardziej jest koordynatorem niż liderem. Katarzyna 

Kolenda-Zaleska. Fakty. 

[Przeredagowałem: umieściłem najpierw wypowiedzi Trzaskowskiego, potem komentarz 

Kolendy-Zaleskiej. Czyż nie jest czytelniej?] 

[Ale do końca 2020 roku była to jedyna wiadomość o ruchu Trzaskowskiego]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Katarzyna Kolenda-Zaleska i Rafał Trzaskowski 

KKZ: – Zainaugurował pan dzisiej [dzisiaj] swój ruch „Wspólna Polska”. Mówił pan 

dzisiej [dzisiaj], zastanawiał się pan, czy to jest dobry moment w czasie epidemii, żeby 

przeprowadzić tę inaugurację, ale pan się na to zdecydował, właśnie także z powodu pandemii. 

Jest pan zadowolony? 

Rafał Trzaskowski: – Trzeba się było zdecydować, dlatego że czasy idą bardzo trudne 

i potrzebny jest silny głos opozycji. Partie polityczne są bardzo potrzebne, ale potrzeba tego 

wsparcia, zwłaszcza jeżeli chodzi o ekspertów, jeśli chodzi o tych wszystkich ludzi, którzy 

angażowali się w kampanię wyborczą, ale do partii politycznej nie należą. 

KKZ: – Pierwotnie mówiłeś, że ten ruch będzie miał nazwę „Nowa Solidarność”, pan 

postanowił inaczej – ruch „Wspólna Polska”. Skąd ta zmiana? Skąd ta nazwa? 

RT: – „Wspólna Polska” dlatego, że właśnie teraz przy obliczu epidemii musimy być 

wszyscy razem, zwłaszcza po stronie opozycyjnej. Musimy dokładnie przygotować się nie tylko 

co do tego, co się w tej chwili dzieje, dlatego że w tej chwili widać chaos w wykonaniu rządu. 

My, samorządowcy musimy współpracować z partiami politycznymi, musimy współpracować 

ze wszystkimi, którzy się zajmują w tej chwili epidemią, również z ekspertami, natomiast Nowa 

Solidarność zostaje, dlatego że chcemy utworzyć związek zawodowy dla tych wszystkich, 

którzy pracują na własny rachunek, którzy mają jednoosobowe firmy, dlatego że to oni dzisiej 

[dzisiaj] mają najciężej, oni nie są reprezentowani. Ja odbyłem mnóstwo rozmów na ten temat i 

rzeczywiście bardzo wielu moich znajomych, bardzo wielu ludzi na ulicach, którzy wykonują 

sami zawody i są samozatrudnieni, dzisiej [dzisiaj] bardzo ciężko pracują i mówią o tym, że 

potrzeba takiej reprezentacji. Więc Nowa Solidarność zostaje dla związku zawodowego, który 

ma tych ludzi reprezentować. 

KKZ: – …mamy dość! Że nie mamy prawa do urlopu, do emerytury – Jak to pan 

tłumaczył? Jak to ma wyglądać ten ruch? Ten związek zawodowy? Jak on ma działać? … 

RT: – Związek zawodowy powinien działać dokładnie tak, jak działają inne związki 

zawodowe. Ja poprzez jazdę po całej Polsce w trakcie kampanii rozmawiałem z mnóstwem 

Polek i Polaków, którzy mówili, że świat stanął na głowie w epidemii koronawirusa, ale 

wcześniej też nie było łatwo, że nikt ich nie reprezentuje, a dzisiej [dzisiaj] widzimy, że 

rządzący wyciągają rękę po ich pieniądze, dlatego że chcą obciążać ich dodatkowymi 

podatkami, na przykład tych, którzy pracują za granicą. Również słyszy się o tym, że być może 

nie będzie liniowego podatku i jest dzisiej [dzisiaj] potrzeba ich reprezentacji, więcej, ci ludzie, 

którzy byli do tej pory pewni jutra, na przykład cały sektor kreatywny, nasi artyści, dzisiaj tego 

jutra niestety nie mogą być pewni i w związku z tym konieczność reprezentacji, stąd też 

rozmawiałem z Henią Krzywonos i będziemy taki związek zawodowy organizować. On jest 

bardzo dzisiaj potrzebny, zwłaszcza że niestety mamy drugą falę epidemii, musimy się 

przygotować na to, co dzisiaj, ale również przygotować się na to, co po epidemii. 

KKZ: – Chciałam zapytać pana o strukturę pana ruchu, bo pan dzisiej [dzisiaj] w trakcie 

inauguracji mówił, że jest sprawa edukacji, sprawa zdrowia, sprawa klimatu i właśnie sprawa 



pracy. Czy powstaną jakieś struktury w całej Polsce? Czy będzie to organizowane wokół 

konkretnych spraw? Takich jak na przykład projekt ustawy nauczycielskiej? 

RT: – Zacznijmy właśnie od tego, że ja nie zamierzam się z nikim ścigać, my mamy 

uzupełnić to, co w tej jest na polskiej scenie politycznej, dlatego że partie polityczne są 

niesłychanie istotne. Bez partii opozycyjnych nie wygramy kolejnych wyborów. Natomiast 

trzeba stworzyć przestrzeń, gdzie partie polityczne mogą współpracować z organizacjami 

pozarządowymi, z ruchami społecznymi, żeby lepiej się zrozumieć i przede wszystkim budować 

zaufanie. Trzeba stworzyć możliwość wyposażenia całej opozycji w dodatkowe instrumenty, 

które pozwolą nam za 3 lata, a kto wie, może wcześniej, wygrać wybory. Czyli stałe zaplecze 

intelektualne, siatka ośrodków analitycznych, jak również chcemy zorganizować wielką analizę 

potrzeb Polek i Polaków i przeszkolić wolontariuszy, którzy będą mogli taką analizę 

przeprowadzić. Ja nie chcę tworzyć jakiejś bardzo rozległej struktury ruchu, my po prostu mamy 

się spotkać przy pracy, właśnie przy pracy dotyczącej walki z epidemią, przy pracy, która ma 

stworzyć możliwość innej edukacji przy tym, jak rząd ją dzisiaj niszczy, współpracy w walce z 

katastrofą klimatyczną i w końcu w walce o każde miejsce pracy. Tam się będziemy spotykać i 

tam będziemy współpracować. Oczywiście kręgosłup ruchu tworzą samorządowcy, ale 

wszystkich zaprosimy do współpracy. 

KKZ: – Co jest dzisiaj największym problemem dla pana i innych samorządowców – jeśli 

chodzi o walkę z pandemią? 

RT: – Tak, rzeczywiście ja jestem w ratuszu, dlatego że przed chwilą skończyłem 

posiedzenie kolejnego sztabu kryzysowego on-line dotyczącego epidemii, dużym problemem dla 

wszystkich są pieniądze i stąd dzisiaj nasz apel o to, żeby 2 miliardy złotych, które rocznie, 

uwaga! Rocznie. Są przekazywane na telewizję zwaną publiczną, żeby w przyszłym roku 

przeznaczyć te pieniądze na walkę z epidemią. Wtedy tych pieniędzy starczyłoby dla wszystkich 

i oczywiście sami możemy sobie zadać retoryczne pytanie: Ile istnień ludzkich można by było 

uratować. Co roku 2 miliardy złotych. Natomiast my mamy wiele innych problemów, przede 

wszystkim ja mam takie poczucie, że my samorządowcy nie jesteśmy traktowani poważnie 

przez rządzących. Pan premier ostatni raz spotkał się z nami pół roku temu i po pół roku dopiero 

w tym tygodniu. Przecież my powinniśmy być konsultowani a propos wszystkich decyzji, które 

są wcielane w życie. Przecież my mamy swoje pomysły, kostruktywne pomysły. [Niestety tu 

przerwę]. 

 

7 DNI – UNIA – Maciej Sokołowski 

Na listę sankcji trafi Aleksandr Łukaszenka. Trafi, jeśli sytuacja na Białorusi się nie 

poprawi – tak zdecydowali jednomyślnie ministrowie spraw zagranicznych państw Unii. Na listę 

sankcji trafiło też sześciu wysoko postawionych Rosjan w związku z otruciem Aleksieja 

Nawalnego. 

Wciąż brak porozumienia w sprawie przyszłych relacji między Unią a Wielką Brytanią. 

Negocjacje utknęły i nie pomogły rozmowy między szefową Komisji a brytyjskim premierem. 

Szefowie państw na szczycie Unii wzywają do przyspieszenia przygotowań na wypadek braku 

porozumienia. 

Mimo wcześniejszych zapowiedzi, że w przyszłym tygodniu sesja Parlamentu odbędzie się 

w Strasburgu, szef Parlamentu zmienił zdanie i odwołał wyjazd do Fracji. Ale z powodu 

pandemii sesja nie odbędzie się też w Brukseli. W przyszłym tygodniu europosłowie mają 

pracować tylko zdalnie. 

Na unijny szczyt do Brukseli z powodu kwarantanny nie przyleciał premier, Morawiecki. 

Na razie nie pojawił się też przebywający w izolacji szef unijnej dyplomacji, Żozef Borel [Josep 

Borrell]. Szefowa Komisji w trakcie negocjacji dowiedziała się, że jej współpracownik jest 

zakażony koronawirusem i opuściła budynek Rady. Z tego samego powodu w piątek szczyt 

opuściła premier Finlandii. 

To może być jedno z ostatnich spotkań w Brukseli z osobistym udziałem szefów państw. 

Bezpieczniejsze od podróży mogą być dyskusje zdalne. Unijni ministrowie przygotowali już 

zalecenia dotyczące koordynacji ograniczeń w podróżowaniu po Europie. 

Zielonym, pomarańczowym i czerwonym – trzema kolorami zostaną oznaczone regiony w 

Unii Europejskiej w zależności od liczby nowych przypadków zakażenia koronawirusem 



i odsetka pozytywnych testów przeprowadzonych w ostatnich siedmiu dniach. Mapa ma być 

aktualizowana co tydzień i dostępna na stronie reopen.europa.eu 

Michael Roth, minister spraw europejskich Dojczlandu: – Wirus nie ma paszportu i nie 

przejmuje się granicami. Dlatego musimy być mocni w naszą koordynację, bo mamy bolesne 

doświadczenia w przywracaniu kontroli granicznej. 

Zgodnie z nowymi zaleceniami sytuacja w regionach, a nie w całych państwach, ma 

wpływać na decyzję o ograniczaniu podróży i lotów do konkretnych miast. Poruszanie się 

między strefami zielonymi nie powinno podlegać ograniczeniu. Natomiast jeśli państwa 

członkowskie uznają, że konieczne jest wprowadzenie ograniczeń dla podróżujących z lub do 

stref pomarańczowych i czerwonych, to powinny w pierwszej kolejności sięgać po wymogi 

poddania się kwarantannie lub wykonania testu po przylocie. Formularze w czasie podróży także 

mają być ujednolicone. 

Clement Beaune, francuski sekretarz stanu ds. europejskich: – To ważne, że będziemy 

mieć wspólne skoordynowane zasady, by zminimalizować ograniczenia ruchu w Unii. 

Swobodny transport jest bardzo ważny dla obywateli i dla firm. 

Państwa Unii, które planują wprowadzić ograniczenia, powinny powiadomić inne kraje 

oraz Komisję Europejską na 48 godzin przed nałożeniem restrykcji. 

MS – Nasza statystyka tygodnia nie bezpośrednio, ale też dotyczy walki z pandemią. To 

wykres pokazujący liczbę pielęgniarek w krajach Unii. W przeliczeniu na 100 tysięcy 

mieszkańców najwięcej jest w Finlandii: 

Finlandia: 1 426 Austria: 687 

Dojczland: 1 322 Chorwacja: 666 

Irlandia: 1 288 Węgry: 662 

Luksemburg: 1 172 Estonia: 629 

Belgia: 1 120 Hiszpania: 587 

Szwecja: 1 088 Italia: 574 

Francja: 1 078 Słowacja: 570 

Słowenia: 1 014 Cypr: 542 

Dania: 1 010 Polska: 510 

Czechy: 820 Bułgaria: 435 

Malta: 778 Łotwa: 430 

Litwa: 778 Grecja: 337 

Rumunia: 721 brak Holandii 

Portugalia: 688  

W jednym z pierwszych odcinków mówiliśmy o pomyśle szefowej Komisji, który znalazł 

się w przemówieniu o stanie Unii. To europejski Bauhaus. W tym tygodniu poznaliśmy więcej 

szczegółów na jego temat: 

35 milionów do wyremontowania w ciągu 10 lat – taką liczbę zakłada nowy projekt 

w ramach zielonego ładu nazwany „falą renowacji”. Fala ma przyspieszyć ocieplanie budynków, 

wymianę pieców i przestarzałych instalacji w domach mieszkalnych i budynkach publicznych w 

całej Unii. Obecnie to budynki zużywają 40% wytwarzanej energii, produkują jedną trzecia 

gazów cieplarnianych. Bez bardziej wydajnego budownictwa nie da się osiągnąć unijnych celów 

klimatycznych. 

…szefowa Komisji dodaje, że ma to wypromować nową europejską szkołę stylu, 

a pierwsze europejskie projekty pod szyldem europejskiego Bauhasu mogą pojawić się w 2021 

roku. 

[Bauhaus – uczelnia artystyczno-rzemieślnicza powstała w Weimarze z połączenia 

Akademii Sztuk Pięknych i Szkoły Rzemiosł Artystycznych w 1919 r. Została utworzona przez 

Waltera Gropiusa. 

Łza się w oku kręci: o Gropiusie i jego Bauhausie pisałem i się nim zachwycałem w 1959 

roku w czasie studiów na Wydziale Architektury Politechniki Warszawskiej. Początek XX 

wieku a dokładnie lata dwudzieste charakteryzowały się gwałtownym rozwojem produkcji stali 

walcowanej: dwuteowniki, ceowniki itp. Budownictwo musiało wchłonąć tę nowoczesną 

technologię. Bauhaus powstał, by uczyć wykorzystania stali walcowanej do wznoszenia 

budynków mieszkalnych i użyteczności publicznej. Stal walcowana pozwoliła na lekkość i 



strzelistość budynków, konstrukcja szkieletu budynków była ze stali walcowanej, znacznie 

obniżyła koszty budownictwa. Bauhaus stał się początkiem i wzorem nowego stylu w 

architekturze – konstruktywizmu]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Wasza królewska mość. Zabrudziłem bieliznę. 

- Papo, przyrządziłyśmy ci śniadanie. Filip nam pomógł przynieść tacę. 

- Jestem najsilniejszy. 

- Ja mogłem przynieść. 

- Ciebie trzeba przebrać. Jak wrócisz, zjem. 

- Dzień dobry. 

- Moja królowa. Jak spałaś? 

- Wspaniale. Wyglądasz bardzo przystojnie. 

- Dziękuję, moja droga. 

- Muszę dziś włożyć nową suknię. 

- Wieczorem. Nie teraz. 

- Oznajmiamy, że w najbliższym miesiącu dwór przenosi się do Wersalu. 

- Oklaski. Ważne jest, by wywołać odpowiednią reakcję. 

- Najlepsi z najlepszych będą ucieleśniać chwałę Francji o ponadczasowym przepychu. 

Zapamiętajcie, że muszą kochać waszą elokwencję i bać się waszych aparycji. Nakazaliśmy, by 

wizje te wcielili w życie najwięksi mistrzowie. Uczynią to, czyniąc ogrody o nieznanej w historii 

niezrównanej urodzie. Raj nastanie na ziemi. 

♣ 



2020-10-18 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5621 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Na początek historia jak z Lombardii, ale prosto z Garwolina. Kierowca karetki, który nie 

jednemu pacjentowi, pędząc na sygnale, ratował życie, sam tego ratunku nie dostał. Miał 

koronawirusa, ale nie miał miejsca w szpitalu. Stał się jedną z ofiar w komunikacie ministerstwa 

zdrowia: nowych zakażonych jest dziś 8 tysięcy 536. 

Marzanna Zielińska: – [nie zrozumiałem nazwy miejscowości] pod Garwolinem. Pan 

Włodzimierz Dębowski był tu sołtysem. Od 40 lat pracował w służbie zdrowia. Ostatnio jako 

kierowca w pogotowiu ratunkowym w tak trudnych czasach, choć już mógł cieszyć się 

emeryturą… Przyjęcia odmówiły go szpitale w Warszawie i Siedlcach. Przed północą zmarł na 

szpitalnym oddziale ratunkowym w Garwolinie… 

MZ: – System traci wydolność. Rząd podejmuje decyzję na ostatnią chwilę, wojewodowie 

wykonują gwałtowne ruchy. W Radomsku oddział zakaźny ma powstać w miejscu pediatrii. W 

Wieruszowie chorych z koronawirusem ma leczyć szpital, w którym nie ma ani zakaźników, ani 

respiratorów, ani anestezjologów. Kilku lekarzy od razu zrezygnowało, bo nie chcą robić tego, 

czego nie potrafią… 

 

AW: – Roman Giertych w szpitalu, nowe decyzje w sądzie. Sąd podjął decyzję w sprawie 

wniosku o areszt i to decyzja, która miażdży prokuraturę. Jeżeli przychód myli się śledczym ze 

stratą, to zatrzymani będą wolni i mają do tego prawo… 

Radosław Sikorski, eurodeputowany PO: – Po takim blamażu, po takim nadużyciu władzy, 

po takim złamaniu procedur, w normalnym demokratycznym kraju poleciałyby głowy, tak 

polityków, jak i wykonawców. Ale niestety nie jesteśmy już demokratycznym krajem. 

 

AW: – Rolą opozycji jest pozwolić działać rządowi, rozliczanie zostawmy na przyszły rok 

– to polityczna rada byłej pani wicepremier [Emilewicz]. 

Borys Budka: – Złożyliśmy 16 projektów ustaw, które wszystkie zostały odrzucone. 

Czarzasty: – Testy dla służby zdrowia, utworzenie szpitali polowych w każdym 

województwie, utworzenie izolatoriów… 

 

AW: – Kolejna niedziela wielkich protestów na Białorusi… 

 

AW: – Wielkie testowanie na Słowacji, bo tamtejszy rząd chce sprawdzić, gdzie są 

ogniska koronawirusa. Kolejne europejskie kraje zastanawiają się, jak testować szybciej 

i taniej… 

Testy na koronawirusa w Europie: 

Polska – 37 289 testów na dobę. 218 749 testów tygodniowo. 

Dojczland – 1 095 858 testów tygodniowo. 

Wielka Brytania – 1 904 386 testów tygodniowo. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Jesteś przed czasem. 

- Co to za dźwięki? 

- A gdyby trwała sesja? 

- Musiałem sprawdzić, co to tak brzmi. 

- O co chodzi? 

- Sam nie wiem, o co. Piękny dźwięk. Jest pan niezwykły. 

- Zaczynamy? 

- Miałem dziwny sen. 

- Opowiedz mi. 

- Nie mogę. Wyrwał mnie ze snu koszmar, ale nic nie pamiętam. 

- Pomyślałeś wtedy o czymś? 

- Dziwna sprawa. Przypomniałem sobie coś, o czym nie myślałem od dzieciństwa. 

- Co to było? 



- Dzień, w którym dowiedziałem się o czarnuchach. Nie chcę leżeć. Mogę usiąść? 

- Jasne. 

- Miałem pięć lat, poszedłem do szkoły, gdzie prawie wszyscy byli biali… 

♣ 
2020-10-19 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5498 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Udar mózgu, obrzęk płuc, agonia – to za mało, żeby dostać się na szpital na łóżko. Źle 

i wszędzie to i widać, i słychać. Są kolejni odesłani spod drzwi pacjenci i kolejne dramatyczne 

nagrania. 

Katarzyna Górniak: – Pandemia w Polsce doszła do punktu, w którym do zapchanego 

szpitala przepustką nie jest już nawet słowo – agonia. 

Ratownik medyczny 

Jedziemy do was z pacjentem z ulicy Wyścigowej, mężczyzna lat 98. Obrzęk płuc. 

Prawdopodobnie agonia. Saturacja wyjściowa 59. Czas dojazdu: trzy minuty. Jeżeli 

macie problem z brakiem miejsc, to od razu do dyspozytora. 

Dyżurna szpitala 

Jaki jest numer do dyspozytora, bo zgłaszaliśmy brak miejsc od rana. 

[Zgłaszali od rana, a nie znają numeru telefonu do dyspozytora]. 

KG: – Pacjent z takimi objawami wymaga pomocy kwalifikowanego personelu i 

specjalistycznego sprzętu… 

Minister zdrowia: – Jeżeli są w regionie koło siebie blisko dwa szpitale powiatowe, to 

jeden z nich będzie przejmował ruch tych pacjentów niecovidowych z obu powiatów, natomiast 

drugi będzie zajmował się pacjentami covidowymi. 

[To się nazywa ręczne sterowanie państwem]. 

Podwojenie łóżek covidowych: 

Szpital powiatowy = 10 000 

Oddział chorób wewnętrznych, szpital wojewódzki = 3 000 

Szpital prywatny = 1 000 

Razem = + około 15 000 łóżek 

KG: – Do opieki nad nimi [Covid-19] potrzebna jest każda para rąk, nawet rąk 

ochotników… Szpitale w Suchej Beskidzkiej i w Gorzowie szukają wolontariuszy do pomocy… 

AW: – Szpital tymczasowy na stadionie narodowym – rząd ma plan i zaczyna go 

realizować. Dwa tysiące miejsc ma na jakiś czas rozwiązać problem. [A skąd personel?] 

 

AW: – Warto pomagać – ważne hasło na trudne czasy… 

 

AW: – Aktorstwo to sztuka zrozumienia drugiego człowieka – tak mówił on sam. 

A grając, pokazywał, jak mistrzowsko tę sztukę opanował. Nie żyje Wojciech Pszoniak – 

arystokrata teatru i filmu – tak dziś mówią o nim inni wielcy i kłaniają mu się w pas. 

Pszoniak: – Rzeczy łatwe są nieciekawe, są nudne. 

Wojciech Pszoniak 

1942 - 2020 

 

AW: – Szkoły w czasach zarazy w czerwonych strefach, większość jest pusta, choć 

w podstawówkach już jest uczniowski tłum. Ministerstwo napisało, kto zostaje w domu, a kto 

ma na pół na pół… 

 

AW: – Przemysław Czarnek jest już oficjalnie ministrem edukacji i nauki. Prezydent 

wręcza mu powołanie i ma nadzieję, że z takim ministrem powstanie Rzeczpospolita naszych 

marzeń. Programy w szkołach mają być przepracowane, a uczelnie mają być niezależne. I nie 

tylko liberalno-lewicowe… 

 

AW: – Jarosław Kaczyński na kwarantannie… 



 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Prosimy wszystkie niepowołane osoby o opuszczenie pierwszej strefy bezpieczeństwa. 

Powtarzam, prosimy wszystkie niepowołane osoby o opuszczenie pierwszej strefy 

bezpieczeństwa. 

- Wchodzimy do środka. Możecie zdjąć osłonę. 

- To zły znak. 

- Nie, no to tak czasem samo z siebie, wie pan, takie napięcia wewnętrzne w szkle. 

Chodźmy stąd, bo będzie na nas jeszcze. 

- Proszę państwa. Kilka minut temu rozpoczął się nowy dzień. 9 sierpnia 1991 roku. Ja 

radzę państwu zapamiętać tę datę. Jest bardziej niż pewne i zapisze się złotymi zgłoskami 

w historii ludzkości. A o to, proszę państwa, człowiek, który wynalazł nieśmiertelność. Laureat 

Nagrody Nobla, profesor doktor, Wiktor Superwajzer. Witam pana profesora w naszym studio. 

- Nieśmiertelność, to może przesada. Udało mi się jedynie wprowadzić organizm ludzi w 

stan anabiozy, inaczej mówiąc, hibernacji. 

- No, właśnie. Ja chciałam również dodać, że ostatnia próba prowadzona przez zespół 

naukowy pana profesora, próba zamrożenia na sześć miesięcy szympansa zakończyła się pełnym 

sukcesem. 

- Przepraszam. Próba odmrożenia. 

- Ja, pozwolicie państwo, przedstawię: pan Albert Starski i pan Maksymilian… 

- Paradys. 

- Dobra. Paradys. To dwóch przystojnych, wspaniałych i odważnych mężczyzn za moment 

zamkniemy w pojemnikach, które mogłabym nazwać sarkofagami XXI wieku. 

- Przepraszam. To są hibernatory, nie sarkofagi! 

- No właśnie. A za trzy lata obudzą się oni jako żywy, miejmy nadzieję, dowód 

zwycięstwa myśli ludzkiej nad żywiołami natury. Co skłoniło panów do tej mrożącej, par 

excellence, decyzji? 

- Krótko. Jeśli pani redaktor pozwoli – odpowiedzialność. Ja, skromny biolog, mam okazję 

przydać się ludzkości. Wiem, to są wielkie słowa, ale tak właśnie myślę. 

Proszę uświadomić sobie, że dzięki hibernacji wielu ludzi dziś nieuleczalnie chorych będzie 

mogło przenieść się w czasy, w których będą już znale lekarstwa na określone dolegliwości. 

♣ 
2020-10-20 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5885 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Nie poznaliśmy rządowego planu walki z pandemią, a Sejm nie przyjął ważnej 

koronawirusowej ustawy. To stanie się dopiero jutro. Opozycja chce zapoznać się z zapisami i 

niespodziewanie przegłosowała wniosek o przerwę [do jutra]. Bo nie głosowali między innymi: 

Kaczyński, Morawiecki, Gowin i Ziobro. 

Krzysztof Skórzyński: – …posłowie nie zrobili tego, co planowało PiS. 

Ryszard Terlecki, przewodniczy obradom: – Obstrukcja sejmowa opozycji totalnej tym 

razem odniosła sukces. [Terlecki wyraźnie wytrącony z równowagi długo snuje kalumnie na 

opozycję]. 

KS: – …nieobecnych na sali 28 posłów PiS. 

Nowe prawo: 

Podwyżki dla lekarzy 

Mobilizacja dla lekarzy 

„Powołanie” studentów medycyny 

Brak odpowiedzialności karnej za błędy 

 

Adam Niedzielski, minister zdrowia 

Jeśli nie możesz pomóc, to chociaż nie przeszkadzaj. Politykierstwo wygrało dziś ze 

zdrowiem. 

 



Czarzasty: – Mówimy PiS-owi jasno i precyzyjnie: Dosyć tego bałaganu, tego burdelu 

polegającego na tym, że wnosicie ustawy na 3 godziny przed procedowaniem tych ustaw… 

KS: – …premier dziś był u prezydenta, który podpisał ustawę o 4 miliardach złotych na 

służbę zdrowia. To jednak pieniądze na onkologię… 

 

GK: – Na stadionie narodowym jeszcze na dobre nie ruszyły prace przy organizacji 

szpitala, a jest już propozycja kolejnej lokalizacji w stolicy. W Polsce to ma być cała sieć szpitali 

tymczasowych… 

Maciej Knapik: – …władze Warszawy proponują ten nieczynny budynek szkolny na 

warszawskim Żoliborzu. 

Ewa Filipowicz, mazowiecki urząd wojewódzki w Warszawie 

Raczej nie jest możliwe stworzenie tam szpitala tymczasowego. Oczywiście 

należałoby sprawdzić, czy ten budynek spełniałby wymagania dotyczące organizacji 

izolatorium. 

[Jeszcze nie sprawdzono, a już się nie nadaje. Natomiast stadion narodowy natychmiast się 

nadaje. Zaproponował prezydent Warszawy, który jest z PO, a wojewoda jest z PiS. Więc obiekt 

się nie nadaje]. 

KS: – Prezydent Warszawy i wojewoda urzędują obok siebie w jednym budynku. 

Jacek Jaśkowiak, prezydent Poznania: – Tym wąskim gardłem jest teraz właśnie, no, 

zasilania w tlen. 

 

GK: – Wszyscy chcielibyśmy, żeby te liczby wyglądały inaczej, niestety znowu jest ponad 

9 tysięcy nowych zakażeń [9 291]. Wyraźnie zmniejsza się liczba wolnych łóżek, nawet tych na 

ministerialnym papierze – i respiratorów. Medycy są szkoleni. 

Marek Nowicki: – Z każdym dniem jest coraz gorzej. W tym dytlowskim szpitalu 

w Krakowie na 900 pracowników dziś nie było w pracy ponad 200. 

Andrzej Kosiniak-Kamysz, doktor, dyrektor specjalistycznego szpitala im. Józefa Dietla w 

Krakowie: – …brak personelu. 

MN: – Ministerstwo zdrowia wysyła w całym kraju lekarzom nakazy pracy, co w 

środowisku jest bardzo źle przyjmowane… Lekarzy jest zbyt mało. Przy respiratorach mogłyby 

pomóc pielęgniarki, dlatego towarzystwa pielęgniarskie 

[a są to: 

• Polskie Towarzystwo Pielęgniarek Anestezjologicznych i Intensywnej 

Opieki 

• Polskie Towarzystwo Pielęgniarskie 

• Konsultant Krajowy w Dziedzinie Pielęgniarstwa Anestezjologicznego 

i Intensywnej Opieki 

• Konsultant Krajowy w Dziedzinie Pielęgniarstwa 

na początku pandemii przygotowali specjalne rekomendacje dla ministerstwa zdrowia, jak 

powinno się szkolić pielęgniarki z obsługi respiratorów. 

Paweł Witt, prezes polskiego towarzystwa pielęgniarek anestezjologicznych i intensywnej 

opieki: – Raport został wysłany do ministerstwa na początku kwietnia. Nie mam jakichkolwiek 

informacji, żeby pielęgniarki spoza oddziału intensywnej terapii były szkolone w swoich 

jednostkach, żeby mogły zasilić ten zespół pielęgniarski. 

MN: – I mamy drugą połowę października… 

Krystyna Ptok, przewodnicząca ogólnopolskiego związku zawodowego pielęgniarek 

i położnych: – Miałam informację, że w ciągu jednego dnia przeszkolono osoby w jednym 

z lubelskich szpitali. Ale poproszono o złożenie podpisu, że osoba odbyła szkolenie. 

MN: – …może więc lekarze ze wschodu? 

Jerzy Friediger, dyrektor szpitala im. Stefana Żeromskiego w Krakowie: – Mam pewne 

wątpliwości, czy ci lekarze zagwarantują odpowiedni poziom wiedzy i umiejętności. 

MN: – …decyzje co do wykorzystania prywatnej służby zdrowia mają zapaść do końca 

października. Marek Nowicki, Fakty. 

[Dlaczego nie do końca roku?] 

 



GK: – w normalnych czasach to był Dom Seniora w Jaworznie. Dziś to miejsce, w którym 

o życie walczą niemal wszyscy pensjonariusze, [bo tacy to i „pensjonariusze” panie Grzegorzu], 

40-ro jest zakażonych, 9-ro zmarło. Strach pomyśleć, co stałoby się z nimi, gdyby nie 

wolontariusze z GOPR-u obrony terytorialnej. 

Paweł Szot: – Taśma na odsłonięte miejsca, na dłoniach podwójne rękawiczki, do tego 

maska, gogle i przyłbice. Jeden ratownik w ciągu doby zużywa 12 takich zestawów, są 

jednorazowe. Tak ubrani możemy wejść do zakażonego Domu Seniora w Jaworznie. Czerwona 

strefa jest odcięta od świata. Ciągła dezynfekcja to podstawa bezpieczeństwa. 

Jacek Dutkiewicz, lekarz, ratownik GOPR – To są osoby starsze, mają dużo chorób 

współistniejących. 

PS: – Dwa piętra i 41 zakażonych – wszyscy w grupie najwyższego ryzyka. [Ilu jest tam 

jeszcze niezakażonych?] Tu wirus zabija niemal codziennie… więcej w tych warunkach zrobić 

się nie da… 

- Zderzamy się ze ścianą. Nie ma miejsc, nie ma łóżek. Wiek też robi swoje. Im starszy 

człowiek, tym mniejsze prawdopodobieństwo, że miejsce w tym szpitalu się znajdzie. 

[Tak, panie premierze – już wybieramy, kogo nie leczyć]. 

PS: – Zostało czworo zdolnych do pracy, po 12 godzin na dobę… Ze wsparciem przybyli 

ratownicy GOPR-u i żołnierze obrony terytorialnej – jest ich ośmioro, między innymi lekarz, 

pielęgniarka, policjant i ksiądz – kapelan wojsk obrony terytorialnej. 

PS: – Tu nikogo nie trzeba przekonywać, że wirus istnieje. W Domach Seniora takich jak 

ten wirus zbiera największe żniwo… 

 

GK: – …nie idźmy tłumnie na cmentarze 1 listopada. 

- ogrodnicy się boją, bo mają pełne szklarnie, a tu… 

 

Dorota Gardias, dziennikarka tvnmeteo: – miałam połowę oddechu. Najtrudniejsze w tej 

sytuacji było dla mnie, żeby nie panikować. Bo przy panice, wiadomo, wzrasta tętno, człowiek 

zaczyna łapać powietrze… 

Maja Ostaszewska [aktorka]: – …Ból głowy i całego ciała jakiego nie znałam, jaki nie 

pozwala spać. Cały czas na środkach przeciwbólowych. Gorączka i dreszcze, brak węchu 

i smaku, potworna słabość, zawroty głowy. Podróż do kuchni czy łazienki była wyzwaniem. 

Adam Małysz: – Dla mnie najtrudniejsze było to na początku, jak się dowiedziałem, że 

mogłem zarazić kogoś innego. To było dla mnie naprawdę ciężkie. Nic się nam nie stanie, jeśli 

zachowujemy ten odstęp, że jeżeli będziemy w tej maseczce chodzić… 

Izabela Koprowiak, dziennikarka sportowa: – Ból głowy, jakby ktoś włożył ją w imadło i 

miażdżył coraz mocniej i ból w klatce piersiowej – ten był najdziwniejszy, tego wcześniej nie 

znałam. To uczucie, jakby wbijano mi w płuca, nerki, serce (cholera wie, z co dokładnie) igły, 

coraz mocniej, coraz głębiej. 

Udzielał jej pomocy Paweł Wszołek, pomocnik Legii, który koronawirusa już się pozbył – 

radzi dużo spać, dużo pić, dać sobie czas… Renata Kijowska, Fakty. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Kraśko i kardynał Stefan Dziwisz 

PK: – Dobry wieczór. Piotr Kraśko. Tvn24. I bardzo wyjątkowe wydanie Faktów po 

Faktach, bo oto rozmowa z księdzem kardynałem Stefanem Dziwiszem (osobisty sekretarz 

papieża Jana Pawła II, były metropolita krakowski) nagraliśmy wczoraj w Krakowie też 

w wyjątkowym miejscu. Zaraz się wszystko wyjaśni: 

PK: – Księże kardynale, bardzo dziękujemy za gościnę w Krakowie w budynku, w którym 

mieszkał kiedyś biskup, arcybiskup Wojtyła, nie w tym pokoju konkretnie, ale w tym budynku. 

Prawda? 

Kardynał: – Tak. Tak, tu mieszkał na tym piętrze. Ksiądz Różycki, profesor, wezwał go 

tutej jeszcze przed habilitacją, już po doktoracie, żeby tu zamieszkał i z nim kończył swe studia. 

I tutej w tym miejscu został biskupem, a potem arcybiskupem. 

PK: – Tylko w dwóch takich małych pokoikach? 

Kardynał: – Tutej w dwóch pokoikach, bo on nie potrzebował wielkich rzeczy. Był bardzo 

skromny i nie chciał. To było z wyboru. 



PK: – Będziemy rozmawiać o Janie Pawle II, ale zacznę od najważniejszej sprawy: – Jak 

zdrowie Księże Kardynale? 

Kardynał: – Dziękuję bardzo. Sobie radzę. 

PK: – To ważne też pytanie, bo wie Ksiądz Kardynał, że są tacy księża, którzy mówią, że 

najlepszym lekarstwem na koronawirusa jest woda święcona. Ale to by znaczyło, że parę 

biskupów uciekało przed wodą święconą, bo są zakażeni. 

Kardynał: – No, właśnie dlatego ulegli chorobie, niektórzy. Paru biskupów jednak uległo 

wirusowi. 

PK: – Czyli słuchamy lekarzy w sprawie koronawirusa? 

Kardynał: – No, trzeba jedno i drugie. Z jednej strony trzeba słuchać lekarzy i z drugiej 

strony też trzeba się i modlić. I woda święcona jest do tego potrzebna. 

PK: – Ale ostrożność tak. 

Kardynał: – Trzeba zachowywać wskazania właśnie na ten okres, dlatego też mam. 

PK: – Właśnie na tę rozmowę właśnie zdjęliśmy maseczki. Ale ksiądz kardynał przyszedł 

tu w maseczce, więc… 

Kardynał: – Tak. Być posłuszny zaleceniom Sanepidu. 

PK: – Tak. Księże kardynale, rozmawiamy prawie w rocznicę wyboru Jana Pawła II. 

Mamy 19 października dzisiaj, 16 października rocznica. Czy to wciąż, a może nie, 

najważniejszy dzień w życiu księdza kardynała też był? 

Kardynał: – Tych dni najważniejszych dość sporo w moim życiu, niemniej to ten zapisał 

się głęboko w moim sercu, no i mojej historii osobistej. Oczywiście byłem na Placu świętego 

Piotra, gdzie słyszałem słowa: „Habemus Papam”. Zadrżało moje serce i cały, powiedzmy tam 

na Placu świętego Piotra zadrżałem. Bo zdawałem sobie sprawę, co tego papieża czeka. To były 

momenty niezapomniane i które się zapisały w sercu, ale także i pamięci głęboko. 

PK: – Księże kardynale, 2 kwietnia, wtedy w 2005 roku i później padały wiele razy słowa, 

że jest pokolenie Jana Pawła II, była epoka Jana Pawła II. Czy ksiądz kardynał ma takie 

poczucie, że epoka jeszcze trwa? Czy to już zupełnie inne czasy i kiedy czasem, gdy ksiądz 

kardynał słyszy, jak teraz się mówi o Janie Pawle II, to to jest inna opowieść niż ta, którą ksiądz 

kardynał zna? 

Kardynał: – Niewątpliwie już prawie 16 lat będzie niedługo od odejścia z tej ziemi do 

wieczności Jana Pawła II. Ale pamięć o nim jest ciągle żywa. Co więcej – wzrasta. 

Zainteresowanie postacią, osobą i jego nauczaniem, nawet w niektórych krajach więcej niż w 

Polsce. Ciągle inspiruje. Ludzie wracają do niego. Również w dziedzinie nauki, filozofii, 

teologii. I wracają do jego osoby. 

PK: – Ale też pada bardzo wiele trudnych pytań i bardzo bym chciał, żebyśmy 

odpowiedzieli na nie, bo to ważne. Ale chcę jeszcze zapytać o wydarzenie, które rozegrało się 

dzień po rocznicy wyboru, czyli 17 października, kiedy papież Franciszek przyjął dymisję 

biskupa Janiaka i to pierwszy polski biskup złożony z urzędu z powodu zarzutów o tuszowanie 

afer pedofilskich. Czy ksiądz kardynał ma takie poczucie, że to przełomowe wydarzenie 

w naszym Kościele? 

[Jakoś postanowiłem nie wnikać w ten temat. Cóż odkrywczego może wyznać emeryt 

Dziwisz? I tak najwłaściwsza odpowiedź jeszcze długo nie padnie, a jest nią: Zlikwidować 

celibat, który nie istniał przez pierwsze 1000 lat chrześcijaństwa, a został nakazany tylko 

katolickim duchownym dopiero w XI wieku. Celibat nadal nie obowiązuje w prawosławiu, 

w protestantyzmie i innych mniej licznych religiach chrześcijańskich]. 

 

&ANTIDOTUM  DNIA 

- Chodziłoby mi o naszyjnik, o, ten. 

- To jest, ośmielam się zauważyć, bransoletka. Szanowny pan raczy wskazywać 

bransoletkę. 

- Acha, bransoletka, acha. To w takim razie niech będzie bransoletka. 

- Proszę uprzejmie. 

- Bransoleta, hm. Nie, stanowczo nie. Czy zechciałby pan pokazać mi jakiś gustowny 

naszyjnik? To są naszyjniki? Na pewno? 

- Absolutnie, ponad wszelką wątpliwość. Pracuję w tym fachu dwadzieścia dwa lata. 



- Acha. A czy, przepraszam, mógłbym jeszcze zobaczyć ten pierścionek. Czy dobrze 

mówię? To jest pierścionek? Nieprawdaż? 

- Ma pan absolutną trafność. 

- No. Skoro wszystko jest takie piękne, w takim razie biorę wszystko. 

- Wszystko? A to już jak pan szanowny uważa. Niech mi tylko będzie wolno zauważyć, że 

wszystko będzie kosztowało dziewięć tysięcy trzysta złotych. 

- To proszę w takim razie, niech pan doda jeszcze coś za siedemset złotych do rachunku, 

tylko coś wykwintnego, wie pan. 

- Służę panu. Czy ten drobiazg może być? 

- A co to jest? 

- Brosza. 

- Tak. A wie pan, co to jest? 

- Chwileczkę. Co to jest? 

- Tłumik. 

- Nie bardzo rozumiem szanownego pana. 

- Czy zapakuje pan wszystko już teraz? Czy mam do tego dokręcić rewolwer? 

- To oznacza, że. Prawdopodobnie jest napad? 

- Nie da się ukryć. Tyko nie radzę żadnych sprytnych sztuczek z alarmem. To niezdrowe. 

Uśmiechać się i pakować. Odwróć się pan i szukaj czegoś w dolnej szufladzie. Jak doliczy pan 

do stu, może się pan odwrócić. Tylko nie wcześniej. 

♣ 
2020-10-21 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5869 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 10 040 zakażeń. 130 zgonów. 

 

GK: – Pierwszy raz zakażeń jednego dnia było [jak wyżej]. 

Pandemia wciąż przyspiesza i nie da się wciąż zaklinać rzeczywistości. Zapewnienia 

o sytuacji pod kontrolą boleśnie weryfikują liczby i kolejne nagrania z karetek z ciężko chorymi 

pacjentami pod szpitalami. 

Marek Nowicki: – Coraz trudniej dostać się do szpitala, coraz trudniej otrzymać pomoc. 

Tak wygląda cała Polska. To zdjęcia z dzisiej [dzisiaj] z Wrocławia. A to nagrania z Warszawy z 

rozmów między koordynatorami medycznymi i załogami karetek: 

Dyspozytor: 

Zabierz, proszę, na Kasprzaka tego pacjenta. Trzy karetki na Banacha czekają, tam 

się zejdzie dwie, trzy godziny. To jest bez sensu. Jedziemy na Kasprzaka. 

Dyspozytor: 

Pacjentka już mocz i kał oddała i nadal czeka, więc nie będziemy tam już dublować. 

Bo to tragedia jest. 

Załoga karetki: 

Rozmawiałem z panią z SOR-u na Kasprzaka, prawdopodobny czas oczekiwania 

trzy, cztery godziny. Nie mają wolnych w tej chwili miejsc izolowanych. 

Mariusz Zimmer, profesor, kierownik II katedry I kliniki ginekologii i położnictwa, 

Uniwersytecki Szpital Kliniczny we Wrocławiu: – Rozwiązaliśmy covidowo bardzo ciężką 

pacjentkę. To jest przerażające, że młoda kobieta w bardzo ciężkim stanie w ciąży, musieliśmy 

ją rozwiązać i teraz walczy o życie. 

[Nie do końca zrozumiałem, co profesor powiedział, ale moje zrozumienie nie ma 

znaczenia]. 

MN: – Przenosimy się do Białegostoku. Tu też stan oblężenia. Szpitalne Oddziały 

Ratunkowe zablokowane. 

Mirosław Rybałtowski, dyrektor medyczny pogotowia ratunkowego w Białymstoku: – 

Każdy z tych szpitali ma własne algorytmy postępowania, własne wytyczne, a my z ratownictwa 



medycznego jesteśmy pośrodku i musimy się gdzieś w tej sytuacji odnaleźć. Zdarzają się takie 

sytuacje, że pacjent jedzie do pierwszego szpitala, jest odsyłany, jedzie do drugiego, trzeciego. 

MN: – A teraz Częstochowa i miejski szpital zespolony, ten sam problem. 

Ministerstwo zdrowia twierdzi, że nie jest źle, bo cały czas jest dużo wolnych respiratorów 

i łóżek. 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia [bardzo niewiarygodny człowiek]: – Na 

dziś zajętych łóżek ponad 9 tysięcy, ale dostępnych łóżek w Polsce w tej chwili jest ponad 17 

tysięcy. 

[O co tu chodzi? Przecież to są kpiny. Dlaczego nikt w Polsce tego nie weryfikuje? Jak 

liczy dostępne łóżka ministerstwo zdrowia? Więc po co buduje się szpital na stadionie 

narodowym?] 

MN: – No, to jeszcze jedno nagranie z Warszawy – szpital… [i tak będzie jeszcze jeden 

przykład, jeszcze jeden – przecież dzisiaj może być 10 tysięcy przykładów] 

[…] 

GK: – Od jutra w Czechach i Irlandii będą otwarte tylko sklepy z artykułami pierwszej 

potrzeby, to już prawie pełny lockdown. 

[Dlaczego lockdown? Przecież może być zrozumiała: blokada, częściowe lub całkowite 

ograniczenie, zamknięcie]. 

GK w dalszym ciągu: – Groźne, ale dramatyczne są słowa ministra zdrowia Belgii: – 

Jesteśmy bardzo blisko tsunami… [powiedział dokładnie: nie kontrolujemy już tego, co się 

dzieje] tracimy kontrolę nad pandemią. 

Katarzyna Sławińska: – … 

Liczba nowych zakażeń koronawirusem w ciągu doby: 

Wielka Brytania – 26 688. Zgonów – 191 

Rosja – 15 700 

Italia – 15 199. Zgonów – 127 

Czechy – 11 984 

Polska – 10 040 

Dojczland – 7 595 

Ukraina – 6 719 

Słowacja – 2 202 

 

GK: – [o biciu piany w Sejmie] 

 

GK: – Wyższe pensje dla medyków walczących z pandemią, zwolnieni lekarze z 

odpowiedzialności za nieumyślne błędy – to niektóre zapisy rządowej ustawy koronawirusowej. 

PSL dorzuca premię dla bohatera, a Platforma i Lewica kolejnych kilkadziesiąt poprawek. 

Ustawy są już w komisji. 

[…] 

GK: – Na tych zdjęciach nie widać już twarzy, nie ma przy nich nazwisk, nie widać, ale 

czuć zmęczenie, stres i emocje lekarzy, pielęgniarek czy ratowników medycznych, którzy 

pracują kilkanaście, a czasem kilkadziesiąt godzin z rzędu. Dziękujemy za wszystkie nadesłane 

zdjęcia. 

[Pod oknami szpitala siedmioosobowy zespół młodych śpiewa: 

„Szukaj mnie” 

„Kawiarenki”] 

Paweł Płuska: – Schowani za szpitalnymi murami, szybami, maseczkami, tu w Lubartowie 

dzięki temu mogli choć przez chwilę przypomnieć sobie, jak wyglądało życie przed pandemią. 

Dziś ich świat to nie jest świat kawiarenek. Tu te kombinezony, przyłbice, maseczki, rękawice – 

tak wygląda ich praca. To zdjęcia, które nam przysłali na kontakt24. Świat, o którym sami 

mówią i piszą: 

• Fizjoterapeuci pracują z chorymi na Covit 19 mamy bezpośredni i długotrwały 

kontakt z pacjentem 

• U nas też jest ciężko. Noście maski, stosujcie się do wytycznych bardzo proszę. 

ŻYCZĘ DUŻO ZDROWIA 



• Bydgoskie pielęgniarki/pielęgniarze robią co mogą! 

• Jestem pielęgniarką z Poznania 

Magda Wiśniewska, doktor nauk medycznych, prezes Okręgowej Izby Lekarskiej 

w Szczecinie: – To nie jest tak, że my jesteśmy impregnowani na zakażenie. Że naprawdę 

apeluję do wszystkich, to się kiedyś skończy, ale teraz żeby się skończyło, to naprawdę wszyscy 

musimy się zdyscyplinować. 

• Cześć, jestem lekarką w mieście średniej wielkości, zaraziłam się podczas 

pomagania pacjentowi, obecnie ja, mój mąż – lekarz, rodzice tekarze i dziecko od 

około 14 dni walczymy z gorączką, kaszlem i potwornymi bólami głowy. 

Zaraziłam się w pracy, pomagając innym – najgorsze jest to, że równocześnie z 

tym jak się zaraziłam w moim mieście organizowano demonstracje ludzi 

uważających że nie ma żadnej pandemii, jakbym dostała w twarz. 

Tomasz Kubiak, ratownik medyczny: – Bardzo często po powrocie do domu jedyne, 

o czym marzymy, to przytulić żonę, przytulić dziecko i położyć się spać. Rano znowu na dyżur. 

[zdjęcia i podpisy pod zdjęciami:] 

• Moja praca w czasie pandemii. 

• Pozdrowienia z Wrocławia 

Eryk Matuszkiewicz, toksykolog: – To jest odzież, która nie przepuszcza powietrza. 

Niestety musimy [ją nosić] na czas dojazdu, opieki nad pacjentem i jeszcze powrotem. 

• Codzienna praca w dobie pandemii i jak co niektórzy mówią „wirusa którego nie 

ma” 

Krzysztof Tyburczy, specjalista medycyny ratunkowej: – Mam nadzieję, że w ciągu roku 

to się wszystko skończy. Takie jest moje marzenie. 

Paweł Płuska: – Brakuje rozmowy twarzą w twarz z pacjentem. Ciężko go nie tylko 

wysłuchać, ale i dobrze osłuchać. Świat pełen obaw, ale i nadziei. Bo życie medyków to od 

miesięcy ciągły strach, o pacjentów, siebie i bliskich. Pokazując nam, jak pracują, proszą 

i apelują o dystans, dezynfekcję i maseczki. Wszyscy, lekarze, pielęgniarki, diagności 

laboratoryjni, salowe czy radiolodzy. Ratownicy opowiadają o godzinach spędzonych w 

karetkach, o tym jak walczą razem z pacjentami, o ich każdy oddech, bez szans na przerwę, 

kawę czy kanapkę, gdy wyjście do toalety staje się wyczynem, bo nie da się ot tak zdjąć odzieży 

ochronnej. 

Na tych zdjęciach nie widać tych rzek potu płynących po plecach, dłoni wyjętych z 

rękawiczek wyglądających jakby były po wielogodzinnej kąpieli. Czasami widzimy zaparowane 

okulary i gogle, pary zbierającą się na foliowych ochraniaczach butów. Oni mają tak każdego 

dnia. Nie można się dziwić, że gdy tylko mogą, uciekają do lasu, by odetchnąć i pomarzyć. 

• Życzymy Wam Zdrowia 

Paweł Płuska, Fakty. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Pewnie się skończył, więc kup, tylko bez siarki. Całuski. Wybacz mamie, panika i piekło, 

kiedy wyjeżdżam. 

- Przycisk klapy bagażnika jest pod zerem w napisie 508. 

- Tak. A co? 

- To chore. Mogli go zostawić pośrodku, żeby był widoczny. 

- Nie wiem. 

- Społeczeństwo uprzykrza nam życie, żebyśmy mieli ochotę umrzeć. 

- Ale. 

- Mam rację, dobrze wiesz. 

- Zatrzymajcie stewardessę. 

- Pani Dubois lecąca na Reunion jest taka nieogarnięta, bo zgubiliście ją kiedyś zgubiliście 

na postoju przy drodze? Nie pamiętam. 

- Jak się masz? Przepraszam i dziękuję, że nie zamknęła pani bramki. 

- Nie ma za co. Poproszę kartę. 

- To ciuchy do tańca w samolocie? 

- Wygodne są brzydkie. 



- Miłej podróży. 

- Przez ciebie już nie będzie miejsca na półkach. Mamo. Co ty? 

- Za wcześnie dla mnie. 

- Minęło już pół roku. 

- Dopiero pół roku. 

- My z tyłu, mamo. Pierwsze zginiemy, ogon rozpada się najpierw. 

♣ 
2020-10-22 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5877 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Od soboty może być Polska jedną wielką czerwoną strefą. Przygotujmy się na kolejne 

obostrzenia, bo szybko rośnie liczba chorych. Ostatniej doby koronawirusa wykryto: 

 

Polska – 12 107 zakażeń, 168 zmarło. 

 

GK: – Obie liczby są najwyższe od początku pandemii. Rząd miał dzisiaj ogłosić decyzję, 

czy uczniowie podstawówek zostaną w domach. Sztab kryzysowy obradował od rana, ale 

decyzje będą ogłoszone jutro. 

Krzysztof Skórzyński: – …zrozumieć, dlaczego 5 tysięcy dziennie jeszcze nie było bardzo 

niebezpieczne dla służby zdrowia, a przekroczenie dziesięciu tysięcy już jest, wystarczy spojrzeć 

na to: [wykres] 

W ciągu zaledwie dwóch tygodni podwoiła się liczba chorych, którzy musieli trafić do 

szpitala, a tam trafiają tylko ci, którzy koronawirusa przechodzą ciężko lub bardzo ciężko. 

Andrzej Horban, profesor, krajowy konsultant w dziedzinie chorób zakaźnych: – Na 

pewno wszystkiego nie zrobiono, to oczywista oczywistość, co widać teraz. Skala wyobrażenia, 

nazwijmy to, rządzących nie objęła tak dużą liczbę zakażeń. 

KS: – O tym, że rząd nie zrobił wszystkiego w porę, że mógł reagować wcześniej, mówi 

lekarz który jest od 4 dni doradcą rządu, najważniejszym lekarzem w Polsce od koronawirusa. 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator oddziału zakaźnego, wojewódzki szpital 

specjalistyczny im. J. Gromkowskiego we Wrocławiu: – Może te restrykcje, które 

wprowadzamy zbyt późno, oczywiście, ale są wprowadzane, za dwa, trzy tygodnie zaskoczą, 

zmniejsza się liczba tych pacjentów… [Co będzie, to zobaczymy]. 

Szpitale tymczasowe [tworzone]: 

Warszawa – stadion narodowy 

Zielona Góra – centrum zdrowia matki i dziecka [będzie gotowy do końca roku!] 

Wrocław – centrum konferencyjne, ul. Rakietowa 

Katowice – międzynarodowe centrum kongresowe 

 

GK: – To będzie koniec obowiązującego od wielu lat kompromisu aborcyjnego i zapewne 

początek protestów politycznych i ulicznych. Trybunał Konstytucyjny orzekł, że przepisy 

dopuszczające aborcję w przypadku ciężkiego uszkodzenia płodu są niezgodne z Polską 

Konstytucją… 

 

GK: – Testowanie cierpliwości. [Na coś trzeba czekać, ale na co nie podał ani 

Kajdanowicz, ani Niedzielski]. 

 

GK: – Większość poprawek opozycji trafiła do kosza, a sejmowy ekspres pojechał dalej z 

ustawą koronawirusową. PiS przegłosowało swoją wersję… 

 

GK: – Zasługują na ochronę prawną (homoseksualiści) – mówi w filmie dokumentalnym 

Francesco [papież]. 

„Osoby homoseksualne mają prawo do bycia w rodzinie; są dziećmi Boga; mają 

prawo do rodziny. (…) Musimy stworzyć prawo o związkach cywilnych. Dzięki 

temu będą prawnie chronione”. 



Jewgienij Afiniejewski, reżyser filmu „Franciszek”: – To nie była dyskusja o doktrynie 

Kościoła. On nie próbował zmienić doktryny. Mówił, że ludzie nie powinni być 

dyskryminowani, a społeczność homoseksualna powinna mieć takie same jak wszyscy. 

Arkadiusz Lechowski, ksiądz, parafia św. Anny w Łodzi: – Samego papieża należałoby 

pytać, co w tym kontekście miał na uwadze. Ponieważ interpretacje są bardzo szerokie, idą 

bardzo daleko. 

[…] 

 

GK: – …są miasta, gdzie na wykonanie testu czeka się godzinami, są takie, w których na 

wykonanie testu czeka się prawie dwa tygodnie… 

- Lekarze przypominają, że w pewnych przypadkach nie trzeba stać w kolejce, lecz 

w domu czekać na wymazo-bus: osoby, które przebywają na kwarantannie, dzieci do lat 6, 

osoby, które są obłożnie chore. Wymazo-bus obsługuje też osoby, które nie mają własnego 

samochodu, by dojechać do punktu pobrań. Jan Błaszkowski, Fakty. 

[To dlaczego te osoby stoją w tak długich kolejkach? Przecież te osoby nie mają 

samochodu. Coś pan Błaszkowski koloryzuje rzeczywistość]. 

 

GK: – Od miesięcy wyjaśnia i edukuje, zachęca i ostrzega. Doktor Paweł Grzesiowski jest 

kopalnią wiedzy o koronawirusie i nie wahał się jej użyć, nawet jeśli jego opinie były krytyczne 

dla rządu. Już nie będzie wykładał na uczelni podlegającej ministerstwu zdrowia. 

Marek Nowicki: – Oto Paweł Grzesiowski, doskonale znany widzom z telewizyjnego 

ekranu, pediatra, immunolog, doktor nauk medycznych, nauczyciel akademicki w centrum 

medycznym kształcenia podyplomowego. Były nauczyciel. 

PG: – Z formalnego punktu widzenia moja umowa z centrum medycznym kształcenia 

podyplomowego wygasa co roku i jest przedłużana corocznie i w tym roku nie została 

przedłużona. 

MN: – CMKP to uczelnia podległa ministerstwu zdrowia, które doktor często publicznie 

krytykuje za podejmowanie, jego zdaniem [bo najwyraźniej nie zdaniem MN i TVN], 

niewłaściwych decyzji w walce z koronawirusem… 

[Mam jednak nadzieję, że tym samym współpraca z TVN nie wygasła]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- … Przetłumacz. 

- Powiedział: Ef Bi aI. Aresztujemy was. 

- Będzie wesoło. Dokąd to? 

- Teraz skopię ci tyłek. 

- Tylko na tyle cię stać? 

- Dosyć! Ruchy, albo was zastrzelę. 

- Czemu zawsze wybierasz mięśniaków? 

- Lubię wyzwania. 

- A nie mówiłem? Udało się. Bez wsparcia. Dostaniemy pochwałę. 

- To nasza najważniejsza akcja. 

♣ 
2020-10-23 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5772 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Rozpoczynamy nowy etap dramatycznego wyścigu z pandemią. Wszyscy. Bez wyjątku. 

Stawką jest hamowanie stale rosnącej liczby zakażeń i chorych wymagających pomocy 

szpitalnej. Dane z wczoraj to: 

 

Polska – zakażonych: 13 632. Zmarli: 153. 

 

GK: – Od jutra cała Polska jest w czerwonej strefie. Rząd wprowadza ostre ograniczenia 

dotyczące seniorów, uczniów i branży gastronomicznej. 



Paweł Płuska: – …Od ograniczeń w transporcie (50% miejsc siedzących lub 30% miejsc 

siedzących i stojących) 

Zakaz imprez okolicznościowych łącznie z weselami. 

Zdalne nauczanie w szkołach średnich i wyższych. 

Zawieszenie działania dyskotek, aqua-parków i siłowni. 

Imprezy sportowe bez publiczności. 

Teatry, kina 25% publiczności. 

Markety 5 osób na kasę ub 1 osoba na 15m2 

Kościoły 1 osoba na 7m2 

Restauracje tylko żywność na wynos. 

Andrzej Horban, profesor, krajowy konsultant 2 dziedzinie chorób zakaźnych: – To nie są 

restrykcje, to są środki zapobiegawcze. 

• Nauka w klasach 4-8 w trybie zdalnym 

• W godzinach 8:00 do 16:00 przemieszczanie się osób do 16 roku życia pod 

opieką dorosłego 

PP: – Zostaną zamknięte sanatoria. 

• Ograniczenie imprez, spotkań i zebrań oraz zgromadzeń publicznych do 

5 osób spoza gospodarstwa domowego. 

PP: – Nie będzie można demonstrować, ale można pracować w grupach większych niż 

pięcioosobowe. Reguła ograniczająca nie obejmie też mszy i nabożeństw. 

Prośby i apele choćby o to, by osoby młode ograniczyły odwiedziny u dziadków, by ich 

nie zakazić, bo osoby starsze są w grupie największego ryzyka. Stąd też apel do nich samych – 

na razie nakaz, ani zakaz, ale apel: by nie wychodzili z domów. 

• Ograniczenie przemieszczania się osób 70+ 

• Zawieszenie działalności sanatoriów (z możliwością dokończenia trwających 

turnusów) 

 

GK: – Pozostawieni bez pomocy… bo nie ma gdzie, bo szpital jest covidowy… 

 

GK: – Wystarczyło kilka godzin, by na ulice wyszły tysiące Polek i Polaków w reakcji na 

orzeczenie Trybunału Konstytucyjnego w sprawie aborcji. Największy protest był w stolicy. Pod 

domem Jarosława Kaczyńskiego policja użyła gazu i siły. Posypały się zatrzymania i mandaty. 

Maciej Knapik: – …Protestujący dotarli na warszawski Żoliborz po kilkukilometrowym 

marszu sprzed budynku Trybunału Konstytucyjnego przez siedzibę PiS-u na Nowogrodzkiej. Na 

czele marszu baner: WYPIE***LAĆ przeciwko partii władzy. 

Pani: – No, nie zgadzam się na to, żeby być inkubatorem. 

Pani: – Zakaz aborcji nie sprawi, że Polki nie będą wykonywać aborcji. 

Pani: – Takiej aborcji nielegalnej, podziemnej czy aborcji przeprowadzonej za granicą. 

Pani: – Dużo kobiet będzie cierpiało. Myślę, że to jest bardzo zła decyzja. 

MK: – Nikt tu nie miał złudzeń, że decyzję podjęto w budynku Trybunału 

Konstytucyjnego samodzielnie. To polityczna decyzja prezesa PiS-u mówili ci ludzie [bo nie 

Knapik]. 

Marta Lempart, ogólnopolski strajk kobiet: – On odpowiada za wszystko, co się wydarzy. 

Za to co się wydarzyło dzisiaj, za to co się wydarzy jutro i to jak się skończy ta jego cała kariera 

i ta historia PiS-u w Polsce. 

MK: – Wśród demonstrujących byli parlamentarzyści opozycji. 

Pani: – Kaczyński naprawdę popamięta polskie kobiety! 

MK: – 15 osób zatrzymanych, kilkadziesiąt mandatów, wniosków o ukaranie – chodzi 

o naruszanie nietykalności funkcjonariuszy i ponad 200 notatek do Sanepidu. Policja pokazuje 

film uzasadniający użycie siły, mówi, że w policję ciskano kamieniami z torowiska 

tramwajowego. Nie ma informacji o rannych. 

[Pani trzyma transparent: WYROK ZA BYCIE KOBIETĄ 

Drugi transparent: DYKTATURA FANATYKÓW 

Trzeci: KACZOR ZNOWU WPROWADZA ŚREDNIOWIECZE] 

MK: – Dzisiaj po południu protesty rozpoczęły się na nowo. Maciej Knapik, Fakty. 



GK: – Pokażemy zatem państwu, jak sytuacja wygląda w tej chwili. Późnym popołudniem 

protesty w sprawie aborcji rozpoczęły się w kilkunastu miastach Polski: Warszawa, Poznań, 

Szczecin, Toruń. Tym razem policja nie interweniuje. [Jeszcze]. 

Bartłomiej Wróblewski, poseł PiS: – Przepis zostaje uchylony i wykreślony, Nie 

obowiązuje, nie można się na niego powoływać. 

Barbara Nowacka, KP KO. PO: – Dziewczyna idzie na badanie, dowiaduje się, że zespól 

Patała, zespół Edwardsa, inne choroby, której płód nie przeżyje i ma donosić. Jak powiedział 

kiedyś Kaczyński: Urodzić i ochrzcić. Bo oni tak chcą. 

A to oznacza, że od tego momentu obowiązująca od ponad 27 lat i niezwykle ważna dla 

kobiet przesłanka do legalnej aborcji w sytuacji ciężkiego uszkodzenia płodu oficjalnie zniknie z 

polskiego porządku prawnego… Arleta Zalewska, Fakty. 

 

[Zamknięcie] branży gastronomicznej w Polsce: 

40 miliardów złotych wartość 

76 tysięcy lokali 

Milion pracowników 

 

[Prywatna służba zdrowia podejmuje dobrowolny udział w walce z koronawirusem]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Na polskiej scenie politycznej jest wielu polityków, biznesmenów, sportowców, 

muzyków, którzy udają aktorów. Ja nie muszę. Dlatego zagłosuj na mnie. Kocham i ty kochaj. 

- I to by było na tyle w dzisiejszym subiektywnym przeglądzie politycznym. Synoptycy 

zapowiadają słoneczny, ciepły weekend. Życzę państwu dobrego odpoczynku. 

- Dobra robota. 

- Ciekawe, jak jej pójdzie na żywca? 

- Nie wiem. 

- Jak zawsze. Już po nim. Brawo. Jak zawsze. Świetnie przygotowana. 

- Szału nie było. 

- Widziałaś to? 

- Michał, jak długo się znamy? Nie zniżam się do tego poziomu. 

- Daj mu popalić. 

- Oczywiście, że dam. Przez niego ominął mnie wieczór panieński mojej najlepszej 

przyjaciółki. 

♣ 



2020-10-24 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5772 

 

Liczba zachorowań i zgonów w województwach 

od 4 marca 2020 roku do 24 października 2020 roku: 

 
 Liczba zachorowań Liczba zgonów 

Cała Polska 241 946 4351 

województwo   

dolnośląskie 12 761 271 

kujawsko-pomorskie 12507 150 

lubelskie 10139 163 

lubuskie 4318 43 

łódzkie 17 643 366 

małopolskie 31 378 444 

mazowieckie 33 442 607 

opolskie 7261 152 

podkarpackie 14176 312 

pomorskie 14494 216 

śląskie 36 423 764 

świętokrzyskie 7523 135 

warmińsko-mazurskie 5444 73 

wielkopolskie 21 765 489 

zachodniopomorskie 6909 66 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Prezydent Duda zakażony wirusem, test ma pozytywny. 

 

Polska – 13 628 zakażonych. 179 zgonów 

 

AW: – Wirus może być wszędzie i trzeba o tym pamiętać. 

Jan Błaszkowski: – Gdy w piątek prezydent, Andrzej Duda, oglądał budowę 

tymczasowego szpitala na stadionie narodowym, nie wiedział jeszcze, że słowa, które tam 

wypowiedział: 

PAD: – Idziemy także do zwycięstwa z koronawirusem. 

JB: – Kilka godzin później będzie mógł potraktować osobiście. 

PAD: – W wyniku przeprowadzonego testu wiem, że jestem chory na koronawirusa, nie 

odczuwałem i nie odczuwam żadnych symptomów zwłaszcza tych najbardziej typowych, jak 

zanik smaku, zanik węchu. Niczego takiego nie miałem i nie mam. Ale wynik testu jest 

absolutnie jednoznaczny. 

[To dlaczego zrobiono test? Może prezydentowi robi się test codziennie?] 

JB: – Prezydent przyznał, że wraz z żoną udaje się na izolację i będzie pracować zdalnie. 

Nie wiadomo, co z jego najbliższymi współpracownikami. 

Po tym spotkaniu na stadionie prezydent odznaczył w pałacu Igę Świątek i jej ojca. Polska 

tenisistka poinformowała: 



Iga Świątek 

Ani ja, ani członkowie mojego teamu nie mamy objawów koronawirusa. 

Wykonujemy testy regularnie. Zgodnie z obowiązującymi procedurami poddajemy 

się kwarantannie. badania powtórzymy za trzy dni. Życzymy wszystkim dużo 

zdrowia, uważajcie na siebie! 

JB: – Na kwarantannie jest też rzecznik prezydenta, Błażej Spychalski…  

W Warszawie zebrali się przeciwnicy tych obostrzeń… Spokojniejszy przebieg miał 

protest restauratorów w Zielonej Górze, którzy ogłosili symboliczną śmierć gastronomii… 

 

AW: – Samo życie w karetce w szczycie epidemii. 

 

AW: – Dziesiątki miast, tysiące protestujących nie tylko kobiet, już całych rodzin, które 

wychodzą na ulice, żeby powiedzieć: NIE! 

[…] 

 

Koronawirus w Czechach – 15 252 nowe przypadki. 126 ofiar śmiertelnych w ciągu 

doby 

Koronawirus w Dojczlandzie – 14 714 nowych przypadków. 49 ofiar śmiertelnych w 

ciągu doby. 

Koronawirus we Francji – 42 032 nowe przypadki. 298 ofiar śmiertelnych w ciągu 

doby. 

Koronawirus w Italii – 19 143 nowe przypadki. 91 ofiar śmiertelnych w ciągu doby. 

AW: – Absolutny tłum. Za to w szpitalach w izbach przyjęć, na oddziałach ratownicy 

nieustannie walczą o przyjęcie pacjentów na SOR. Jak wygląda samo życie w karetce? … 

Dziennik Ustaw z 23.10.2020r. Poz. 1871 

Rozporządzenie Rady Ministrów z 23.10.2020 r. 

Zmieniające rozporządzenie w sprawie ustanowienia [nieczytelne] 

Osoby, które ukończyły 70. rok życia, mogą się przemieszczać wyłącznie w celu: 

1) wykonywania czynności zawodowych lub służbowych; 

2) zaspokajania niezbędnych potrzeb związanych z bieżącymi sprawami życia 

codziennego; 

3) sprawowania lub uczestniczenia w sprawowaniu kultu religijnego, w tym 

czynności lub obrzędów religijnych. 

 

AW: – Zmiana czasu i jedna godzina w bonusie. Dziś w nocy z trzeciej przenosimy się na 

drugą i tak na zegarze wchodzimy już w strefę zimy. Być może w przyszłym roku strefa będzie 

tylko jedna… 

W 2018 roku Komisja Europejska przeprowadziła konsultacje społeczne w sprawie 

zmiany czasu. 84% ankietowanych już jej nie chce, w Polsce 78%... 

 



Tvn24bis – 7 DNI - UNIA – Maciej Sokołowski 

• Demokratyczna opozycja na Białorusi została laureatem nagrody Sacharowa, 

wyróżnienie przyznaje Parlament Europejski za zasługi w walce o prawa 

człowieka. 

• Komisja rozpoczęła postępowanie przeciw Cyprowi i Malcie, domagając się 

zaprzestania sprzedaży tak zwanych złotych paszportów, czyli przyznawania 

obywatelstwa w Unii w zamian za inwestycje. Posiadaczem cypryjskiego 

paszportu można zostać wydając na wyspie przynajmniej 2 miliony euro. 

• W ciągu tygodnia Wielka Brytania zdążyła zerwać negocjacje i powrócić do stołu 

rozmów z Unią. Główny unijny negocjator mówi o potrzebie ustępstw po obu 

stronach, ale do porozumienia wciąż daleko. 

• Po raz pierwszy w historii Komisja Europejska wyemitowała obligacje społeczne, 

by pozyskać środki na program wsparcia zatrudnienia. Pierwsza emisja to obligacje 

dziesięcio i dwudziestoletnie o wartości 17 miliardów euro. Fundusze na ochronę 

miejsc pracy popłyną w pierwszej kolejności do Italii, Hiszpanii i Polski. 

• W tym tygodniu sesja Parlamentu Europejskiego odbyła się głównie zdalnie, ale to 

nie przeszkodziło europosłom w prowadzeniu debat. Zwróćmy uwagę na jedną z 

nich tylko pozornie dotyczącą przyszłości, w której padły też pytania: czy czeka 

nas starcie ludzi i sztucznej inteligencji. Sztuczna inteligencja prowadzi samochody 

i robi zakupy. Algorytmy decydują o tym, co wyszukujemy w sieci i jakie 

informacje do nas trafiają lub nie trafiają. Kto nad tym wszystkim panuje? Czy ktoś 

w ogóle panuje? Odpowiedzi na takie pytania domagają się europosłowie od 

Komisji Europejskiej, a przede wszystkim domagają się nowych przepisów. 

Tiemo Wolken, europoseł Frakcji S&D, Dojczland: – Platformy internetowe nie mogą być 

czarnymi skrzynkami, ich działania muszą być przejrzyste i zrozumiałe, szczególnie gdy 

podejmują istotne decyzje dotyczące wolości użytkowników. 

MS: – Unijne dyrektywy dotyczące działalności w Internecie mają już 20 lat. W tym 

czasie zmieniło się niemal wszystko, jeśli chodzi o to, jak korzystamy z Internetu i jak 

korporacje korzystają z danych, które im dostarczamy. Najwyższy czas na aktualizację prawa. 

Pierwszy pakiet o usługach cyfrowych Komisja ma przedstawić już w grudniu. 

Kris Peeters, europoseł frakcji EPL, Belgia: – Nie osiągnęliśmy żadnej znaczącej 

transparentności co do tego, jak algorytmy narzucają treści użytkownikom na ogromną skalę. 

Nie znamy efektu, jaki to wywiera na naszą demokrację, kulturę i prawa podstawowe. 

MS: – Nowy kodeks usług cyfrowych ma regulować problemy do tej pory pominięte lub w 

każdym kraju traktowane odmiennie, jak feitniusy czy mowę nienawiści w sieci. I tu przede 

wszystkim kluczowe jest zachowanie balansu między wolnością słowa a odpowiedzialnością za 

publikowane treści. 

Alex Agius Saliba, europoseł frakcji S&D, Malta: – Podstawowa zasada: to co jest 

nielegalne of line, powinno być nielegalne on line. 

[…] 

• Negocjacje budżetowe, o których mówiliśmy przed tygodniem. Cały czas trwają. 

Ich ważnym elementem jest też kwestia WPR, czyli wspólnej polityki rolnej… 

Oprócz wyższych standardów ekologicznych i nowych obowiązków największa 

zmiana będzie dotyczyć pierwszego filaru wspólnej polityki rolnej, który polegał 

głównie na przekazywaniu dopłat bezpośrednich, a teraz zostanie on rozbudowany: 

Chodzi tu przede wszystkim o tak zwane eko-schematy, środki, które rolnicy mogą 

otrzymać, jeśli dobrowolnie przystąpią do ekologicznych programów, na przykład 

jeśli zdecydują się na wysianie roślin miododajnych, przygotują zimowe karmniki 

dla ptaków albo siedliska ptaków w swoich uprawach zbożowych… 

• W ramach trwających negocjacji budżetowych Parlament Europejski postanowił 

zapytać obywateli, jakie jest ich zdanie na temat powiązania budżetu z 

praworządnością.  

Wykres tygodnia: 

Czy unijne fundusze powinny trafiać tylko do krajów, które przestrzegają zasad 

praworządności? 



36% - na pewno tak 

41% - raczej tak 

3% - na pewno nie 

9% - raczej nie 

11% - nie wiem 

72% - w Polsce i na Węgrzech 

89% do 70% - cała Unia 

59% - tylko Czechy 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Hej! Holli? 

- Erik? 

- Tak mi mówią. 

- Miło mi, że mogę cię poznać. 

- Spóźniłem się? 

- Godzinkę. Ale Alison mnie uprzedziła i nie czekałam. 

- Piter mówił, że mnie ochrzanisz. 

- OK. Idziemy? Zjedzmy coś. Zdążyłam zgłodnieć. Od niedawna w Atlancie? Kiedy 

poznałeś Pita? 

- W liceum. 

- Ja znam Alison ze studiów, z bractwa. Czym jedziemy? 

- Tym. Proszę. Wsiadaj. Złap się mnie bez podtekstów. 

- Nie jestem ubrana na jazdę pod wiatr. Przepraszam. Ale nie dam rady przełożyć nogi. 

Jedźmy moim. Mam nowy wóz i lubię prowadzić. 

- Uroczy. 

- Dzięki. Wskakuj. Gdzie jedziemy? Miałeś załatwić rezerwację. 

- Możemy gdziekolwiek. Znajdziemy wolny stolik i… 

♣ 
2020-10-25 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5772 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Tłumy na ulicach i wciąż wspólny sprzeciw, ale kolejny dzień protestów to kolejny szok. 

Przemówili bowiem politycy, którzy pod wnioskiem do Trybunału Konstytucyjnego Julii 

Przyłębskiej się podpisali i to nie był głos uspokajający emocje. 

Pani: – Apelujemy o to, żeby kobiety miały wolny wybór i żeby zrozumieli, że kobiety też 

są myślącymi i czującymi istotami. 

Transparenty: Przestańcie kobietom zaglądać w majtki. 

Nie pójdę do piekła, bo już się w nim znalazłam. 

Arleta Zalewska: – Janusz Kowalski jest jednym ze 119 posłów, którzy podpisali się pod 

wnioskiem popierającym zaostrzenie prawa aborcyjnego. 

Janusz Kowalski, wiceminister aktywów państwowych, KP PiS, Solidarna Polska: – 

Cieszę się, że to poprzez Trybunał Konstytucyjny rozpatrzone pozytywnie 

Dziennikarka: – Pozytywnie dla kogo? Bo chyba nie dla kobiet, które apelują, żeby nie 

zmuszać ich do heroizmu. 

JK: – Polskie państwo powinno wszystkim kobietom, wszystkim rodzinom, które zmagają 

się z wielkim trudem wychowywania dzieci, niepełnosprawnym – pomagać. 

JK: – Każdy człowiek również ma prawo do godnej śmierci. 

Krzysztof Bosak, KP Konfederacja, wypowiedź z czwartku: – Jeżeli jakieś dziecko jest 

rzeczywiście z tak poważną wadą, że umrze w trakcie porodu lub tuż po porodzie, no, to po 

prostu umrze i to jest proces naturalny. 

AZ: – Lider Ludowców apeluje do premiera, by wstrzymać się z publikacją wyroku 

[Trybunału Konstytucyjnego] do końca pandemii i wtedy zorganizować w tej sprawie 

referendum. Arleta Zalewska, Fakty. 



AW: – Jak mam starać się o dziecko bez strachu, jak mam liczyć na badania prenatalne? – 

kobiety pytają, bo nie wiedzą, co będzie dalej. W razie planowania rodziny chcą szczęścia a nie 

koszmaru, a w razie poważnego problemu fachowej pomocy, a nie lekceważenia… 

AW: – 91 protestów w całym kraju, to dane z policji, a te protesty to nie tylko z dużych 

miast… 

 

AW: – Już nie mówmy o scenariuszu italskim, mówmy o scenariuszu polskim, on jest 

chyba jeszcze bardziej tragiczny – kiedy mówi tak prezes naczelnej rady lekarskiej, to warto się 

nad nim pochylić. 

Od jutra nowe zasady w szkołach, a dziś nowe dane z ministerstwa i to liczba: 

 

Polska – 11 742 zakażonych. 87 zgonów. 53 500 testów. 

 

Maciej Jędrzejko, doktor, ginekolog: – Nie nadążają z podawaniem leków, nie nadążają z 

podawaniem wody, z podawaniem basenów, już nie mówiąc o takich zwykłych czynnościach 

medycznych typu podejść, popatrzyć na pacjenta, wziąć go za rękę, zapytać: czy się dobrze 

czuje? 

 

AW: – Ultimatum dla Łukaszenki i ponad 100 tysięcy ludzi na ulicach Mińska, to 

najwięcej od kilku tygodni… dają czas do północy, jeżeli nie odejdzie, będzie strajk generalny... 

Swietłana Tichanouska 

„Dzisiejsza niedziela to dzień wyboru. Każdy funkcjonariusz struktur siłowych 

wybiera dziś, kogo broni: swojego narodu czy swoich przełożonych. Każdy urzędnik 

dziś wybiera, komu służy: narodowi czy reżimowi”. 

 

Ultimatum 

Ogłoszenie dymisji 

Zaprzestanie przemocy na ulicach 

Zwolnienie wszystkich więźniów politycznych 

Źródło: tut.by 

 

AW: – Głos na gościa, który nazywa się Trump. – Tak kiedy głosuje, mówi Donald 

Trump… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Do roboty. 

- Tylko trzech? 

- Dwóch stoi na dachu. Każdy dostanie działkę, a pięć działek to dużo. 

- Sześć. Nie zapominaj o autorze planu. 

- Chce dostać działkę za nieróbstwo. Joker chce się załapać na waleta. 

- Czemu nazywają go Joker? 

- Podobno nosił makijaż. 

- Makijaż? 

- Straszy ludzi barwami wojennymi. 

♣ 
2020-10-26 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5774 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Głos ważnego polityka PiS, dzień przed posiedzeniem Sejmu: Trzeba z niułansować 

[niuansować] prawo aborcyjne. Pytanie: jak to przeprowadzić? – Tak mówi Ryszard Terlecki. 

Pytanie: Co dokładnie ma na myśli? Bo to Trybunał [Konstytucyjny] wybrany przez PiS wielu 

kobietom zgotował piekło. 



Jakub Sobieniowski: – Blokada – to słowo opisuje większość protestów… Mapa 

dzisiejszych protestów ponad stu, o których organizatorzy poinformowali wcześniej… Epidemia 

wymknęła się spod kontroli rządu PiS-u, zanim doszło do tych protestów…  

Tadeusz Rydzyk, dyrektor Radia Maryja i TV Trwam: – Wszystkie marsze, które teraz 

robią i tak dalej, to o co tu chodzi? Róbta, co chceta. Hulajta, piekła nie ma. Twoje ciało należy 

do ciebie. Możesz robić z nim, co chcesz. To prowadzi aż do niesamowitej rozwiązłości. 

Zalegalizowanie tego właśnie. Antykoncepcja. 

Transparent na Podhalu: Gdyby ministranci zachodzili w ciążę, aborcja byłaby 

sakramentem. 

 

Polska – 10 241 zakażonych. 45 zgonów. 

 

AW: – Pierwszy dzień zdalnej szkoły, kolejny dzień nadziei na zmianę… oby zadziałały 

zakazy… 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Jeśli dalej będziemy obserwować wykładnicze 

tempo [stały wzrost procentowy względem wcześniejszej wielkości] wzrostu liczby zakażeń, 

będę namawiał premiera do całkowitego lockdownu. [zatrzymania]. 

AN: – Na pewno nie będzie takiej poprawy, byśmy o tych świętach mogli myśleć 

w sposób tradycyjny. Raczej spędzimy je w ścisłym gronie rodzinnym. 

 

AW: – Kobiety będą musiały rodzić w Polsce nieodwracalnie uszkodzone płody. Kiedy 

Trybunał Konstytucyjny Julii Przyłębskiej ogłosił swoją decyzję, kobiety ogłosiły swój 

sprzeciw. Ulice od kilku dni są pełne emocji i kościoły też. 

Arleta Zalewska: – Nie wszędzie protestujący ograniczyli się do okrzyków przed 

kościołami. To Warszawa, a to Łódź. W Warszawie doszło do ostrych przepychanek kobiet 

z działaczami ruchów narodowych, tu w roli tak zwanej straży kościelnej. 

Transparent: Aborcja jest prawem. 

[… Nie mam siły spisywać słów, które padają z różnych stron. Coraz cięższe oskarżenia. 

Coraz trudniej je słuchać. Nie wystarczy, że ja tak postępuję, ty też musisz tak postępować]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Anita Werner 

i Marta Lempart, Ogólnopolski Strajk Kobiet, współorganizatorka protestu 

AW: – To już piąty dzień tych protestów i dziś te protesty to także blokady ulic w centrach 

miast i miasteczek. Na ile protesty są zorganizowane, a na ile to jest spontaniczny ruch? 

ML: – My ze wszystkich sił [nie zrozumiałem] osoby, które się organizują, my też 

poddajemy pomysły. Część osób organizujących się to są osoby, które są rzeczywiście związane 

z ogólnopolskim strajkiem kobiet, które od 4 lat protestują, duża część, ale część to są osoby 

zupełnie spontanicznie, oddolne nowe osoby, które się pojawiają, mnóstwo młodzieży, która 

bierze sprawy w swoje ręce. To co my robimy, to proponujemy różne rzeczy i różne formy 

działania, czyli na dzisiaj zaproponowałyśmy blokady, na środę zaproponowałyśmy strajk, a na 

piątek zaproponowałyśmy jazdę na Warszawę i to koordynujemy, to kontaktujemy ludzi i tu 

wspieramy ze wszystkich sił tych, którzy włączają się w tę akcję. 

AW: – To jeszcze kilka słów więcej o tych planach, które będą dopiero w najbliższych 

dniach. Co dokładnie będzie się działo? 

ML: – Co będzie się działo jutro, myślę, że wiadomo – dalej protestować, spacerować 

w sposób taki rozproszony, który jest czymś nowym i świetnym. Odchodzimy od tej [pani 

wyjątkowo szybko wymawia słowa] od przymusu czy też obowiązku zgłaszania zgromadzeń. 

PiS kłamie, że w Polsce obowiązują przepisy, które zabraniają gromadzenia się. No więc to jest, 

już tych demonstracji nikt nie próbuje zgłaszać, z tego co wiem. Ludzie działają wyłącznie 

spontanicznie. No i bardzo dobrze. Będą się odbywały tak zwane spacery. W środę strajkujemy, 

nie idziemy do pracy, nie idziemy do szkoły, nie idziemy na uczelnie. Są z nami między innymi 

związki branżowe, ale też są przedsiębiorczynie, pracodawczynie, które mówią, że ta zerowa 

pomoc rządu, jeśli chodzi o czas pandemii, powoduje, że jeden dzień naprawdę mogą odpuścić i 

dołączą też do nas też po to, żeby wyrazić swoją opinię na temat tego, czym zajmuje się teraz 



rząd, zajmuje się aborcją, a nie ratowaniem gospodarki i nie ratowaniem nas wszystkich, bo 

najwyraźniej im wszystko jedno czy umrzemy, czy będziemy żyć. 

AW: – W Trybunale Julii Przyłębskiej decyzja zapadła. Co te protesty mają dać? 

ML: – Pierwsze słyszę, że jest jakiś Ttrybunał Konstytucyjny. To nie jest Trybunał 

Konstytucyjny, to jest grupa osób, która się spotkała w dawnym budynku trybunału, a potem 

pani Przyłębska wydała oświadczenie. Pani Przyłębska jest magistrem prawa. Ja też jestem 

magistrem prawa. Ale ja nie udaję prezeski Trybunału Konstytucyjnego, bo byłoby mi wstyd 

przed znajomymi, przed rodziną. Myślę, że tej pani też powinno być wstyd. Oświadczenie pani 

Przyłębskiej nie ma żadnej mocy prawnej i nie powinno mieć żadnych skutków, zresztą nie 

będzie miało żadnych skutków prawnych. Będzie miało skutki faktyczne takie, że lekarze, 

którzy będą odmawiać, a będą tacy, bo zgłosili się pół godziny po oświadczeniu pani 

Przyłębskiej, którzy będą odmawiać stosowania oświadczenia pani Przyłębskiej, uznawania go 

za źródło prawa, będą ścigani i są osoby, które gotowe przejść przez tą [tę] ścieżkę, włącznie 

z poddaniem się postępowaniom karnym, czyli będą wykonywać zabiegi aborcyjne z przyczyn 

biologicznych, bo będą przestrzegać obowiązującego w Polsce prawa, a nie oświadczeń pani 

Przyłębskiej i to jest coś wspaniałego, że to się stało. Bo ja bardzo miałam nadzieję, że znajdą 

się tacy lekarze, że znajdą się takie lekarki, zbuntują się, powiedzą, nie będziemy brać w tym 

udziału. To nie jest prawo. 

AW: – To jeszcze raz dopytam: co te protesty mają dąć? Taki bunt? 

ML: – Protesty mają dać to, żeby po pierwsze PiS przyznał, że oświadczenia pani 

Przyłębskiej nie są źródłem prawa w żaden sposób, PiS ma odkręcić to wszystko i naprawdę nie 

obchodzi nas, jak to się stanie, żeby był Trybunał Konstytucyjny z powrotem prawdziwy. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Chodziliśmy razem do Princeton. 

- Znaliśmy się? 

- Znałem ciebie, więc ty mogłeś znać mnie. 

- Priceton zniknął we mgle jak cała Ameryka. Marche Cherwood. 

- How do jou do? 

- How do jou do? 

- Co robisz w Mongi? 

- Nic szczególnego, jestem przejazdem. 

- Przejazdem? Aleś ty biały. Widziałaś kiedyś takiego białego? Niemal szary. 

- To tylko podkład. Pierwsza warstwa. 

- Dobre. Marche się podoba, bo też jest biała. 

- Owszem. Ale to nie jest śmieszne. 

- Jedz z nami obiad przed wyjazdem. Zapraszam. 

- Prawdziwy zbieg okoliczności. 

- Nie pamiętam go. Zabawne. 

♣ 
2020-10-27 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5890 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Burza na ulicach, burza w Sejmie, otoczony prezes, przywołana straż marszałkowska. 

Kiedy słychać o prawach kobiet, posłanki PiS widzą zdziczenie, kiedy widać znaki sprzeciwu, 

wicemarszałek widzi symbole SS. Nie było dziś w Sejmie dyskusji, były emocje i sięgnęły 

zenitu, i przemówienie prezesa ich nie ostudziło. 

Jakub Sobieniowski: – To był kryzysowy moment, interwencja straży marszałkowskiej w 

sali plenarnej Sejmu na polecenie wicemarszałka Sejmu z PiS-u. Wcześniej doszło do tego, 

posłanka Lewicy zbliżyła się do Jarosława Kaczyńskiego. Z interwencją pospieszyły posłanki 

PiS-u. Warto zwrócić uwagę, że nie są ubrane na biało, to dalej będzie istotne. Ale najbardziej 

istotne, jak to się zaczęło, jak zaczął obrady wicemarszałek Sejmu z PiS-u, mówiąc o posłach 

opozycji: 



Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, PK PiS: – Mają maseczki ze znakami do 

złudzenia przypominającymi symbole Hitlerjugend i SS. 

[Hitlerjugend – młodzieżowa organizacja faszystowska – nie miała symboli SS, miała 

tylko swastykę na hajotce – znaczek w kształcie rombu bardzo rozciągniętego w pionie 

o barwach biało-czerwonych]. 

Anna Paluch, na korytarzu sejmowym, KP PiS: – Młode pokolenie, a może starsze po 

prostu niedouczone, jeżeli tego nie kojarzy ze znakiem SS. Dla mnie to jest oczywiste 

skojarzenie. [Nawet jeżeli tak, to co z tego?] 

[SS. Symbol przypominający podwójną czwórkę lub błyskawicę tak naprawdę wywodzi 

się z pisma runicznego i oznacza „Sig”, czyli zwycięstwo. Używali go SS-mani, nosząc ten znak 

na swoich hełmach, sygnetach i patkach kołnierzowych. SS, czyli Sztafeta Ochronna 

(Schutzstaffel), powstało w listopadzie 1925 roku]. 

JS: – Z powodu szacunku do widzów i do siebie faszystowskich symboli w kontekście 

tych protestów kobiet nie pokażemy. Z szacunku dla symboli nie pokażemy, że błyskawicą 

posługiwali się też polscy bohaterowie drugiej wojny światowej. Bo zdrowy rozsądek to to, co 

oznacza błyskawica na całym świecie. To ostrzeżenie kojarzy się z prądem, czasami z dobrym 

zespołem rokowym, ale zawsze z napięciem. A to napięcie było w Sejmie i jest na ulicach. Nie 

ma co podchodzić zbyt lekko do symbolów protestu, w którym chodzi o życie i zdrowie dzieci i 

kobiety. Do protestów posłanka PiS-u podchodzi tak: 

Anita Czerwińska, w hallu sejmowym, KP PiS: – Jedynym postulatem jest to, żeby robić 

burdy na ulicach. 

JS: – Wicemarszałek Sejmu podjął takie kroki w Sejmie: odebrał głos opozycji, gdy lewica 

protestowała i manifestowała ten sprzeciw: [Panie ubrane na czarno, z czarnymi maseczkami, a 

na nich czerwona błyskawica. W rękach plakaty z napisami: legalna aborcja, kobieta decyduje, 

to jest wojna]. W PiS-ie zapadła decyzja, że musi być odpowiedź wizerunkowa, zapadła decyzja, 

że posłanki PiS-u ubiorą się na biało [czarne spódnice] i się szybko ubrały… [wystarczy] 

Jarosław Kaczyński, na tle polskich sztandarów: – Władze majom nie tylko prawo, a także 

obowiązek przeciwstawienia się tego rodzaju wydarzeniom. W szczególności musimy bronić 

polskich kościołów. Musimy ich bronić za każdą cenę. Wzywam wszystkich członków Prawa i 

Sprawiedliwości i wszystkich, którzy nas wspierają, do tego, by wzięli udział w obronie 

Kościoła, w obronie tego, co dzisiaj jest atakowane. Jest atakowane nieprzypadkowo. Ten atak 

jest atakiem, który ma zniszczyć Polskę. Ma doprowadzić do tryumfu sił, których władza w 

gruncie rzeczy zakończy historię narodu polskiego tak, jak dotąd byliśmy postrzegani. Tego 

narodu, który jest naszym narodem, który mamy w naszych umysłach i sercach, który jest 

przedmiotem polskiego patriotyzmu. 

Niebywałe wręcz wulgarności, tym wszystkim co pokazuje bardzo niedobre strony pewnej 

części naszego społeczeństwa. 

[… Tę wypowiedź posklejałem z czterech części emitowanych w różnych audycjach]. 

 

Polska – 16 300 nowych zakażonych. 132 zgony. 

 

AW: – 1073 zajętych respiratorów. To także gospodarka znów na krawędzi i 

przedsiębiorcy stojący pod ścianą. Rząd coś dla nich ma. 

Krzysztof Skórzyński: – Wczoraj w rzeczywistości i każda taka historia poprawia nastrój. 

Bo choć ten szczeciński bar, choć ledwo wiąże koniec z końcem, dzieli się, jak może. 

Mariusz Siwak, współwłaściciel baru „Turysta” w Szczecinie: – Bo tak jak za pierwszym 

razem pomagaliśmy medykom ciepłym posiłkiem… 

Grzegorz Suski, szef kuchni w barze „Turysta” w Szczecinie: – Mamy świadomość tego, 

że robimy coś dobrego. 

KS: – Na posiłki dla medyków zrzucają się ludzie i przelewają, ile chcą i ile mogą na 

konto baru – gest solidarności – w czasach gdy wielu drży o jutro. A dobrych informacji jak na 

lekarstwo… Dziś najciężej mają restauracje, bary i siłownie i wszyscy którzy żyją z organizacji 

na przykład takich targów. To im rząd chce dać przynajmniej trochę ulgi… 

[Niech rząd da, to zapiszemy, bo dobrymi chęciami i tak dalej]. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

- W tym właśnie tkwi tajemnica. 

- Tajemnica? 

- Jap. 

- Ona ma rację. Wszyscy już ją znają. 

- Powiedz nam coś nowego. 

- Dobra. Tajemnica numer dwa. Udawaj. 

- To żadna tajemnica. 

- Przeciwnie. 

- Jaki ma związek z tym, co robimy? 

- Powiem wam. Większość kobiet udawanie kojarzy tylko z jednym. Z seksem. Przez 

resztę czasu jesteśmy za bardzo szczere. Jesteśmy z natury szczere i to jest nasze przekleństwo. 

Dzięki udawaniu można przeżyć w świecie mężczyzn. A kto chce żyć w świecie mężczyzn? 

- Już nie jesteśmy. Pozwól, że zadam ci pytanie: Czy można udawać kompromis? Chyba 

nie. 

- Połowicznie. 

- Co to niby znaczy? 

- Kompromis to połowiczne udawanie, bo tylko przy połowicznym kompromisie można 

nazwać kompromisem. Tak somo jest z udawaniem. Na przykład mężczyźni idą na kompromis, 

bo wiedzą, że nie mogą wygrać. Nie udaję, kiedy mówię, że wkurza mnie, bo naprawdę się 

wkurzam. 

♣ 
2020-10-28 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6189 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

To już siódmy dzień protestu przeciwko niemal całkowitemu zakazowi aborcji… 

[Co znaczy „niemal?” Jaką aborcję pan ma na myśli?] 

Protestowano przed Sejmem i przed wielkimi siedzibami PiS, w tych wielkich i bardzo 

małych miastach. Tysiące ludzi na ulicach, są w różnym wieku, głosują na różne partie [ale nie 

na PiS] i mają różny stosunek do Kościoła, Ale wszyscy mówią o wolności. 

Maciej Knapik: – To już późne popołudnie i starcie policji z częścią protestujących przed 

Sejmem przy próbie sforsowania ogrodzenia na zapleczu parlamentu… 

- Nie! Nie! Nie! 

- Nie jestem osobą, która lubi udzielać się na takich protestach, dużo rzeczy mnie 

denerwowało, powinienem wyjść wtedy, więc jeśli jestem teraz, to znaczy, że naprawdę jestem 

zły. 

- Pan Kaczyński chce Polskę budować na swoją modłę, a my nie pozwolimy, bo ja się 

urodziłam wolna, żyję wolna i umrę wolna. 

- Fajnie byłoby, jakby pozwolono nam w Polsce w 2020 roku decydować same za siebie. 

- Wyszłam z pracy w zasadzie i mijałam obok protest i postanowiłam wstąpić. 

- Robią z nas baranów, a my nie chcemy być baranami. 

- Nie pozwolę, żeby ktoś decydował za naszą rodzinę. 

- My mamy prawo decydować… 

- Sama jestem zaskoczona, bo nie liczyłam, że będzie nas aż tyle. 

- Nie ma czegoś takiego, żeby jeden człowiek urządzał nam życie. Nie. Nie zgadzamy się. 

PK: – Według najnowszego sondażu 13% z nas popiera decyzję Trybunału 

Konstytucyjnego o aborcji. Przeciwnych jest ponad 70 [73]%. Wśród nich także córka 

prezydenta, Kinga Duda…  

- Pani Duda w końcu się wypowiedziała. Aczkolwiek długo milczała. 

- Jest też kobietą, myślę, że ją to też dotyczy, tak? 

Jarosław Kaczyński z mównicy sejmowej – Spotkania publiczne powyżej pięciu osób. 

Odbywa się z waszego podjudzenia. W imię własnych interesów, małych, brudnych interesów, 

interesów lewackich, wy w imię tych interesów rozwalacie Polskę. Narażacie na śmierć 

mnóstwo ludzi! Jesteście przestępcami! 



[Nie jest tak pokracznie w Polsce, że partie mogą coś podjudzać lub czemuś 

przeciwdziałać. Partie w swoim sejmowym kociołku tylko istnieją i podskakują. Na ulicy ich nie 

ma]. 

Krzysztof Skórzyński: – …Policja w weekend odnotowała 22 wtargnięcia na msze i 79 

uszkodzeń elewacji kościołów. 

Katarzyna Górniak: – Jeszcze nie przebrali się tu w fartuchy, więc nie widać, że o siódmej 

rano tuż przed pracą zaprotestowali dziś medycy – 400 osób z personelu uniwersyteckiego 

szpitala klinicznego w Krakowie wystąpiło w obronie kobiet i pacjentek. 

- Symbol naszego sprzeciwu. Pomimo tego że musimy zaraz rozpocząć naszą pracę, by 

walczyć z pandemią… 

- Mamy trochę więcej przyzwoitości niż nasz nierząd. 

KG: – Przeciwko praktycznemu zakazowi aborcji protestują największe polskie 

towarzystwa lekarskie. To ginekolodzy i położnicy: 

Polskie Towarzystwo Ginekologów i Położników „FIGO”: 

Apelujemy o wycofanie decyzji odbierającej kobietom prawo wyboru, odbierającej 

dostęp do najnowszej wiedzy medycznej, a nam medykom możliwość niesienia 

pomocy zgodnie z zasadami Kodeksu Etyki Lekarskiej. 

 

Polskie Towarzystwo Pediatryczne: 

Konsekwencją penalizacji aborcji (…) będzie zmniejszenie dostępu do opieki 

położniczej i perinatalnej dla wszystkich – zarówno zdrowych jak i dotkniętych 

wrodzonymi wadami – płodów i ich matek, co doprowadzi do niekontrolowanego 

wzrostu zgonów oraz niepełnosprawności wskutek powikłań okołoporodowych 

matek i dzieci, których w normalnych warunkach potrafilibyśmy uniknąć. 

Mariusz Zimmer, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Ginekologów i Położników: – 

Sytuacja obecna może zatrzymać rozwój tej perinatologii polskiej, dając nieszczęście kolosalne 

kobietom, ale przy okazji hamując rozwój naukowy naszej działki położnictwa. 

[Przecież właśnie o to chodzi, żeby wyhamować te badania naukowe!] 

Robert Łyszcz, doktor, ginekolog: – Moja praca pozostaje bezzasadna. To że poinformuję 

pacjentkę o tym, że jej dziecko jest nieuleczalnie chore, skazuje ją na 6 miesięcy męczarni 

począwszy od dwunastego, trzynastego tygodnia, kiedy wykonuję to badanie… 

[Przerwanie takich wypowiedzi to decyzje telewizji]. 

 

Polska – 18 820 nowych zakażeń. 236 zgonów. 

 

…osiemdziesięciolatka czekała w karetce piętnaście godzin… 

…by jeśli nie muszą, nie wzywali karetek, nie obciążali dodatkowo medyków i tak 

pracujących na najwyższych obrotach. 

Coraz częściej, tak jak tu w Limanowej do pomocy ratownikom medycznym ruszają strażacy. 

Wyjeżdżają udzielać pomocy… Z nietypowym apelem o pomoc zwróciła się dyrekcja tego 

szpitala w Gorlicach: Prosi, by przyspieszyć pogrzeby, bo wzrosła liczba zgonów i brakuje już 

miejsc w prosektorium. 

[Podpowiadam szanownej dyrekcji – macie chyba śmietnik?] 

PK: – …Brakuje kilka tysięcy lekarzy, pomóc chcą ci ze wschodu, ale jest jeden warunek: 

egzamin… 

Marek Nowicki: – …wszystkich pracowników medycznych [brakuje] kilkadziesiąt 

tysięcy… Tylko do pracy w szpitalu na stadionie narodowym potrzebne jest 500 osób personelu 

medycznego… egzamin nostryfikacyjny – Warszawski Uniwersytet Medyczny nie zorganizował 

w tym roku takiego egzaminu. Nostryfikacji nie będzie też tutaj w Białymstoku, miała się odbyć 

na początku listopada, Miało przystąpić do niego prawie 200 lekarzy ze wschodu. 

[Powołano do leczenia studentów medycyny, a nie można leczyć bez nostryfikacji? 

Jeszcze tydzień, a będą leczyć nawet terytorialsi]. 

…Sejm odrzucił wniosek o wyrażenie nieufności wobec ministra sprawiedliwości, 

Zbigniewa Ziobry… (brawa na sali) 

…demonstrowali dziś też rolnicy, którzy chcą, aby piątka dla zwierząt trafiła do kosza… 



 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Pati, zostaw! 

- Nie udawaj takiej świętoszki. Chcesz mieć białe paski? Jeszcze mi podziękujesz. Spałaś 

już z nim? 

- Nie. Proszę cię. 

- Nie bądź taką cnotką. Masz 21 lat. 

- Słucham? Już raz dostałam nauczkę. Dzięki. 

- Możesz to robić inaczej. 

- Nie wiem, jak do ciebie mówić, To ohydne. 

- Lindo? 

- Twoja matka. 

- Miała być w pracy. Zgaś go. 

- Jesteś za domem? Czy to plaża nudystów? Co ty na siebie włożyłaś? Do domu! 

♣ 
2020-10-29 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6330 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 20 156 dziś zakażonych. 301 zgonów. 

 

PK: – O pierwszym zakażonym koronawirusem w Polsce mówiliśmy 4 marca. Potrzeba 

było dokładnie siedem miesięcy, by zakażonych było 100 tysięcy. Teraz 100 tysięcy zakażonych 

przybyło w tydzień. Siła uderzenia epidemii jest nieporównywalna z tym, co działo się na 

wiosnę. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Musimy zdusić tę drugą falę, która, jak prezydent 

Macron powiedział wczoraj, zaskoczyła całą Europę. Zaskoczyła również nas w Polsce swoją 

wielkością. [Zaskoczyła głównie polski rząd]. 

Coronawirus – nowe przypadki w województwach: 

zachodniopomorskie – 549 

pomorskie – 953 

warmińsko-mazurskie – 525 

podlaskie – 858 

lubuskie – 321 

wielkopolskie – 2 633 

kujawsko-pomorskie – 1 403 

mazowieckie – 2 255 

łódzkie – 1 794 

świętokrzyskie – 599 

lubelskie – 1 700 

dolnośląskie – 857 

opolskie – 482 

śląskie – 1 994 

małopolskie – 1 927 

podkarpackie – 1 306 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Myśmy kupili 30 łóżek z respiratorami, ale 

sytuacja staje coraz bardziej poważna. 

Dariusz Prosiecki: – …bo na Mazowszu pozostało tylko dziewięć wolnych respirat rów. 

Nie można już mówić, że Polska na tle innych państw stosunkowo dobrze radzi sobie z wirusem: 

Liczba zakażonych na milion mieszkańców: 

Francja – 543 

Polska – 525 

Stany Zjednoczone – 248 

Dojczland - 201 



DP: – …[wiele wypowiedzi o tym, co może być] 

PK: – Po dwóch tygodniach przygotowań na warszawskim stadionie otwarty został 

pierwszy szpital tymczasowy – to oddział szpitala MSWiA. Teraz jest tam 300 łóżek, docelowo 

ma być tysiąc dwieście. [Bez personelu?] Nasza ekipa była pierwszą, która mogła zobaczyć 

wszystko z bliska. 

Krzysztof Skórzyński: – Kiedy będzie gotowość do przyjęcia pierwszego pacjenta? 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera: – Chcemy, żeby gotowość do przyjęcia 

pacjentów była w ten weekend. To oczywiście w tej chwili przekazujemy już w ręce lekarzy. 

KS: – Do szpitala na narodowym wchodzimy na chwilę przed jego zamknięciem na cztery 

spusty. Od jutra stadion staje się szpitalem zakaźnym, z 300 łóżkami na początek staje się 

zamkniętą strefą dla każdego, kto nie jest lekarzem, ratownikiem, no i pacjentem… 

Szpital narodowy w liczbach: 

4 mobilne RTG 

2 USG 

45 respiratorów 

45 kilometrów przewodów elektrycznych 

3 wytwórnie tlenu 

5 kilometrów rur miedzianych do tlenu 

160 kardiomonitorów 

300 łóżek już gotowych 

KS: – Panie ministrze, ile tego personelu jest? 

Michał Dworczyk: – Zgłosiło się 3 tysiące osób, oczywiście znaczna część tych osób, to są 

wolontariusze, których nie można zaliczyć do personelu medycznego. 

KS: – Lekarzy na razie jest tu dwustu [sprawdzone?] nie głównie lekarzy zakaźników, bo 

ich brakuje wszędzie, ale wszyscy są już przeszkalani. 

Artur Zaczyński, doktor, zastępca dyrektora do spraw medycznych szpitala MSWiA: – 

Boję się o kadrę z tego powodu, że pandemia jest nieprzewidywalna. Dzisiaj mamy tych 

pracowników, jutro oni są dodatni [zakażeni]. 

Szpitale tymczasowe, które będą: 

Sopot – Sanatorium MSWiA 

Szczecin – Netto Arena Szpital Kliniczny 

Ciechocinek – 22 Wojskowy Szpital Uzdrowiskowo-Rehabilitacyjny SPZOZ 

Szczytno – Szpital 

Nidzica – Szpital 

Białystok – Hala Sportowa UM Budynek E1 Oddziałów Zakaźnych USK 

Zielona Góra – Centrum Zdrowia Matki i Dziecka (budowane obiekty) 

Poznań – Międzynarodowe targi Poznańskie 

Łódź – Hala Expo 

Warszawa – Stadion PGE Narodowy, Expo XXI 

Wrocław – Terminal Hotel Centrum Konferencyjne 

Kielce – Targi Kieleckie 

Lublin – Targi Lublin S.A. 

Opole – Centrum Wystawienniczo-Kongresowe 

Katowice – Międzynarodowe Centrum Kongresowe 

Kraków – Centrum Urazowe Medycyny Ratunkowej i Katastrof, Expo Kraków 

Rzeszów – nowy budynek Szpitala MSWiA 

PK: – Od wielu miesięcy ich praca ratuje system ochrony zdrowia w ekstremalnie 

trudnych warunkach. Teraz usłyszeli, że dodatkowe wynagrodzenie dla nich rozwaliłoby system 

finansowy. Pacjent może pomyśleć, że najważniejszy właśnie jest ten lekarz, który właśnie 

ratuje mu życie. W polityce ważne jest, żeby [lekarz] był wyznaczony przez wojewodę. 

Dlaczego? 

Paweł Płuska: – W takiej atmosferze [tupanie] Sejm nowelizował wczoraj ustawę, której 

nie ma. Ustawa covidowa po zmianach w Senacie zakładająca dodatki dla wszystkich 

pracowników służby zdrowia została przyjęta we wtorek. Głosowali za nią również politycy PiS. 

Ale gdy zorientowali się, jakie mogą być efekty [finansowe] – to zarejestrowały kamery 



i mikrofony: „system rozwali cały, znowelizujemy” – powiedział wicemarszałek Terlecki 

prowadzący obrady – postanowili znowelizować coś, czego jeszcze nawet nie podpisał 

prezydent. … To oni: lekarze, pielęgniarki, salowe, mieli dostać dodatkowe wynagrodzenie. 

Wszyscy. Bez wyjątku. Bo system służby zdrowia to naczynia połączone, choć nie wszyscy są 

o tym przekonani… Teraz dostaną je tylko lekarze, których wojewoda wyznaczy do zajmowania 

się pacjentami covidowymi. Cicho nie było. Nowelizację czegoś czego jeszcze nie ma, rządzący 

nazwali konwelizacją [nie ma takiego słowa] błędu. 

Jarosław Kaczyński, z mównicy sejmowej: – To jest nadużycie moralne. To prowadzi do 

dodatkowych 40 miliardów złotych, to znaczy do zniszczenia Narodowego Funduszu Zdrowia i 

do zniszczenia całych finansów publicznych. I robicie to specjalnie po to, żeby zniszczyć Pocztę 

Polską. 

PP: – Czym sam wywołał pytania o pieniądze wydane przez Jacka Sasina na wybory, 

których nie było. I wydatki ministra Szumowskiego na respiratory, których nie ma. 

Borys Budka, z mównicy sejmowej: – Wiecie, że zbankrutowaliście. Że obraz Polski, 

który budowaliście, jest fałszywy. Nie macie pieniędzy, kasa jest pusta. 

Posłanka PiS: – …na telefon, w domu, w ciepełku… [znaczy, że posłowie tak pracują] 

PK: – We Francji nie tylko nie spełnił się najbardziej obiecujący optymistyczny scenariusz 

rozwoju epidemii, ale nawet ten pesymistyczny. Jest jeszcze gorzej… 

[Proszę mówić najpierw o Polsce w ten sposób, co się nie spełniło w Polsce, a potem 

usłyszmy, że we Francji jest również źle]. 

Emmanuel Macron, prezydent Francji: – Jesteśmy przytłoczeni nagłym przyspieszeniem 

pandemii. Naszym celem jest uniknięcie czterystu tysięcy ofiar śmiertelnych w najbliższych 

miesiącach. 

Francja – 28.10 – 36 437 nowych zakażeń i ponad 200 zgonów. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: – Musimy działać już teraz, bo czeka nas ciężka 

zima. To będą cztery długie bardzo trudne miesiące. 

Dojczland – 16 744 nowych zakażeń w ciągu doby. 89 zgonów. 

W Europie w ciągu tygodnia 1,1 miliona zakażonych. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Najbardziej optymistyczny 

scenariusz zakłada, że pierwszych dostaw szczepionek możemy się spodziewać w kwietniu 

przyszłego roku. 

[Oburzył mnie podtekst tej relacji TVN i dlatego zapisałem same wypowiedzi Macrona, 

Merkel i von der Leyen]. 

 

PK: – To, czego chcą protestujący jest dość jasne. Nie jest jasne zdanie rządzących. 

Najpierw mowa o satysfakcji z wyroku Trybunału [Konstytucyjnego], teraz prezydent mówi, że 

nie można jednak zmuszać kobiet do heroizmu. Prokuratura zapowiada kary dla organizatorów 

protestów. [Do ośmiu lat więzienia]. 

Maciej Knapik: – …Dzisiaj w Warszawie i w innych miastach kolejne protesty. 

Andrzej Duda, prezydent 

Nie może być tak, że prawo nakazuje kobiecie tego typu heroizm. 

Wyłącznie wady o charakterze letalnym, to znaczy takie, które rzeczywiście 

uniemożliwiają życie dziecka. 

Źródło: RMF FM 

- Jest pomysł, by nie publikować decyzji o aborcji… Wyrok publikuje kancelaria 

premiera… 

Poparcie dla partii politycznych – sondaż Kantar dla „Gazety Wyborczej” 

Prawo i Sprawiedliwość: 26% 

Koalicja Obywatelska: 24% 

Ruch 2050 Hołownia: 18% 

Konfederacja: 8% 

Lewica: 8% 

Polskie Stronnictwo Ludowe i Kukiz15: 3% 

Nie wiem, trudno powiedzieć: 13% 

- Na jutro zapowiadana jest duża manifestacja w Warszawie. Maciej Knapik, Fakty. 



 

MK: – „Starsi młodzi, może ostatni co tak poloneza wodzi” Mickiewicz, Pan Tadeusz… 

Gigantyczny polonez przed siedzibą PiS był jedną z najbardziej niezwykłych wszczętych 

protestów. 



Paweł Abramowicz: – …Falująca rzeka tańczących, podrygujących, maszerujących. 

Czasem trudno jest tańczyć i trzeba zaczekać, jak tu na Placu Solidarności w Szczecinie, aż 

morze się rozstąpi, by dać upust energii nóg. Wszyscy skaczą, wszyscy krzyczą, bo każdy ma 

coś ważnego do wygrania w życiu, a także na tym, co ma pod ręką – od bębnów dudniących 

przez dzwonki brzęczące [rowerowe], po kobzy dźwiękiem wibrujące. W karnawałowej 

atmosferze nie znika jednak treść przekazywana w protest songach takich jak pieśń włoskich 

partyzantów antyfaszystowskich z polskim tekstem: 

Więc jeśli nie chcesz swojemu ciału 

powiedzieć ciao ciało, ciao ciao, ciało ciao, ciao, 

to bierz transparent, jak inne siostry, 

i bunt swój po ulicy nieś. 

Ciekawe jest to, jak różnorodne są treści i muzyczne klimaty tych manifestacji: 

[Nie zrozumiałem] Tak nam dopomóż Bóg. Tak nam dopomóż Bóg. 

Ewidentnie młode pokolenie potrafi się odnaleźć w różnych brzmieniach, choć być może 

najchętniej przy jego muzyce, czyli energetycznym techno, dudniącym zarówno z samochodu na 

ulicy, jak i z głośników walących przeszywającym basem nad oceanem głów. Lecz trudno 

powiedzieć, by był to Ocean Spokojny, nawet przy polonezie. Paweł Abramowicz, Fakty. 

{Jeszcze transparenty]: GODEK SMRODEK 

 – ⁕ – GODEK TY KURWO PRZESTAŃ MI MACICĘ…  

 – ⁕ – NASI RODZICE OBALILI KOMUNIZM, MY OBALIMY PiS 

 – ⁕ – NA GÓRZE RÓŻE, NA DOLE AKACJE ***** *** I KONFEDERACJĘ 

 – ⁕ –MAMY DOŚĆ 

 – ⁕ – JAREK WRÓG SZPAREK 

 – ⁕ – GOD IS A WOMAN 

 – ⁕ – WYJAZD Z MOJEJ MACICY 

 – ⁕ –WOLNOŚĆ WYBORU ZAMIAST TERRORU 

– ⁕ – GDZIE MNIE Z TYMI RĘCOMA! 

– ⁕ –PiS MYJE SIĘ W WODZIE PO PARÓWKACH 

– ⁕ – MARTWA NIE URODZĘ 

– ⁕ – MY POSSY MY CHOICE 

– ⁕ – KOT MOŻE ZOSTAĆ 

– ⁕ – KUREK BUREK 

– ⁕ – OTO CIAŁO MOJE 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Słabeusze. Jesteście w kwiecie wieku, ale to ja robię najwięcej. Wiosna. Śnieg w górach 

topnieje i otwierają się pąki. Wiosna. Wiosna, a ja czuję się podle. Jak stara gałąź orzesznika 

przeznaczona do spalenia. Tej wiosny pójdę. By otrzymać wiadomość od Boga. Tak jak robili to 

prorocy. A wy wracajcie do pracy. 

- Wariat. Całkiem mu odbiło. Bóg ma dla niego wiadomość tej wiosny. 

- Chyba wiem, co czuje. 

- Ty też chcesz nas zostawić? 

- Nigdy stąd nie wyjadę. Nie chcę się włóczyć po świecie. Chcę chodzić po własnych 

polach, wąchać pąki z moich drzew. Chcę przyprowadzić tu kobietę i powiedzieć, że to owoce 

mojej ciężkiej pracy. 

- Bierz się za te kamienie, bracie. Zostaw ojcu gadanie. Wystarczy jeden szaleniec 

w rodzinie. Wracaj do pracy. Zostało jeszcze dużo kamieni. 

- Nie wiem kiedy, ale wrócę. Nieważne jak długo mnie nie będzie. Nie myślcie sobie, że 

umarłem. Przysięgałem, że dożyję stu lat choćby po to, by zrobić wam na złość. Bierzcie się do 

pracy. Wio! 

- I pojechał. Myślicie, że jest pijany? 

- Nie jest pijany, tylko sprytny. Wyjeżdża, zostawia nas i każe wznosić mury z kamieni 

rok po roku. Chce nas ogrodzić. Może wyjazd stąd to nie jest taki głupi pomysł. 

- Gdzie byś pojechał? 

- Do Kalifornii. Tam jest złoto. Pola złota. Fortuna leży w ziemi i czeka, by ją podnieść. 



- Nigdy nie dotrzesz do złotonośnych pól. 

- Nie bądź taki pewny. 

- Skąd byś wziął pieniądze? 

- Moglibyśmy pójść piechotą. Jesteśmy do tego przyzwyczajeni. Chodziliśmy tyle, że 

moglibyśmy dojść na księżyc. 

♣ 
2020-10-30 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6330 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Pod kancelarią premiera, na Placu Zamkowym i Placu Zawiszy niedaleko siedziby PiS – w 

trzech miejscach równocześnie rozpoczął się marsz na Warszawę. Kulminacja protestów w 

sprawie prawa do aborcji. Na Rondzie Dmowskiego tłum jest bardzo duży, ale nie mamy danych 

o liczbie uczestników. Na ulicach stolicy doszło do kilku incydentów, a marsz na Warszawę 

wciąż trwa. 

Maciej Knapik: – To moment, gdy protestujący spotkali się w centrum miasta, Rondo 

Dmowskiego szczelnie wypełnione ludźmi. 

Pani: – Czujemy ten zapach strachu i on jest piękny. 

MK: – …Na Placu Zamkowym pojawiła się grupa wrogo nastawiona wobec 

protestujących i interweniowała policja, rozdzielając dwie grupy… Po południu przed kościołem 

świętego Krzyża spotkali się narodowcy w obronie kościołów i pomników, nie chcieli udzielić 

nam komentarza. 

[transparenty: 

ZANIEPOKOJONA  BYŁAM  2016  #TO  JEST  WOJNA  #WYPIERDALAĆ 

MÓJ  KOT  POKONA  TWOJEGO  KOTA 

GIRLS  JUST  HAVE  FUNDAMENTAL  HUMAN  RIGHTS 

WYBÓR  A  NIE  PRZYMUS 

WYSKROBAĆ  RZĄD 

GODEK  NIE  BYLIŚMY  AŻ  TAK  ZACOFANI 

BOSAK  MTŚLI  ŻE  MAZUREK  DĄBROWSKIEGO  TO  CIASTO 

NO  WYMAN  NO  KRAJ 

ORZECZENIE  PROSZĘ  SIĘ  USUNĄĆ!!! 

MAM  ALERGIĘ  NA  RZĄD,  BRAK  PRAW  I  GAZ  PIEPRZOWY 

STRAJK  KOBIET  KOŚCIELE  WON  OD  POLITYKI 

KOBIETY  TEŻ  MAJĄ  MÓZGI  NIE  TYLKO  MACICIE 

MOJE  CIAŁO  TO  NIE  TRUMNA 

URODZĘ  WAM  LEWAKA 

NASZA  PŁODNOŚĆ  WASZA  PODŁOŚĆ] 

Klementyna Suchanow, ogólnopolski strajk kobiet: – Apelujemy do rozsądku, do 

solidarności. Pan Ziobro musiałby udowodnić, że ktoś spowodował konkretne szkody u 

konkretnej osoby… [Uzurpator nie musi niczego udowadniać]. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Bardzo proszę, wszystkich, którzy mają w sobie złość, 

zostańcie w domach. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera: – Ludzie mają prawo protestować, to jest 

oczywiste, natomiast dzisiaj jesteśmy w sytuacji szczególnej. 

MK: – O szczególnej sytuacji powinny były pamiętać osoby, które zasiadają w Trybunale 

Konstytucyjnym. 

Pani: – Trzeba było nas nie wk***, walczcie z wirusem, a nie z kobietami. 

MK: – Warszawskie sądy mają: 

wzmocnienia obsady sędziów dyżurnych i zapewnienia najpełniejszej obsady 

kadrowej sędziów pionu karnego 

od 30 października 2020 r. do 14 listopada 2020 r. 

rozpoznaniem wniosków aresztowanych 

MK: – Naczelna Rada Adwokacka odpowiada, że każdy zatrzymamy może liczyć na 

pomoc. 



Jacek Trela, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej: – W tę pomoc zaangażowanych jest 

ponad tysiąc adwokatów, głównie młodych. 

Barbara Nowacka, KP KO, Inicjatywa Polska: – Będziemy was bronić. Dziewczyny, 

chłopaki, nigdy nie będziecie maszerować same. 

MK: – Pomoc prawną obiecuje również między innymi Komisja Krajowa Wolnego 

Związku Zawodowego Sierpień 80: 

Oświadczenie 

…deklarujemy wsparcie dla protestów i pomoc prawną dla wszystkich 

represjonowanych ich uczestników. 

MK: – Prokuratura w specjalnej instrukcji pisze o karach nawet do 8 lat więzienia 

§1. Kto sprowadza niebezpieczeństwo dla życia lub zdrowia wielu osób albo dla 

mienia w wielkich rozmiarach: 

1) Powodując zagrożenie epidemiologiczne lub szerzenie się choroby zakaźnej albo 

zarazy zwierzęcej lub roślinnej, (…) 

podlega karze pozbawienia wolności od 6 miesięcy do lat 8. 

Magdalena Biejan, KKP Lewicy, razem: – Kobiety mają prawo do takiego samego prawa, 

jak Szwedki, Francuzki czy Dojczki. 

MK: – Protestujący podkreślają, że to nie lewacka rewolucja, a tylko walka o standardy 

powszechne w Unii Europejskiej, gdzie aborcja jest szeroko dostępna dla osób, które się na nią 

decydują. Protesty odbywały się też w wielu innych miastach Polski już dziewiąty dzień. Maciej 

Knapik, Fakty. 

GK: – Prezydent, Andrzej Duda, złożył [niestety nie rezygnację] w Sejmie projekt zmiany 

ustawy aborcyjnej. Przewiduje on możliwość przerwania ciąży w przypadku wad letalnych 

płodu, czyli takich, które sprawiają, że dziecko nie mogłoby żyć po porodzie. To zapis daleki od 

kompromisu z 1993 roku. 

Arleta Zalewska: – [premier, a i cały PiS są za prezydentem…] 

Joanna Scheuring-Wielgus, KKP Lewicy, Wiosna: – My nie chcemy żadnych 

kompromisów, pani redaktor. To jest ten moment, kiedy należy bardzo szybko doprowadzić do 

debaty o prawach kobiet bardzo szeroko rozumianych. Nikt nas już nie uciszy. 

AZ: – …propozycja prezydenta w żaden sposób nie jest odpowiedzią na postulaty 

wychodzących od tygodnia na ulice protestujących… 

GK: – Zgodnym chórem dla medyków… 

Za niespełna pięć godzin zostaną zamknięte wszystkie cmentarze w Polsce na sobotę, 

niedzielę i poniedziałek… 

[Czy dla Kaczyńskiego też?] 

Jan Błaszkowski: – Jeśli decyzja rządu miała powstrzymać gromadzenie się ludzi na 

cmentarzach, to jej pierwszy krótkotrwały efekt był dokładnie odwrotny. Tłumy u bram 

nekropolii w piątkowy wieczór, by zdążyć przed cmentarnym lockdaunem… 

Rząd z decyzją o zamknięciu cmentarzy czekał do ostatniej chwili [piątek 18:00], czym 

zaskoczył Polaków. Powody tej decyzji zaskakujące nie są… 

- Co ci ludzie mają z tymi kwiatami zrobić? 

- Dzisiaj będę mógł wszystko wyrzucić. 

 

Polska – 21 629 nowych zakażeń. 202 zgony. 

 

GK: – W większości to nie są decyzje i nakazy. To apele premiera. By od poniedziałku, 

każdy, kto może, pracował zdalnie. I do seniorów, by przez najbliższe dwa tygodnie nie 

wychodzili z domu, także na demonstracje… 

Paweł Płuska: – … 

Załoga karetki 1: 

Stwierdził, że „możecie sobie wzywać policję, możecie sobie robić co chcecie, 

możecie sobie dzwonić nawet do papieża”. Doktor nie przyjmuje pacjenta, bo szpital 

jest zamknięty decyzją wojewody. 

Dyspozytor: 



Dobrze. Będziemy kontynuować tę telenowelę w takim razie. Zadysponuję patrol, 

cóż więcej mogę zrobić. Wy zostajecie z pacjentem, czekacie na miejscu. 

Grażyna Cholewińska-Szymańska, doktor, specjalista chorób zakaźnych, ordynator 

w wojewódzkim szpitalu zakaźnym w Warszawie: – Proponowałabym, panie premierze, żeby 

pan przyjechał do prawdziwego szpitala covidowego i na przykład powiatowego, zobaczył, co 

się tam dzieje, jak tam ludzie pracują. Bo prawdziwa Polska covidowa jest tutaj, a nie na 

stadionie. 

[…znów obietnice, co to rząd nie zamierza] 

GK: – To jest kluczowa deklaracja na przyszłość dla zdrowia i życia Polaków. Zacytuję 

słowa szefowej Komisji Europejskiej: „Państwa Unii dostaną szczepionki na Covid-19 w tym 

samym czasie i na tych samych warunkach”. [Więc dla wszystkich Europejczyków ważne, nie 

tylko dla Polaków]. 

Marek Nowicki: – …Szczepionka przed koronawirusem – w tej chwili w badaniach 

klinicznych trzeciej fazy jest 10 szczepionek przeciw Covid-19. Każda z nich jest testowana na 

co najmniej 30 tysiącach ochotników w ponad 400 naukowych ośrodkach w 34 krajach. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Państwa członkowskie 

Unii dostaną szczepionki w tym samym czasie i pod tymi samymi warunkami w oparciu o ich 

wielkość populacji. 

MN: – Sprawiedliwie dzielone szczepionki mają też być dzielone poza Unią. W tym celu 

Światowa Organizacja Zdrowia wyznaczyła producentom, żeby do końca stycznia 

zaprezentowali wyniki swoich badań. 

Maria Gańczak, profesor, epidemiolog, Europejskie Towarzystwo Zdrowia Publicznego: – 

Niestety, produkcja szczepionki, tak jak i wiele innych rzeczy związanych z tą epidemią, jest 

upolityczniona. I oczywiście trwa wyścig producentów, ale też trwa wyścig szefów rządów. Jeśli 

dany kraj ma na swoim terytorium producenta szczepionki, to oczywiście jemu będzie łatwiej, 

by wywierać taką presję na tego własnego swojego producenta, żeby przynajmniej pierwsze 

dawki uwolnił przed tym terminem, uwolnił jako pierwszy na świecie. 

 

GK: – To nie jest żadna formalna grupa, nie należą do żadnej wspólnej organizacji, po 

prostu są przeciwni wykorzystywaniu religii do celów politycznych. Ksiądz Boniecki, ojciec 

Prusak, profesor Wierzbicki i inni duchowni napisali list w tej sprawie. 

Renata Kijowska: – Bunt ma też tego adresata – KOŚCIÓŁ. Bunt przeciw partii rządzącej 

stał się buntem przeciw kościołowi katolickiemu, który dla wielu znaczy tyle, co partia. 

Jarosław Kaczyński: – Wzywam wszystkich członków Prawa i Sprawiedliwości 

i wszystkich, którzy nas wspierają, do tego, by wzięli udział w obronie Kościoła. 

RK: – Ta odezwa była iskrą, która sprawiła, że 27 duchownych powiedziało: dość. 

Jacek Prusak, ksiądz, jezuita, teolog: – Chcemy, żeby do kościoła można było wejść bez 

okazywania legitymacji partyjnej i że naszym celem jest głoszenie Ewangelii. I że prezes. 

Kaczyński, bo to trzeba oficjalnie powiedzieć, nie jest naszym przełożonym. Bo troszkę tak 

zaczął funkcjonować, jakby był takim świeckim namiestnikiem Polskiego Kościoła. 

Wczoraj wieczorem Rada Stała Episkopatu wydała komunikat, w którym podziękowała 

tym, którzy bronią kościołów. Biskupi wezwali „wszystkich do podjęcia rzeczowego dialogu 

społecznego, do wyrażania poglądów bez użycia przemocy i do poszanowania godności każdego 

człowieka”. Poprosili też polityków „o dogłębne analizowanie przyczyn zaistniałej sytuacji i 

szukanie dróg wyjścia w duchu prawdy i dobra wspólnego, bez instrumentalizowania spraw 

wiary i Kościoła”. 

Apel księży 

Jesteśmy na progu nowego czasu! 

Piszemy ten list jako księża na co dzień pracujący wśród zwykłych ludzi, starszych i 

dzieci, studentów, naukowców, twórców, lekarzy, chorych… Nie tworzymy żadnej 

formalnej struktury. 

Chcemy wyrazić nasze stanowisko w kilku sprawach, które budzą gniew i bunt Was, 

protestujących. 

My też mówimy NIE wobec nadużyć polityków i grzechów Kościoła – naszych 

grzechów. 

http://wiez.com.pl/2020/10/28/rada-stala-episkopatu-wzywa-do-dialogu-i-dziekuje-za-obrone-kosciolow/


W imię EWANGELII powinniśmy niezwłocznie: 

– skończyć z używaniem religii do celów politycznych i porzucić przekonanie, że 

rozstrzygnięcia prawne mogą przynieść trwałą zmianę wrażliwości sumień, czego 

my pragniemy, głosząc Ewangelię, 

– przeciwstawić się radykalnie nierównemu traktowaniu kobiet i mężczyzn, 

– zaprzestać wspierania sił szowinistycznych i ksenofobicznych zaprzeczających 

uniwersalizmowi chrześcijaństwa, 

– nie dopuszczać do dyskryminowania kogokolwiek z powodu orientacji czy rasy, co 

ostatnio pojawiało się w wypowiedziach przedstawicieli Kościoła, 

– zatrzymać dewastację naszej planety, dopóki jest jeszcze szansa na ocalenie jej dla 

następnych pokoleń. 

Jesteśmy przekonani, że Kościół powinien przede wszystkim realizować pozytywne 

cele wyznaczone przez JEZUSA. 

Mówimy TAK dla ważnych wyzwań naszego czasu, takich jak: 

– solidarna opieka nad słabszymi, niepełnosprawnymi, samotnymi – szczególnie 

ważna w czasie pandemii, 

– szczera i realna otwartość na myślących inaczej i dialog z nimi, w miejsce często 

spotykanej postawy oskarżeń wrogów Kościoła i mentalności oblężonej twierdzy, 

– obrona zagrożonych prześladowaniami – szczególnie uchodźców i emigrantów, 

– jednoznaczne rozliczenie się z trudną przeszłością duchownych, którzy skrzywdzili 

powierzone im dzieci i młodzież, 

– tworzenie przestrzeni zaufania i nadziei dla zagubionych i poszukujących, co 

istotne w czasach niepewności i przełomów. 

Polska rewolucja solidarności, kilka dekad temu, miała swoją kulminację nie na 

ulicach płynących krwią, ale przy stole dialogu. Właśnie siła dialogu, a nie brutalna 

walka zdecydowała o najważniejszych przemianach społecznych Europy 

w minionym stuleciu. Teraz też chcemy wspólnie tworzyć nową jakość życia 

społecznego bez przemocy i agresji. Zapraszamy do dialogu i osobistej, otwartej 

rozmowy. W trudnych czasach kryzysu możemy razem odbudować naszą wspólnotę. 

ks. Krzysztof Adamski, ks. Paweł Batory, ks. Kazimierz Bednarek, ks. Grzegorz Bibik, ks. 

Miłosz Biela, o. Tomasz Biłka OP, ks. Adam Bilski, o. Maciej Biskup OP, ks. Mariusz Biśta, ks. 

Adam Boniecki MIC, s. Joanna Bryske OBG, pastor Joel Burnell (Kościół Chrześcijan 

Baptystów), pastor Davide Carbonaro (Ewangeliczny Kościół Metodystyczny w Łodzi), ks. Jan 

Czekalski, ks. Adam Dobek, ks. Adam Dobrzynski (Church of England), o. Tomasz Dostatni 

OP. ks. Damian Drop, ks. Rafał Dudała, kl. Jakub Drupka, o. Marcin Dyjak OP, ks. Jacek Dziel, 

ks. Rafał Figiel, s. Andrzej Fober (parafia ewangelicko-augsburska św. Krzysztofa we 

Wrocławiu), o. Tomasz Golonka OP, o. Jacek Granatowski SJ, dk. Wojciech Grzegorek, dk. 

Mateusz Grzelczak OP, ks. Tomasz Grzywacz, o. Paweł Gużyński OP, o. Michał Tadeusz 

Handzel OSPPE, ks. Jarosław Januszewski SdC, o. Dominik Jarczewski OP, o. Stanisław Jaromi 

OFM Conv, ks. Maciej Jaszczołt, ks. Andrzej Jastrzembski, ks. Jacek Jezierski SAC, o. 

Wojciech Jędrzejewski OP, ks. Leszek Jędrzejewski SAC, ks. Dariusz Kaczor, ks. Maciej K. 

Kubiak, ks. Wojciech Kubisiak, o. Andrzej Kuśmierski OP, o. Krzysztof Kocjan OP, o. Paweł 

Koniarek OP, ks. Wojciech Koladyński, o. Mateusz Kosior OP, ks. Andrzej Kiełbowski SJ, ks. 

Ireneusz Kliche, o. Jan Andrzej Kłoczowski OP, ks. Mateusz Koszałka, dk. Łukasz Kowalski, 

ks. Juliusz Krawiecki, ks. Andrzej Krupa, o. Paweł Krupa OP, ks. Jacek Krzemień, ks. Tomasz 

Krzanicki, ks. Marek Krzysztofiak SJ, ks. Grzegorz Kudlak, o. Remigiusz Langer OFM, ks. 

Arkadiusz Lechowski, ks. Jakub Lechniak, ks. Wojciech Lemański, o. Marcin Lisak OP, ks. 

Tomasz Liszewski, ks. Andrzej Luter, dk. Mateusz Maciejewski, ks. Czesław Marchewicz CR, 

ks. Krzysztof Mądel SJ, ks. Grzegorz Michalczykks. Łukasz Michalik, ks. Edward Jan 

Michowski SVD, br. Marcin Mistur, o. Marcin Mogielski OP, o. Mikołaj Mrówczyński OP, ks. 

Krzysztof Niedałtowski, o. Tomasz Nowak OP, o. Piotr Oleś OP, ks. Łukasz Olszewski CM, ks. 

Vitaliy Osmolovskyy SJ, o. Wacław Oszajca SJ, o. Jarosław Pachocki OMI, ks. Marek Panek, 

ks. Andrzej Partyka, ks. Leonard Pawlak, ks. Andrzej Perzyński, ks. Andrzej Pęcherzewski, dk. 

Krzysztof Pietrzak, ks. Eligiusz Piotrowski, o. Sławek Płonka OMI, ks. Dominik Poczekaj, ks. 

Mieczysław Polak, ks. Sebastian Polak SDS, ks. Jacek Prusak SJ, o. Józef Puciłowski OP, ks. 



Wiesław Przyczyna, ks. Marcin Przybylski, ks. Tomasz Przybyła, ks. Paweł Rakowski SJ, ks. 

Bartosz Rajewski, ks. Janusz Roman, ks. Aleksander Seniuk, ks. Ryszard Skowronek, ks. Robert 

Skrzypek, ks. Jacek Siepsiak SJ, ks. Jacek Socha, ks. Waldemar Sondka, ks. Piotr Sobczyński, 

ks. Kazimierz Sowa, ks. Andrzej Strama, ks. Stanisław Szlassa, o. Zdzisław Szmańda OP, ks. 

Andrzej Stefański, ks. Włodzimierz Szymański, ks. Piotr Śliżewski, ks. Sławomir Szczyrba, ks. 

Andrzej Szostek MIC, o. Adam Szustak OP, s. Magdalena Umięcka, ks. Edward Wieczorek, ks. 

Alfred Wierzbicki, ks. Rafał Wiśniewski, ks. Jan Wojciechowski, o. Marcin Wrzos OMI, o. 

Stanisław Wysocki O. Carm, o. Maciej Talewski OFMConv, ks. Mateusz Zajdel, o. Tomasz 

Zamorski OP, o. Dominik Zarychta OP, ks. Jacek Zdrojewski (Kościół Polskokatolicki w RP), 

ks. Tomasz Michał Zieliński, o. Maciej Zięba OP, br. Andrzej Żak MIC, ks. Piotr Żelazko, ks. 

Łukasz Żołubak [razem 135] 

Zachęcamy księży, siostry zakonne i duchownych Kościołów chrześcijańskich, którzy 

utożsamiają się z treścią apelu, o zgłoszenie chęci podpisu. Można to zrobić, pisząc na adres 

listksiezy@gmail.com. Zachęcamy też do udostępniania apelu w mediach społecznościowych, 

wraz z własnym poparciem. 

Adam Szustak, dominikanin: – Uwaga! Ja też nienawidzę tego Kościoła. Znaczy tego. Nie 

Kościoła w ogóle. Tylko tego Kościoła. Tego Kościoła, który stał się absolutnie, przepraszam za 

wyrażenie, ladacznicą polityczną. Tego Kościoła, który się tak wmieszał w politykę… 

Demonstrująca: – W tym kościele brałyśmy śluby, żegnałyśmy swoich bliskich. To oni o 

nas w swoim wydarzeniu napisali: motłoch! 

…Renata Kijowska, Fakty. 

[Przed kilkudziesięciu laty w czasie rozruchów grudnia 1970 roku przywódcy 

komunistyczni powtarzali: nie ważne, co się dzieje, nie ważne, w którym kierunku idzie naród – 

my zawsze musimy być na czele]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Czy nauczanie w wieczorówce jest takie okropne? Może któregoś dnia otworzysz własny 

salon piękności i założysz rodzinę? 

- Nie chcę się ustatkować. 

- Mówię to, bo cię kocham. Ustatkuj się. Wzięłam jedną czy dwie dawki leku na 

nadkwasotę? Nie poprawiło mi się. 

- Nie słuchaj matki. Nie jest marzycielem, jak my. 

- Ty się ustatkowałeś. Otworzyłeś sklep. 

- To było moje marzenie. Uwielbiam karty. 

- Posłuchaj. 

- Chciałabym się ustatkować i nie widzieć się, ale szukam faceta, który nosi mniej biżuterii 

niż ja. 

- Zawsze mierzyłaś zbyt wysoko. 

- O, nie. Gdy spotkam tego jedynego, poznam go po uścisku w żołądku. 

&♣ 
2020-10-31 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6330 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Sto tysięcy kobiet i mężczyzn starszych i młodszych wzięło udział w popołudniowo-

nocnym marszu na Warszawę. To oficjalne dane stołecznego ratusza. Według policji protest był 

spokojny, ale były incydenty z pseudo-kibicami w rolach głównych. Atakowali gazem i racami. 

Maciej Knapik: – Jakie postulaty? 

Młody: – Przede wszystkim walczymy o wolność. 

MK: – O wolność czy o aborcję? 

Młoda: – O to, żeby mieć wybór. Nie myślimy o aborcji. 

Transparenty: PRECZ  Z  KACZOREM  DYKTATOREM 

MIAŁO  BYĆ  UNDER  CITY  A  JEST  OPEN’ER 

MK: – Dla władzy nie są to pozytywne informacje, kwestia aborcji rozlewa się w szersze 

niezadowolenie. 



MK: – A pan krzyczy w jakim celu? 

W kapturze, z racami: – Bo jestem wkur… na to, co się dzieje! 

MK: – To znaczy na co? 

- To znaczy na rząd. 

MK: – I nie dotyczy to jednej grupy wiekowej, zawodowej czy społecznej. Dotyczy 

i młodych, i starszych. 

NIGDY  NIE  BĘDZIESZ  SZŁA  SAMA 

DZIADOSTWO 

FIGHT  COVID  NOT  WOMEN 

Pani: – Aborcja powinna być dostępna dla wszystkich. 

MK: – Po prostu? 

Pani: – Tak. Po prostu. Nieważne, kto. 

MK: – Bardzo serdecznie dziękuję. A państwo? 

Pan: – My się solidaryzujemy z córką. 

Pani: – Wspieramy. Nigdy nie chodzą same. 

MK: – Próba uspokojenia sytuacji nie będzie prosta. 

MK: – Teraz pojawiła się inicjatywa prezydenta, może ten aborcyjny kompromis 

przynajmniej tak jakoś częściowo przywrócić. Co państwo na to? 

Pan: – My chcemy świeckiego państwa. My nawet, nie chodzi nam o aborcję. Zależy nam 

na tym, żeby Polska była wolnym krajem. 

MK: – Marsz przeszedł w kierunku domu Jarosława Kaczyńskiego. Okrzyki, mimo że 

wulgarne, stają się po prostu zawołaniem, krótkim i dosadnym sprzeciwu wobec władzy PiS. 

Pan w aucie: – Rząd jest okropny. 

Pan na ulicy: – Partia rządząca nie liczy się z nikim, ludzie są wzburzeni. Tutaj są wszyscy 

tak naprawdę. 

MK: – Okolica domu prezesa była odgrodzona ogromną liczbą funkcjonariuszy. Marsz 

zakończył się happeningiem na pobliskim placu. Była to jedna z większych, jeśli największa 

manifestacja ostatnich lat w stolicy. To pokazuje, jak ryzykowna i politycznie kosztowna jest 

próba zaostrzania prawa aborcyjnego i to jest wniosek pierwszy. Drugi wniosek przedstawia 

policja: 

Policjant przed komendą warszawską policji, przed pałacem Mostowskich: – Bardzo 

spokojny protest. 

MK: – W tym jednym wielotysięcznym tłumie nie było agresji. Jeszcze raz policja: 

- Wśród osób zatrzymanych, blisko, prawie wszystkie zatrzymane to są pseudo-kibice. 

MK: – Zatrzymano 37 osób, z tego 35 to pseudo-kibice atakujący demonstrację z boku. Ci 

zresztą nie bronili żadnych kościołów, bo tych nie atakowano. Ucierpiał poseł Sienkiewicz, 

obrażenia odniósł też aktywista, Jan Śpiewak. 

Bartłomiej Sienkiewicz 

Właśnie zostałem potraktowany gazem przy próbie interwencji poselskiej – grupa 

faszystów zaatakowała ludzi przy próbie oddzielenia faszystów oberwałem. 

Jan Śpiewak 

Wczoraj sto tysięcy osób pokojowo demonstrowało w stolicy za prawem kobiet do 

wyboru. Nie damy się zastraszyć faszystowskim bojówkom. Będziemy protestować 

aż do zwycięstwa. 

MK: – To ogólna ocena protestów oraz groźby związane z łamaniem obostrzeń 

pandemicznych: 

Woś, dalszy ciąg: – Będą stawiane zarzuty i te do ośmiu lat więzienia… 

MK: – Nie wiadomo, jak miałoby to wyglądać, bo poparcie widać było w całym kraju. 

Marta Lempart, ogólnopolski strajk kobiet: – 460 miast, ponad pół miliona ludzi, z 

różnych miejscowości, gdzie miałyśmy wszystko, organizowałyśmy, ale to nigdy nie było tak 

dużo ludzi. 

MK: – Minister zdrowia apeluje, aby po opuszczeniu protestu unikać kontaktu z osobami 

starszymi, słabszymi czy chorymi. Dzisiej [dzisiaj] odbył się między innymi protest 

motocyklowy. Kolejne zapowiedziane są na poniedziałek. Maciej Knapik, Fakty. 

 



GK: – Może być nawet sobota, niedziela albo poniedziałek. Premier publicznie zapraszał 

wczoraj opozycję do rozmów o prezydenckim projekcie nowelizacji prawa do aborcji. Dziś szef 

jego kancelarii zaprasza, ale na rozmowy o epidemii. Czy kolejny sejmowy ekspres ruszy bez 

opozycji? O tym: 

Paweł Płuska: – [Ale o tym, jak ekspres ruszy]. 

Kaja Urszula Godek 

Prezydent, który przysięgał, że będzie bronił Konstytucji, właśnie zapowiedział 

złożenie ustawy, która ma obalić wyrok Trybunału Konstytucyjnego. 

Eugenika to eugenika, niezależnie od tego, czy dziecko cierpi na wadę lekką czy 

ciężką, 

Hańba, Panie Prezydencie! 

 

GK: – Pod listem nie podpisała się tylko frakcja europosłów PiS-u i eurosceptycy. Apel do 

premiera Morawieckiego w sprawie przepisów aborcyjnych. Czytamy w nim o uderzeniu w 

kobiecą godność i naruszeniu konwencji ONZ o nieludzkim traktowaniu: 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Po pierwsze w Polsce łamane są prawa kobiet, co samo w 

sobie narusza Polską Konstytucję, po drugie, upolityczniony trybunał nie może legalnie orzekać 

i po trzecie, podejmowanie tak ważnych decyzji w trakcie pandemii ogranicza prawo do 

demokratycznej debaty i protestów – takie zarzuty wysłali do polskiego premiera szefowie 

frakcji w Parlamencie Europejskim, reprezentującej ponad trzy czwarte europosłów. Pod listem 

nie podpisała się tylko frakcja, do której należy PiS oraz eurosceptycy. 

Michał Gahler, eurodeputowany Europejskiej Partii Ludowej: – Obawiam się, że zły 

starszy pan jest na krucjacie, każdy kto nie jest ultrakonserwatywny, ultrakatolicki jest przeciw 

Polsce. To on jest przeciw Polsce, jeśli dzieli społeczeństwo z powodu tak delikatnego tematu. 

MS: – Europosłowie szykują już kolejną rezolucję, w której będą apelować do Komisji 

Europejskiej o podjęcie zdecydowanych działań wobec polskiego rządu i blokowaniu unijnych 

funduszy dla Polski. Bo choć Unia nie ma kompetencji w sprawach aborcji, to europosłowie 

podkreślają, że powinna zająć się łamaniem praw człowieka i dodają, że decyzja wadliwie 

obsadzonego Trybunału [Konstytucyjnego] udowadnia, że podporządkowane władzy 

sądownictwo stało się w Polsce narzędziem do realizacji politycznych celów. Dla Faktów 

Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

GK: – Pożegnanie legendy: Bond, Dżejms Bond 

 

GK: – …cmentarze są zamknięte, a przedsiębiorcy i sprzedawcy są w szoku… 

Dariusz Prosiecki: – …Ksawerów niedaleko Łodzi – cmentarz przemianowany na „Park 

cmentarny”, był otwarty… Bramy nekropolii otworzył też prezydent Przemyśla… niektórzy nie 

zdążyli wyjść z cmentarza przed zamknięciem… 

Pani w kwiaciarni przycmentarnej: – Ja się pytam: Co my mamy z tym zrobić? Z tymi 

wszystkimi rzeczami? Szkoda moich rodziców, którzy ciężko pracowali na to wszystko. 

[Wyrzucają chryzantemy do kontenera na odpady]. 

Pan: – Z godziny na godzinę jest podjęta decyzja, a co my z towarem zrobimy? 

Pani płacząc: – Jesteśmy zrujnowani. Zapłaciliśmy kupę pieniędzy za kwiaty i za plac. 

DP: – …Na pomoc ruszyli mieszkańcy miast, kupując kwiaty w geście solidarności. 

Pomagają też samorządowcy: w Łodzi handlowcy dostaną zwrot opłat za korzystanie z miejsc 

targowych. Władze kilku miast zadeklarowały, że odkupią kwiaty od ogrodników. 

Mateusz Morawiecki 

Terenowe oddziały Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa i KOWR 

odkupią od producentów i sprzedawców kwiaty i rośliny, które były sprzedawane w 

tych dniach przed cmentarzami. 

[płacąc po złotówce za sztukę pod warunkiem, że zostaną dostarczone na własny koszt do 

wskazanych punktów skupu] 

 

Polska – 21 897 nowych zakażonych. 280 zgonów. 59 700 wykonanych testów. 

 



GK: – …rząd zmienia przepisy i testy antygenowe będą uznawane za równie wiarygodne, 

co testy PCR [na wyniki których trzeba było czekać wiele dni, a nawet tygodni…] 

Marek Nowicki: – …[pisijar – wspaniale brzmi – PCR] 

 

GK: – Urodził się w biednej szkockiej rodzinie, a edukację zakończył w wieku 13 lat. 

Zmarł jako legenda filmu. Na koncie miał miliony dolarów i dziesiątki niezapomnianych ról. W 

tym te najsłynniejsze. Zagrał w siedmiu Bondach. Szon Konery [Sean Connery] miał 90 lat. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Tusze wieprzowe. Czuję, że dziś coś się wydarzy na rynku wieprzowych tusz. 

- Czy panna Penelopy zje dziś z panem kolację? 

- Tak. 

- Dzień dobry, panie Wintof. 

- Dzień dobry. 

- Tusze wieprzowe. Wiedziałem. 

- Dzień dobry, panie Diuk. 

- Dzień dobry. 

- Kiedy sprzedajemy? 

- Naukowcy są głupi. Nie ma odwiecznego pytania. Odpowiedź jest oczywista. 

- Problem genetyka kontra środowisko mnie nie interesuję. Interesuje mnie natomiast, ile 

możemy dostać za tusze. 

- Wintosh pragnie sprzedawać po 76 i kwin. 

- Nie dojdą tak wysoko. 

- Sprzedajmy je teraz. 

- Cierpliwości. Zobaczymy, czy Wintosh ma rację. 

- Myli się. Wyżej nie pójdą. Sprzedawajmy. 

- Jeszcze chwila. 

- Zamykają giełdę. 

- Właśnie zarobiliśmy 347 tysięcy dolarów. 

- Dajcie mi Wintosha. 

- Nie wątpiłem w to ani przez chwilę. Na pewno wielu ludziom przewróciło się w żołądku. 

Do zobaczenia w klubie. 

♣ 
ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2020 – październik 

 

 

Data zakażeni doba zmarli doba 

2020-10-01 93 481 1 967 2 543 30 

2020-10-02 95 773 2 292 2 570 33 

2020-10-03 98 140 2 367 2 604 34 

2020-10-04 100 074 1 934 2 630 26 

2020-10-05 102 080 2 006 2 659 29 

2020-10-06 104 316 2 236 2 717 58 

2020-10-07 107 319 3 003 2 792 75 

2020-10-08 111 599 4 280 2 867 75 

2020-10-09 116 338 4 739 2 919 52 

2020-10-10 121 638 5 300 2 972 53 

2020-10-11 125 816 4 178 3 004 32 

2020-10-12 130 210 4 394 3 039 35 

2020-10-13 135 278 5 068 3 101 62 

2020-10-14 141 804 6 526 3 217 116 

2020-10-15 149 903 8 099 3 308 91 

2020-10-16 157 608 7 705 3 440 132 



2020-10-17 167 230 9 622 3 524 84 

2020-10-18 175 766 8 536 3 573 49 

2020-10-19 183 248 7 482 3 614 41 

2020-10-20 192 539 9 291 3 721 107 

2020-10-21 202 579 10 040 3 851 130 

2020-10-22 214 686 12 107 4 019 168 

2020-10-23 228 318 13 632 4 172 153 

2020-10-24 241 946 13 628 4 351 179 

2020-10-25 253 688 11 742 4 438 87 

2020-10-26 263 929 10 241 4 483 45 

2020-10-27 280 229 16 300 4 615 132 

2020-10-28 299 049 18 820 4 851 236 

2020-10-29 319 205 20 156 5 149 298 

2020-10-30 340 834 21 629 5 351 202 

2020-10-31 362 731 21 897 5 631 280 

 

♣ 

♣ 
2020-11-01 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6330 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Niezwykłe święto, ale dziwny dzień. Jest wszystkich świętych, ale cmentarze nie są dla 

tych wszystkich, którzy chcieliby je odwiedzić. Po tym jak rząd z dnia na dzień zamknął 

cmentarne bramy, wiadomo, że bliscy nie mogą pójść na groby, sprzedawcy za to mogą pójść na 

dno… 

 

AW: – W Mielcu brakuje tlenu, na Podlasiu brakuje lekarzy. Dziś w Polsce ponad 

17 tysięcy nowych zakażonych. Anglia do grudnia ogłasza lockdown, Austria i Grecja robią to 

samo. Italia ma znowu czerwone strefy, a Hiszpanie mają problem ze wzburzonym tłumem. 

Amerykanie za to już planują, dokąd trafią pierwsze szczepionki. 

[Trafią do Polski. Przecież obiecał Tramp Dudzie]. 

 

Polska – 17 171 nowych zakażeń. 152 zgony. 

 

Adam Niedzielski 

Aby przeciąć wszystkie spekulacje zdecydowałem się nie czekać na wejście w życie 

ustawy i wydałem już dziś polecenie gwarantujące wypłatę podwójnego 

wynagrodzenia dla pracowników medycznych walczących z covid-19. Grupa 

beneficjentów została poszerzona o ratowników i diagnostów. 

Monika Krajewska: – … Widmo niewydolnych szpitali grozi kolejnym europejskim 

przywódcom. W Wielkiej Brytanii czarne scenariusze sprzed kilku dni właśnie się ziściły. Po 

przekroczeniu miliona zakażeń premier Johnson zdecydował się wprowadzić lockdown 

w Anglii… 

MK: – W Stanach Zjednoczonych w ciągu tygodnia wykryto ponad pół miliona nowych 

zakażeń. Tylko w piątek było ich ponad sto tysięcy. Choć te statystyki szokują, to i tak 

w przeliczeniu na milion mieszkańców Amerykanie wypadają lepiej (306) niż Polacy (564). 

 

AW: – Prokuratura krajowa zapowiada, że wszyscy organizatorzy nielegalnych 

zgromadzeń będą traktowani jak przestępcy i pierwszych kandydatów na przestępców już ma. 

Czternastolatka stanie przed sądem rodzinnym po tym, jak szła podczas protestu ze swoją 

babcią. Za to stadionowy chuligan (Robert G. pseudonim galon) przed sądem nie stanie, choć 

podczas protestu napadł na dziennikarkę Gazety Wyborczej. 



Katarzyna Górniak: – Tym razem w milczeniu mieszkańcy szczecina na protest wzięli dziś 

znicze. Ze względu na dzień sami zrezygnowali z transparentów. Studentka, Karolina 

Kozakiewicz ze swojego nie chciała zrezygnować: 

TO  KIEDY  ZACZNIECIE  PALIĆ  CZAROWNICE 

[Była z tym transparentem i konduktorka wyprosiła ją z pociągu podmiejskiego]. 

Leszek Gęsiak, ksiądz, rzecznik prasowy Konferencji Episkopatu Polski 

„Uczestnictwo w takiej manifestacji człowieka wierzącego oznacza, że popełnia 

grzech. Nie powinien tego robić”. 

Źródło: PolsatNews 

KG: – Z decyzją Trybunału Konstytucyjnego Julii Przyłębskiej nie zgadza się 73% 

ankietowanych Polaków, także ludzi wierzących, którzy dziś też we Wrocławiu, Łodzi, 

Krakowie. Katarzyna Górniak, Fakty. 

[Wyroków nie rozstrzyga się poprzez sondaże]. 

AW: – Polityczny niewypał i partyjny niefart. Słynna piątka miała być dla zwierząt, a dla 

prezesa miał to być sztandarowy plan. Miał być, ale nie będzie, bo ustawa znika i nie jest to 

jedyny plan, który nie idzie w zgodzie z planem. 

Arleta Zalewska: – …politycy obozu władzy, z którymi rozmawialiśmy, nieoficjalnie nie 

mają jednak wątpliwości, że bez decyzji Jarosława Kaczyńskiego temat zaostrzenia prawa 

aborcyjnego, który wyprowadził na ulice setki tysięcy Polaków, nigdy nie mógłby się pojawić. 

Zdaniem naszych rozmówców prezes Kaczyński nie przedstawia żadnego rozwiązania kryzysu. 

[Przecież w PiS-ie, a więc i w rządzie, wszystko zaczyna się od decyzji Kaczyńskiego]. 

 

Piotr Kraśko: – Co robi teraz Dżo Bajden? Wydaje gigantyczne pieniądze na reklamę. 

O ponad 200 milionów dolarów więcej niż Donald Tramp i używa Baraka Obamy, który jest w 

rewelacyjnej formie. Jest przekonujący, czarujący i niebywale energetyczny. Do tego ma coś, co 

w polityce jest kluczowe: szczęście. 12 lat temu zrobił furorę, kiedy w bazie wojskowej w 

Kuwejcie trafił do kosza za trzy, wczoraj w Miczigen po spotkaniu ktoś podaje mu piłkę, ten się 

przymierza, rzuca i znowu trafia za trzy. Kamery to nagrywają, wyborcy w euforii. No, czego 

chcieć więcej? 

[I teraz niech ktoś przelicytuje Kraśkę we współczesnym krasomówstwie i lizusostwie]. 

 

AW: – W WOT [wojska obrony terytorialnej] pełna mobilizacja (19 500), jest szkolenie 

[w leczeniu covid-19?] 

Jarosław Kostkowski: – …przez jeden dzień kamera i reporter TVN24 towarzyszyli 

starszemu szeregowemu, Michałowi Marczykowi wojsk obrony terytorialnej blisko jak nigdy. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Włazić. 

- Nie dotykaj mnie! 

- Zgubiłem znacznik. 

- To nic. Wystarczy jeden. Pilnujcie pozostałych. Drań zabił Fransois. 

- Profesor? - Dostaliście wiadomość? - Są tu Kris i Marek. 

- Mój syn! 

- Co się stało? 

- Jesteś ranny? 

- To nie moja krew. To Francois. Nie żyje. Żołdak Oliwera go zabił. 

- Zabił go mieczem. 

- Co się stało? 

- Unikałem Anglików, ale znaleźli mnie w klasztorze. Przekonałem Oliwera, że jestem 

magistrem w drodze do Dublina. 

- Nie znam Shakespeare. Kto to taki? 

- Oskarżył mnie o szpiegostwo. 

- Jak pan przeżył? 

- Obiecałem mu nową broń. 

- Jaką? 



- Płynny ogień nie gasnący w wodzie. 

♣ 
2020-11-02 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6042 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Premier zaprasza na rozmowy, ale opozycja chce rozmawiać w Sejmie. Prezydent 

proponuje ustawę, ale PiS o niej rozmawiać nie chce. Protesty nie wzięły się znikąd. Zniknął 

wieloletni kompromis. 

[Było wygrać wybory, a teraz będzie trzy lata takich problemów]. 

 

AW: – Na polskich ulicach wciąż tłumny sprzeciw. Jego powody wypisane na tablicach… 

Kobiety mają też postulaty, które są postulatami maszerujących ludzi. 

 

JAROSŁAW  POLSKĘ  ZOSTAW 

ZAORAĆ  PiS  POSADZIĆ  LAS 

Katarzyna Kolenda Zaleska: – [Ale miały być postulaty kobiet]. 

Pani w marszu niesie transparent tej treści: – Rewolucja jest. Wywalczyłyśmy prawo do 

edukacji i prawa wyborcze. Nie zamkniecie nas w kuchni! Nie zrobicie z nas trumien czy 

inkubatorów! Wywalczymy prawo do wyboru! 

Anna Materska-Sosnowska, doktor, politolog, Uniwersytet Warszawski: – W rewolucji 

ważne jest to, ja naprawdę nie boję się używać tego słowa, że to jest rewolucja taka 

pokoleniowa, ale taka godnościowa. 

KKZ: – Zaczęło się… [wiemy od czego się zaczęło]. Ale dziś to już nie jest wyłącznie 

walka o prawa kobiet do wolności wyboru, to walka o znacznie więcej i postulatów jest więcej, 

bo jak mówią organizatorki strajku kobiet, wsłuchały się w głos protestujących. 

Klementyna Suchanow, ogólnopolski strajk kobiet: – Udało nam się określić, o co ludziom 

chodzi. 

Marta Lempart, ogólnopolski strajk kobiet: – Otwieramy tak naprawdę kolejne pola walki i 

każde pole, w którym dzieje się ludziom krzywda. Każde pole, w którym rząd odbiera nam 

wolność, tak jak widzimy na ulicy, traktujemy jako pole walki. 

[wyświetlone na ekranie:] 

1. Aborcja na żądanie i pełnia praw kobiet (w tym walka z przemocą domową 

 i niealimentacją) 

2. LGBT to ludzie 

3. Świeckie państwo 

4. Służba publiczna, nie partyjna 

5. prawdziwe instytucje, prawdziwi rzecznicy (Rzecznik Praw Obywatelskich, Rzecznik 

Praw Dziecka) 

6. Poprawa kondycji publicznej ochrony zdrowia 

7. Edukacja na miarę współczesności 

8. No pasaran (hiszpańskie hasło z lat trzydziestych ub. wieku – stop faszyzmowi) 

9. „Odśmieciowienie” rynku pracy 

10. Klimat 

11. Reanimacja psychiatrii 

12. Prawdziwe wsparcie osób z niepełnosprawnościami 

13. Stop propagandzie w mediach publicznych 

 

[rozłożony wielki biały arkusz:] 

[9] kot może zostać 

[10] ratujmy dzieciaki – precz z Czarnkiem | katastrofa edukacji | szkoła w ruinie | 

edukacja nie indoktrynacja 

[11] reanimacja psych. | nigdy nie będziecie sami 

[12] prawdziwe wsparcie dla godności 

…osób z niepełnospr. 



[13] stop propagandzie | …i dezinformacji 

 

Dorota Łoboda, fundacja „rodzice mają głos”, radna m.st. Warszawy, Koalicja 

Obywatelska: – Żądamy tego, żeby Przemysław Czarnek podał się do dymisji. 

[A reszta z „dobrej zmiany” Kaczyńskiego może zostać?] 

Rada Koordynacyjna 

Danuta Kuroń 

prof. Monika Płatek 

Michał Boni 

Barbara Labuda 

Paweł Kasprzak 

Dorota Łoboda 

Kinga Łozińska i Dominika Lasota (Młodzieżowy Strajk Klimatyczny) 

Mirka Makuchowska (Kampania Przeciw Homofobii) 

Piotr Szumlewicz i Nadia Oleszczuk (prawa pracownicze) 

KKZ: – Teraz skatalogowaniem wszystkich i kolejnych postulatów ma się zająć społeczna 

Rada Koordynacyjna. W jej skład nie wchodzą politycy, wchodzą działacze społeczni; 

[Monika Płatek należy do Wiosny, a Michał Boni do Platformy Obywatelskiej]. 

Marta Lempart, ogólnopolski strajk kobiet: – Właśnie dlatego być może mamy taką 

trudność z postulatami, bo ludzie mówią o wszystkim. Co robicie źle, że wszystko robicie źle. 

Państwo polskie nie działa, nie istnieje w zasadzie już w tym momencie. 

Nie ma wroga na opozycji. Na pewno PiS nas nie podzieli. Będzie szczuło parlamentarną 

na pozaparlamentarną i tak dalej. Nie pozwolimy na to. 

KKZ: – To jest postulat polityczny. Liderki mówią, że zorientowały się, jaka jest skala 

gniewu, sprzeciwu wobec władzy PiS. Liderki zapewniają, że nie mają ambicji politycznych, są 

głosem ludzi. Opozycja bierze udział w protestach, ale usuwa się w cień. 

[Nie zauważyłem opozycji parlamentarnej ani usuwania się jej w cień]. 

Władza na postulaty strajku kobiet nie reaguje. Faktycznie na dialog nie ma szans. 

OBALMY  TEN  RZĄD 

MOJE  SIOSTRY  BĘDĘ  BRONIĆ 

WOLNOŚCI  ODDAĆ  NIE  UMIEMY! 

MOJA  PUSIA  NIE  JARUSIA 

 

AW: – Odrobina nadziei w szczycie epidemii. [Staruszki, które ozdrowiały]. 

 

Piotr Kraśko: – …na wynik wyborów [w USA] będziemy musieli poczekać nawet do 12 

listopada… 

 

Polska – 15 578 zakażonych. 92 zgony. 

 



AW: – …dziś to także pamięć o tych, którzy nie doczekali się pomocy. Lekarze i 

ratownicy mówią wprost – system jest już kompletnie niewydolny. Szpitale covidowe owszem 

są, ale są też dramatyczne wybory. Przez kolejny taki szpital na lodzie lądują pacjenci z 

psychiatrii dziecięcej. 

Klepsydry nagrobne na ogrodzeniu cmentarza: 

żył lat 54 zmarł tragicznie, bo nie było wolnych łóżek 

zmarła tragicznie przez zaniedbania 

zmarła, bo kolejka byłą za długa 

Jan Błaszkowski: – …dla zmarłych pracowników służby zdrowia znicze białe, te czerwone 

dla pacjentów… każdy mógł przyjść i upamiętnić dramat kryjący się za pojedynczymi 

historiami: pielęgniarki, która zmarła, niosąc do końca pomoc. 

Michał Ducki, lekarz rezydent: – System jest już kompletnie niewydolny. 

JB, dalszy ciąg: – To jeden z dramatycznych wyborów: Oddział Psychiatrii Dziecięcej 

Warszawskiego Szpitala Uniwersyteckiego. Za tydzień zacznie się tu leczyć młodych pacjentów 

zakażonych wirusem i potrzebujących jednocześnie pomocy psychiatrycznej. Niecovidowych 

chorych trzeba będzie wypisać do domu lub przenieść do innych szpitali… 

 

AW: – Gdzie są respiratory albo gdzie są pieniądze, skoro ministerstwo zdrowia prosi 

o pomoc prokuratorię generalną, to znaczy, że nie wszystko jest w porządku… 

 

AW: – Co to jesr saturacja? Co to jest pulsoksymetr? I dlaczego może pomóc, kiedy za 

chwilę może już być za późno. Kiedy pacjent jest z Covidem nie w szpitalu, ale w domu, dobrze, 

żeby wiedział, kiedy musi zadzwonić po karetkę. 

[I zemrzeć w karetce pod pełnym szpitalem?] 

Joanna Zabielska-Cieciuch, lekarz rodzinny: – Parametrem takim, który decyduje o tym, 

że pacjent powinien jechać do szpitala i tam być leczony, jest spadek utlenowania krwi, czyli 

saturacja. 

Monika Krajewska: – Potrzebujemy takiego małego urządzenia, polsoksymetru. 

Wystarczy włożyć go na palec, a sprawdzi nam tętno i wysycenie krwi tlenem. 

Jeśli nie mamy pulsoksymetru, to sami możemy policzyć swoje oddechy. Norma to 16 do 

20 oddechów na minutę. Powyżej 25 w stanie spoczynku zaczynamy się martwić. Przy gorączce 

i kaszlu bez wyraźnych objawów duszności wystarczy, że zadzwonimy do lekarza pierwszego 

kontaktu. 

Tomasz Karauda, lekarz oddziału chorób płuc, uniwersytecki szpital kliniczny w Łodzi: – 

Mówi się, że norma jest między 94% a 100%, no, tam do 99%. Zaczynamy się martwić, kiedy ta 

cyfra pokazująca saturację spada poniżej 94. 

MK: – A jeśli konieczne będzie wezwanie karetki, pamiętajmy o zachowaniu takiego 

protokołu [karta medycznych czynności ratunkowych] …jest informacją dla naszego lekarza, 

któremu podajemy dane zapisane na karcie. Na koniec ostatnia ważna rada: Gdy jeszcze jest 

czas, gdy jeszcze jesteśmy zdrowi, mierzmy sobie puls w stanie spoczynku i liczbę oddechów na 

minutę. Dowiedzmy się, co dla naszych organizmów jest normą. 

 

AW: – Odrobina nadziei w szczycie epidemii, bo Dom Seniora Złote Borki jest tej nadziei 

pełen. Kiedy wdarł się tam koronawirus, zakażonych było 80-ro podopiecznych ze średnią 

wieku 80+ i 40 pracowników robiło wszystko, żeby żadnego z nich nie stracić. Udało się. 

Wszyscy są zdrowi. 

 

AW: – Bolało mnie wszystko, nie miałam siły w ogóle – tak dziś mówi Oliwia o tym, jak 

było wcześniej. Oliwia ma teraz 13 lat. Rak pojawił się, jak miała 4. Wtedy też pojawiło się 

marzenie, żeby być zdrową. Jak spełnia się takie marzenie i wygrywa z rakiem… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Piotr Marciniak i nadinspektor policji w stanie 

spoczynku, Adam Rapacki, były wiceminister spraw wewnętrznych i administracji. 

PM: – Witam pana, panie generale. 

AR: – Dobry wieczór. 



PM: – Panie generale, zacznę od cytatu: „Obawiamy się sytuacji, w której ponownie na 

ulicach polskich miast może dojść do użycia siły i niepotrzebnych ofiar” – tak napisało 210 

generałów, wszyscy w stanie spoczynku. To są generałowie: policji, straży granicznej, straży 

pożarnej, biura ochrony rządu, służby więziennej, służb specjalnych. Pan jest jednym z nich 

i apelujecie do uczestników protestu i do władzy o wstrzymanie się od przemocy, a dodatkowo 

do parlamentarzystów, by, zacytuję: „Uwzględnili wolę większości społeczeństwa”. Politycy 

PiS-u mówią, że tą [tę] wolę, to Polacy wyrazili już w niedawnych wyborach, więc skąd wiecie, 

skąd generałowie wiedzą, czego chce większość społeczeństwa, a poza tym generałowie, a więc 

i pan, nie powinni się wtrącać do polityki. 

AR: – To nie jest wtrącanie się do polityki. To jest apel wyartykułowany w trosce 

o bezpieczeństwo Polek i Polaków, o Polskę. I ten apel podpisali generałowie młodzi, którzy 

rozpoczynali służbę po 90-tym roku i również generałowie, którzy pamiętają czasy stanu 

wojennego. I te wspomnienia, te doświadczenia tych generałów, no, nasuwają pewne takie 

skojarzenia, jakbyśmy to już kiedyś przerabiali. Z jednej strony mamy potężne niezadowolenie 

społeczne i duże zgromadzenia obywatelskie, radosne, pokojowe, ale czasami mogą zdarzyć się 

różne incydenty. Z drugiej zapowiedzi wicepremiera odpowiedzialnego za bezpieczeństwo, 

który nawołuje do powoływania jakichś grup bojowych chroniących kościoły. Za chwilę tego 

typu eskalacja może skutkować tragicznymi skutkami. My pamiętamy czasy, gdzie przy 

zgromadzeniach niewielka iskra zapalna, niewielkie zachowanie jakichś prowokatorów 

powoduje eskalację działań użycia siły. Na dzień dzisiejszy służby porządku prawnego, przede 

wszystkim policja, ale i żandarmeria wojskowa zachowują się właściwie, nie zatrzymują, nie 

egzekwują prawa w sposób jakiś bardzo zdecydowany. Natomiast może za chwilę nastąpić 

pewna eskalacja po stronie służb państwowych. Obawiam się, że młodzi ludzie uczestniczący w 

zgromadzeniach nie zrezygnują i to może skutkować naprawdę tragicznymi skutkami. Stąd ten 

apel. 

PM: – Panie generale, ale pan powiedział, że niektórzy spośród tych 210 generałów, to 

młodzi ludzie, którzy zaczynali służbę już w trzeciej RP albo tuż przed, tak jak rozumiem, 

natomiast są tacy, którzy pamiętają bardzo dobrze stan wojenny, to politycy PiS-u wymieniają w 

tym kontekście na przykład generała Puchałę, pytają, czy wtedy jemu użycie siły nie 

przeszkadzało? 

[Oj, nieładnie, panie Marciniak. Groza protestów następuje tu i teraz – o tym należy 

mówić, a pan ucieka do rozliczeń sprzed 40 lat]. 

[…] 

PM: – …pada zarzut, że starzy generałowie mszczą się za dezubekizację i za zmniejszenie 

ich emerytur… 

[Dziękuję. Na tym skończymy]. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

- Nie mogę! 

- Dosyć tego. Czyś ty już zupełnie ogłuchł? Co? Przez cały dzień dochodzę tego twojego 

rżenia. 

- Nie śpisz? 

- Ty naprawdę musisz na pełny regulator tego gówna słuchać? 

- Yutuba sobie oglądam. 

- Jest czwarta nad ranem! Ja chcę spać! 

- No to idź spać. Czy ja ci każę ze mną oglądać? Ja cię tu przymusem trzymam? 

- Ja cię tutaj przymusem trzymam. Naprawdę nie masz nic innego do roboty? Siedzisz. 

Trzydzieści pięć lat chłop i żeby takimi bzdurami łeb zapychać. 

- Nie bzdurami. Nie bzdurami, tylko jak mam być wziętym jutuberem, to chyba muszę 

jakiś risercz zrobić. 

- Siedzisz i patrzysz, jak kot sra do bębna, to jest ten twój risercz. Coś ty w ogóle robił 

przez cały dzień? Zrobiłeś coś pożytecznego? 

♣ 
2020-11-03 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5899 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Wybory prezydenckie w Stanach Zjednoczonych. Kto stanie na czele najpotężniejszego 

państwa świata? 

[…] 

Marcin Wrona: – …Co udało się mu {Trump] osiągnąć? W momencie wybuchu pandemii 

Ameryka miała najniższe bezrobocie (3,5%) od 50 lat. Do Stanów Zjednoczonych zaczęły 

wracać miejsca pracy w przemyśle. Wprowadził reformę podatkową i powiedział: „Dość 

chińskiej ekspansji gospodarczej”. Ale Donaldowi Trumpowi nie udało się zaproponować 

republikańskiego programu ubezpieczeń zdrowotnych. Amerykę zalała fala zamieszek na tle 

rasowym, a za jego największą porażkę krytycy uważają początkową reakcje administracji na 

pandemię… Sondaże pokazują, że Joe Biden prowadzi (50,7%). Trump – 44,9%. Ale jego 

przewaga w kluczowych Stanach (Floryda, Pensylwania, Michigan, Wisconsin, Karolina 

Północna, Arizona) zmalała do 2% (Biden – 48,9%. Trump – 46,6%). 

AW: – W Ameryce słychać, Piotrze, że dawno nie było tak różnych od siebie kandydatów. 

Jak bardzo będzie to prezydentura inna, jak Biden wygra wybory? 

Piotr Kraśko – [Pominę wróżenie z fusów]. Wszystko się zmieni… To wciąż jest kraj, 

gdzie świętością są: trójpodział władzy, niezależność od polityki [czego lub kogo?], wolność 

słowa, wolność mediów… 

Text United to 30330  BATTLE for the SOUL of the NATION 

Pod takim hasłem występuje Biden. 

Joe Biden: – Walczymy o duszę Ameryki, o przyzwoitość, honor, szacunek. Gdzie one 

wszystkie zniknęły? Powiem wam coś. Możemy zakończyć prezydenturę, która zostawiła 

miliony sierot, która zostawiła miliony ciężko pracujących Amerykanów na lodzie. 

[Ale to nie Amerykanie pracują na lodzie – to prezydentura zostawiła na lodzie miliony – 

niezręczność tłumaczenia]. 

PK: – Co więc proponuje Biden? Stworzenie ponad 10 milionów miejsc pracy dla klasy 

średniej. Zwiększenie ulg podatkowych i podniesienie płacy minimalnej. 

Wyższe podatki dla najbogatszych. Wielkie inwestycje. Powrót do walki o ochronę planety. 

Skuteczna walka z pandemią i jej skutkami. [skuteczne skutki]. 

Barak Obama: – Po czterech latach strachu i podziałów mamy moc, by znów zmienić 

Amerykę. Możecie decydować o końcu polityki, która nas rozrywa, takiej, która przesycona jest 

teoriami spiskowymi. To najważniejsze wybory w naszym życiu. Ważniejsze od tych, które ja 

wygrałem. 

[…] 

 



AW: – W kraju słowa ministra zdrowia: Idziemy drogą środka. Nie od razu lockdown, nie 

od razu pełna liberalizacja. Wirusowe wykresy już dawno środkiem nie idą, system ochrony 

zdrowia też, bo idzie po dnie. 

Nowe zakażenia – 19 364 

Liczba zgonów – 227 

Liczba ludzi w kwarantannie – 421 582 

Zajęte respiratory - 1550 

Jakub Sobieniowski: – Do tych statystyk nie można podchodzić z rutyną. Są ważne i złe. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera: – Dla każdego z pacjentów w Polsce nie 

zabraknie tych urządzeń. 

JS: – To nie jest prawda. To tragiczna relacja lekarza o wyborze, kto dostał respirator, 

a kto nie: 

Krzysztof Simon, profesor, ordynator oddziału zakaźnego, wojewódzki szpital 

specjalistyczny im. J. Gromkowskiego we Wrocławiu: – Mnie już trzykrotnie, podejmowałem 

decyzję, kogo skierować, a kogo nie. 

JS: – A to są inne statystyki, do których nikt nie miał szans się przyzwyczaić. W 

pierwszym tygodniu tego roku zmarło 6 010 Polaków. W ostatnim tygodniu października 

12 257. 

Paweł Grzesiowski, doktor, ekspert naczelnej rady lekarskiej do spraw pandemii Covid: – 

To jest prawdziwe żniwo pandemii. Część z tych pacjentów chorych na Covid, ale nie 

rozpoznanych i część pacjentów, którzy zmarli z powodu tego, że pandemia utrudniła im dostęp 

do lekarzy i do szpitali. 

[Powtórzmy te nieprawdopodobne, a zatrważające, bo nieznane liczby: 

LICZBA  ZGONÓW 

Pierwszy tydzień stycznia 2020 roku – 6 010 

Ostatni tydzień października 2020 roku – 12 257 

JS: – Do tej statystki nikt nie miał szans się przyzwyczaić, do tego porównania też. 

LICZBA  ZGONÓW 

październik 2020 roku do październik 2019 roku 

I tydzień październik 2020 – 9 190 

I tydzień październik 2019 – 7 853 

II tydzień październik 2020 – 10 208 

II tydzień październik 2019 – 7 836 

III tydzień październik 2020 – 12 244 

III tydzień październik 2-19 – 7 657 

IV tydzień październik 2020 – 12 257 

IV tydzień październik 2019 – 7 678 

Źródło: KPRM 

JS: – To najnowsze dane, zostały wygenerowane wczoraj po południu – porównanie liczby 

zgonów Polaków w październiku tego roku i zeszłego roku. 

Już początek października wyglądał źle. Zgonów było dużo więcej niż w zeszłym roku i dalej 

było tylko gorzej. O ile w zeszłym roku ta liczba zgonów każdego tygodnia była stabilna, o tyle 

w tym roku można mówić nie tylko o krzywej zachorowań, ale również o krzywej śmierci. 

Tylko w ostatnim tygodniu tego października zmarło o ponad 4 tysiące Polaków więcej niż w 

tym samym tygodniu rok temu. 

Paweł Grzesiowski, dalszy ciąg: – Sytuacja jest dużo poważniejsza niż wynikałoby to 

tylko ze statystyk covidowych. Ten przebieg krzywej zgonów jest analogiczny do tego, co się 

stało w Italii, w Stanach Zjednoczonych. 

JS: – Mówiąc jeszcze bardziej wprost, w skali mniejszej szczególnie do koronasceptyków. 

W tym październiku zmarło dużo więcej (110) mieszkańców Gorlic niż w październiku rok temu 

(80). Czy wszyscy byli zakażeni? Pewnie nie. Niektórzy nie zdążyli się przetestować, niektórzy 

mogli nie zdążyć do szpitala z inną chorobą. Ale tych 110 zgonów w całym miesiącu, to ostatni 

tydzień aż 55 – jeśli to nie krzywa śmierci, to krzywa niewydolności systemu opieki zdrowotnej. 

Liczba zgonów – Tarnów 

październik 2019 roku – 93 



październik 2020 roku – 166 

[…] 

JS: – Przedsiębiorcy nie chcą być zaskakiwani decyzjami o zamknięciach w ciągu kilku 

godzin jak w przypadku cmentarzy albo kilkudziesięciu godzin jak w przypadku zamknięcia 

restauracji. W zachodniej Europie rządy komunikują tak ważne zmiany z większym 

wyprzedzeniem… 

Transparent: 

Zadbamy bez pseudo rządów o bezpieczeństwo konsumpcji w polskiej gastronomii! 

 

Piotr Muller, rzecznik prasowy rządu: – Dzisiaj w tym zakresie żadnych informacji jeszcze 

komunikować nie będziemy. 

[Bufon! Tak może mówić premier. Rzecznik prasowy nie jest członkiem rządu i mówi: 

rząd dzisiaj w tym zakresie żadnych informacji jeszcze nie podał]. 

 

AW: – A teraz o liczeniu posłów po liczeniu ulicznych tłumów. Obywatelska siła rośnie, 

ale kruszy się sejmowa większość. Czy PiS wciąż ją ma? Czy może popsuł ją prezydencki 

pomysł na aborcyjne prawo? O tym: 

Arleta Zalewska: – Padły zarzuty i niemal natychmiast pojawiła się odpowiedź: 

Marek Sawicki, KP Koalicja Polska, PSL: – Jarosław Kaczyński buduje nową większość 

konstytucyjną. 

AZ: – …Oficjalnie powodem zmiany terminu jest pandemia. Nieoficjalnie prezes 

Kaczyński nie ma pewności, że większość jego posłów poprze prezydencki projekt ustawy 

w sprawie zmiany w prawie aborcyjnym. To po pierwsze. Po drugie, władze PiS-u, jak wynika z 

naszych nieoficjalnych informacji, obawiają się, że wraz z przyjazdem posłów na Wiejską [ale 

co?] zbiorą się i to licznie przeciwnicy wyroku Trybunału [Konstytucyjnego]. 

Terlecki: – Mamy dużą liczbę zachorowań, szczególnie wśród pracowników, nie chcemy 

doprowadzić do sytuacji, że trzeba będzie zamknąć Sejm, bo nie będzie miał kto pracować. To 

chyba oczywiste. 

[I tak w czasie dwutygodniowej przerwy Sejm będzie zamknięty, a może i dłużej]. 

Janusz Kowalski, KP PiS, Solidarna Polska: – Ja nie poprę jako poseł na Sejm 

Rzeczpospolitej Polskiej, mówię to w swoim imieniu, żadnego projektu, który rozszerza aborcję. 

Czy twoim zdaniem Jarosław Kaczyński powinien pozostać czy raczej zrezygnować 

z funkcji prezesa PiS? 

Źródło: IBRIS dla „Rz” badanie CATI przeprowadzone w dniach 30-31 października 

2020 r. na 1100-osobowej grupie respondentów 

Zdecydowanie zrezygnować: 58,5% 

Raczej zrezygnować: 13%                  Razem: 71,5% 

Zdecydowanie pozostać: 14,2% 

Raczej pozostać: 6,4%                      Razem”: 21,7% 

Trudno powiedzieć: 6,8% 

AZ: – To już po wybuchu protestów i po wystąpieniu [Kaczyński] w Sejmie: Narażacie na 

śmierć mnóstwo ludzi. Jesteście przestępcami. 

 

AW: – Mamy sygnały, że niektórzy nauczyciele namawiali uczniów do udziału w 

protestach – pisze ministerstwo edukacji narodowej i natychmiast reaguje. Tą reakcją mają być 

konsekwencje przewidziane prawem, a kuratorzy mają ustalić, komu się należą. Czy 

ministerstwo Przemysława Czarnka zaczyna uczyć właśnie światopoglądu? O tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Wyszli na ulice spontanicznie, uczniowie, studenci, młodzi 

ludzie. Mówią, że to ich rewolucja. 

Małgorzata, uczennica liceum we Wrocławiu: – Walczymy o swoje prawa. 

Mikołaj, współorganizator akcji „szkoła to dziewczyna”: – Pięć milionów uczniów 

w szkołach powinno mieć głos. 

KKZ: – Aktywność młodych bardzo nie spodobała się władzy. 



Mariusz Błaszczak, minister obrony narodowej, fragment audycji „sygnały dnia” 

polskiego radia: – Te wulgaryzmy świadczą jak najgorzej właśnie o tych, którzy wychowywali, 

kształtowali podstawy. 

Ministerstwo edukacji narodowej: 

Mamy sygnały, że niektórzy nauczyciele namawiali uczniów do udziału w 

protestach. Naszym obowiązkiem jest natychmiastowa reakcja na takie informacje. 

Jeśli potwierdzi się, że niektórzy nauczyciele namawiali uczniów do udziału 

w protestach lub sami brali w nich udział, powodując zagrożenie w czasie epidemii i 

zachowując się w sposób uwłaczający etosowi ich zawodu [raczej uwłaczający 

władzy], będą wyciągnięte konsekwencje przewidziane prawem. 

Źródło: twitter.com/MEN_GOV_PL 

Krystyna Starczewska, krajowe forum oświaty niepublicznej, współtwórczyni zespołu 

społecznych szkół ogólnokształcących „Bednarska” w Warszawie: – Po prostu absurdalne, tym 

bardziej że w ten sposób, sądzę, będzie się można rozprawić ze wszystkimi nauczycielami, 

którzy nie są jednomyślni, nie popierają jednomyślnie rozporządzeń władz. 

[…] 

 

AW: – Atak terrorystyczny w centrum Wiednia. 5 osób nie żyje, kilkanaście jest rannych. 

Zamachowcy strzelali do klientów barów i restauracji. Zaatakowali w 6 miejscach miasta o tej 

samej porze. Wiele godzin trwa policyjna obława. 

 

AW: – Tlen na wagę złota i pomoc na wagę życia… 

- Żeby nasi pacjenci wiedzieli, kto my jesteśmy [duże imiona na kombinezonach]. 

Katarzyna Górniak: – …Do pracy tutaj wszyscy zgłosili się na ochotnika, zanim 

ministerstwo obiecało za to dodatki do pensji. [Wśród ochotników] jest dwóch dyrektorów, 

dwóch uniwersyteckich dziekanów i rezydent. 

Michał Smoliński, lekarz rezydent: – Jestem lekarzem. To jest mój zawód i moje 

powołanie. 

KG: – Na utworzenie oddziału dostali 3 dni i dobre słowo. Poza tym niewiele więcej. 

Ostatnią dawkę leku przeciwwirusowego, którego podali 38-letniemu pacjentowi, pożyczyli 

z innego szpitala. 

Leszek Gromadziński, profesor, dziekan wydziału lekarskiego Collegium Medicum 

w Olsztynie: – Ciągle oczekujemy na leki. Ciągle prosimy, piszemy do ministerstwa zdrowia o 

przydział. My nie mamy już teraz od kogo pożyczyć, bo nikt tak naprawdę leków nie ma, Mnie 

jako lekarzowi czasem jest bardzo trudno tak spojrzeć prosto w oczy i powiedzieć, że robimy 

wszystko, co możemy. A tak naprawdę trochę nie jest tak, jak powinno być. 

Katarzyna Górniak, Fakty, Olsztyn. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Pan zamknie drzwi. 

- Nie wim, jak sie robi. 

- Dokąd mamy jechać? 

- Za dużo pytań zadajesz. Jedź przed siebie. Adam Ślusarczyk, ulica Jana Deliryka 6 

mieszkania 418. 

- Znam faceta. Mieszka dwa domy dalej na tej samej ulicy. 

- Nie wierzę, żeby w milionowym mieście? 

- Jeszcze nie raz się pan zadziwisz. Warszawa to wielka dieriewnia. [rosyjskie słowo 

oznaczające wieś] Zobaczysz pan. 

- Jesteśmy na miejscu. Jana Deliryka 6 418. 

- Starczy? 

- Musi. 

- Kto tam? 

- Czy pan Ślusarczyk? 

- Panie, o co panu chodzi? 

- Ale czy pan Ślusarczyk? 



- A jeśli tak, to co? 

- To ja. Nie poznajesz mnie? Kazik Mazur. Przyjechałem do ciebie, otwórz. 

- Kazik! Trzeba było zawiadomić! Kazik! 

- Dosyć tego gadania. Otwieraj. 

- Nie mogę. 

- Powiedz lepiej, nie chcesz otworzyć. 

- Nie mogę. Jestem zamknięty. Przez żonę. 

- Ty orzeł zamknięty w klatce? 

♣ 
2020-11-04 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5632 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Jak wybrała Ameryka? Są już pierwsze liczby, które wiele mówią: 227 dla Bidena, 213 dla 

Trumpa. Ale jest jeszcze 8 niewiadomych i to właśnie w tych 8-iu Stanach wskażą zwycięzcę. 

Aby dostać się do Białego Domu kandydat na prezydenta musi dostać minimum 270 głosów 

elektorów. (źródło: CNN) 

 

Donald Trump, o drugiej nad ranem: – To jest poważne oszustwo wobec amerykańskiego 

narodu. To wstyd dla naszego kraju. Przygotowaliśmy się do wygrania tych wyborów, szczerze 

mówiąc, wygraliśmy te wybory. Chcemy, by prawo było wykorzystywane we właściwy sposób, 

więc kierujemy sprawę do Sądu Najwyższego. Chcemy, aby proces głosowania został 

zatrzymany. Nie chcemy, żeby nagle znaleźli karty do głosowania o czwartej nad ranem i 

dodawali je do wyniku. 

[…] 

Joe Biden – Jesteśmy na dobrej drodze do zwycięstwa w tych wyborach. Uwagi na 

bezprecedensowe głosowanie korespondencyjne. Musimy jednak uzbroić się w cierpliwość do 

czasu, aż każdy głos zostanie policzony. Czujemy, że jest dobrze. 

[…] 

…w Stanach Zjednoczonych mieszka 10 milionów Polaków… 

 

Polska – 24 692 zakażonych. 373 zgony. 1 625 zajęte respiratory. 

 

AW: – Są też nowe, ostrzejsze zasady. Listopad będzie jednym z najtrudniejszych 

miesięcy w epidemii – mówi premier i zapowiada zamknięte teatry, kina, muzea, zdalną naukę 

już dla wszystkich uczniów i zmiany w galeriach handlowych i hotelach. Jeżeli to nie zadziała, 

będzie narodowa kwarantanna. 

Jakub Sobieniowski: – … 

Mateusz, ty nawet nie udajesz, że nad czymkolwiek panujesz. A od waszych decyzji 

zależy dziś życie tysięcy Polaków. 

Donald Tusk, przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej. 

AW: – Jesteśmy na granicy [możliwości działania]. Docieramy do ludzi z opóźnieniem – 

to słowa Sanepidu, instytucji, która w epidemii powinna działać jak szwajcarski zegarek. Bez 

Sanepidu w epidemii, jak bez ręki, więc każde ręce do pracy się przydadzą. W Krakowie 

pomagają studenci Akademii Górniczo-Hutniczej. 

Mówi pracownik stacji sanitarno-epidemiologicznej: – Jesteśmy już na granicy 

wytrzymałości. Przestaniemy, mówiąc kolokwialnie, ogarniać. Istnieją przypadki, które są poza 

naszą kontrolą. My docieramy do tych ludzi z opóźnieniem: dwóch, trzech, pięciu dni, a naj 

większym mykiem [myk – coś podchwytliwego, sprytnego] na Sars co 2 jest tabelka, w której 

wpisujemy przeróżne dane. Różne instytucje wymagają od nas różnych danych, różnych tabelek, 

których, z całym szacunkiem, nic nie wynika. Co nas dobija? Gwałtowne, szybkie zmiany w 

przepisach, których nie jesteśmy w stanie do końca nadążyć. Ich ilość tego prawa, gdzie niektóre 

rozwiązania są bezsprzeczne. 

Jan Bondar, główny inspektor sanitarny [to już nie ten, co przechodził pandemię suchą 

stopą i musiał być spokojny, bo tylko spokój…?]: – Tą [tę] kwarantannę, izolację w tej chwili 7 



stacji jest wyłączonych, to jest poprawa, bo w ubiegłym tygodniu to było 13 stacji 

[wyłączonych] z powodu zakażeń. 

Renata Kijowska: – …Codziennie ze zmęczeniem, biurokracją i samym covidem walczy 9 

tysięcy pracowników w całym kraju. [Ale to jest tylko 3 zakażonych dziennie na jednego 

pracownika]. Renata Kijowska, Fakty. 

 

AW: – Rafał Trzaskowski zwolnił w trybie natychmiastowym swojego zastępcę, Pawła 

Rabieja. Paweł Rabiej był odpowiedzialny w mieście za służbę zdrowia. Wyjechał za granicę… 

był zakażony koronawirusem… O wyjeździe nie poinformował prezydenta [Warszawy] … 

wniosek o urlop do kadr nie wpłynął… 

 

AW: – 350 tysięcy złotych zadośćuczynienia od byłego zakonnika i jego przełożonych 

zakonu franciszkanów – to wyrok sądu i sądowy finał koszmaru, który były ministrant… był 

molestowany. Od samobójstwa uratował go nauczyciel… 

 

AW: – Strażacy gotowi do akcji, ale tym razem nie gaśniczej, leśnicy gotowi do 

przynoszenia tlenu, ale nie drzewom, tylko pacjentom, a tramwajarze gotowi do dezynfekcji 

karetek. Wszyscy pomagają, jak mogą i to jest w tych trudnych czasach piękne i niesamowite. 

…Polska Żegluga Morska przygotowuje posiłki dla medyków w Szczecinie… 

…dzieciaczki nosiły całe zgrzewki napojów, chodziło o to, żeby były to napoje z tak 

zwanym dzióbkiem, czyli wygodne do picia dla chorych. 

Wodę, środki czystości i ochrony osobistej nieprzerwanie już od marca zbierają i rozwożą 

do szpitali, Domów Opieki Społecznej i izolatoriów strażacy z Rosocic pod Krakowem. 

…był kosz wystawiony i mieszkańcy zbierali, a teraz generalnie mamy po prostu 

sponsorów. 

W marcu pomoc detaliczna była w sam raz, teraz trzeba przestawić się na hurt. Marzanna 

Zielińska, Fakty. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Wie pan dobrze, że zrobiłem wszystko, co w mojej mocy. 

- Powie pan to Kramerowi. 

- Gdzie pan był? Czemu się pan nie pokazywał tak długo? Co z tą apelacją do diabła? 

- Pańska apelacja została odrzucona. Od wczoraj wyrok jest prawomocny. 

- Czy on mówi poważnie? 

- Niestety tak, panie prezesie. 

- I to ja mam siedzieć jeszcze sześć lat? 

- Za dwa, trzy lata będzie znowu amnestia, która już na pewno pana obejmie. Apeluję 

o trochę cierpliwości. 

- Niech pan sobie wsadzi w dupę cierpliwość! Miał mnie pan stąd wyciągnąć. Tak, czy 

nie? Co pan w ogóle zrobił w mojej sprawie? Ja jestem niewinny, a ten drań, Kwinto na 

wolności. 

- Więzienia są przepełnione niewinnymi, a świat przestępscami. 

- Nie za to panu płacę, żeby mi się tu pan popisywał złotymi myślami! 

- A jeśli o to chodzi, to jest mi pan winien 965 złotych, pomijając koszta. 

- Kogo mi pan tu wynajął? To ma być ten słynny adwokat wyzwoliciel? Niech pan mu już 

nie płaci ani grosza! 

- Orientuje się pan, że w tej sytuacji to jest nasza pożegnalna rozmowa. 

- Miał mi pan załatwić pojedynczą celę! Jest pan stary gówniarz, który nic nie potrafi! 

Panie Sawicki, niech go pan kopnie w dupę ode mnie! Ręce przy sobie! Bydlaki! Nie wiecie, kto 

ja jestem! 

♣ 
2020-11-05 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5233 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 



17 głosów elektorskich brakuje Joe Bidenowi do zwycięstwa w wyborach prezydenckich. 

Donald Trump potrzebuje ich więcej, ale liczenie w kilku stanach jeszcze trwa… 

Donald Trump – 213. Joe Biden – 253 

GK: – Może więcej dla kultury. 

- Pomoc dla nas jest niezbędna, bo bez tej pomocy wszyscy po prostu umrzemy. 

 

GK: – Jest wniosek opozycji o nadzwyczajne posiedzenie Sejmu, bo sytuacja w kraju jest 

nadzwyczajna: 

 

Polska – 27 143 nowe zakażenia. 367 zgonów [tylko w szpitalach] 

 

Krzysztof Skórzyński: – Szpital na narodowym otwiera się z poślizgiem, bo miał 

przyjmować już w ubiegły weekend, ale… 

Mateusz Morawiecki, premier: – Z tego miejsca trzeba powiedzieć bardzo głośno: 

Dziękujemy. Dziękujemy wszystkim wam drodzy medycy za to, że jesteście przy ludziach. 

Przed nami ostatni krok, który, jeśli będzie konieczny, wdrożymy za 7 do 14 dni: narodowa 

kwarantanna. Ale być może, uda się tego uniknąć. 

KS: – …Pełen lockdown rząd zapowiada wtedy, gdy w ciągu tygodnia średnio będzie 

chorych 70 na 100 tysięcy mieszkańców. Dziś średnia tygodniowa to już 54,9 chorych na 100 

tysięcy mieszkańców i ta średnia rośnie. Jeśli chorych będzie przybywać w takim tempie jak 

wczoraj i dziś, poziom, w którym Polska zostanie znów zamknięta, osiągniemy za 1,5 

tygodnia… 

Dyspozytorka: – Przyzwyczailiśmy się już do tych awantur, takich stałych. 

Czekamy. 

Załoga karetki nr 1: – Sprawdzajcie statusy naprawdę. Mam całą stronę nienadanych 

wezwań. Calutką. 

Dyspozytor: – Kolejka nieziemska. 

Załoga karetki 2: – W tym momencie jestem po rozmowie z lekarzem dyżurnym 

szpitala na Banacha [Warszawa]. Powiedział, że nie ma możliwości, żeby w ogóle 

nas przyjął z naszym pacjentem, który wymaga tlenoterapii. I żebyśmy szukali gdzie 

indziej miejsca. Co mamy dalej robić? 

KS: – Tylko w ciągu doby do szpitala trafiło 460 nowych pacjentów z koronawirusem. 

Wojciech Maksymowicz, KP PiS, Porozumienie, w kuluarach sejmowych: – Ojczyzna jest 

w potrzebie, najbardziej potrzebuje lekarzy i pielęgniarek. Dlatego też wracam do operowania… 

[czyli jest lekarzem} 

KS: – Nieoficjalnie wiadomo, że Wojciech Maksymowicz odchodzi z rządu, bo do rządu 

wszedł Przemysław Czarnek… 

GK: – Dzień w dzień widzimy i słyszymy, że brakuje sprzętu i ludzi. System ochrony 

zdrowia jest na granicy. Jeśli więc unijny kraj proponuje pomoc, to może warto to rozważyć. 

Prezydent Dojczlandu napisał list, a Andrzej Duda odpisał, że my też możemy Dojczom pomóc 

w walce z Covidem. [To tendencyjny komentarz]. 

Maciej Knapik: – Teren zamknięty i zamknięte w nim respiratory – sztuk 200. To 

Szepietowo na Podlasiu, baza agencji rezerw materiałowych… 

Wojciech Andrusiewicz, ministerstwo zdrowia: – 40 respiratorów podobnie jak 2 tysiące 

innych stoi w magazynie, czeka na wydanie do szpitala. Sprzęt jest przygotowany do wydania w 

każdej chwili. Ten sprzęt jest w pełni sprawny, z dokumentacją, można w każdej chwili go 

podłączyć. 

Szymon Jadczak, dziennikarz TVN24,pl: – Wiem o szpitalach, które zwracały się o 

wydanie tych respiratorów. Nie dostały tego sprzętu. 

MK: – …Posłowie opozycji, którzy zajmują się sprawą od tygodni, twierdzą, że 

respiratory stoją bo nie nadają się do pracy. 

Michał Szczerba, KP KO, PO: – Ten sprzęt dostarczony przez handlarza był wersji 

brytyjskiej, czyli niezgodnej z tym, który funkcjonuje w podmiotach leczniczych w Polsce. 

[…] 



W związkiem z rozwojem pandemii pomoc Polsce zaproponował Dojczlend. Napisał 

o tym dojczlandzki prezydent do Andrzeja Dudy, który odpowiedział na list kurtuazyjnie: 

Dziękując za ten gest, zapewniam, że również Polska, jeśli zajdzie taka potrzeba, jest 

gotowa ściśle współpracować z Dojczlandem. (…) Pamiętaj proszę, że również 

Dojczland może liczyć na Polskę. 

[…] 

GK: – Rodzice mają dostać zasiłki, a nauczyciele 500+ na sprzęt do pracy zdalnej, [nie 

kupi się laptopa za 500 złotych], taki jest rządowy plan po zamknięciu szkół (klasy 1-3). 

Najmłodszym będzie najtrudniej uczyć się zdalnie, a do tego dochodzi kwestia opieki nad nimi 

w domu. 

 

GK – To właśnie oni słowa lockdown boją się najbardziej – właściciele sklepów, galerii, 

pensjonatów, restauracji i kawiarni. [Więc kto się nie boi? Nie widzę takiego. Nawet Kaczyński 

się bardzo boi]. 

Paweł Płuska: – …hotele będą mogły przyjmować tylko podróżujących służbowo…  

Premier mówił o: 

• Dofinansowanie kosztów stałych dla MŚP [małe i średnie przedsiębiorstwa] 

z branż najbardziej dotkniętych restrykcjami 

• Utworzenie subwencji z tarczy finansowej z PFR [Polski Fundusz Rozwoju] 

• Wydłużenie programu tarczy finansowej dla dużych firm do 31,03.2021 r. 

• Pożyczki długoterminowe z gwarancją 

• Dofinansowanie zatrudnienia 

• Przedłużenie postojowego 

• Zwolnienie ze składek na ZUS 

• Dofinansowanie zmiany zakresu działalności w ramach dotacji anbiznes [na 

biznes?] 

• Polityka drugiej szansy 

• Dofinansowanie leasingu 

Mateusz Morawiecki, premier: – Zdecydowaliśmy się na deficyt budżetowy, poprzez który 

pomagamy firmom, a one pomagają utrzymać miejsca pracy. 

PP: – Mikropożyczki, dotacje, ZUS, kolejne tarcze – opozycja pyta: Czy to przypadkiem 

nie jest zarządzanie poprzez chaos? 

Maciej Witucki, prezydent konfederacji Lewiatan: – Firmom należy pozwolić pracować, 

bezpośrednio – nie zamykając ich i pośrednio – na przykład nie odcinając transportu 

publicznego. 

PP: – Bo lepsze od pomocy jest normalne funkcjonowanie. [Ale siłownia też jest firmą, 

także teatr i inne]. 

GK: – Nie mają sprzętu, wykształcenia i umiejętności by leczyć pacjentów z 

koronawirusem. W końcu pracują w opolskim centrum rehabilitacji, ale wojewoda uznał, że 

ortopedzi i rehabilitanci dadzą radę i nakazał placówce w dwa tygodnie przygotować 170 

covidowych łóżek. 

Marzanna Zielińska: – Mają jeszcze tylko trzy dni na to, by szpital rehabilitacyjno-

ortopedyczny, w którym personel wie wszystko o złamaniach, urazach, niedowładach, 

protezach, zmienił się w szpital, który ma ratować życie chorym na Covid-19, bez internistów, 

pulmonologów, anestezjologów. Przyszedł rozkaz z góry do wojewody, wojewoda wydał 

dyspozycję w dół, ale bez pomysłu na to, kto ma zakażonych pacjentów obsłużyć. Brakuje 

nawet stetoskopów, które przy składaniu kości rzeczywiście niezbędne nie są, ale już przy 

osłuchiwaniu zaatakowanych przez koronawirusa płuc i owszem. 

O tym, że trzeba przerwać w Korfantowie kształcenie od zaraz studentów fizjoterapii trzech 

uczelni i o tym, że w kolejce na zaplanowane tu leczenie i operacje czeka aż 5 tysięcy 

pacjentów, nikt nie pomyślał. 

[Podpowiem władzy: hotele też mają łóżka, a terytorialsom, jeżeli wyda się rozkaz, to 

nawet respirator obsłużą]. 

- …na Opolszczyźnie nie ma takiego drugiego szpitala jak ten. 

 



GK: – Dziś to jest niemal operacja rutynowa. Śląskie Centrum Chorób Serca tylko w tym 

roku lekarze przeszczepili 76 serc. Mówimy o wyjątkowej klinice – to w Zabrzu 35 lat temu 

profesor Zbigniew Religa z zespołem wykonali pierwszą taką operację… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Panna Cortie? Co panienka porabia? 

- Tańczę, a ty? 

- Ja też. Jak minął dzień? 

- Wymyślam kampanię reklamową dla kolekcji sportowej. 

- Nie mogli lepiej trafić. 

- Dzięki. Co u ciebie? 

- Wyciskam forsę z wiarołomnych małżonków, moich klientów. 

- Nie okazuj litości. Wieczorem zamówimy pizzę? 

- Wiesz, czym to grozi. 

- Podryguję bez wytchnienia. 

- Który utwór? 

- Trzeci. 

- Babcia? 

- Jane uwielbia ten kawałek. Co tam? 

- Rzucił mnie. Kewin mnie rzucił. Trzy dni przed pierwszą rocznicą. 

- Spanikował. Zadzwoni jutro, gdy zrozumie, że to pomyłka. 

- Nie. Nosił się z decyzją pół roku. Dusił się, odkąd przywiozłam pokrowiec na ubrania. 

- Ty też byłaś zbyt przystępna. Klasyczny błąd. 

- Czwarte przykazanie mówi co innego. 

- Dekalog prawdziwej miłości? Bądź otwarta na możliwości. Granice są wrogiem uczuć. 

- Propagandowy bełkot. W relacjach z facetami najważniejsze są ograniczenia. 

- Musisz bardziej dbać o siebie. Łamią nam serca, bo podajemy je na srebrnej tacy. 

Najlepszą obroną jest atak. 

- Męczą mnie te gierki. 

- Nie chodzi o gierki, lecz o przetrwanie. Jeśli za bardzo się angażujesz, obrywasz po 

głowie. Nie szukaj faceta idealnego, lecz faceta na chwilę. Gdy dowiedzie swojej wartości, na 

chwilę zniknie w sposób naturalny. Nie bzykaj. Baw się. 

- Traktujesz to zbyt poważnie. 

- Idziemy w miasto. Musisz się wyluzować. 

♣ 
2020-11-06 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5233 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 27 086 nowych zakażeń. 445 zgonów. 

Zajęte łóżka Covid-19: 19 479 z 29 479 [w magazynach? Bo nie w szpitalach]. 

Zajęte respiratory: 1 703 z 2 238 

 

Premier przeprasza Polaków za niedogodności, a przedsiębiorcom obiecuje pomoc. 

W czasie gdy przedstawiciele najbardziej poszkodowanych branż protestują w stolicy, Od jutra 

wchodzą nowe ograniczenia. 

Paweł Płuska: – To nie jest powód do dumy, że szpital na narodowym już działa 

i przyjmuje pierwszych pacjentów. To tylko pokazuje, jaka jest sytuacja, jak bardzo brakuje 

szpitalnych łóżek, w jakim stanie jest służba zdrowia… 

Relacja w białostockim szpitalu: 

Dariusz Prosiecki: – Tu nie ma czasu nawet na chwilę przerwy, sekundy odpoczynku, 

bo gdy jeden pacjent trafia na obserwację, natychmiast muszą zająć się kolejnym zakażonym. 

Krzysztof Tyburczy, doktor nauk medycznych, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w 

Białymstoku: – To jest w ogóle wojna, to jest powstanie warszawskie, jak mówiłem kiedyś. 



[Oby nie skończyło się również setkami tysięcy poległych]. 

Wiesława Szuberska, pielęgniarka: – Musimy odczuwać strach, to jest taki naturalny 

odruch. Każdy się boi, No, ale po prostu to jest taka praca. Muszę być o tej siódmej, muszę być 

do dziewiętnastej. 

Sebastian Szpak: – Staramy się wszyscy to po prostu przetrwać, zrobić swoje, by móc rano 

spojrzeć w lustro. Kryzys przychodzi najczęściej o dwudziestej trzeciej, dwudziestej czwartej 

godzinie pracy. 

DP: – Kilkanaście godzin w kombinezonie ochronnym, cały czas na nogach, przy 

pacjentach. Część z tych chorych już dawno powinna być na oddziałach intensywnej terapii, ale 

w szpitalach brakuje miejsc. Dlatego tu na SOR-ze otrzymują pierwszą i niejednokrotnie 

ostatnią kilkudniową pomoc. Każdego dnia trafia tu ponad stu pacjentów, w gorszym lub nieco 

lepszym stanie. Każdy z nich wymaga opieki i pomocy. 

Marzena Wojewódzka-Żelezniakowicz, doktor habilitowany: – Pomimo tego, że my 

zgłaszamy koordynatorowi brak możliwości izolacji, pacjenci i tak przyjeżdżają, karetki takich 

pacjentów przywożą dlatego, że nie mają dokąd jechać. 

DP: – Lekarze, ratownicy wykonują dziesiątki takich telefonów dziennie (mam pytanie, 

jaki jest tam stan, czy jest coś wolne łóżka w szpitalu MSW?) Coraz częściej słyszą, że miejsc 

nie ma, że pacjenci muszą zostać u nich na SOR-ze. 

Sebastian Szpak: – To jest kolejny dzień, kiedy musimy wybierać, komu pomóc w tej 

chwili. Jest nas za mało. Ilość personelu jest niewystarczająca. 

Marzena Wojewódzka-Żelezniakowicz, doktor habilitowany, dalszty ciąg: – Może 

będziemy w takim momencie, w którym będziemy stwierdzać, że pacjentów, którzy nie rokują, 

po prostu nie będziemy podłączać do respiratora. 

DP: – Na razie każdy z nich każdego dnia robi wszystko, by do tego nie doszło. 

Sebastian Szpak, dalszy ciąg: – Mam nadzieję, że nie przekroczę granic swojej 

wytrzymałości. 

Dariusz Prosiecki, Fakty. 

GK: – Tlen potrzebny od zaraz. 

- Przy pełnym obciążeniu wystarczy to na godzinę. 

- Wystarczy to mniej więcej przy obłożeniu około 200 osób na około tydzień. 

- Zbiorniki szpitalne są opróżniane w ciągu jednego dnia. 

[Wszyscy mówią o tym samym zbiorniku tlenu jak na stadionie narodowym]. 

 

GK: – Liczenie głosów trwa, liczba elektorskich pozostaje bez zmian, ale kilka godzin 

temu Joe Biden [Dżo Bajden] objął prowadzenie w Pensylwanii. Jeśli wygra w tym Stanie, 

będzie prezydentem bez względu na końcowe wyniki w pięciu pozostałych Stanach… 

Donald Trump: – Jeśli zliczyć legalnie oddane głosy, to wygrywam z łatwością. Jeśli 

zliczać głosy nielegalne, to mogą próbować ukraść nam te wybory. Jeśli weźmie się pod uwagę 

te, które przyszły spóźnione, to mocno się im przyglądamy. 

Joe Biden: – W Ameryce głos jest rzeczą świętą. W ten sposób ludzie tego kraju wyrażają 

swoją wolę i jest to wola głosujących. Nikt inny nie wybiera prezydenta Stanów Zjednoczonych 

Ameryki, a więc każdy głos musi zostać policzony i właśnie przez ten proces przechodzimy 

teraz. 

Joe Gloria, komisja wyborcza hrabstwa Clark w Newadzie: – Ostatnim dniem, w którym 

możemy przyjmować karty do głosowania i wprowadzać je do systemu, jest 12 listopada. Więc 

tej nocy pozostaniemy tu tak długo, aż skończymy. Ponieważ nasze prawo wyraźnie mówi nam, 

że musimy zakończyć liczenie do tej daty. 

[…] 

 

GK: – Nawet jeśli opinię Donalda Tuska, że PiS abdykował, uznać za przesadzoną, to 

kłopoty tej partii widać gołym okiem. Konflikt jest wokół piątki Kaczyńskiego i aborcji. 

Solidarna Polska chce złożyć swój projekt ustawy, a były minister rolnictwa chce rozbić klub 

PiS i mieć swoje koło. 

Maciej Knapik: – W Sejmie pusto. 

- Jesteśmy w zupełnie pustym miejscu. Zauważył pan? 



Cezary Tomczyk, KP KO, PO: – Ale nie jest to przypadek. 

- Dlaczego?  

CT: – Dlatego że PiS nie chce zrobić Sejmu. Dlatego że uważa, że nie ma większości. 

MK: – Posiedzenie Sejmu PiS przełożyło na drugą połowę miesiąca. Oficjalnie, bo jest 

dużo zachorowań na Covid wśród pracowników kancelarii Sejmu, ale nikt z opozycji w to nie 

wierzy, zwłaszcza po tych ogłoszonych właśnie zamiarach byłego ministra rolnictwa. 

Jan Krzysztof Ardanowski 

były minister rolnictwa 

fragment audycji Radia WNET 

Utworzyć oddzielny byt polityczny w Sejmie w postaci Koła. 

Tylko i wyłącznie od mądrości kierownictwa PiS-u zależy, czy na najbliższym 

posiedzeniu Sejmu będzie jeszcze większość. 

MK: – To ultimatum Ardanowskiego. Chodzi o tak zwaną piątkę dla zwierząt. PiS musi z 

niej ostatecznie zrezygnować albo on odejdzie z PiS-u razem z innymi, którzy też nie chcieli tej 

ustawy. By utracić większość PiS musiałoby opuścić zaledwie pięciu posłów. Przeciwko piątce 

Kaczyńskiego głosowało aż piętnastu. 

Joachim Brudziński, eurodeputowany PiS: – Byłoby czymś, no, że tak powiem, zupełnie 

niepotrzebnym i nieroztropnym, żebyśmy się tutaj tak, że tak powiem, zapiekli. 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, PiS: – Myślę, że jednak przeważy rozsądek. 

MK: – Najwyraźniej w PiS-ie uznano, że Ardanowski nie blefuje. Poza tym jest jeszcze 

problem aborcji. W opinii dziesiątek tysięcy protestujących za zaostrzanie prawa aborcyjnego 

odpowiada PiS. PiS traci w sondażach, prezydent przygotował ustawę, która częściowo 

przywraca kompromis aborcyjny, ale środowisko Zbigniewa Ziobry jest temu niechętne. 

MK: – To zapytam wprost; jak się odnosicie do projektu pana prezydenta? 

Michał Wójcik. Minister w kancelarii premiera [a więc już nie wiceminister 

sprawiedliwości]: – My, panie redaktorze, stanowisko jako Solidarna Polska przedstawimy w 

ciągu najbliższych kilku dni. 

MK: – A więc nie jesteście tak automatycznie za? 

MW: – My przedstawimy stanowisko… 

MK: – Zamiast tego Solidarna Polska proponuje kobietom w ciąży patologicznej hospicja 

perinatalne, czyli miejsca, gdzie kobieta może doczekać porodu, urodzić umierające bądź 

martwe dziecko i się z nim pożegnać. Rozwiązanie ma być ustawowe i pomagać kobiecie. 

MW: – Przeprowadzić przez ten trudny czas, czyli chodzi o to… 

MK: – Nie dokonując aborcji? 

MW: – Nie. Absolutnie. 

MK: – Posiedzenie Sejmu zostaje odwołane, mimo że trzeba przegłosować pakiety 

pomocowe dla gospodarki w związku z pandemią. 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, SLD: – Po prostu mnie 

bierze cholera. Przez to, że sobie ustalają, który jest najważniejszy, poszliśmy na 

dwutygodniowy urlop. 

Donald Tusk, były premier [Polski], przewodniczący Europejskiej Partii Ludowej: – 

Rządy PiS-u już się skończyły, jeśli mówimy o rządach dusz, o rządach nad emocjami 

i o sprawnym rozwiązywaniu problemów. 

MK: – Marszałek Senatu zapowiedział, że jeśli Sejm uporczywie nie będzie się zbierał, 

zwoła posiedzenie Senatu i zażąda od premiera informacji, dlaczego tak się dzieje. Maciej 

Knapik, Fakty. 

 

GK: – Kardynał Henryk Gulbinowicz ma zakaz używania insygniów biskupich 

i uczestnictwa w kościelnych celebracjach – to decyzja stolicy apostolskiej. Kardynał jest 

oskarżany między innymi o molestowanie seksualne. 

Rafał Kowalski, ksiądz, rzecznik Archidiecezji Wrocławskiej: – W Kościele wrocławskim 

w przeszłości były osoby, które zostały skrzywdzone, skrzywdzone przez księdza kardynała i tak 

naprawdę ten wyrok należał się przede wszystkim tym osobom i tym osobom należy się dzisiaj 

słowo przepraszam i wyrażenie bólu, że takie coś w ogóle miało miejsce w Kościele. 



Jacek Prusak, ksiądz, jezuita, „Tygodnik Powszechny”: – Komunikat z Watykanu dla 

Polskiego Kościoła jest jasny. Nie ma taryfy ulgowej. To jest pierwsza tego typu sprawa 

duchownego na tak wysokim szczeblu w hierarchii Polskiego Kościoła. Sprawa jest puszką 

Pandory, to znaczy za nią pójdą inne sprawy, bo to jest tylko wierzchołek góry lodowej. 

 

GK: – To był stan zagrażający zdrowiu i życiu. Pacjenci z intensywnej terapii musieli 

zostać ewakuowani, bo w szpitalu w Kraśniku zabrakło tlenu. Jego zużycie dramatycznie rośnie, 

a dostaw nie nadążają. Szpitale budują więc własne zapasowe zbiorniki tlenu. 

Jan Błaszkowski: – W czasie pandemii walka o życie pacjentów w tym najprostszym 

wymiarze sprowadza się do walki o łyk tlenu. 

- Duszności tu w płucach. 

JB: – To nie są ciężkie przypadki zakażenia. To przypadki powszechne z typowymi 

objawami, czyli dusznościami. Tu nie trzeba wbrew pozorom respiratora, bo to urządzenie jest 

ostatnią deską ratunku. 

Na co dzień większości pacjentów z koronawirusem i związanym z tym często ciężkim 

śródmiąższowym zapaleniem płuc wystarczy podawać leki i tlen… w całej Polsce tlen jest na 

wagę złota. 

Dyżurny SOR: – (Ważne) informacje: potrzebują szpitala z tlenem. 

Dyspozytorka: – A dlaczego szpital tlenu nie ma? 

Załoga karetki 3: – Kolejowy nas nie przyjmie, bo nie mają tlenu. Propozycja? 

Dyspozytor: – Możemy się razem pośmiać z tego wszystkiego. 

Źródło: tvn24.pl 

JB: – Nie wystarczają już takie [normalne jak na każdy gaz] butle tlenu, które stanowiły 

podstawowe wyposażenie karetek i szpitali. Dziś na gwałt placówki montują takie [wysokość 

około 4m, śrenica ponad metr] ogromne zbiorniki. Ten postawiony właśnie silos przy szpitalu 

zakaźnym w Gdańsku ma zapewnić ponad tonę ciekłego tlenu. W szpitalu tymczasowym na 

stadionie narodowym tlenoterapia będzie podstawowym sposobem leczenia. Stąd kilometry 

instalacji rozprowadzającej tlen do każdego łóżka. Zbiornik tu przy pełnym obciążeniu 

wystarczy na godzinę. 

W szpitalu Dzierżoniowie na Dolnym Śląsku zamontowano dziś dwa zbiornika na tlen po 

3 tysiące litrów każdy, z nadzieją, że ich zawartość wystarczy aż na 4 do 5 dni tlenoterapii. 

Optymizm uleciał błyskawicznie, gdy szpital dowiedział się, że ma przyjąć dwa razy więcej 

zakażonych, od razu i natychmiast podłączyć ich do tlenu. Zamówienie i montaż zbiornika to 

minimum tydzień, przygotowanie instalacji wewnątrz szpitala, nawet trzy tygodnie. [Tu 

dokładnie widać, czego rządzący w porę nie zrobili]. Jan Błaszkowski, Fakty. 

GK: – Bywa, że 10 dni, a czasem nawet dwa tygodnie rodziny czekają, by pochować 

swoich bliskich. Ofiar jest tak dużo, [przecież tylko 400 dziś w całym kraju – to kolejny dowód 

zakłamania statystyk rządu] że zakłady pogrzebowe nie nadążają z pochówkami. Szpitalne 

kostnice są przepełnione, trzeba tworzyć tymczasowe. A to problem nie tylko dużych miast. 

Marzanna Zielińska: – Nie widać ich, ale już są – kolejki do kostnic. Szpitale 

przygotowują się na najgorsze. Ten w Koszalinie zostanie wyposażony w chłodnię mobilną. [To 

kolejny dowód zaniedbań rządu]. Zorganizowanie pogrzebu na szybko może graniczyć z cudem. 

W Krakowie trzeba czekać nawet dwa tygodnie. W Łodzi na jednym z cmentarzy czas 

oczekiwania 10 dni. Problem widać już nie tylko w dużych miastach… Samo stwierdzenie 

śmierci wymaga teraz zachodu. W szpitalach lekarze wystawiają akty zgonu od ręki, gdy pacjent 

umiera w domu, brakuje chętnych. Stąd list związku powiatów polskich: 

„(…) Lekarze podstawowej opieki zdrowotnej masowo odmawiają udziału 

w oględzinach zwłok, a w konsekwencji stwierdzenia zgonu, nawet jeżeli z 

informacji przekazanej przez rodzinę wynika, że jest mało prawdopodobne, żeby 

przyczyną zgonu był Covid-19”. 

[…] 

- Zgłoście się państwo oddać krew. Proszę. Błagam. [Osocze]. 

[…] 



GK: – Ma 19 lat i dość nietypowe jak na swój wiek hobby. Zbiera dane o koronawirusie. 

To wymaga cierpliwości i determinacji. Ale Michał może poczuć się doceniony. Z jego bazy 

skorzystali analitycy warszawskiej uczelni, a później wykorzystał je sam premier: 

Maciej Mazur: – …Michał Rogalski… stworzył i codziennie aktualizuje bazę danych 

o epidemii, jest tu wszystko, czego można się dowiedzieć o jej rozwoju… i teraz: 

Mateusz Morawiecki, premier: – Według analiz specjalistów z Uniwersytetu 

Warszawskiego każdego dnia wzrost liczby zakażeń na skutek protestów ulicznych może 

wynosić około 5 tysięcy osób… 

MM: – Do tych słów jeszcze wrócimy. Wspomniani przez premiera naukowcy korzystają 

z bazy danych 19-latka… naukowcy zaprotestowali: 

„nieuprawnione jest stwierdzenie, że z modelu ICM UW wynika, iż protesty uliczne 

mogą zwiększyć liczbę stwierdzonych przypadków” 

MM: – Tego premier już nie doczytał, bo takich danych tam nie ma… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dzień dobry. Doktor Sobad. 

- Miło mi. Wincent Barteau. 

- Klub prosi o pańskie zaświadczenie lekarskie. 

- Przegapiłem badania. 

- Załatwimy to po treningu? 

- Zgoda. 

- Proszę wziąć głęboki oddech. Jeszcze raz. A teraz zakasłać. W porządku. 

- Jest pani bardzo młoda. 

- Skończyłam staż w październiku. 

- Więc to zastępstwo? 

- Nie. Pierwsza praca. Andrieu odszedł na emeryturę. Nie był pan na pożegnaniu? 

- Nie. Nie jestem zbyt rozrywkowy. 

- A jaki? 

- Ambitny. Lubię wojaże. 

- Dokąd pan się teraz wybiera? 

- Daleko. A jednak żałuję, że nie byłem na tym pożegnaniu. Odwiózłbym panią. 

- I tak bym odmówiła. 

- Mężatka? 

- Nie. 

- Nie jestem w pani typie? 

- Proszę zdjąć spodnie. 

- Świetnie. To dlatego z piłkarza stał się pan trenerem? 

- Finał pucharu Francji 2009. Podwójne złamanie piszczeli. Koniec kariery. Ale nie to jest 

najgorsze. Przegraliśmy zero do dwóch. 

♣ 
2020-11-07 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5233 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

To nie są jeszcze oficjalne wyniki, ale na podstawie kolejnych głosów policzonych 

w Pensylwanii i swoich własnych analiz niespełna 2 godziny temu telewizja CNN ogłosiła Joe 

Bidena 46 prezydentem Stanów Zjednoczonych. Informację też podały kolejne amerykańskie 

media. 

Joe Biden – 273 głosów elektorskich 

Donald Trump – 213 głosów elektorskich 

Marcin Wrona, na żywo z Waszyngtonu: – Grzegorzu, ja muszę zacząć od tego, co dzieje 

się teraz na ulicach Waszyngtonu. Niedaleko Białego Domu, jesteśmy dosłownie kilka przecznic 

od siedziby amerykańskiego prezydenta i proszę popatrzeć na te tłumy ludzi, którzy stoją przed 

Białym Domem i tych ludzi z minuty na minutę jest coraz więcej. A teraz obracamy się w drugą 

stronę i równie potężny tłum, który przez cały czas wiwatuje. 



Joe Biden został ogłoszony przez amerykańskie media 46 prezydentem, zwycięzcą tych 

wyborów prezydenckich po tym, jak doliczono kolejne kilka tysięcy głosów w Pensylwanii 

i okazało się, że jego przewaga nad Donaldem Trumpem to w Pensylwanii 34 i pół tysiąca. 

Pytasz: czy to już koniec? Nie. To absolutnie nie jest koniec, to nie są wyniki oficjalne. Teraz 

przed nami bez wątpienia w kilku Stanach powtórne przeliczanie głosów. Bez wątpienia dalsze 

protesty wyborcze i pozwy sądowe. To nie są oficjalne wyniki, ale to są prognozy wszystkich 

amerykańskich mediów. 

Marcin Wrona, nagranie: – Zachodnia Pensylwania. Zaprzysiężenie pracowników komisji 

wyborczej przed rozpoczęciem kolejnej zmiany. To między innymi oni przeliczają kilkadziesiąt 

tysięcy głosów, jakie pozostały w tym Stanie. Joe Biden ciągle nie ogłosił zwycięstwa. Czeka i 

apeluje o cierpliwość, choć wyraźnie coraz bardziej jest pewny siebie. 

Joe Biden: – Drodzy Amerykanie, nie mamy jeszcze ostatecznej deklaracji zwycięstwa, ale 

liczby mówią wszystko. Wygramy ten wyścig. Jesteśmy na dobrej drodze, by uzyskać ponad 

300 głosów elektorskich. Otrzymaliśmy ponad 74 miliony głosów. Wygramy wyścig z wyraźną 

przewagą, z narodem opowiadającym się za nami. 

MW, dalszy ciąg nagrania: – 74 miliony głosów oddanych na Bidena, to ponad 4 miliony 

więcej niż suma głosów oddanych na Donalda Trumpa, co wyborcom przypomina kandydat 

Demokratów. Amerykańskie media nie chcą jednak popełnić błędu i do ostatniej chwili czekają 

z ogłoszeniem zwycięzcy. Ale niektórzy demokratyczni politycy już mówią o Bidenie: 

Prezydent Elekt. 

Nancy Pelosi, przewodnicząca Izby Reprezentantów, Partia Demokratyczna: – Prezydent 

elekt ma silny mandat, żeby rządzić. To szczęśliwy dzień dla naszego kraju, ponieważ Joe Biden 

jednoczy ludzi, ponieważ jest zdeterminowany, aby łączyć, a nie dzielić. 

MW, dalszy ciąg nagrania: – Sztab Trumpa i on sam z coraz większą determinacją 

powtarzają, że wyborcza walka wciąż trwa, a urzędujący prezydent nie zamierza się poddawać 

i w ostrych słowach krytykuje Bidena: 

Donald J. Trump 

Joe Biden should not wrongfully claim the office of the President. I could make that 

claim also. Legal proceedings are just beginning! 

(Joe Biden nie powinien bezpodstawnie domagać się prezydentury. Ja też mógłbym 

się tego domagać. Postępowania sądowe dopiero się rozpoczynają!) 

 

Mitt Romney 

Prezydent ma prawo domagać się ponownego przeliczenia głosów, wzywać do 

zbadania domniemanych nieprawidłowości w głosowaniu, gdy są na to dowody, to 

jest zgodne z naszym procesem wyborczym. Ale myli się, mówiąc, że wybory 

zostały sfałszowane, kupione czy skradzione. Mówienie tego szkodzi wolności tutaj i 

na całym świecie, osłabia instytucje, które leżą u podstaw Republiki, i lekkomyślnie 

rozpala destrukcyjne i niebezpieczne namiętności. 

MW, dalszy ciąg nagrania: – Bo nastrój oczekiwania i to coraz bardziej napięta sytuacja 

grożą społecznym wybuchem. Po obu stronach politycznej barykady do głosu dochodzą coraz 

bardziej skrajne ugrupowania. Marcin Wrona, Fakty, Waszyngton. 

[Przydałby się w Polsce taki, co łączy, a nie dzieli. Przydałoby się takie zaprzysiężenie 

komisji wyborczych]. 

 

Polska – 27 875 nowych zakażeń. 349 zgonów. 

546 425 zakażonych od początku pandemii. 

GK: – Liczba zakażeń znów jest najwyższa od początku pandemii koronawirusa… 

Krzysztof Skórzyński: – Licznik nie hamuje… Wewnątrz szpitala widać najlepiej, co jest 

dziś największym problemem służby zdrowia, pacjentów i największym problemem rządu… 

KS: – Tylko w ciągu ostatniej doby przybyło na Śląsku 4 300 nowych chorych. 

Andrzej Fal, profesor, kierownik kliniki chorób płuc i chorób wewnętrznych, centralny 

szpital kliniczny MSWiA w Warszawie: – Jesteśmy w tej chwili w ścisłej czołówce. Ostatniej 

doby jesteśmy numer 5 na świecie. Tak, że to musi się przełożyć na wydolność ochrony 

zdrowia. 



KS: – …Biorąc pod uwagę budowy szpitali tymczasowych, to potężnym problemem jest 

personel. Na razie apelują lekarze do studentów medycyny, by zgłaszali się na szkolenia i do 

pracy. Rząd chce też naprędce otworzyć drzwi dla lekarzy z zagranicy, ale prawo na to 

pozwalające jest jeszcze w powijakach. Sprawa wyposażenia tych szpitali na razie wydaje się 

być pod kontrolą… Rząd dziś zaczął już ostrzegać, a nawet straszyć: 

[filmik, obecnie zwany spot:] 

Jesteś młody, zdrowy… Uważasz, że Ciebie to nie dotyczy… 

Myślisz, że nie musisz nosić maseczki, bo przecież to nic nie daje, ogranicza Twoją 

osobę, może przejdziesz to bezobjawowo… więc po co Ci ta cała maseczka 

ochronna?... to którą maseczkę wolisz? [maska tlenowa] 

Przygotowało ministerstwo zdrowia. 

[…] 

GK: – Takiej decyzji nie podejmuje się w ostatniej chwili. Właściciele sklepów 

meblowych i klienci nie powinni wieczorem dowiadywać się, że rano muszą zamknąć biznes na 

kłódkę… 

[Tak się wali, jak się zaczyna walić. Tu już nic nie ma znaczenia]. 

[…] 

GK: – Nie ma zgody prezydenta Warszawy na marsz niepodległości w pandemii… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Senatorze, krytykuje pan stanowisko prezydenta wobec Rosji. 

Senator Morris Friedman: – Prezydent Rosji jednoznacznie chce powrotu do czasów 

zimnej wojny. Wznowili program nuklearny. Tydzień temu zwodowali trzy okręty na Morzu 

Beringa. Przez naszą krótkowzroczność nie dostrzegliśmy szerszego obrazu. 

- Senatorze, prowadzi pan w Rosji interesy. Podziela pan te obawy? 

Senator Dennis Darden: – Moje interesy w Rosji to zwykła wymiana handlowa, dla dobra 

mojego Stanu. A Friedman wymachuje szabelką, by pozyskać fundusze. 

SMF: – Rosja ma obecnie u nas dziesięć razy więcej tajnych agentów niż w czasach 

zimnej wojny. 

SDD: – O czym pan mówi? 

MMF: – Nie byłoby rozsądniej zakończyć wszystkie interesy z Rosją? 

SDD: – Wszystkie moje transakcje są jawne. Dlatego działam. 

♣ 



2020-11-08 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5233 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Nie będzie Stanów niebieskich i czerwonych, będą Stany Zjednoczone – obiecuje 

w przemówieniu Joe Biden, chce łączyć, a nie dzielić… 

[Ale przecież nie ma jeszcze oficjalnych wyników – poczekamy]. 

 

Polska – 24 785 nowych zakażeń, 236 zgonów. 

 

GK: – To tylko pierwsze sygnały, z których nie można wyciągać daleko idących 

wniosków o wypłaszczeniu krzywej zachorowań… 

[To tylko niedzielne osłabienie badań i ilości wykonanych testów]. 

Tymczasowy szpital we Wrocławiu 

Poszukiwany/poszukiwana: 

• Pielęgniarki i pielęgniarki anestezjologiczne 

• Ratownicy medyczni 

• Lekarze specjaliści chorób wewnętrznych (również w trakcie specjalizacji) 

• Lekarze specjaliści anestezjologii i intensywnej terapii (również w trakcie 

specjalizacji) 

• Lekarze specjaliści radiologii (również w trakcie specjalizacji) 

• Lekarze specjaliści w innych dziedzinach medycznych (również w trakcie 

specjalizacji) 

• Felczerzy 

• Technicy elektroradiologii 

• Fizjoterapeuci (magister, licencjat) 

• Farmaceuci (magister), technicy farmacji, pomoc apteczna 

• Sekretarki i rejestratorki medyczne 

• Specjaliści do spraw utrzymania sprawności sprzętu i aparatury medycznej 

• Specjaliści do spraw żywienia 

• Specjaliści do spraw zakupów 

• Dyżurni administratorzy, inspektorzy do spraw wsparcia podstawowego 

• Administratorzy do spraw infrastruktury 

• Konserwatorzy urządzeń technicznych, konserwatorzy urządzeń sanitarnych 

• Salowe, noszowi, kuchenkowe 

• Kierowcy 

• Magazynierzy 

• Pracownicy ochrony 

• Pracownicy gospodarczy 

• Pracownicy gospodarczy do obsługi terenu zewnętrznego 

• Wolontariusze (studenci wydziału lekarskiego, stomatologii i innych 

kierunków medycznych: fizjoterapia, farmacja, diagnostyka laboratoryjna) 

[Tylko PiS-owska dyrekcja szpitala jest już w komplecie]. 

Andrzej Matyja, profesor, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Systemu już chyba nie ma. 

We wszystkich szpitalach brak miejsc. Mam też czasami takie wrażenie, że świata medycznego, 

w którym do tej pory funkcjonowaliśmy my, nasi pacjenci, po prostu już nie ma. Załamał się 

nam system. 

- W szpitalach jest już ponad 20 tysięcy osób, które chorują na koronawirusa. Po raz 

pierwszy od dawna w ciągu doby nie zwiększyła się liczba zajętych łóżek koronawirusowych, 

ale dzień wcześniej wzrosła ona aż o ponad 700. 

Czy będzie „lockdown”? – To jest pytanie, które zadają wszyscy… Rząd rozważa… 

[Aby był lockdown, musiałoby państwo jakoś funkcjonować. Dopiero historycy kiedyś 

ocenią, co w Polsce nastąpiło]. 

…Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

GK: – …Coraz więcej pielęgniarek i lekarzy choruje i to im najtrudniej się chronić… 



Andrzej Matyja, profesor, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Boję się, że nie będziemy 

już w stanie pomagać naszym chorym ze względu nie tylko braku łóżek, ale także że wreszcie 

zabraknie nam sił. 

- Pielęgniarki alarmują, że ich dyżury trwają po 24 godziny… 

Krystyna Ptok, przewodnicząca Ogólnopolskiego Związku Zawodowego Pielęgniarek 

i Położnych: – Mamy dwie nagłe sytuacje śmierci pielęgniarek, które wróciły do domu, po 

prostu w domu padły, były reanimowane i niestety bezskutecznie. 

- W Listopadzie zmarły trzy pielęgniarki zakażone koronawirusem… 

- Krystyna Ptok informuje, że część pracodawców NSZ próbuje zmniejszyć pielęgniarkom 

wypłaty tak zwanych dodatków covidowych, licząc godziny i minuty w kombinezonie 

ochronnym, a nie cały czas dyżuru. Jak to ma motywować do wysiłku? Renata Kijowska, Fakty. 

 

[TVN wykazuje nadmierny entuzjazm, jakby Biden był prezydentem Polski i przedstawia 

wiele minut wielokrotnych relacji z entuzjazmu na ulicach amerykańskich miast]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Grzegorz Kajdanowicz i profesor Rober Flisiak, prezes 

Polskiego Towarzystwa Epidemiologów i Lekarzy Chorób Zakaźnych. 

- Dobry wieczór, panie profesorze. 

- Dobry wieczór. 

GK: – Panie profesorze, jak ujawnił dziś albo wczoraj premier, Mateusz Morawiecki, 

wszedł pan w skład takiej rady medycznej przy głównym doradcy prezesa rady ministrów, przy 

profesorze Andrzeju Horbanie. Wiele zacnych nazwisk, profesorów, naukowców, lekarzy na 

liście, którą pokazał premier Morawiecki. Zastanawiam się, jak patrzę na tą [tę] listę, czy 

premier was słucha? 

[Przecież wysłuchuje główny doradca, a nie sam premier]. 

RF: – No, tymczasem odbyły się dwa, trzy spotkania. Szczerze powiedziawszy przez cały 

czas pandemii, wielu z nas, którzy się zajmują na co dzień Covidem na różnych poziomach 

aktywności, narzekało na to, że ani minister, ani premier nie słuchają ich głosów, bo taka była 

prawda. W związku z tym, gdy padła taka propozycja, no, byłoby nie fair nie próbować 

przynajmniej dać swojej opinii, swojej wiedzy na użytek państwa, na użytek rządu, na użytek 

obywateli, no, bo jak wtedy moglibyśmy mówić, tłumaczyć, że nikt nas nie słucha. Musimy 

spróbować chociaż doradzać. Zobaczymy, czy nasz głos będzie słyszany. 

GK: – No, właśnie panie profesorze, ja rozumiem pańskie motywacje, że pan wstąpił do 

tej rady albo służy jej swoją radą, natomiast zastanawiam się, czy premier nie zrobił tej rady 

z czasem jednego czy dwóch spotkań, a i tak będzie robił swoje. Znaczy, czy będzie słuchał… 

[To się okaże]. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

- Nie potrzebuję obrońcy. 

- Oskarżą cię o usiłowanie morderstwa. Będą chcieli zamknąć cię w zakładzie. 

Potrzebujesz obrońcy. Albo wybierzesz go sama, albo zrobi to za ciebie sąd. Mam iść? To twój 

wybór. 

- Masz papierosa? 

- Dostanę plaster nikotynowy? 

- Chwileczkę. 

- Kopie dostałam od Mikaela. Pewnie wiesz, co w nich jest. Musimy porozmawiać. Chcę, 

żebyś byłą ze mną szczera. Mikael sporo mi opowiedział, ale niektóre kwestie zostawia do 

twojej decyzji. Rozumiem, że wiesz, co ma na myśli. Zdaje się, że chodzi o jakiś film na płytce. 

♣ 
2020-11-09 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4870 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Nasza szczepionka może skutecznie zapobiegać Covid-19 – ogłasza w komunikacie 

amerykańska firma Pfizer i wysyła w świat wiadomość, która na drugi plan przesyła nawet 

wynik amerykańskich wyborów. 

Albert Bourla, prezes koncernu farmaceutycznego Pfizer: – Nasza szczepionka ma 90% 

skuteczność. Mamy nadzieję, że w wojnie z pandemią będziemy mieć narzędzia, które okażą się 

ogromnie skuteczne. 

Joe Biden, prezydent elekt Stanów Zjednoczonych: – Proces zatwierdzania szczepionek 

musi być kierowany przez naukę, aby Amerykanie mieli pewność, że są bezpieczne i skuteczne. 

Szczepionka po zatwierdzeniu nie będzie powszechnie dostępna jeszcze przez wiele miesięcy. 

Przed nami wciąż mroczna zima. 

Marcin Wrona: – …Na wiadomość o szczepionce amerykańskie rynki zareagowały 

ogromnym wzrostem wartości giełdowych… 

Lindsey Graham, republikański senator z Karoliny Południowej: – Jeśli Republikanie nie 

rzucą wyzwania systemowi wyborczemu i go nie zmienią, to nigdy nie będzie republikańskiego 

prezydenta. Donald Trump nie powinien ogłaszać przegranej. 

Jill Biden, żona Joe Bidena: – W głębi serca wiem, że jeśli powierzymy ten naród Joe, to 

zrobi dla wszystkich rodzin to, co zrobił dla naszej – zjednoczy nas i pomoże odnaleźć światło w 

ciemności. 

 

AW: – Polska i Ameryka – o wzmocnionej współpracy obronnej. Umowa ma już zielone 

światło od prezydenta, Dudy, choć o prawdopodobnej zmianie w Białym Domu nie ma ani 

słowa. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Ratyfikacja przez prezydenta [Dudę] umowy wojskowej, to 

finał długoletnich polsko-amerykańskich negocjacji… 

Polski prezydent jest jednym z nielicznych przywódców europejskich, który nie uznał 

zwycięstwa Joe Bidena, pogratulował mu tylko zwycięskiej kampanii… 

Umowa podpisana w stulecie bitwy warszawskiej przez sekretarza stanu USA i ministra 

obrony narodowej przewiduje, że Polska wybuduje i udostępni infrastrukturę dla 12 tysięcy 

amerykańskich żołnierzy. Teraz jest ich ponad 4,5 tysiąca. 

Amerykanie będą mogli stacjonować w kilkunastu miejscach w Polsce, zapłacimy za to 500 

milionów złotych. Nie ma natomiast słowa o stałej bazie. 

(Drawsko Pomorskie, Mirosławiec, Poznań, Powidz, Skwierzyna, Łask, Żagań, Dęblin, 

Wrocław, Kraków). 

Fort Tramp przechodzi do historii… 

 

AW: – Żołnierze w szpitalach – minister chciał, żeby liczyli ukryte [przez dyrekcje 

szpitali] łóżka, ale wygląda na to, że bardziej się przydają, kiedy pomagają chociażby kierować 

ruchem. W punktach wymazu czy w szpitalnych aptekach też ich pomoc się liczy. 

 



Polska – 21 713 nowych zakażeń. 173 zgony. 

 

[…] 

Grażyna Cholewińska-Szymańska, doktor, specjalista chorób zakaźnych, ordynator 

w wojewódzkim szpitalu zakaźnym w Warszawie: – Nadzór taki komisaryczny, my to tak 

odczytujemy, który chce patrzeć nam na ręce i sprawdzać, czy my mówimy prawdę. 

Jerzy Friediger, doktor, dyrektor szpitala specjalistycznego im. S. Żeromskiego w 

Krakowie: – Te okresy komisarzy wojskowych my już mamy za sobą i mam nadzieję, że nie 

wrócą. 

 

AW: – Modlę się o szybki powrót uczniów do szkół – mówi minister edukacji. 

Przedsiębiorcom modlitwa może nie pomóc. Wielu z nich ma prosty wybór: albo tarcza, albo 

śmierć. 

[…] 

Maria Nawrocka-Rolewska, wicedyrektor szkoły podstawowej nr 380 w Warszawie, 

wypowiedź z 28 sierpnia: – Nie przywołujemy tego, co może się złego wydarzyć, a przeciwnie. 

Więc jeżeli będziemy emanować optymizmem i będziemy nastawieni na pozytywne 

rozwiązania, to one takie będą. A najczęściej, widzę, że niektórzy z państwa myślą negatywnie, 

myślą o tym, co złego może się wydarzyć i to zło państwa spotyka. To wszystko zależy od tego, 

w jaki sposób myślimy i tłumy. 

[…] 

AW: – Zamiast marszu [niepodległości] będzie jazda samochodem, motocyklem czy 

rowerem. Stowarzyszenie marsz niepodległości na 11 listopada ma plan i zaprasza wszystkich 

polskich patriotów. Nie wszyscy akurat mieszczą się w tej definicji, a czy taki marsz mieści się 

w granicach prawa, o tym: 

Maciej Knapik: – …na grupowy przejazd samochodami też trzeba zgody, słyszymy… 

potrzebny wniosek o zajęcie drogi w sposób szczególny… 

 

AW: – Don Stanislao, czyli legendarna twarz kardynała Dziwisza. …czy krył księdza 

podejrzanego o… 

 

AW: – Przemoc domowa, to nie tradycja – taka wiadomość na Giewoncie, to nie tylko 

wiadomość dla Zakopanego… [transparent strajku kobiet na krzyżu na Giewoncie]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dlaczego nie pojedziemy prosto? 

- Kapitan woli boczne drogi. 

- Woli nie jechać autostradą, narażając się na atak. 

- Tu jest nieciekawie. I tu też. I tam. 

- Wszędzie nieciekawie? 

- Właśnie. 

- Miny? 

- Groźne. Szwedzkie. 

- Dowództwo nie mówiło o minach. 

♣ 
2020-11-10 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5063 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Druga nieznana twarz kardynała Stanisława Dziwisza, bo pierwszą wszyscy znamy. 

Reporter TVN24 dotarł do faktów, dokumentów i relacji, od których włosy jeżą się na głowie. 

W tych relacjach są koperty z pieniędzmi i księża pedofila [księża pedofile], których kardynał 

zna, ale których nie pomaga ścigać. Watykan publikuje dziś gruby raport, który w tej historii 

także ma znaczenie. 



Katarzyna Kolenda-Zaleska: – 27 lat przy Janie Pawle II. Po jego śmierci przyjął rolę 

strażnika pamięci papieża. 

Artur Sporniak, „Tygodnik Powszechny”: – Jął się przedstawiać jako taki człowiek nikt. 

KKZ: – W Watykanie na pewno nie uznawano go za człowieka nikt, miał wpływy 

i bezpośredni dostęp do papieża. Z reportażu Don Stanislao Marcina Gutowskiego TVN24 

wyłania się druga strona kardynała Dziwisza, oskarżanego tu o ukrywanie skandali pedofilskich 

i branie łapówek za organizowanie prywatnych audiencji. 

James Grein, ofiara molestowania przez Theodore’a Mccarricka, fragment reportażu 

„Don Stanislao. Druga twarz kardynała Dziwisza” prod. Czarno na Białym TVN24: 

– Miał ze sobą aktówkę, a w niej koperty, na niektórych były dziesiątki, to znaczyło, 

że jest w nich 10 tysięcy dolarów. Na kopercie Dziwisza była dziesiątka. 

KKZ: – W sprawie tuszowania pedofilii pojawia się wątek polski i sprawa Janusza 

Szimika, moletowanego przez księdza, Jana Wodniaka. Kardynał miał mieć informację na ten 

temat i nic z tym nie zrobił. 

Janusz Szimik: – Do tej pory kardynał Dziwisz się ze mną nie spotkał. 

KKZ: – Oskarżenia zataczają i międzynarodowe kręgi, w tym sprawę założyciela zakonu 

Legionistów Chrystusa, seksualnego drapieżcę, który molestował dziesiątki chłopców. To 

kardynał Dziwisz miał promować Marciala Degollado u boku papieża i brać od niego pieniądze. 

W siedzibie Legionistów kardynał Dziwisz świętował otrzymanie paliusza metropolity 

krakowskiego. Od nich otrzymał też specjalny tort. Wokół Degollado [Degojado] latami trwała 

zmowa milczenia. Papież Benedykt XVI rozpoczął postępowanie, które doprowadziło do 

upadku zakonnika. Reportaż przywołuje też sprawę amerykańskiego kardynała Theodore 

McCarrick’a, wydalonego przez papieża Franciszka ze stanu kapłańskiego za pedofilię, 

bliskiego znajomego sekretarza papieża. Watykan opublikował dziś prawie pięciusetstronicowy 

raport na temat McCarrick’a. 



REPORT  ON  THE  HOLY  SEE’S  INSTITUTIONAL 

KNOWLEDGE  AND  DECISION–MAKING  RELATED  TO 

FORMER  CARDINAL 

THEODORE  EDGAR  MCCARRICK 

(1930  TO  2017) 

KKZ: – Wynika z niego, że w 2000 roku Jan Paweł II i kardynał Dziwisz zostali 

poinformowani o oskarżeniach wobec McCarricka. Papież wstrzymuje jego nominację na 

metropolitę Waszyngtonu. McCarrick pisze bezpośredni list do Stanisława Dziwisza, 

zaprzeczając oskarżeniom i wtedy papież zmienia zdanie, zgadza się na nominację. Raport nie 

wyjaśnia, skąd ta zmiana, sugeruje, że mogła zdecydować przeszłość papieża w Polsce i 

fałszywe oskarżenia wobec biskupów. Kardynał Dziwisz nie odnosi się do żadnych zarzutów. 

Po emisji reportażu wydaje oświadczenie, informuje, że zarzutami powinna się zająć 

niezależna komisja, bo zależy mu na transparentnym wyjaśnieniu sprawy. 

[Dlaczego transparentne jest lepszym określeniem od przejrzyste?] 

KKZ: – Episkopat dziękuje Dziwiszowi za służbę u boku Jana Pawła II, ale precyzuje: 

komisja tak, w Watykanie. 

Droga, którą wybrał kardynał Dziwisz: zaprzeczanie, przemilczanie jest nawet według 

jego najbliższych współpracowników najgorsza z możliwych. 

Sposób, w jaki kardynał Dziwisz pielęgnował pamięć o Janie Pawle II, od dawna 

wzbudzał kontrowersje. 

Dziś te wszystkie poczynania i oskarżenia o tuszowanie pedofilii idą nie tylko na konto 

sekretarza papieża, ale i Jana Pawła II. 

Wyjaśnienie sprawy wobec kardynała Dziwisza zdecyduje równocześnie o postrzeganiu 

dorobku Jana Pawła II… 

[Pominąłem szereg ilustrujących wypowiedzi. Rodzinnie przy obiedzie orzekliśmy, że to 

jest temat zastępczy w mediach…] 

 

Jakub Sobieniowski: – Pacjenci w takim stanie nie trafią na stadion narodowy. Ich stan jest 

zbyt ciążki, żaden ze szpitali tymczasowych by ich nie przyjął. Kilku pacjentów zostało nawet 

odesłanych ze szpitala narodowego, gdy ich stan znacząco się pogorszył. 

Warunki do przyjęcia do szpitala narodowego: 

Własny wynik testu z rozpoznaniem Covid-19 

Własne RTG albo tomografia pluc 

Brak ciężkiego zapalenia płuc 

Brak ostrych i przewlekłych chorób współistniejących 

JS: – To kilka z wielu kryteriów, jakie musi spełniać pacjent albo nie spełniać w szpitalach 

tymczasowych, a przecież tak sam premier reklamował wyposażenie szpitala narodowego: 

Mateusz Morawiecki, premier: – około 1200 miejsc, kilkadziesiąt respiratorów, 

kardiomonitorów i wiele innego sprzętu… 

JS: – Ciągle krytyczny jest czas oczekiwania warszawskich karetek z pacjentami na 

przyjęcie w szpitalu. Pacjent, który wezwie pogotowie, jedzie do innego szpitala na badania, 

a później na narodowy, a jeśli mu się pogorszy, to z powrotem do szpitala nienarodowego. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera: – One nie są po to, żeby zastąpić normalne 

szpitale stacjonarne, o czym, mam wrażenie, niektórzy komentatorzy zapominają. 

JS: – Komentatorzy opierają się na tych wielu konferencjach prasowych najważniejszych 

polskich polityków, ministrów, premiera, nawet prezydenta. Na wszystkich tych konferencjach 

szpital i jego wyposażenie były opisywane tak: 

Michał Dworczyk, wypowiedź z 19 października: – W pierwszym etapie pół tysiąca łóżek, 

z czego 50 łóżek będzie przeznaczonych dla intensywnej terapii. 

 

Polska – 25 484 nowe zakażenia. 330 zgony. 54 700 zrobionych testów. 

 

JS: – Dzisiaj także na narodowym minister zdrowia komentował te wyniki: 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – Powoli zbliżamy się do realizacji takiej ścieżki 

stabilizacji liczby zachorowań. 



JS: – Za tą liczbą zakażeń idzie mniejsza ilość testów, znacząco mniejsza, w związku 

z tym odsetek testów pozytywnych w Polsce, to 46,6% - jeden z najwyższych na świecie. 

Andrzej Matyja, profesor, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej: – Testujemy tych pacjentów 

już pełnoobjawowych. Stąd taka duża trafność testów. A myśmy się powinni bardziej skupić na 

tych zakażonych, ale bezobjawowych, bo oni są najczęściej źródłem rozpowszechniania się 

wirusa. 

JS: – Kilka dni temu (6 listopada) gdy nowych zakażeń było ponad (27 086) czyli niewiele 

więcej niż dzisiaj, przeprowadzonych testów było ponad (82 950), a więc dużo więcej niż 

dzisiaj. 

Marcin Horała, wiceminister infrastruktury, KP PiS: – Z pierwszą falą poradziliśmy sobie 

fenomenalnie, zdecydowanie lepiej niż wszystkie kraje europejskie, z drugą radzimy sobie nie 

gorzej, mniej więcej na poziomie średniej europejskiej, z kryzysem gospodarczym z tym 

związanym radzimy sobie znów fenomenalnie. 

Zajęte łóżka: 21 640 (+673) 

Zajęte respiratory: 1698 (+94) 

JS: – Do dzisiaj żaden z rządzących nie wyjaśnił ze szczegółami, na czym ma polegać 

kwarantanna narodowa, gdy zakażeń i zajętych łóżek oraz respiratorów będzie jeszcze więcej 

niż dzisiaj. Jakub Sobieniowski, Fakty. 

 

AW: – Czekają na nią wszyscy i wszyscy słuchają z zapartym tchem, że nie daje ciężkich 

efektów ubocznych i może być bardziej skuteczna niż szczepionki przeciwko grypie. 

Katarzyna Górniak: – W Stanach Zjednoczonych są dopiero zapowiedzi, w Polsce są już 

plany: 

Niedzielski: – powstał zespół, który ma przygotować model systemu dystrybucji tych 

szczepionek, który generalnie będzie chciał wykorzystać całą sieć drajtru [?], która jest 

w Polsce, między innymi pod kątem wykonywania szczepień. 

 

AW: – Strajk kobiet i blokowanie ulic. W centrum Warszawy, gdy stanęły samochody, do 

akcji ruszyła policja. Protestujący chcieli przypomnieć o orzeczeniu Trybunału, ale też o nowym 

ministrze edukacji. Tym razem były nie tylko postulaty, ale też mandaty. 

Arleta Zalewska: – Do wczoraj działania policji w czasie tych protestów niemal wyłącznie 

ograniczały się do zabezpieczania demonstracji. Wczoraj policjanci wobec blokujących ulice 

sięgnęli już po inne środki… 

 

AW: – Łukaszenka przykręca śrubę – alarmuje opozycja… 

 

AW: – Azerbejdżan świętuje, Armenia protestuje po podpisaniu porozumienia w sprawie 

konfliktu w Górskim Karabachu. Nie jest to zwycięstwo, ale też nie jest to też klęska – mówi 

premier Armenii, która zgodziła się, że straci kawałek terytorium... 

 

AW: – Żołnierze [wojsk obrony terytorialnej] w domu dziecka, to misja specjalna, bo na 

wojnie z koronawirusem okazuje się, że także tam są potrzebni. Robią, co modą, żeby pomóc i 

żeby było normalnie. Pomagają w lekcjach, w zabawie, a nawet pieką ciasteczka… 

W domu dziecka zachorowało 10 pracowników i siedmioro dzieci… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Rodzice niczego nie podejrzewali? 

- Przyjaciołom się ufa. Tracimy czas na relacje z życia zamiast sięgnąć głębiej. 

- Potrzeba ciągłości, a pani wpada tu jak po ogień. 

- Musiałam odetchnąć. 

- Jak 5 lat temu, 2 lata temu i rok temu. 

- To jakaś taktyka? 

- Tak. Te kartki to pani. Totalny bajzel. 

- Odbiło pani? Polecam Lektosan. 



- To nie profesjonalne. Trudno. Nie. Tajemnica zawodowa. Takiej pani nie znam. Tracę 

dystans. Trudno pani pomóc. Jeśli pani nie zechce z tego wyjść, nic nie zdziałam. Jak, proszę 

pani? 

- Dość tej pani. 

- Rozmawiając z rodzicami, pozywając go. 

- Koniec sesji. Odstawiam sofę. Cześć. Na razie. 

♣ 
2020-11-11 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5063 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Święto niepodległości. Nie wszędzie piękne i biało-czerwone. W centrum Warszawy 

miało nie być marszu, ale był. Miało być spokojnie, ale nie było. Patriotyzm niektórym pomylił 

się z prostactwem, a wylewy w jego okazywaniu z wandalizmem. 

Jakub Sobieniowski: – Co roku w czasie tego marszu działy się takie rzeczy, ale nie co 

roku na taką skalę. Oczywiście jak co roku można by znaleźć zdjęcia, że gdzieś tam były 

rodziny z flagami i dziećmi. Pewnie były… [filmy] 

Karolina Gałecka, urząd miasta stołecznego Warszawy: – Była próba podpalenia jednego z 

urzędów miasta w Alejach Jerozolimskich przy Rondzie de Gaulle’a. W Alejach Jerozolimskich 

dochodzi do starć pomiędzy demonstrantami a policją, a również… 

JS: – Ten marsz był nielegalny – orzekły to sądy i potwierdza to policja. [rzucanie 

płonących rac na balkony, płomień w mieszkaniu], race leciały także w kierunku policji. Do 

starć z policją dochodziło w wielu miejscach Warszawy. 

Rzucanie kamieni. 

Robert Bąkiewicz, prezes stowarzyszenia „Marsz Niepodległości”, wypowiedź z 

poniedziałku: – My jesteśmy ludźmi poważnymi, dla których bezpieczeństwo i życie polskich 

obywateli po prostu ma wielkie i ogromne znaczenie. 

JS: – Ten sam człowiek wczoraj przekonywał, że będzie piękny, bezpieczny, biało-

czerwony rajd samochodowo-motocyklowy. Za rządów PiS-u władze państwowe z prezydentem 

na czele negocjowały z organizatorami marszu niepodległości, a Andrzej Duda i politycy PiS-u 

próbowali nawet go prowadzić. W tym roku nie. 

Kolejny raz jest demolowana Warszawa…  

 

AW: – Rodzina na ekranie jak najlepsze lekarstwo… 

 

AW: – Papież zabiera głos po publikacji raportu pełnego bólu… chodzi o brak reakcji na 

niepokojące sygnały. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …nazwisko kardynała Dziwisza pojawia się 46 razy 

w raporcie… Raport to: nadużycia i dowody molestowania, zaniechania, przemilczenia, 

dokumenty, relacje świadków. 

Franciszek [Papież] – Ponawiam moją bliskość z ofiarami wszelkich nadużyć i 

zaangażowanie Kościoła, by wykorzenić to zło. 

KKZ: – … [kolejne wypowiedzi w sprawie:] 

Marcin Przeciszewski, katolicka agencja informacyjna: – papież Jan Paweł II zrobił, co 

mógł zrobić… 

Ojciec Paweł Gużyński, dominikanin: – To nie jest przede wszystkim coś, co wnosi dużo 

do dyskusji o tym, czy Jan Paweł II był świętym… Raport bardzo dużo wnosi do dyskusji na 

temat zarządzania Kościoła. Ten raport, można powiedzieć, burzy, wręcz falsyfikuje tą całą 

strukturę władzy feudalnej, takiej pionowej, takiej monarchicznej… 

Tadeusz Isakowicz-Zaleski, ksiądz: – To jest właśnie ten moment, kiedy ksiądz kardynał, 

Stanisław Dziwisz, jednak też popatrzy na to, że jego obecne działanie szkodzi pamięci… 

Kazimierz Sowa, ksiądz: – Powinien się wycofać z czynnego życia także 

duszpasterskiego… 

 



AW: – Nie chodzi tu o praworządność; tylko o kolonizację – pisze partia Zbigniewa 

Ziobry po tym, jak spełnia się to, co zapowiadała Unia. Wypłaty z unijnego budżetu mają być 

dla tych, którzy wiedzą co to praworządność, ale dla Solidarnej Polski ten dojczlandzki pomysł 

to atak na polską suwerenność. 

Arleta Zalewska: – …domagają się od premiera zawetowania unijnego budżetu… 

W Brukseli na stole leżą dziś: Unijny budżet na przyszły rok oraz Powiązanie praworządności z 

wypłatą unijnych funduszy. Bez zgody Polski czy Węgier cała Unia może zostać między innymi 

bez budżetu na przyszły i na następujące lata – tu obowiązuje weto. Ale już do przyjęcia 

rozporządzenia w sprawie praworządności w Radzie Europejskiej potrzebna jest jedynie 

kwalifikowana większość. 

Maciej Sokołowski, tvn24bis, Bruksela: – Unijne stolice wolą wierzyć, że groźby z Polski 

i Węgier to tylko negocjacyjny blef i nikt nie zdecyduje się podciąć gałęzi, o którą oparta jest ich 

gospodarka. Dojczlandzka prezydencja apeluje więc o odpowiedzialność i w najbliższych 

tygodniach chce poddać rozporządzenie o praworządności pod głosowanie na Radzie unijnych 

ministrów. A dopiero potem obserwować, czy groźba weta zostanie spełniona. 

Szymon Hołownia, ruch „Polska 2050”: – Zrobią sobie umowę dwudziestu kilku państw, 

która ominie Polskę i Węgry i nam przepadną miliardy euro, które dzisiaj mogłyby służyć 

polskiej gospodarce. 

[…] 

Polska – 25 221 nowych zakażonych. 430 zgonów. 

 

…szczepionka będzie musiała być przechowywana w temperaturze minus 80 stopni… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Potrzebuję informacji o profesorze Zdzisławie Sosnowskim. Habilitacja z przesiadki, 

wykładał u was, potem wyjechał za granicę. 

- Są informacje, ale tylko do 1998 roku. 

- Mówiłam przed chwilą, wyjechał za granicę. 

- Musiał przerwać karierę naukową. Gdyby wykładał albo publikował, mielibyśmy tutaj 

informacje na ten temat. 

- A wydał jakieś książki? 

- Skoro zrobił habilitację. Owszem. W wydawnictwie lekarskim opublikował metodykę 

terapii indywidualnej. Napisał też popularną książkę dla wydawnictwa KAF w osiemdziesiątym 

trzecim roku „Burza w mózgu”. Ale napisał ją pod pseudonimem Cezary Rudzki. 

- Jak pani powiedziała? 

- Proszę o ciszę. Cezary Rudzki. Mówię wyraźnie, pani prokurator. 

♣ 
2020-11-12 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4868 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Kilkadziesiąt tysięcy złotych strat po burdzie niepodległości w Warszawie. To nie był 

zwykły marsz, a już na pewno to nie było święto. Wandalizmu i agresji nie da się wytłumaczyć 

niczym, za to dowody na te wyczyny da się zobaczyć na filmach. 

Arleta Zalewska: – …rannych 35 policjantów – złamana ręka… 

Robert Bąkiewicz, prezes stowarzyszenia marsz niepodległości: – Policja zaczęła 

eskalować to napięcie. 

AZ: – To nieprawda, co mówił dziś jeden z organizatorów marszu. Agresja, race, 

kamienie, to obraz tego, jak wyglądał organizowany przez nich i ruchy narodowe marsz… 

Zatrzymano 36 osób, ponad 700 zostało wylegitymowanych [spisanych?] 

AW: – To był wspaniały marsz – mówi wiceprezes PiS, tylko nie wie, dlaczego policja 

strzelała do ludzi… (Macierewicz) 

 

Polska – 22 683 nowych zakażonych. 275 zgonów. 

 



AW: – Ja bym na tę szczepionkę tak bardzo nie liczył – mówi doradca premiera do spraw 

epidemii i dodaje – jeżeli nowych zakażeń będzie przybywać w takim tempie, to w ciągu 4 

miesięcy zachoruje 16 milionów ludzi, a to jest już prawie połowa naszego społeczeństwa. 

Katarzyna Górniak: – Sprawa jest prosta. Polski rząd pomoc odrzucił, samorząd jej 

potrzebuje. Marszałek ziemi lubuskiej poprosiła Dojczland o to, czego brakuje: 

Anna Polak, marszałek województwa lubuskiego, PO: – O te produkty, które są w Polsce 

niedostępne. Nie można w Polsce kupić leku Remdesiwir, nie można również zaopatrzyć się w 

testy kasetkowe, a są one dostępne na rynku dojczlandzkim. 

[…] 

 

AW: – Gdzie są obiecane dodatkowe pieniądze dla lekarzy? Oprócz tego, że są zapisane w 

ustawie. Ustawa jest przyjęta przez Sejm i podpisana przez prezydenta, ale żeby dostać 

pieniądze, to nie wystarczy. Trzeba ustawę opublikować. Dlaczego rząd tego nie robi? 

 

Borys Budka, KP KO, PO: – Nie może być tak, że od widzi mi się premiera będzie 

zależało, czy w Polsce wejdzie w życie jakaś ustawa, czy też nie. Bo to oznacza absolutną 

anarchię. 

[Chodzi o to, źe dodatki mieli dostać tylko skierowani przez wojewodę. Senat poprawił, 

żeby dodatki dostali wszyscy medycy pracujący przy Covid-19. To zatwierdził Sejm i podpisał 

prezydent i dopiero wówczas zorientowano się, że dodatki dostaną wszyscy pracujący przy 

Covid-19. Teraz będą poprawiać zatwierdzoną ustawę, aby dodatki dostali tylko ci, których 

skieruje wojewoda]. 

AW: – Słowacy testują na potęgę wszystkich… Czechy przekroczyły punkt krytyczny, W 

Italii szpitale znów zaczynają pękać w szwach. W Dojczlandzie też wirus nie zwalnia 

i tegoroczny początek karnawału ma się nijak do tego przed rokiem. 

[…] 

Dojczland – 21 866 nowych przypadków w jedną dobę. 261 ofiar śmiertelnych. 

Italia – 37 978 nowych przypadków. 636 ofiar śmiertelnych – w ciągu doby. 

 

Maciej Sokołowski, tvn24bis, Bruksela: – Choć w dokumentach nie pojawia się nazwa 

naszego kraju, to przedstawiająca nową strategię szefowa Komisji, Vera Jourova. Wielokrotnie 

nawiązywała do sytuacji w Polsce, krytykowała tak zwane strefy wolne od LGBT oraz 

podkreślała, że nie chodzi tu o żadną ideologię, ale o zapewnienie bezpieczeństwa i 

poszanowania dla wszystkich obywateli Unii. 

Vera Jourova, wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej: – Tu nie chodzi o ideologię, tu 

nie chodzi o bycie kobietą czy mężczyzną, tu chodzi o miłość. Ta strategia nie jest skierowana 

przeciwko komukolwiek, nikogo nie stawia na piedestale, ona tylko gwarantuje wszystkim 

bezpieczeństwo i brak dyskryminacji. Tu chodzi o Europę w XXI wieku. 

MS: – Strategia nazwana unią równości, to po pierwsze walka z dyskryminacją, 

szczególnie w miejscu pracy. Po drugie, o bezpieczeństwo – tu przede wszystkim chodzi o 

zwalczanie mowy nienawiści, także w Internecie, a wypowiedzi homofobiczne mają trafić na 

listę unijnych przestępstw. Po trzecie, to ochrona tak zwanych tęczowych rodzin, by ich prawa 

w jednym kraju były uznawane we wszystkich państwach Unii, także jeśli chodzi o rodziców i 

małżeństwa tej samej płci. Komisarze po raz kolejny podkreślili, że kwestia równouprawnienia i 

przestrzegania praw osób LGBT będzie, obok praworządności, kluczowa dla wypłaty unijnych 

środków. Dla Faktów, Maciej Sokołowski, Bruksela. 

 

Renata Kijowska: – Czołowe zderzenie – motocyklista i jego pasażer zostali ciężko ranni 

na pomoc wysłano dwie karetki. Ratownicy szukali pomocy w szpitalach we Włodawie 

i w Chełmie… potem w Łęcznej ostatecznie dotarła do Lublina… [Nietrudno zrozumieć, czym 

się skończyło. Karetki pogotowia stają się karawanami]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Chciałam wziąć czipsy, ale nie wiedziałam, które. Co się stało? 

- Coś mnie dziabnęło. 



- Na pewno? 

- Tak. 

- Co? 

- Czuję, że puchnę. 

- Masz wargę jak kotlet. 

- Nie mogę oddychać. Wezwij strażaków. 

- Co? 

- Albo pogotowie. Nie mogę oddychać. 

- Co? 

- Wezwij strażaków albo pogotowie. 

- Strażaków albo pogotowie? Dobra, Strażacy albo pogotowie. To gdzie mam dzwonić? Po 

straż czy po pogotowie? O, lalala. Oto cała ja. Od czterdziestu lat nie potrafię podjąć żadnej 

decyzji. Zresztą to u nas rodzinne. 

♣ 
2020-11-13 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4980 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Pod koniec lipca w Sejmie premier przekonywał, że nowy unijny budżet i nasz wielki 

w nim udział, to szansa na złotą dekadę dla Polski. No, to ta piękna dekada się oddala, bo 

politycy prawicy mówią o wetowaniu budżetu, jeśli ma obowiązywać zasada pieniądze za 

praworządność. 

Maciej Knapik: – …Z Unii na czysto dostaliśmy 675 miliardów złotych (107,4 mld 

euro)… Premier pisze do przedstawicieli Unii: 

Niestety, taka dyskryminacja może wyniknąć z zaproponowanych przepisów – co 

stanowi nie tylko pogwałcenie Traktatów, ale też stanowi samo w sobie zagrożenie 

dla praworządności w UE. 

Nie widzimy możliwości ratyfikowania budżetu w Parlamencie RP. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera: 

Nie takie były fundamenty Unii Europejskiej. Nie takie były założenia współpracy. 

Jan Truszczyński, dyplomata, były negocjator wejścia Polski do Unii Europejskiej: – No, 

to jest całkowicie bzdurny, powiedziałbym, wątpliwy argument, bo przecież wchodząc, Polska 

wiedziała dokładnie, pod czym się podpisuje i do czego się zobowiązuje. 

[Ale nie Kaczyński się podpisywał…] 

Jarosław Kaczyński: 

Będziemy bronili naszej suwerenności, naszej wolności, suwerenności za wszelką 

cenę. Nie damy się terroryzować pieniędzmi. Nasza odpowiedź na te działania 

będzie jasna: nie. 

Źródło: Gazeta Polska Codziennie 

Maciej Sokołowski, TVN24bis, Bruksela: – Pierwsza próba ognia już w przyszłym 

tygodniu, jeśli podda pod głosowanie przepisy o praworządności. Tu nic nie można zawetować. 

Można zagłosować przeciw i przegrać. Dopiero wtedy pojawi się na stole ponad sto miliardów 

euro i pytanie: pieniądze czy weto? 

[W każdym wariancie pieniędzy nie będzie dla Polski]. 

MK: – …Każdy kraj może dobrowolnie zrezygnować z członkostwa!!! 

[Nie wolno tego nawet wypowiadać, bo przecież rezygnował będzie nie kraj, a Kaczyński, 

który od kilkunastu lat zmierza do wyprowadzenia Polski z Unii Europejskiej]. 

 

Polska – 24 051 nowych zakażeń. 419 zgonów. 

 

PK: – Premier uspokaja, że ponieważ liczby nie rosną, nie ma teraz potrzeby 

wprowadzania pełnego lockdown’u. Tylko czy nie jest tak, że liczby nie rosną, bo nie robimy 

tylu testów co wcześniej? Czy bardziej nie powinniśmy patrzeć na gorsze dane dotyczące 

zajętych łóżek i respiratorów. [Zwłaszcza ilość zgonów jest zatrważająca]. 

Jan Błaszkowski: – …to oznacza 65 nowych zachorowań na 100 tysięcy mieszkańców… 



Liczba wykonanych testów: 

1.11 – 49 900 

2.11 – 65 000 

3.11 – 65 700 

4.11 – 69 000 

5.11 – 67 100 | 

6.11 – 82 950 (liczba zakażeń: 27 086) 

7.11 – 66 800 

8.11 – 61 000 

9.11 – 43 400 

10.11 – 54 700 

11.11 – 53 200 

12.11 – 57 200 

13.11 – 57 500 (liczba zakażeń: 24 051 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

 

PK: – Kuria zamiast wyjaśnić sprawę molestowania, to pozywa mnie do sądu za to, że 

o tym mówię – tak ksiądz Tadeusz Isakowski mówi… 

 

PK: – Po starciu z policją do sądu skierowano ponad 400 wniosków o ukaranie… 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Grzegorz Kajdanowicz i Szymon Hołownia. Lider ruchu 

2050 

GK: – Zaproponuję na początek pytanie o odpowiedzialność za ekscesy, bijatyki, burdy, 

niszczenie mienia 11 listopada. Kto pana zdaniem powinien ponieść? Nie mówię tu o 

odpowiedzialności karnej, a o odpowiedzialności politycznej. 

SH: – Oczywiście jeżeli chodzi o taki podstawowy stopień odpowiedzialności, to jest 

organizator wydarzenia. Jeżeli chodzi o odpowiedzialność, o którą pan pyta, odpowiedzialność 

polityczną, to moim zdaniem, w bardzo precyzyjny sposób można wskazać przede wszystkim 

środowisko Prawa i Sprawiedliwości, które kokietuje tego typu wydarzenia w sposób zupełnie 

bezprzykładny, choć pozornie się od nich odcina, ale jest im to na rękę, dlatego że pomysłem 

Jarosława Kaczyńskiego dzisiej [dzisiaj] na prowadzenie polityki jest przede wszystkim 

zabezpieczenie swojego bytu po prawej stronie i to tej ostro prawej stronie sceny politycznej. On 

porzucił już marzenia o centrum, on w tej chwili próbuje nie dać się wyprzedzić Ziobrze i 

Konfederacji. A więc to tam będzie dzisiej [dzisiaj] ten punkt ciężkości ich polityki, bo już nie 

wierzą w 50%, nie wierzą w większość konstytucyjną. Dzisiej [dzisiaj] to jest logika 

ograniczania strat. Jarosław Kaczyński jest wicepremierem odpowiedzialnym za bezpieczeństwo 

i słyszymy dzisiej [dzisiaj] z Prawa i Sprawiedliwości różne pomrukiwania, słyszymy czyny 

ekstatyczne w opinii Antoniego Macierewicza, ale Jarosław Kaczyński, który jeszcze niedawno 

bohatersko próbował bronić kościołów czy wzywał do bronienia kościołów, jakoś z równym 

zapałem nie chce bronić polskich mieszkań podpalanych przez bandytów, dróg i niszczenia 

mienia wspólnego Polaków. 

GK: – Hierarchia jest taka: komendant Szymczyk, minister Kamiński, wicepremier 

Kaczyński i premier Morawiecki. Kto do dymisji? Króciutko. 

SH: – Oczywiście, że Jarosław Kaczyński w pierwszym rzędzie…  

[Omówienie znanych faktów: ustawa covidowa, on nas niestety za sobą ciągnie w dół, 

brednie Macierewicza]. 

GK: – Zacytuję pańskich kolegów z opozycji: PiS oszalało, to czyste szaleństwo – mówią i 

politycy lewicy, i politycy Koalicji Obywatelskiej o tym, jak premier chce wetować unijny 

budżet. Jak pan patrzy na tę kolejną, używając pańskiej retoryki, szarżę bardziej dyplomatyczną 

niż uliczną. 

SH: – No, tak. To jest po prostu paranoja. Te pieniądze, które oni chcą zawetować 

z powodu, że Kaczyński sobie uroił, że teraz właśnie będzie próbował Ziobrze, bo to o to chodzi, 

odebrać narrację i Konfederacji odebrać narrację, ale przede wszystkim Ziobrze, anty-

europejskość, on tak naprawdę wetuje nasze pieniądze, a nie swoje pieniądze. 23 miliardy 



złotych w grantach w tej perspektywie, mówimy tu o pieniądzach pomocowych, to jest ponad 30 

miliardów, które mogłyby do nas przyjść w pożyczkach, mówimy o euro, i ratować polskie 

firmy. Ratować nasze biznesy. Ratować branże. To nie o ratowanie Kaczyńskiego chodzi. On 

wziął nas wszystkich na zakładników swoich urojeń, swoich lęków… A teraz przeciwnikiem 

będzie Unia Europejska. Dzisiej [dzisiaj] naczelny jednego z tygodników wspierających 

bohatersko Zjednoczoną Prawicę pisał, że może już czas pomyśleć o wyjściu z Unii 

Europejskiej… Polacy widzą, że ta solidarność europejska jest fundamentem naszego 

wychodzenia z kryzysu i żaden Kaczyński nie powinien próbować stawać temu na drodze… 

[Partie tego nie robią, ale Ruch 2050 powinien natychmiast mobilizować masy Polaków do 

głośnych masowych protestów, nawet na ulicach, że protestujemy przeciwko pomysłom wyjścia 

z Unii Europejskiej. O tym nie wolno już tak spokojnie rozmawiać. Tak na marginie: mówimy 

dzisiaj, a nie dzisiej]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Proszę pana, poczta. Proszę tu podpisać. 

- Rozpowszechnianie kto? 

- Nie widzi pan? Centrala wynajmu filmów. Proszę bardzo. I tu jeszcze pakiecik. O. 

- Dzień dobry. 

- O, przepraszam. 

- To pan? Nie poznałem pana. Po takim mydle. 

- Patrzę, facet się goli, to myślę, jakiś urzędnik. 

- Nic dla pana nie mam. Mam tylko karteczkę dla pańskiej żony. Można? Dziękuję. Proszę 

pani, dzień dobry, mam dla pani przesyłkę poleconą. Nie, nie, przedtem trzeba podpisć. 

- Ja nie podpiszę. Mąż podpisze. 

- Przepisy wymagają, żeby pani osobiście podpisała. 

- A tam, przepisy, przepisy. 

- Przecież pan nas zna. 

- Proszę państwa. Przepisy są przepisami. 

- Ale nie mam innego. 

- Nie szkodzi. Przepisy teraz poszły tak na rękę ludziom, że może pani podpisać zwykłym. 

O, tu, tu. Dziękuję bardzo. Proszę bardzo. 

- Hej, hej! 

- Proszę pani, proszę pani! Przesyłka! Pozdrowienia z Łomży zasyła Jerzy. 

- Niech pan to wyrzuci. 

- Jak to? Jak to wyrzuci? 

♣ 
 

2020-11-14 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4980 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 25 571 nowych zakażeń. 548 zgonów. 

 

Od początku pandemii nie mieliśmy dla państwa tak złych informacji: zmarło aż 548 osób. 

Ponad 100 z nich nie miało chorób [współistniejących]. To już od dawna nie jest tak, że Covid-

19 jest groźny tylko dla tych, którzy chorują na coś jeszcze. 

Krzysztof Skórzyński: – …W szpitalach leży ponad 22 tysiące chorych z koronawirusem. 

Warunki przyjęcia do szpitala narodowego: 

Wynik testu z rozpoznaniem Covid-19 

RTG albo tomografia płuc 

Brak ciężkiego zapalenia płuc 

Brak ostrych i przewlekłych chorób współistniejących 

[Czyli przyjmowani są tylko tacy chorzy, którzy mogliby leżeć w domu]. 



KS: – …Tu po prostu nie ma kardiologa i całego kardiologicznego sprzętu. Mnóstwo 

wolnych łóżek. 

Paweł Skowronek, doktor, dyrektor do spraw medycznych mazowieckiego szpitala 

bródnowskiego w Warszawie: – Do tej pory nie udało nam się przekazać żadnego pacjenta do 

szpitala narodowego. Może to jest kwestia choroby wieku dziecięcego i dogrywania tam 

różnych procedur. 

KS: – Procedury szwankują, szwankuje komunikacja, o czym mówią nieoficjalnie lekarze. 

Dlatego teraz ścieżka będzie taka: 

Dyrektor szpitala, którego oddział covidowy zaczyna pękać w szwach, ma dzwonić do 

centrum koordynacyjnego – jest takie i to ono będzie decydować, co dalej. Jeśli pacjent z 

koronawirusem będzie w stanie niezłym, to centrum koordynacyjne będzie decydować o 

przeniesieniu go na narodowy… Najwięcej zachorowań było  dziś na Śląsku. Tam szpital 

covidowy powstaje w centrum kongresowym w Katowicach. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

PK: – Opozycja zarzuca rządowi, że manipuluje danymi, co sprawia, że nie znamy 

pełnego obrazu epidemii w naszym kraju. Według statystyk z ostatnich dni nowych zakażonych 

jest mniej, ale wykonuje się też mniej testów. Wątpliwości budziło też to, które testy są w tych 

raportach ujmowane, a które nie. 

Marek Nowicki: – Premier cieszy się, że nie musi ogłaszać kwarantanny narodowej. 

Byłaby ogłoszona, gdyby w Polsce siedmiodniowa nowych zachorowań przekroczyła 27 tysięcy 

dziennie. Ale nie przekroczyła, przynajmniej oficjalnie. W ostatnim tygodniu liczby 

codziennych zakażeń lekko spadły. Opozycja uważa, że to nie wynik wprowadzonych obostrzeń, 

tylko manipulacja danymi. Faktycznie – najwyższą liczbę zakażeń rząd odnotował przy 

rekordowej liczbie wykonanych testów (8.11 – liczba zakażeń 27 086, liczba wykonanych 

testów 82 950). Teraz jest liczba zakażeń 24 051, przy 57 500 wykonanych testów. Mniej 

wykonuje się tych tradycyjnych PCR, a za to wzrasta liczba antygenowych. 

Tomasz Anyszek, doktor, pełnomocnik zarządu do spraw medycyny laboratoryjnej, 

Diagnostyka sp. z o.o.: – Duża część badań antygenowskich wykonywana jest nie przez 

laboratoria, ale na przykład przez szpitalne oddziały ratunkowe. To kompletnie nie podlega, 

przynajmniej na dzień dzisiejszy, żadnemu raportowi. 

MN: – Ministerstwo zdrowia zaprzecza. Urzędnicy twierdzą, że wszystkie testy 

antygenowe dodają do statystyk. [Wojciech Andrusiewicz z ministerstwa zdrowia od początku 

pandemii głosi kłamstwa bez najmniejszego zażenowania]. 

MN: – Ale według naszych ustaleń w statystykach nie są uwzględniane testy antygenowe 

wszystkich punktów pobrań, choćby firmy Diagnostyka, która wykonała ich ponad 5 tysięcy, z 

czego dużą część właśnie w tym miesiącu. Oficjalne dane dotyczące zakażeń są zaniżone także 

dla tego, że testy antygenowe są mniej dokładne i rzadziej wykrywają wirusa. Pacjent może być 

chory, a test tego nie wykrywa. Rząd zaprzecza, że manipuluje danymi i może tak być, że nie 

manipuluje, tylko nie panuje nad sytuacją. 

[Premier, minister nie manipulują. Mają od tego usłużnych pracowników]. 

Michał Rogalski, twórca bazy danych Covid-19 w Polsce: – Mamy sytuacje, gdzie 

w niektórych województwach odsetek wyników pozytywnych jest około 20%. To oznacza, że 

wykrywamy więcej wypadków niż robimy testów. 

MN: – …obliczył, że ministerstwo zdrowia podaje od 5 listopada mniej przypadków 

koronawirusa na Mazowszu i na Śląsku niż wynika to z raportów powiatowych stacji Sanepidu. 

Na te informacje zareagował minister zdrowia. Według RMF FM Adam Niedzielski polecił 

sprawdzić głównemu inspektorowi sanitarnemu, skąd biorą się te różnice w rachunkach. Marek 

Nowicki, Fakty. 

 

PK: – Ameryka policzyła głosy. 

 

PK: – Prezydent, Andrzej Duda, absolutnie się nie zgadza na piątkę dla zwierząt, co jest 

absolutnie sprzeczne z wolą Jarosława Kaczyńskiego… 

Zawieszeni posłowie PiS: 

Krzysztof Ardanowski, Katarzyna Czochara, Zbigniew Dolata, Teresa Glenc, 

Agnieszka Górska, Teresa Hałas, Lech Kołakowski, Henryk Kowalczyk, 



Jerzy Małecki, Krzysztof Szulowski, Piotr Uściński, Marek Wesoły, 

Bartłomiej Wróblewski, Sławomir Zawiślak, Kazimierz Moskal. 

Maciej Knapik: – … Nieoficjalnie mówi się, że Ardanowski ma już 5 posłów do 

odrębnego koła Ardanowskiego, a większość PiS-u to właśnie 5 głosów… Sejm już raz został 

przełożony. Posłowie mieli zajmować się także sprawą aborcji. Protesty trwają każdego dnia 

w wielu miejscach kraju. Rząd nie opublikował tymczasem orzeczenia Trybunału 

[Konstytucyjnego] i nie weszło ono w życie, a w Sejmie już leży prezydencka ustawa 

przywracająca częściowo tak zwany kompromis aborcyjny, ale nie ma dla niej większości. 

Kolejny temat to polskie weto do unijnego budżetu, które opozycja nazywa szaleństwem. 

Chodzi o miliardy dla Polski i znów różnica zdań… Marszałek Senatu mówi o chaosie 

decyzyjnym, na przykład w sprawie dodatków dla lekarzy walczących z pandemią… 

Posiedzenie Sejmu od środy – chyba. Maciej Knapik, Fakty. 

 

PK: – Mężczyzna podejrzewany o wrzucenie racy do mieszkania w święto niepodległości 

został zatrzymany przez policję po tym, jak opublikowano cały film zajść, do jakich doszło w 

stolicy… 

 

Wojciech Polak, arcybiskup, prymas Polski: – Ja jestem zasmucony przede wszystkim 

tym, że ksiądz kardynał nie podjął tego wyjaśnienia, o które był proszony. Także przez mnie czy 

redaktora, natomiast światełko w tunelu jest bardzo konkretne, to znaczy, ksiądz kardynał gotów 

jest przedstawić argumenty, które by wyjaśniały jego działanie i myślę, że trzeba powołać 

komisję watykańską, która by to wyjaśnienie od księdza kardynała usłyszała. 

Termin powinien być jak najszybszy, żebyśmy mogli usłyszeć te wyjaśnienie księdza kardynała 

[Stanisława Dziwisza]. 

 

PK: – Joe Biden wygrywa w Arizonie i powiększa swoją przewagę nad Donaldem 

Trumpem. Jeszcze nikt nigdy nie wygrał wyborów w USA zdobywając ponad 77 milionów 

głosów, ale też jeszcze nikt ich nie przegrał, mając ich aż 72 miliony. Urzędujący prezydent 

zaczął rozważać możliwość przegranej, ale nie odejścia z polityki. 

Cezary Grochot: – Gdy amerykańskie media ogłosiły, że wybory zostały rozstrzygnięte już 

we wszystkich Stanach, a Joe Biden zdobywa 306 głosów elektorskich, wygrywając z ogromną 

przewagą (Donald Trump 232 głosy elektorskie)… W skali kraju Biden zdobył ponad 5 

milionów głosów więcej niż Trump… 

 

Tvn24bis – 7 DNI – UNIA – Maciej Sokołowski 

Przegląd wiadomości: 

Komisja Europejska podpisała umowę na dostawę 300 milionów dawek szczepionki 

przeciw koronawirusowi, którą opracowuje amerykański koncern Phizer [Fajzer] i dojczlandzki 

BioNTech, ma mieć 90% skuteczności i być gotowa jeszcze w tym roku. 

Unia równości – tak nazywa się pierwsza strategia Komisji Europejskiej na rzecz 

równouprawnienia osób LGBT. Plan na 5 lat składa się z 4 filarów: walka z dyskryminacją 

(szczególnie w miejscu pracy), zwalczanie mowy nienawiści i wypowiedzi homofobicznych, 

wsparcie dla centrowych rodzin oraz wspieranie praw społeczności LGBT w relacjach 

międzynarodowych. 

Szef Rady Europejskiej zaprosił Joe Bidena, amerykańskiego prezydenta elekta do udziału 

w wideokonferencji z wszystkimi szefmi rządów Unii Europejskiej, by na nowo omówić relacje 

transatlantyckie. Do wideoszczytu mogłoby dojść jeszcze przed oficjalną inauguracją w 

styczniu. Joe Biden rozmawiał już w tym tygodniu między innymi z przywódcami Dojczlandu, 

Francji i Irlandii. 

W tym tygodniu sesja Parlamentu Europejskiego w Brukseli rozpoczęła się od minuty 

ciszy dla upamiętnienia ofiar ostatnich zamachów terrorystycznych na terenie Unii. Po kolejnych 

atakach we Francji, Austrii unijni przywódcy wracają do tematu walki z terroryzmem, ale 

podejście do tematu wyraźnie się zmienia i koncentruje na ochronie granic zewnętrznych. 

To nasz cytat tygodnia: 

Emmanuel Macron, prezydent Francji 



„Wolność przemieszczania się w strefie Schengen jest jednym z najważniejszych 

dorobków Unii. Obietnica swobodnego przemieszczania się wewnątrz wspólnoty 

jest związana z obietnicą ochrony naszych granic zewnętrznych. Tej drugiej 

obietnicy nie wypełniamy wystarczająco.” 

To wypowiedź o reformie strefy Schengen, która padła po wideokonferencji w sprawie 

bezpieczeństwa z udziałem przywódców Francji, Dojczlandu, Holandii i Austrii oraz szefami 

Komisji Rady. Oto trzy najważniejsze wnioski po tym spotkaniu: 

- Po pierwsze, Rada Bezpieczeństwa w sprawach wewnętrznych – to nowy organ, który na 

bieżąco miałby dyskutować i podejmować decyzje w sprawie granic – to jeden z elementów 

planowanej reformy strefy Schengen, jaką Francja i Dojczland mają zaprezentować 

w najbliższych tygodniach. Dodatkowo obywatele spoza Unii będą musieli zgłosić swoją chęć 

podróżowania po Europie od roku 2022. Wnioski będą sprawdzane pod kątem bezpieczeństwa 

dla Unii, a ich złożenie ma kosztować mniej niż 10 euro. 

Angela Merkel: – Będziemy rejestrować tych, którzy przekraczają granice strefy Schengen 

i którzy opuszczają strefę. Musimy wiedzieć, kto przyjeżdża i kto wyjeżdża z Europy. 

- Dwa. Unia ma zmobilizować się do walki z mową nienawiści i podżeganiem do 

przemocy w Internecie. [Wolałbym: podżeganiem w Internecie do przemocy]. Kontrola 

wiadomości przesyłanych przez organizacje terrorystyczne ma być uszczelniona i szybsza, tak 

by niepokojące treści były usuwane z sieci w czasie krótszym niż jedna godzina. 

Macron: – Internet to przestrzeń wolności, ale nie może się ona stać schronieniem 

dla tych, którzy gardzą naszymi wartościami lub starają się szerzyć śmiercionośne 

ideologie. 

- Punkt trzeci, to zwiększenie współpracy z organizacjami islamskimi w krajach Unii oraz 

innymi państwami, by wspólnie dyskutować o rozwiązywaniu problemów. Do takiego spotkania 

z konferencją islamską doszło też w tym tygodniu. Unia chce zaproponować stworzenie 

europejskiego centrum kształcenia imamów na terenie Europy. 

W ostatnich tygodniach wiele razy mówiliśmy w programie o trwających negocjacjach w 

sprawie WRF – Wieloletnie Ramy Finansowe. Czyli 7-letniego unijnego budżetu. W tym 

tygodniu między Radą a Parlamentem doszło do porozumienia w tej sprawie. 

Parlament Europejski jest zadowolony, że doprowadził do zmian w obszarach, na których 

zleżało mu najbardziej. Po pierwsze w kwestii powiązania funduszy z praworządnością. 

Przepisy mają jasno łączyć wszelkie unijne wydatki z przestrzeganiem zasad Unii i 

niezależnością sądownictwa. 

Po drugie, w budżecie znalazły się większe środki na naukę, edukację i zdrowie, czyli 

obszary, gdzie w pierwotnej wersji poszukiwano oszczędności. To drugie porozumienie kończy 

trwające od tygodni negocjacji między Parlamentem a Radą, ale nie kończy jeszcze sporu o 

wieloletnie ramy finansowe. Zgodę muszą wyrazić wszystkie kraje Unii, a już słyszymy 

oficjalną zapowiedź Węgier i nieoficjalne głosy z Polski o wecie. I tu ważne rozróżnienie: ani 

Węgry, ani Polska, ani oba kraje razem nie mogą zablokować powiązania unijnych funduszy z 

praworządnością, bo do przyjęcia takiego rozporządzenia wystarczy większość w głosowaniu. 

Dlatego w tych rozmowach zakładnikami są siedmioletni unijny budżet i fundusz odbudowy, bo 

do ich przyjęcia wciąż wymagana jest jednomyślność. A takie zapowiedzi tylko mobilizują 

europosłów, którzy zapowiadają, że jeśli mechanizm praworządności zostanie złagodzony, to 

wtedy Parlament też zawetuje budżet. Unijne stolice wciąż wolą wierzyć, że groźby z Węgier i 

Polski to tylko negocjacyjny blef i nikt nie zdecyduje się podciąć gałęzi, o którą oparta jest ich 

gospodarka. Dojczlandzka prezydencja apeluje o odpowiedzialność i w najbliższych tygodniach 

chce poddać rozporządzenie o praworządności pod głosowanie na Radzie unijnych ministrów. 

Dopiero potem obserwować, czy groźba weta zostanie spełniona. 

Komisja Europejska ogłosiła powstanie Unii Zdrowotnej, czyli poszerzenie kompetencji 

Brukseli w tych sprawach. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dla ciebie, Smarkul, to bagatelka. Młody jesteś. 

- Pewnie. 



- A we mnie aż trzeszczy. Najgorzej w nocy. Budzę się, zrywam i słyszę trzeszczenie. Co 

tak trzeszczy? Myślę sobie. A co? Ja sam. Rdza się przeżera. Teraz wszędzie wilgoć, to pewnie 

rdza się przeżera. Jak to na jesień. Rdza. Całe rusztowanie trzeszczy. Kiedy się zwali, to ci 

dopiero będzie kurz. A Karmita piękny. Dzisiaj chyba nawet nogi umył. Widzisz, Smarkul, jaki 

pan Karmita przystojny? 

- Pewnie, kobieta przyjeżdża. 

- Ale jakiś osowiały. Karmita! Ej! Karmita! 

- Daj spokój. Sposobi się chłop. Chciałem powiedzieć: Pan Kaziczek się sposobi. 

- A! On się sposobi, a my harujemy. Po to przez czterdzieści lat byłem kościelnym 

u świętego Józefa, żebym na starość łóżka do umizgów nosił? 

- Głupi. 

- Co on powiedział? 

- Głupi. – Powiedział. Kogoś miał na myśli. 

- Ja głupi? Imaj się, Smarkul. Tak jest zawsze, kiedy staremu zachciewa się żeniaczki 

z młódką. Ile ona ma lat ta twoja narcyza? 

- Pięćdziesiątki doszła. 

♣ 
2020-11-15 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4980 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Krzysztof Skórzyński: – To kłuje w oczy: i nazwiska, i kwoty. Bo w sytuacjach, gdy wiele 

branż umiera, dostają od ministra kultury bajońskie sumy: 

Piotr Gliński, wicepremier, minister kultury, dziedzictwa narodowego i sportu 

Bayer full Sławomir Świerzyński – 150 000 zł + 400 000 zł 

Radosław Liszewski Radek Weekend – 520 000 zł 

Firma Piotr Kubicha – 232 000 zł 

Igor Herbut Production – 428 620 zł 

Grzegorz Hyży – 449 000 zł 

Kamil Bednarek – 500 000 zł 

[Jak wyliczono te kwoty?] 

Sławomir Świerzyński, lider zespołu Bayer Full 

„Wnioskowaliśmy o wsparcie dwóch projektów, które wymyśliliśmy i chcemy 

zrealizować. To telewizyjne programy poświęcone, ogólnie rzecz biorąc, muzyce i 

ekologii. Chcemy w ich ramach przedstawić piękno rodzimej przyrody przez 

pryzmat muzyki”. 

Źródło: WP.pl 

Stanisław Trzciński, kulturoznawca, przestrzenmuzyki.pl: – My jesteśmy wszyscy 

wykończeni koronawirusem, pandemią, brakiem perspektyw i źle reagujemy na tego typu, gdy 

[?] dostaje pół miliona złotych. 

KS: – Minister kultury przez kilkanaście godzin próbował bronić i wysokości dotacji, 

i tego, gdzie pieniądze trafiły: 

Piotr Gliński, wicepremier et cetera 

O tym, kto dostał wsparcie, nie decydowały sympatie, rodzaj uprawianej sztuki, ale 

algorytm pokazujący kto stracił przychody w wyniku pandemii. [coś wymazane] 

pieniądze dla jednej osoby, ale dla całych zespołów ludzi, którzy z dnia na dzień 

stracili środki do życia. 2/2 

[To prawomyślni artyści – może]. 

KS: – Po kilkunastu godzinach obrony Piotr Gliński zmienił zdanie: 

[wycięte] zdecydowaliśmy wstrzymać wypłaty FWK [Fundusz Wsparcia Kultury] 

do czasu pilnego wyjaśnienia wszelkich wątpliwości. 

KS: – Branża artystyczna jest zamrożona z przerwami od pół roku. 

KS: – i miliona 800 tysięcy dla teatru Kamienica, 2 800 [tysięcy] dla Filharmonii 

Podlaskiej, 330 tysięcy dla Teatru Nowego nie trzeba było uzasadniać. Dla firm, które 

organizują koncerty od kilku miesięcy, które mają tylko koszta – także. 



[…] 

Polska – 21 854 nowych zakażonych. 303 zgony. 

 

Marek Nowicki: – Profesor Karolina Sieroń z Katowic w październiku spędziła aż 21 dni 

spędziła na 24-godzinnych dyżurach, walcząc o zdrowie i życie zakażonych. Teraz sama 

potrzebuje pomocy. [Leży pod respiratorem nieprzytomna…] 

Naczelna Rada Pielęgniarek i Położnych publikuje nekrologi: 

Aneta Zimna z Nowego. 

Barbara Stube z Gniezna. 

Bożena Sulima z Sieradza. 

Teresa Tober z Warszawy. 

Aneta Całka z Otwocka. 

Ewa Milczuk-Choma z Zamościa. 

MN: – To tylko część listy. W sumie na Covid-19 zmarło aż 13 pielęgniarek, większość w 

ciągu ostatnich tygodni, a nawet dni. 

MN: – Personel jest przemęczony, a pacjenci pod jego opieką są w coraz poważniejszym 

stanie. 

MN: – 548 przypadków śmiertelnych z powodu Covid-19, to wczoraj najgorszy wynik w 

Europie. Mniej osób w ciągu doby zmarło nawet w Italii: 

[Italia: 544. Wielka Brytania: 462. Francja: 354. Dojczland: 116]. 

MN: – Wczorajsze dane z Polski wyglądały też bardzo źle w skali świata. Tylko Stany 

Zjednoczone, Meksyk i Brazylia zanotowały od nas więcej zgonów osób zarażonych 

koronawirusem. 

MN: – Równocześnie ze statystyk resortu wynika, że wczoraj przeprowadzono najmniej 

testów od 3 tygodni. Marek Nowicki, Fakty. 

 

PK: – Jacek Sasin organizuje igrzyska! 

 

PK: – W wielu polskich miastach wciąż odbywają się demonstracje przeciwko 

prowadzącej do niemal całkowitego zakazu aborcji. [Piotrze Kaśko, jakie „niemal”? Niemal 

prezydenckie ugrzęzło w Sejmie, a Przyłębska całkowicie zakazała]. 

 

PK: – Jutro Warszawski Sąd Okręgowy zajmie się wnioskiem o aresztowanie biznesmena, 

Leszka Czarneckiego. Właściciel Idea-banku jest podejrzany w śledztwie afery Getbeku… 

Zdaniem mecenasa Giertycha jego [Giertycha] aresztowanie ma ścisły związek z 

reprezentowaniem Leszka Czarneckiego. W opublikowanym oświadczeniu [Giertycha] w 

mediach społecznościowych… postanowiono przedłożyć Czarneckiemu ostateczną propozycję: 

Albo zgodzi się na nadzorcę PiS w swoich bankach i jego majątek, tu cytat: będzie grać w 

drużynie PiS – albo władza się z nim ostatecznie rozprawi. Tą propozycją miało być przyjęcie 

do pracy w jednym z banków Czarneckiego Michała Krupińskiego wieloletniego prezesa PKO 

SA. Druga propozycja według Giertycha miała dotyczyć, tu kolejny cytat: koncepcji udziału 

w projekcie wykupienia stacji TVN24. W oświadczeniu Giertycha czytamy, że władza uznała, 

że Czarnecki jest osobą, która mogłaby być zaakceptowana przez akcjonariuszy TVN, gdyby 

zdecydowali się na sprzedaż swojego kanału informacyjnego. 

Dalej czytamy, że: koncepcję tę przedstawiono przed wyborami prezydenckimi. Twierdzono, że 

pomysł przejęcia stacji TVN24 został ustalony z premierem, Mateuszem Morawieckim podczas 

jego prywatnego spotkania z osobą, która później przedstawiła ofertę Czarneckiemu. Mecenas 

dodał, że Czarneckiemu zaproponowano wykup stacji przez spółki skarbu państwa za kwotę 

wielokrotnie wyższą od ceny zakupu. Według Romana Giertycha, biznesmen nie przyjął oferty. 

Właściciel stacji TVN24 – Discovery poinformowało, że nie wiedziało o żadnych planach 

dotyczących TVN24 opisanych przez Romana Giertycha, ani nie uczestniczyło w rozmowach 

dotyczących sprzedaży stacji. 

[Może. Opisywałem tę aferę obszernie w latach 2018 lub 2019. Wówczas redaktor 

TVN24bis wspomniał na antenie o próbie wykupienia stacji. Mówił o tym również Kaczyński, o 

ile pamiętam]. 



 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Grzegorz Kajdanowicz i Marek Belka, europoseł, były 

premier, były szef NBP, PO 

[Zapiszmy ciekawy zwrot:] Unia nie chce być tylko bankomatem. 

[Pomijam wstępną rozmowę o polskim rządzie i groźbie weta]. 

GK: – Panie premierze, jak wygląda z pańskiej perspektywy krajobraz polskiej gospodarki 

jeszcze nie po bitwie, ale w trakcie bitwy z koronawirusem? 

MB: – Nie najgorzej. Nie najgorzej w porównaniu z wieloma innymi gospodarkami Unii 

Europejskiej czy w ogóle świata. Ja myślę, że mamy takie strukturalne cechy, które powodują, 

że jak na razie, jak na razie wpływ pandemii na polską gospodarkę był mniej dotkliwy niżli w 

innych krajach, co nie oznacza, że odczuwamy ten wpływ jako bardzo dotkliwy. 

GK: – A czemu to zawdzięczamy? 

MB: – Chcę powiedzieć, że oprócz tego, że mamy taką strukturę gospodarki, która nam 

sprzyja: zdywersyfikowany eksport, mała zależność od turystyki zagranicznej, od tego, 

powiedzmy sobie, interfaime, jak to się mówi, ale poza tym, trzeba to oddać, rząd w sposób 

generalnie właściwy, choć dosyć chaotyczny, zainterweniował w gospodarkę, zasypując ją 

ilością pieniędzy, nawet jeżeli mamy wątpliwości, czy te pieniądze były właściwie adresowane, 

czy były dobrze skonsultowane z partnerami społecznymi, to fakt tego właśnie masowego 

wejścia w gospodarkę ja zawsze popierałem. 

GK: – Tylko że na wiosnę było czym zasypywać tę lukę i te problemy gospodarcze, a czy 

jest czym zasypywać problemy z pandemią i lockdown’em mniejszym czy większym, jaki jest 

teraz jesienią czy zimą, czy będzie? 

MB: – Proponuję wsłuchać się w kompetentnych ludzi, takich jaka na przykład prezes. 

Paweł Borys, szef Polskiego Fundusz Rozwoju [SA] – On powiedział, że jest jeszcze 

kilkadziesiąt miliardów niewykorzystanych, które powinny wystarczyć dla wsparcia tych gałęzi 

najbardziej wystawionych na kryzys. No, a jeżeli to nie wystarczy, to cóż. Trzeba będzie dalej 

wydawać, dalej zadłużać – to jest trochę tak, jak gaszenie pożaru w domu: No, nie zważamy na 

to w pierwszej kolejności, czy nam się meble zniszczą. Potem trzeba będzie wszystko w sposób 

przejrzysty ludziom powiedzieć i nakreślić plan naprawy finansów publicznych. 

GK: – I teraz jeszcze raz zapytam o czarny scenariusz gospodarczy: jak długi i jak mocny 

lockdown polska gospodarka byłaby w stanie wytrzymać w tych najbliższych tygodniach 

i miesiącach? 

MB: – Ja nie sądzę, żeby się rząd zdecydował na pełny lockdown. Myślę, że będzie próba 

takiego, bym powiedział, lockdown’u częściowego. Natomiast tak naprawdę chodzi o to, żeby 

funkcjonował handel. No, bo jeśli chodzi o przemysł przetwórczy, to on funkcjonuje, jak w 

miarę niezakłócony sposób. Chodzi o to, żeby handel i budownictwo funkcjonowało i to jest 

podstawowa sprawa. Dzisiaj do uratowania. 

Jeżeli to zrobimy, to i doczekamy do szczepionek, bo szczepionki może nie zduszą pandemii od 

razu, ale zmienią poczucie bezpieczeństwa, zniknie poczucie paniki. 

GK: – Panie premierze, miała być pomoc dla artystów, ludzi kultury, rzeczywiście to już 

było na takim etapie rozstrzygnięcia konkursu. Coś poszło nie tak, bo dziś wicepremier, minister 

kultury, Piotr Gliński, wstrzymał tę decyzję o konkretnej pomocy, przyznanej już konkretnym 

instytucjom, a także konkretnym ludziom. Widzi pan tu jakąś niespójność? Rzeczywiście także 

chaos? 

MB: – Niewątpliwie chaos. Ale ja mogę tylko powiedzieć, że trochę przewrotnie 

współczuć panu premierowi, profesorowi Glińskiemu, bo po tym, co on narozrabiał wcześniej w 

kulturze, czyli zaczął, że tak powiem, tumanił i przestraszał: tego zwolnił, a tego nie powołał – 

innymi słowy, jak by to powiedzieć, no, rozwścieczył część środowiska kulturalnego i obojętnie 

jaką by dzisiaj decyzję nie podjął i obojętnie jaka by ta decyzja była słuszna lub niesłuszna, to 

ona będzie kontestowana. No i właśnie mamy do czynienia: Kontestowana jest zdaje się z obu 

stron sceny politycznej… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Andi, to genialne, poruszające, ale nie nadaje się do pisma. 



- Cholera, harowałam na studiach tylko po to, by zostać Andi Andreson, specjalistką od 

porad dla dziewczyn i pisać artykuły w stylu – jak skutecznie podrywać albo czy blondynki 

naprawdę się lepiej w życiu bawią. Chcę pisać o ważnych sprawach, o polityce, o środowisku, o 

sprawach zagranicznych. 

- Haruj dalej, a osiągniesz cel. Podniosę cię na duchu. Pamiętasz, redaktora ze Sport 

Illustrated? Z którym bezczelnie flirtuję od ponad miesiąca? Przyszła od niego przesyłka. 

- Jutro wieczorem? Najwspanialszy pokaz artystycznego sportu. 

- Rewia na lodzie? 

- Nie, finały NBI. Pójdziesz ze mną? 

- Dobrze. Ale nie mam zamiaru kibicować. 

- Dwa czerstwe hoddogi, parę piwek i zmienisz zdanie. 

- Wiesz, co lubię. 

- Witam panie. Pamiętajcie, narada redakcyjna za trzydzieści minut. 

- Widziałaś Michaelle? 

- Na pewno tonie we łzach. 

- Moja kolej. Idź po kawę. Za dwadzieścia minut na rogu. 

♣ 
2020-11-16 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4753 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Roman Giertych upublicznił fragment rozmowy, który ma dowieść próby korumpowania 

biznesmena, Leszka Czarneckiego, przez byłego polityka PiS, Adama Hofmana… 

[Było wczoraj]. 

 

PK: – Większość ambasadorów państw Unii na posiedzeniu w Brukseli opowiedziała się 

za przyjęciem mechanizmu pieniądze za praworządność. 

[Ale to mieli decydować ministrowie spraw zagranicznych. Nie jest kompetencją 

ambasadora decydowanie o czymkolwiek w imieniu reprezentowanego państwa]. 

 

PK: – Ksiądz z zarzutami przyjeżdża na parafię. 

 

PK: – …Śmierć kardynała Henryka Gulbinowicza… (1923 – 2020) 

 

PK: – Katowicka prokuratura umorzyła po raz drugi śledztwo w sprawie manifestacji 

zorganizowanej przez narodowców trzy lata temu w Katowicach… 

[Właśnie – trzy lata temu, wieszanie portretów na szubienicach]. 

 

Polska – 20 816 nowych zakażeń. 143 zgony. 35 100 testów. 

 

PK: – …pozytywnych było aż dwie trzecie testów… 

 

PK: – …bardzo zdolny maturzysta udowodnił, że chyba nie. [Brak wiedzy o pandemii]. 

 

PK: – Kiedy u nas regularnie powraca pytanie: Czy konieczny będzie pełny lockdown? W 

innych krajach decyzja już zapadła. W Austrii od jutra obowiązywać będzie całodobowa 

godzina policyjna. Podobne zasady wprowadza Portugalia, a rozważają je też Dojcze i 

Brytyjczycy. 

Cezary Grochot: – …W ostatnich dniach liczby nowych przypadków koronawirusa 

i zgonów w Stanach Zjednoczonych bardzo gwałtownie zaczęły rosnąć (187 907) Amerykanie 

robią najwięcej testów na świecie – ponad półtora miliona dziennie. Ponad 600 tysięcy testów 

dziennie wykonuje się z kolei w Rosji, a wyników pozytywnych tyle samo co w Polsce. 

Rosja w ciągu doby 22 778 zakażonych. 

 



Marzanna Zielińska: – Demonstracyjnie wyszli ze mszy niemal wszyscy… „Nie 

usłyszałem żadnych zarzutów”. Zupełnie inaczej wygląda to z perspektywy śledczych. 

Policjanci zatrzymali księdza po interwencji przed kościołem w Czernikowie pod Toruniem, gdy 

ksiądz z bronią w ręku powitał marsz kobiet protestujących przeciwko decyzji Trybunału 

Konstytucyjnego Julii Przyłębskiej zaostrzającej prawa aborcyjne… Ksiądz miał zezwolenie na 

posiadanie broni… 

 

[Od poniższego trzeba było dziś zacząć:] 

PK: – Kiedy my tu sobie spokojnie siedzimy na Ziemi, tam wysoko nad nami [jak droga z 

Warszawy do Łodzi] w kapsule Dragon z prędkością ponad 20 tysięcy kilometrów na godzinę 

czworo dzielnych ludzi zmierza w stronę międzynarodowej stacji kosmicznej. Dotrą tam za 9 

godzin. Zaczęła się jedna z najbardziej przełomowych misji w historii podboju kosmosu. 

Dariusz Prosiecki: – To kosmiczna historia. Przełom i sukces, na który długo czekano – 

regularne załogowe loty w kosmos właśnie stają się faktem. 

Jim Bridenstine, szef NASA: – Po raz pierwszy czteroosobowa załoga leci w kosmos 

prywatnym komercyjnym sprzętem. To wielki początek wielu niesamowitych odkryć, które będą 

miały miejsce w ciągu sześciu najbliższych miesięcy. 

DP: – Pół roku, tyle ma trwać międzynarodowa misja czterech astronautów na 

międzynarodowej stacji kosmicznej. Wystartowali w nocy czasu polskiego z Przylądka 

Canaveral z centrum NASA. I choć spory personalny wkład w lot ma amerykańska agencja 

kosmiczna, to nowością jest to, czym w kosmiczną podróż lecą astronauci. 

To rakieta Falcon 9, która po odłączeniu się od kapsuły Crio Dragon wylądowała na platformie 

na oceanie. Sprzęt i system stworzyła prywatna firma SpaceX [Spejs eks] Ilona Muska 

Karol Wójcicki, popularyzator astronomii, autor bloga „z głową w chmurach” – SpaceX 

otrzymało od amerykańskiej agencji lotniczej dosłownie kilka dni temu certyfikację tego statku 

kosmicznego. To jest pierwszy certyfikowany amerykański statek kosmiczny od lat 

osiemdziesiątych i od początku programu wahadłowców. 

DP: – Bo po wycofaniu ze służby wahadłowców prawie 10 lat temu NASA nie miała 

własnych środków do transportu astronautów. Po latach przerwy po raz pierwszy kapsuła 

SpaceX wyniosła amerykańskich astronautów na orbitę pod koniec maja, ale to był lot testowy. 

Ten wczorajszy start był już 100% publiczno-prywatną misją… 

[Czworo czy czterech? Kim są pasażerowie? Co będą robić przez pół roku na stacji?] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Ma pan wiadomość od Soniera? Stary wariat. 

- Bierze mnie pani za kogoś innego. 

- Niech pan sięgnie do kieszeni marynarki. Nadajnik GPS, z dokładnością do pól metra na 

całym globie. Podrzucił go panu agent. Na wypadek próby ucieczki. Mamy pana na krótkiej 

smyczy. 

- Po co miałbym uciekać? 

- A co pan sądzi o czwartej linijce tekstu? Startej przed pańskim przybyciem. Znaleźć 

Aldana. Chciał z pana wycisnąć zeznanie. Vache nie szuka innych podejrzanych. Jest pewien, że 

to pan. 

- Kiedy Sonier nawiązał kontakt? Dziś? 

- Tak. 

- O której? 

- Około trzeciej. 

- Vache nie ma skrupułów. Może pana trzymać w areszcie miesiącami. A wówczas 

wiadomość, którą miał mi pan przekazać, będzie bezużyteczna. 

- Dość. Kim pani jest? 

- Proszę spojrzeć na litery. PS. 

- Post scriptum. 

- Peses Sophi. Wiem, ale byłam mała, kiedy z nim mieszkałam. Jacques Tonnier był moim 

dziadkiem. Nasze spotkanie było jego ostatnim życzeniem. Jeśli pomoże mi pan zrozumieć, 

dlaczego? Odstawię pana do ambasady, gdzie pana nie aresztują. 



- Vache nie zamierza mnie stąd wypuścić? 

- Nie. Musimy znaleźć inną drogę. 

- Co pani proponuje? 

♣ 
2020-11-17 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4953 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Wicepremier Ziobro pisze list do premiera, domaga się zawetowania unijnego budżetu, 

choć Polska może na tym stracić miliardy euro. Twierdzi, że powiązanie unijnych wypłat 

z przestrzeganiem prawa, to dojczlandzka próba pozbawienia nas suwerenności. W odwecie 

Polska powinna zablokować budżet, budżet, na którym najwięcej korzysta. 

Arleta Zalewska: – …Przeciwko tak zwanemu mechanizmowi powiązania praworządności 

z wypłatą unijnych środków rękę podnieśli wyłącznie Polska i Węgry. Reszta państw zagrożenia 

suwerenności nie widzi – to po pierwsze. Po drugie – Nawet jeśli duet Morawiecki, Orban 

zdecydują się sięgnąć po weto w sprawie unijnego budżetu, to i tak rozporządzenie w sprawie 

praworządności może wejść w życie, bo tu zgoda Węgier i Polski nie jest potrzebna. 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Wśród 25 państw są może takie, które za praworządność 

nie będą umierać, bo jak najszybciej potrzebują unijnych pieniędzy, ale na pewno są takie, które 

nie ustąpią nawet na krok. Wśród nich na przykład Holandia. Także Parlament [Europejski] 

zapowiada, że nie zgodzi się na budżet, jeśli wcześniej nie będzie jego powiązania z 

praworządnością. A dla samego rozporządzenia wystarczy większość, która w Radzie już jest. 

[Zwrot „nie będą umierać za” stał się sławny, gdy w 1939 roku Francja najpierw podpisała 

traktat z Polską gwarantujący, że w razie napaści Dojczlandu na Polskę, Francja niezwłocznie 

wypowie wojnę Dojczlandowi. Jednak po napaści Dojczlandu na Polskę Francuzi orzekli, że 

„nie będą umierać za Gdańsk”. Hitler żądał od Polski zgody na eksterytorialny korytarz przez 

terytorium Polski, łączący Rzeszę dojczlandzką z Prusami i Gdańskiem. Korytarz przez 

terytorium Polski odcinałby od reszty Polski Gdynię i dostęp Polski do Bałtyku, na co Polska nie 

mogła się zgodzić. Brak zgody Polski na korytarz Hitler uznał za dobry powód ataku na Polskę. 

Francja złamała umowę z Polską, nie wypowiedziała Dojczlandowi wojny i Polska samotnie 

walcząc, nie zdołała się obronić. W ileś miesięcy później samotna Francja została bez trudu 

zajęta przez Hitlera. Zaplanowany jednoczesny front od wschodu i zachodu stawiałby Dojczland 

w trudnej sytuacji]. 

 

Polska – 19 152 nowych zakażeń. 357 zgonów. 

 

PM: – Najgorsze już za nami – mówi minister zdrowia i oby te słowa sprawdziły się lepiej 

niż ogłoszona w lecie deklaracja premiera, że pandemia jest w odwrocie. Dużo mniej jest też 

testów. 

Katarzyna Górniak: – …W tej chwili Polska zajmuje drugie miejsce na świecie pod 

względem procentu pozytywnych testów (47%).Wyprzedza nas tylko Meksyk (53%). Tuż za 

nami jest Oman (39%) i Bułgaria (38%). Czechy (26%). Austria (24%). Francja (18%). 

Dojczland (8%). Ze wszystkich wymienionych krajów Dojczland wykonuje testów najwięcej. 

Niedzielski, minister zdrowia: – …Nasz system testowania jest oparty przede wszystkim 

na lekarzach rodzinnych. 

 

PM: – To zaledwie kilku posłów, ale z powodu ich odejścia PiS może stracić większość. 

…Koalicja [prawicy] się kruszy. Poseł Lech Kołakowski opuszcza partię i klub, wraz 

z kolegami ma złożyć koło – chcą reprezentować rozczarowanych rolników. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Lech Kołakowski w Porozumieniu Centrum a potem w PiS 

spędził 29 lat… Po południu ogłoszono, że odwiesza się zawieszonych w PiS posłów: 

Katarzyna Czochara, Zbigniew Dolata, Teresa Glenc, Agnieszka Górska, Teresa Hałas, 

Henryk Kowalczyk, Jerzy Małecki, Kazimierz Moskal, Krzysztof Szulowski, Piotr Uściński, 

Marek Wesoły, Bartłomiej Wróblewski, Sławomir Zawiślak. 

[…] 



 

PM: – Prokuratura przegrała w sądzie w sprawie środków zabezpieczających nałożonych 

przez nią na Romana Giertycha. Sąd przywrócił Giertychowi prawo wykonywania zawodu 

adwokata i zdjął z niego obowiązek poręczenia majątkowego… 

 

PM: – Przewoźnicy protestują na ulicach miast. Domagają się zauważenia ich problemów i 

udzielenia im pomocy. Branżę niszczy wirus, potrzebuje tarczy… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Czy nie po to wynaleziono targi z choinkami, żeby ludzie nie musieli marnować całych 

sobót? 

- Targi powstały, bo ludzie zapomnieli, jak się organizuje urocze, staroświeckie, rodzinne 

święta i wystarczają im przywiędłe, kosztowne drapaki pozbawione wartości emocjonalnych. 

- Nie czuję palców u nóg. 

- Nie tak postępowali nasi przodkowie. 

- Odmroziłem sobie nogę. 

- Oni wybierali drzewo w lesie, ścinali je własnoręcznie. 

- Mamo, nawet bioder nie czuję. 

- Clark, odlicz od pasa w dół. To wszystko należy do zabawy. Oto i ona! Choinka rodziny 

Greenwaldów. 

- Czy nie jest odrobinę za duża? 

- Nie jest taka duża. Jest rozłożysta. 

♣ 
2020-11-18 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4729 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

 

Polska – 19 883 nowych zakażonych. 603 zgony. 

 

PM: – … Zmarły 603 osoby. To najbardziej tragiczny bilans dobowy od początku 

pandemii. Radykalnie rośnie też liczba osób umierających z innych przyczyn, być może 

zaniedbanych z powodu Covid. I to dopiero jest obraz dramatu. 

Katarzyna Górniak: – …W samym końcu października zmarło 14 115, to jest dwa razy 

więcej niż rok temu w tym samym okresie: 7 637. Liczba zgonów [od września do października] 

w kraju dotychczas była mniej więcej stała: 2017 – 53 351. 2018 – 53 345. 2019 – 53 952. W 

tygodniach od września do października umierało zwykle około 53 tysięcy osób. Tak wygląda to 

w tym roku: 70 186. Zmarło o 16 234 więcej Polaków niż w tym samym okresie rok temu. Z 

tego na Covid 3 595. To oznacza, że pandemia może zabijać także tych, którzy na Covid nie 

chorują. 

Niedzielski, minister zdrowia: – System opieki zdrowotnej nie może być sparaliżowany 

epidemią. [Nie może, ale jest sparaliżowany pandemią]. 

KG: – Pandemia zabrała łóżka pacjentom z innymi chorobami, ale sama wizyta u lekarza 

to dziś wyzwanie, bo pacjenci albo boją się do niego pójść, albo otrzymują tele-poradę, która nie 

zawsze wystarcza. 

Marcin Grabowski, profesor, I katedra i klinika kardiologii Warszawskiego Uniwersytetu 

Medycznego: – Minimum 30% pacjentów z chorobami przewlekłymi wymaga osobistej wizyty, 

osobistego kontaktu z lekarzem. 

KG: – Według rekomendacji ekspertów wtedy kiedy pacjent ma pierwsze objawy choroby 

lub jej zaostrzenie, kiedy potrzeba mu dodatkowej diagnostyki i gdy ma wszczepione różne 

urządzenia, na przykład stymulatory serca. [Pani nie skończyła zdania]. 

Wojciech Zaręba, kardiolog: – Proszę państwa, nie można lekceważyć objawów. Proszę 

zgłaszać się do lekarzy. 



Stanisław Bartuś, profesor, kardiolog, szpital uniwersytecki w Krakowie: – Mamy takie 

procedury wypracowane, żeby tych chorych nie zarażać i aby chorzy między sobą się nie 

zarażali. 

KG: – Ażeby chorych było mniej, ministerstwo zdrowia opracowuje tak zwane recovery 

[ricavery] plan odbudowy zdrowia Polaków. Zakłada on, że intymne wizyty u specjalistów 

ambulatoryjnej opieki specjalistycznej zostaną zdjęte. Sieć leczenia nowotworów i leczenia 

chorób kardiologicznych ma zostać rozbudowana. Każdy, kto skończył 40 lat, będzie mógł sobie 

zrobić post-covidową weryfikację stanu zdrowia, a opieka psychiatryczna, zwłaszcza dla dzieci i 

młodzieży, zostanie wzmocniona. Program ma ruszyć wtedy, kiedy pozwoli na to koronawirus. 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

[To teoretyczne rozważania na papierze, które nigdy nie doczekają się realizacji – czyli to 

jest propaganda]. 

PM: – Medycy się narażają, pracują ponad siły, obiecano im w ustawie dodatkowe 

pieniądze, ale ich nie ma, bo rząd nie publikuje ustawy, choć powinien to zrobić niezwłocznie. 

Pielęgniarki grożą strajkiem. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Do tego oddziału covidowego szpitala w Olsztynie lekarze 

zgłaszali się sami, nie kierował ich wojewoda, co ważne, ale poczucie odpowiedzialności. Teraz 

jeden z nich stał się pacjentem. 

Łukasz Grabarczyk, doktor, neurochirurg, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Olsztynie: – 

Traci swoje uposażenie, no i co dalej? Tak naprawdę nie pracuje, a w dalszym ciągu ustawa, 

która miała nas chronić, miała rozwiązać te wszystkie problemy, pomimo tego, że trwa epidemia 

i pracujemy, w dalszym ciągu nie została opublikowana. 

KKZ: – W szpitalu w Bytomiu personel dostał dodatki, ale tylko dlatego, że przekazał je 

samorząd. Dodatki były, ale się skończyły, bo samorząd nie ma już pieniędzy. Czekają na 

ustawę. Związek pielęgniarek też czeka i już zapowiedział przygotowania do strajku 

generalnego z powodów płacy i warunków pracy… [Strajk pielęgniarek nie nastąpił]. 

PM: – Gorąco w Sejmie. Opozycja domaga się obiecanej, spóźniającej się pomocy dla 

przedsiębiorców… 

Arleta Zalewska: – … Opozycja domagała się, by szef rządu stawił się w Sejmie 

i przedstawił polski plan na unijne negocjacje. 

AZ: – Po południu szef rządu plany jednak zmienił i po raz pierwszy od wybuchu wokół 

groźby polskiego weta: 

Mateusz Morawiecki, premier, w Sejmie: – To jest gra o suwerenność. Jeżeli nasi 

partnerzy nie zrozumieją, że my się nie zgadzamy na nierówne traktowanie państw, na kij w 

ręku, który zawsze będzie wykorzystany przeciwko nam tylko dla tego, że komuś nie podoba się 

nasza władza, to rzeczywiście tego weta na koniec użyjemy. 

Jarosław Kaczyński: – To jest zupełnie oczywiste, bo to byłaby utrata suwerenności 

naszego kraju. 

Ziobro: – To jest kwestia racji stanu. 

Janusz Kowalski, wiceminister aktywów państwowych, KP PiS, Solidarna Polska: – Weto 

albo śmierć – to hasło symbol obrony polskiej suwerenności przed pomysłami dojczlandzkich 

polityków i brukselskich eurokratów. 

Michał Wójcik, minister w kancelarii premiera, KP PiS, Solidarna Polska: – To by 

oznaczało w istocie, że będą mogli zażądać na przykład sformalizowania związków małżeńskich 

jednopłciowych, a może i adopcji dzieci przez takie związki małżeńskie. 

[…] 

PM: – Ponad 700 miliardów złotych – tyle Polska ma dostać z Unii w ciągu siedmiu lat. 

To jest ta suma, z której rząd jest gotów zrezygnować… 

[Planu na negocjacje nie można ogłosić, bo to byłoby odkrycie własnych kart w trakcie 

negocjacji. Teraz rząd będzie tylko powtarzał to, z czym wyszedł do Brukseli. Inna sprawa, że 

Kaczyński może spełnić groźbę i doprowadzić do polskiego weta, nie licząc się z groźnymi 

konsekwencjami dla Polski. Bo jaką ma alternatywę? Przecież nie wycofa się z kilkuletniego 

podporządkowywania sobie krok po kroku kolejnych instytucji państwa. Nie zrezygnuje 

z całkowitego podporządkowania sobie Polski. Nie zawaha się przed wyprowadzeniem Polski z 

Unii w imię stania się jedynym władcą Polski. To jest owładnięty manią posiadania totalnej 



władzy zdegenerowany umysł. Realizując to, Kaczyński chce sobie powetować życiowe 

przegrane – swój, jak powiedziałby Zagłoba, nikczemny wzrost, śmierć brata bliźniaka, której 

nie zapobiegł, swoją samotność oraz zawód wobec życia, które miało być tak wspaniałe. 

Przecież z bratem byli genialnymi dziećmi, z których życie boleśnie zakpiło. Brata już umieścił 

na Wawelu. Teraz buduje swoją wielkość]. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Katarzyna Kolenda-Zaleska i Jan Truszczyński, 

dyplomata, negocjator wejścia Polski do Unii Europejskiej, były wiceszef MSZ – dobry wieczór 

– oraz Michał Broniatowski, z europejskiego portalu polityco, onet.pl – dobry wieczór. 

KKZ: – Chciałam zapytać na początek tak trochę ogólnie, ale chciałam państwa [raczej 

zapytać panów] o ton, jaki pojawił się w polskiej debacie publicznej, ton bardzo anty-unijny 

i płynący z ust najważniejszych osób w państwie. Czy panów ten ton niepokoi? 

JT: – Mnie niepokoi wszystko, co rząd robi w ostatnich miesiącach, w ostatnich latach. 

Sądzę, że jest to całkowicie kontra-produktywne dlatego, że to nie wywiera żadnego wpływu na 

partnerów negocjacyjnych, antagonizuje nam wszystkich naszych sojuszników i partnerów w 

Europie, natyka na niezrozumienie znacznej części społeczeństwa i w sumie nie pozwala 

osiągnąć żadnego celu, jakie sobie zakłada Prawo i Sprawiedliwość, w ten sposób zaostrzając 

ton debaty publicznej. To jest dość absurdalne, a przede wszystkim nie przynosi żadnych 

efektów. 

KKZ: – Ja mówię raczej o niepokoju związanym z tym tonem w kontekście potencjalnego, 

oby do tego nigdy nie doszło, wyjścia Polski z Unii Europejskiej, bo podobny ton słyszeliśmy w 

debatach publicznych przed Brexitem i kiedy się słucha dzisiejszego wystąpienia premiera, 

Morawieckiego, w Sejmie, to po pierwsze słychać ton Zbigniewa Ziobry i mógłby to równie 

dobrze Zbigniew Ziobro wygłaszać to przemówienie, ale też ton Nigela Farage, który w 

rezultacie doprowadził do wyjścia Wielkiej Brytanii z Unii Europejskiej. 

MB: – Nigel Farage nigdy nie był premierem rządu brytyjskiego, natomiast pan Mateusz 

Morawiecki jest premierem Polski. 

KKZ: – Mówię o tonie. 

MB: – Tak. Ton jest akurat tutaj najmniej istotny. Ważne jest konsekwencja tego, co 

mówią. A najważniejsze, to co robią. Bo to, co zrobili przedwczoraj w Brukseli przy pomocy 

polskiego ambasadora, no, jest to bardzo złe dla Polski. Jeżeli mamy myśleć o jakimś, obawiać 

się jakiegoś Polexitu, to ja widzę, że to nie jest coś, co mogliby przeprowadzić. 

Aczkolwiek wszystko się może zdarzyć. Natomiast to, co mogą spowodować tymi swoimi 

słowami i pohukiwaniem, to że Polska pozostanie pozbawiona ogromnych pieniędzy, które są 

niezbędne na to, żeby kraj wyciągnąć z katastrofy gospodarczej, która nam grozi z powodu 

koronawirusa. 

KKZ: – Pan mówi – pohukiwania. Ale czy te ultimata i szantaże Zbigniewa Ziobry pod 

adresem premiera, czy to nie spowoduje podobnej sytuacji, która zdarzyła się w Wielkiej 

Brytanii, kiedy David Cameron chciał umocnić swoją polityczną pozycję, co w rezultacie 

doprowadziło do historycznego wyjścia Wielkiej Brytanii z Unii Europejskiej, bo jak 

zapowiedział referendum, będąc pewnym, że je wygra. Czy Polsce taka sytuacja nie grozi? Na 

przykład premier będzie chciał przelicytować Zbigniewa Ziobrę i ogłosi referendum? Panie 

profesorze. 

JT: – No, referendum u nas nie jest konieczne właściwie. U nas jest bardzo prosta droga 

prawna, żeby wyjść z Unii Europejskiej, w każdym razie doprowadzi do złożenia wniosku 

o formalne wyjście, ale sądzę, nikt tego we władzach obecnych nie rozpatruje w ogóle. To, 

myślę, nie jest przedmiotem dyskusji. Natomiast jest możliwość rzeczywiście stoczenia się do 

takiego poziomu na którym, to co wydaje nam się dzisiaj kompletnie nierealne i absurdalne, 

stanie się realne. Ale są inne warianty. Ostatecznie wśród naszych partnerów zachodnich, 

niektórych przynajmniej, rozważany jest taki pomysł, żeby pięć, dwadzieścia kilka krajów 

posłużyło się artykułem 50 Traktatu o Unii Europejskiej, tym którym posłużyła się Wielka 

Brytania i jednego dnia złożyło wnioski do Komisji, do Rady Europejskiej o wyjście z Unii 

Europejskiej. Innymi słowy doprowadziłoby to do stworzenia, nie mówię, że łatwo, ale mogłoby 

doprowadzić do stworzenia nowej organizacji na gruzach obecnej Unii Europejskiej, która 

zostałaby jako wydmuszka, a w tej wydmuszce mieściły by się takie kraje jak Polska i zapewne 



Węgry. Krótko mówiąc, warianty są do pomyślenia rozmaite i bynajmniej nie jest jedynym 

wariantem czy to referendum w Polsce, czy to procedura legislacyjna, podkreślam, możliwa w 

każdej chwili do wykonania prowadząca do złożenia polskiego wniosku wyjścia z Unii. 

[Totalne nieporozumienie i brednie. Co taka wydmuszka by załatwiała? Co z euro? Co 

z Parlamentem Unii? A Trybunały? A strefa Schengen? Tworzenie jakiejś Unii od początku? 

Absurd. Spalić wszystko, co się stworzyło, aby pozbyć się jednego czy dwóch?] 

KKZ: – Premier dzisiej [dzisiaj] wygłosił wystąpienie [masło maślane…] niezwykle anty-

unijne, mimo że padały tam słowa o wierności Unii Europejskiej i chęci utrzymania Unii 

Europejskiej. Premier mówił między innymi o europejskiej oligarchii, która karze słabszych 

i stawia do kąta, czyli nas, Polskę. Mówił tym, że Polska płynie pod prąd meinstrimu 

europejskiego i porównał praworządność, o którą toczy się tutaj walka, to było dla mnie 

niezwykle wstrząsające, szczerze mówiąc, do pasji propagandowej, do haseł rewizjonizmu i 

kułaków jak w PRL. 

[Dlaczego tego nie usłyszałem w Faktach?] 

MB: – To jest taka retoryka polityczna i oczywiście też jestem wstrząśnięty tym 

wszystkim, bo to jest coś, co grozi zarażeniem, bo ludzie słuchają i powtarzają. Są 

propagandowe tuby ogromne, które są w stanie nagłośnić to, co pan premier powiedział. Ale 

wydaje mi się, że kiedy mówi o oligarchii, to zapomina, że głównym motorem tego mechanizmu 

praworządności, który został przegłosowany w Brukseli, były dwa kraje: Finlandia i Holandia, 

to nie są jakieś potężne kraje. Natomiast Dojczland, do którego ogromne pretensje ma polska 

władza, to jest tylko w tym momencie, no, są państwem, które dostarcza, przedstawia ten 

komunikat, dlatego że akurat na nich w tym półroczu wypadła prezydencja w Unii 

Europejskiej… 

[Tu przerwę. Jest już 22:00. Jutro też jest dzień. Tymczasem trzeba odparować]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Mówi ojciec. Śpisz? 

- Ćwiczę. 

- Spałeś. Zachowujesz się jak smarkacz. 

- OK tato. 

- Znalazłeś porządną pracę. 

- Szukam. 

- To nie wystarczy na czynsz. 

-  Zainwestowałem kasę z odszkodowania na giełdzie. 

- Nie przepuść jej na głupoty. Powinieneś zdać egzamin adwokacki. 

- Mam co innego na głowie. 

- Jak ci się układa z Vonessą? 

- Doskonale. 

- Wyłączyłeś budzik! 

- Powinnaś się wyspać. 

- Świetny kawał. Dzięki. 

- Idziesz do pracy? Jest niedziela. 

- Kto chce robić interesy, musi się spotykać z klientami. 

- Spotkaj się ze mną. Zamówię coś u Koziego. 

- Mam tego dosyć. 

♣ 
2020-11-19 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4799 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Ulica pod napięciem. Z jednej strony protestujący tłum, z drugiej policjanci z gazem 

i tajniacy z pałkami teleskopowymi w rękach. Kiedy ma się maskę, a nie ma się legitymacji, to 

nie wiadomo, kto jest kim, nawet jeżeli dokładnie widać, kto pałuje ludzi. 

Agnieszka Czeredecka, ogólnopolski strajk kobiet: – W Internecie można już znaleźć 

wizerunki tych osób, które to robiły. To jest tajniak. 



Katarzyna Górniak: – Tu trudno się zorientować, kim są te grupy zamaskowanych 

mężczyzn. 

Magdalena Biejat, KKP Lewicy, Razem: – Policjanci w cywilu zaczęli brutalnie wyciągać 

z tłumu młode kobiety, nie legitymując się, nie dając w żaden sposób informacji zabranym 

osobom, że są policjantami. 

KG: – Część protestujących jest jest najwyraźniej przekonana, że osobami używającymi 

wobec nich siły, mogą być narodowcy. Jeden z protestujących, co widać tutaj, sam używa gazu, 

inni wzywają na pomoc policję. Okazuje się, że mężczyźni, którzy wyciągają pałki teleskopowe, 

to policjanci. Część z nich później założy odblaskowe opaski. 

KG: – Tłumy zgromadziły się na Placu Powstańców Warszawy przed siedzibą telewizji 

państwowej. W tym czasie wokół zaczęli gromadzić się policjanci. 

Magdalena Bejat, dalszy ciąg: – Policja zablokowała wszystkie drogi wyjścia: ulica 

Szpitalna – blokada policji. Przejście pod hotelem Gromada tu i tu zablokowane. Ulica Warecka. 

KG: – Ludzie nie mogli opuścić placu. 

Sylwester Marczak, nadkomisarz, Komenda Stołeczna Policji: – Kilkukrotnie kierowane 

były komunikaty związane z rozejściem się. Wszystkie osoby zostały otoczone kordonem z 

naszej strony w prostym celu. Tym celem było wylegitymowanie wszystkich osób i wobec tych 

osób skierowanie wniosków o ukaranie. 

Marta Lempart, ogólny strajk kobiet: – Policja wzywa do rozejścia, natomiast otacza tak 

szczelnym kordonem, żeby sprowokować ich do ataku na funkcjonariuszy. Część napiera na 

policjantów, część próbuje sposobem wydostać się z policyjnego kordonu. Pomagają 

mieszkańcy, podstawiając drabiny ułatwiające przejście na okoliczne podwórka. Część 

protestujących czeka. To wszystko to kolejka ludzi, którym policja zablokowała wyjście po to, 

by poznać ich imiona i nazwiska. Policja wylegitymowała blisko 500 osób. Skierowała blisko 

300 notatek do Sanepidu oraz ponad 300 wniosków o ukaranie do sądu. 

Mola, ogólnopolski strajk kobiet: – Proponujemy, żeby [nie zrozumiałem] i przeprosili 

matkę oraz nas wszystkich, którzy wczoraj protestowali, którzy wczoraj oglądali z bólem serca, 

co się dzieje, wszystkich po prostu P  olaków, bo to jest po prostu białoruski scenariusz. 

Katarzyna Górniak, Fakty. 

AW: – Jeżeli w Polsce będzie praworządność, to wielu z was będzie siedzieć – mówi 

Jarosław Kaczyński w Sejmie i wskazuje na posłów opozycji. Błyskawice strajku kobiet 

zaczynają najwyraźniej jak detonator, bo wicepremier do spraw bezpieczeństwa tym razem miał 

wyjątkowo dużo do powiedzenia. 

Jakub Sobieniowski: – Tak wyglądało otoczenie Polskiego Sejmu wczoraj [szczelny sznur 

radiowozów policyjnych na całej Wiejskiej]. A wewnątrz [w Sejmie] przemawiał wicepremier 

odpowiedzialny za bezpieczeństwo: 

Jarosław Kaczyński, w Sejmie: – Jeżeli w Polsce będzie praworządność, to wielu z was 

będzie siedziało. 

[Skąd tyle nienawiści w tym miernym człowieku?] 

JS: – To słowa polityka, który ma kontrolę nad wszystkimi resortami siłowymi. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, SLD: – Rządzi nami taki oszalały, postarzały dyktatorek, 

który dostał do ręki pałkę policyjną i nie zawaha się użyć tej pałki policyjnej. 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS: – Wypowiedź pana premiera 

poprzedziło wycie sali, która darła się, części sali, „będziesz siedział”. 

JS: – Tak naprawdę wszystko zaczęło się poza Sejmem. Zaczęło się w tym momencie, gdy 

policja tak potraktowała posłankę opozycji [pałowanie]. Inna pokazywała połamaną legitymację 

poselską i o tym mówiła w Sejmie: 

Monika Wielichowska, KP KO, PO: – Policjant naruszył moją nietykalność cielesną, 

złamał mi legitymację, wiedział, że jestem posłem. Wiedział, że interweniuję, bo zatrzymujecie 

na ulicy młodych ludzi. Podpalił pan emocje w środku pandemii. Co pan dzisiaj zrobił 

z Warszawą? 

JS: – I to wystąpienie poprzedzało wystąpienie Jarosława Kaczyńskiego. Wicepremier 

odpowiedzialny za bezpieczeństwo w takiej atmosferze zaczął tak: 

Jarosław Kaczyński w Sejmie: – Najpierw łaskawie zdejmijcie te błyskawice esesmańskie. 



JS: – Demolowanie Warszawy 11 listopada nigdy nie wywołało takiego komentarza 

Jarosława Kaczyńskiego. Nawet jeśli tam były wprost hasła i symbole faszystowskie. 

Błyskawica na marszu kobiet i ich protesty wywołują jego komentarz już drugi raz: 

Jarosław Kaczyński: – Wzywam wszystkich członków Prawa i Sprawiedliwości… 

JS: – To był ten pierwszy, a to wczorajszy: 

Jarosław Kaczyński w Sejmie: – Wszystkie te demonstracje kosztowały życie wielu osób. 

Macie krew na rękach. Łamiecie artykuł 165. Powtarzam: Nie powinno was być w tej izbie. 

Dopuściliście tej zbrodni. 

JS: – Po pierwsze, przedwczoraj minister zdrowia powiedział tak o protestach i ich braku 

wpływu na epidemię: 

Niedzielski, minister zdrowia: – Na szczęście oddziaływanie tego nie przekładało się w tej 

chwili na jakiś wzrost liczby zachorowań. 

JS: – A to po drugie: Opozycja faktycznie wczoraj skandowała te słowa: Będziesz siedział. 

Ale Jarosław Kaczyński o rzekomych zbrodniach kogoś innego mówił częściej, także bez 

dowodów, bez konsekwencji, ale też w tych przypadkach bez takiej władzy nad służbami, jak 

teraz. 

Jarosław Kaczyński: – Zamordowanie 96 osób. [To po katastrofie smoleńskiej]. 

JK w Sejmie, kiedyś: – Zniszczyliście go, zamordowaliście go, jesteście kanaliami. 

JK kiedyś: – To jest po prostu niesłychana zbrodnia. Niesłychana wręcz zbrodnia. 

JK w Sejmie kiedyś: – Dopuściliście do tej zbrodni. 

[…] 

 

Maciej Sokołowski, Bruksela: – Gdy kolejne stolice wysyłają sygnały, że w przypadku 

blokady możliwe jest dogadanie się w sprawie budżetu i funduszu i odbudowy z pominięciem 

Polski i Węgier, to może być tylko element twardych negocjacji. Ale to może być też najgorszy 

dla Polski scenariusz. Europejscy politycy mówią o zniecierpliwieniu i o tym, że łatwiej sobie 

dziś wyobrazić budżet bez Polski i Węgier niż budżet bez praworządności. 

Arleta Zalewska: – Przed tym dzisiejszym szczytem premier chciał tu w Sejmie uzyskać 

wsparcie dla negocjacyjnych działań rządu. I tak w pierwszej wersji uchwały PiS-u  zapis: 

Z uznaniem przyjmuje fakt zablokowania przez przedstawicieli Polski dalszych prac 

nad pakietem rozwiązań budżetowych. 

Po poprawce ten zapis zniknął. Posłowie przesłali też 3 uchwały opozycji. 

Krzysztof Gawkowski, KKP Lewicy, Wiosna: – Budżet Unii Europejskiej to szansa żeby 

wyjść z pandemii obronną ręką. 

Janusz Kowalski, wiceminister aktywów państwowych, KP PiS, Solidarna Polska: – 

Suwerenność nie jest na sprzedaż i chciałbym, żeby posłowie Platformy Obywatelskiej w końcu 

zaczęli myśleć po polsku. 

Izabela Leszczyna, KP KO, PO: – Tylko wróg ojczyzny albo wariat chce, żeby Polska była 

i słaba, i samotna jednocześnie. 

Sejm przyjął jedynie te autorstwa PiS-u. [Ale co?] 

 

Polska – 23 975 nowych zakażeń. 637 zgony. 

Od początku pandemii zmarło: 12 088. 

 

Zgony wśród personelu medycznego 

Źródło: ministerstwo zdrowia, dane na 18.11.2020 

Lekarze – 37 

Pielęgniarki / pielęgniarze – 25 

Ratownicy medyczni – 2 

Położne / położni – 1 

Felczer - 1 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dobrze rozumiem, że nie masz nakazu? 

- Nie jest podpisany. 



- Jak to załatwimy? 

- Jest z nimi informatorka. Wpuści nas. 

- Na pewno są uzbrojeni, więc nie pękaj. 

- Chrzań się. 

- Zapukaj. 

- To ma być pukanie? 

- Ręce do góry! Pod ścianę! Czysto. 

- Jezu. Tu jest parę milionów. Zaczekaj. 

- Kaim, trzysta sześćdziesiąt jeden. Była strzelanina. 

- Czwórka. Kod cztery. Zastanów się. 

- Potrzebujemy wsparcia. 

- Tu są dwa miliony. I nikt się po tę forsę nie zgłosi. 

- Żartujesz. Prawda? 

- Informatorka zwiała. Nikomu nic nie powie. Jesteś tylko ty, ja i trupy. 

- Myślałem, że cię znam. 

- Wyluzuj. To tylko wygłupy. 

- Tak myślałem. 

- Jezu. Roland, a mogło być miło. Wziąłbyś forsę i nikogo by to nie obeszło. Każdy może 

umrzeć, na zawał albo iść na emeryturę i wyjechać do Juta, ale nie ty. Ty zostałeś bohaterem. 

Później po ciebie wrócę. Tu D63 Henry. Funkcjonariusz oberwał. Potrzebna karetka. 

- Podaj adres. 

♣ 
2020-11-20 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4679 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Siedemnastolatek zatrzymany po proteście przed sądem. 

AW: – Całą dobę był w rękach policji, ale jego rodzicom policja nie powiedziała, gdzie 

dokładnie jest. …miał naruszyć nietykalność funkcjonariusza… 

[O różnych starciach demonstrantów z policją]. 

 

AW: – Pomoc przez telefon dla tych co na wojnie. 

- Potrzeba ratunku dla tych, którzy sami ratują każdego dnia. 

 

AW: – Główny inspektor sanitarny odchodzi ze stanowiska. [Wreszcie!] 

Jarosław Pinkas podczas tej epidemii przeszedł już do historii, a to, co dzieje się w 

Sanepidzie, przechodzi ludzkie pojęcie. Brakuje ludzi do pracy, więc pomagają nawet 

bibliotekarki, a w systemie wciąż brakuje kilkunastu tysięcy zakażonych. 

 

Polska – 22 464 nowych zakażonych. 626 zgonów. 

 

AW: – Będzie polskie weto, jeżeli unijny budżet będzie równać się praworządność. 

Dwadzieścia pięć krajów jest w tej sprawie na tak, Polska razem z Węgrami jest na nie i choć na 

negocjacje jeszcze jest czas, to pytanie: co w ogóle można wynegocjować? 

[…] 

 

AW: – Będzie kontrola – zapowiada prezydent Warszawy. Pytanie: czy tylko jedna? 

Dziennikarz TVN24 trafił na szkolenie straży narodowej. Przed marszem niepodległości uczył 

się także strzelać. Podobno, jak mówił instruktor, wszystko może się przydać. 

[…] 

[Od wczoraj bardzo boli mnie głowa]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Nowy garnitur? 

- Słucham? 



- Pytam, bo widziałam metkę. 

- Dzięki. 

- Mogę zerknąć na pierścionek? 

- Aż tak widać? 

- Skąd. Tak. Prześliczny. Na pewno się zgodzi. 

- Jeśli odważę się zapytać. To już trzecia próba. 

- Zamieńmy się miejscami. Tu jest romantyczniej. 

- Naprawdę? 

- Pewnie. 

- Wielkie dzięki. 

- Do boju, tygrysie. Będzie dobrze. 

- Syntia. Jak się masz? 

- Aleś ty przystojny. 

- Co ze stolikiem pod ścianą? 

- Zrezygnowałam z niego w szczytnym celu. 

- Zwykle przed deserem je się obiad. 

- Świętujemy kolejną rocznicę. 

- Kto? 

♣ 
2020-11-21 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4679 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Wszyscy uczniowie będą mieli zdalne zajęcia aż do Bożego Narodzenia, a później niemal 

miesiąc przerwy, bo ferie będą w całym kraju od 4 do 17 stycznia. Premier ostrzega: nie 

planujmy rodzinnych świąt ani żadnych wyjazdów na ferie czy sylwestra, w kraju czy za 

granicą. 

 

Polska – 24 213 nowych zakażonych. 574 zgony. 

 

GK: – Rząd przedstawił dziś plan 100 dni walki z Covid-19. 

Paweł Płuska: – Na stokach zmroziło, dosłownie i w przenośni, bo nie chodzi tylko o to, 

co widać. Efekt mrożący wywołały dzisiejsze zapowiedzi premiera, dotyczące, jak to ujął, stu 

dni solidarności, czyli czasu do momentu pojawienia się w Polsce szczepionki na Covid-19. 

Nowe obostrzenia: 

• Szkoły zamknięte do świąt, nauka tylko zdalna. 

• Ferie zimowe od 4 do 17 stycznia dla wszystkich województw. 

• Rząd wprowadza zakaz wyjazdów na ferie zimowe. Dzieci i młodzież pozostaną w 

domach. Zakaz dotyczy także wyjazdu rodzin z dziećmi, bo utrzymany zostanie 

zakaz przyjmowania turystów w hotelach, pensjonatach i na kwaterach 

prywatnych. Zakaz wyjazdów za granicę, bo może obowiązywać kwarantanna po 

powrocie. 

Dlatego właściciele stoków, branża turystyczna, hotelarze – oni wszyscy mówią, że 

właśnie stanęli nad przepaścią. Z turbulencji ma szanse wyjść branża handlowa – przed świętami 

będzie mogła odbić się choć trochę od dna. 

Od przyszłej soboty sklepy, centra handlowe będą otwarte, ale w reżimie sanitarnym. Za 

łamanie zasad grozi zamknięcie. Za to w przypadku gastronomii, placówek kulturalnych, 

siłowni, kin, teatrów – nic się nie zmienia: zamknięte do 27 grudnia co najmniej. 

Rząd zapowiada, że dla najbardziej potrzebujących, dotkniętych przez pandemię branż są 

przygotowywane i konsultowane z Komisją Europejską kolejne pakiety pomocy, w tym takiej: 

Jarosław Gowin, wicepremier, minister rozwoju, pracy i technologii: – Wieloletnie kredyty 

inwestycyjne gwarantowane przez Bank Gospodarstwa Krajowego. Staramy się, żeby Komisja 

Europejska wyraziła zgodę, aby raty tych kredytów przynajmniej częściowo były pokrywane 

przez Polski Fundusz Rozwoju. 



PP: – W ramach pomocy państwo miałoby też pokryć do 70% stałych kosztów firm, ale 

wszystko to działania ratunkowe potrzebne, ale znacznie lepszy byłby powrót do normalności. 

[Wiem, że zostanie to uznane za naiwne, ale zastanawiające jest, jak firmy się gospodarzą, 

bo wygląda tak, jakby firmy żyły na styk – od pierwszego do pierwszego, jakby cały zysk 

wydawały na pniu, jakby nie gromadziły żadnego kapitału pozwalającego przetrwać trudniejsze 

okresy. Nawet nie można zakładać, że zyski stale będą rosnąć]. 

 

PP: – Dystans. Dezynfekcja. Maseczki. 

 

GK: – Polscy lekarze pracujący w Dojczlandzie nie wrócą do kraju, aby pomagać przy 

walce z pandemią. Problem braku lekarzy, pielęgniarek jest coraz bardziej dotkliwy. [Ba!] 

[…] 

 

Maciej Knapik: – Wczorajszy milczący protest w Katowicach. Protest przed komendą 

policji w niedużym Grodzisku. Marsz we Wrocławiu. Protesty w Gdańsku, Gryficach, Nowym 

Sączu, Opolu, Szczecinie, Łodzi, Krakowie, Poznaniu czy w innych miejscowościach nie 

dotyczą już tylko aborcji czy PiS-u, dotyczą też brutalnych działań policji w Warszawie. 

Marta Lempart, ogólnopolski strajk kobiet, przez megafon: – To taka psychologia, żeby 

nie wpaść na pomysł, że da się młodzież w ten sposób spacyfikować, strasząc, młodzież będzie 

działała na przekór. 

MK: – Jeśli chodziło o zastraszenie protestujących, to zdjęcia z zajść właśnie w stolicy, to 

nie udało się. Powstała za to kolejna fala oburzenia i kolejny spór na linii władza – protestujący. 

Pani: – Wysyłają zamaskowanych [i ubranych po cywilnemu] policjantów z pałkami 

w tłum kobiet. Co pan na to by powiedział? To jest po prostu obrzydliwe. 

Młody, w masce z napisem: to nie rząd, to nie rząd, to nierząd: – To nie jest tak, że kiedy 

my się boimy, to mamy zostać w domu. 

Michał Wójcik, minister w kancelarii premiera, KP PiS, Solidarna Polska: – Na ulicach 

dzisiaj protestować nie wolno. Proszę pamiętać o tym, że są konkretne regulacje, które 

obowiązują dzisiaj. 

[Protestować narodowi nie wolno, bo pandemia, ale korzystając z pandemii władza 

wprowadza kolejne restrykcje przeciw narodowi]. 

MK: – Koalicja Obywatelska mówi, że działania policji w Warszawie przypominają 

milicyjne działania na Białorusi. 

[Jakie „przypominają”? Czym się różnią?] 

MK: – Opozycja stawia tezę, że komendant stołecznej policji, Paweł Dobrodziej, chce 

zastąpić na stanowisku komendanta głównego, Jarosława Szymczyka, któremu PiS miało 

zarzucać uległość wobec strajku kobiet i zbyt ostrą interwencję z kolei na marszu narodowców. 

Walka o stanowiska więc ma być tu przyczyną zmiany zachowań policjantów, także użycia gazu 

i ciężkich, stalowych pałek teleskopowych na pokojowym proteście. 

Pani: – To jest broń, która może zagrozić życiu, która może połamać kości. 

MK: – Ciągle nie ma wyjaśnienia, dlaczego na miejsce skierowano antyterrorystów. 

MK: – Marsz w Łodzi został zatrzymany przez policję, ale ostatecznie poszedł dalej. We 

Wrocławiu wczoraj także protestowało sporo osób, niektóre spisano, ale wyglądało to zupełnie 

inaczej niż w stolicy… Maciej Knapik, Fakty. 

[…] 

 

Tvn24bis – 7 DNI – UNIA – Maciej Sokołowski 

- 17 minut trwała dyskusja o budżecie w telekonferencji szefów państw Unii. Polska 

i Węgry powtórzyły argumenty, że nie mogą zaakceptować porozumienia budżetowego 

z powodu rozporządzenia o praworządności. Negocjacje będą kontynuowane w innej formie, 

być może aż do kolejnego unijnego szczytu 10 grudnia. 

- Zdecydowanie więcej czasu podczas telekonferencji szefowie unijnych państw poświęcili 

koordynacji działań w sprawie pandemii. Szefowie rządów zapowiedzieli, że jeszcze w grudniu 

dwie szczepionki przeciw koronawirusowi mogą być dopuszczone do użycia na terenie Unii. 

Teraz rządy mają opracować wspólne plany dystrybucji, nawet w poszczególnych krajach. 



- Komisja Europejska podpisała kolejny kontrakt na dostawy potencjalnych szczepionek. 

Porozumienie na dostawę 225 milionów dawek firmy Jurbas [źle zrozumiałem] jest piątą umową 

podpisaną z koncernami farmaceutycznymi. Trwają rozmowy w sprawie szóstej umowy z firmą 

Moderna, która ogłosiła, że jej szczepionka ma prawie 95% skuteczności. 

- Ministrowie spraw zagranicznych zgodzili się na rozszerzenie sankcji na Białoruś. Tym 

razem restrykcje mają uderzyć w firmy białoruskich oligarchów, którzy wspierają reżim 

Łukaszenki. 

- W ramach zielonego ładu Komisja Europejska przedstawiła nową strategię wsparcia 

przybrzeżnych źródeł odnawialnej energii. Strategia ma wspierać tworzenie miejsc pracy 

i zwiększyć inwestycje takich jak budowa farm wiatrowych na morzu, także na Bałtyku. 

- 32 miliony euro przekierowała Komisja Europejska do województwa lubuskiego. 

Pieniądze mają wspierać małe i średnie przedsiębiorstwa dotknięte przez pandemię. Jedna 

trzecia środków zostanie wydana na zakup sprzętu medycznego i dla pracowników służby 

zdrowia. 

[Dziwne. Dlaczego tylko lubuskie? Czy to nowy sposób obejścia polskiego rządu?] 

 



Statystyka tygodnia 

Pandemia zmniejszyła moje przychody: [o ile procent?] 

Źródło: Kantar dla Parlamentu Europejskiego 

Cypr – 57% Italia – 46% Czechy – 34% 

Grecja – 55% Portugalia – 45% Belgia – 34% 

Hiszpania – 55% Łotwa – 44% Francja – 31% 

Rumunia – 55% Polska – 44% Dojczland – 29% 

Bułgaria – 53% Malta – 43% Szwecja – 26% 

Chorwacja – 49% Estonia – 42% Finlandia – 21% 

Węgry – 48% Irlandia – 42% Holandia – 21% 

Słowacja – 47% Słowacja – 41% Luksemburg – 19% 

Litwa – 47% Unia Europejska – 39% Dania – 17% 

 Austria – 35%  

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Oto i nasza mała zwyciężczyni. 

- Dzień dobry, panie miły. Moja córka Trejsi. 

- Chodźmy. Kochanie, zaopiekujesz się małą? 

- Niedługo wrócę. 

- Może koktajl? 

- Dziękuję. Nie piję. 

- Religia czy dieta? Wy kobiety lubicie wyglądać ładnie. Usiądź. Przyleciałaś z Australii? 

Sama, bez męża? 

- Już bez. 

- A co on zrobił? Zapomniał o twoich urodzinach? 

- Zawsze chciałam przyjechać do Ameryki. Moi rodzice są artystami. Jeśli chcesz się 

wybić, musisz zaistnieć w Ameryce. 

- To właściwe miejsce. 

- No i trzeba mieć możliwość nagrania płyty w wytwórni Merkury. 

- Słusznie. Ale nie będzie albumu. 

- Co? 

- Nie było mowy o kontrakcie na nagranie. Wygrałaś przesłuchanie. 

- Przesłuchanie? Kiedy? 

- Już miałaś. Organizator przesłał nam taśmę. Panno Revi, pani śpiewa i to ładnie. Ale 

teraz na fali są Mevi. Słyszałaś o The Bitles? Stacje radiowe mają zapełnione play-listy kobiet. 

Nie pomogę piosenkarce. 

♣ 
2020-11-22 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4679 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

To jeszcze trochę potrwa, by hotelarze, właściciele stoków, wyciągów, kwater, sklepów, 

restauracji wyszli z szoku i przyjęli do wiadomości, że jedną decyzją rząd pozbawił ich 

zarobków w zimowym sezonie, a w czarnym scenariuszu postawił na granicy bankructwa. Na 

zimowe ferie w jednym terminie nikt ma nigdzie nie jechać. 

 

Polska – 18 467 nowych zakażonych. 330 zgonów 

GK: – Gdy mamy grubo ponad 100 tysięcy zakażeń tygodniowo i kilka tysięcy ofiar, nie 

jest przesadą powiedzieć, że w covidowych szpitalach dzień i noc trwa walka o zdrowie i życie 

Polaków. Dlatego trzeba pytać o szpital narodowy. Dumną nazwę, nowoczesny sprzęt 

komfortowe warunki pracy personelu i dwudziestu siedmiu pacjentów. 

Maciej Knapik: – …Wokół szpitala burza polityczna… luksusowe hotele, gdzie został 

zakwaterowany… za godzinę lekarzowi płacą 200 złotych…  



…Te konferencje, kamery, występy polityków. Tworzenie szpitala narodowego od 

początku śmierdziało. Jakby przeanalizować na chłodno można było się domyślić, że 

chodzi o coś innego niż walka z pandemią. 

- No, ale pan przyszedł tu walczyć z pandemią. 

- Tak, ale wystąpiłem w jakimś propagandowym kabarecie i jestem wściekły, bo 

mnie oszukano. 

MK: – Minister Dworczyk, który razem z premierem na licznych konferencjach 

prasowych informował o budowie, oprowadzał pomiędzy łóżkami i pokazywał sprzęt, teraz 

odpiera zarzuty: W szpitalu nie ma pacjentów, bo to rezerwa. Gdy wzrost zachorowań będzie 

gigantyczny…  

 

GK: – [o papierkowych przygotowaniach do szczepień] 

…każda osoba musi zaszczepić się dwukrotnie… 

 

GK: – Dla jednych to wyrzucanie pieniędzy, dla innych masowe badanie, które da 

odpowiedzi na ważne pytania o pandemię koronawirusa. Mieszkańcy trzech województw: 

podkarpackiego, śląskiego i małopolskiego mają zostać poddani testom. Masowo testowały już 

Słowacja i Walia. 

 

GK: – Sztorm na Bałtyku zepchnął ogromny prom na mieliznę… 

 

…Od 1 marca obowiązuje ustawa, która nakłada na duże sklepy spożywcze kary za 

marnowanie żywności: 10 groszy od kilograma. By kary uniknąć należy towary, których 

ważność się kończy, przekazać organizacji charytatywnej. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Zaszczycił nas książę Irlandii. 

- Jego wysokość nie życzy sobie spryskiwania. Prezent. 

- O. Nie cierpię tej gry. 

- Lubiłaś ją. 

- Ty ją lubiłeś. Dołożę do kolekcji. 

- Nalej mi Burbona. 

- Co tam? Więc opowiem ci kolejną, wstrząsającą historię z życia Margot Dan. Może 

o tym, jak zmieniałam operatora sieci internetowej. 

- Dobrze. 

- Albo o dziewczynie, która wyglądała jak moja przyjaciółka, Monika. Ale to nie była ona, 

tylko inna Monika. 

- To ciekawe. 

- Tak. 

- Mam kiepski dzień. Rocznica. Piąta. 

- Czas szybko leci. 

- Jak wściekły. 

♣ 
2020-11-23 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4680 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Miażdżąca większość Polaków chce pozostać w Unii Europejskiej. To informacja dla tych, 

którzy dążą do konfliktu z Brukselą i rozmów o Polexicie. Wyniki sondażu dla Faktów i TVN24 

są jednoznaczne, ale blisko połowa Polaków obawia się, że rząd PiS-u może nas z Unii 

wyprowadzić. 

Jakie jest pana (i) na temat obecności Polski w Unii Europejskiej? 

Czy pana zdaniem Polska powinna… 

Pozostać w Unii Europejskiej – 87% 

Opuścić Unię Europejską – 8% 



Nie wiem, trudno powiedzieć – 5% 

Źródło: Kantar dla „Faktów” TVN i TVN24 

Krzysztof Skórzyński: – …To ta okładka (Do rzeczy: Unii trzeba powiedzieć: dość, 

Polexit – mamy prawo o tym rozmawiać), na której pierwszy raz w Polsce pojawia się realne 

wezwanie do dyskusji o wyjściu z Unii. Całkiem poważnie pada także wezwanie, by Unii 

Europejskiej powiedzieć: dość. A to już musi budzić skojarzenia – te: Jak zaczęła się antyunijna 

kampania w Wielkiej Brytanii, której efektem był Brexit. 

Maciej Sokołowski: – Brytyjski premier nie planował wychodzić z Unii. Na anty-unijnych 

sloganach chciał tylko budować polityczne zyski. A hasło referendum było filarem wyborczego 

zwycięstwa. Ale cała ta konstrukcja runęła, gdy rząd przestał panować nad rozbudzonymi 

emocjali wyborców. 

KS: – W Wielkiej Brytanii też zaczęło się od sugestii polityków, że to Unia bardziej 

potrzebuje Wielkiej Brytanii niż na odwrót. A to już Polska i Zbigniew Ziobro: 

Źródło: siodma9.pl 

Gigantyczne straty mogą wynikać dla takich krajów jak Holandia czy Francja 

w sytuacji, kiedy polski rynek byłby zamknięty dla tych państw i byśmy 

wprowadzili cła. 

KS: – Te rozważania prowadzi jeden z najważniejszych polityków w rządzie. 

Marek Belka, eurodeputowany Sojuszu Lewicy Demokratycznej 

„Pan Ziobro próbuje zmienić pogląd społeczeństwa na Unię Europejską. (…) 

Twierdzenie, że na wyjściu z Unii zyskamy dzięki cłom, jest tak samo prawdziwe, 

jak to mówienie, że Unia Europejska chce nas zmuszać do eutanazji czy kupowania 

dzieci na targach”. 

KS: – Ten polityk Solidarnej Polski na pytanie o to, czy konsekwencją zaostrzenia retoryki 

wobec Unii może być Polexit, mógł dziś odpowiedzieć krótko: nie – jeśli taką opcję 

jednoznacznie wyklucza, ale odpowiedział w ten sposób: 

- Czy konsekwencją zaostrzenia kursu wobec Unii może być „Polexit”? 

Marek Wójcik, minister w kancelarii premiera, KP PiS, Solidarna Polska: – Panie 

redaktorze, przede wszystkim trzeba patrzeć na to, jaki jest interes naszego państwa, interes 

naszych obywateli i trzeba patrzeć nie oczami urzędników brukselskich. 

KS: – W sondażu pytaliśmy nie tylko o to czy Polska powinna pozostać w Unii. Padło 

także pytanie o to, czy polityka rządu Prawa i Sprawiedliwości może doprowadzić do wyjścia 

Polski z Unii: 



Czy pana (i) zdaniem polityka rządu PiS może doprowadzić do wyjścia Polski z Unii 

Europejskiej? 

Źródło: Kantar itd. 

Tak – 49% (wzrost o 7% od początku roku) 

Nie – 40% (spadek o 7% od początku roku) 

Nie wiem, trudno powiedzieć – 11% 

 

GK: – Zaczęło się od przykucia do bramy wjazdowej ministerstwa edukacji narodowej 

kilku osób. Kolejne siadały na ulicy, blokując wjazd do ministerstwa. Do akcji wkroczyli 

policjanci. Na miejsce przyjechało ich kilkudziesięciu. 

Dariusz Prosiecki: – …I to właśnie w tym miejscu doszło do starć z policją. Uczestniczki 

marszu zablokowały bramę wjazdową do ministerstwa, kilku przykuło się do ogrodzenia. To był 

między innymi gest solidarności z nauczycielami, którzy wspierają protesty, a którym 

konsekwencjami grozi minister edukacji. Po zablokowaniu wjazdu natychmiast interweniowała 

policja. Kilku protestujących zostało zatrzymanych. Tłum blokował przejazd radiowozu, którym 

prawdopodobnie z miejsca demonstracji odwożono zatrzymane osoby. Podczas demonstracji 

przed ministerstwem edukacji policja zatrzymała fotoreporterkę agencji RAD [?] Agatę 

Grzybowską. Policja potwierdziła, że zatrzymano jedną osobę za naruszenie nietykalności 

osobistej policjanta [gdy policjant naciera na protestującego, to protestujący narusza 

nietykalność osobistą policjanta, bo pozwolił się dotknąć policjantowi], a przed komisariatem, w 

którym trwa ich przesłuchanie, zebrali się demonstranci. O tym, jak i gdzie będą się odbywały 

protesty, organizatorzy poinformowali w Internecie zaledwie pół godziny przed rozpoczęciem 

manifestacji. 

- Zawsze informujemy na pół godziny wcześniej. Jeszcze jest blokada na moście 

łazienkowskim, Placu Unii [Lubelskiej] i Placu na Rozdrożu. 

Manifestacje blokujące dzisiaj odbędą się w wielu miastach Polski. Dariusz Prosiecki, 

Fakty. 

 

GK: – Tylko dwa punkty procentowe dzielą Prawo i Sprawiedliwość od Koalicji 

Obywatelskiej. W najnowszym sondażu poparcia dla partii politycznych przeprowadzonych 

przez Kantar dla Faktów, TVN i TVN24, gdyby wybory odbyły się w najbliższą niedzielę: 

PiS, Porozumienie, Solidarna Polska – 27% (+1%) 

Koalicja Obywatelska – 25% (+1%) 

Hołownia Ruch Polska 2050 – 14% (-4) 

Lewica – 8% 

Konfederacja – 7% (-1) 

[Ale to nie wzrosła Platforma, tylko spadł PiS]. 

 

GK: – Gotujemy się na podwójną pomoc. 

- Ludzie potrzebują jeść. 

- Chcemy dostarczyć gorący posiłek każdego dnia dla najbardziej potrzebujących. 

- Gotowanie dla potrzebujących, to jest coś, co wszystkich cieszy. 

 

GK: – Jarosław Gowin obiecuje dobre wiadomości dla branży narciarskiej. Podobno jest 

protokół sanitarny i stacje narciarskie być może ruszą. Nie wiadomo kiedy, dla kogo i na jak 

długo, bo wszyscy mają spędzić ferie w domu… 

 

GK: – Na wigilię można zaprosić pięcioro gości. Nie dotyczy domowników. Ta zasada ma 

też dotyczyć Sylwestra… 

 

GK: – Jest trzecia szczepionka na koronawirusa naukowców z Oxfordu i firmy 

AstraZeneca. Szczepionka nie jest jeszcze zarejestrowana, ale będzie tania, a jej skuteczność 

sięga 90%, no i co najważniejsze, można ją przechowywać w zwykłej lodówce – nie trzeba 

minus 80 stopni Celsjusza. 

 



[Po raz pierwszy ministerstwo zdrowia nie podało liczby zakażonych i liczby zgonów na 

dzień dzisiejszy. Sięgnąłem po Onet”] 

 

ONETWIADOMOŚCI 

Koronawirus w Polsce. Najnowsze dane Ministerstwa Zdrowia 

Ministerstwo Zdrowia podało najnowsze informacje o 10 tys. 139 nowych przypadkach 

zakażeń koronawirusem. Resort zdrowia przekazał, że zmarło 540 osób. „Dziś w globalnej 

liczbie zakażeń uwzględnione jest ok. 22 tys. niezaraportowanych przypadków, o których 

wczoraj informował GIS” - poinformowało ministerstwo. 

To najniższa liczba nowych przypadków koronawirusa w Polsce od 21 października, gdy 

odnotowano 10 tys. 40 przypadków. 

„Mamy 10 139 nowych i potwierdzonych przypadków zakażenia #koronawirus 

z województw: mazowieckiego (1166), dolnośląskiego (1035), pomorskiego (979), śląskiego 

(945), lubelskiego (670), wielkopolskiego (630), łódzkiego (563), podkarpackiego (540), 

kujawsko-pomorskiego (521), opolskiego (512), małopolskiego (486), warmińsko-mazurskiego 

(473), zachodniopomorskiego (457), świętokrzyskiego (359), podlaskiego (309), lubuskiego 

(267)” - poinformował resort zdrowia. 

„W ciągu doby wykonano ponad 33,7 tys. testów na #koronawirus” - napisano w kolejnym 

komunikacie. 

Wczoraj łączna liczba przypadków odnotowanych w Polsce wynosiła 876 333. Dziś, po 

informacji o 10 139 przypadkach oraz dodaniu 22 594 niezaraportowanych przypadków, łączna 

liczba wynosi 909 066. 

- Do niedawna wprowadzaliśmy dane do systemu ręcznie. Jesteśmy w fazie 

informatyzacji, w połowie października nastąpił nagły wzrost liczby przypadków, dlatego że 

przeszliśmy z ręcznego na informatyczny system wprowadzania danych - tłumaczył w 

poniedziałek na konferencji Główny Inspektorat Sanitarny. - Nie możemy powiedzieć, że 

różnice wynikały z poważnych ludzkich braków lub błędów, ale z opóźnień, które brały się z 

różnej metodologii. Od jutra wprowadzamy nowy jednolity model raportowania - mówił p.o. 

szefa GIS Krzysztof Saczka. 

Koronawirus w Polsce. Ilu ludzi jest w szpitalach? 

Z powodu koronawirusa w szpitalach przebywa 22 405 osób, u których potwierdzono 

zakażenie; 2 095 jest podłączonych do respiratorów – podało we wtorek Ministerstwo Zdrowia. 

Resort poinformował, że wyzdrowiało dotąd 454 717 zakażonych osób. 

MZ podaje, że dla pacjentów z COVID-19 przygotowanych jest łącznie 38 345 łóżek 

i 3 010 respiratorów. W szpitalach przebywa 22 405 zakażonych osób, 2 095 jest pod 

respiratorem. 

W skali kraju pula wolnych łóżek wynosi więc 15 940, a respiratorów - 915. 

Na kwarantannie przebywa 334 331 osób, a nadzorem sanitarno-epidemiologicznym 

objęte jest 19 671 osób. 

Źródło: Onet 

Maciej Woroch, Londyn: – Centra szczepień w przychodniach, hotelach. nawet w 

kościołach na wyspach już są budowane z pomocą wojska. Między styczniem a marcem można 

będzie w nich szczepić do pięciu milionów ludzi tygodniowo. Pierwsze dawki pracownikom 

służby zdrowia i mieszkańcom domów opieki rząd planuje podać jeszcze przed świętami. Na 

święta premier, Boris Johnson, przygotował prezent: kilka dni bez rygorystycznych ograniczeń i 

koronawirusowy plan na zimę. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Od przyszłej środy będzie można wyjść na 

zewnątrz i spotykać się w grupach do 6 osób. Dozwolone będzie uczestnictwo w mszach, 

weselach i uprawianie sportu na powietrzu, otwarte zostaną sklepy i siłownie. 

MW: – Narodowa blokada skończy się zgodnie z planem 2 grudnia, zastąpią ją lokalne 

ograniczenia. Eksperci zalecają jednak powściągliwość w korzystaniu z wolności, by w styczniu 

nie trzeba było znów zamykać kraju. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

 

https://www.onet.pl/
https://wiadomosci.onet.pl/
https://twitter.com/search?q=%23koronawirus
https://twitter.com/search?q=%23koronawirus
https://wiadomosci.onet.pl/kraj/koronawirus-gis-wyjasnia-roznice-w-raportowaniu-koronawirusa/17dmj8f
https://wiadomosci.onet.pl/kraj/koronawirus-gis-wyjasnia-roznice-w-raportowaniu-koronawirusa/17dmj8f
http://www.onet.pl/


GK: – Polecenie wojewody było jasne: Szpital rehabilitacyjny ma przekształcić się 

w covidowy. Ortopedzi i rehabilitanci protestowali, ale wstrzymali swoje zabiegi i rozpoczęli 

pracę. Właśnie przerwali, bo wojewoda zmienił zdanie, a placówkę chce ukarać. 

Wojewoda: – Statystyki szalały, proszę państwa. 

Marzanna Zielińska: – (Korfantów, Opole). Szpital uległ decyzji wojewody, ruszyła 

budowlana rewolucja, powstały śluzy, nowe sale, instalacja tlenowa. 

Jarosław Szyszka, opolskie centrum rehabilitacji w Korfantowie: – Nasz ośrodek jest 

gotowy przyjmować pacjentów do rehabilitacji, którzy są po ostrej fazie zakażenia Covid-19. 

MZ: – Szpitale mogły przyjmować również chorych w pierwszej fazie koronawirusa, ale 

zgodnie z procedurami – niemal jak w szpitalu narodowym. Punkt 13 jednak dotyczący przyjęć 

kobiet w ciąży wojewodę najbardziej poruszył. W efekcie szpitala covidowego z ciężarnymi czy 

bez nie będzie. Nie dlatego, że nie ma tu ani jednego ginekologa. 

Adrian Czubak, wojewoda: – Ja nie zmieniłem decyzji, tylko się przestraszyłem 

atmosfery, jaka w Korfantowie, szanowni państwo. Odwołałem moją dacycję, szanowni 

państwo, tak, odwołałem. 

MZ: – Od początku covidowej rewolucji w szpitalu w Korfantowie zmuszanie ortopedów, 

rehabilitantów i logopedów do leczenia chorych na śmiertelnego wirusa wydawało się 

nieporozumieniem. Jasno wynika to z opinii okręgowej izby lekarskiej w Opolu i konsultantów 

wojewódzkich: 

Jolanta Smerkowska-Mokrzycka, prezes okręgowej rady lekarskiej w Opolu: – 

Brakuje około tysiąca lekarzy, a specjalistów, pulmonologów, specjalistów chorób 

zakaźnych to mamy na palcach jednej ręki. 

MZ: – Konsultant do spraw ortopedii za swoją opinię stracił stanowisko. Dostało się też 

autorom czarnej księgi, podsumowującej pięć lat rządów PiS, między innymi zarzucanie 

wojewodom bierności w walce z pandemią: 

Adrian Czubak, wojewoda: – Ci panowie, zanim zaczną pisać takie wypociny, takie 

wymiociny i przekazywać mi takie pierdolety, drodzy państwo, powinni usiąść i porozmawiać 

ze mną. 

MZ: – Szpital gotowy jest do rozmów w każdej chwili. Na przekształcenie szpital wydał 

do tej pory 2 miliony złotych. 

Adrian Czubak, wojewoda: – I teraz zapewniam państwa, że w Korfantowie zabraknie 

dwóch rzeczy: pierwszej, łóżek dla rehabilitacji, a przypominam, że dla wszystkich osób były 

zapewnione łóżka, drugie, nie zapewnię, drodzy państwo, znieczulenia dla prowadzenia 

zabiegów w tym szpitalu, bo jak widać, znieczulicy ludzkiej tam jest bardzo dużo. 

[Wojewoda powinien leczyć się u psychiatry]. 

MZ: – Na pomoc ortopedów i traumatologów w Korfantowie czeka w kolejce około pięciu 

tysięcy osób, innego takiego ośrodka specjalistycznego w regionie nie ma. Marzanna Zielińska, 

Fakty. 

 

Jarosław Kostkowski: – Jakość powietrza w Polsce do pilnej poprawy. Kiedy od dekady w 

Europie oddycha się coraz czystszym powietrzem, sześć krajów (Polska, Czechy, Italia, 

Chorwacja, Rumunia, Bułgaria) nadal ma z tym problem. Szacuje się, że powietrze 

zanieczyszczone gazami, cząstkami stałymi tylko w 2018 roku zabiło na starym kontynencie 

ponad 417 tysięcy (379 tysięcy kraje Unii Europejskiej). Smog w Polsce każdego roku 

odpowiada za 50 tysięcy zgonów. Teraz idą w parze z koronawirusem… 

 

TVN – Pomagajmy sobie. 

Kasia Kieli, prezes i dyrektor zarządzająca Discovery Emea: – Pomoc jest niezwykle 

ważna. Pomoc określa także nas jako ludzi, ale także nas jako organizacje, które muszą oddawać 

i pomagać społecznościom. 

Środki zebrane przez fundację „nie jesteś sam”, platformy pleyer.pl i wpływu z bloku 

reklamowego, który będzie emitowany 12 grudnia po Faktach, będą przeznaczone na akcję TVN 

„pomagajmy sobie” 

Kasia Kieli: – Czym więcej mamy widzów, im więcej gorących serc przed telewizorem, 

tym większe będą przychody z tego bloku reklamowego. Zapraszam. 



Pieniądze trafią do restauracji, które zobowiążą się przygotowywać przez 11 dni i święta 

50 posiłków dziennie. Bank żywności wybierze restauracje i wskaże tych, którzy zajmują się 

potrzebującymi – do nich trafią obiady z restauracji. Renata Kijowska. Fakty. 

 

AW: – Taksówkarze na ulicach i to bez pasażerów. Więcej stoją niż jeżdżą i dziś chcieli o 

tym przypomnieć. Taksówkarzy na ulicach w wielu miastach nie dało się zauważyć. To był 

protest, jak mówią kierowcy – nie da się w ten sposób dłużej żyć… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Nie przestraszyłeś się. Przyszedłeś. 

- To był miły list. Zabawny. Wcale nie myślę, że jesteś wariatką. 

- Wolałam się upewnić. 

- Zawsze warto się zastrzec. 

- Żeby było jasne. Nie jestem wariatką. 

- Ogromna filiżanka, jak miednica. 

- Jak moja głowa. Z czego robisz dyplom? 

- Z projektowania mebli. 

- Dlatego ciągle rysujesz? 

- Ty lubisz pisać? 

- Tak. Pewnie zostanę dziennikarką, ale kto wie, co będziemy robili, kiedy stąd 

odejdziemy? 

- Na zawsze? Kiedy umrzemy? 

- Kiedy odejdziemy z tej planety. 

- Po studiach zostaniesz w Los Angeles? 

- Jeśli dostanę wizę. 

- Masz oboje rodziców? 

- Tylko mamę. 

- A tata? 

- Umarł, jak miałem 10 lat. 

- Kiepsko. 

- Bardzo kiepsko. 

♣ 
2020-11-24 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4680 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 10 139 nowych zakażonych. 540 zgonów. 33 717 testów. 

 

GK: – Jest zdecydowanie mniej zakażonych, ale alarmująca jest liczba ofiar koronawirusa. 

Szpitale wciąż są pełne ciężkich przypadków. 

[Opisywany wcześniej młody człowiek narobił zamieszania, wykazując w swoich 

analizach, że tylko w trzech województwach razem wziętych było więcej zakażonych niż 

ministerstwo zdrowia podało dla całej Polski. Główny inspektor sanitarny, Pinkas, przez trzy dni 

nie potrafił wykazać, skąd się to wzięło, więc został wywalony, a w temacie ujawniła się teoria 

rządowa, bo inaczej jak teorią nie można tego nazwać, klajstrująca kilka spraw na raz. 

Ogłoszono, że dotychczas wprowadzano dane ręcznie i stąd te opóźnienia, czytaj różnice w 

rachunkach. Obecnie Sanepid przeszedł na elektroniczny system wprowadzania i operowania 

danymi o stanie zakażeń w Polsce i ten system elektroniczny spowodował tak wysoką liczbę 

zakażeń – 25 tysięcy, 27 tysięcy – co było nieprawdziwe, ale teraz już wszystkie dane będą 

prawdziwe i poprawne. Jednak myślę sobie, że czy to na piechotę, czy elektronicznie, to nadal 

człowiek będzie musiał ręcznie wprowadzać dane i niewiele się zmieni, więc za jakiś czas znów 

będzie korekta. Na dzień dzisiejszy liczba zgonów choć przerażająca, to i tak jest mniejsza od 

rzeczywistej liczby zmarłych zarówno na koronawirusa i jak i na inne choroby, ale 

spowodowane brakiem dostępności do lekarzy innych specjalności]. 



Krzysztof Skórzyński: – Jest dużo za wcześnie, by wypatrywać światełka w tunelu…  

Średnia tygodniowa liczba wykonanych testów na koronawirusa: 

28.09 – 4.10   = 26,3 tysiące testów 

5.10 – 11.10   = 32,5 tysiąca testów 

12.10 – 18.10 = 45,0 tysięcy testów 

19.10 – 25.10 = 53,2 tysięcy testów 

26.10 – 1.11   = 63,9 tysięcy testów 

2.11 – 8.11     = 65,1 tysięcy testów 

9.11 – 15.11   = 51,5 tysięcy testów 

16.11 – 22.11 = 47,7 tysięcy testów 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

Adam Niedzielski, minister zdrowia: – To że jest mniej testów, to jest sygnałem, że 

sytuacja się stabilizuje, bo to oznacza, że mniej pacjentów z objawami czy zaniepokojonych 

swoim zdrowiem przychodzi do lekarzy rodzinnych. [Acha!] 

KS: – Rząd jednak nie wie, ilu chorych przechorowuje koronawirusa, bo ma objawy, ale 

nie idzie wykonać testu – tego sprawdzić się nie da. 

Jak ogólnie ocenia pan(i) działania rządu zmierzające do ograniczenia skutków 

epidemii korona wirusa: 

Źródło: Kantar etc. 

Źle: 57%. Dobrze: 38%. Nie wiem, trudno powiedzieć: 5% 

Koronakryzys: 

Zamieszanie z testami 

Rekordowe liczby zgonów 

Niejasne zakazy i nakazy 

„Pustki” w szpitalu narodowym 

Przez szereg błędów i bałagan w raportach w ostatnich kilkunastu dniach zabrakło 

w sumie aż 22 tysięcy potwierdzonych zakażeń. Dziś tę liczbę dodano do ogólnego bilansu 

pandemii w Polsce. Pracę straciła wiceszefowa mazowieckiego Sanepidu. Krzysztof Skórzyński, 

Fakty. 

[A jeżeli to nie był bałagan, lecz świadome działanie władz? Przecież już dawno 

wychwytywałem różnice w danych ministerstwa. Jak zwykle w takich sytuacjach karę ponieśli 

wykonawcy tajnych poleceń]. 

 

GK: – Miało być optymistycznie i jest. Stoki narciarskie będą otwarte – ogłosił 

wicepremier, Jarosław Gowin. To dobra informacja dla mieszkańców, Podhala, Sudetów czy 

Karkonoszy – gorsza dla narciarzy z innych części Polski. Hotele, restauracje i pensjonaty będą 

zamknięte. 

[Czyli górale będą sobie sami jeździć po stokach]. 

 

GK: – Pokowidowy zespół u dzieci. 

- Trzeba bić na alarm. To są dzieci z niewydolnością serca, zajęte nerki, wątrobę. 

 

GK: – Na pewno była przepychanka z policją i na pewno Agata Grzybowska (Rats 

Agency) pokazywała dziennikarską legitymację. Została zatrzymana, a na komendzie usłyszała 

zarzut naruszenia nietykalności cielesnej policjanta. Znów są kontrowersje wokół interwencji 

policji podczas ulicznych protestów. 

Maciej Knapik: – …Innej możliwości takiej, żeby policjanci nie wiedzieli, że jesteś 

dziennikarką? 

Agata: – Absolutnie. 

MK: – Pres Club Polska zawiadamia prokuraturę. 

Marcin Lewicki, Pres Club Polska: – Przestępstwo z artykułu 44 Prawa Prasowego, czyli 

uniemożliwienie lub tłumienie krytyki prasowej. 

Bodnar, rzecznik praw obywatelskich: – Konstytucja stanowi: 

Konstytucja RP 

Art. 14 



Rzeczpospolita Polska zapewnia wolność działania środków masowego przekazu. 

Grzegorz Schetyna, KP KO, PO: – To oni (Kamiński i Kaczyński) tworzą taką atmosferę, 

to oni budują oczekiwania od policji brutalnych, twardych, agresywnych zachowań. 

[…] 

 

GK: – Pięć, czasem dziesięć złotych dziennie na przeżycie – nie tylko na jedzenie. 

W skrajnym ubóstwie żyje półtora miliona Polaków, a będzie więcej, bo w pandemii tracą pracę 

i możliwości zarobków. Raport o biedzie pomoże, by szlachetne paczki trafiły do najbardziej 

potrzebujących. 

Marzanna Zielińska: – Osiemdziesięcioczteroletnia pani Aniela i to 13 metrów 

[kwadratowych], kuchnia, sypialnia w jednym, łazienka w misce i życie na łasce innych ludzi. 

W roku 2020 ze skrajną biedą na karku wchodziło półtora miliona Polaków, w tym 300 tysięcy 

dzieci. Im bardziej na tej mapie czerwono, tym więcej osób ma na przeżycie mniej niż 600 

złotych. 

[Najbardziej czerwone: Mazowsze i Małopolska. Potem Podlasie, Warmia i Mazury, 

lubelskie – czyli w sumie wschodnia część Polski. Nie wiem, jak rozróżniono zachodnią część 

Polski, gdzie są różne odcienie zielonego]. 

W skrajną biedę spycha brak wykształcenia, niepełnosprawność, bezrobocie, wzrost cen, 

pandemia. 

Barbara, 72-latka: – Jeszcze tylko pragnę, żeby nikomu nie być ciężarem. Tak wygląda 

moje życie. 

MZ: – Biedzie towarzyszy samotność, w raporcie o biedzie przyznaje się do niej co piąte 

dziecko, co dziesiąty senior i bez względu na wiek większość osób niepełnosprawnych. 

Szlachetna paczka diagnozuje biedę co roku, bo ma na nią receptę nie na wszystkie 

dolegliwości, to tylko większe i mniejsze tekturowe pudła, w które można spakować czyjeś 

marzenia – na przykład pani Beaty i jej czworga dzieci. Mąż stolarz sam utrzymać rodziny nie 

daje rady. Każdy może dołożyć coś od siebie, choć pracę własnych rąk. Radość obdarowanych 

jest bezcenna. A wielu odwdzięcza się z nawiązką. Marzanna Zielińska, Fakty. 

[Myślę, że jako staremu człowiekowi wolno mi coś dodać. Szlachetna paczka jest 

szlachetna. Bezdyskusyjnie. Dzieci na pewno ucieszą się z zabawek, pani Barbara ucieszy się ze 

wspaniałego koca, którym się owija pod okiem kamery filmowej. Szlachetna paczka z okazji 

świąt Bożego Narodzenia uczyni te święta radosnymi, tak jak trzeba. Żyje się cały rok, każdego 

dnia chciałoby się coś do zjedzenia. Potrzebna paczka, potrzebna chociaż kanapka, codziennie. 

To rola państwa, rządu i władzy. Prezydent, Andrzej Duda, już w trakcie niedawnej swojej 

kampanii wyborczej wyrugował z Polski ubóstwo – jakoś kłamliwie mu to wyszło. Przewodnia 

partia: Prawo i Sprawiedliwość widziała biednych tylko jako wyborców. Prezes Kaczyński 

zapomniał, że pieniędzy mu trzeba na pięć lat i rozdał więcej niż wszystko wyborcom, rozdał w 

kilka tygodni, ale rządzi. Są zapomogi od państwa dla biednych, nawet Sejm w całej chwale 

ustalał wzrost minimalnej płacy, Sejm nie ustalił, za ile ma przeżyć niepełnosprawny, to już 

sprawa niepełnosprawnego. Zapomoga od państwa nie jest jałmużną, danie potrzebującym 

zapomogi jest obowiązkiem rządu. Do kogo płyną te zapomogi, skoro półtora miliona musi żyć 

za pięć złotych dziennie? Niechby i dziesięć, to tylko 300 złotych miesięcznie. Nie tylko bilans 

chorych na koronawirusa się tej władzy nie bilansuje. Gdzie tknąć, tam brak rządu]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Mam drut miedziany, siatkę ogrodzeniową i dwie grube żeliwne pokrywy. 

- Dolar za kilogram drutu, 30 centów za siatkę, 20 za pokrywy. 

- To poniżej cen rynkowych. 

- Policja już pytała o te pokrywy. 

- 2 dolce za drut, 60 centów za siatkę i 40 za pokrywy. 

- Jedź gdzie indziej. 

- Obniżę o jedną czwartą, nie będę się targował. Dogadamy się. 

- Nie. 

- Chcę nawiązać trwałe kontakty biznesowe, więc przyjmę pańską cenę. 

- Podjedź od tyłu i rozładuj. 



- Przepraszam. Szukam pracy. W zawodzie, który dobrze poznam i polubię. Jestem 

pracowity, ambitny i uparty. Ale nie mam złudzeń. Choć w szkole wpojono mi wysoką 

samoocenę i nakaz dążenia do realizacji potrzeb, to wiem, że obecne stosunki na rynku pracy są 

dalekie od lojalności, której hołdowały poprzednie pokolenia. Wierzę, że bez pracy nie ma 

kołaczy. A sukces nie jest dziełem przypadku. Moja dewiza brzmi: chcesz wygrać w Lotto? 

Pracuj na kupon. Pracowałem w warsztacie. Przyjmie pan mnie od jutra lub od zaraz? 

♣ 
2020-11-25 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4710 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 15 362 nowych zakażonych. 674 zgony. 

 

Szpital na stadionie narodowym, ale pusty. W rządowym spocie reklamowym 1200 łóżek 

brzmi pięknie, ale w rzeczywistości zajętych jest kilkadziesiąt. Minister zdrowia pisze, że 

szpitale tymczasowe mają być zabezpieczeniem na trzecią falę epidemii, więc kogo zabezpiecza 

ten, skoro już dawno miał pomóc. Tylko dziś jest ponad 15 tysięcy nowych zakażonych i ponad 

600 zmarłych. 

Jakub Sobieniowski: – To najnowsze dane o szpitalu narodowym. 

- Jest ich tam około 40. [Kogo?] 

„…personelowi surowo zakazano robienia zdjęć. Nie chcą, żeby ludzie oglądali ten 

wielki, pusty, smutny obiekt. 

- I jak pan się z tym wszystkim czuje? 

- Jak frajer. 

- Dlaczego? 

- Przyjechałem tu pomagać, ratować ludzi, walczyć z pandemią. Tymczasem  

mieszkam w 5 gwiazdkowym hotelu, siedzę w pustym szpitalu…” 

[To znamy]. 

 

AW: – Prawo aborcyjne w Polsce porusza także Unię. Dziś debata w Parlamencie 

Europejskim, a w niej w rolach głównych: polskie kobiety, polskie protesty i to jak rozprawia się 

z nimi władza. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …policji trzeba się bać… strajk kobiet zapowiada protest 

na sobotę, ale nie namawia… 

 

AW: – Ferie, zima i kompletny chaos… 

 

AW: – Diego Armando Maradona nie żyje. Niecały miesiąc temu skończył 60 lat. 

 

Maciej Sokołowski: – Powiązanie budżetu z praworządnością jest właściwe i niezbędne – 

tak o nowym mechanizmie mówi szefowa Komisji Europejskiej, a dla Polski i Węgier ma proste 

rozwiązanie: 

Ursula von der Leyen w Parlamencie Europejskim: – Kto ma wciąż wątpliwości może to 

rozporządzenie zgłosić do Trybunału Sprawiedliwości – to jest miejsce, gdzie sprawdza się 

zgodność takich rozwiązań z traktatami, a nie kosztem milionów Europejczyków, którzy 

potrzebują pilnej pomocy. 

MS: – W tej wersji Polska i Węgry najpierw musiałyby wyrazić zgodę na budżet i fundusz 

odbudowy oraz pogodzić się, że rozporządzenie o powiązaniu funduszu z praworządnością 

wejdzie w życie, a dopiero później skierować skargę na te przepisy do Trybunału 

Sprawiedliwości [Unii Europejskiej]. Na wyrok trzeba poczekać wiele miesięcy, ale w tym 

czasie pieniądze mogłyby już płynąć. 

Zbigniew Ziobro: – To jest zastanawiające, skąd ta demagogiczna propozycja pani 

komisarz von der Leyen i zdaje się, że jest to dowód, że działa w złej wierze, że chce forsować 

rozwiązania, o których wie, że bezprawne. 



MS: – Polski rząd od razu odrzucił taką propozycję. Nie będzie zgody na budżet ani na 

fundusz odbudowy tak długo, jak długo przepisy o praworządności są na stole. Parlament 

Europejski oczekuje, że rozporządzenie wiążące budżet z praworządnością trafi pod głosowanie 

w grudniu, niezależnie od tego, czy Polska będzie blokować porozumienie, czy nie. Dla Faktów 

Maciej Sokołowski, Bruksela. 

[Czyli są to nadal harce przed bitwą. Ale przecież Kaczyński czy Orban nie ugną się, bo 

nie po to knuli swoją dyktaturę przez szereg lat, aby się teraz poddać i zezwolić na likwidację 

swoich wszystkich reform prawnych dającym im dyktaturę do ręki. Tu będzie dosłownie po ich 

trupach]. 

 

AW: – …zespół pocovidowy, groźniejszy od samego Covid-19, pojawia się u dzieci 3-4 

tygodnie po zakażeniu. PIMS-TS (paediatric inflammatory multisystem syndrome temporally 

associated with SARS-CoV-2) tak nazywa się od angielskiego skrótu, określa się chorobę, 

atakuje wiele narządów, udając inne schorzenia… Renata Kijowska, Fakty. 

 

AW: – Jest nowy sposób na zbieranie danych od zakażonych. Z łańcucha informacji 

wypada Sanepid i dane z laboratoriów wchodzą prosto do systemu. Powstaje właśnie centralna 

państwowa baza danych o epidemii. Co to zmienia dla tych, którzy potrzebują albo po prostu 

chcą wiedzieć, o tym: 

Lekarz: – są raportowane w czasie krótszym niż 48 godzin 

Katarzyna Górniak: – …teraz już tego nie odkryje, bo danych z Sanepidu już nie znajdzie. 

Obywatele teraz tych danych nie będą mogli weryfikować… dane zostały absolutnie 

szczątkowe. W tej chwili mamy zaledwie kilka procent informacji… Do tej pory Sanepid 

informował w Internecie o: zgony, wyzdrowienia, liczba testów, zachorowania w województwie, 

zachorowania w powiatach, hospitalizacje, izolacje, kwarantanny, nadzór epidemiczny, zakażeni 

medycy. Teraz tych danych Sanepid już nie opublikuje… 

Aleksandra Dulkiewicz, prezydent Gdańska: – Bez danych nie można ani modelować 

epidemii, ani wiedzieć, jak ona się rozwija, ani przewidywać skutków. 

KG: – Ministerstwo deklaruje, że rządowa baza danych będzie uzupełniana o dane 

historyczne i bieżące wykresy. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Zainspirowałaś nas. Uczymy w szkole. Pomagamy ludziom z okolicy. 

- Siadajcie. Słychać śpiew w ostatniej ławce? 

- Jakoś sobie radzę. Uczymy w szkole świętego Franciszka. 

- Chodziłam do niej. Przydadzą się tam dobre nauczycielki. 

- Dobrze się bawimy, choć dzieci bywają nieznośne. 

- I to bardzo. Tydzień temu Mery Patryk dwa razy zmarszczyła brwi. 

- Przejdźmy do konkretów. 

- Od tego ja tu jestem. 

- Rozmawiam z koleżankami. 

- Jestem twoim menadżerem. 

- Chwileczkę, wybacz. Dziękuję. Czemu przyjechałyście? Czy matka przełożona o tym 

wie? 

- Przysłała nas tu. 

- Mamy bez ciebie nie wracać. 

- Dlaczego? 

- Nie wiemy. Prosiła, żebyśmy cię ściągnęły. 

- Czy ona dobrze się czuje? 

- Tak, ale jest zdesperowana. 

- Zdesperowana? 

♣ 
2020-11-26 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4742 



Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Premier zapowiada tarczę 2,0 a w niej 40 miliardów złotych pomocy. Państwo nie 

zostawiło samych sobie przedsiębiorców i pracowników podczas kryzysu – mówi Mateusz 

Morawiecki. Do Warszawy przyjechali dziś ci, którzy są innego zdania. 

Paweł Płuska: – Z jednej strony mamy poranne dzisiejsze słowa premiera, z drugiej taką 

rzeczywistość: to protest branży pralniczej, ludzi, którzy z powodu zamknięcia hoteli nie tylko 

nie mają co robić, ale często nie mają za co żyć. O nich nikt nie pamięta i nie dba… 

PP: – Premier mówił dziś o rekordowej nadwyżce na rachunku bieżącym NBP, o wzroście 

PKB i świetnych danych z rynku pracy, o sukcesach: 

Premier: – Jesteśmy na na miejscu numer jeden. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista: – Skoro jest tak dobrze, to chciałoby się zapytać, 

dlaczego jest tak dramatyczna sytuacja w służbie zdrowia i dlaczego grozi nam ten gigantyczny 

wzrost bezrobocia i dlaczego rząd musi się zadłużać tak potężnie, żeby do tego nie dopuścić. 

 

AW: – Parlament Europejski za rezolucją. Rezolucja za prawami polskich kobiet. Europa 

rozumie i widzi i to, kiedy sędziowie stają się zależni od polityków, i to, kiedy obywatele dostają 

pałką od tajnych służb. I kiedy w Unii trwa dyskusja, prokuratura w Polsce zaczyna śledztwo. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Rezolucję [w Parlamencie Europejskim] poparło 455 

posłów…  

Rezolucja Parlamentu Europejskiego: 

- Surowo potępia wyrok Trybunału Konstytucyjnego [w Polsce], osłabienie praw 

i zdrowia reprodukcyjnego i seksualnego kobiet w Polsce. 

- Sędziowie TK – całkowicie zależni od władzy PiS. 

- Przypomina – prawa kobiet są podstawowymi prawami człowieka. 

- Solidarność z tysiącami Polaków, którzy wyszli na ulice. 

- Potępia nieproporcjonalne użycie siły i przemoc ze strony organów ścigania, 

groźby, bezprawne zatrzymania i próby zastraszania 

[To nie próby zastraszania, to groźne zastraszanie obywateli]. 

[…] 

 

AW: – Nie zawahamy się użyć weta – mówi dziś premier i tłumaczy, że to dla dobra całej 

Unii. Razem z nim walczyć będzie Victor Orban i dziś stanie za nim murem… 

Jakub Sobieniowski: – …[co będzie, to zobaczymy] 

 

AW: – Nie żyje profesor Marcin Król, filozof, historyk idei. Uważnie obserwował i celnie 

komentował to, co się wokół niego dzieje. 

Marcin Król: – Polska jako kraj demokratyczny po raz pierwszy wprowadziła ustrój tyranii 

większości [ale tylko większości parlamentarnej]. 

Marcin Król: – Przyzwoitość, lojalność, zobowiązania nie wobec klasy politycznej, 

a wobec społeczeństwa. 

Marcin Król: – Chciałbym, żeby wróciła Polska ludzi błyskotliwych, mądrych. 

Marcin Król: – Wierzę w Polaków, którzy chcą wolności. 

Marcin Król 

1944 – 2020 

 

AW: – Co z obiecanym dodatkiem dla lekarzy? 

[…] 

 

AW: – Siedemnastu policjantów przez sądem. Są oskarżeni o wymuszanie zeznań 

torturami. W komisariacie w Olsztynie zrobili sobie małe Guantanamo – plastikowy worek na 

głowie, paralizator czy kopniaki… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Wybacz, chciałam dotrzeć przed tobą. 

- Pośpiesz się. Inaczej tata się wścieknie. 



- Nawet w twoje urodziny? To przecież twój dzień. 

- Tony na pewno nie będzie gotowa. 

- Dobrze, że jest w domu. Może włączysz coś bardziej na czasie? 

- Gdzie byłaś? 

- Nie wiem, co włożę. 

- Co się stało? 

- Maik ze mną zerwał. 

- Znowu? 

- Nie przykładam się do sprawy. Jest koniec semestru. Nie mogę pisać tylu poematów 

rewolucyjnych, co on. 

- Znamy go z Kelvienem od dziecka. Zasługujesz na kogoś lepszego. 

♣ 
2020-11-27 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4843 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Pracując w pandemii, ryzykują życie, więc parlament zapisał medykom dodatkowe 

świadczenie, ale PiS mówi, że wielu z nich przez pomyłkę i właśnie się teraz decyduje, co z tego 

zostanie. Ustawy podpisanej przez prezydenta nie drukuje kancelaria premiera. Do jutra ustawa 

ma się zmienić. [Ale to wiemy, nic nowego]. 

[…] 

 

PM: – Unijny fundusz ratunkowy na odbudowę gospodarki po pandemii – dla nas nie jest 

istotne, czy powstanie. Czy nie. – mówi premier Węgier, by podkreślić, jak obaj z premierem 

Polski są twardzi i gotowi na weto – [Ale to też już wiemy], 

 

PM: – Sprawy zaszły za daleko – mówi rzecznik praw obywatelskich o postępowaniu 

policji wobec uczestników strajku kobiet. Adwokaci mówią o represjach. Sądy mówią: stop! To, 

że czternastolatek przesłał informację o proteście, nie znaczy, że jest zdemoralizowany. 

Z policjantami spotkały się liderki strajku. 

Natalia Klima-Piotrowska, adwokat: – Oczekiwanie, bo nie chcę tu używać mocniejszych 

słów wobec policjantów, czy też wymaganie od osób zatrzymywanych, żeby one oświadczały, 

że nie domagają się, nie będą składać zażalenia na zatrzymania. 

Bodnar, rzecznik praw obywatelskich w Senacie: – Miał na ciele liczne ślady obrażeń – 

miał być kopnięty przez funkcjonariusza w twarz, podczas gdy leżał skuty – poinformował 

o pobiciu przez funkcjonariuszy w radiowozie – mówił, że policjanci go kopali w brzuch – 

policjanci wypytywali osoby zatrzymywane, po co chodzą na protesty – osoby zatrzymywane 

dowiadywały się o tym, na którą komendę zostały przewiezione dopiero po dotarciu na miejsce. 

Katarzyna Górniak: – …Jutro w ponad 50 miastach mają się odbyć protesty w 102 

rocznicę wywalczenia przez Polki praw wyborczych. 

 

PM: – Kojarzy psie i ludzkie serca. 

- Lubię psy trudne, lubię psy z charakterem. To są kochane stworzenia. 

 

- W sklepach limity gości. W każdym sklepie czy manufakturze jest informacja o tym, ile 

osób może przebywać w danym momencie w sklepie. 

Sklepy do 100m2 maksymalnie jedna osoba na 10m2. 

Sklepy powyżej 100m2 maksymalnie jedna osoba na 15m2. 

- Centra handlowe w większości są wyposażone w specjalne liczniki na wejściach, dzięki 

czemu będzie wiadomo, ile osób może wejść. 

[Ale muszą być też liczniki na wyjściach z każdej kasy]. 

- W grudniu będą aż trzy handlowe niedziele. Dariusz Prosiecki, Fakty. 

 

PM: – W kolejnych miejscach mieszkańcy się mobilizują i zbierają dary dla szpitali 

covidowych, bo widzą, jak wielu rzeczy brakuje. 



- To jest nowy oddział, wszystko jest potrzebne. 

- Potrzebujemy materacy do łóżek, potrzebujemy kołder, kocy, poduszek. 

- Na kłodzkim oddziale covidowym nie ma nawet termometrów, nie wspominając o 

stojakach pod kroplówki. Im dalej od wielkich miast, im dalej od szpitala narodowego, w 

którym jest wszystko oprócz pacjentów, tym trudniej, bo pomijając rąk do pracy i ratującego 

sprzętu, na przykład respiratorów, wszędzie najbardziej brakuje podstawowych narzędzi: 

termometrów, słuchawek lekarskich, ciśnieniomierzy. W szpitalu w Kozienicach, oprócz 

środków ochrony osobistej, potrzebują chłodziarek do przechowywania leków oraz 

mikrofalówek i krzeseł dla chorych w izolatorium – i pampersy, i piżamy, i papiery toaletowe – 

potrzebne jest wszystko, co potrzebne jest do opieki nad pacjentem, a czego nie może donieść 

rodzina. – Z takich większych rzeczy przydałaby się kanapa i fotele, żeby nasi medycy mogli 

chwilami odpocząć, Marzanna Zielińska, Falty. 

 

PM: – Przekop Mierzei Wiślanej staje się coraz droższy, będzie kosztował dwa razy 

więcej niż zapowiadał rząd… 800 milionów złotych – 2 miliardy złotych… Przekop ma być 

gotowy za dwa lata. Jan Błaszkowski, Fakty. 

 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Fantastyczne. Musi mieć ze dwa i pół metra wysokości. 

- I osiemdziesięcioletni kurz. 

- Na górze zrobimy sypialnię, będzie mnóstwo przestrzeni. 

- Na co? 

- Przyda się. 

- Uważaj. 

- Olbrzymi. Piękny. Jest naprawdę niesamowity. 

- Trzeba pomalować. 

- Możecie sprzedać za dwa razy tyle. 

- Masz obsesję. 

- Trochę. 

- Patrz. Moneta z głową Indianina. Tysiąc osiemset dziewięćdziesiąty ósmy rok. 

- Dobra wróżba. 

- Ty jesteś dobrą wróżbą. Wygląda super. 

♣ 
2020-11-28 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4843 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Strajk kobiet znowu na ulicach Warszawy i innych miast. Tysiące osób demonstrują w 102 

rocznicę przyznania Polkom praw wyborczych. Domagają się wolności, jak mówią: matki, 

córki, siostry. W Warszawie policja wielokrotnie blokowała marsz, spisywała uczestników i 

wzywała do rozejścia. Manifestujący: – Sto lat temu Polki nie miały tych praw, bo miały tylko 

za zgodą męża. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – … Rondo Dmowskiego przemianowano na Rondo Praw 

Kobiet, nie tylko by docenić kobiety z początku XX wieku, ale też by pokazać, że walka o prawa 

kobiet jeszcze się nie skończyła.  

Tamtą walkę o głosowanie kobiet doceniły akredytowane w Polsce ambasadorki, nagrały 

specjalne przesłanie dla polskich kobiet: 

That right matters today as much as it did then. 

Dziś to prawo jest równie ważne jak wtedy. 

H.E. Emer O’Connel – Ireland: – Gratulujemy Polkom. 

H.E. Shpresa Kureta – Republic of Albania: – że mogę pogratulować Polsce i 

Polkom 

H.E. Georgette Mosbacher – United States of America: – Gratuluję Polkom 



H.E. Bożena Forśtanić Boroje – Republic of Slovenia: – Jestem tutaj, aby 

pogratulować Polsce tej ważnej rocznicy 

H.E.: ? – wnosząc wkład w moje demokratyczne społeczeństwo i dając wyraz moim 

demokratycznym wartościom, 

Przeciwko orzeczeniu Trybunału Konstytucyjnego Julii Przyłębskiej w sprawie aborci 

protesty trwają od kilku tygodni. 

Protestowały: Warszawa, Kraków, Łódź, Szczecin, Wieluń, Wrocław, Gdańsk… 

Transparent: kobiety nie dostały praw, same je sobie wywalczyły 

„102 lata później znów walczymy z systemem, 

który odmawia nam podstawowych praw. 

Nas i naszych sojuszników spotyka państwowa przemoc” 

KKZ: – Współczesne kobiety też zamierzają walczyć do końca bez względu na 

konsekwencje, bez względu na  gazowanie, pałowanie, spisywanie… 

 

PM: – Większość Sejmu odrzuciła sprzeciw Senatu i uchwaliła ustawę, która części 

medyków odbiera dodatki finansowe przyznane z powodu walki z pandemią …ta wcześniejsza 

ustawa, choć podpisana przez prezydenta, nie została opublikowana. 

Arleta Zalewska: – …to prezydent, Andrzej Duda, będzie musiał dziś zdecydować: czy 

podpisze ustawę, która do kosza wrzuca te przepisy, które sam podpisał… ]Podpisze]. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – Na premierze ciąży ten 

obowiązek, więc on tutaj popełnił niewątpliwie przestępstwo, nie publikując. Nie ma takiej 

kompetencji. Widzę bardzo istotną rolę prezydenta. Prezydent powinien absolutnie odmówić 

podpisu tej ustawy. 

[…] 

 

PM: – Pierwsze stoki otwarte. 

 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KP KO, PO: – Weto do budżetu Unii może nas teraz 

pozbawić środków z funduszu odbudowy po Covid-19. Realna utrata tych środków będzie stratą 

nie do odrobienia. Reszta Europy porozumie się bez nas na temat także naszej przyszłości. 

Wzywam rządzących do opamiętania. Jeszcze nie jest za późno. 

[Ale to fragment orędzia marszałka Senatu, bo TVN nie raczyła nadać całości. Jeszcze 

jedno zdanie z tego orędzia TVN nada po dwóch dniach:] 

„Jeśli jeszcze do tego wyprowadzicie nas z europejskiego domu, historia i ludzie wam tego 

nie wybaczą”. 

Marek Pęk, wicemarszałek Sejmu, KP PiS: – Orędzie stricte polityczne, demagogiczne 

i nieprawdziwe, kładące tak naprawdę kłody pod nogami polskiego rządu, no, nie jest na pewno 

stanowiskiem całego Senatu. 

 

PM: – Pierwszy raz po przerwie zostały otwarte galerie handlowe. Obowiązuje limit 

klientów, by w środku nie było tłoku. Taki tłok i kolejki powstają na zernątrz. 

Magda Łucjan: – Warszawa, godzina dwunasta i kilkaset osób w kolejce do sklepu 

meblowego. Klienci stoją przed sklepem, bo czynne od dziś sklepy działają w ścisłym reżimie 

sanitarnym… 

 

PM: – Samotność, strach, depresja. Gdy od kilku miesięcy izolujemy się w domach, 

pracujemy zdalnie, uczymy się zdalnie i nie spotykamy się z rodziną, coraz więcej osób 

starszych i młodszych nie wytrzymuje tego psychicznie. Ukrywamy się przed zarazą, ale 

tęsknimy do życia takiego jak przedtem. Wielu potrzebuje pomocy. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Jestem kobietą, usłysz mój ryk 

Zbyt wielki, by go zignorować. 

Wiem za wiele, by cofnąć się i udawać. 

Bo wszystko to już słyszałam. 



Leżałam kiedyś na dnie. 

Nikt więcej mnie tam nie przytrzyma. 

O tak, jestem mądra, 

Ale to mądrość zrodzona z bólu. 

Tak, zapłaciłam wysoką cenę, 

Ale spójrz jak wiele zyskałam. 

Kiedy to konieczne, 

Stać mnie na wszystko. 

Jestem silna, niezwyciężona, 

Jestem kobietą. 

Możesz mnie zgiąć, ale nigdy złamać 

Bo sprawisz tylko, 

Że będę zdeterminowana, 

By osiągnąć cel. 

Wrócę jeszcze silniejsza. 

Nie jestem już nowicjuszką 

Bo umocniłeś to przekonanie 

W mojej duszy. 

O tak, jestem mądra, 

Ale to mądrość zrodzona z bólu. 

Tak, zapłaciłam wysoką cenę, 

Ale spójrz jak wiele zyskałam. 

Kiedy to konieczne, 

Stać mnie na wszystko. 

Jestem silna, niezwyciężona. 

Jestem kobietą. 

Szybko się uczę. 

Staję z tobą twarzą w twarz 

I rozkładam kojące ramiona. 

Ale nadal jestem embrionem 

I czeka mnie długa droga 

Ale sprawię, że mój brat zrozumie. 

I Am Woman 

♣ 
2020-11-29 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4843 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Dwie godziny temu w czasie konferencji prasowej rzecznik stołecznej policji, odnosząc się 

do wczorajszych protestów zadał dobre pytanie: Co ma zrobić policjant w takiej sytuacji? Ale są 

jeszcze lepsze: Dlaczego policjanci pryskają z bliska gazem w oczy posłankom? Dlaczego 

reagują teraz inaczej niż wcześniej i co mogą zrobić, by odzyskać stracone zaufanie? 

Paweł Płuska: – …moment zarejestrowany przez nasze kamery – zachowanie policjanta 

wobec interweniującej i pokazującej legitymację posłanki, co na tych zdjęciach widać jeszcze 

lepiej. 

Barbara Nowacka, KP KO, PO: – Mówiłam do nich cały czas: uspokójcie się, 

przesadzacie. Spychali tę młodzież, kompletnie niepotrzebnie, za brutalnie. I wtedy dostałam 

gazem mniej więcej z takiej odległości, jak widzę w tej chwili pana redaktora. 

PP: – Dwie godziny temu policja przedstawiła swoją wersję wydarzeń i te nagrania 

z kamerek na mundurach, na których widać interwencję funkcjonariuszy, słychać ostrzeżenia, 

„Jednocześnie ręka pani poseł kierowana jest prosto w twarz policjanta”. I widać pojawiającą się 

rękę posłanki Nowackiej. 

Sylwester Marczak, nadkomisarz, komenda stołeczna policji: – I widać między innymi w 

pewnym momencie rękę, która przepycha tarczę i wpycha tą [tę] tarczę w twarz policjanta. 



PP: – Sprawa będzie jeszcze wyjaśniana. Rzecznik przekonywał też, że działania były 

dynamiczne, a realizujący polecenia policjanci zasłonięci tarczami. 

Sylwester Marczak: – Przede wszystkim posłowie powinni zastanowić się, czy to jest 

właściwe do tego, żeby stawać pomiędzy policjantami a osobami, wobec których czynności są 

podejmowane. 

PP: – Posłowie wątpliwości nie mają, zamierzają być wszędzie tam, gdzie są obywatele, 

gdzie władza używa lub jak twierdzą także eksperci, którzy byli na miejscu i to widzieli – 

nadużywa siły. 

- Ona była przesadnie brutalna. 

PP: – Choć ocena tych wydarzeń jest bardzo różna. Z jednej strony słyszymy, że to nie 

działania policji, a protesty się zmieniły. 

Waldemar Buda, wiceminister funduszy i polityki regionalnej, KP PiS: – One się 

zradykalizowały, to już jest pokaz wulgaryzmów, to już jest pokaz atakowania, plucia na 

policjantów, wyzywania policjantów. 

PP: – Z drugiej z ust samych policjantów padają słowa, że protest był spokojniejszy. 

Marczak: – Na pewno był spokojniejszy. 

PP: – Krytykowane jest jednak coś innego: działanie liderki strajku kobiet. Wiceminister 

Jacek Ozdoba składa zawiadomienie do prokuratury na Martę Lempart, która według niego 

dopuściła się przestępstwa, obrażania funkcjonariuszy na służbie… Nastroje najbardziej zaczęły 

się zmieniać wtedy, kiedy siły porządkowe zaczęły spychać protestujących w tak zwane kotły… 

i spisując wszystkich, między innymi żonę prezydenta Warszawy, która wyraziła: 

To wszystko kiedyś się skończy. Policja znów będzie się zachowywać normalnie. 

Przestanie działać pod naciskiem Jarosława Kaczyńskiego. Przestanie bić kobiety 

pałkami, atakować gazem, przestanie rozbijać demonstracje oddzielając od siebie 

poszczególne grupy protestujących, biorąc je w kocioł. 

Dziś sama zostałam zamknięta w takim kotle, byłam trzymana kilka godzin i na 

koniec wylegitymowana. Odmówiłam jednak przyjęcia mandatu i sprawa zakończy 

się w sądzie. 

Widziałam w oczach policjantów wstyd. Oni wiedzą, że my wiemy. Wstydzą się, bo 

zdają sobie sprawę, że są tylko ślepym bagnetem w rękach ludzi, którzy panicznie 

boją się utraty władzy. 

Wpis Jerzego Owsiaka: 

Jaki powód dały dwie bardzo młode dziewczyny, moim zdaniem ciągle nastolatki, 

spisywane z dowodu osobistego do zatrzymania. Jedna z nich z pudełkiem ciastek, 

nie miały ze sobą żadnych symboli, żadnych tablic, żadnych flag, nawet żadnych 

znaczków, czegokolwiek. Więc podszedłem do spisujących policjantów, 

przedstawiłem się i spytałem: jaki jest powód, że te dwie dziewczyny są spisywane? 

Milczenie, milczenie, milczenie. Czy nie jest wam wstyd, tu w tym momencie? Po 

sto złotych od dwóch dziewczynek? 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, SLD: – To, co robicie, jest 

polityczną bandyterką. Zarzucam wam to i oświadczam, że przyjdzie na was kara. 

Cezary Tomczyk, KP KO, PO: – Wszyscy, którzy uczestniczą w tej haniebnej procedurze, 

będą pociągnięci do odpowiedzialności karnej. 

Polska – 11 483 nowych zakażonych. 283 zgony. 

 

PK: – …robimy teraz o połowę mniej testów niż na początku miesiąca… 

Marek Nowicki: – Czy koronawirus nadal atakuje czy może nieco odpuszcza? Odpowiedzi 

szukamy w liczbach potwierdzonych zakażeń: 

Liczba potwierdzonych zakażeń – Covid-19 

2-8 listopada – 166 523 

23-29 listopada – 101 150 

Liczba wykonanych testów – Covid-19 

2-8 listopada – 477 828 

23-29 listopada – 267 744 

Źródło: ministerstwo zdrowia 



Andrzej Trybusz, doktor, były główny inspektor sanitarny: – Teraz chorzy coraz bardziej 

odwlekają ten moment, kiedy po wystąpieniu objawów kontaktują się z lekarzem, co też 

niewątpliwie ma wpływ na dalszy przebieg, no i niewątpliwie na liczbę zgonów. 

Liczba zgonów – Covid-19 

2-8 listopada zmarło 2 089 chorych 

23-29 listopada zmarło 3 411 chorych 

Anna Boroń-Kaczmarska, profesor, wirusolog: – Oczywiście tworzy się szpitale mniej lub 

bardziej doposażone, ale zdecydowanie obsada personalna nie jest pełna albo nie jest doskonała, 

brakuje jednak specjalistów w dziedzinie choroby zakaźne. Na pocieszenie należało 

przypomnieć tutaj takie prognozy epidemiologiczne, że jednak ten drugi pik, ta choroba, będzie 

po woli przygasał, czyli przynajmniej zagrożenie życia będzie się zmniejszało. 

MN: – Ale przed nami trzecia zapowiadana mniejsza fala pandemii w lutym i marcu… 

[Niestety przyjmuję to jako takie dziennikarskie zaklinanie rzeczywistości – żeby na siłę 

wykazać jakieś prawidłowości. Na początku pandemii ludzie bardzo przejęli się zagrożeniem, o 

czym świadczyły kompletnie puste place i ulice. Obecnie ujawniło się nie tak drastyczne 

zagrożenie życia i jednocześnie ileż można zahamować życie, wykluczyć życiowe potrzeby: 

pracy, zarabiania, spaceru, odprężenia, kontaktu z innymi ludźmi, ćwiczenia tężyzny fizycznej, 

nart, morza, rozładowywania stresu, nawet leczenia innych chrób…] 

 

Przemysław Czarnek, ministr edukacji narodowej w Sejmie: 

„W ZSRR byli urzędnicy, którzy robili wszystko pod dyktat marksistów, ale nie 

wierzyli w marksizm, a ci ludzie, których dziś słyszymy – oni ślepo w niego wierzą 

– są neomarksistami, postmodernistali, którzy nas kompletnie nie tolerują (…) 

doszliśmy w Europie do poziomu gorszego niż Związek Radziecki i komunizm”. 

Źródło: TVP - Info 

 

Tvn24bis – 7 DNI - UNIA – Maciej Sokołowski [to jest dziesiąta emisja] 

- Na nieco ponad miesiąc okresu przejściowego cały czas nie ma umowy między Unią 

a Wielką Brytanią. Unijny negocjator, Michel Barnier, powiedział w piątek ambasadorom, że nie 

jest w stanie przewidzieć, czy porozumienie uda się osiągnąć na czas. Rozbieżności wciąż są 

zbyt duże, szczególnie w kwestii połowu ryb. 

- Premierzy Polski i Węgier po spotkaniu w Budapeszcie utwardzili swój sprzeciw wobec 

porozumienia budżetowego wobec przepisu o praworządności… 

- W dniu walki z przemocą wobec kobiet Parlament Europejski debatował o konwencji 

stambulskiej o równouprawnieniu oraz o przepisach aborcyjnych w Polsce. 

Parlament zdecydowaną większością przyjął rezolucję potępiającą decyzję Trybunału 

Konstytucyjnego [polskiego] i wsparł protestujących przeciw ograniczaniu praw kobiet. 

- 50 różnych działań zaproponowała Komisja Europejska w celu większej integracji 

imigrantów w Unii Europejskiej. To element nowej, szerszej polityki imigracyjnej w Unii. 

Działania mają likwidować bariery w dostępie do mieszkań, pracy, szkoleń oraz służby zdrowia 

dla osób przybywających do Europy. 

- Unijna agencja środowiska zauważyła, że z powodu ostrzejszych regulacji poprawiła się 

jakość powietrza w Europie, dzięki czemu między rokiem 2009 a 2018 o 60 tysięcy spadła 

liczba śmierci z powodu chorób płuc i serca wywoływanych zanieczyszczeniem. 

- Powietrze trochę lepsze w Unii, ale atmosfera robi się coraz gęstsza: nie ma 

porozumienia z Wielką Brytanią, nie ma porozumienia w sprawie budżetu, a wszystko to w 

czasie pandemii. Grudzień więc będzie pełen intensywnych rozmów na ostatnią chwilę. Ale 

Komisja podkreśla, że Unia będzie twardo bronić swoich wartości. 

[Przewodnicząca Komisji Europejskiej w Parlamencie Europejskim] – „Zaufanie jest 

dobre, ale prawo jest lepsze”. To krótki cytat o rozmowach z Wielką Brytanią, ale można też 

odnieść do wielu innych kwestii… 

Nowe przepisy dotyczące ochrony konsumentów: …nowy europejski model pozwów 

zbiorowych – to organizacje konsumenckie będą mogły kierować do sądów sprawy klientów z 

różnych państw…  



Bezpieczne, w przystępnej cenie i dostępne dla wszystkich – tak w skrócie Komisja 

Europejska opisuje nową strategię, dotyczącą leków w Unii. Chodzi o zmianę przepisów nie 

tylko w czasie kryzysu, gdy Komisja chce produkować generyczne wersje leków na terenie Unii 

nawet bez zgody posiadacza patentu, ale też o codzienne sytuacje gdy brakuje środków 

podawanych w rzadkich chorobach i za ogromne pieniądze trzeba sprowadzać je z innych 

państw. 

Stella Kyriakides, Komisarz do spraw zdrowia – Strategia farmaceutyczna jest naszą 

odpowiedzią na słabości, jakie zobaczyliśmy w czasie epidemii. Ale nie tylko, bo już wcześniej 

wiedzieliśmy, że dostępność, ceny i braki leków są sprawami, na które państwa zwracają uwagę. 

Unijna strategia ma opierać się na czterech filarach: 

1. Leki przy rzadkich chorobach były w niższych cenach. 

2. Wsparcie innowacyjności i konkurencyjności na rynku farmaceutycznym. 

3. Nasilenie przygotowań na wypadek kryzysu i wzmocnienie łańcuchów dostaw. 

4. Wzmocnienie roli na świecie i promowanie unijnych standardów. 

Margaritis Schinas, wiceprzewodniczący Komisji Europejskiej: – Odkrywamy każdy cal, 

każdy możliwy centymetr unijnych kompetencji w sprawie zdrowia, by to mogło zadziałać, bo 

wiemy, że jeśli chodzi o zdrowie, to ludzie chcą, by Europa była obecna. 

MS: – W tym tygodniu Komisja Europejska uruchomiła nową internetową wyszukiwarkę 

produktów oznaczonych unijnym certyfikatem chronionego pochodzenia, Strona dostępna jest 

pod tym adresem: 

www.tmdn,org/giview 

A o produktach regionalnych opowiem więcej „w powiększeniu”: 

Unijne oznaczenia geograficzne to temat bardzo smakowity, bo przecież chodzi tu o takie 

nazwy jak feta, parmigiano, gorgontola czy ser koryciński, żeby pozostać tylko przy serach, a 

przecież chodzi też o oliwki, owoce, wędliny, miody, wina i inne alkohole. W całej Unii rynek 

produktów z oznaczeniami geograficznymi wart jest 75 miliardów euro. W całej Unii są 3322 

produkty z chronioną nazwą geograficzną – to przede wszystkim takie dwa oznaczenia: 

Chroniona nazwa pochodzenia – to logo żółto-czerwone [okrągłe] – tu powiązanie 

z miejscem geograficznym – jest najsilniejsze, na przykład, jeśli chodzi o wina, oznacza to, że 

wszystkie użyte winogrona mogą pochodzić wyłącznie z terenu, gdzie produkowane jest wino, a 

grecka oliwa Kalamata pochodzi tylko z oliwek z regionu Kalamata. W Polsce to na przykład 

miód kurpiowski albo bryndza podhalańska. 

Drugie logo żółto-niebieskie [okrągłe] to symbol chronionego oznaczenia geograficznego. 

W tym przypadku związek z regionem jest luźniejszy, ale przynajmniej jeden z etapów 

produkcji musi odbywać się w danym regionie. W przypadku win oznacza to, że przynajmniej 

85% winogron musi pochodzić z danego terenu. W Polsce takie znaczenie ma na przykład 

„miód wrzosowy z Borów Dolnośląskich” – pyłek musi pochodzić z kwiatów na terenie Borów, 

ale pszczoły mogą być dowożone z innych obszarów. W to, jak są dowożone, nie wnikam. 

W Polsce wartość tego rynku to 0,5 miliarda euro – najwięcej tak zarabiają alkohole. 

Nazwa „Polska wódka” też jest chroniona i była jedną z pierwszych zarejestrowanych. Potem na 

liście pojawił się między innymi rogal świętomarciński, truskawka kaszubska, kiełbasa lisiecka, 

obwarzanek krakowski, krupnioni śląskie i cebularz lubelski… 

…zabronione są etykiety: „w stylu”, „w rodzaju”, „podobne do”… 

Statystyka tygodnia 

Szczepionki zapewnione przez Unię Europejską: 

1 965 milionów 

Curevac – 405 milionów 

AstraZeneca – 400 milionów 

Johnson&Johnson – 400 milionów 

&BioNTech – Pfizer – 300 milionów 

Sanofi-GSK – 300 milionów 

Moderna – 160 Milionów 

Stefan de Keersmaecker. Komisja Europejska: – To prawda, to zleży od właściwości 

każdej szczepionki. Są takie, które gdzie wystarczy tylko jedna dawka, a inne trzeba zastosować 

więcej razy. To będzie jasne dopiero, gdy poznamy wyniki testów klinicznych. 



Kryterium dystrybucji jest oparte o liczbę ludności… 

Trudno jest powiedzieć, kiedy będą pierwsze dostawy… pierwsze szczepionki mogą być 

pod koniec tego roku… 

Koszt szczepionki jest inny w przypadku każdego producenta. Nie mogę powiedzieć, jaki 

będzie koszt jednej szczepionki, bo to są poufne informacje handlowe… 

Jeśli będą pytania, piszcie na mój adres: m.sokolowski@tvn.pl 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Policja. Ręce do góry. Jestem gliną, takie uderzenie drogo kosztuje. 

- Proszę mnie puścić. Jestem na warunkowym. 

- Najpierw opróżnij plecak. Kieszenie. 

- Który to dziś włam? 

- Nie wiem. Tu jest wszystko. 

- Chcesz soku? Pomarańczy czy grejpfruta? Ja sobie naleję. Za co cię zapudłowali? 

Słucham. 

- Za kradzież. 

- I? 

- Byłem na stażu w dużym sklepie AGD, polis ubezpieczeniowych, zdobywałem dane, 

adresy klientów i jaki sprzęt mają, no i kody do drzwi. 

- Niegłupie. 

- Ale mnie przyskrzynili. 

- Boś czarny. Trzeba było myśleć jak biali. Nie miałeś ochoty zwinąć wieży? 

- Żeby sprzedać na wagę? 

- Jest niezła. Moi synowie mają na nią chrapkę. 

♣ 
2020-11-30 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4779 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 5 733 nowych zakażonych. 121 zgonów. 25 152 wykonano testów. 

 

Po tym, jak okazało się, że mamy nieco ponad 5 tysięcy nowych zakażonych, premier 

przekonuje, że restrykcje przynoszą skutek, ale idzie jeszcze dalej i stwierdza, że wygrywamy z 

epidemią. Tylko jaka to wygrana dla tych, którzy właśnie stracili swoich bliskich, a w ostatnim 

tygodniu zgonów było najwięcej od początku epidemii. 

[Spokojnie. Takie są niedziele i poniedziałki. Jutro już będzie dwa razy więcej zakażeń, a 

zgonów 449]. 

Krzysztof Skórzyński: – …Hotele są zamknięte dla turystów, otwarte są stoki narciarskie, 

ale to ich właściciele mają pilnować, by nie stał człowiek na człowieku. 

[Właściciele kwater w górach przemianowali kwatery na magazyny na narty i teraz 

wynajmuje się magazyn, umieszcza w nim narty i przecież nikt nie wygoni z magazynu 

właściciela nart]. 

 

PK: – Marszałek Sejmu, Elżbieta Witek, chce wyjaśnień w sprawie użycia gazu 

łzawiącego wobec Barbary Nowackiej. Jednak wicemarszałek, Ryszard Terlecki, nie czekając na 

nie, już stwierdza, że policja miała rację… 

 

PK: – Stanowisko reprezentowane przez rząd w sprawie unijnego budżetu jest sprzeczne z 

polską racją stanu – to fragment apelu rady przedsiębiorczości, zrzeszającej największe polskie 

organizacje gospodarcze. Ich prezesi wzywają premiera, by nie wetował budżetu, na którym 

między innymi to Polska korzysta najbardziej. 

[Jeśli „najbardziej” to nie „między innymi”, jeśli „między innymi” to nie „najbardziej”]. 



Marek Goliszewski, prezes Business Centre Club: – Znajdą obejście Polski i obejście tego 

liberum veto, pozyskają te pieniądze na wsparcie swoich gospodarek, a Polska spadnie już nie 

do drugiej, ale do czwartej prędkości. 

[…] 

 

PK: – Dziś uczniowie wrócili na zajęcia do szkół sportowych i zawodowych, tam gdzie 

potrzebne są zajęcia praktyczne. Dla pozostałych bez zmian – do 3 stycznia nauka on line, 

a potem ferie. To dość wyjątkowa sytuacja, że ci, którzy idą do szkoły, uważają się za 

szczęściarzy. 

Marzanna Zielińska: – Egzaminy praktyczne już w styczniu, a strzyżenia tylko z obrazków 

i filmów w Internecie nie da się nauczyć. Czas podczas nauki zdalnej nie został zmarnowany. 

Ale trenowanie w domu, na przykład na rodzicach, to też nie to samo. Stres jest, bo jedno złe 

cięcie może na egzaminie ucznia wyciąć. 

Nie da się być Lewandowskim bez treningu, bo do gry drużynowej na boisku potrzebne jest 

i boisko, i drużyna. Do dziś w szkołach sportowych, żeby ćwiczyć, trzeba było się szykować do 

zawodu. Od dziś każda szkoła zawodowa może organizować 10 godzin praktycznych 

w tygodniu bez szukania wybiegów. Trenować mieszanie w garnkach można też w domu, ale 

żeby po szkole zawodowej rzeczywiście mieć zawód, trzeba wykazać się bardzo konkretnymi 

umiejętnościami – do tego nauczyciel jest niezbędny. Przed szkołami zawodowymi 

najtrudniejsze cztery tygodnie. Kończy się semestr, nauczyciele muszą wystawić oceny, 

uczniowie mają ostatnią szansę na ich poprawę, a zaraz po przerwie świątecznej równocześnie z 

feriami wystartują w szkołach egzaminy zawodowe. Z zachowaniem reżimu sanitarnego na 

egzaminach powinno pójść jak pod linijkę. Co będzie na krawiectwie, już wiemy. W styczniu 

trzeba trzymać kciuki za 170 tysięcy przyszłych zawodowców. Marzanna Zielińska, Fakty. 

[Zostawiłem panią Zielińską, pominąłem rozmówców]. 

 

Marcin Wrona: – Najpierw lekarze podejrzewali skręcenie kostki, potem Joe Biden 

podczas zabawy z psem poślizgnął się, ale po tomografii komputerowej okazało się, że doszło 

do niewielkiego złamania i prezydent elekt przez kilka tygodni będzie musiał chodzić w bucie… 

[Kolejny kwiatek dziennikarski – „niewielkie złamanie”. Ale bo też utarło się w Stanach 

Zjednoczonych, że naprawdę starsi panowie, jeśli chcą być prezydentem, muszą wbiegać na 

widownię, czego nie robili już od kilkudziesięciu lat]. 

 

…dziś jest najnowsza kosmiczna technologia. Jest też cały system wsparcia: wzdłuż 

całego toru stoją ekipy [ratunkowe], które w ciągu kilku sekund są w stanie dotrzeć do 

cieknącego czy płonącego pojazdu. Za bolidami na pierwszym okrążeniu, czyli wtedy, gdy jest 

najwięcej wypadków, jedzie pojazd ratowniczy z lekarzem i anestezjologiem. Wczoraj to 

właśnie oni na miejscu wypadku pojawili się po kilku sekundach, gdy Romain Grosiean 

opuszczał płonący bolid. Płomienie stopiły wizjer w jego kasku. Dariusz Prosiecki, Fakty. 

[Kolejny po prezydencie, który musi szpanować]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Wszystkiego najlepszego w dniu urodzin. Pomyślałaś życzenie? 

- W przerwie na lancz idę na retorykę. 

- Ładnie mówisz. Wpadnę po ciebie o siedemnastej. Wrócimy razem. 

- O siedemnastej trzydzieści mam wykład „wschodzące rynki”. 

- Masz urodziny. Nie mogą raz wzejść bez ciebie? 

- O której przyjęcie niespodzianka? Nie udawaj. 

- Mam cię przywieźć o dziewiętnastej. 

- Zerwę się i będę o dziewiętnastej piętnaście. 

- Dziękuję. 

♣ 
 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2020 – listopad 

 

 

data zakażeni doba zmarli doba 

2020-11-01 379 902 17 171 5 783 152 

2020-11-02 395 480 15 578 5 875 92 

2020-11-03 414 844 19 364 6 102 227 

2020-11-04 439 536 24 692 6 475 373 

2020-11-05 466 679 27 143 6 842 367 

2020-11-06 493 765 27 086 7 287 445 

2020-11-07 521 640 27 875 7 636 349 

2020-11-08 546 425 24 785 7 872 236 

2020-11-09 568 138 21 713 8 045 173 

2020-11-10 593 592 25 454 8 375 330 

2020-11-11 618 813 25 221 8 805 430 

2020-11-12 641 496 22 683 9 080 275 

2020-11-13 665 547 24 051 9 499 419 

2020-11-14 691 118 25 571 10 045 546 

2020-11-15 712 972 21 854 10 348 303 

2020-11-16 733 788 20 816 10 491 143 

2020-11-17 752 940 19 152 10 848 347 

2020-11-18 772 823 19 883 11 451 603 

2020-11-19 796 798 23 975 12 088 637 

2020-11-20 819 262 22 464 12 714 626 

2020-11-21 843 475 24 213 13 288 574 

2020-11-22 861 331 17 856 13 618 330 

2020-11-23 876 333 15 002 13 774 156 

2020-11-24 909 066 33 327* korekta danych 

2020-11-24 909 066 10 139 14 314 540 

2020-11-25 924 422 15 356 14 988 674 

2020-11-26 941 112 16 690 15 568 580 

2020-11-27 958 172 17 060 16 147 579 

2020-11-28 973 593 15 421 16 746 599 

2020-11-29 985 075 11 482 17 029 283 

2020-11-30 990 811 5 736 17 150 121 

 

♣ 



2020-12-01 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4769 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 9 105 nowych zakażeń. 449 0sób zmarło. 38 404 wykonanych testów. 

 

Andrzej Trybusz, doktor, były główny inspektor sanitarny: – Dane, jakiekolwiek by nie 

były, trzeba analizować ze zrozumieniem. 

Krzysztof Skórzyński – …Chorzy na Covid-19: 

Przetestowani ze skierowania. 

Przetestowani prywatnie. 

Nieprzetestowani. 

Dwie pierwsze grupy trafiają do raportów, trzecia nie, a to ta grupa według szacunków 

może być największa. Nikt dziś nie wie, ile osób choruje, ale nie poszło na test. Nie ma 

masowego, cyklicznego testowania Polaków. 

Liczba zgonów 

Źródło: ministerstwo zdrowia 

25.11 – 674 | 26/11 – 580 | 27.11 – 579 | 28.11 – 599 | 29.11 – 283 | 30.11 – 121 | 

01.12 – 449 | 

 

PK: – Premierzy Polski i Węgier deklarują, że chcą porozumienia z Brukselą w sprawie 

budżetu, tylko pytanie: na jakie ustępstwa liczą i na jakie sami są gotowi, byśmy wszyscy nie 

stracili szansę na złotą dekadę, a taką właśnie zapowiadał Mateusz Morawiecki, gdy wrócił 

z unijnych negocjacji budżetowych. 

Maciej Knapik: – Premier kwestionuje mechanizm: pieniądze za praworządność… Być 

może premier liczy na to, że Unia się cofnie, a praworządność zejdzie na dalszy plan w obliczu 

potrzeb finansowych i pandemii, ale nastroje w Unii są złe. 

Sophia in ‘t Veld, eurodeputowana z Holandii, odnówmy Europę, w Parlamencie 

Europejskim – Ważne, by kraje członkowskie trzymały się razem i nie pozwoliły się 

szantażować dwóm skorumpowanym autokratom. 

Malin Björk, eurodeputowana ze Szwecji, Zjednoczona Lewica, Europejska-nordycka 

zielona lewica, w Parlamencie Europejskim: – Wydaje mi się, że nie powinniśmy ustąpić nawet 

o milimetr. 

Vladimir Bilčik, eurodeputowany ze Słowacji, Europejska Partia Ludowa, w Parlamencie 

Europejskim: – Tu chodzi o kluczowe zasady europejskie: wolność mediów, jakość demokracji i 

sądownictwa. 

 

Beata Kempa, eurodeputowana PiS: – My [czyli PiS] nie przyjmiemy żadnego dyktatu. 

Jesteśmy dumnym narodem w środku Europy. Spór o praworządność to dzisiej [dzisiaj] spór o 

to, czy w obronie ludzkiego życia można zakazać aborcji. 

[A ile pani urodziła dzieci? Jedno. To jakie metody pani stosuje, aby nie rodzić dzieci?] 

 

MK: – …wieczorem zebrała się rada koalicji [której] w sprawie unijnego weta. 

 

PK: – Co najmniej dwie osoby nie żyją, a kilkanaście jest rannych po tym, jak samochód 

wjechał w pieszych na deptaku w Trewirze na zachodzie Dojczlandu,,, Kierowcę zatrzymała już 

policja. 51 lat, Dojcz z okolic Trewiru… 

 

PK: – Jarosław Gowin ujawnił fragment rozmowy z prezydentem, w której głowa państwa 

poinformowała go, że nie zaakceptuje decyzji o zamknięciu stoków… 

Marcin Kierwiński, KP KO, PO: – Nie zabiera głosu w żadnej sprawie, nie mówi nic 

o protestach Polek, nie mówi nic o brutalności policji, nie mówi o potencjalnym wecie, ale nagle 

sprawa dotyczy tego, co najbardziej lubi, czyli jeżdżenia na nartach. Nagle się objawił. 

Paweł Płuska: – …Po kampanii prezydent jakoś zamilkł. 



Aleksander Kwaśniewski, były prezydent: – Ktoś powiedział, że to jest prezydent 

bezobjawowy. – To jest złośliwe, ale dosyć prawdziwe. 

[…] 

 

PK: – W tych największych i kilkudziesięciu mniejszych polskich miastach dwie godziny 

temu zgasły światła na najbardziej znanych tam budynkach, albo tych, które powstały dzięki 

pieniądzom z Unii. To miał być protest przeciwko ograniczaniu finansów samorządów i groźbie 

weta wobec unijnego budżetu. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Drogi Imanie, zaczęłam od liczenia dni, potem miesięcy. Nie liczę na nic poza nadzieją, 

że wrócisz. Cichy strach ogarniający mnie przez te lata, od kiedy się widzieliśmy, że ta straszna 

wojna zmieni nas nie do poznania. 

♣ 
2020-12-02 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4789 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

Wielka Brytania jest pierwszym krajem, w którym zatwierdzono szczepionkę na 

koronawirusa. 

Maciej Woroch: – Takiego prezentu na koniec czterotygodniowej blokady kraju 

Brytyjczycy się nie spodziewali. Szczepionka Phizera dostała zielone światło od brytyjskiej 

agencji rejestracji leków. Już na początku przyszłego tygodnia będzie można ją podać 

pierwszym pacjentom. Amerykańskiej szczepionki Brytyjczycy zamówili 40 milionów dawek. 

Przed końcem roku mają ich dostać 10 milionów dawek. Jako pierwsi mają być zaszczepieni 

seniorzy w domach opieki i ich opiekunowie, po nich pracownicy zdrowia i opieki społecznej 

oraz ludzie, którzy skończyli 90 lat. Po nich kolejno coraz młodsi mieszkańcy. Szczepienia nie 

będą obowiązkowe, ale według sondaży blisko 70% Brytyjczyków planuje zaszczepić się 

przeciwko Sars-Cov-2. [Covid-19, koronawirus – to trzy nazwy tego samego wirusa]. To 

oznacza potężną operację logistyczną. Brytyjska służba zdrowia ma jeden z najskuteczniejszych 

programów szczepień. Plany podania szczepionek opracowano na podstawie dotychczasowych 

doświadczeń z uwzględnieniem specyficznych wymagań. 

Munir Pirmohamed, profesor, Uniwersytet w Liverpoolu: – Szczepionkę należy podać w 

dwóch dawkach w odstępie 21 dni. Osoby szczepione nabędą pełną odporność siedem dni po 

przyjęciu drugiej dawki. 

MW: – Ze względu na konieczność przechowywania w temperaturze minus 70 stopni 

Celsjusza, szczepionka podawana będzie w 50 szpitalach i wyselekcjonowanych placówkach z 

odpowiednim wyposażeniem. Do pomocy w organizacji szczepień włączone będzie wojsko. 

[O przyszłości szczepień, ale to będzie omawiane codziennie przez szereg kolejnych 

tygodni, a może nawet miesięcy]. 

 

PK: – Jest nowy film, na którym widać całą sytuację, gdy policjant prysnął gazem w oczy 

Barbarze Nowackiej. Policja wciąż wyjaśnia sprawę, a ten materiał może to łatwo ułatwić… 

[łatwo ułatwić – sic!] 

[Nadal przewidywania co będzie, ale my się doczekamy tego, co będzie albo nie będzie], 

Syndrom pocovidowy: 

- zwiększone zmęczenie 

- skrócony oddech 

- zaburzenia snu 

- skoki temperatury 

- kłopoty z koncentracją 

 

Marek Nowicki: – Zespół dokonując przeszczepu płuc, uratował jej życie. 

Covid może powodować uszkodzenie organów niewymagających przeszczepu, ale 

powodujące konieczność długotrwałego leczenia. 



[Covid może powodować konieczność przeszczepu organu lub wymagać długotrwałego 

leczenia]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

Rok 1647 był to dziwny rok, w którym rozmaite znaki na niebie i ziemi zwiastowały 

jakoweś klęski, nadzwyczajne zdarzenia. 

Latem było wielkie zaćmienie słońca, potem kometa pojawiła się na niebie, wreszcie pory 

roku przemieszały się tak, że najstarsi ludzie nie pamiętali. Toteż wszyscy na Rusi zwracali 

niespokojny umysł i oczy ku Dzikim Polom, które ciągnęły się od brzegów Dniepru omal aż ku 

Morzu Czarnemu, tatarskiemu Krymowi, skąd mogło ukazać się niebezpieczeństwo. 

♣ 
2020-12-03 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4642 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Kiedy będą w Polsce szczepionki? Kto pierwszy będzie zaszczepiony, kiedy i gdzie? 

[Zanotuję za dziesiątym razem dopiero]. 

 

AW: – Fundusz odbudowy z pominięciem Polski i Węgier? To jest możliwe – odpowiada 

polski premier i to jest niesamowite, kiedy cała Europa czeka na miliardy… 

 

Polska – 14 838 nowych zakażeń. 620 zgonów. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Tomek, Tomek. 

- Zaraz. Co się stało? 

- Jak to co? Szósta. Tenis. Nie narzekaj, nie narzekaj. Ojciec grał w tenisa, ja gram. Nie 

rozumiem, skąd u ciebie te opory. 

- Awansowałem. 

- Tomek, ona jest strasznie mała. 

- Co mama? 

- Ona do ramienia sięga. 

- Zobaczy mama, że sobie kiedyś sprawię czerwoną koszulę, żeby mamie nie utrudniać te 

śledztwa. 

- Tu masz sweterek. 

- Dobrze. 

- Zaraz, zaraz. 

- A jeżeli mamusia szuka miodu, to jest w łazience. 

- Tomek, a rakieta? 

♣ 
2020-12-04 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4642 

Tvn24bis – Fakty –Anita Werner  

 

Polska – 13 239 nowych zakażeń. 531 zgony. 

 

Punkt szczepień w każdej gminie, w sumie 8 tysięcy. Rząd ma plan, ale lekarze mają 

pytania na przykład: kto będzie szczepił i kto i jak kwalifikował. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Od dziś wszyscy, którzy będą chcieli szczepić na 

koronawirusa mogą się zgłaszać. Czas na zgłoszenia do narodowego programu szczepień mija 

11 grudnia. 

Ogłoszenie wyników naboru – 15 grudnia 



KKZ: – Cztery dni później zostaną ogłoszone wszystkie punkty, w których będzie można 

się zaszczepić. Zgłaszać się mogą przychodnie, szpitale, prywatne centra medyczne i prywatne 

gabinety. 

Rząd pokazał kryteria, które muszą spełniać placówki medyczne: 

- Muszą szczepić co najmniej 5 dni w tygodniu. 

- Zagwarantować 180 szczepień tygodniowo 

- i spełniać odpowiednie warunki lokalowe. 

W programie ma brać udział 50 tysięcy medyków i według rządu nie będzie żadnych 

problemów, bo po pierwsze, za szczepienia chce rząd płacić więcej: 

Szczepienia przeciw Covid-19 – wycena świadczezenia: 

Świadczenie Proponowana 

wycena 

W punkcie szczepień bez transportu pacjenta 61,24 zł 

W punkcie szczepień wraz z transportem pacjenta 68,15 zł 

Szczepienie w miejscu zamieszkania pacjenta 95,70 zł 

Szczepienia w miejscu zamieszkania pacjenta w 

przypadku więcej niż 5 pacjentów pod jednym 

adresem 

73,19 zł 

 

Andrzej Horban, profesor, członek rządowej rady medycznej do spraw epidemiologii: – W 

Polsce jest 300 tysięcy pielęgniarek i 100 tysięcy położnych, to jest armia ludzi, myślę, że damy 

radę. 

[A ile z tego jest bezrobotnych i są gotowe w pełnym wymiarze dnia podjąć się 

szczepień?] 

Krystyna Ptok, przewodnicząca ogólnopolskiego związku zawodowego pielęgniarek 

i położnych: – To jest czysta propaganda, jak mówimy, że zrobimy to świetnie. Dla mnie 

województwa w Polsce, gdzie na tysiąc mieszkańców mamy 3,6 pielęgniarki. 

KKZ: – Dla przemęczonych pracą przy Covidzie pielęgniarek to będzie dodatkowy 

obowiązek, a już dziś brakuje ich dramatycznie. 

Po trzecie, do szczepionki będą kwalifikować wszyscy lekarze. Nie każdy lekarz ma 

uprawnienia do szczepienia (ginekolog, ortopeda, neurolog) – nie może kwalifikować do 

szczepień. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera: – Chcemy, żeby w każdej gminie 

funkcjonował co najmniej jeden mobilny punkt szczepień. 

[…] 

 

AW: – Przez to lotnisko przejdzie tsunami szczepionek – słychać w Belgii, a do Wielkiej 

Brytanii właśnie dotarły pierwsze dawki. Na szczepionki Sars-Cov-2 czeka cały świat. 

W Ameryce przed kamerami chętnie użyje jej trzech byłych prezydentów [USA]. 

[…] 

Anna Czerwińska: – …800 tysięcy szczepionek trafiło do centralnego ośrodka dystrybucji 

w tajnym konwoju nieoznakowanych ciężarówek, z obawy o bezpieczeństwo w czasie drogi. 

[Bujda. Pokazano zdjęcia tego konwoju, gdzie na każdym samochodzie jest wielki napis: 

VON LEEUWEN – nie jest to producent szczepionek, ale konwój jest rozpoznawalny]. 

Maciej Woroch, Londyn: – Szczepienia mają zacząć się we wtorek w 50 wybranych 

szpitalach. Rządowi eksperci przekonują, że nawet jeśli zastrzyk wywoła osłabienie, bóle głowy 

czy wysypkę, to miną one po 48 godzinach. A ponieważ nie wiadomo, czy zaszczepieni nadal 

nie będą nosicielami wirusa, nawet po szczepieniu trzeba będzie zachowywać dystans i 

ostrożność. 

[…] 

 

AW: – Przeogromne pieniądze i przełomowy moment – słowo kompromis pada dziś 

w Brukseli i to z ust polskiego wicepremiera [Jarosław Gowin od którego nic nie zależy]. Choć 

w Warszawie w tym samym czasie Zjednoczona Prawica trwa w wecie. To nie jest próba sił, to 

jest zwykłe igranie z Unią, bo znacznie więcej niż 100 miliardów jest do stracenia. 



Jakub Sobieniowski: – …256 mld zł Polska może stracić, z czego 153 mld zł to kredyty i 

103 mld zł dotacje. Od wejścia do Unii Polska dostała 190 mld €; Polska wpłaciła 61 mld €; 

Polska otrzymała netto 129 mld €… 

 

AW: – Czy wiceminister rozwoju od turystyki powinien mieć turystyczny biznes? Czy to 

nie jest przypadkiem konflikt interesów? I czy właśnie podczas dziennikarskiej prowokacji nie 

dał o sobie znać? W tej historii jest wyjazd służbowy z rodziną i hotel wiceministra. 

Arleta Zalewska: – Wszystko zaczęło się od dziennikarskiej prowokacji i próby wynajęcia 

pokoju w tym hotelu „Sabała” [należącego do] ministra od turystyki. W czasie gdy to jego rząd 

nakłada kolejne restrykcje na hotelarzy, dochodziło do próby ich omijania. Dziennikarze RMF-u 

informują, że w słuchawce w rozmowie z recepcją mieli usłyszeć ciche przyzwolenie na wyjazd 

służbowy z rodziną. 

Andrzej Gut-Mostowy: – „(…) nie mam wpływu na bieżące funkcjonowanie hotelu (…) 

 

AW: – Klamka zapadła na zamku w Stobnicy. Jest wniosek o odwołanie wojewody. Trzy 

dni temu przypomnieliśmy państwu gigantyczne pole [plac] budowy w środku gigantycznego 

pola natury… 

 

AW – Jest decyzja, jest dodatkowa handlowa niedziela (6 grudnia) sprzedający się cieszą, 

kupujący też, tylko dlaczego wszystko znowu na ostatnią chwilę… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Upoważniony przez Stan Pensylwania zwalniam was z więzienia. Jesteście wolnymi 

ludźmi, 

- Dziękuję, panie Lincoln. 

- Postaraj się zostać na wolności chociaż rok, Lester. 

- Powodzenia, Johnny. 

- Dziękuję, panie Rozen. 

- Jesteś najlepszym kucharzem. 

- Obym nigdy więcej pana nie spotkał. 

- Będzie mi brakowało twoich omletów. 

- Przyślę panu przepis. 

- Nowy Jork to niebezpieczne drogie miejsce. 

- Miła odmiana. 

- Zaczynacie od nowa, nie zmarnujcie szansy. 

- Wróć i gotuj dla nas, Johnny. 

- Wspaniałe chrzciny ciociu. Dzięki, że je urządziłaś u siebie. 

- Uwielbiam dzieci. Sama nie mam wnuków. 

- Nie zaczynaj mamo. 

- Przestań sprzątać i usiądź. Jesteś z wizytą. Tak żyją normalni ludzie. 

- O której masz autobus? 

- Późno. Chcę z nią trochę pobyć. 

- O, znowu moja wina. 

- Niczemu nie jesteś winna. 

- Wspaniała uroczystość. 

- Jeszcze raz Mery. 

- Nie. 

- Proszę. 

- Nie. 

- Muszę już iść. 

- Martwię się o ciebie, kiedy jesteś w Nowym Jorku. 

- Radzę sobie mamo. Może nie jestem najszczęśliwszą osobą na świecie, ale to nie twoja 

wina. Jasne? 

♣ 



2020-12-05 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4642 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

 

Polska – 12 430 nowych zakażonych. 502 zgony. 

 

AW: – szczepionka na Sars-Cop-2 jest technologicznym mistrzostwem i jest bezpieczna – 

tak mówią ci, którzy się na tym znają. 

Katarzyna Górniak: –Żeby zrozumieć, jak działają szczepionki przeciw koronawirusowi, 

trzeba puścić wodze wyobraźni. 

Joanna Zajkowska, profesor [tacy młodzi ci profesorowie teraz], podlaski konsultant 

w dziedzinie epidemiologii: – Jakbyśmy sobie wyobrażali, że statek kosmiczny dopłynie do 

stacji kosmicznej. 

[Z lekka pominiemy upiększenia i zachwyty…] 

JZ: – Nie zawiera dodatków konserwujących, nie zawiera resztek hodowli komórkowych. 

KG: – Nie zawiera też koronawirusa wcale. 

JZ: – Bardzo wysoki poziom technologiczny… Bardzo zręcznie i bardzo naturalnie 

naśladuje nasze mechanizmy odpornościowe… 

KG: – Naukowcy zbadali koronawirusa i rozszyfrowali informacje o jego kojcu. W 

laboratorium sztucznie wytworzyli NRNA [The Non Resident Nepali Association] czyli 

informacje o tym, jak wygląda białko tego kojca. To tak, jakby list gończy. Żadna ze 

szczepionek nie zawiera koronawirusa… List gończy jest pochłaniany przez nasze komórki. 

Organizm sam wyprodukuje poszukiwane białko, a układ immunologiczny uczy się na nim, jak 

się przed bandytą bronić i tak pojawiają się przeciwciała… szczepionka nie zmieni naszych 

genów…  

 

Jarosław Gowin powiedział: kompromis i dziś zaczął się kontratak. PiS usłyszał, że mówił 

tylko za siebie i gdyby powiedział tak cały rząd, to byłaby kapitulacja i upokorzenie. Skoro w 

sprawie Unii i polskiego weta w środku w rządzie toczy się wielka gra, to Jakub Sobieniowski 

sprawdza, kto i dlaczego jest górą. 

[A my nie będziemy sprawdzać, bo w rządzie nie toczy się żadna wielka gra. Rząd pod 

dyktando Kaczyńskiego powiedział, że powie weto i teraz czeka: będzie, co będzie]. 

Unijny szczyt zaczyna się za 5 dni. 

 

AW: – Prezydenci miast biorą sprawy w swoje ręce. Nie mogą patrzeć, jak rząd rujnuje 

szansę na unijną pomoc i o miliardy z Unii zaczynają walczyć sami. Piszą list do szefowej 

Komisji Europejskiej. Jaki mają pomysł, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Samorządowcy z Polski i Węgier mają dość. W ich imieniu 

prezydenci Warszawy i Budapesztu, obaj w opozycji do własnych rządów, napisali list do 

przewodniczącej Komisji Europejskiej, protestując przeciwko planom weta do unijnego budżetu. 

List prezydentów Warszawy i Budapesztu 

Do przewodniczącej Komisji Europejskiej 

„Rządy Węgier i Polski po raz kolejny wykazały brak poszanowania dla 

podstawowych wartości naszej Unii. My, przedstawiciele polskich i węgirskich 

samorządów potępiamy działania pana Orbana i pana Morawieckiego”. 

[I co dalej?] 

KKZ: – Samorządy mają propozycję: dajcie te pieniądze nam bezpośrednio, te które były 

planowane dla naszych krajów, bo nie wolno karać społeczeństwa. List zostanie dostarczony do 

Ursuli von der Leyen w poniedziałek, ale rozmowy kuluarowe już trwają. Pod listem podpisują 

się wciąż samorządowcy. Burmistrz Pucka już podpisała, bo w Pucku aż się roi od tablic 

publikujących, co się udało zrobić ze 120 milionami z Unii, a nie wszystko widać. Weto oznacza 

cywilizacyjny regres. 

W PiS-ie jakakolwiek inicjatywa ze strony samorządów jest niedopuszczalna. Rafał 

Trzaskowski przypomina, że Warszawa dostała dotychczas z Unii 18 miliardów złotych. 

A gdyby pomysł zaakceptowałaby Komisja, to samorządy dostałyby 27 miliardów euro 



bezzwrotnej dotacji i 32 miliardy euro tanie pożyczki, a władza dostałaby prowizorium 

budżetowe, co oznacza, że nie mogłaby zaczynać żadnych nowych inwestycji. 

Jeśli polski rząd zawetuje budżet, to studenci z Polski nie pojadą na Erazmusa (program 

wymiany studentów), do tej pory wzięło udział ponad 200 tysięcy polskich studentów i ponad 10 

milionów młodych Europejczyków. Program wymiany studentów przestanie istnieć. Zamknięcie 

programu Erazmus może być końcem wolnej Europy bez granic… 

[No, tak. I co teraz? Okazało się, że połączenie funduszy europejskich z praworządnością 

jest bardzo szkodliwe nie tylko dla Polski i Węgier, ale rozwala całą Unię Europejską. Dlaczego 

nagle teraz to dostrzegliśmy? Więc zostańmy z PiS-owskim Trybunałem Konstytucyjnym, 

zostańmy z PiS-owskim Sądem Najwyższym, zostańmy z podporządkowanymi PiS-owi 

sędziami, pozwólmy Kaczyńskiemu na przejęcie całych mediów, pozwólmy Kaczyńskiemu na 

zmianę ordynacji wyborczej tak, że po wsze czasy będzie stał na czele Polski – bo inaczej, co? 

Nie róbcie nam wody z mózgu, nie liczcie, że raz narody będą chylić się w jedną stronę, 

raz w drugą stronę – tak jak raczą zawiać media. 

Niech Unia Europejska da pieniądze bezpośrednio samorządom. Ale którym? Wszystkim? 

To nieledwie damy w rzeczywistości pieniądze Morawieckiemu, bo wielu prezydentów, 

burmistrzów i wójtów przeznaczy te pieniądze na to, na co wskaże Morawiecki. 

Nie traćmy z pola widzenia zasadniczego sensu walki z Kaczyńskim – narzucony przez 

Kaczyńskiego Polsce system jest bardzo szkodliwy, bo państwo nie może służyć tylko części 

społeczeństwa, państwo nie może narzucać dziwacznych form życia większości społeczeństwa i 

trzeba ten narzucony system zdławić prawnie, instytucjonalnie albo podjąć otwartą, krwawą 

rewolucję. Nie możemy uznać, że zdołamy gnić w tym marazmie przez kolejne lata. Nie 

możemy liczyć na sprawiedliwość demokratycznych wyborów, bo w tym stanie państwa wybory 

stają się fikcją – już zawsze wygrywa Putin, wygrywa Łukaszenka.. Pamiętajmy, że liczy się też 

zdanie 25 narodów Europy. Nie ma formuły na kompromis, bo albo Polska będzie wolna i 

demokratyczna z jednoznacznym trójpodziałem władzy, a wtedy Kaczyński wraz z 

poplecznikami będzie siedział w więzieniu, jak to miało miejsce po wojnie z hitlerowcami, albo 

będzie wszechwładza jednego człowieka z pozornym sejmem, rządem i równie pozorną resztą 

organizmu państwa, tak jak był Musolini czy Franco]. 

 

Tvn24bis – 7 DNI - UNIA – Maciej Sokołowski 

Każdego dnia w tym tygodniu pojawiały się nowe informacje o rozmowach Unii z Wielką 

Brytanią sugerujące, że porozumienie jest w zasięgu ręki, ale każdego dnia też pojawiały się 

nowe przeszkody, które nie pozwalały jeszcze złożyć podpisów… Unia podkreśla, że liczy się 

treść umowy, a nie termin. 

 

Komisja Europejska przygotowuje też plan na wypadek prowizorium budżetowego oraz 

zapowiada osobny fundusz bez Polski i Węgier… 

Europejski plan na rzecz demokracji zaprezentowała wiceszefowa Komisji Europejskiej. 

Plan opiera się na trzech punktach: 

- Promocja wolnych i uczciwych wyborów. 

- Wzmocnienie niezależności mediów. 

- Walka z dezinformacją w sieci, szczególnie na platformach internetowych i w mediach 

społecznościowych. 

Wiceprzewodnicząca: – Byliśmy świadkami umacniania się ekstremistów, zwłaszcza 

w Internecie. Byliśmy świadkami braku przejrzystości i braku odpowiedzialności ze strony 

platform internetowych. Byliśmy świadkami wprowadzenia zasad, które w nieodpowiedni 

sposób chroniły nasze wybory w sieci lub niekiedy widzieliśmy, że nie było żadnych zasad. 

 

Po tym jak pierwsza szczepionka przeciw koronawirusowi dostała zielone światło, 

w Wielkiej Brytanii europejska agencja leków zapowiedziała, że decyzja zezwalająca na 

szczepienie w Unii powinna zapaść w ciągu kilku tygodni, najpóźniej pod koniec grudnia. 

Belgia i Holandia już zapowiedziały, że szczepienia rozpoczną się w pierwszym tygodniu 

stycznia. 

 



Brexit, budżet, pandemia, ale nie oszukujmy się, na początku tygodnia uwaga całej 

Brukseli skupiła się na jednym członku Parlamentu Europejskiego, to [nie zrozumiałem 

nazwiska] z węgierskiego Fideszu, który zrezygnował z funkcji po tym, jak wyszło na jaw, że 

brał udział w sexparty w Brukseli, które przerwała policja z powodu naruszania zasad 

w związku z pandemią. 

 

Cytat tygodnia: 

József Szájer 

Wgierski poseł Parlamentu Europejskiego 

„Głęboko żałuję naruszenia ograniczeń epidemicznych. To było z mojej strony 

nieodpowiedzialne. Chciałem przeprosić moją rodzinę, moich kolegów i 

wyborców.” 

 

…Europosłowie zwracają uwagę, że wchodząca do domu praca zaburza relacje rodzinne i 

negatywnie wpływa na zdrowie psychiczne pracowników. 

 

…Rezolucja ma stwierdzać, że prawo do odłączenia się jest podstawowym prawem 

człowieka… 

…Unia ma zachęcać, by częściej wybierać wodę [do picia] tę z kranu… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Pójdziesz ze mną na bal absolwentów? 

- Tak. 

- Aż takie jesteśmy brzydkie? 

- Nie. Wymagamy renowacji. 

- Możemy sobie napisać na czole: zamknięte z powodu remontu. Zapraszamy w lipcu. 

- Amen. 

- Wspaniałe, Abigail. 

- Prawda? Doktor Stain to geniusz. Oszalałaś? Jeszcze mam szwy. 

- Doktor Stain? 

- Coś ty. 

- Przeniosłaś się przed końcem roku? 

- Nie są naturalne. Nie ma szans. 

- Zazdrość ci się ulała. 

♣ 
2020-12-06 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4642 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

To że ksiądz zgrzeszył, a kto nie zgrzeszył, kto nie ma pokus? – tak ojciec Rydzyk 

komentuje afery pedofilskie w kościele… 

[wiele za i przeciw] 

 

PM: – Pomocnicy świętego Mikołaja działają i w pandemii. 

- Są osoby, które przez trzy dni nie miały nic do jedzenia. 

[Więc nie o świętego Mikołaja tu chodzi, a o brak opieki państwa nad nędzą]. 

 

PM: – Tuż przed unijnym szczytem przewodniczący Parlamentu Europejskiego mówi, że 

nie można już cofnąć decyzji unijnych państw o powiązaniu wypłat z praworządnością, choć 

przegłosowane Polska i Węgry grożą zawetowaniem budżetu. W Polsce słychać w sprawie 

sprzeczne opinie ministrów Ziobry i Gowina, nie słychać prezydenta… 

David Sassoli 

Przewodniczący Parlamentu Europejskiego 



Teraz do Polski i do Węgier należy rozwiązanie kwestii ich zgody. Jeśli jej nie 

będzie, oczywiste jest, że i tak pójdziemy z tym do przodu. I w sprawie funduszu, i 

praworządności. Nie można zrobić kroku wstecz, te narzędzia wejdą w życie. 

Szczyt w Brukseli rozpoczyna się 10 grudnia. 

 

[Kaczyński od sześciu lat wprowadza w Polsce bezprawie. Czyni to przy biernej postawie 

pozostałych członków Unii, bo może lekceważyć sporadyczne pokrzykiwania w Unii. 

Kaczyński czuje się bezkarny wobec widocznej bezsilności Unii. Urban na Węgrzech czyni to 

samo, ale znacznie dłużej i też zupełnie bezkarnie. Obaj dodają sobie wzajemnie animuszu 

w systematycznym rozszerzaniu swojej dyktatury. Dotkliwie odczuwalne dla Kaczyńskiego 

i Orbana konsekwencje powinny były być nakładane po każdym kroku niszczącym demokrację 

w Polsce i na Węgrzech. Tak się nie działo i problem stał się olbrzymi, trudny do usunięcia. 

Teraz połączenie praworządności z funduszami prowadzi do poważnego kryzysu. Demokracja 

nie posiada mechanizmów zapobiegających przed niszczeniem jej. Dobra wola wybranego 

przywódcy i jego przyzwoitość są bardzo nikłym gwarantem obrony zasad demokracji. 

Problem należy przeanalizować od podstaw i przypomnieć szereg banałów. Bardzo łatwo 

w państwach świata pojawiają się dyktatorzy, którzy wyzyskują swój naród, sprowadzając naród 

do nędzy, a przejmując wielkie bogactwa dla siebie. Ludzie poprzez rewolucje usuwają 

dyktatorów i zaprowadzają demokrację, gdzie wszyscy ludzie są sobie równi. Do obrony 

demokracji wprowadzono wolne sądy, które rozstrzygają, czy obywatel został skrzywdzony, 

Przed sądem wszyscy muszą być równi. Sądy muszą być wolne od nacisków i wpływów, aby 

gwarantowały sprawiedliwe wyroki. Sądy muszą kierować się prawem i realizować prawo. 

Sędziami są wyszkoleni fachowcy w znajomości prawa. Sądy są pierwszą władzą w państwie. 

Prawo jest tworzone przez naród za pośrednictwem swych przedstawicieli zgromadzonych 

w parlamencie. Parlament jako władza ustawodawcza jest drugą władzą w państwie. 

Postanowienia parlamentu realizuje administracja państwowa, na czele której stoi rząd. Jest to 

trzecia władza – wykonawcza. Demokracja jest chroniona poprzez trójpodział władzy. 

Demokracja jest chroniona poprzez cykliczną wymianę przedstawicieli w parlamencie, a 

parlament cyklicznie wymienia rząd w państwie. 

Aby te wymiany rzeczywiście się odbywały, istnieje instytucja wyborów, które muszą być 

powszechne, bezpośrednie i tajne. Historia notuje wiele fałszerstw wyborczych. Poprzez 

fałszerstwa wyborcze dyktatorzy utrzymują się przy władzy]. 

 

Polska – 9 176 nowych zakażeń. 228 zgonów. 

 

Z blisko 44 tysięcy ochotników, którym Pfizer podał albo szczepionkę, albo placebo na 

koronawirusa zachorowało 170 osób, wśród nich 162 osoby były niezaszczepione, a jedynie 8 

wcześniej zaszczepiono. Ciężko zachorowało spośród nich dziewięcioro niezaszczepionych 

ochotników i tylko jeden zaszczepiony. Skuteczność szczepionki to 95% po podaniu dwóch 

dawek… Katarzyna Górniak, Fakty. 

 

Tvn24bis – Fakty po Faktach – Katarzyna Kolenda-Zaleska 

Za kilka dni odbędzie się jeden z najważniejszych szczytów Unii Europejskiej. Być może 

polski rząd będzie wetował i blokował korzystny dla Polski budżet Unii Europejskiej. Tym 

samym zablokowany będzie fundusz odbudowy, niezbędny do podniesienia się Europy 

z pandemicznego kryzysu. W Polsce jesteśmy od kilku tygodni świadkami umniejszania roli 

wspólnoty kampanią zazwyczaj opartej na kłamstwach i fałszywych danych… 

[W tych komentarzach cały czas brakuje mi jednego aspektu. Hasło jest: powiązanie 

wypłaty funduszy unijnych z zachowaniem praworządności. Zasada została przyjęta, aby 

przeciwdziałać łamaniu praworządności przez Orbana na Węgrzech i Kaczyńskiego w Polsce. 

Jeśli Polska i Węgry nie zawetują tego powiązania, to i tak Polska i Węgry nie dostaną tych 

funduszy. Aby zachować praworządność i otrzymać te fundusze władze Polski muszą wycofać 

całą reformę sądownictwa, a w tym powołać demokratyczną Krajową Radę Sądownictwa, w 

której większość będą stanowili niezależni sędziowie wybrani przez samych sędziów. 

Przywrócić niezawisłość sędziów i sądów poprzez odebranie ministrowi sprawiedliwości prawa 



odwoływania sędziów. Likwidację Izby Dyscyplinarnej utworzonej w Sądzie Najwyższym, 

która ma karać sędziów za wyroki będące nie po myśli Prawa i Sprawiedliwości. Wreszcie 

usunąć z Trybunału Konstytucyjnego funkcjonariuszy Prawa i Sprawiedliwości zapewniających 

sterowanie Trybunałem i jego wyrokami przez PiS. Nie wiem, co zrobić z tysiącami sędziów 

dyspozycyjnych, powołanymi do sądownictwa powszechnego, w miejsce przeprowadzonej 

czystki w sądach. Wszystko to wprowadzał Kaczyński przez 6 lat do ustroju państwa polskiego, 

aby stać się dyktatorem i nie cofnie się dzisiaj. Teraz należy Polakom dyskutować o tym, jak 

usunąć wpływ Kaczyńskiego na państwo polskie i przywrócić praworządność w państwie. 

Tymczasem dyskutuje się o tym, czy Kaczyński poprzez Morawieckiego powinien, czy nie 

powinien zgłosić weto. Ja nie rozumiem, jak tak tendencyjnie można kierunkować dyskusję 

Polaków]. 

Leszek Miller, były premier, który kończył negocjacje w Kopenhadze w 2003 roku i wraz 

z Aleksandrem Kwaśniewskim, który był wtedy prezydentem, wprowadzał Polskę do Unii 

Europejskiej w Dublinie oczywiście 2004 roku 1 maja. Dobry wieczór panie premierze. 

[Ach. To nadal są Fakty po Faktach, a KKZ w tak zawiły sposób zmierza do uzasadnienia 

swojej tezy poprzez rozmowę z Leszkiem Millerem, Danutą Hübner, Ryszardem Bugajem:] 

Danuta Hübner, europoseł w Koalicji Obywatelskiej obecnie. Jedna z negocjatorek wejścia 

Polski do Unii Europejskiej i pierwsza komisarz polska w Komisji Europejskiej. Dobry wieczór 

pani. 

Ryszard Bugaj, opozycjonista [raczej łagodny opozycjonista] w PRL-u, czynny polityk w 

tamtych czasach, a także człowiek, który był pełen obaw jeśli chodzi o warunki, na jakich 

wchodzimy do Unii Europejskiej. Dobry wieczór panu. 

Na razie zanim przejdziemy do rozmowy, chciałabym, żebyśmy sobie przypomnieli 

emocje, jakie towarzyszyły nam na początku naszej aty [?] 

Lech Wałęsa: – To było marzenie naszych rodziców, że przyjdzie czas, że Polska będzie w 

innej orbicie. 

Bronisław Komorowski: – To się wydawało czymś tak nierealnym, że kiedyś będziemy 

cząstką światowego. 

Leszek Miller: – Nie byłoby delegacji Polski w Kopenhadze, gdyby nie polski sierpień 

i polska Solidarność, gdyby nie okrągły stół. 

Tadeusz Mazowiecki: – Idziemy do Unii Europejskiej pod biało-czerwoną flagą. 

Papież Jan Paweł II: – Polska potrzebuje Europy od Unii Lubelskiej do Unii Europejskiej. 

To jest wielki skrót, ale bardzo wiele się w tym skrócie mieści wielorakiej treści. 

Jan Nowak-Jeziorański: – Najważniejsze głosowanie w moim życiu, kiedy wspomnę sobie 

chwile po rocznicy jałtańskiej, na horyzoncie nie było najmniejszego światełka nadziei, że stanie 

się to, co się stało. Nikt sobie tego nie wyobrażał. To jakiś cud historii. 

Referendum w sprawie przystąpienia Polski do Unii Europejskiej 

Frekwencja – 58,85% 

77,45% - TAK! 

22,55 - NIE 

KKZ: – Ze wzruszeniem ogląda się te zdjęcia z polskich ulic, kiedy Polacy tak świętowali 

wejście Polski do Unii Europejskiej. Na początek, proszę państwa, o emocjach, o wielkich 

tłumach na ulicy i o wielkich słowach, które wtedy nie wydawały nam się niestosowne, mimo że 

były dość górnolotne i pełne patosu. Jeden z duńskich dziennikarzy powiedział, że tu tak 

naprawdę skończyła się druga wojna światowa. Gazety europejskie pisały, że to jest oddanie 

sprawiedliwości wszystkim Europejczykom po 1956 roku, kiedy walczyli z czasie Rewolucji 

Węgierskiej, w czasach Praskiej Wiosny, oddanie hołdu Solidarności, dzięki której udało nam 

się wejść do Unii Europejskiej. Panie premierze, pan był wtedy premierem demokratycznej 

Polski, z przeszłością byłego sekretarza KC PZPR, czuł pan wtedy ten paradoks historii, ale też 

ten cud historii, który się wydarzył. 

[I popłynęliśmy we wspomnienia, jakby dziś było co świętować. Tymczasem musimy 

pilnie zacząć dyskutować o tym, jak uchronić Polskę przed Kaczyńskim. Program w TVN jest 

jedyną w Polsce okazją na powszechne zastanowienie się nad przyszłością Polski i na 

wypracowanie metod skutecznej obrony przed grożącą nam złą przyszłością. Niestety, to jest 



stacja telewizyjna, nie stanie na czele narodu polskiego, ma inne cele. Nie dam rady dalej 

spisywać, jest trzecia nad ranem]. 

♣ 



2020-12-07 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4745 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowic 

Prymas Polski chce reakcji przełożonych na słowa ojca Rydzyka na słowa o pedofilii 

w Kościele. Lewica zawiadamia prokuraturę, a Platforma chce odwołania rzecznika praw 

dziecka, który słuchał, a później bił brawo Tadeuszowi Rydzykowi. 

[Jeden cyrk. Same ruchy pozorne z góry skazane na przegraną]. 

[…] 

GK: – Trzy dni przed kluczowym unijnym szczytem w sprawie budżetu polskie władze 

wciąż są na etapie grożenia wetem i zapewnień, że zgody nie będzie… 

 

GK: – Brutalne morderstwo szesnastolatki. 

 

GK: – Te liczby nie kłamią i nie da się nimi manipulować. To prawdziwy obraz pandemii 

w Polsce. W Listopadzie było ponad 90% więcej zgonów niż rok temu. Dopiero od kilku dni 

ofiar jest mniej. Mniej jest zajętych łóżek w szpitalach, więcej za to szpitali tymczasowych. 

Marzanna Zielińska: –  

We wrześniu, październiku i listopadzie 2019 roku liczba zgonów tygodniowo po 

około 7700. 

We wrześniu, październiku i listopadzie 2020 roku liczba zgonów tygodniowo od 

8243 do 16215 maksimum. 

We wrześniu, październiku i listopadzie 2020 roku zgony związane z Covid-19 

tygodniowo od 84 w pierwszym tygodniu do 3378 w ostatnim tygodniu listopada. 

 

Polska – 4 423 nowych zakażonych. 92 zgony. 

 

GK: – Minister zdrowia nie zostawił złudzeń, nie będzie zmiany terminu i wydłużenia 

ferii, bo za wszelką cenę trzeba uniknąć trzeciej fali pandemii. 

[Szanujmy wagę słów – nie wiemy, czy będzie to za wszelką cenę]. 

Restrykcje pozostają, a ich przestrzeganie będzie kontrolowane… 

 

GK: – Prawie tysiąc szczepionek w jednej lodówce w temperaturze minus 70°C – takie 

pakiety są już w brytyjskich szpitalach i przychodniach. Jutro zacznie się wielka akcja 

dobrowolnych szczepień. Na liście chętnych są królowa Elżbieta i książę Filip… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dobry wieczór. Zastanawiałem się 

- Tak? 

- Zastanawiałem się, czy pani zatańczy. 

- Czemu nie. 

- Kitty, kim był mężczyzna, z którym wczoraj tańczyłaś? 

- Który? 

- Ten spokojny, poważny. 

- A, ten. Pewnie ty go zaprosiłaś, mamo. 

- Nie wiem, o czym mowa. 

- Ja go zaprosiłem. Nazywa się Fein i jest lekarzem. Prowadzi laboratorium rządowe 

w Szanghaju. 

- Urzędnik? 

- Tak. Był u mnie w niedzielę. Porozmawialiśmy i powiedziałem mu, żeby zaglądał. 

- Rzadko podobają ci się moi absztyfikanci. 

- Tobie się podoba? 

- Niezbyt. 

- Dlaczego? Kocha się w tobie? 

- Nie wiem. 

- Myślałam, że umiesz już poznać, czy mężczyzna się w tobie kocha. 



- Ważne, czy ja się w nim kocham. Nie kocham się. 

- Lepiej uważaj, czas ucieka. 

- Ach, mamo. Przestań, proszę. Założenie, że kobieta ma wyjść za jakiegoś faceta, 

niezależnie od swych uczuć, jest prehistoryczne. 

- Jak długo jeszcze ma cię utrzymywać ojciec? 

♣ 
2020-12-08 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4767 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

To są rozmowy ostatniej szansy na polityczny kompromis. Trzy godziny temu do 

Warszawy przyleciał premier Węgier, Viktor Orbán na spotkanie z premierem, Morawieckim, 

wicepremierem, Kaczyńskim i ministrem, Ziobro. Muszą podjąć ostateczną decyzję, czy 

zawetować unijny budżet. 

Elżbieta Witek, marszałek Sejmu, PiS: – Nie możemy być chłopcem do bicia, który 

zgadza się na wszystko. 

Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, PO: – Naród tak naprawdę jest zainteresowany 

pozostaniem we Wspólnocie Europejskiej, a to, że radykaliści tego nie chcą, to nie upoważnia 

premiera rządu polskiego do ulegania ich nastrojom. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Konkluzje Rady Europejskiej są tym dokumentem, który 

jest wiążący. 

Maciej Knapik: – …Mechanizm pieniądze za praworządność powinien być uzupełniony 

wyjaśnieniem, o które działania władzy konkretnie chodzi i w jaki sposób mogłyby być 

odbierane fundusze. Unia chce kompromisu, ale też mówi, że jeśli wetujecie, pójdziemy naprzód 

bez was. 

Maciej Sokołowski: – …Dojczlandzka prezydencja oczekuje deklaracji od Polski i Węgier 

jeszcze zanim szefowie państw przylecą do Brukseli, by w przypadku weta od razu rozpocząć 

prace nad funduszem bez tych dwóch krajów, zdecydowanie dając do zrozumienia, że weto 

najbardziej zaszkodzi tym, którzy po nie sięgną. 

Michael Roth, minister do spraw europejskich w federalnym ministerstwie spraw 

zagranicznych Dojczlandu: – Dalsze opóźnianie tego kluczowego wsparcia dla aszych obywateli 

byłoby nieodpowiedzialne. 

 

GK: – To absolutnie wyjątkowa sytuacja – redemptorysta, Tadeusz Rydzyk, przeprasza 

oficjalnie, na piśmie. To fragment: 



„Nie było moją intencją ranienie kogokolwiek, zwłaszcza osób małoletnich, które 

doświadczyły przestępstw seksualnych ze strony duchownych. Zdaję sobie sprawę iż 

moje spontanicznie wypowiedziane słowa zostały inaczej zrozumiane i boleśnie 

dotknęły wiele osób. Przepraszam, iż tak się stało. Nie było to moim zamiarem”. 

 

Grzegorz Ryś, arcybiskup, metropolita Łódzki 

(…) chcę najmocniej przeprosić wszystkich, których dotknęła wypowiedź Ojca 

Dyrektora Tadeusza Rydzyka z dnia 05 grudnia br. Bagatelizowanie grzechu, 

a jeszcze bardziej jego konsekwencji w życiu osób poszkodowanych, nie ma nic 

wspólnego z drogą Ewangelii. 

[…] 

GK: – Do sądu trafił akt oskarżenia przeciwko byłemu wiceministrowi zdrowia, 

Sławomirowi Neumannowi, czytamy w nim o zarzutach oszustwa w kontraktowaniu i 

realizowaniu usług medycznych. 

Sławomir Neumann 

Pięć lat szukali „przestępstwa”, zmieniło się kilku prokuratorów. Teraz na koniec 

któryś zgodził się podpisać ten dęty akt oskarżenia o przekroczenie uprawnień. 

Elżbieta Witek, marszałek Sejmu: – Mówią, że ci, którzy są członkami Platformy, mogą 

czuć się bezpiecznie, natomiast jeżeli PiS-owska prokuratura kiedyś rozpocznie postępowanie w 

tych kwestiach, to uznamy to za działanie polityczne. To najlepiej obrazuje, o co w tym 

wszystkim chodzi. 

[…] 

 

GK: – Gazeta Krakowska, Dziennik Bałtycki, Głos Wielkopolski, Kurier Poranny i ponad 

sto lokalnych tytułów trafiło w ręce kontrolowanego przez PiS Orlenu. Państwowy gigant kupił 

je od dojczlandzkiej spółki. To może być zagrożenie dla wolności i niezależności mediów tak 

jak u Putina i Orbana. 

Jerzy Baczyński, redaktor naczelny tygodnika „Polityka”: – To jest czarny dzień dla 

polskich mediów. W każdym państwie są dostateczne środki, żeby wykupić jakieś media 

prywatne, ale tego w demokratycznych państwach się nie robi. Te światy powinny być 

oddzielne. 

Michał Broniatowski, dziennikarz „Politico”, Onet.pl: – Gazety i portale zostały kupione 

po to, żeby ludziom sączyć do głowy rozmaite kłamstwa propagandowe, a nie po to, żeby ich 

informować, gdzie można kupić płyn niezamarzający do szyb. 

 

[Radio podało, że w Holandii podpalono trzy polskie sklepy, jeden wczoraj, dwa 

przedwczoraj. Zrobiło mi się bardzo przykro]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Cześć tato. 

- Cześć skarbie. 

- Usiądź przy kontuarze, zaraz mam zebranie rady świąt. 

- Już drugie w tym tygodniu. Midway znowu ma kłopoty? 

- Nie. Mam wieści, które wszystko zmienią. 

- Muszą być wyjątkowe, skoro wzięłaś przepis mamy. Piekła to tylko na specjale okazje. 

Co to za wieści? 

- Wkrótce się dowiesz. 

- Cześć. Dotarłyśmy. Chyba ze wstrząsem mózgu. 

- Przesadzasz. 

- Hamowałam przed łosiem. 

- Nie było go. Widziałaś rogi. 

- Siadajcie. Jest świeża kawa i truskawkowe bezy jemiolarza. 

- Ulubiony deser twojej mamy. 

♣ 



2020-12-09 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4642 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Jest porozumienie, ale tylko w trójkącie Warszawa, Budapeszt, Berlin. Mówi po 

wczorajszych spotkaniach Jarosław Gowin, którego partia otwarcie odrzuca wariant weto albo 

śmierć. Do ostatecznego kompromisu potrzebna jest jeszcze zgoda Brukseli, a tu negocjacje 

trwają bez końca. 

 

Polska – 12 168 nowych zakażonych. 568 zmarło. 

 

GK: – Można było oddać krew, sprzątać las albo pomagać seniorom – wielu uczniów 

i studentów tak właśnie zrobiło, zamiast brać udział w zajęciach zdalnych. To protest przeciwko 

ministrowi edukacji i nauki, Przemysławowi Czarnkowi. Urzęduje krótko, ale przeciwników ma 

tysiące. 

Paweł Płuska: – To Wrocław i akcja policji [spisywanie] wobec tej dosłownie garstki 

protestujących. Protest przeciwko powołaniu i działaniu ministra Czarnka. Uczniowie i studenci 

przede wszystkim protestowali w sieci, nie brali udziału w zajęciach zdalnych, zajęli się 

pomaganiem innym. 

Kamil Kozak, inicjatywa „stop demontażowi edukacji”: – Zachęcamy do udziału w 

różnych akcjach, jak na przykład oddawanie krwi, jak sprzątanie lasów. 

PP: – 92 028 osób podpisało się pod apelem o zdymisjonowanie Ministra Czarnka i 

wyznaczenie na stanowisko edukacji i nauki osoby rozumiejącej standardy demokratyczne… 

[Gdyby Schetyna i Kosiniak-Kamysz, szefowie partyjek: PO i PSL docenili nadrzędny 

interes całej Polski i nie postawili na pierwszym miejscu interesów swoich grupek partyjnych, 

lecz się zjednoczyli z SLD w wyborach do Sejmu, tak jak to zdołali zrobić w wyborach do 

Senatu, to też by zwyciężyli, bo naród oddał więcej głosów na opozycję niż na PiS. Dziś nie 

byłoby PiS-u przy władzy, a kobiety, rolnicy oraz nasze dzieci nie musiałyby narażać się 

w beznadziejnych protestach, nie byłoby w ogóle pomysłu łączenia pieniędzy Unii z 

praworządnością, a Holendrzy nie paliliby u siebie polskich sklepów. PO i PSL na równi z PiS-

em są grupami przestępczymi wobec narodu polskiego]. 

 

GK: – Jeśli jest miejsce, w którym jak na dłoni widać paraliż systemu ochrony zdrowia, 

dziś jest to Leszno. Szpital pełen pacjentów covidowych, do dyspozycji tylko cztery karetki. Nie 

było żadnej, gdy pomocy potrzebował trzynastolatek. Pomagali strażacy, niestety, chłopiec 

zmarł. 

 



Grand Press 2020: 

Szymon Jadczak, laureat nagrody „Grand Press” w kategorii „News”, dziennikarz 

TVN24.pl: – Tę nagrodę chciałbym zadedykować właśnie tym wszystkim, którzy w tych 

podłych czasach mają odwagę ujawniać wszelkie nieprawidłowości, wszelkie patologie i to dla 

was jest ta nagroda. 

Justyna Suchecka, laureatka nagrody „Grand Press” w kategorii „dziennikarstwo 

specjalistyczne”, dziennikarka TVN24.pl: – Chciałabym, żeby wokół tego zamieszania, które w 

tej chwili jest wokół mojej osoby, państwo zapamiętali to, co dla mnie jest najważniejsze, czyli 

[nie zrozumiałem] których nadal nie znaleźliśmy. 

[Dzieci, które nie mają komputerów lub warunków do zdalnego nauczania i w 

konsekwencji znikły z systemu nauczania]. 

Wojciech Bojanowski, laureat nagrody „Grand Press” w kategorii „reportaż 

telewizyjny/wideo”, Fakty TVN: – Wierzę w dziennikarstwo, myślę, że w tych trudnych, 

pandemicznych czasach trzeba pomagać dziennikarzom, trzeba pomagać reporterom. Dziękuję 

za siłę, odwagę i mądrość wszystkim tym skrzywdzonym w Kościele i nie tylko, którzy zechcieli 

podzielić się ze mną swoimi historiami. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Co ty Kawa? Czyżbyś o paliwo nie zadbał? 

- Spokojnie, panie Marianie. Ja jestem przygotowany na wszelkie okoliczności. 

- Co to jest? 

- To kocyk. 

- Ty, masz paliwo, czy nie masz? 

- O żesz ty, no masz. 

- Kawa, ty to jak dziecko, tobie to tylko w głowie ten 

- Auta? 

♣ 
2020-12-10 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4276 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Porozumienia nie ma, rozmowy są w toku. 6 godzin temu rozpoczął się unijny szczyt 

w sprawie budżetu. Formalne i nieformalne spotkania w różnych składach można liczyć 

w dziesiątkach. Głos naszej delegacji w Brukseli brzmi nieco bardziej ugodowo niż w kraju. 

Maciej Knapik: – Hymn Unii Europejskiej, symbole i flagi w wielu miastach Polski 

i w ławach opozycji. To był element presji proeuropejskich samorządowców i polityków na 

premiera Morawieckiego. Ale premier w Brukseli był dzisiaj poddany naciskom z wielu stron. 

Wchodząc na obrady, zapowiadał, że mechanizm – fundusze za praworządność musi być 

doprecyzowany specjalnymi zapisami. 

Mateusz Morawiecki, premier w Brukseli: – Będą rozdzielały kwestie ochrony budżetu, 

kontroli budżetu, zapobiegania defraudom, zapobiegania korupcji od tak zwanej kwestii 

praworządności. 

[Z tak zwaną moralnością nie miał nic wspólnego]. 

MK: – Na takie stanowisko liderzy unijni łatwo mogli odpowiedzieć, że nie da się 

rozdzielić walki z korupcją czy oszustwami od praworządności, czyli sprawnych i niezależnych 

od polityków organów ścigania i sądów, a o to toczy się spór Unii z Polską. Ale wola 

porozumienia była od rana. 

Angela Merkel, kanclerz Dojczlandu: – Dojczland ciężko pracował, by znaleźć 

rozwiązania dla Polski i Węgier, jednocześnie podtrzymując mechanizmy praworządności, 

zgodnie z tym, co ustaliliśmy z Parlamentem Europejskim. 

Zbigniew Ziobro 

„Konkluzje interpretujące” i „wytyczne” nie są prawem! Prawem jest 

rozporządzenie. Jeżeli rozporządzenie łączące budżet z ideologią wejdzie w życie, 

będzie to znaczące ograniczenie suwerenności Polski i złamanie europejskich 

traktatów. Nie zgadzamy się na to!!! Walczmy o interes. 



Jarosław Kaczyński 

„Wierzę w umiejętności negocjacyjne premiera Mateusza Morawieckiego, bo 

doskonale się w tej dziedzinie sprawdza”. 

„Znając realia, jeśli przejdzie propozycja, która w tej chwili jest przygotowana, to 

będzie dobrze”. 

MK: – To wyraźne zielone światło do porozumienia z Europą. Opozycja podkreśla, że 

rząd chciał wetować budżet, którego jesteśmy głównym beneficjentem… Co dalej ze współpracą 

PiS-u ze Zbigniewem Ziobro? Wczoraj PiS nie pozwoliło mu przemówić w Sejmie, potem 

Ziobro szybko wyszedł. 

Wstępna wersja europejskiego porozumienia mówiła, że obcinanie funduszy musi być 

proporcjonalne do rozmiaru naruszenia praworządności w zakresie unijnego budżetu. 

Mechanizm obiektywny, sprawiedliwy i bezstronny, stosowany w ostateczności, kraje ukarane 

mogą się odwoływać i prowadzić dialog w Radzie Europejskiej, co może gmatwać i utrudniać 

wdrożenie mechanizmu, ale zasadniczo go nie zmienia. 

Victor Orbán, premier Węgier: – Walczymy tutaj o zdrowy rozsądek, bo jest oczywiste, 

skoro miliony naszych obywateli czekają na pomoc w pandemii, musimy zachować się 

racjonalnie. 

MK: – Viktor Orbán, jak słyszymy, szybko zmienił retorykę, mówi o zdrowym rozsądku i 

porozumieniu, bo on ugrał swoje – słychać w komentarzach. Tu liczył się zapis, że Komisja 

Europejska nie będzie obcinała żadnych dotacji przed orzeczeniem Trybunału Sprawiedliwości, 

który oceni cały mechanizm, a to może potrwać. Victor Orbán gra tu na czas aż do wyborów, 

które w Węgrzech będą w 22-im roku. 

Mark Rutte, premier Holandii: – Nie wiem, czy to mnie zadowala. 

MK: – Zastrzeżenia do proponowanych rozwiązań miał premier Holandii, który do kwestii 

praworządności podchodzi pryncypialnie i nie tylko on. 

Brando Benifei, europoseł z Italii, Postępowy Sojusz Socjalistów i Demokratów w 

Parlamencie Europejskim: – Unia Europejska nie jest bankomatem. 

Peter Pollák, europoseł ze Słowacji, Europejska Partia Ludowa: – Pieniądze unijne nie 

powinny już więcej kończyć w łapach oligarchów ani wspierać korupcję. 

Urmas Paet, europoseł z Estonii, „Odnówmy Europę”: – Istnieją jasne zasady 

praworządności, których należy przestrzegać. 

MK: – To próbka komentarzy z Parlamentu Europejskiego przed szczytem. Podobny 

nastrój wśród części przywódców na szczycie. Stąd pytanie o porozumienie ciągle jest otwarte. 

Maciej Knapik, Fakty. 

Grzegorz Kajdanowicz: – Przenosimy się teraz do Brukseli, gdzie Maciej Sokołowski na 

żywo – Maćku, za nami ponad 6 godzin rozmów i negocjacji, kiedy to kluczowe spotkanie, na 

którym, jeśli ktoś ma zawetować unijny budżet, to wtedy to właśnie zrobi? 



Maciej Sokołowski, Bruksela: – To spotkanie właśnie trwa. Kilkanaście minut przed 

Faktami [19:00] szefowie państw weszli na salę w budynku Rady Europejskiej, rozpoczęli 

dyskusję o budżecie. Przekładano tę dyskusję od godziny trzynastej, bo na początku miała to być 

dyskusja o budżecie, potem rozmawiano o pandemii, potem o klimacie, a cały czas w kuluarach 

dopracowywano ten tekst porozumienia, ten tekst, który interpretuje rozporządzenie o 

praworządności. Gdy miał być gotowy, szefowie państw mieli wrócić na salę, aby go 

zaakceptować. Z tego co widzę, przed momentem, dwie minuty temu wrócili rzeczywiście już z 

gotowym porozumieniem. Pisze o tym rzecznik Rady Europejskiej, pisze o tym także szef Rady 

Europejskiej. Tak że możemy powiedzieć, nie ma weta na tym już szczycie, jest porozumienie 

dotyczące budżetu i wieloletni plan finansowy. Jest także porozumienie dotyczące funduszu 

odbudowy. Można przygotować już wszystkie projekty finansowe, pieniądze powinny formalnie 

od 1 stycznia popłynąć. Jeśli chodzi o budżet, fundusz odbudowy jeszcze czeka ratyfikacja w 

kolejnych miesiącach jeszcze przed nami. 

Ale to oznacza, że jest zgoda wszystkich krajów na to, aby dopisać te kilka słów w 

interpretacji, jak rozumieć to rozporządzenie o praworządności. Ono się nie zmienia, ono ciągle 

w tym tekście będzie, ciągle będzie obowiązywać od 1 stycznia. To, co się zmienia, to że 

musimy jeszcze poczekać na decyzję Trybunału Sprawiedliwości, dopiero wtedy Komisja 

Europejska będzie mogła przejść do stosowania takiego mechanizmu. Dziś długo walczył o to 

właśnie holenderski premier, aby nie powstała taka luka między 1 stycznia, gdy mechanizm ten 

ma obowiązywać, a decyzją Trybunału, która ma zapaść za kilkanaście miesięcy. Teraz jednak, 

jak wiemy, jest zgoda wszystkich państw europejskich zarówno na ten mechanizm, jak i na to, 

aby budżet i fundusz odbudowy mogły wejść w życie. 

GK: – To były informacje absolutnie z ostatniej chwili z Brukseli. Maciek Sokołowski 

pozostaje na posterunku. Tymczasem bardzo ci dziękuję za relację. 

 

GK: – Klimat ulicznych protestów. 

- Chcę, żeby Polska szła w kierunku odnowy. 

- Tego nie rozumie nasz rząd. 

- Została mi wykręcona ręka tak brutalnie w drodze do radiowozu, że została złamana. 

- Mamy prawo do słusznego gniewu. 

 

GK: – Gdyby ktoś nie znał tematu sejmowej debaty, to słuchając prezesa i premiera, 

pomyślałby, że jest o wyższości rządów Zjednoczonej Prawicy nad wszystkimi innymi w wolnej 

Polsce, a miało być o odwołaniu wicepremiera Kaczyńskiego. Opozycja argumentowała i 

zadawała pytania. Zostały bez odpowiedzi. 

Mateusz Morawiecki w Sejmie: – Panie premierze… Szanowny panie premierze… 

Dziękujemy, panie premierze… Dziękuję za tą pana drogę… Ogromna zasługa Jarosława 

Kaczyńskiego… Premier rzucił to hasło 500+… To pan premier, Jarosław Kaczyński, miał 

rację… Panie prezesie, chciałem na koniec powiedzieć: dziękuję. 

Jarosław Kaczyński w Sejmie: – Nie jesteście w stanie zrozumieć tego, że ktoś naprawdę 

potrafi się kierować interesami Polski, a nie interesami swojej grupy. 

[…] 

Głosowanie nr 129 

Głosowało 450 

W. [większość] ustawowa 231 

Za 216 

Przeciw 233 

Wstrzymało się 1 

Krzysztof Skórzyński: – jeden to głos samego Jarosława Kaczyńskiego… 

 

Ryszard Terlecki: – Ogłaszam 10 minut przerwy [w obradach Sejmu]. Siadaj pajacu. 

Proszę opuścić mównicę. Zejdź stąd! 

[…] 

RT: – Oczywiście zawiodły mnie nerwy, ale pan Nitras jest takim trefnisiem Platformy… 

 



GK: – Szczepionek [na grypę] już nie ma w aptekach. [Ale ja zostanę jutro zaszczepiony 

w Luxmed]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Panno Mirando, prosimy do nas. Zbieramy ekipę. 

- Gratuluję. 

- Wielkie dzięki. 

- Kaiel Dejwison. 

- Linda Lou. Czy to twoja buzia? 

- Nie pupa. 

- Ładna piosenka. 

- Czego chcesz? Co? 

- Przyglądałem ci się z bliska. Zamierzałem. 

- Ale zmieniłeś zdanie? 

- Właśnie. 

- Fajnie śpiewałaś. 

- Dzięki. 

- Jestem Kail. 

- Miranda. 

- Ty też fajnie śpiewałeś. 

- Serio? 

♣ 
2020-12-11 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4385 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Jest porozumienie w Brukseli. Są miliardy dla Polski. Premier ogłasza, że Unia 

zaakceptowała wszystkie nasze warunki. Pytanie, co dokładnie ma na myśli, skoro na stole jest 

nie tylko budżet, ale jest też praworządność. O szczegółach: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – Przed szczytem padało wiele gróźb i wiele wielkich słów o 

zagrożonej suwerenności i chęci uciskania Polski przez Unię Europejską, ale poszło zaskakująco 

szybko. Już pierwszego dnia szczytu ani Polska, ani Węgry nie zastosowały weta do unijnego 

budżetu, czym groziły od tygodni. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Doszło do porozumienia, ale takiego porozumienia i chcę 

to podkreślić, które zaakceptowało wszystkie nasze warunki. 

KKZ: – Jest budżet [budżet UE, fundusz odbudowy] taki, jaki był, rozporządzenie 

o praworządności [rozporządzenie o powiązaniu budżetu z praworządnością] takie jakie było do 

tej pory, nic się tam nie zmieniło i są konkluzje Rady Europejskiej polityczne a nie prawne. Co 

ma na myśli premier, mówiąc, że wszystkie warunki Węgier i Polski zostały 

zaakceptowane. Premier ma na myśli konkluzje [przywódców Unii Europejskiej] przywódców 

szczytu, porozumienie 26 państw Unii. 

[O co chodzi z tymi 26, a nie 25 państwami? Polska czy Węgry zaliczają się do tych 26?] 

Mateusz Morawiecki, premier: – Te konkluzje są trwałym aktem prawa europejskiego, są 

bliskie prawu pierwotnemu, są bliskie traktatom w tym sensie. Są ponad rozporządzeniami. 

KKZ: – Traktat o Unii nie daje żadnego pola do interpretacji. 

Traktat o Unii Europejskiej 

Art. 15. Rada Europejska 

Rada Europejska nadaje Unii impulsy niezbędne do jej rozwoju i określa ogólne 

kierunki i priorytety polityczne. Rada Europejska nie pełni funkcji prawodawczej. 

Piotr Bogdanowicz, doktor habilitowany, katedra prawa europejskiego, Uniwersytet 

Warszawski: – Pan premier wprowadza opinię publiczną w błąd. Te konkluzje Rady 

Europejskiej są wyrazem jakiegoś politycznego porozumienia. 

KKZ: – Co zatem udało się osiągnąć Polsce i Węgrom, które przez ostatnie dni długo 

i intensywnie negocjowały z prezydencją Dojczlandzką? 

Viktor Orban, premier Węgier: – Kocham walczyć razem z Polakami. 



KKZ: – W politycznej deklaracji ustalono: 

Konkluzje przywódców Unii Europejskiej 

Ustalenie naruszenia praworządności – nie wystarczy do blokowania środków 

finansowych. 

Stosowanie mechanizmu warunkowości będzie „obiektywne, uczciwe, bezstronne i 

oparte na dowodach”. 

KKZ: – Komisja Europejska opracuje wytyczne, w jaki sposób stosować rozporządzenie. 

Mateusz Morawiecki, dalszy ciąg: – Dość szybko przekonamy się o tym, jak Komisja 

Europejska będzie przekładała, transponowała te zapisy z konkluzji na swoje wytyczne, bo do 

tego się zobowiązała. 

Vera Jourova, wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej: – Zaczniemy pracować nad 

wytycznymi stosowania tego mechanizmu zaraz po nowym roku. Wytyczne określą, jaki 

mechanizm będzie stosowany. To nie będzie trwało lata, tylko miesiące. W tym samym czasie 

Komisja nie będzie czekać. Rozpoczniemy ocenę sysytemu w poszczególnych państwach 

członkowskich. Chcemy zacząć korzystać z naszego mechanizmu najszybciej jak to możliwe. 

Kiedy zauważymy, że to będzie potrzebne. 

KKZ: – Polska i Węgry dostały czas i mogą jeszcze zaskarżyć rozporządzenie do 

Europejskiego Trybunału Sprawiedliwości i mają obiecane, że do czasu orzeczenia mechanizm 

nie będzie stosowany. Europa może odetchnąć z ulgą. Jest budżet i fundusz odbudowy po 

pandemii i jest praworządność, choć premier mówi, że ją oddzielono od budżetu. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Mamy porozumienie 

w sprawie budżetu. To porozumienie pomoże nam silnie zareagować w czasie kryzysu, 

zachowując przy tym praworządność. 

KKZ: – W Polsce opozycja, która apelowała o zrezygnowanie z weta, też mówi o sukcesie 

w kontekście faktu, że unijny budżet jest, co do działań rządu zdania nie zmieniła. 

Morawiecki, dalszy ciąg: – Będziemy w stanie zaproponować największy program 

inwestycyjny, który z całą pewnością pomoże w tej sytuacji pokowidowej. 

KKZ: – Nowy budżet i fundusz odbudowy wchodzą w życie 1 stycznia. Katarzyna 

Kolenda-Zaleska, Fakty. 

 

AW: – Ponad 770 miliardów złotych łącznie przez siedem lat – taki strumień pieniędzy 

mógł nas ominąć. Skoro jest i skoro popłynie, to warto dziś podkreślić jak bardzo jest potrzebny, 

bo także za tymi pieniędzmi kryją się konkretne historie ludzi… 

 

Beata Kempa, eurodeputowana, Solidarna Polska 

Źródło: facebook.com/beatakempa 

„…Właśnie uroczyście oddaliśmy suwerenność pod rządy obcych państw – 

z uśmiechem, oprawą PR-ową i ku radości tych, którzy nigdy Polski nie mieli 

w sercu…:” 

 

AW: – Unijny hymn i lokalne spięcie. 

- Pan dyrektor celowo wyłączył prąd… 

To Białystok i dyrektor muzeum, który wyłączył prąd [by nie nadano Hymnu Unii 

Europejskiej tryumfalnie w południe]. 

Prezydent [Białegostoku] wystawił własne głośniki i dziś hymn Unii Europejskiej będzie 

odegrany pięciokrotnie… 

 

AW: – Punktów szczepień jak na lekarstwo. Miało być 8 tysięcy, a zgłosiło się 1500… 

 

AW: – Ręka złamana w trzech miejscach i pytanie do policji: Jakiej siły trzeba użyć, żeby 

to zrobić? 19-letnia dziewczyna po środowym proteście będzie miała teraz operację… 

[Wydarzenie roku – Uczestnicząca w ulicznym strajku kobiet dziewczyna tak brutalnie 

opierała się o nieruchomego policjanta, że aż złamała sobie rękę w trzech miejscach]. 

 

Sms o treści: Pomagam pod numer 7126 (koszt sms 1,23 zł z vat) 



 

[Rozmawiałem dziś z Zosią, która ma obywatelstwo holenderskie i mieszka w Holandii. 

To palenie sklepów, to nie chodziło o Polskę, choć miały nazwę „sklep polski”, lecz chodziło o 

właścicieli sklepów, którzy są Kurdami. Dziwne są koleje historii]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Byliście członkami eskadry poszukiwawczo-ratunkowej w Afganistanie. Udzielaliście 

pomocy w rejonach konfliktu. 

- Tak. Dwie tury. 

- I wciąż latacie razem? 

- Po co rozbijać rodzinę. 

- Wyglądam jak twój brachol? 

- Trochę. 

- Jaka jest różnica pomiędzy służbą tam a tutaj? 

- Tutaj nie latają kule. 

- Dobre. 

- Dowódco Lee, służąc w straży pożarnej, uczestniczył pan w ponad 600 akcjach 

ratowniczych. Niezły wynik. 

- Robię swoje. Latam tam, gdzie każą. 

- Kończymy. 

♣ 
2020-12-12 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4276 

Tvn24bis – Fakty – Minęła dziewiętnasta. Na Fakty zaprasza Anita Werner 

Prezydent Duda namawia do szczepień. Nie zwlekać, nie obawiać się, trzeba się 

zaszczepić. Przekonało go trzech profesorów. W sprawie szczepionki na grypę też mieli mocne 

argumenty. Wciąż jest epidemia i nie ma żartów. Szczepienia na Sars-Cov2 to może być kwestia 

życia lub śmierć. 

Katarzyna Górniak: – …Chęć wykonywania szczepień zgłosiło 8 319 zespołów 

szczepiących… 

 

AW: – W rządzie zostaniemy, ale będziemy przeciwdziałać następstwom decyzji, które 

zapadły. To Zbigniew Ziobro o ustaleniach w Brukseli. Po szczycie jest jeszcze ciekawiej niż 

przed. Premier chwali się sukcesem, a prezes z kolei mówi o szabli, której będzie mógł użyć. 

[Chyba o szabelce]. 

Jakub Sobieniowski: – Przed unijnym szczytem mówił, że nie można być miękiszonem. A 

to już Zbigniew Ziobro po szczycie: 

ZZ: – Panie redaktorze, miękiszon, to jest ten, który się poddaje wtedy, kiedy można 

walczyć. Dlatego w czasie negocjacji trzeba było walczyć i wygrywać. 

 

Polska – 11 497 nowych zakażonych. 502 zgony. 

 

Łukasz Grabarczyk, doktor, neurochirurg, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Olsztynie: – 

Dajemy wszystkie leki, co się da i nic nie działa. Nic nie jesteśmy w stanie zrobić. Ogarnia nas 

bezradność. Śmierć w samotności. Bez bliskich… Jeżeli dochodzi do ciężkiej niewydolności 

oddechowej, no to naprawdę 25% ludzi ginie. To są zastraszające statystyki, ale to tak jest. 

Arleta Zalewska: – To historia z ostatniej nocy tego szpitala w Olsztynie. 

Trzydziestoośmioletni mężczyzna zakażony koronawirusem bez chorób towarzyszących, był 

pod respiratorem. Załamanie przyszło nagle. Zmarł w nocy… 

Tomasz Imiela, internista, Okręgowa Rada Lekarska w Warszawie: – Gwałtownie jest 

potrzeba, by uruchomić miejsca dla tych pozostałych chorych, bo oni po prostu umierają. Jeśli 

my tym chorym nie pomożemy, to proszę sobie wyobrazić, jak wielki odsetek tych chorych, 

którzy nie powinni umrzeć, w rzeczywistości umrze. I tak samo jest z innymi chorobami, 

niewydolnością serca, z zapaleniami płuc, to są choroby, na które mamy leki. 



Tomasz Karauda, lekarz oddziału chorób płuc, Uniwersytecki Szpital Kliniczny w Łodzi: 

– Bo są ludzie, którzy nie mogli dostać się do szpitala. Jeżeli zbyt mocno przekroczymy ten 

moment krytyczny, to potem już w warunkach SOR-u [Szpitalny Oddział Ratunkowy] nie udaje 

nam się odzyskać tego pacjenta. Nie czekajmy do ostatniej chwili. 

AZ: – Czyli że pandemia zabiera również licznie chorujących na inne dolegliwości, dla 

których albo zabrakło miejsc w szpitalach, albo to oni za długo czekali z wezwaniem pomocy. 

W pierwszym tygodniu grudnia zmarło 12 714 osób. To bardzo dużo. A to dowód. Bo to nie sto, 

tysiąc czy nawet dwa tysiące więcej, ale 4 749 więcej osób niż dokładnie w tym samym czasie 

rok, dwa i trzy lata temu. 

Październik – grudzień, 40 – 49 tydzień 

2019 r. – 77 231 

2020 r. – 127 911 +50 680 

 

AW: – Policja puka do drzwi. Po przedstawieniu „Dziady” na Mickiewicza, na 

Mickiewicza w budynku już była. Była też przy ludziach rozwijających unijną flagę, a także 

tam, gdzie przypominali noc 13 grudnia. Było blokowanie, trzymanie i spisywanie. Gdzie 

kończy się reakcja państwa, a zaczyna represja? O tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – W przeddzień rocznicy wprowadzenia stanu wojennego 

grupa performerów [odtwórcy wydarzeń historycznych] pojawiła się pod domem Jarosława 

Kaczyńskiego, pod pomnikiem, symbolem nocy 13 grudnia 1981 roku i w mundurach PRL-

owskich milicjantów. 

- Będziemy robić rekonstrukcję internowania Jarosława Kaczyńskiego. 

KKZ: – 13 grudnia Jarosław Kaczyński nie został internowany, w przeciwieństwie do 

całych rzesz działaczy opozycji demokratycznej. Kilka osób postanowiło w ramach 

happeningowej akcji spełnić to życzenie. 

„13 grudnia 

Spałeś do południa” [to duży napis na kołdrze] 

Było spokojnie. Policja zareagowała tylko w tym momencie, gdy ta kołdra znalazła się na 

płocie… Nie mogli odejść, dopóki ich nie spisano… Ta sama grupa performerów dwa dni temu 

została potraktowana dużo ostrzej, gdy chcieli rozwinąć unijną flagę na Placu Piłsudskiego… 

Jedną z uczestniczek próbowano zatrzymać w radiowozie… 

Po raz kolejny we współczesnej historii władza boi się XIX-wiecznego wieszcza – 

Dziadów Adama Mickiewicza. Po tym słynnym przedstawieniu Dziadów, których zakazała 

komunistyczna władza, studenci wyszli na ulicę w 1968 roku. Tym razem władza postanowiła 

się zainteresować mieszkańcami domu, w którym odbyło się przedstawienie… 

 

Tvn24bis – 7 DNI - UNIA – Maciej Sokołowski 

- Brak umowy handlowej z Wielką Brytanią jest dziś bardziej prawdopodobny niż 

porozumienie – mówi szefowa Komisji Europejskiej i w tych rozmowach nie pomogła kolacją, 

na jaką do Brukseli przyleciał brytyjski premier, Boris Johnson. Różnice są zbyt duże. Unia 

przygotowuje plan na wypadek rozstania bez żadnej umowy. 

- Europejska Agencja Leków celem cyberataku. Agencja została zaatakowana przez 

hakerów, którzy wykradli dane na temat szczepionek firmy Pfizer i BioNTech. Firmy podały, że 

prawdopodobnie nie wykradziono żadnych danych osobowych, a EMA (Europejska Agencja 

Leków) zapewniła, że ten atak nie będzie miał wpływu na czas oceny szczepionki. 

- Szczepionki przeciwko koronawirusowi zostały zwolnione z VAT w Unii Europejskiej. 

Państwa Unii uzgodniły zmiany w dyrektywie w sprawie opodatkowania. Szczepionki 

przeciwko koronawirusowi i zestawy testowe zostaną zwolnione z podatku, by były bardziej 

dostępne cenowo. 

- Unia Europejska przygotowuje sankcje na Turcję za prowadzenie wierceń na Morzu 

Śródziemnym w poszukiwaniu ropy i gazu. Na czarną listę zostaną wpisane osoby oskarżane o 

planowanie lub branie udziału w nielegalnych wierceniach, przeciwko którym protestują Grecja 

i Cypr. 

- Podsumowanie szczytu. Wszystkie kraje zaakceptowały 7-letnie ramy finansowe oraz 

fundusz odbudowy. [Omówione wczoraj]. 



 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Przykro mi z powodu pani mamy. Była prawdziwą damą i wytrawną biznesmenką. 

Wysoko zawiesiła poprzeczkę. 

- Dlatego tu jestem. Pojawiły się niespodziewane wydatki. Za rok wyjdziemy na prostą, 

ale potrzebujemy pożyczki, by to przetrwać i nie zwalniać pracowników. 

- Firma Stone Bridge jest na rynku od pokoleń i chcemy, by nadal istniała. Jednak 

konieczne są zmiany. Wiem, że wszystko robicie ręcznie, ale może już czas zmniejszyć liczbę 

pracowników i wprowadzić maszyny. 

- Pracownicy bardzo na mnie liczą. Gdy byłam w szkole średniej, pan też tam pracował. 

- Wiem. 

- Mam pomysł na nowe źródło przychodów. To nasz nowy produkt, nad którym chcemy 

popracować w martwym sezonie – batoniki. Naturalne. Bez konserwantów, Z owocami 

i orzechami prosto od naszych dostawców. Zrobiłam rozeznanie. Jeśli chodzi o surowce… 

- Karo, to wszystko jest bardzo ważne, jednak trudno wprowadzić nowy produkt na tak 

nasyconym rynku. Proszę powiedzieć, co czyni go wyjątkowym. 

- Nazwa Stone Bridge, trzy pokolenia rzemieślników. 

- Obawiam się, że to za mało. Wybacz Karo, mam związane ręce, bardzo mi przykro. 

♣ 
2020-12-13 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4276 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

13 grudnia 2020. Tłumy ludzi i sznury radiowozów. Policyjne blokady i pokojowy protest. 

Ten protest na ulicach to dziś dla wielu symbol. 39 lat temu zaczął się stan wojenny. O stanie na 

dziś: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …to pamięć o strachu, aresztowaniach, represjach 

i czołgach na ulicach. 

Sławomir Rybicki, działacz opozycji w czasach PRL, senator, KP KO, PO: – Smutna pętla 

czasu. Policja, która przez 30 lat pracowała, aby odbudować wizerunek po ZOMO i milicji, 

podobnie używana jest w złych celach, aby ograniczać prawa obywatelskie. 

KKZ: – Takie skojarzenia budzą takie widoki dzisiejszego dnia, pokojowych protestów 

strajku kobiet, otoczony przez policję dom Jarosława Kaczyńskiego, policyjne wozy, migające 

światła, kordony na ulicach. 

Andrzej Friszke, profesor, historyk: – No, jako powtórka z historii bywa. Jest to jednak 

farsa. 

KKZ: – W ten sposób właśnie państwo reaguje na protesty kobiet, które nieprzypadkowo 

zorganizowano właśnie w rocznicę wprowadzenia stanu wojennego. W Polsce takie protesty 

odbywały się pod domem Wojciecha Jaruzelskiego, autora stanu wojennego. Dziś przeniosły się 

pod dom Jarosława Kaczyńskiego. Policja pod blokady, zamyka ludzi w kotłach, legitymuje i 

spisuje, co przywołuje nie tylko historyczne skojarzenia, ale też nie tak dawno wypowiadane 

słowa: 

Jarosław Kaczyński: – My jesteśmy tu, gdzie wtedy, oni tam gdzie stało ZOMO. 

[Zmechanizowane Odwody Milicji Obywatelskiej]. 

KKZ: – Dla byłych opozycjonistów, wtedy w nocy 13 grudnia aresztowanych, sytuacja 

dziś jest dokładnie odwrotna. Oczywiście 39 lat temu o takich protestach nie było mowy. 

Wyłączono telefony, wprowadzono godzinę milicyjną, zakaz podróżowania. Panowała groza. 

Andrzej Friszke, dalszy ciąg: – Prawdę mówiąc, trzeba się było liczyć ze śmiercią. Ta 

przemoc, która przeciwko nam, ruchowi wolnościowemu była kierowana, tak naprawdę była 

inspirowana i organizowana z Moskwy. Młode pokolenie będzie walczyło również o wartości. 

Wartości wolności. 

- Jestem po prostu oburzona tym, co się dzieje w naszym państwie, które bardzo kocham. 

AW: – A teraz rolnicy i przedsiębiorcy, także górale – na ulicach Warszawy, oni też mieli 

dziś swoje 5 minut. Jajka, ziemniaki, kapusta i martwa świnia – miały przypomnieć, że umiera 

im biznes. Czy ktoś ich wysłuchał? O tym: 



Arleta Zalewska: – Punktualnie w samo południe grupa przedsiębiorców i górali dołączyła 

do strajku kobiet, blokując ulice w centrum Warszawy. 

Piotr Zygarski, Hotel PRL w Zakopanem: – To są wszystko ludzie, którzy ciężko pracują 

na to, żeby policja i urzędasy mieli co jeść. 

AZ: – Pod tym samym hasłem, tyle że chwilę po północy w pobliżu wicepremiera i 

prezesa PiS-u swój protest rozpoczęli rolnicy. 

- Takie mamy podziękowanie dla prezesa, Jarosława Kaczyńskiego za to, że nie dba 

o polskich rolników: 

[Wysypana wielka wywrotka z paletami jajek]. 

AZ: – Na ulice liderzy z Agro-Unii wyrzucili jajka, ziemniaki, kapustę [mięso] i to 

wzbudziło największe kontrowersje, położyli też martwą świnię – to ma być symbol 

gigantycznych strat, jakie oni ponoszą w pandemii, nie mogąc sprzedać swoich towarów – na 

przykład do zamkniętych restauracji, hoteli czy stołówek. 

Michał Kołodziejczak, prezez Agro-Unii: – Nie chcą nas widzieć, nie chcą widzieć 

problemu, to zobaczą te wszystkie problemy, te sytuacje u siebie pod domami. 

Dobromiła Wieczorek, przedsiębiorczyni ze Szczyrku: – Jako że strajk jest ponad 

podziałami, to jako kobieta i jako przedsiębiorca, jako góralka jestem tutaj. Na to mój mąż 

mówi: najlepiej sprzedać, wycofać się i wyjechać stąd. Ale to jest mój kraj. 

AZ: – Minister zdrowia, za nim premier od tygodni powtarzają jednak, że żadnych zmian 

w prawie odblokowania turystyki górskiej nie będzie i że pandemia trwa i najważniejsze jest, by 

w tym czasie zostać w domach… 

Komunikaty policji przez megafony: Wasze zachowanie jest niezgodne z prawem! 

AZ: – …władza nie może zakazać spontanicznych protestów nawet w czasie pandemii. 

Paweł Tanajno, lider strajku przedsiębiorców: – Grozi nam z jednej strony wirus, z drugiej 

gigantyczne bezrobocie, bieda. 

AZ: – Żaden z przedstawicieli rządu nie zaprosił dziś protestujących na spotkanie. Arleta 

Zalewska, Fakty. 

 

Polska – 8 977 nowych zakażeń. 188 zgonów. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Od początku. Wystarczy. Powinieneś być jak gwóźdź. Od nowa. Skupcie się. Trzy, 

cztery. Jesteś za miękki. Masz być jak pomnik. A ty patrzysz zalotnie. Wzrok ma być wbity 

w ziemię, jasne? Oczy mają się kojarzyć z niewinnością. Dziewictwem. Powiedziałem coś 

zabawnego? W tańcach gruzińskich nie ma miejsca na seks. To nie lambada. 

- Dzień dobry. 

- Kim jesteś? 

- Irakli, na zastępstwo. 

- Za kogo? Od początku. Chodź tu. Co to? 

- Kolczyk. 

- Wiesz, gdzie jesteś? W gruzińskim zespole narodowym. Zdejmij to. Na miejsce. Skąd 

pochodzisz? 

- Z Batumi. 

- Pokaż, na co cię stać. Duet Adżarski. Do dzieła. Trzy, cztery. 

♣ 
2020-12-14 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4432 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Widmo trzeciej fali epidemii jest bardzo realne – mówi dziś minister zdrowia i to nie jest 

dobra wiadomość. Obostrzenia mają zostać do 17 stycznia i wtedy szczepionkę mają dostać 

lekarze. Dziś o walce z wirusem rozmawiano nawet w BBN [Biuro Bezpieczeństwa 

Narodowego]. 

Katarzyna Górniak: – …na posiedzeniu Biura Bezpieczeństwa Narodowego prezydent 

i premier usłyszeli to: 



Niedzielski: – Będę rekomendował co najmniej przedłużenie tych obostrzeń do 

17 stycznia. Prawdopodobnie w lutym zakończymy szczepienie grupy zero. 

KG: – W tym czasie w styczniu powinny odbywać się już szczepienia medyków, bo to oni 

zostaną zaszczepieni jako pierwsi w tak zwanym etapie zero. Do środy szpitale muszą 

przygotować listy chętnych [do szczepień] pracowników… 

Szczepienie będzie przysługiwało także na przykład technikowi, salowej czy sekretarce. 

Swoją dawkę dostaną także diagności, farmaceuci, ratownicy, studenci medycyny i pracownicy 

domów opieki i Sanepidów… 

 

AW: – Dwa metry serdeczności – tak dziś mówią ci, którzy go kochali, nie jako aktora, ale 

jako człowieka. Nie żyje Piotr Machalica i na teatralnej scenie to pustka nie do wypełnienia. Nie 

tylko świetnie grał, także śpiewał i mówił tak, że jego głos na długo zostawał w głowie… 

Piotr Machalica: – W życiu, w którym powinniśmy przynajmniej chwilkę każdego dnia 

poświęcić czasu, jak właśnie o tym, nie wiem, żeby kogoś przytulić, żeby się nad kimś pochylić, 

żeby mu okazać czułość – to my o tym kompletnie nie myślimy i nie pamiętamy. 

Piotr Machalica 

1955 - 2020 

 

AW: – Kaplica pełna bezdomnych. 

- Przychodzą takie czasy, że nie możemy pozwolić, żeby człowiek umierał na ulicy. 

- Mają do dyspozycji pomoc pielęgniarki, pomoc terapeutyczną… 

 

Marcin Wrona: – Tak jak w Richmond stolicy Virginii elektorzy zbierają się dziś we 

wszystkich amerykańskich Stanach i w Dystrykcie Kolumbii, bo formalnie to dopiero dziś 

zostanie wybrany kolejny prezydent Stanów Zjednoczonych. 538 elektorów na osobnych kartach 

głosuje na prezydenta i wiceprezydenta. W zależności od Stanu głosowanie trwa od godziny 16-

ej do 23-ej polskiego czasu. Tu w Richmond 13 elektorów swoje posiedzenie rozpoczęło 

godzinę temu. Choć konstytucja nie nakazuje głosowania zgodnie z wolą wyborców, to 33 Stany 

wprowadziły dla tak zwanych niewiernych elektorów kary za ignorowanie wyniku wyborów. 

Każdy Stan po swoim głosowaniu przygotuje pakiety dokumentów, z których najważniejszy 

zostanie otwarty w Waszyngtonie 6 stycznia podczas połączonej sesji obu izb Kongresu. Wtedy 

oficjalnie zostanie ogłoszone nazwisko nowego prezydenta Stanów Zjednoczonych. Donald 

Trump nadal nie uznaje wyniku listopadowych wyborów, a w sądach nadal rozpatrywane są jego 

protesty wyborcze. Szef gabinetu polskiego prezydenta minister, Krzysztof Szczerski powiedział 

Faktom, że po głosowaniu elektorów zostanie opublikowany list gratulacyjny Andrzeja Dudy. 

[Ale chyba dopiero po 6 stycznia 2021]. 

Za sześć godzin Joe Biden wygłosi przemówienie po głosowaniu elektorów, a 20 stycznia 

na Kapitolu w Waszyngtonie zostanie zaprzysiężony jako 46 [czterdziesty szósty] prezydent 

Stanów Zjednoczonych. Marcin Wrona, Fakty, Richmond, Virginia. 

2020 Electoral College 

Monday, December 14, 2020 

 

AW: – Pomrukujący tłum, wiece nienawiści i sędzia dążący do sławy medialnej. – To 

z pisemnego uzasadnienia decyzji Izby Dyscyplinarnej w sprawie sędziego Igora Tulei. 

W listopadzie ta nieuznawana przez Sąd Najwyższy i Europejski Trybunał – Izba uznała, że 

sędziemu trzeba odebrać immunitet i uzasadnienie tej decyzji to wyjątkowo ciekawa lektura… 

Emocje, które towarzyszą ludziom w związku z COVID-19 

Źródło: Instytut LB Medical 

Niepokój, lęk – 36% 

Strach, przerażenie – 31% 

Gniew – 25% 

Smutek, przygnębienie – 16% 

Bezsilność – 13% 

 

AW: – Czarnobyl na liście UNESCO? 



Andrzej Zaucha: – Wymarłe miasto Prypeć [W roku 1947 w liceum uczono nas jeszcze o 

dorzeczu Prypeci jako polskiej ziemi]. Napromieniowane pola i lasy rozciągające się na 

dziesiątki kilometrów strefa zakazana, to skutki wybuchu reaktora w elektrowni atomowej 

w Czarnobylu, prawie 35 lat temu. Ukraiński minister kultury ogłosił, że UNESCO powinno 

wziąć te miejsca pod swoją opiekę. Zadaniem Ministerstwa Kultury i Państwowej Agencji 

Rozwoju Turystyki jest rozwój strefy wykluczenia, by stała się celem wizyt turystów i włączenie 

tej okolicy na listę światowego dziedzictwa UNESCO… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Ej! Cześć Emily. 

- Dzień dobry. 

- Witaj z powrotem. 

- Dzięki. Zapomniałam o tych światełkach. Były tak śliczne. 

- I nadal są. Za dwa dni je włączamy. 

- Nie mogę się doczekać. Na razie. 

- Cześć. Do zobaczenia. 

- Wczesna pora dla bankiera. 

- Lubię poranny spokój. Wysłałem ci pismo w sprawie majątku po babci. 

- Wpadnij do mnie. 

- Jasne. 

- Ładna poinsecja. 

- Dziękuję. Pięknie napisałeś o buni. 

- Wiele znaczyła dla miasteczka. 

- To już cztery miesiące. 

- Cieszę się, że wróciłaś i piekarnia znów jest otwarta. Nazwała ją na twoją cześć, a teraz 

sama ją prowadzisz. 

- Muszę ścigać ideał. A ty musisz wpaść. 

♣ 
2020-12-15 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4432 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Kraśko 

 

Polska – 6 907 nowych zakażeń. 349 zgonów. 

 

Mateusz Morawiecki, premier: – Zagrożenie nie mija. Sytuacja jest bardzo ciężka. Nie ma 

co udawać, że wirus jest pokonany. Wirus atakuje. 

Mateusz Morawiecki 

Wszyscy czekamy na kolejne pozytywne informacje z frontu walki z koronawirusem 

i oto na dobry początek tygodnia oraz ostatniego, świątecznego miesiąca roku 

nadeszły kolejne dobre wieści. 

Nasz hamulec bezpieczeństwa, czyli restrykcje, przynoszą zamierzony skutek! 

Opinie i zalecenia ekspertów bywają bardzo niepopularne, a historia pokazuje, że 

często wręcz ignorowane. Za decyzjami, które podjęliśmy, stoi jednak wyłącznie 

troska o zdrowie i życie milionów Polaków. 

W tym przypadku rządowa Rada Medyczna do spraw COVID-19 przy Prezesie 

Rady Ministrów i rządowe Centrum Analiz Strategicznych przyjęły właściwe 

rekomendacje, a rząd w ekspresowym tempie wprowadził je w życie. Odłożone 

w czasie efekty właściwych decyzji właśnie obserwujemy. 

Dane nie kłamią. Proszę spojrzeć na wykres. Wygrywamy z epidemią! Liczba 

zakażeń spada! Do czasu otrzymania szczepionki stosujmy to, co po prostu działa. 

Dystans, dezynfekcja i maseczki. 

Kochani – wytrzymajmy! Cierpliwość, dyscyplina i solidarność opłacą się nam 

wszystkim. Razem zwyciężymy wirusa! 



[Lekarstwa nie ma, szczepionki nie ma w Polsce jeszcze. Konsekwencje są bardzo 

poważne. Restrykcje spowalniają epidemię, ale jednocześnie niszczą gospodarkę, zabierają 

środki do życia dla wielu. Ludzie umierają. Jest za co krytykować rząd. Zmniejszyć restrykcje? 

Damy chleb. Iluś więcej umrze. Nie wiadomo, ilu więcej umrze. Ci, co przeżyją, pochwalą. Ci, 

co umrą, ano umrą. Istotne – z głodu czy od wirusa? Można latami dyskutować. Z całą 

pewnością dziś nie należy gdybać na potrzeby zapełnienia szpalt gazet i minut programów – to 

już jest jątrzenie. Przywołajmy: „Ciszej tam nad tą trumną!”] 

Dzienna liczba zgonów na Covid-19 przypadająca na milion mieszkańców 

(średnia z siedmiu dni: 5 – 11 grudnia) 

Polska – 10,63 

Litwa – 9,13 

Czechy – 8,04 

Dojczland – 5,1 

Ukraina – 5,35 

Słowacja – 4,32 

Rosja – 3,56 

Białoruś – 0,85 

 

PK: – Jaki może być cięższy zarzut w stosunku do premiera niż uznanie, że doprowdza do 

utraty części polskiej suwerenności? Nie był to zarzut stawiany przez opozycję, a 

wiceministra… 

[Suwerenność – zdolność do samodzielnego, niezależnego od innych podmiotów, 

sprawowania władzy politycznej nad określonym terytorium, grupą osób lub samym sobą. 

Suwerenność państwa obejmuje niezależność w sprawach wewnętrznych i zewnętrznych. 

Wikipedia 

Suwerenność nie jest samodzielnym, bezdyskusyjnym bytem. Zawsze wymaga 

omówienia. Suwerenność jednostki idącej w kolumnie czwórkowej jest nikłą suwerennością, 

a jednak kolumna czwórkowa jest bardzo właściwa, daje siłę idącym. Suwerenność państw 

w Unii Europejskiej ma ten sam charakter. Dziś państwo wyobcowane to rozpaczliwa 

suwerenność, pozwala z honorem polec]. 

 

PK: – Aresztowana błyskawica. [Flaga polska na balkonie, a na fladze błyskawica]. 

 

PK: – Kolegium elektorów potwierdziło wybór Joe Bidena na prezydenta. 20 stycznia 

dokładnie w południe Joe Biden [Bajden] zostanie zaprzysiężony, a oficer trzymający walizkę z 

kodami stanie tuż obok niego… [Tak wygląda patos]. 

Joe Biden – 81,28 milionów głosów 

Donald Trump – 74,22 milionów głosów 

[Ale czy teraz te 81 ma prawo unicestwić te 74?] 

 

Wrona: – … [w Ameryce] od wczoraj trwa akcja szczepień. 

 

PK: – Brytyjski minister zdrowia [fonetycznie] Mat Henk poinformował, że wykryto nowy 

wariant koronawirusa, roznosi się szybciej niż ten znany wcześniej. Ale są trzy dobre 

wiadomości w tej sprawie: nie jest bardziej niebezpieczny, szczepionka będzie chronić także 

przed nim i nie jest to nic niezwykłego… 

 

PK: – Nie będzie powszechnych rekompensat za rosnące ceny prądu… 

 

PK: – W wielu miejscach w kraju protestowali taksówkarze… 

[Ze względu na pandemię podróżuję tylko taksówkami, ale bo też, dokąd ja mogę 

podróżować, najwyżej do lekarza. W poniedziałek jechałem na szczepienie na grypę, była 12:20. 

Kurs kosztował 17, dałem 20 złotych. Taksówkarz bardzo dziękował, przyznał, że to pierwsze 

pieniądze, jakie zarobił dzisiaj. A przecież benzyna, ubezpieczenie, naprawy, Miejskie 



Przedsiębiorstwo Taksówkowe też część z tego weźmie, a jeszcze podatki, nawet ZUS – ile 

zostanie dla taksówkarza? Takie jest dziś życie]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Jest. Obiekt w polu widzenia. 

- Pilnujcie go. 

- Nie wymknie się. 

- Mam to sam zanieść? 

- Masz ochronę jak prezydent. Brylant jest bezpieczny. To opancerzony wóz z 

magnetycznymi zamkami. Wszystko gra. 

- Gorąco mi. 

- Co jest? 

- Zielone. Jedź. Czerwone. Stój kolego. Ruszaj. 

- Cholera, zniknął. Zgubiliśmy go. 

- Co? 

- Zniknął. 

- Znajdźcie go. Chce zwinąć brylant. 

- Uspokój się. 

- Nie mogę, znam drania. Macie go? 

- Szukamy. 

- Odbezpieczcie broń. 

♣ 
2020-12-16 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4347 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 12 454 nowych zakażonych. 605 zgonów. 

 

Jeszcze w grudniu pierwsi pacjenci mogą być zaszczepieni na koronawirusa. Warunek jest 

jeden: Ze swoich deklaracji musi wywiązać się producent i dostarczyć szczepionkę. 

[Czyli gdyby babcia miała wąsy, to by był dziadek. TVN powinna najpierw zapytać 

producenta, a dopiero potem ogłaszać takie rewelacje]. 

Krzysztof Skórzyński: – …Do niedzieli muszą się już zapisać pracownicy służby 

zdrowia… Tylko dzięki masowym szczepieniom ludzie za jakiś czas przestaną chorować i 

umierać na koronawirusa…  

 

GK: – Ubolewa, ale nie przeprasza, wiceminister spraw wewnętrznych dziewiętnastolatki, 

której policjant miał złamać w trzech miejscach rękę… 

[Jeśli miał złamać, to trzeba się upewnić, czy złamał. Kilka dni temu poszkodowana i jej 

lekarka przed kamerami TVN oświadczyły jednoznacznie, że ręka jest złamana w trzech 

miejscach. Więc TVN nadal nie wierzy tak jak policja i władza w złamanie?] 

 

GK: – Komornik za udział w proteście. 

- Ja dostałam pięć tysięcy. 

…zajęcie wierzytelności z rachunku bankowego… 

 

GK: – Nie będzie ustnych obowiązkowych egzaminów maturalnych. Ministerstwo 

edukacji uprościło też egzamin dla ósmoklasistów. 

[Wolę: uczeń ósmej klasy niż ósmoklasista]. 

 

GK: – Pięćdziesiąt lat temu na ulicach Gdańska, Szczecina i Elbląga doszło do krwawej 

konfrontacji. Kosztowała życie 45 osób. Rannych zostało ponad tysiąc. 



Jan Błaszkowski: – Stoczniowcy pamiętają. Jak co roku pod pomnikiem z trzema 

krzyżami w Gdańsku uczcili swoich kolegów zabitych w grudniu 1970 roku przez 

komunistyczne władze. Pół wieku po robotniczej rewolucji przesłanie grudnia wciąż aktualne. 

Karol Guzikiewicz, NSZZ „Solidarność” Stoczni Gdańskiej: – Dzisiaj musimy pamiętać, 

żeby nigdy, obojętne kto rządzi, Polak nie strzelał do Polaka. 

[Kilka dni temu Polak strzelał do Polaka – Policjant strzelał z broni gładkolufowej podczas 

protestu strajku kobiet i ranił dziennikarza]. 

…Pięćdziesiąt lat temu fale protestów wywołały podwyżki cen żywności… 

[Wolę: podwyżki cen żywności wywołały fale protestów. A dokładniej: Fale protestów 

zostały wywołane przez podwyżki cen żywności]. 

 

GK: – Pod pomnikiem poległych górników złożono kwiaty w trzydziestą dziewiątą 

rocznicę pacyfikacji Kopalni „Wujek” w Katowicach… 

 

GK: – Zamknięte sklepy, galerie i zakłady usługowe. Do tego ograniczenia w ruchu 

granicznym. Od dziś w Dojczlandzie obowiązuje niemal całkowity lockdown [lokdaun]. Władze 

robią wszystko, by wszyscy zostali w domach, także na święta, ze strachu przed kolejną falą 

pandemii. 

[Wynika z tego, że Dojcze się boją, my się nie boimy. Ale przecież nie o strach tylko tu 

chodzi. To są przemyślane decyzje władz]. 

Frank-Walter Steinmeler, prezydent Dojczlandu, wypowiedź z 14 grudnia: – Nasze 

publiczne i prywatne życie będzie ograniczone najbardziej w historii Republiki Federalnej 

Dojczlandu. Sytuacja jest drastycznie poważna. 

 

Dojczland – 27 728 nowych zakażeń. 952 zgony. 

 

Ludność Dojczlandu 82 miliony 379 tysięcy. 

Ludność Polski 38 milionów 400 tysięcy 

Dziś na 1 milion mieszkańców: 

w Dojczlandzie jest nowych zakażeń 336,6 a zgonów 11,6 

w Polsce jest nowych zakażeń 324,3 a zgonów 15,8 

 

GK: – Od policji nie przyjęły mandatu, a sąd uznał, że demonstracja przeciwko organizacji 

wyborów prezydenckich była legalna. Ale do gry wszedł Sanepid, trzy kobiety ukarał 

mandatami i wszczął egzekucję komorniczą. 

Marzanna Zielińska: – Ewa Chwedeńczuk była w grupie kilkunastu osób, która stała 

z transparentem w milczącym proteście przeciwko wyborom korespondencyjnym w maju, 

w maseczkach i przewidzianych odstępach. Odpowiedź za nieprzyjęcie mandatu dostała po 

siedmiu miesiącach: 

- Dostałam dokument o zajęciu wierzytelności z wkładu bankowego 

MZ: – Komornik zajął na koncie pani Ewy 10 tysięcy złotych, plus opłatę komorniczą 

i odsetki tytułem kary administracyjnej wymierzonej przez Sanepid za nieprzestrzeganie 

dystansu w miejscu publicznym… 

[Podobnie pozostałe dwie panie. Wniosek – Nie należy trzymać pieniędzy w polskich 

bankach niestety, skoro już nie jest „pewne jak w banku”. Szwajcarskie banki nie pozwalały po 

wojnie zająć nawet hitlerowskich pieniędzy]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Witaj, Wendi. Będziesz robiła dekoracje? 

- W tym roku nie. Jestem zajęta. 

- Szkoda. Nie widziałem lepszych scenografii niż twoje. 

- Dziękuję, ale teraz próbuję sił jako dekoratorka wnętrz. 

- Przyjęli mnie. Odpowiadam za kostiumy i charakteryzacje. 

- Cieszę się, że chociaż ty będziesz pracowała przy spektaklu. Wendi nie ma czasu. 

- Dobrze, że Shakespeare nie korzystał z takich wymówek. 



- Teraz pracuję dla… 

- Kompletnej wariatki. 

- Najbardziej utalentowanej i ustosunkowanej dekoratorki wnętrz w Bostonie. 

- Powodzenia. 

- Nie żal ci rezygnować z tego wszystkiego? 

- Oczywiście. Ale nie mówmy o mnie, tylko o tobie. 

♣ 
2020-12-17 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4348 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

 

Polska – 11 953 nowych zakażeń. 431 zgonów. 

 

GK: – To, co za granicą jest twardym lockdown’em, u nas pozostało nazwane narodową 

kwarantanną. Czekają nas drastyczne ograniczenia, po świętach zostaną zamknięte galerie 

handlowe, hotele i stoki narciarskie, a w noc sylwestrową będzie godzina policyjna. Przed nami 

ciężkie dni i tygodnie. 

Krzysztof Skórzyński: – Można to nazwać narodową kwarantanną, a można po prostu 

nowymi ostrymi zakazami: 

Dodatkowe zasady bezpieczeństwa w etapie odpowiedzialności 

Obowiązujące od 28 grudnia do 17 stycznia: 

Zamknięte: hotele, stoki narciarskie, galerie handlowe (poza: sklepy spożywcze, 

drogerie, apteki, księgarnie) 

KS: – w Sylwestra nie będzie pobłażania, między 19:00 (Sylwester) a 6:00 rano (nowy 

rok) zakaz przemieszczania się, wyjątki to na przykład pilna wizyta na ostrym dyżurze czy droga 

na poranną zmianę do pracy. 28 grudnia dogonimy Europę na tym odcinku. Dojcze właściwie 

już są pozamykani w domach, bo otwarte pozostają jedynie sklepy z produktami pierwszej 

potrzeby. W Holandii identycznie jak w Dojczlandzie – lockdown. W Czechach nie można 

wychodzić z domu między 23-cią a 5-tą rano. A na Słowacji właściwie w ogóle nie można 

wychodzić z domu (zakaz przemieszczania się bez uzasadnionej przyczyny). Stoki tylko z 

negatywnym testem. Zakazy i nakazy, które przed chwilą wymieniliśmy, są tylko jednymi z 

bardzo wielu, które właśnie zaczynają obowiązywać w Polsce… Dzisiejsze dane, zwłaszcza te z 

liczbą zgonów są bardziej niż niepokojące. A już najbardziej niepokojące jest to, że te tragiczne 

liczby utrzymują się na podobnym wysokim poziomie od wielu dni. [od początku grudnia]. Ale 

jest też drugi powód zamykania hoteli i stoków. Obrazowo można go opisać w ten sposób: 

Andrzej Horban, profesor, członek rządowej rady medycznej do spraw 

epidemiologicznych: – Wszystkie nasze pomysły pod tytułem, jedziemy służbowo do hotelu i 

udajemy, że narty są do nas przyklejone zupełnie przypadkiem, a w barze siedzimy, bo się 

chłodzimy, no po prostu to jest groza. 

KS: – …Z powodu nowych obostrzeń swój finał przesunęła wielka orkiestra świątecznej 

pomocy na 31 stycznia. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

GK: – Jeszcze niedawno liczyli, że rząd pozwoli szerzej otworzyć hotele, że wydłuży ferie 

i że przyjadą turyści. To byłaby szansa zarobić na siebie i pracowników, na podatki i opłaty… 

Plakaty na hotelach: VETO – chcemy pracować nie wegetować 

Najpierw ukradłeś księżyc, teraz ukradłeś ferie 

Gastronomia umiera STOP!!! 

GK: – Z udziałem prezydenta w Gdyni odbyły się obchody pięćdziesiątej rocznicy 

czarnego czwartku. Uroczystość zorganizowano w pobliżu stacji SKM Gdynia Stocznia, gdzie 

wtedy padły strzały do robotników… 

 

GK: – Tylko półtorej godziny posłowie opozycji odczytywali nazwy miast, miasteczek 

i gmin, a mogli robić to co najmniej kilka godzin, tak wiele samorządów nie dostało ani złotówki 

z funduszu inwestycji lokalnych. Kto dostał? Głównie miejscowości, gdzie rządzi PiS i jego 

działacze… 



Paweł Pluska: – …Fundusz inwestycji lokalnych, to tylko w części konkursowej ponad 4 

miliardy dotacji. To nie są rządowe, ani tym bardziej partyjne pieniądze. 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy: – Rządzący odbierają pieniądze samorządom 

poprzez zmiany w podatkach, potem tworzą fundusz inwestycyjny i wypłacają pieniądze według 

kryterium politycznych. 

Plakat: 

Gmina Tarnowo Podgórne 

Dłużnik: Rząd Rzeczypospolitej Polskiej 

kierowany przez premiera Mateusza Morawieckiego 

kwota długu: 14 000 000 

słownie: czternaście milionów złotych 

utracone dochody gminy Tarnowo Podgórne 

na skutek decyzji rządu w latach 2019-2020 

PP: – Samorządowcy grzmią, że znowu rząd dzieli Polaków, że ci, co nie głosowali na 

PiS, stali się obywatelami drugiej kategorii… Pięć największych polskich miast to ponad cztery i 

pół miliona mieszkańców i zero dotacji. Ale nie tylko o największe miasta chodzi… pieniądze 

które w trakcie kampanii wyborczej premier rozdawał, gdzie się dało i komu się dało [obecnie 

bez pokrycia] 

Aleksander Miszalski, KP KO, PO, w Sejmie: – Tam, gdzie PiS składał wnioski, PiS 

rządzi – 89 wniosków przyznanych na 89 złożonych. Tam gdzie pozostali rządzą – 18 na 112 

czyli 15%. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Też czasem wolę zwierzęta od ludzi. Zwłaszcza psy są super. Zawsze witają, jakby rok 

cię nie było. Co więcej, są psy dla różnych ludzi, weźmy pitbulle, ideał psa, właściwego obroni, 

złego przegoni. Jak mam brać psa, to tylko pitbulla. Dobrze mówię, Oman? 

- To było wredne bydlę. Morda gnoju! 

- Pudło. Miałem taką pudlicę. Lała pod siebie. Nie znosiłem jej, ale w gorsze dni kładła mi 

głowę na kolanie, wlepiała te wielkie ślepia i chociaż mnie wkurzała, to ją kochałem. 

- Znamy te skrajne emocje. 

- Dość gadania! Dajcie mi moją żonę. Niech tu przyjdzie albo straci corkę. 

- Oman. 

- Dawać sukę albo strzelam! 

- Oman, szybciej się nie da. 

- Nie skrzywdzę jej. Chcę tylko, żeby… 

♣ 



2020-12-18 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4493 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 11 013 nowe zakażenia. 426 zgony. 

 

DR: – Narodowa kwarantanna ogłoszona wczoraj, dziś już złagodzona. Do rozszerzonego 

etapu odpowiedzialności, bo jak słyszymy, minister zdrowia nie był precyzyjny. Zmienia się 

narracja i zmienia się sens; rząd zaostrza rygory, choć wcześniej precyzyjnie określił zupełnie 

inną strategię. 

Maciej Knapik: – 21 listopada rząd ogłosił plan 100 dni solidarności w walce z Covid-19, 

minęło dni 27 i ze strategii nie zostało nic. Minister zdrowia wczoraj ogłosił wyraźnie: 

Adam Niedzielski, minister zdrowia, wypowiedź z wczoraj: – Wprowadzamy kwarantannę 

narodową. 

Progi etapów zasad bezpieczeństwa 

Średnia dzienna liczba zachorowań z 7 dni ponad: 

• 760 – Regionalny podział na strefy zielone, źółte i czerwone 

• 3800 – Cała Polska strefą żółtą, wybrane powiaty czerwone 

• 9400 – Polska strefą czerwoną 

• 19000 – Bezpiecznik 

• 27000 – 29000 – Narodowa kwarantanna 

Średnia dzienna liczba zachorowań z 7 dni mniejsza niż: 

• 27000 – Faza odpowiedzialności 

• 19000 – Polska strefą czerwoną 

• 9400 – Cała Polska strefą żółtą, wybrane powiaty czerwone 

• 3800 – Regionalny podział na strefy zielone, źółte i czerwone 

MK: – W studniowej strategii kwarantanna narodowa miała być stosowana przy niemal 30 

tysiącach zakażeń dziennie przez kolejne 7 dni. To się nie wydarzyło. Co więcej, dzisiaj mamy 

tylko 11 013 nowych zakażeń, niemal jedną trzecią zakładanej liczby. O co tu chodzi? Jasnych 

wyjaśnień brak… Wydawało się, że rząd jednak powinien być precyzyjny.  Założenia odnosiły 

się do średnich z siedmiu dni. Średnia dzienna zachorowań z ostatnich 7 dni (12.12 – 18.12) to 

9671. A zatem zgodnie z tym harmonogramem bylibyśmy taczej u progu strefy 9400, a nie w 

narodowej kwarantannie. Strefa 9400 zakładała otwarte z ograniczeniami siłownie, restauracje, 

bez ograniczeń hotele i Sylwester do 25 osób, a nie godzinę policyjną od 19-ej do 6-ej rano, co 

ogłoszono wczoraj. 

[Może decyzja o kwarantannie narodowej jest prawidłowa, tylko rząd posługuje się inną 

tajną statystyką, według której już mamy 27 tysięcy dziennych zachorowań, choć narodowi 

podaje 11 tysięcy. Świadczyłyby o tym wychwytywane przeze mnie w tabeli miesięcznej 

różnice w bilansie dziennym – tak jakby ministerstwo zdrowia brało ilości z sufitu, nie 

sprawdzając, czy bilans dzienny się zgadza, Również niewspółmiernie duża liczba zgonów daje 

wiele do myślenia]. 

Borys Budka, KP KO, PO: – Czy prawdziwe jest to, co codziennie ogłaszane jest na 

konferencjach prasowych? Czy też rząd dysponując jakimiś innymi danymi, nie informując 

[o nich] Polaków, wprowadza tego typu obostrzenia? Jeżeli zamiast uczciwej informacji mamy 

festiwal propagandy i kłamstwa, to później tak to się kończy. 

[Prezes i poseł Budka wygłosił tyradę przed kamerami i na miesiąc, a może na kwartał ma 

spokój, może wegetować w Sejmie]. 

MK: – Rząd tłumaczy, że chce uniknąć trzeciej fali pandemii z kilkudziesięcioma 

tysiącami zachorowań dziennie i załamaniem służby zdrowia… 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, SLD: – Żadna kwarantanna, 

tylko to jest ściema narodowa. 

[Prezes i poseł też załatwił sprawę – teraz ma spokój]. 

Jan Maria Jackowski, senator, KP PiS: – Społeczeństwo jest na granicy wytrzymałości. 

MK: – Frustracja także, jak słyszymy w szeregach opcji rządzącej, wynika ze sprzecznych 

informacji… Przestrzegajmy obostrzeń, niezależnie co o nich myślimy. Jeśli uważamy, że rząd 



się myli, tym bardziej musimy być ostrożni – radzi Piotr Zgorzelski z PSL-u, który przeszedł 

chorobę. 

[Jeśli rząd nie odwołał kwarantanny narodowej, podając jednocześnie, że minister się 

pomylił, to my Polacy musimy przyjąć, że jest znacznie gorzej i wyostrzyć czujność zarówno na 

pandemię, jak i na rząd]. 

DR: – Jedna konferencja, tysiące pytań i jeszcze więcej wątpliwości, bo to co ogólnie 

minister zdrowia powiedział, tego już nikt w szczegółach nie doprecyzował. Co zakazano, a co 

wolno, co może się odbyć, a co trzeba odwołać i jak planować, kiedy wiemy, że nic nie wiemy 

na pewno. 

Marzanna Zielińska: – Co można, a czego nie można – to teraz zasadnicze pytanie. 

Przygotowania do Sylwestra i ferii zostały wstrzymane: 

Katarzyna Strama, centrum szkoleń narciarskich „Nosal” w Zakopanem: – To są setki 

rezerwacji, które trzeba przełożyć, zmienić, no i próbować jakoś, coś zaproponować. 

MZ: – Ale na konferencji minister nie podał konkretów, na które czekają zainteresowani. 

Wątpliwości ma rozwiać rozporządzenie. 

„(…) Trwają prace nad projektem rozporządzenia Rady Ministrów, które zacznie 

obowiązywać 0d 28 grudnia br. Po zakończeniu prac nad ww. projektem, zostanie on 

przekazany do konsultacji publicznych.” 

MZ: – Śmiech przez łzy, bo na razie wiadomo, że nic nie wiadomo… 

Maciej Wrona, Londyn: – Rodacy planujący wizytę w ojczyźnie po świętach mają pytania 

i powody do złości. Zmiana biletów na ostatnią chwilę zawsze kosztuje najwięcej i wciąż nie 

wiadomo co robić, jeśli planowało się przyjazd do Polski przed 17 stycznia na krócej niż 10 dni. 

Wielu martwi się też o kwarantannę dla wracających po świętach do kraju bliskich, bo przez nią 

część wizyt będzie trzeba odwołać. 

 

DR: – I takie są fakty w piątek, w dniu, w którym wciąż rozpiera nas duma, więc wkrótce 

u nas najlepszy z najlepszych: 

-En winneryst – Robert Lewandowski. 

THE BEST 

Robert Lewandowski: – Jestem bardzo dumny i szczęśliwy. Muszę powiedzieć, że to bycie 

Polakiem w kraju i za granicą jest czymś wspaniałym. 

[Ale my nieobserwujący piłki nożnej, możemy się tylko domyślać, że Lewandowski 

najlepszy w jakimś zakresie czegoś]. 

 

DR: – Ale najpierw szef wszystkich szefów, czyli poprawka po porażce, czyli pytania 

o nocne głosowania. Na czyją prośbę marszałek Sejmu przerwała posiedzenie i zarządziła 

reasumpcję, co regulamin mówi o regule do skutku. O tym: 

Arleta Zalewska: – Na początek prześledźmy krok po kroku, co wczoraj w nocy 

wydarzyło się w Sejmie. I tak marszałek Sejmu ogłasza wynik głosowania, które PiS przegrywa 

z powodu braku większości bezwzględnej: 

Głosowanie nr 64 

Głosowało 450 

Wielkość bezwzględna 226 

Za 225 

Przeciw 222 

Wstrzymało się 3 

Witek, marszałek Sejmu: – Na tym zakończyliśmy rozpatrywanie uchwały Senatu… 

AZ: – I tu uwaga, kiedy marszałek Witek przechodzi do kolejnego punktu, wokół prezesa 

PiS-u zbierają się posłowie. To ten moment. 

Witek: – Dziękuję. 

AZ: – A zaraz u marszałek Sejmu w tej właśnie sprawie interweniuje: 

wicepremier Gliński: Elżbieta, jest prośba od szefa żeby zrobić przerwę, bo chyba 

reasumpcję będzie trzeba zrobić. 

AZ: – Marszałek Witek zarządza więc przerwę, a potem ponownie głosowanie. 



Witek: – Grupa posłów złożyła na podstawie artykułu 189 ustęp trzeci regulaminu Sejmu 

wniosek o reasumpcję głosowania: 

„Ustawa o kadrach medycznych” głosowanie posłów PiS 

Głosowanie 1. 

Za 224 

Przeciw 4 (Zbigniew Babalski, Mieczysław Baszko, Wojciech Maksymowicz, 

Michał wypij) 

Wstrzymało się 3 (Stanisław Bukowiec, Grzegorz Piechowiak, Magdalena Sroka) 

Nie głosowało 3 (Andrzej Sośnierz, Łukasz Szumowski, Sławomir Zawiślak) 

AZ: – Za drugim razem PiS już wygrywa, bo z czterech posłów, którzy byli przeciw, 

trzech, którzy się wstrzymali i trzech nieobecnych nagle zrobiło się dwóch przeciw i jeden 

nieobecny. To ich nazwiska: 

Głosowanie 2. 

Za 231 w tym posłowie: (Zbigniew Babalski, Mieczysław Baszko, Łukasz 

Szumowski, Sławomir Zawiślak, Stanisław Bukowiec, Grzegorz Piechowiak, 

Magdalena Sroka) 

Przeciw 2 (Wojciech Maksymowicz, Michal Wypij) 

Wstrzymało się 0 

Nie głosowało 1 (Andrzej Sośnierz) 

AZ: – Reszta po przerwie zagłosowała już po myśli władz partii. 

Ryszard Terlecki, wicemarszałek Sejmu, KP PiS: – To szefowa raczej, ale może się 

przejęzyczę. 

AZ: – No to posłuchajmy całego nagrania jeszcze raz: 

Piotr Gliński – Elżbieta, jest prośba od szefa żeby zrobić przerwę, bo chyba 

reasumpcję trzeba będzie zrobić. 

Joanna Borowiak, PiS: – Były problemy z głosowaniem. Były problemy techniczne 

z głosowaniem. 

AZ: – Co się wydarzyło po 40 minutach? Cześć z nich zagłosowała inaczej. 

Budka: – Łamanie kołem.  A to były telefony, widzieliśmy po braku, kto gdzie dzwonił i 

złamali posłów. 

AZ: – Regulamin Sejmu dopuszcza reasumpcję głosowania, gdy jego wynik, to cytat: 

„Budzi uzasadnione wątpliwości, Sejm może dokonać reasumpcji głosowania”. Pytanie: czy 

wystarczającym powodem do powtórzenia głosowania jest jego wynik nie po myśli władz 

partii… 

DR: – Zamiast lawiny turystów lawina bankructw… 

Roman Krupa, wójt Gminy Kościelisko: – W wielu wypadkach to tak naprawdę koniec. 

Nie boję się tego słowa powiedzieć: koniec działalności. 

Paweł Płuska: – Hotelarze, nie tylko ci z gór jako pierwsi mówią: dość. Zaczynają składać 

pozwy przeciwko państwu i domagają się odszkodowań… 

[Nie zapiszę, co rząd chce. Zapiszę dopiero, jak zrobi]. 

 

DR: – Dom rozpadł się w pył. Pod gruzami zginęli ludzie. Tragiczna w skutkach eksplozja 

gazu w Puławach… 

[Straszne. Dom po domu się rozpada od wybuchu gazu – giną ludzie. Nie wiadomo, jak 

dotrzeć do decydentów. Pisałem do TVN, do Gazety Wyborczej, do Sejmu, do ministerstwa 

energetyki i już nie pamiętam, do kogo jeszcze – nie było żadnej reakcji. W roku 1981, a więc 

39 lat temu pracowałem i mieszkałem na brzegu Sahary w Algerii, tam w domu miałem licznik 

gazowy systemu francuskiego, który całkowicie zapobiegał takim tragediom. Kuchenka gazowa, 

jak i terma do ciepłej wody przy każdym palniku miały czujnik, który się nagrzewał i to było 

warunkiem, że gaz dochodził do kuchenki. Jeżeli po odkręceniu gazu czujnik był chłodny, co 

znaczyło, że palnik się nie pali bądź zgasł na skutek zalania wodą, po krótkiej chwili licznik 

odcinał dopływ gazu do mieszkania. Ponadto, gdy w mieszkaniu nie był zapalony żaden palnik, 

w przewodach nie było gazu. Gaz nie mógł się ulatniać. Nie było możliwości eksplozji gazu w 

budynku. Dlaczego tak skutecznego urządzenia, znanego w Europie od kilkudziesięciu lat 

Polska nie stosuje?] 



 

Marcin Wrona, Waszyngton: – Niecodzienny widok w Białym Domu. Przed serią 

szczepień seria rutynowych pytań: 

• Czy ktoś z państwa jest w ciąży lub karmi piersią? 

Na żywo przed kamerami szczepionkę przeciwko Covid-19 przyjęli wiceprezydent Mike 

Pence, jego żona i naczelny lekarz kraju. 

Mike Pence mówił o medycznym cudzie, bo opracowanie szczepionki trwało zaledwie 

kilka miesięcy, a nie jak zwykle kilka lat… Z najnowszych badań wynika, że zaszczepić się chce 

60% Amerykanów, to 10% więcej niż jeszcze 3 miesiące temu… Spośród 310 tysięcy 

śmiertelnych ofiar koronawirusa w Stanach Zjednoczonych jedną trzecią stanowią mieszkańcy 

domów spokojnej starości. [A ile to stanowi procent wszystkich mieszkańców domów spokojnej 

starości? Wygląda, że to dziesiątki procent]. 

Eric Garcetti, burmistrz Los Angeles: – Przeżywamy prawdziwy horror. Nie da się tego 

obejść. Mamy dziesięć razy więcej przypadków niż sześć tygodni temu. 

MW: – W Newadzie łóżka dla chorych trzeba ustawiać na szpitalnym parkingu. W 

Stanach Zjednoczonych jeszcze tylu ofiar nie było, dziennie umiera 3 580 osób. (239 tysięcy 

dziennych zakażeń). 

 

DR: – Z tą samą pasją i jak zawsze w szczytnym celu zmieni się tylko jedno: termin. Nie 

10 a 31 stycznia zagra Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy… 

 

DR: – Od lat w czołówce, teraz wreszcie na szczycie – najlepszy na świecie – pierwszy 

Polak w historii. Robert Lewandowski piłkarskim asem w plebiscycie FIFA… Ronaldo i Messi 

daleko w tyle. [A więc wiemy]. 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

- Jeszczeście słabi po tej chorobie. Trzeba wam było w domu pozostać. 

- U Boga mus, kiedy każe, żołnierzem musi być. Ale na mogiłę nam trzeba. Potem do Jana 

i Cecylii. Ale dziś już za późno, tylko do mogiły. 

Wieczne odpoczywanie racz im dać sprawiedliwy Boże. Umyśliłem w czasie choroby, 

Janku, że płotek tu postawimy, niech strzeże mogiły, kiedy mnie nie stanie. I ciebie. Bo po nas 

to już nikt nie będzie pamiętał o tym kurhanie. Skoro jedni już dziś chcą zapomnieć, a drudzy 

nawet nie wiedzą. 

♣ 
2020-12-19 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4493 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Pojutrze europejska agencja leków ma wydać decyzję w sprawie pierwszej szczepionki 

przeciw koronawirusowi. Wszystko wskazuje na to, że ją zatwierdzi, a to oznacza, że w całej 

Unii będziemy się mogli szczepić od 27 grudnia. Nie wszyscy na raz. Najpierw medycy i 

pracownicy instytucji medycznych. 

Katarzyna Górniak: – Gdy w Warszawie antyszczepionkowcy protestowali przed 

ministerstwem zdrowia, w głównej siedzibie europejskiej agencji leków w Amsterdamie trwały 

ostatnie prace nad zatwierdzeniem szczepionki Fajzera [Pfizer]. 

EUROPEAN  MEDICINES  AGENCY 

SCIENCE  MEDICINES  HEALTH 

A pracujący w tej instytucji Polak przekazuje takie informacje: 

Grzegorz Cessak, doktor, Europejska Agencja Leków: – Szczepienia rozpoczynamy 

równocześnie od 27 grudnia bieżącego roku. Setki ekspertów, którzy oceniali te olbrzymie sterty 

dokumentacji. Szczepionka jest skuteczna, bezpieczna i dobrej jakości. 

KG: – Żeby wykształciła się odporność izolacyjna, zaszczepić się musi około70% 

społeczeństwa – całego… Bezpieczeństwo szczepionki sprawdzały zespoły z 27 państw 

członkowskich. I ustaliły, że: 

• Szczepionka nie zmieni naszego DNA 

• Nie zawiera abordowanych płodów, komórek zwierząt, żywych wirusów, nie ma 

też w niej jajek ani mikroczipów. 

…korzystano z testowanej od lat technologii i zainwestowano ogromne pieniądze. Na 

etapie testów firmom doradzano, jak nie popełnić błędów proceduralnych, które mogą opóźniać 

proces rejestracji. A więc nowemu narzędziu wyniki testów sprawdzano na bieżąco co dwa 

tygodnie. A nie jak zwykle dopiero po zakończeniu. 

W Stanach Zjednoczonych, gdzie trwają szczepienia, właśnie zatwierdzono drugą 

szczepionkę – Moderna COVID-19 Vaccine. W Unii Europejskiej takiej decyzji można się 

spodziewać 6 stycznia. Katarzyna Górniak, Fakty. 

PM: – Europa się zamyka. 

PM: – Rozporządzenie o kolejnych obostrzeniach rząd ma ogłosić jeszcze w ten weekend i 

nikt nie ma pewności ani co dokładnie w nim będzie, ani dlaczego jest wprowadzane, skoro rząd 

już tyle razy się chwalił sukcesem w walce z Covidem. Rządowa droga przez pandemię wiedzie 

zygzakiem, stąd zarzuty chaosu, nie przygotowanych decyzji i propagandy. 

Skoro rząd nie wprowadził stanu klęski żywiołowej, nie może rozporządzeniami 

ograniczać praw obywatelskich, na przykład przemieszczania się w Sylwestra. 

Decyzje rządu, premiera czy ministra mogą być nielegalne. Kary za ich nieprzestrzeganie nie 

powstrzymują sądy. [Sądy nie powstrzymują kar. Kary nie powstrzymują sądów?] 

Katarzyna Kolenda-Zaleska: – …Pandemia w państwie prawa nie zwalnia rządzących od 

stosowania prawa. A wprowadzony przez rząd zakaz przemieszczania się w Sylwestra nawet nie 

budzi wątpliwości prawników. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego: – To jest niezgodne 

z Konstytucją i umocowania prawnego nie ma żadnego. Dlatego, że to jest ograniczenie 

wolności, które może być wprowadzone tylko ustawą. 



KKZ: – Rząd wszystkie nakazy i zakazy wprowadza w drodze rozporządzenia, które może 

wydać minister, nawet nie cały rząd, nie mówiąc już o Sejmie. 

Łukasz Chojniak, doktor, adwokat, Uniwersytet Warszawski: – Jeden minister 

powoływany przez [nie zrozumiałem] polityczny, przedstawiciel władzy wykonawczej będzie 

mógł uziemić na całą noc trzydziesto-paro milionowy kraj. 

Art. 52. Konstytucji RP 

1. Każdemu zapewnia się wolność poruszania się po terytorium Rzeczypospolitej 

Polskiej. 

KKZ: – Konstytucja jest w tym względzie bardzo precyzyjna. Każdy ma zapewnioną 

wolność poruszania się po terytorium Rzeczpospolitej. A gdyby rząd chciał ją ograniczyć, ma 

wyjście prawne: 

Profesor Zoll, dalszy ciąg: – Powinien być wprowadzony stan klęski żywiołowej. Będę 

przestrzegał tych ograniczeń, ale nie na podstawie prawa, tylko na podstawie zdrowego 

rozsądku. 

KKZ: – Zdrowego rozsądku zabrakło tym, którzy oszukiwali, udając służbowe podróże… 

Ewa Woydyłło-Osiatyńska, psycholog, terapeuta: – Obywatel, człowiek myślący na każdą 

decyzję, polecenie, zalecenie, zakaz mówi: sprawdzam. Nie przemawia przez te posunięcia 

rządowe, nie przemawia troska, taki niepokój – Hej, obywatele, zróbmy coś, żeby was ochronić. 

Nie. Tylko kontrola [obywateli]. 

Monika Płatek, profesor, Uniwersytet Warszawski: – 24 grudnia można iść gromadnie na 

Pasterkę do kościoła, a 31 grudnia nie można być na powietrzu. Nawet w okresie stanów 

nadzwyczajnych ograniczenie pokojowych zgromadzeń, zwłaszcza zgromadzeń, które wynikają 

z potrzeby chwili, nie jest zakazane przez Konstytucję. 

KKZ: – Ta niekonsekwencja prawna sprawia, że ludzie kwestionują wprowadzenie, 

kwestionują także dlatego, bo widzą, że wbrew oczywistym zdjęciom Radio Maryja mogło 

świętować bez obostrzeń i bez kar, a obywatele na pokojowych protestach są spisywani i 

zatrzymywani. 

Zebrane dane 11 kwietnia 2017 do 31 października 2020 

4% 

orientacyjna skuteczność oskarżeń policji potwierdzona orzeczeniami sądów. 

 

Emanuel Macron, prezydent Francji: – Jestem najlepszym przykładem na to, że wirus 

może dotknąć każdego. Byłem chroniony, byłem bardzo ostrożny, stosowałem się do procedur 

bezpieczeństwa, nosiłem maskę, dezynfekowałem ręce, a mimo tego zachorowałem. 

 

Polska – 11 267 nowych zakażeń. 483 zgony. 

 



PM: – W Katowicach tworzą się kolejki do pierwszego w Polsce sklepu socjalnego. To 

pokazuje, jak wielu Polaków potrzebuje pomocy, a pandemia może sprawić, że będzie ich 

jeszcze więcej. Wszystko jest w tym sklepie dużo tańsze. Jak to możliwe i kto może tam robić 

zakupy: 

Paweł Szot: – Gorąca zupa w zimny grudniowy dzień. Dla tych najbiedniejszych takie 

akcje to często jedyna szansa na ciepły posiłek. W Polsce granica skrajnego ubóstwa to dochód 

poniżej 614 złotych miesięcznie dla osób samotnych i poniżej 1658 złotych w przypadku 

czteroosobowej rodziny. Tak w 2019 roku żyło 1,6 miliona Polaków. Teraz za sprawą pandemii 

może ich być nawet dwa razy więcej. Czym jest polska bieda? 

Joanna Sadzik, szefowa akcji „szlachetna paczka”: – To głód, to to że jest zimno, to że nie 

da się ogrzać swojego mieszkania, to że wybiera się: czy wykupić leki, czy najeść się… 

PS: – To miejsce [sklep] ma być miejscem na takie tematy. Sklep specjalny w Katowicach 

wystartował dnia 5 grudnia, a te zdjęcia, to dowód na to, jak bardzo był potrzebny. 

[Kilkudziesięcioosobowe kolejki]. Na półkach produkty, którym niebawem kończy się termin 

przydatności do spożycia. Gdyby nie sklep socjalny, trafiłyby na śmietnik. Tu można je kupić 

znacznie taniej. [Na zdjęciu śmietana 12% za 4 złote to wcale nie tanio. Szampon do włosów za 

6,50 – bez komentarza]. To placówka dla wybranych. By stać się jej klientem, trzeba mieć 

zaświadczenie z [nie zrosumiałem] o niskich dochodach. Pomoc można by rozdać za darmo, ale 

jak mówią pomysłodawcy sklepu socjalnego, chodzi o to, by dając, nie zabierać godności. 

[Lepiej zabierać resztki pieniędzy. A kto wydaje zaświadczenia? Jednak nie popieram, bo to 

znów fundacja – nie jest non profit]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Kilka tygodni do świąt, a wciąż nie ma śniegu. Smutne. Poczekaj. Mam Meg na linii. 

- Hej, Meg, już jadę, Dzięki za załadowanie plików Harisona. Są wiadomości? Niech 

Liwingston zapyta Majlo. Dzień dobry, Michaelle. 

- Dzień dobry, pani Medoc. 

- Co to, konkurs? 

- Tak. 

- Zrobię swój po godzinach. Dokumenty, o które prosiłaś. Konferencja telefoniczna jest o 

trzeciej. Dzwonili od Harisona, są zachwyceni. I przesunęłam twoją dziewiątą na czwartą. 

Wiem, jak kochasz poranne spotkania. 

- Znasz mnie na wylot. Dzięki. 

- W niedzielę siedziałaś tu do trzeciej nad ranem. Zdradził cię rachunek za pizzę. 

- Ostatnie poprawki do zlecenia Harisona. 

- Który to raz? 

- Ciesz się, że nie kazałam ci przyjść. 

- Przepraszam. 

- Co tam Dino? 

- Potrzebuje raportu wydatków… 

♣ 



2020-12-20 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4493 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

W obawie przed szalejącą w Anglii nową bardziej zaraźliwą mutacją koronawirusa kolejne 

kraje europejskie zamykają połączenia lotnicze i kolejowe z Wielką Brytanią, co ma ogromne 

znaczenie przed świętami także dla Polaków. Holandia, Belgia, Italia, Dojczland, Bułgaria, 

Irlandia już zdecydowały, bliskie decyzji są Austria i Francja, rozważa ją także Polska. Na jutro 

zdecydowano pilne unijne konsultacje. 

Maciej Woroch z Londynu: – Ponad 16 milionom mieszkańcom południa Anglii odwołano 

święta, a planującym podróże premier Johnson zakazał wyruszania w drogę. Decyzja brytyjskich 

władz może pokrzyżować świąteczne wizyty w kraju Polaków na stałe mieszkającym na 

wyspach, bo za granicę z czwartej utworzonej właśnie najwyższej strefy obostrzeń wyjeżdżać 

można tylko do pracy. Część europejskich krajów zawiesiła połączenia lotnicze z Wielką 

Brytanią, odwołano sporą część połączeń kolejowych. Możliwe, że w ciągu najbliższych 

kilkudziesięciu godzin zakaz wjazdu dla mieszkańców Zjednoczonego Królestwa ogłoszą 

pozostałe kraje Unii Europejskiej. Wszystko to efekt gwałtownego wzrostu zakażeń nowym 

szczepem koronawirusa, który przenosi się i zakaża o 70% skuteczniej, niż wcześniejsza wersja, 

a najwięcej jest go w Londynie i na południu kraju. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – To oznacza, że mieszkańcy tych rejonów 

z nielicznymi wyjątkami muszą zostać w domach. Sklepy, siłownie, ośrodki wypoczynkowe 

i salony piękności muszą zostać zamknięte. Musicie pracować w domu, gdy tylko to możliwe. 

Jeśli nie, wolno wam tylko jeździć do pracy, na przykład przy budowach czy fabrykach. 

MW: – Zmiana zasad na trzy dni przed świętami, w które Brytyjczycy mieli możliwość 

spotkań z bliskimi, wywołała złość. A zaledwie kilka godzin po wystąpieniu premiera tak 

wyglądał jeden z miejskich dworców kolejowych, z którego tysiące londyńczyków próbowały 

wydostać się z miasta. Opozycja atakuje, że zaledwie w środę premier zarzekał się, że nie 

wprowadzi dodatkowych ograniczeń w święta, choć już wtedy wiadomo było, że zmutowany 

koronawirus zakaził ponad tysiąc osób. Naukowcy chwalą premiera za odwagę, jakiej wymagała 

zmiana decyzji, ich zdaniem nic nie wskazuje na to, by nowy wariant wirusa był bardziej 

śmiertelny, jednak wciąż trwają badania: czy na pewno? I czy przeciwko niemu skuteczne będą 

podawane już szczepionki. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

PM: – Podstawa prawna obostrzeń związana z Sylwesterm jest mocno wątpliwa, przyznają 

przedstawiciele władzy, która chce wprowadzić zwykłym rozporządzeniem na przykład zakaz 

przemieszczania się, zawieszenie prawa gwarantowanego przez Konstytucję, się nie utrzyma w 

sądzie. 

[Nastał czas, kiedy każdy człowiek musi sam rozstrzygać, czy ważniejsze dla niego jest 

własne życie i zdrowie, czy też utarczki prawne z rządem]. 

[…] 

Urszula Pasławska, KP Koalicja Polska, PSL: – Pan poseł Batniczek i pan minister Dera 

przyznali się do tego, że rządzący z premedytacją łamią Konstytucję. 

[Jest podpowiedź naukowców – zostać w domu, wirus groźny – więc zostajemy w domu, 

nie potrzebujemy zakazu konstytucyjnego. Niewierzący w wirusa bądź uwielbiający ryzyko 

zrobią, co zechcą, zachorują albo im się uda. Przed wiekami ospa lub dżuma nie mały 

„obostrzeń”, trup ścielił się gęsto. Jest XXI wiek – czy rzeczywiście jest?] 

[…] 

 

PM: – Pomoc świąteczna mimo pandemii. 

[A może by tak po świętach trwała nadal? Każdego dnia człowiek jest głodny, nie tylko w 

święta]. 

 

Polska – 4 633 nowych zakażonych. 77 zgonów. 

 

[Te niedzielne mniejsze ilości powinniśmy odczytywać, że nie wszystko się 

inwentaryzuje, a nie że w niedzielę mniej umiera]. 



PM: – Polacy, którzy się zaszczepią [na co?], mają nie tylko uniknąć zakażenia, ale też 

różnych ograniczeń obowiązujących w czasie pandemii. Nie będą musieli się do nich stosować, 

bo będą bezpieczni… 

[Naznaczymy ich plakietkami? Ale kiedy to będzie? Medyków i „towarzyszących” jest tak 

dużo, że może pół roku nie wystarczy na ich zaszczepienie. Nas starych jest znacznie więcej, 

więc reszta kraju będzie się szczepiła w 2022 roku. Panie Piotrze, odłóżmy temat na 2022 rok]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Przekonałam się, że prawdą jest wszystko, co powiedziano o miłości. Shakespeare 

napisał: Podróże kończą się spotkaniem kochanków. Niezwykła myśl. Osobiście nie przeżyłam 

niczego podobnego, ale Shakespeare na pewno. Zapewne myślę o miłości o wiele częściej niż 

powinnam. Wciąż zdumiewa mnie i chwyta nasze życie. Również Shakespeare powiedział, że 

miłość jest ślepa. Co do tego nie mam wątpliwości. 

Miłość jednych, nie wiedzieć czemu gaśnie. Inni po prostu ją tracą. Ale oczywiście można 

ją też znaleźć, choćby na jedną noc. Istnieje jeszcze inna miłość, najokrutniejsza, która omal nie 

zabija swoich ofiar – miłość bez wzajemności – to moja specjalność. Większość historii 

miłosnych dotyczy ludzi, którzy zakochują się w sobie nawzajem. A gdzie opowieści o tych, 

którzy zakochują się sami? Jesteśmy ofiarami jednostronnych romansów, niekochanymi, 

wiecznie cierpiącymi inwalidami bez uprzywilejowanego miejsca na parkingu. To właśnie ja. Z 

własnej woli kochałam tego człowieka przez trzy rozpaczliwe lata, najgorsze w mym życiu – 

najgorsze święta, urodziny, Sylwestry wśród Valium i łez. Lata zakochania były 

najmroczniejszymi w mym życiu, bo byłam skazana na miłość do mężczyzny, który mnie nie 

kocha. Boże, już sam jego widok, łomot serca, ściśnięte gardło – wszystkie typowe objawy. 

- Dżasper, nie mów, że nadal… 

- Nie. To już minęło. 

- Spałaś z nim. Prawda? 

- Co ważniejsze, byłam w nim zakochana. Okazało się, że śpi z tą z dystrybucji. I 

przestałam z nim spać. Nie rozmawiajmy o tym. 

- Ciągle widuje was razem. Zdradził cię, ale się przyjaźnicie? 

- Byłam zakochana po uszy. Wszyscy wiedzieli. Wyglądam, jak bym płakała? 

- Nie. To tylko dym z mojego papierosa. Mówił ci, że też cię kocha? 

- Trzy, prawie cztery razy. Kiedy mu o tym przypomniałam, powiedział, że pewnie 

odpowiadał na pytania. 

- Kiedy nakrywasz faceta z inną, nie powinnaś się z nim przyjaźnić. Masz się więcej do 

gnojka nie odezwać i rzucić w niego czymś, wyzwać, a nie robić mu pranie. 

- Nie robię mu prania. Ktoś mówił, że robię? Teraz tylko korespondujemy. Kiedy nie jest z 

nią. I rozmawiamy przez telefon. Czasem. 

♣ 
2020-12-21 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5149 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Wielka Brytania odcina się od świata. Na wyspach nowy wariant wirusa i czwarty 

epidemiczny alert. Chorych przybywa w przerażająco szybkim tempie, więc Brytyjczycy 

zamykają wrota i Unia też. Już ponad 40 państw nie wpuszcza przyjeżdżających z Wielkiej 

Brytanii, Polska zacznie nie wpuszczać już za kilka godzin. O szczegółach: 

Maciej Woroch z Londynu: – Szturm na dworce i lotniska trwał ponad dobę. Kto miał 

bilet albo szczęście, by kupić jeden z ostatnich na wyjazd z wysp przed północą, mógł się stąd 

wydostać. Godzina wyjazdu ani kierunek często nie miały znaczenia, bo po dotarciu na 

kontynent można się przebijać dalej. Uciekają obcokrajowcy i Anglicy chcący uniknąć zakazu 

spotkań, podróży i zamknięcia sklepów. W Dover po zamknięciu portu i zamknięciu tunelu 

utworzyły się gigantyczne korki i kolejki, w których utknęły tysiące kierowców i wart miliardy 

funtów towar. Londyn negocjuje teraz z Paryżem otwarcie przeprawy pod Kanałem La Manche, 

ale być może z dodatkowymi obostrzeniami. Przestój kosztował jednak krocie, minutę po 



otwarciu londyńskiej giełdy z indeksu FTSE [Futsi] wyparowały 33 miliardy funtów. Pojawiły 

się ostrzeżenia, że w sklepach może zabraknąć owoców i warzyw. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Opóźnienia w dostawach żywności dotyczą 

tylko małej części produktów przywożonych do Wielkiej Brytanii, a brytyjskie supermarkety 

mają duże zapasy i każdy może robić zakupy normalnie. 

Grant Shapps, minister transportu Wielkiej Brytanii: – Kluczowe jest, by rozwiązać tę 

sytuację najszybciej jak to możliwe. Powtarzamy: nie podróżujcie, zostańcie w domach. Każdy z 

nas ma swój udział w walce z tym wirusem. 

MW: – Najdotkliwszymi restrykcjami dotkniętych jest ponad 16,5 miliona mieszkańców 

południa kraju. Późnym popołudniem zebrał się sztab antykryzysowy Kobra. Celem narady? 

Zapobiec zatorowi na granicach i przywrócić połączenia z resztą świata. Wyspy odciął strach 

przed nowym wariantem koronawirusa, który roznosi się z zaskakującą naukowców prędkością. 

Eksperci obawiają się, że obecna sytuacja przeciąży brytyjską służbę zdrowia. Sprawy przybrały 

tak poważny obrót także przez rekordowy wzrost zakażeń, bo w ciągu jednej doby przybyło 

prawie 36 tysięcy nowych przypadków. Nad tym, jak nowy szczep wirusa zmieni zasady 

podróżowania, debatuje Unia Europejska. Lista krajów zakazujących wjazdu z Wielkiej Brytanii 

wydłuża się z godziny na godzinę, jest na niej już ponad 40 państw. Polakom, chcącym 

wydostać się na święta do domu, zostało tylko kilka godzin, zanim o północy zacznie 

obowiązywać zakaz lotów do Polski. Maciej Woroch, Fakty, Londyn. 

AW: – Kto właśnie wrócił do Polski z wysp, może pójść na test. Chętnych rząd wysyła do 

Sanepidu, ale na lotnisku pasażerów nie sprawdza. W sprawie nowego wariantu wirusa spotkał 

się dziś zespół zarządzania kryzysowego. Jak duży to dla nas kryzys i jak nim zarządzamy, o 

tym: 

 

AW: – Długa lista pytań i jedna odpowiedź: 

Stanisław Dziwisz, ksiądz kardynał: – Żeby uderzyć w papieża, to trzeba też uderzyć 

w ludzi, którzy z nim współpracowali. 

 

AW: – Europejska Agencja Leków daje szczepionce zielone światło, Komisja Europejska 

wydaje zgodę na jej stosowanie, w Polsce pierwsze szczepienia będą już 27 grudnia. Badania 

wykazały skuteczność szczepionki na poziomie 95% i jak mówią naukowcy, na nowy wariant 

wirusa szczepionka też działa. 

Emer Cooke, Europejska Agencja Leków: – Byliśmy prowadzeni przez siłę naukowych 

dowodów i nic poza tym. Szczepionka spełnia rygorystyczne europejskie wymogi: spełnienia 

skuteczności i jakości oraz jest produkowana zgodnie z wysokimi standardami 

farmaceutycznymi. Zatwierdzenie szczepionki może sprawić, że rok 2021 może być lepszy niż 

ten obecny. 

Katarzyna Górniak: – …dopuściła dla obywateli Unii, którzy mają powyżej 16 lat. 

Harald Enzmann, Europejska Agencja Leków: – Badania kliniczne dla tej szczepionki to 

jedne z największych badań, jakie kiedykolwiek ocenialiśmy dla szczepionki. Nie wiemy 

jeszcze, czy szczepionka chroni tylko przed chorobą, czy także przed jej przenoszeniem. 

KG: – …Koronawirus jest pilnie śledzony przez naukowców całego świata. Choć jest 

jeden, ma różne odmiany. Laboratoria rozszyfrowały już około 200 tysięcy różnych jego 

sekwencji genetycznych. Prym wiodą tu właśnie Brytyjczycy, opisali 125 tysięcy różnych wersji 

RNA. Dla porównania: Polska niecałe 230… Katarzyna Górniak, Fakty, 

 

Maria Gańczak, profesor, epidemiolog, europejskie towarzystwo zdrowia publicznego: – 

30%, ponad 30% wykonywanych testów to są testy dodatnie. WHO mówi, że jeśli testów jest w 

granicach do 5%, wówczas trzymamy epidemię w ryzach, mamy kontrolę nad epidemią. W 

Polsce traciliśmy tę kontrolę już w zasadzie mniej więcej od początku jesieni. 

Marzanna Zielińska: – …Nikt nie ma wątpliwości, że wykazywane każdego dnia 

statystyki dotyczące nowych zakażeń, nie odzwierciedlają rzeczywistości, że nie w każdym 

przypadku lekarze POZ [Podstawowa Opieka Zdrowotna] zlecają wykonanie testów, nie 

wszyscy chorzy z lekkimi objawami chcą się testować. Każdą z tych liczb każdego dnia, by 

mieć bardziej wiarygodny obraz sytuacji, trzeba pomnożyć co najmniej przez cztery. 



Franciszek Rakowski, doktor, interdyscyplinarne centrum modelowania matematycznego i 

komputerowego, Uniwersytet Warszawski: – Ale są też szacunki razy dziesięć, bo duży udział w 

tych osobach to są osoby, które przechodzą chorobę Covid-19 zupełnie bezobjawowo albo tak 

nisko objawowo, że nawet jej nie zauważają. 

MZ: – Ale zakażają równie skutecznie jak osoby pełnoobjawowe… 

 

AW: – Prezydent Warszawy przychodzi na komisariat. Dostał wezwanie na przesłuchanie. 

Nie chodzi o strajk kobiet, nie chodzi o protesty na ulicach, policja pyta o wyborczy wiec. 

[Że nie nosił maseczki na wiecach w czerwcu, ale prezydent i premier też nie nosili, bo nie 

było takiego obowiązku]. 

 

AW: – Węgry i opozycja, która jednoczy się przeciwko Orbanowi. W wyborach w 2022 

roku będzie tylko jedna opozycyjna lista. Lewica, prawica, polityczne bloki i kandydaci 

niezależni, wszyscy jednoczą siły, żeby pokonać Fides. [Wielkie brawa!] 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- To wina kury. Czemu znoszą jaja różnej wielkości? Te są zupełnie dobre… 

- Najmocniej przepraszam, madame. 

- Nic strasznego się nie stało. W pociągu zawsze się na kogoś wpada. To cudowna podróż, 

ale chciałabym być już w domu. Lubię pikantne potrawy, maczety i eleganckich mężczyzn, ale 

tęsknię za własnym łóżkiem. Oskarżają mnie, że poluję za granicą na męża. Nie mogę 

zaprzeczyć, że coś w tym jest. Lubię spędzać czas sama. Jednak dama ma pewne potrzeby, które 

powinna regularnie zaspokajać, jeżeli ją na to stać. O rety! Kuchnia się pali! 

- Do widzenia madame. 

- Proszę. Numer trzy. Monsieur MacQuin? 

- Ktoś się jednak pomylił. Czy jest jakiś problem? 

- Nie ma żadnego. Pociąg jest pełny. Chyba jesteśmy, jak to się mówi, kumplami. 

- Naprawdę? 

- Jestem nie mniej rozczarowany niż pan. 

♣ 
2020-12-22 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5069 

Tvn24bis – Fakty – Anita Werner 

Już w niedzielę szczepionki rozjadą się po Polsce i już w szpitalach czekają na nie 

lodówki, w każdej minus 80 stopni. W kolejce do szczepień po pierwsze – personel medyczny, 

po drugie – ludzie starsi, a potem oby jak najwięcej z nas. A dla tych, którzy bardziej boją się 

powikłań po szczepionce od samego Covidu parę słów od lekarzy. 

Marzanna Zielińska: – Już w niedzielę pierwsza partia – 10 tysięcy sztuk zostanie 

rozwieziona do 73 punktów szczepień w całym kraju. 

Michał Dworczyk, szef kancelarii premiera: – Do końca stycznia łącznie będziemy mieli 

półtora miliona szczepionek, co pozwoli nam zaszczepić do końca stycznia około 750 tysięcy 

pacjentów. 

MZ: – …Ideałem byłoby zaszczepienie 70% społeczeństwa, wtedy uzyskalibyśmy tak 

zwaną odporność populacyjną. 

Plany Polaków odnośnie szczepienia na Covid-19 

Źródło: Warszawski Uniwersytet Medyczny i ARC rynek i opinia 

17% - planuje się zaszczepić tak szybko, jak to będzie możliwe 

23% - planuje się zaszczepić, ale nie od razu jak to będzie możliwe, odczekam jakiś 

czas 

6% - nie planuje się zaszczepić, bo przeszedłem/przeszłam Covid-19 i mam 

poczucie, że zyskałem odporność 

32% - nie planuję się zaszczepić z innych powodów 

21% - nie wiem, nie mam zdania 

Stosunek Polaków do szczepień przeciw koronawirusowi 



Źródło: Kantar Millward Brown 

47% - boi się powikłań po szczepieniu 

26% - obawia się samej choroby 

27% - nie potrafiło określić, czy bardziej boi się choroby, czy też szczepienia 

MZ: – …choć szczepionka na Covid-19 uważana jest za najnowocześniejszą i 

najbezpieczniejszą z do tej pory wymyślonych. 

Anna Piekarska, profesor, klinika chorób zakaźnych: – …z tego powodu, że ona jest 

czysta. Tam jest mikro RNA do wytworzenia białka wirusa i kropla tłuszczu i sól fizjologiczna, 

w której to będziemy rozpuszczać. 

Krystyna Bieńkowska-Szewczyk, profesor, wirusolog, zakład biologii molekularnej 

wirusów Uniwersytetu Gdańskiego: – Porównanie do szczepionki przeciwko Polio, ja bym 

powiedziała, że wtedy to było jak rąbanie drzewa siekierą, a to jest tylko precyzyjnym 

narzędziem sterowanym przez komputer, taki jest stan szczepionki, która została uzyskana. 

Naprawdę to jest wielkie osiągnięcie technologii. 

 

Polska – 7 192 nowych zakażonych. 309 zgonów. 

 

AW: – Jest rozporządzenie, a w nim wszystko czarno na białym. Szczelnie zamknięte 

hotele, zamknięte też stoki narciarskie i galerie handlowe z wyjątkiem sklepów spożywczych, 

drogerii i księgarni. W sylwestrową noc witanie nowego roku tylko w domu. O czym trzeba 

pamiętać przez najbliższy miesiąc, wylicza: 

Magda Łucjan: – Na Podhalu nastroje ponure. 

Katarzyna Strama, centrum szkoleń narciarskich „Nosal” w Zakopanem: – Są ludzie 

naprawdę zdruzgotani, w ciężkich sytuacjach życiowych. Zima była tą nadzieją na to, że uda się 

w jakiś sposób podreperować budżet. 

Robert Kozłowski, hotel „Logos” w Zakopanem: – To jest najlepszy moment – okres 

świąteczny, ferie – to jest jakieś 30 do 40% naszych przychodów rocznych. 

[Całe społeczeństwo jest świadome strat turystyki, ale czy jest inne rozwiązanie? Niech 

hotelarze i Górale zarobią, a w cenie, ile zgonów turystów, a następnie zakażonych Polaków?] 

MŁ: – …Nocować w hotelach będą mogli jedynie pracownicy służby zdrowia, załogi 

samolotów, pociągów czy kierowcy w trasie… W domach na dziesięciodniowej kwarantannie 

zamknięci zostaną też wszyscy, którzy wrócą zza granicy transportem zbiorowym lub 

czarterami, także ci wracający z terenu państw Unii Europejskiej. W najnowszym rządowym 

rozporządzeniu po raz pierwszy pojawia się wątek: zaszczepionych, którzy mają być wyjątkiem 

w wielu zakazach. Nadal zamknięte zostają restauracje, baseny, siłownie, kluby fitness. Magda 

Łucjan, Fakty. 

 

AW: – Nagły powrót obarczony dużym ryzykiem. 

- Należałoby te osoby testować przy przylocie albo narzucać kwarantannę. 

 

AW: – Nie ma aresztu dla Leszka Czarneckiego [Getback], sąd nie uwzględnia wniosku 

prokuratury… 

 

AW: – Jest już wniosek w sprawie uchylenia immunitetu z podpisem Zbigniewa Ziobry. 

Na posłance Schuring-Wielgus czekają zarzuty, jak sama mówi, chętnie je usłyszy. Dwa 

miesiące temu weszła do kościoła z transparentem. Pytanie: Czy to już przestępstwo? Czy 

jeszcze protest? 

 

AW: – Ponad półtora tysiąca ciężarówek utknęło na granicy. Stoją w gigantycznym korku 

i czekają na jakieś decyzje. Ci, którzy mogli, wydostali się z Wielkiej Brytanii przed 

zamknięciem bram, ale w Dover widać, ilu jest tych, którzy nie dali rady… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Więc moim zdaniem po co mamy trzy razy przepłacać, jeśli mamy tu faceta, niech sobie 

też zarobi. Teraz tak: słomę załatwiłem spod Koszalina z pegieeru, ale do środka można dać, tak 



że nic nas nie kosztuje, a co ważne, taśmę będę miał z nadwyżek, więc się nakręci filmik i też 

nic nas nie będzie kosztowało, tak że jesteśmy do przodu jakieś sto osiemdziesiąt, dwieście 

tysięcy. 

- Mów, mów, mów. 

- To już wszystko. A, załatwiłem, że misia kupi muzeum ludowe w Olsztynku i to będzie 

ekstra sto pięćdziesiąt tysięcy. No i co? 

- Słuchaj. Ty będziesz robił dziadowskie oszczędności na sto, dwieście tysięcy, żeby nas 

byle łajza z kontroli wzięła za tyłek. Więc wbij sobie w ten twój kierowniczy, oszczędny łeb: 

Pieniądze należy zdobywać legalnie, a nie różnymi kombinacjami. 

Ten wysiłek z helikoptera to możesz sobie fruwać z swoją żoną. A my – zapamiętaj sobie to – 

wynajmiemy helikopter na dziesięć godzin za pełną stawkę godzinową od instytucji. 

- Ale to jest kilka tysięcy! 

- Zapłacimy. Zapłacimy. Film zrobi na zlecenie instytucja i zapłacimy. Rachunki mam 

z Cepelii na 280 tysięcy, zapłacimy. Nie sprzedamy misia żadnemu muzeum nawet za milion. 

- To znaczy, nie chcesz zarobić! 

- Powiedz mi, po co jest ten miś? 

- Właśnie, po co? 

- Otóż to. Nikt nie wie, po co, więc nie musisz się obawiać, że ktoś zapyta. Wiesz, co robi 

ten miś? On odpowiada żywotnym potrzebom całego społeczeństwa. To jest miś na skalę 

naszych możliwości. Ty wiesz, co my robimy z tym misiem? My otwieramy oczy 

niedowiarkom. Patrzcie! To nasze, przez nas wykonane i to nie jest nasze ostatnie słowo. I nikt 

nie ma prawa się przyczepić. Bo to jest miś społeczny, w oparciu o część instytucji, który sobie 

siedzi na świeżym powietrzu. I co się wtedy zrobi? 

- Protokół zniszczenia. 

- Prawdziwe pieniądze zarabia się tylko na drogich, słomianych inwestycjach. 

- Słuchaj, Rysiek. Ty nie bądź taki demagog. Jak ty robisz kombinacje, to jest wszystko 

dobrze, a jak ja coś zaproponuję, to mi robisz szkolenie. 

- Ja kombinuję? Powiedz mi jedną całkiem, dostaniesz butelkę koniaku. 

- Daj mi pięćdziesiątkę. A kto nakręcił aferę z fałszywym dachem? A zdjęcia? 

Ogłoszenie? Kosztowało mnie to ponad 300 tysięcy. 

- Ciebie? 

- Pieniądz jest pieniądz. Kilkaset tysięcy za jedyne kilkaset dolarów i to jak ciotka będzie 

miała gest. I to według ciebie jest w porządku. 

- Janek. Nie mieszajmy myślowo dwóch różnych systemów walutowych. Nie bądźmy 

Peweksami. Dostajemy za tego misia jako konsultanci 20% ogólnych kosztów. I już. Im on jest 

droższy, ten miś, tym my? 

♣ 
2020-12-23 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5019 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

Sama zapowiedź daje nadzieję, ale pytanie o szczegóły rodzą duże wątpliwości. Rząd 

obiecuje kolejną tarczę, tym razem regionalną. Obiecuje, że ma na nią miliard złotych. Obiecuje, 

że pomoże poszkodowanym na południu Polski. 

 

GK: – Do godziny zero zostały 4 dni, wtedy pacjent zero – pracownik szpitala MSWiA z 

Warszawy jako pierwszy w Polsce dostanie szczepionkę na Covid-19. Akcja szczepień potrwa 

całe miesiące. Od strony medycznej odpowiedzialni za nią będą lekarze, od organizacyjnej 

politycy. 

Maciej Knapik: –  

Rządowa kampania 

Szczepionka to najskuteczniejszy sposób walki z pandemią, a także – ochrony siebie 

i innych przed konsekwencjami zakażenia koronawirusem. 

Dlaczego warto się zaszczepić przeciwko COVID-19? 

Powrót do normalności oznacza: 



- odejście od maseczek, 

- swobodne spotkania z rodziną i przyjaciółmi, 

- powrót dzieci do szkół i rozwój ich kompetencji społecznych, 

- dalszy rozwój gospodarki, 

- ochronę miejsc pracy oraz szansę na nowe zatrudnienia, 

- swobodny dostęp do basenów, siłowni, kin i teatrów, 

- wakacje bez ograniczeń, 

- poprawę jakości życia nas wszystkich. 

 

GK: – Jest porozumienie francusko-brytyjskie, a wojsko zacznie testować kierowców, 

którzy utknęli w Dover i czekają, by wjechać na kontynent. Niewiele uspokoiło to jednak 

nastroje, doszło do starć z policją, a w kolejce wciąż stoją tysiące ciężarówek. 

…ludzie stoją już trzeci dzień bez toalety, bez jedzenia, bez picia, bez możliwości 

kupienia wody i żywności – to jest totalne lekceważenie… 

[Pojawiła się w Anglii nowa odmiana, szybko rozprzestrzeniającego się wirusa. W ciągu 

kilkunastu godzin granice między Anglią a Europą zostały zamknięte, wywołując ogólny paraliż 

komunikacyjny i nieobliczalne straty gospodarcze. Wirus i tak przeniknie do Europy, może z 

parodniowym opóźnieniem. Zamykanie granic nie jest godną XXI wieku metodą walki z 

pandemią. Nauka i technika z pewnością dadzą godne współczesności rozwiązania. Myślę tu o 

uczynieniu z testowania powszechnej metody na wzór mierzenia temperatury ciała]. 

Maciej Woroch, Londyn: – …podobnie jest po francuskiej stronie. Chaos na granicy 

w Dover, to według części brytyjskich mediów ostrzeżenie dla premiera Johnsona, że tak 

właśnie wyglądać będzie brytyjska rzeczywistość poza Unią Europejską. [!!!] 

 

GK: – Mimo apeli niektórych polityków nikt nie odwoła Pasterek, one się odbędą, 

teoretycznie w reżimie sanitarnym, praktycznie, co przyznaje prymas Polski, nie da się policzyć 

każdego wiernego, stąd apel biskupów – nie trzeba iść na Pasterkę, dla wszystkich jest dyspensa. 

[Po osiemdziesięciu latach życia dowiedziałem się, że udział w Pasterce był obowiązkowy 

i teraz jest dyspensa od nieobecności]. 

 

GK: – Już nie będzie gasił pożarów ani brał udziału w w akcjach ratujących życie 

i zdrowie. Ale żyje i wróci do pracy. Pana Tomasza uratował przeszczep płuc. Zaczęło się od 

gorączki i pozytywnego testu na Covid-19. Skończyło całkowitym zniszczeniem płuc przez 

chorobę… 

Marek Nowicki: – …do końca życia będzie musiał przyjmować leki zapobiegające 

odrzuceniu przeszczepu. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Dziękuję. Proszę zeszyć powłoki. 

- To było genialne, panie profesorze. 

- No, bez przesady, panie kolego, bez przesady. 

- Nikt poza panem by tego nie dokonał. 

- Muszę panu powiedzieć w tajemnicy, że znam takiego jednego, który już niedługo będzie 

przeprowadzał podobne operacje. 

- Kto taki? 

- Pan. Panie kolego. 

- Panie profesorze, trzy razy telefonowano z domu. 

- Dziękuję pani. O wyniku naszej operacji będzie można wyrokować dopiero po 24 

godzinach. Gdybym był potrzebny, to proszę do mnie telefonować. Choć nie wydaje mi się, aby 

okazało się, że to konieczne. Panie kolego, proszę mi wybaczyć, że zostawiam pana samego, ale 

proszę zrozumieć, uroczystość rodzinna. Ósma rocznica ślubu. 

- Panie profesorze, ósma rocznica. 

- Nie, nie. Dziękuję. Ja sam. Dzień dobry. 

- Panie profesorze. 

- Ciii. 



- Panie profesorze. 

- Cicho. Potem, potem. 

- Beato! 

- Jezus, Maria. 

- Gdzie pani? Gdzie pani! Co się stało? 

- Beato! Gdzie ona jest? 

- Tam jest list. 

- Co to ma znaczyć? 

- Pani wyjechała, zabrała panienkę. 

- Sam sprowadziłem taksówkę. Zniosłem walizki. Dwie. 

Drogi Rafale, 

Nie wiem, czy mi wybaczysz kiedykolwiek to, że odchodzę. Pokochałąm. I ta miłość 

silniejsza jest ode mnie. Nigdy nie byłam godna ciebie. Męczyła mnie twoja sława i 

moja nicość przy tobie. Zabieram Marysię, bo bez niej nie potrafiłabym żyć. Nie 

staraj się mnie odnaleźć. Beata. 

♣ 
2020-12-24 czwartek wigilia 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5084 

Tvn24bis – Fakty – Grzegorz Kajdanowicz 

O wigilii, świętach Bożego Narodzenia zawsze mówimy, że są wyjątkowe. Te będą przede 

wszystkim inne – z dystansem i ograniczeniami. W gronie rodziny, ale wąskim, w domu, nie na 

wyjeździe i z życzeniami szybkiego powrotu do normalności. Trzeba, gdy stawką jest zdrowie i 

życie Polaków. 

Wojciech Polak, arcybiskup, prymas Polski: – Potrzebujemy siebie nawzajem. A Pan Bóg 

potrzebuje naszych oczu, naszych dłoni, naszego serca, naszej miłości, z którą idziemy, 

zachowując wszystkie zasady bezpieczeństwa, do sióstr i braci. 

Paweł Płuska: – … A to, to chyba najlepszy dowód, że potrafimy słowa zamieniać 

w czyny. Te tysiące paczek, to jak mówią organizatorzy wigilii dla potrzebujących w 

Katowicach, największa wigilia świata. To setki wolontariuszy, którzy przygotowali i rozwieźli 

20 tysięcy takich paczek. Wystarczy spojrzeć, w każdej paczce coś ciepłego: ryba, pierogi, 

barszcz. Do tego coś słodkiego i książka na wieczór. Ale nie tylko te paczki się liczą, nie tylko 

to zapamiętają rozwożący i przyjmujący prezenty. Rozmowa twarzą w twarz, bliskość, kontakt, 

tego brakowało przez cały rok. Ale i dziś, jak słyszymy, warto pamiętać o zasadach 

bezpieczeństwa, bo choć to wigilia, to jednak w czasie pandemii. Dlatego jeśli zapraszamy 

kogoś spoza najbliższych, to lepiej zrezygnujmy z przytulania się podczas życzeń, tradycyjnego 

łamania opłatkiem też. Życzenia, te składane wszystkim razem, a nie każdemu z osobna, pewnie 

będą bardzo podobne do tych, które już nam składają politycy. Życzenia, w których słychać 

nadzieję, bo to w krótce będzie lepiej, będzie normalnie. 

Dziś nie ma mowy o podziałach, nie ma polityki. Jest tylko nadzieja i radość świąt. Jedyny czas 

w roku, gdy politycy, tym razem tak, przekazują wyborcom dobrą nowinę, gdy po prostu 

słyszymy kolędy i życzenia. Dzieli się wielu. Przede wszystkim sercem, które zamienia się 

w ciepłe szaliki i swetry, jak tu w Gdańsku czy paczki żywnościowe jak w Łodzi, przy których 

przygotowywaniu nie zapomniano o zwierzętach. – Też mamy różne przekąski dla psów i 

kotów. – To bez wątpienia inne święta niż zwykle. Inne. Nie gorsze. Paweł Płuska, Fakty. 

 

GK: – Lekarze pacjentom na święta. – Staramy się, jak możemy, tę atmosferę świąteczną 

prowadzić. 

 

GK: – Jest porozumienie na linii Londyn – Bruksela i umowa handlowa pomiędzy Unią 

Europejską i Wielką Brytanią. [Brawo!] Zawarto ją niemal w ostatniej chwili. Liczy dwa tysiące 

stron i musi być ratyfikowana przez obie strony. Okres przejściowy po Brexicie kończy się za 

kilka dni. 



Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – To była długa i kręta 

droga, ale osiągnęliśmy dobre porozumienie. Umowa z Wielką Brytanią jest sprawiedliwa 

i zrównoważona. To dobra umowa. Wspólnie możemy osiągnąć więcej niż osobno. 

Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Oczywiście argumenty były czasami i ostre, 

ale uważam, że jest to dobra umowa dla całej Europy. Moim zdaniem, nie będzie źle, jeśli Unia 

Europejska będzie miała u swoich drzwi dobrze prosperującą, dynamiczną i zadowoloną z siebie 

Wielką Brytanię. Od 1 stycznia nie będzie palisady, taryf celnych, ani barier taryfowych w 

handlu. Odzyskujemy kontrolę nad naszymi pieniędzmi, granicami, prawem i naszymi 

łowiskami. 

[„to dobra umowa dla CAŁEJ EUROPY” – Właśnie! To najważniejsze. Nie znam 

szczegółów umowy, ale życzyłbym sobie, aby jak najwięcej śladów zostało, że byliśmy razem. 

Aby ta druga połowa Brytyjczyków, która chciała nadal pozostać w Unii Europejskiej, aby oni 

najmniej odczuli podział]. 

GK: – To historyczne zdjęcia. Będziemy je pamiętać z czasów walki z pandemią. Z 

belgijskiej fabryki Pfizera wyjeżdżają ciężarówki ze szczepionkami. Rozjeżdżają się po Europie, 

bo początek wielkiej akcji szczepień już po świętach, także w Polsce. 

Krzysztof Skórzyński: – Są załadowane i są już w drodze. Szczepionki jadą dokładnie 

tymi busami z fabryki w Belgii na całą Europę. Pacjentów, którzy zostaną zaszczepieni jako 

pierwsi: – Pierwszym pacjentem będzie na pewno pracownik CSK MSWiA [Centralny Szpital 

Kliniczny Ministerswa Spraw Wewnętrznych i Administracji w Warszawie], na pewno to będzie 

jedna kobieta i jeden mężczyzna [więc kto będzie drugi – kobieta czy mężczyzna?]  

KS: – Zgodnie z rozkładem wóz chłodnia powinien być u nas rano drugiego dnia świąt. 

Trasa jest zresztą monitorowana na bieżąco, bo każda skrzynia transportowa jest wyposażona w 

nadajnik GPS, a także czujnik temperatury, by kontrolować to bez przerwy. Do Polski 

w pierwszym rzucie przyjedzie 10 tysięcy szczepionek – liczba niewielka, ale niewielkie będą 

pierwsze partie w całej Unii – celowo. To jest to miejsce na mapie Polski, które przez wiele 

[kilka] miesięcy będzie szczepionkowym centrum dowodzenia, bo to właśnie do magazynu 

Agencji Rezerw Materiałowych pod Tomaszowem Mazowieckim, które zamieniono w wielką 

chłodnię. Najpierw tu będą trafiały dostawy – ta i kolejne. 

[Przed iluś tygodniami grzmieliśmy gniewem i oburzeniem, że w puszczy pod pozorem 

walki z pandemią budowane są domki na pewno mieszkalne – to właśnie powstawały te 

magazyny]. 

Michał Kuczmierowski, prezes Agencji Rezerw Materiałowych: – Od wielu dni trenujemy 

całą logistykę, robimy różne scenariusze, również jesteśmy przygotowani, gdyby coś się nie tak 

ułożyło po stronie dostawcy. [Bo po stronie odbiorcy nie śmie się nic nie ułożyć]. 

KS: – Dla całej europejskiej służby zdrowia zaczyna się największy logistyczny test od 

zakończenia drugiej wojny światowej. 

[Pamiętajmy o szalonym przewozie przez Polskę z Dojczlandu do Rosji, bo alianci 

pozwolili Stalinowi wywieźć z Dojczlandu do Rosji wszystko, co tylko zdołają wywieźć. Zdołali 

bardzo dużo, nawet po drodze niemało z Polski]. 

KS: – Na trasie z Belgii do Polski temperatura w zamrażarce nie może być wyższa niż 

minus 70 stopni Celsjusza. Dopiero na tym etapie, gdy szczepionki będą transportowane do 

szpitali, temperatura może być temperaturą zwykłej lodówki (+2°C do +8°C), ale od tego 

momentu jest jedynie 5 dni na zaszczepienie… Każda dostawa będzie dzielona przez agencję 

rezerw na pół. Pół trafi do szpitali i innych punktów szczepień, a drugie pół na jakiś czas do 

chłodni – chodzi o utrzymanie rezerw na wypadek, gdyby coś poszło nie tak z kolejny 

dostawami. Bo tę szczepionkę trzeba przyjąć w dwóch dawkach, pierwszą dawkę pierwsza 

pielęgniarka i pierwszy lekarz powinni otrzymać 27 grudnia. Ale to od tempa kolejnych 

szczepień będzie zależało, kiedy zaczną wyhamowywać statystyki. Te dzisiejsze, wigilijne znów 

są tragiczne: 

 

Polska – 13 115 nowych zakażeń. 497mosób zmarło/ 

 

KS: – Zaraz po świętach do Polski dotrze druga partia szczepionek – tym razem już 300 

tysięcy sztuk. Krzysztof Skórzyński, Fakty. 



GK: – Jest jeszcze czas, by poznać fakty i obalić mity. Kilka tygodni, a dla innych kilka 

miesięcy nawet chętni na szczepienie muszą czekać w kolejce, pytanie: jak długiej? Będziemy to 

wiedzieli, gdy ruszą zapisy. Na razie znamy wyniki sondaży, bardzo niejednoznaczne. 

Maciej Knapik: – …szczepionka zadziała tylko wtedy, jeśli zaszczepi się możliwie jak 

najwięcej osób. 

Ernest Kuchar, doktor habilitowany, specjalista chorób zakaźnych, ekspert LUXMED: – 

Dla przeciętnego Kowalskiego ważniejszą informacją jest to, że sąsiad się zaszczepił i nic się nie 

stało niż to, że dokładną obserwacją poddano grupę 70 tysięcy. Każdego dnia w Polsce umiera 

przynajmniej kilkaset osób, a my się tu zastanawiamy, czy ręka będzie mniej czy bardziej bolała. 

MK: – A zatem każdy z nas może dać przykład innym osobom. Lekarze zapewniają, że po 

szczepionce na pewno nie zachorujemy na Covid. 

Tomasz Wąsik, profesor, kierownik katedry i zakładu mikrobiologii i wirusologii, Śląski 

Uniwersytet Medyczny: – Nie ma możliwości, żeby powstało odtworzenie zjadliwego wirusa. 

Grażyna Cholewińska-Szymańska, doktor, specjalistka chorób zakaźnych, ordynator 

w Wojewódzkim Szpitalu Zakaźnym w Warszawie: – Bo też ludzie mówią: A wszczepią mi 

żywego wirusa, być może on wywoła chorobę. Nieprawda. To nie jest żywa szczepionka, to jest 

fragment wirusowego RNA. Może pojawić się zaczerwienienie, może być obrzęk, bolesność, 

może wystąpić następnego dnia stan podgorączkowy. 

Krystyna Bieńkowska-Szewczyk, profesor, wirusolog, Gdański Uniwersytet Medyczny: – 

Proszę państwa, jeżeli rower wjedzie na tory kolejowe, to nie zmieni się w pociąg towarowy. 

Prawda? 

MK: – Trzy dziesiąte mililitra [0,3 ml 10-3 tj. 1/1000 litra] wstrzyknięta domięśniowo, 

dwie takie dawki podane w odstępie trzech tygodni mogą nam uratować życie. 

Poważniejsze reakcje dotąd były bardzo rzadkie. 

Miłosz Parczewski, profesor, kierownik kliniki chorób zakaźnych, Samodzielny 

Wojewódzki Szpital Zespolony w Szczecinie: – Rzadziej niż jedna na dziesięć tysięcy, to jest 

sześć na sto tysięcy przypadków. 

MK: – I bardzo ważna rzecz – mówią specjaliści – nie wolno dać się omamić kłamstwom i 

fejtniusom rozpowszechnianym głównie w sieci. 

Michał Sutkowski, doktor, kolegium lekarzy rodzinnych w Polsce: – Byle, przepraszam za 

określenie, głąb, byle dosadnych w Internecie jest ekspertem naukowym. Ja walczę po prostu z 

tymi mitami. 

MK: – Jeśli mamy wątpliwości, bo naczytaliśmy się niepokojących informacji 

niekoniecznie prawdziwych, zweryfikujmy to u specjalisty, podobnie gdy mamy inne schorzenia 

albo dolegliwości. Specjaliści przygotowali kompendium wiedzy na ten temat, z łatwością 

znajdziemy je w Internecie. Nauka przeciw pandemii. Tu autorami są uznani naukowcy, nie 

anonimowi internauci. 

Grażyna Cholewińska-Szymańska, doktor, dalszy ciąg: – Jedynym przeciwwskazaniem 

umieszczonym w charakterystyce produktu leczniczego – szczepionki Fajzera jest ciąża 

i karmienie piersią. 

MK: – A to dlatego, że nie przeprowadzono tu jeszcze dokładnych badań, tak samo jak u 

dzieci, a zatem szczepienia są prowadzone od szesnastego roku życia. 

[Zapewne powiedziała to pani doktor, ale dziennikarze tak lubią ich wyręczać, a szkoda]. 

MK: – Ile czasu zadziała szczepionka? 

Joanna Zajkowska, profesor, podlaski konsultant w dziedzinie epidemiologii: – Na pewno 

na pół roku, ale pół roku w dużej populacji na pewno zahamuje tę pandemię. 

Tomasz Wąsik, profesor, dalszy ciąg: – Możemy liczyć trzy tygodnie do miesiąca do 

osiągnięcia pełnej odporności po szczepieniu. 

MK: – …odrobina wysiłku z naszej strony i możliwe, że koronawirusa pożegnamy. Akcja 

szczepień ruszy w przyszłym roku. Maciej Knapik, Fakty. 

[…] 

[Opowiadają, że Rosja też ma własną szczepionkę, ale jest z nią problem – po 

zaszczepieniu nie wolno przez dwa miesiące pić wódki]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 



- Mamo, które mleko dałaś do ciasta? 

- Nie wiem. A co? 

- To bez laktozy jest tutaj. 

- Aha. Widocznie użyłam zwykłego. Nie musisz na mnie krzyczeć. 

- Nie krzyczę. 

- Krzyczysz. Nawet o tym nie wiesz. Mama jest taka nerwowa. Nie nasza wina, że się 

rozwiodła. 

- Czemu to teraz wyciągasz? 

- Powinna znaleźć męża. 

- Najpierw ty, jesteś starsza. 

- Moi rówieśnicy potrzebują pielęgniarki. Nie będę nikomu usługiwać. Jeszcze czego. 

- A co z miłością? 

- A co ma być? 

- Gdyby pojawił się fajny, przystojny facet w twoim wieku. 

- Miałam już męża, twojego dziadka. 

- Nie było nikogo innego? 

- Miał na imię Stefan, pochodził z Pragi. 

- Ładnie razem wyglądacie. 

- Byliśmy młodzi. 

- Gdzie on jest? 

- Nie mam pojęcia. 

- Trzymasz jego zdjęcia w szafce nocnej? 

- Robiłam porządki i je tu wstawiłam. 

- Yhy, jasne. 

♣ 
2020-12-25 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5084 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Dobry wieczór. Wiedzieliśmy, że te święta będą inne i takie są… 

Stanisław Gądecki arcybiskup, metropolita poznański, przewodniczący Konferencji 

Episkopatu Polski: – Gdyby Kościół skoncentrował się tylko na zabezpieczaniu zdrowia i życia 

doczesnego wiernych, stałby się jedną z instytucji pozarządowych. Tymczasem 

pierwszorzędnym zadaniem Kościoła jest przypominanie, że poza życiem doczesnym istnieje też 

życie wieczne. 

[…] 

DR: – …Słowa papieża Franciszka, że Boże narodzenie to czas nadziei. Do Italii, 

najbardziej dziś dotkniętej przez pandemię w Europie, dotarła dziś pierwsza partia 

szczepionek… 

…z powodu koronawirusa zmarło w Italii ponad 70 tysięcy osób… [polskie 27 tysięcy też 

jest przerażające] 

 

DR: – Wielkie testowanie na granicy w Dover, w akcji brytyjscy żołnierze, francuscy 

strażacy, także medycy z Polski – na 10 tysięcy wykonanych testów tylko 24 miały wynik 

pozytywny. Tiry stopniowo opuszczają port, ale ostatni w kolejce na święta w domu nie mają co 

liczyć. 

Maciej Woroch: – Na parkingach przed Dover wciąż jeszcze stoją tysiące ciężarówek, ale 

korek przed granicą powoli się zmniejsza… 

 

DR: – W cieniu pandemii i pod dyktando wirusa 2020 to nie jest dobry rok. W 

statystykach przejdzie do historii także na niepokojące rekordy. W ciągu ostatnich 12 miesięcy 

mieliśmy najwięcej w latach powojennych zgonów i najmniej od lat 15 urodzeń… 

Marek Nowicki: – …dwoje dzieci w rodzinie, to więcej niż średnia. W ciągu ostatnich 12 

miesięcy urodziło się 358 900 Polaków. Zmarło w tym czasie 425 200 Polaków… GUS nie 

policzył jeszcze listopadowych urodzeń… Pod względem demograficznym tak źle nie było od 



połowy ubiegłego stulecia. Wprowadzenie przez rząd dodatku 500+ nie poprawiło na dłużej 

sytuacji demograficznej… Ubyło nas 66 300. 

 

DR: – …od 28 grudnia do 17 stycznia kwarantanna narodowa… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

- Haj. Mam na imię Ken, a ty? 

- Haj. Dafne. 

- Piękne imię, jak nazwa kwiatu. Wiem, że to nie kwiat, ale tak brzmi. Lubię kwiaty, 

wąchać je, wysyłać ludziom. Skąd jesteś? 

- Z Konektiket. [Connecticut]. 

- Jestem fanem Konectiket. Kto nie jest? Możecie korzystać zarówno z miasta, jak 

i z uroków wsi. Tam studiowałaś? 

- Na Woslejen. 

- Świetna uczelnia. Co kończyłaś? 

- Psychologię. 

- Super. Masz śliczne kolczyki, podkreślają twoje… 

- Powstrzymam cię, bo teoretycznie zrobiłeś wszystko, jak należy. Zainteresowałeś się 

moją przeszłością, skomplementowałeś akcesoria, bla, bla, bla. Gdybyśmy się poznali na 

studiach, pewnie coś by między nami zaszło, czego bym żałowała, zorientowawszy się, że jesteś 

równie nudny w sypialni, jak podczas tej okropnej rozmowy. Gdybym szukała aseksualnego 

kumpla, byłbyś pierwszym na liście. Czatowalibyśmy: L O L buźki. Ale nie tego szukam. Chcę 

faceta, któremu nie trzęsie się ręka, kiedy wsuwa mi ją pod bluzkę. 

- Pozwól, że ci… 

- Daruj sobie. Nie szukam kumpla. 

- Proszę cię! Do ciebie mówię, ździro! 

- Co powiedziałeś? 

- Nie zająknąłem się. Jesteś mocna w gębie, szurnięta szmato, ale na co naprawdę cię stać? 

Mam gdzieś Konektiket i nie cierpię takich kolczyków. Jestem z Dakoty Północnej. A w  Stanie 

Bizona sprawy załatwiamy tak. 

- Łapy przy sobie albo rzucę cię na kolana przed całym barem. 

- Obiecujesz? 

♣ 
2020-12-26 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5084 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Dobry wieczór. Dwa kartony szczepionek trafiły do Polski, to 10 tysięcy dawek, kropla w 

morzu potrzeb, ale też przełom w walce z epidemią, a właściwie początek przełomu, bo 

zaszczepienie milionów chętnych Polaków potrwa wiele miesięcy… 

Arleta Zalewska: – …Pierwszą zaszczepioną osobą w Polsce będzie Alicja Jakubowska, 

naczelna pielęgniarka pracująca przy pacjentach zakażonych koronawirusem w szpitalu MSWiA 

w Warszawie… Wąwał – magazyn Agencji Rezerw Materiałowych – [tu są składowane 

szczepionki] …Po pierwszą fiolkę po szczepionce już zgłosiło się muzeum medycyny. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej: – Nasze europejskie dni 

szczepień to wzruszający moment jedności. 

Elżbieta II, królowa Wielkiej Brytanii: – Wszystko, co chcielibyśmy zrobić w święta 

Bożego Narodzenia, to przytulić drugą osobę i uścisnąć jej dłoń. Jeżeli jesteś wśród tych ludzi, 

to wiedz, że nie jesteś sam. Moje myśli i modlitwy są z tobą. 

AZ: – Oprócz Wielkiej Brytanii przypadki nowego bardziej zaraźliwego szczepu wirusa 

wykryto w Hiszpanii, we Francji, w Dojczlandzie, Holandii, Danii, Szwecji, Australii i Japonii. 

PM: – Jadłodzielnie dla potrzebujących, banki żywności i lodówki społeczne – co raz 

więcej miejsc, gdzie można przynieść to, co nam zostało na świątecznym stole… 

 

PM: – Polscy studenci nie pojadą już do Oxfordu czy Cambridge w ramach unijnego 

programu Erasmus+, brytyjskie uczelnie wycofają się z programu. W wigilię ogłoszono, że 

Londyn dogadał się z Unią w sprawie umowy rozwodowej, ogłoszono sukces, ale niektóre 

zmiany już bolą. 

Jacek Tacik: – To miejsce, które musi działać na studencką wyobraźnię – najlepsza 

uczelnia w Europie, marzenie tysięcy młodych ludzi, zamyka się przed Europejczykami. 



Boris Johnson, premier Wielkiej Brytanii: – Erasmus – to była trudna decyzja. Przez 

ostatnie dekady przyjeżdżało do nas wielu unijnych studentów, to było cudowne, ale traciliśmy 

na tym programie. [Co stracili Brytyjczycy?] Erasmus był po prostu bardzo drogi. 

[To jest to złe podejście do Brexitu. Czy teraz po kolei będziemy sobie wykazywali co 

jeszcze jest zbyt drogie?] 

Michel Barnier. Główny Unijny negocjator do spraw Brexitu: – Poziom ambicji dotyczący 

swobodnego przepływu obywateli nie jest na tym samym poziomie co nasze historyczne więzi. 

MT: – W ostatnich latach w programie Erasmus uczyło się ponad 30 tysięcy studentów  ze 

wszystkich krajów Unii Europejskiej. Z 200 tysięcy polskich studentów, którzy do dziś wzięli 

udział w wymianie Erasmus, tylko niewielka część uczyła się w Wielkiej Brytanii, a to dlatego, 

że miejsc w Wielkie Brytanii zawsze było mniej niż na uniwersytetach w Dojczlandzie, 

Hiszpanii, Portugalii czy w Italii… 

 

PM: – Pierwszego dnia świąt ktoś podpalił Dąb Rzeczpospolitej, który przetrwał pół 

tysiąca lat aż do wczoraj… [Lidzbark nadleśnictwo] 

 

PM: – Bezpieczne święta, z dala od wirusa dla zbyt wielu osób oznacza to święta w 

depresji z powodu izolacji społecznej. Nie mają kogo przytulić, no trudno, ale nie mają też z kim 

porozmawiać, a to da się zmienić. 

Maria Mikołajewska: – Tak w wigilijny poranek brzmiało zgłoszenie na numer alarmowy 

italskich karabinierów: 

Mówi Fiorenzo Malavolti 

94-letni mieszkaniec Alto Reno Terme w Italii 

Dzień dobry, nazywam się Malovolti Fiorenzo, mam 94 lata i jestem sam w domu. 

Niczego mi nie brakuje, jedynie człowieka z krwi i kości, z którym mógłbym 

wznieść świąteczny toast. Jeżeli któryś z funkcjonariuszy ma cas, czy znalazłby 10 

minut na odwiedzenie mnie? Jestem samotny, moje dzieci są daleko, a mi [mnie] jest 

bardzo smutno. 

MM: – Natychmiast odpowiedział patrol karabinierów z okolic Bolinii. Funkcjonariusze 

wznieśli z nim nie tylko świąteczny toast, ale pomogli mu też porozmawiać z rodziną przez 

videoczat [nie znam]. Takich osób jest w tym roku wiele… Według badania realizowanego 

programu zdrowia aż co czwarta osoba w wieku powyżej 60 lat widzi u siebie objawy depresji… 

 



ANTIDOTUM  DNIA 

- Fany. Już jest. Pobudka. Pożegnajcie się z siostrą. 

- Proszę się pośpieszyć. 

- Do widzenia. 

- Nie mamy całego dnia. 

- Do widzenia, mamo. 

- Przekaż wyrazy szacunku moim siostrom. 

- Dobrze. A ty napisz, kiedy mam wrócić. Mamo? 

- Jedziemy. 

- Słyszy pan? 

- Czarny towar, panienko. 

- Czarny towar? 

- Niewolnicy. Pewnie jakiś kapitan wiezie kilku czarnuchów w prezencie dla żony. 

Jedziemy. Stój. Halo. Halo. 

- Jest piąta rano, 

- Pani Noris kazała tu przywieźć tę panienkę. To chyba jej siostrzenica. 

- Pani Noris mieszka tam na plebanii. 

- Miałem ją wysadzić przed frontowymi drzwiami. 

- To ją wysadź. 

- Pani musi być moją ciotką Noris. 

- Tak. Przywiózł cię dwie godziny za wcześnie. Chodź. Elis, zawołaj dzieci. Obejrzymy 

cię. Z pewnością masz inne zalety. Ser Tomasie, przyjechała nasza nowa podopieczna. 

- Witaj Fany. 

- Witaj, ser Tomasie. Wyrazy szacunku od mojej rodziny. 

- Dziękuję. Jak minęła podróż? 

- Cudownie. Nie miałam pojęcia, że Anglia jest taka duża. 

- Przebyłaś ponad sto mil. 

- Tak. To robi wrażenie. 

- Owszem. Ulokuj ją na plebanii. Później przedstawimy ją dzieciom. 

- Z panem Norisem i ze mną? 

- Tak. Sądziłem… 

- Zaszło nieporozumienie. Gdy zasugerowałam, że weźmiemy biedną siostrzenicę moją i 

lady Bertram. 

- Nie róbcie sobie kłopotu z mojego powodu. 

- Odzywaj się tylko, gdy cię zapytają. 

- Wybaczy pani nam na chwilę, panno Prajs? 

- Dzień dobry. Jestem Maraja Elizabet Berdszam. 

- A ja jestem Dżulia Francis Berdszam. Miło cię poznać. 

- Mnie również. 

♣ 



2020-12-27 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5084 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

Pielęgniarki i lekarze w całej Polsce zaczęli jako pierwsi szczepić siebie nawzajem 

przeciw Covid-19. Od 15 stycznia zapisać się na szczepienia będzie mógł każdy Polak… 

Jerzy Sieńko, profesor, wielospecjalistyczny szpital wojewódzki w Gorzowie 

Wielkopolskim, Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie: – Odpowiedź moja jest bardzo 

króka: Tak. Dlaczego? Bo chcę żyć. Mam życie, chcę żyć dalej. Mam ojca, który ma ponad 80 

lat, którym się opiekuję. Nie chcę go zarazić, nie chcę go stracić. Mam pacjentów, którym 

przeszczepiam narządy, którzy otrzymują immunosupresję [Immunosupresja polega na 

spowalnianiu procesu, w którym wytwarzane są przeciwciała i komórki odpornościowe. Mówiąc 

prościej, polega ona na zmniejszeniu odporności organizmu. Odporność w zależności od 

przyczyn może wymagać obniżenia jej poziomu na określony czas lub na stałe. Za ten proces 

odpowiadają czynniki zwane immunosupresorami. Najczęściej są to leki immunosupresyjne.] 

Nie chcę ich zarazić, nie chcę, żeby umarli. 

[…] 

PM: – To może być jedna z najbezpieczniejszych szczepionek w historii – mówią 

specjaliści. Na świecie są już zaszczepione miliony osób (4 830 000). Reakcje alergiczne niemal 

się nie zdarzają – potwierdzają to także dzisiaj polscy medycy, którzy sprawdzili to na sobie. 

[Potrzebna precyzyjna informacja: nie można mówić „polscy medycy, którzy sprawdzili to 

na sobie”, bo jak mogli sprawdzić na sobie, skoro dopiero dzisiaj rozpoczęły się szczepienia]. 

[Wiele wypowiedzi z całego świata zachęcających do szczepień]. 

 

PM: – Dzieci i młodzież czeka areszt domowy, jeśli rodzice będą w tym czasie pracować. 

Obowiązuje zakaz wychodzenia z domu dzieci do lat 16 bez opieki dorosłych. Mogą wychodzić 

dopiero po godzinie szesnastej, gdy robi się ciemno. Jest petycja do premiera, by ten zakaz 

cofnąć… 

PM: – Niedziela po świętach to czas powrotu do domu. W tym roku miało nie być 

wyjazdów, apelowały o to władze, ale korki na drogach świadczą o tym, że było inaczej… 

 

Tvn24bis – 7 DNI - UNIA – Maciej Sokołowski 

…najwięcej, ponad 2,5 miliona we Francji, zmarło ponad 375 tysięcy osób, z tego prawie 

65 tysięcy w Italii… [Przegląd wydarzeń całego roku, ale to szczegółowo już zapisałem]. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Hej! Te ryby się i tak już do niczego się nie nadają. 

- Od kiedy to mój drogi rzucasz rybami w starców? 

- Wybacz Panoramiksie, celowałem w niego. 

- Jej oczy. 

- Myślisz, że jest nieświeża? 

- Przecież mówiłem, że jest do niczego. 

- Wielkie niebezpieczeństwo zagraża naszej wiosce! To oko wszystko mi mówi. Patrzcie! 

To znak, że grozi nam niebezpieczeństwo. Zły duch! Już wkrótce objawi swą obecność. 

Bogowie! Ochrońcie nas! 

- Otworzyć wrota! 

- Mów, drogi Pięknusie, zamieniam się w słuch. 

- Oni mają tajną broń. Magiczną miksturę. 

- To ma być broń? No, co ty, żarty sobie ze mnie stroisz? 

- Nigdy bym się nie ośmielił. Ten ich druid sporządza napój, po którym nie da się ich 

pobić. 

- Nie da się pobić? 

- Recepturę tego napoju zna tylko ten ich druid. 

- Na Jupitera. Ten, kto zdobędzie jego sekret, zostać by mógł władcą świata. 

♣ 



2020-12-28 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4879 

Tvn24bis – Fakty – Piotr Marciniak 

300 tysięcy szczepionek przyleciało do Polski, są rozwożone po kraju. W szpitalnych 

punktach szczepień tworzą się kolejki medyków i pracowników instytucji medycznych, którzy 

chcą jak najszybciej się zabezpieczyć, zdążyć przed trzecią falą. 

Katarzyna Górniak: – …Do dziś pracownicy szpitali mogą zgłaszać chęć zaszczepienia. 

Każdemu medykowi, niezależnie czy chęć zgłosił, ministerstwo już wystawiło skierowanie (700 

tysięcy e-skierowań). 

Mateusz Morawiecki, premier: – Rozpoczynamy dystrybucję. Dziś i jutro ruszą do ponad 

250 kolejnych szpitali. 

KG: – Od dziś do końca stycznia 300 tysięcy dawek szczepionki będzie trafiało do Polski 

co tydzień. Połowa z każdej dostawy zostanie w mroźniach na drugą dawkę. 500 szczepiących 

szpitali do każdego czwartku będzie mogło zamówić dla siebie kolejną partię, która trafi [może 

zamiast trafiania będziemy pisać będzie dostarczona] do szpitali w poniedziałki… [Kilkaset 

samochodów w poniedziałki powiezie szczepionki, a w pozostałe dni tygodnia samochody będą 

stały? Przecież powinny kursować każdego dnia]. 

 

PM: – Polscy skoczkowie zostali wykluczeni z konkursu w Oberstdorfie – powodem jest 

koronawirus. Zakażony ma być jeden z Polaków… 

 

PM: – Godzina policyjna w Sylwestra, czy tylko apel, by nie wychodzić z domu? Premier 

zapewnia, że to nie godzina policyjna, bo byłaby bezprawna, a tylko apel. Szef jego kancelarii 

powtarza, że to zakaz… To co w końcu nas czeka? 

Jakub Sobieniowski: – Policja nie zgodziła się na rozmowę o sylwestrowym zakazie 

przemieszczania się i ewentualnych mandatach. Przesłała Faktom tylko to nagrane przez siebie 

oświadczenie: 

Mariusz Kurczyk, sierżant sztabowy, komenda główna policji: – Policjanci i kontrola 

nadzoru w przypadku podejmowania interwencji wobec sprawców wykroczeń w sposób 

indywidualny podchodzą do tego typu sytuacji i sami podejmują decyzje o sposobie jej 

zakończenia. To może być połączenie, to może być nałożony mandat karny, a w szczególnych 

przypadkach policjanci mogą skierować wniosek o ukaranie do sądu. 

Sylwia Gregorczyk-Abram, adwokat, inicjatywa „wolne sądy”: – Policja nie jest od tego, 

funkcjonariusz publiczny nie jest od tego, ażeby interpretować przepisy prawa i Konstytucji. Ja 

bym rekomendowała, żeby obywatele nie przyjmowali tego rodzaju mandatów, wtedy sprawa 

zakończy się w drodze postępowania sądowego. 



Mateusz Morawiecki, premier: – Prosimy i apelujemy o pozostanie w domu. Była mowa 

też o godzinie policyjnej. My godziny policyjnej nie wdrażamy. Aby mogła ona być 

zastosowana, to państwo w większości się orientujecie pewno, że musielibyśmy za zgodą pana 

prezydenta oczywiście, za decyzją pana prezydenta wdrożyć stan wyjątkowy. 

JS: – Na tej konferencji premier nie mówił nawet o zakazie przemieszczania się w 

sylwestrowy wieczór i noc… 

 

PM: – Dzisiaj weszły w życie nowe obostrzenia. Mają nas uchronić przed uderzeniem 

trzeciej fali wirusa… jeśli to się uda, to 18 stycznia po feriach niektóre zakazy zostaną uchylone. 

Na razie jest rozpacz przedsiębiorców. Skargi na straty i dziurawe tarcze. 

Arleta Zalewska: – …Puste stoliki w restauracjach i barach, puste pokoje w hotelach. A od 

dziś to też zamknięte galerie handlowe i stoki narciarskie… 

 

PM: – Rząd nie zmienia zdania, zakaz wychodzenia z domu dzieci w czasie ferii 

pozostanie. 

 

PM: – Brytyjscy lekarze zwracają uwagę na kolejne przypadki następstw Covidu, które 

pojawiają się długo po chorobie i które nie zagrażają życiu, ale je utrudniają. Na przykład węch 

– pacjent cieszy się z jego odzyskania, aż tu nagle zaczyna czuć coś, czego nie ma: przykry 

zapach ryb, spalenizny, siarki… 

 

Magda Łucjan: – …zgodnie z nowym rozporządzeniem od dziś do 17 stycznia każdego, 

kto wróci z zagranicznego urlopu poza Unią Europejską lub wróci do Polski transportem 

zbiorowym, czeka 10-dniowa kwarantanna… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Niesamowite. W Virginii wykasowano pasjansa ze służbowych komputerów, bo 

pracownicy obijali się półtora miesiąca. 

- Smutne. 

- Nadszedł kres cywilizacji zachodniej. 

- Spóźnisz się. 

- Technologia. Przyszło nam z niej kiedyś coś dobrego? 

- Elektryczność. 

- Tylko tyle. Ta maszyna nie jest naszym przyjacielem. Idę. 

- Widzimy się wieczorem na sushi. Baj! 

Login – sklepikarka. 

Masz wiadomość. NWI152 temat Brinkley. 

Brinkley to mój pies. Obaj kochamy Nowy Jork. Tyle że on woli pizzę z chodnika a 

ja z restauracji. Jest świetnym łapaczem. Metsi zaproponowali mu miejsce 

w drużynie, ale wolał pozostać ze mną i spać 18 godzin na dobę. Też uwielbiasz 

jesień? Aż tęsknię za szkołą. Gdybym znał twój adres, wysłałbym ci zatemperowane 

ołówki. 

- Zrób mi podwójną. 

Z drugiej strony tajemnica ma swój urok. 

- Nastawiłeś? 

- Tak. 

- Spóźnię się. Brendon Haus zwolniło Dicka Atkinsa i dobrze. Mary Hiton zmarł. To 

będzie dobry dzień. Szybciej. Bings będzie nieznośny. Zbiera świetne recenzje. Pamiętasz 

o kolacji? 

- Muszę iść? 

- Obiecałeś. 

- Trzeba włożyć smoking. Darowizna nie wystarczy? Co tym razem? Wolność dla 

albańskich pisarzy. 

- Jestem za. 

- Dobra. Pójdę. Leć. 



- Dobry piesek. 

Witamy. Masz wiadomość. 

- No już. Złaź. 

Drogi przyjacielu. Wracamy do rozmowy, jak gdyby nigdy nic. Wyobrażam sobie, 

że znamy się od lat, choć w rzeczywistości nie znamy nawet swoich imion 

i poznaliśmy się na czacie. Każdego ranka zastanawiam się, co napisałeś. Włączam 

komputer i niecierpliwie czekam na połączenie. Jest. Wstrzymuję oddech i słyszę te 

dwa słowa: Masz wiadomość. Zgiełk ulicy zanika. Słyszę tylko bicie własnego serca. 

Dostałam wiadomość od ciebie. 

♣ 
2020-12-29 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5051 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

Test na cierpliwość i wynik, za który kciuki trzymali nie tylko kibice. Jest negatywny, co 

oznacza pozytywny finał wojny nerwów białoczerwonych o turniej czterech skoczni… 

 

DR: – Trzeci dzień szczepień w grupie zero. Rząd daje medykom kolejną szansę i 

przedłuża zapisy na szczepienie do połowy stycznia. Na razie zgłosiła się mniej więcej połowa 

uprawnionych. Ci z oddziałów covidowych nie mają wątpliwości, po szczepionkę ustawiają się 

w kolejkach. 

Marek Nowicki: – …nie dla wszystkich od razu wystarczyło dawek. Tu w Krakowie chęć 

zaszczepienia zgłosiło 3,5 tysiąca pracowników szpitala. 

Marcin Jędrychowski, dyrektor szpitala uniwersyteckiego w Krakowie: – Jeżeli chodzi o 

szpital uniwersytecki, to otrzymaliśmy 825 dawek. Pomyśleliśmy, że będziemy szczepić do 

Sylwestra do godzin porannych, to tak naprawdę biorąc pod uwagę, że już pierwszego dnia 

zaszczepiliśmy 150 osób, kolejnego dnia 360, to niestety w dniu dzisiejszym kończymy 

szczepienia. 

[Czyli pierwszy błąd systemu: rozdzielniki ustalono centralnie zza biurka i są przerwy w 

szczepieniach. To punkty szczepień powinny zamawiać potrzebną partię szczepionek i je 

otrzymywać, tak aby nie było przerwy w szczepieniach]. 

MN: – Kolejna partia szczepień od poniedziałku. Bardzo często dla zasady szczepią się 

dyrektorzy szpitali… Medycy napatrzyli się wystarczająco dużo na tragedie rozgrywające się w 

szpitalach z powodu Covid-19, żeby teraz mieć wątpliwości co do słuszności szczepień. 

Grzegorz Reszetnikow, lekarz podstawowej opieki zdrowotnej: – Powikłania po przejściu 

koronawirusa są straszne. Ludzie po prostu z dnia na dzień w pełni sprawni stają się inwalidami, 

przede wszystkim oddechowymi i to ludzie młodzi. 

DR: – Po medykach kolej na seniorów. Wszystkie osoby z grupy 60+ od najstarszych 

roczników do najmłodszych. Trzeba sprawdzać skrzynki pocztowe, bo najpierw przyjdzie 

zaproszenie, a dopiero z nim możliwa będzie rejestracja. 

[Nie było żadnych zaproszeń na szczepienie, nie było skierowań na szczepienie]. 

Marzanna Zielińska: – …Jeszcze tylko 17 dni [czyli od połowy stycznia] i do 

zaszczepienia będą mogli zgłaszać się 60+ bez względu na to, jaki wykonują zawód. 

[60+ to już emeryci, nie wykonują zawodu]. 

MZ: – Lada dzień do skrzynek pocztowych seniorów trafią zaproszenia na szczepienia 

z ministerstwa zdrowia. 

[Nie było żadnych zaproszeń z ministerstwa]. 

MZ: – Zgłosić się można do lekarza rodzinnego, przez infolinię 989 lub internetowe konto 

pacjenta – tam wystawione zostanie e-skierowanie. Kolejny krok to wizyta w najbliższym do 

miejsca zamieszkania punkcie szczepień, tu rejestracja (kwestionariusz) i kwalifikacja. 

Szczepienie i około pół godziny w poczekalni poszczepiennej na wypadek gdyby wystąpiły 

niepożądane reakcje. Seniorzy będą szczepieni od najstarszego do najmłodszego rocznika. 

Jedynym przeciwskazaniem do szczepień jest ostra alergia. Do podopiecznych DPS-ów czy 

zakładów leczniczych szczepionka dotrze bez skierowania, a do obłożnie chorych i 



niepełnosprawnych przebywających w domu, [szczepionka} dotrze w punktach mobilnych. 

Marzanna Zielińska, Fakty. 

[Nie było e-skierowań, nie było szczepienia seniorów rocznikami. Wszystko wyglądało 

inaczej, ale to opiszę w swoim czasie]. 

 

Polska – 7 914 nowych zakażonych. 307 zgonów. 

 

DR: – Pierwsi Brytyjczycy dostają dziś drugą dawkę szczepionki, ale do optymizmu 

daleko, bo zakażonych przybywa w rekordowym tempie. Szpitalne oddziały na granicy 

wydolności i u progów trzecia fala nie tylko koronawirusa… 

Katarzyna Sławińska: – W Wielkiej Brytanii tak źle nie było od początku pandemii: 

Wielka Brytania – 53 135 zakażonych w ciągu doby. 

Karetki przed izbami przyjęć czekają nawet 6 godzin. 

Maciej Woroch: – Nowy wariant wirusa sprawia, że w szpitalach zaczyna brakować 

miejsc, a lekarzom powiedziano, by niecovidowych pacjentów natychmiast wypisywać do 

domu. Dzisiaj drugą dawkę dostają pierwsi z zaszczepionych Brytyjczyków. Wirusolodzy 

ostrzegają, że szczepienia muszą przyspieszyć. By uniknąć trzeciej fali, szczepić trzeba 2 

miliony osób tygodniowo. 

KS: – Na bardzo szybki powrót do normalności liczy Izrael. Od wczoraj obowiązuje tu 

trzeci całkowity lockdown i władze mają nadzieję, że już ostatni, bo w Izraelu szczepi się 

najszybciej na świecie. Premier Netanjahu chce, by pod koniec tygodnia szczepionkę 

przyjmowało 150 tysięcy osób dziennie. 

W Rosji też szczepienia Sputnikiem-5, choć wielu Rosjan nieufnie podchodzi do 

szczepionki rodzimej produkcji. Władze właśnie przyznały, że ofiar może być nawet trzy razy 

więcej niż podawano. 

Andrzej Zaucha, Moskwa: – Z codziennych raportów sztabu operacyjnego zajmującego się 

w Rosji walką z koronawirusem wynika, że od początku pandemii umarło 56 tysięcy osób, ale 

najbardziej dokładne dane głównego urzędu statystycznego mówią, że liczba ofiar jest 

trzykrotnie większa (186 057), to plasuje Rosję w światowej czołówce pod względem 

umieralności z powodu koronawirusa. 

 

DR: – W środkowej części Chorwacji silne trzęsienie ziemi – trwa akcja ratunkowa. 

Darinko Dumbović, burmistrz Petrinji: – To niewyobrażalna katastrofa. Połowa miasta jest 

zniszczona. Nie wiem, czy ludzie przeżyli. Zawaliły się przedszkole i sąd. Błagam o pomoc 

wszystkich, którzy są w stanie do nas dotrzeć. 

DR: – Ekipy ratunkowe wciąż szukają rannych pod gruzami domów. Zniszczone są też 

budynki w stolicy Chorwacji – Zagrzebiu. Trzęsienie ziemi było tak silne, że trzeba było 

przerwać posiedzenie parlamentu w sąsiedniej Słowenii. Wstrząsy odczuli też mieszkańcy 

Budapesztu i Wiednia. 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Do panny Prescot. Mam Modiglianiego, Bracka, Boscha i wszystko, co zamówiła. 

- Sekretarka zajmie się panią. 

- A, to ty? Wejdź, proszę. Przyszły książki. 

- 52 dolary i 75 centów za książki, plus dolar dwadzieścia za taksówkę. Razem 53,95. 

- Rzuć te książki. 

- Na podłogę? 

- Tak. 

- Wyprostuj się. Grunt to dobra postawa. 

- Nie przyszłam na musztrę. Modigliani kosztuje 12,50. A Brack i Bosch 22,75 razem. 

Siedem za postimpresjonistów, 10,50 za Egipt od czwartej do siódmej dynastii. Do tego 

taksówka. 

- Gada, jak nakręcona. Niezła figura. Będzie lepsza, jak skończymy. 

- Z czym? 

- Chyba się nadaje. 



- Do czego? 

- Dobre kości policzkowe. 

- Proszę tylko dać mi 53 dolary i 95 centów. 

- Brwi nieco wyżej. Lekki puder. Tu trochę różu. Zróbcie jej zabójcze usta. Włosy są 

koszmarne. Trzeba je ściąć. 

- O co właściwie chodzi? 

- Do roboty. Zdejmijcie z niej te okropne łachy. 

- Zostawcie mnie! Widzimy się po raz drugi i ostatni. I proszę mnie nie dotykać! Miałam 

dostarczyć książki, a padłam ofiarą zbiorowego napadu! Nie życzę sobie strzyżenia włosów ani 

podnoszenia brwi. Wszystko zostaje tam, gdzie jest! A zabójcze usta nie są mi do niczego 

potrzebne. Wychodzę. Jeśli ktoś mi w tym przeszkodzi, posypie się tu wiele włosów, ale nie 

moich. 

- Przyprowadźcie ją dziewczęta! 

♣ 



2020-12-30 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,5272 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

 

Polska – 12 955 nowych zakażonych. 565 zgonów. 

 

DR: – Misja ponad podziałami. Poseł i wiceminister, były i obecny marszałek Senatu. 

Z zawodu lekarze, z wyboru politycy. Na co dzień po przeciwnych stronach politycznej 

barykady, teraz w jednej koalicji na rzecz promowania szczepień. Jednym głosem mówią: 

ważniejszej kampanii dziś nie ma. 

Krzysztof Skórzyński: – Waldemar Kraska, wiceminister zdrowia, KP PiS oraz Władysław 

Kosiniak-Kamysz, KP Koalicja Polska, PSL – zaszczepili się podczas programu Fakty po 

Faktach… Jednak zaszczepili się: Tomasz Grodzki, marszałek Senatu, KO PO oraz Stanisław 

Karczewski, senator, KP PiS… [szereg szczepień ważnych ludzi i potem ich oświadczenia o 

słuszności i konieczności szczepień] 

Apel, by zaszczepić pilnie rodziców wcześniaków, jest już na biurku premiera [aby mogli 

przebywać ze swoimi dziećmi w szpitalu]. 

Rodzic wcześniaka jest niezbędnym ogniwem zespołu terapeutycznego, jest 

potrzebny dziecku, by mogło lepiej się rozwijać, słysząc bicie serca, znajomy głos 

i zapach mamy. 

W okresie poświątecznym szpitale w wielu miejscach Polski z opóźnieniem przesyłają 

dane o liczbie zmarłych, dlatego ta (565) to osoby, które zmarły nie tylko w ciągu ostatnich 24 

godzin… Krzysztof Skórzyński, Fakty. 

 

DR: – Jutro o tej porze sylwestrowy lockdown. Jeśli dotrzemy do znajomych, to z 

perspektywą noclegu, jeśli wyjdziemy z domu , to z perspektywą mandatu… 

Dariusz Prosiecki: – Wiadomo już, czego w nocy nie będzie: nie będzie takich hucznych 

masowych imprez, nie będzie koncertów z udziałem publiczności, Sylwestra mamy spędzać w 

jak najwęższym gronie. Od jutra 31 grudnia 2020 od godziny 19:00 do 1 stycznia 2021 do 

godziny 6:00 będzie obowiązywał zakaz przemieszczania się. Wyjątki: wyjścia z domu do 

pracy, sklepu, lekarza, apteki. Jeśli jest to niezbędne, poza domem mogą być też osoby, które 

prowadzą własną działalność gospodarczą. Za złamanie zakazu będą pouczenia lub mandaty 

nawet do 30 tysięcy złotych. W rządowych rozwiązaniach brakuje jasnych i precyzyjnych 

określeń: co oznacza zakaz przemieszczania się, czy za nocne wyjście na spacer lub do 

znajomych też zostaniemy ukarani mandatem? 

Paweł Szefernaker, wiceminister spraw wewnętrznych i administracji, KP PiS: – O wyniku 

interwencji będzie decydował policyjny patrol i tutaj również to policyjny patrol będzie oceniał, 

czy te działania są zgodne z przepisem czy niezgodne. 

DP: – Podobnie, jeśli chodzi o kontrole domowych imprez. Tu też mogą pojawić się 

funkcjonariusze. Jeśli uznają, że na domowej imprezie jest za dużo osób, będzie manadat, 

a w przypadku odmowy jego przyjęcia wniosek do sądu. 

Michał Wawrykiewicz, inicjatywa wolne sądy: – Obostrzenia wprowadzane za pomocą 

rozporządzeń są po prostu bezpodstawne, nie mają doniosłości prawnej i obywatele mogą je 

kwestionować na drodze sądowej. 

 



Maciej Knapik: – …Protesty kobiet, rolników, przedsiębiorców, ekologów, mniejszości 

seksualnych, narodowców, prawników i sędziów w większości przypadków przeciwko władzy, 

to mnóstwo pracy dla policji, ale nie zawsze dobrej pracy – słyszymy od byłych ministrów 

spraw wewnętrznych…  

Ryszard Kalisz, adwokat, były minister SWiA: – 80 wozów policyjnych na ulicy 

Mickiewicza w Warszawie [dom Kaczyńskiego], to po prostu dla mnie, jako byłego ministra 

spraw wewnętrznych niepojęte. 

[…] 

Paweł Płuska: – Nowy rok powitamy oczywiście bez fajerwerków, ale na pewno z 

nadzieją na lepsze jutro. To jutro powitamy też wyższymi podatkami… zaplanowano osiem 

zupełnie nowych i aż osiemnaście podwyżek. Nazwa nie ma większego znaczenia, w praktyce 

chodzi o to samo, o to, że rząd głębiej sięga do naszych kieszeni. 

(podatek cyfrowy, podatek od dochodów uzyskiwanych za granicą, abonament RTV, 

opłata mocowa, opłata OZE, podatek od plastiku, podatek cukrowy, opłata 

depozytowa od wymiany oleju, opłata „małpkowa”, opłata targowa, podatek 

transportowy, opłata przekształceniowa (po likwidacji OFE), podatek od spółek 

komandytowych, podatek od psa, opłata za wywóz śmieci, podatek od 

nieruchomości, podatek od węgla, podatek handlowy, opłata uzdrowiskowa, podatek 

od deszczu) 

[Podatek cyfrowy, za granicą znany jako digital tax, to taksa od usług cyfrowych 

dostarczanych przez największych gigantów technologicznych na świecie: Facebook, Google 

Amazon. 

Opłata mocowa, czyli opłata za gotowość do zabezpieczenia dostarczania prądu, ma 

zapewnić bezpieczeństwo energetyczne (stałe dostawy prądu). 

Oplata OZE – dopłata do rozwoju energetyki odnawialnej w Polsce. 

Opłata "małpkowa" alkohol w małpkach, czyli buteleczkach o objętości do 300 ml. Płacić 

ją będą przedsiębiorcy sprzedający tego rodzaju alkohol, ale małpka o tyleż podrożeje. 

„Podatek od deszczu” to opłata ponoszona za tzw. zmniejszenie naturalnej retencji wód 

opadowych i roztopowych. Zgodnie z obowiązującymi przepisami taka opłata wnoszona jest w 

przypadku nieruchomości, której powierzchnia przekracza 3500 m2, gdy zmniejsza się retencja 

poprzez to, że wyłącza się więcej niż 70 procent terenu 

Spółka komandytowa (od italskiego società in accomandita) – spółka osobowa mająca na 

celu prowadzenie przedsiębiorstwa pod własną firmą, w której za zobowiązania spółki wobec 

wierzycieli odpowiada w sposób nieograniczony co najmniej jeden wspólnik 

(komplementariusz), a odpowiedzialność co najmniej jednego wspólnika jest ograniczona 

(komandytariusz).]. 

Mateusz Morawiecki, premier: – Naprawdę zasadniczo to nie mają istotnego celu 

fiskalnego. One mają przede wszystkim cele sektorowe, cele związane z ochroną zdrowia, z 

bezpieczeństwem na drogach. 

PP: – I tu zaczynamy długą listę: na początek zmiany podatku od deszczu, nie dla 

wszystkich, ale jeśli wejdzie w życie w proponowanej formie, to jak widać nie tylko niebo 

będzie płakać. 

Średnio 1350 złotych na gospodarstwo domowe. 

PP: – Kolejne to podatki od plastiku i węgla, depozyt za wymianę oleju silnikowego, ale 

przede wszystkim czekają nas podwyżki opłat za energię. Jacek Sasin rekompensat już nie 

planuje, a ta opłata: 

 

 

Opłata mocowa 

Roczne zużycie prądu Opłata miesięczna Koszt roczny 

Ponżej 0,5 MWH 1,87 zł 22,44 zł 

Od 0,5 do 1,2 MWH 4,48 zł 53,76 zł 

Od 1,2 do 2,8 MQH 7,47 zł 89,64 zł 

Powyżej 2,8 MWH 10,46 zł 125,52 zł 

 



PP: – I opłaty za źródła odnawialnej energii.  

Podatek od nieruchomości 

Do 0,85 zł od 1 m2 powierzchni użytkowej w budynkach mieszkalnych 

Do 0,99 zł od 1 m2 powierzchni od gruntów związanych z prowadzeniem 

działalności gospodarczej 

Do 24,84 zł od 1 m2 powierzchni od budynków związanych z prowadzeniem 

działalności gospodarczej 

PP: – Do tego dojdą opłaty za wywóz śmieci i abonament, czyli przymusowa danina na 

radio i telewizję rządową. Pojawi się też opłata małpkowa 

Opłata 25 zł od litra stuprocentowego alkoholu sprzedawanego w opakowaniach do 

300 ml 

PP: – dla miłośników trunków w małych opakowaniach i z tego samego powodu z troski o 

nasze zdrowie: 

Podatek cukrowy 

+50 groszy za litr napoju z dodatkiem cukru lub tauryny 

+10 groszy za litr napoju z dodatkiem kofeiny lub tauryny 

Opłata zmienna po przekroczeniu limitu 5 g cukru w 100 ml napoju 5 groszy za 

każdy dodatkowy gram 

Mateusz Morawiecki, dalszy ciąg: – To opłata, którą bardzo wiele dojrzałych państw 

wnosi po to, żeby ludzie dbali bardziej o swoje zdrowie, żeby zapobiegać otyłości. 

PP: – Portfel będzie chudł pierwszy. Pośrednio uderzy w nas podatek handlowy, bo 

przecież handlowcy szybko przerzucą go na ceny, tak jak nową opłatę transportową 

przewoźnicy. Prawdopodobnie w przyszłym roku zapłacimy też podatek cyfrowy, opłatę 

przekształceniową po likwidacji OFE, a spółki komandytowe nową daninę. Więcej zapłacimy 

też za posiadanie psa. I tak zdecyduje gmina, bo jak wytyka opozycja, musi starczyć na rządowe 

obietnice. 

Podatek od psa 

Górny limit opłaty 130,30 zł rocznie za jednego psa 

Wzrost limitu 0 5 zł 

Izabela Leszczyna, KP KO, PO: – Finansowanie programów socjalnych to są nowe 

podatki dług. A dług to przyszłe kolejne podatki. 

PP: – Jak by mało było podatków, to jest jeszcze wysoka inflacja, którą też odczujemy w 

kieszeni. Paweł Płuska, Fakty. 

 

DR: – Nie mogą wyjechać, nie mogą wyjść bez opieki. Uwięzieni we własnych domach. 

Przykuci do komputerów, skazani na telewizor. Ferie nie mogą być aresztem domowym – 

alarmują w kolejnych apelach do rządu rodzice i eksperci. Same dzieciaki też, bo tylko w 

powiedzeniu głosu nie mają, Tylko czy ktoś ich wysłucha? 

Marzanna Zielińska: – Ferie miały być nagrodą za zdalne nauczanie, za ciągłą izolację, za 

nienormalność. 

Ryszard Oborski: – Odwołaliśmy rezerwację, wszystko, zadzwoniliśmy do hotelu, że 

dziękujemy. Tak że niestety nigdzie nie pojedziemy. 

MZ: – W marzeniach już było pięknie: 

- Pojechalibyśmy w góry, uczyłabym się właśnie na nartach, jeździlibyśmy na sankach, 

zjeżdżalibyśmy tam. 

MZ: – Pozostają jeszcze zabawy z bratem. Spacery z rodzicami będą w ferie jedyną szansą 

na wyrwanie się z czterech ścian dla zdecydowanej większości uczniów w wieku do 16 lat. 

Karolina Chodakowska: – Wyjście na powietrze, to jedyne, co dzisiaj robimy, bo w sumie 

nic innego nam nie zostało. Wszystkie atrakcje są pozamykane, więc będziemy dużo chodzić. 

MZ: – Im starsze dziecko. Tym większy problem, bo nastolatkom nie mniej niż rodzice, a 

może nawet bardziej w okresie dorastania potrzebni są rówieśnicy. Kontakt przez Internet, to nie 

to samo. 

Jakub Skupiński, uczeń liceum: – Umiejętność budowania szkolnych relacji, plus więzi 

pomiędzy ludźmi, to wszystko zanika tak naprawdę, bo nie mamy bezpośrednich kontaktów 

z ludźmi na żywo. Zamykanie nas w domach nie jest czymś, co będzie działało na nas 



pozytywnie. Wiele osób może nabawić się już nawet skrajnych przypadkach nawet chorób 

psychicznych. 

MZ: – Kuba ma żal, że rządzący nie ufają młodym, że nie dbają o ich potrzeby. Agata też 

tęskni za przyjaciółmi i za grą – nie na komputerze, na prawdziwym boisku. Jest w klasie 

sportowej. Kondycja fizyczna już siadła, psychiczna jest od załamania o włos. 

Agata Szymańska, uczennica szkoły podstawowej: – Jestem tak naprawdę uziemiona 

w domu. To nie jest przyjemne. Człowiek się czuje jak w areszcie domowym. 

MZ: – To źle wpływa na psychikę? 

AS: – Zwłaszcza jak ma się ochotę wyjść, jakaś aktywność sportowa – to wszystko musi 

poczekać do godziny szesnastej. 

MZ: – Do walki o uwolnienie uczniów na ferie przyłączają się po fundacjach, instytucjach, 

politykach sami uczniowie, podpisując się pod listem Lewicy do ministra edukacji. 

Wiktoria Korzecka, uczennica, działaczka społeczna: – Nie róbcie tego dzieciakom. Nie 

dorzucajcie im do tych wszystkich problemów, które teraz mają, jeszcze jednego problemu. 

MZ: – Budowanie swojego ja bez rówieśników jest niemożliwe. Dwa tygodnie ferii 

w pandemii to nie jest tylko, to jest aż. 

 

DR: – Zmarł Edmund Baranowski, pseudonim Jur powstaniec warszawski z batalionu 

miotła, żołnierz AK, sekretarz generalny rady fundacji polsko-dojczlandzkie pojednanie. 

Kawaler Krzyża Walecznych. Miał 95 lat. 

Wszystko, co nasze, Polsce oddamy. 

[W niej tylko życie, więc idziem żyć. 

Świty się bielą, otwórzmy bramy, 

Hasło wydane: Wstań, w Polskę idź. 

Na jej zew, w bój czy trud, 

Pójdzie wraz harcerzy polskich lud, 

Harcerzy polskich lud…] 

 

Edmund Baranwski 

1925 - 2020 

 

Maciej Woroch, Londyn: – Oxfordzka szczepionka może być przechowywana w zwykłych 

lodówkach i bez problemu przewożona do najodleglejszych zakątków świata. Kosztować ma 

mniej niż 15 złotych, a jej masowa produkcja trwa już od kilku miesięcy, więc na wyspach 

będzie podawana od poniedziałku. Brytyjska Agencja Rejestracji Leków nie ma wątpliwości co 

do bezpieczeństwa i skuteczności wyprodukowanej przez AstręZenecę. Brytyjska szczepionka 

ma być podawana w dwóch dawkach, pierwszej słabszej dającej 70% ochronę i kolejną 

nazywanej wzmacniaczem, po której odporność sięga 80%. Drugą dawkę dodać można po 

upływie 12 tygodni po pierwszej… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 
Dwunastego dnia świąt prawdziwa miłość podarowała mi 

Dwunastu bębniarzy. 

Jedenastu grajków. 

Dziesięciu tancerzy. 

Dziewięć tancerek. 

Osiem mleczarek. 

Siedem łabędzi. 

Sześć gęsi. 

Pięć złotych pierścieni. 

Cztery ptaszki. 

Trzy fawerole. 

Dwie turkawki. 

I kuropatwę na gruszy, 

[Fawerole – francuskie kury z brodą]. 

 



♣ 
2020-12-31 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,6148 

Tvn24bis – Fakty – Diana Rudnik 

To ostatni dzień tego trudnego pod wieloma względami dziwnego, innego roku. Inny jest 

też ten wieczór, oficjalnie bez godziny policyjnej, ale z policją na ulicach. Sprawdźmy, czy 

opustoszałych. Sylwestrowy lockdown właśnie się zaczyna. Warszawa, za chwilę Poznań i 

Wrocław. Na państwa ekranach centra miast – rzeczywiście zdecydowanie puste. Apel brzmi: 

zostańmy w domach dla naszego bezpieczeństwa… 

Katarzyna Sławińska: – W Nowej Zelandii wirus został pokonany. Nie było żadnych 

ograniczeń. Nad Sydney o północy też tradycyjnie eksplodowały oszałamiające fajerwerki. 

Australijczycy podziwiali jednak pokaz głównie w telewizorach. Słynne nabrzeże już wcześniej 

opustoszało. W Azji fajerwerki dopisały, choć w wielu państwach noworoczne uroczystości 

bardzo ograniczono. W Europie w większości państw obowiązują lockdown’y i sylwestrowe 

godziny policyjne. Francuzi na pocieszenie fundują sobie odrobinę luksusu… W Moskwie Plac 

Czerwony w tym roku też wyjątkowo zamknięty… By nie kusić tłumów, w Wilnie zgasną 

świąteczne dekoracje. Berlińczycy spędzą Sylwestra w ciszy. Władze zakazały sprzedaży 

fajerwerków… w Nowym Jorku o północy opadnie słynna kryształowa kula, będzie konfetti, ale 

na Times Square zaproszono jedynie sto osób z pierwszej linii walki z koronawirusem: 

pielęgniarki, policjantów i strażaków… Katarzyna Sławińska, Fakty. 

[Pominąłem wypowiedzi mieszkańców]. 

DR: – Tej nocy zwyczajowe życzenia lepszego nowego roku są do bólu szczere, bo 

szczerze dość świat ma strachu i ograniczeń… szczepienie znajdzie się na pierwszym miejscu. 

Paweł Płuska: – …na razie zaszczepiło się ponad 36 tysięcy osób… [nadzieja na 

normalność] 

 

DR: – Państwowe PKO [BP] przejmuje bank (IdeaBank) Leszka Czarneckiego pod 

nowym szyldem IdeaBank będzie działać już od poniedziałku. Bankowy Fundusz Gwarancyjny 

rozpoczął przymusową restrukturyzację ze względu na złą sytuację kapitałową – tak brzmi 

komunikat, a co to oznacza, pyta: 

Dariusz Prosiecki: – …oznacza przejęcie IdeaBanku przez należący do państwa Bank 

PKO SA… Leszek Czarnecki twierdzi, że bank miał kłopoty, ale wprowadzono plan naprawczy 

i aktualnie sytuacja banku z miesiąca na miesiąc był coraz lepsza… 

 

Maciej Woroch, Londyn: – Mieszkającej w Merszan [nazwa miejscowości] Szaron 

[nazwisko lub imię] Brexit [to wiemy aż za dobrze] wybetonował pole. 30 kilometrów od 

granicy oblano betonem okolice tego XII wiecznego kościoła, bo ma tu być parking na półtora 

tysiąca tirów… teraz budują brexitową kontrolę celną i postój dla 1500 ciężarówek… Nikt nie 

pytał ich o zdanie, bo przecież gdzieś te ciężarówki będą musiały być oclone. John przekonuje, 

że ważniejsze od tego gdzie, jest pytanie przez kogo… przedsiębiorcom mówi się, że muszą 

zmienić procedury, pozostałym, że czekają ich zmiany w podróżowaniu z nowym, niebieskim 

paszportem drukowanym w Tczewie [Polska!] Wszystkim podróżującym przez brytyjsko-unijną 

granicę czekać mogą dodatkowe kontrole. Będą musieli też zadbać o terminy ważności 

dokumentów… wrócą limity, co i za ile można przewozić oraz jak długo na wyspach można 

zostać. Przyjazd do pracy możliwy będzie tylko z wizą i po zdobyciu 70 punktów (10 – 

znajomość języka angielskiego. 20 – gwarancja zatrudnienia. 20 – kwalifikacje zawodowe. 20 – 

wynagrodzenie (minimum 25 600 funtów). Wizy nie będą obowiązywać turystów 

przyjeżdżających na krócej niż pół roku, a na dowód osobisty brytyjską granicę przekraczać 

można tylko do końca września… 

 

ANTIDOTUM  DNIA 

- Cześć. Nazywam się Tru Lejton. Dorastałem w tym domu. 

- Wróciłeś, żeby go spalić? 

- Brajan, wezwij gliny. 



- Nie! Ktoś powiedział mi, żebym spalił listę pretensji przed rodzinnym domem. To ma mi 

pomóc z samotnością. Wszystko gra. Przepraszam. Pójdę sobie. Mógłbym szybciutko się 

rozejrzeć? 

- Ja oprowadzę cię. 

- Dziękuję. 

- Stop. Masz więcej zapałek? 

- Nie. 

- Skończyłeś z tym? 

- Tak, czuję się dużo lepiej. 

- Będę cię obserwował. 

- Nie do wiary. To niesamowite. Jest dokładnie tak, jak pamiętałem. 

- Czy to zawsze była dziura? 

- Nie. Jest super. Słyszeliście? Stopień skrzypi. Wiecie, jak go nazywaliśmy? Skrzypek. To 

mój dawny pokój. Spójrzcie. Sięgam do sufitu. Jest mniejszy niż go pamiętam. Coś tu robiliście? 

- Tak. Zmniejszyliśmy go. Dużo kosztowało, ale było warto. 

- Super sprawa, tak siedzieć i jeść obiad z całą rodziną. Zawsze tego chciałem. Jest 

wspaniale. 

- Tak. Wspaniale. 

- Co na deser? 

- Kuchnia zamknięta. Mam coś do zrobienia. Tom, odprowadź go. 

- Sam tu przylazł. Wezwę ci taksówkę. 

- Czy to konieczne? 

- Tak. 

- Wiesz co? Przez lata unikałem świąt i teraz dotarło to do mnie, że właśnie tego mi 

brakowało. Prawdziwej rodziny i domu. Tak sobie pomyślałem, że to dobry pomysł, żebym 

z wami zamieszkał. 

♣ 
 

Skończył się 2020 rok i to koniec czwartego tomu książki o 2020 roku. Nie będę robił 

podsumowania roku, bo mój zapis jest właśnie czymś przeciwnym podsumowaniu – niech 

będzie właśnie taki bardzo szczegółowy. Mamy następny rok, rok 2021, wielu z nostalgią 

stwierdzi, że są niestety o rok starsi, ja odwrotnie – cieszę się, że właśnie zacząłem wprawdzie 

kalendarzowy, ale osiemdziesiąty ósmy rok życia. Tak jak na początku roku nic nie 

zapowiadało, że będzie aż tak bardzo źle, to ten następny początek nie ukazuje żadnego 

światełka nadziei. Szczepienia, dopiero okaże się, z jakim skutkiem. Kraczę, ale staremu 

człowiekowi nikt nie zabroni krakać. Dzieci w areszcie domowym marzą o sankach. Młodzież 

też w areszcie domowym dostrzega brutalny brak rówieśników, trudno się o partnera otrzeć, 

trudno się zakochać w koleżance. Zdalne nauczanie obniży poziom wiedzy dzieci i młodzieży. 

Rodzi się mniej dzieci – to najlepiej świadczy o ułomności życia dorosłych. A tu jeszcze 

epidemiczna utrata pracy, brak zarobków, pensji, czyli brak pieniędzy na życie. Nawet gdyby się 

chciało jakoś trwać i przetrwać, to podatki nie mają litości, dodatkowo rząd zwiększa podatki, to 

przyśpieszy likwidację firm. Powstaje i rośnie szara strefa – taksówkarze już każą sobie płacić 

gotówką, nie wydają paragonów fiskalnych, nie wykażą tego w dochodach. My starzy mamy 

chociaż emerytury, ale to nas upodobał sobie wirus. Prawo i Sprawiedliwość przycichło. Byłoby 

cudem, gdyby zdołali przeprowadzić naród przez pandemię. Ludzie nie są wyrozumiali, nie 

mają powodu, by dać rządzącym zaufanie na kredyt. Deprecjacja wszystkiego postępuje. 

Mógłbym to porównać do ostatnich lat wojny, do 1943 i 1944 roku. Wojna skończyła się w 1945 

roku. Kiedy skończy się pandemia? Co po pandemii nastanie, bo po wojnie nastały rządy 

komunistów. Po pandemii chyba byłaby kolej na narodowców. Niezależnie od wszystkiego 

trzeba będzie żmudnie odbudowywać kraj, przywracać do normalności naród. 

♣ 



ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2020 – grudzień 

 

data zakażeni doba zmarli doba 

2020-12-01 999 924 9 113 17 599 449 

2020-12-02 1 013 747 13 823 18 208 609 

2020-12-03 1 028 610 14 863 18 828 620 

2020-12-04 1 041 846 13 236 19 359 531 

2020-12-05 1 054 273 12 427 19 861 502 

2020-12-06 1 063 449 11 176 20 089 228 

2020-12-07 1 067 870 4 421 20 181 92 

2020-12-08 1 076 180 8 310 20 592 411 

2020-12-09 1 088 348 12 168 21 160 568 

2020-12-10 1 102 096 13 748 21 630 470 

2020-12-11 1 115 201 13 105 22 174 544 

2020-12-12 1 126 700 11 496(11499) 22 676 502 

2020-12-13 1 135 676 8 877(8876) 22 864 188 

2020-12-14 1 140 572 4 896 22 960 96 

2020-12-15 1 147 446 6 907(6874) 23 309 349 

2020-12-16 1 159 901 12 454(12455) 23 914 605 

2020-12-17 1 171 854 11 953 24 345 431 

2020-12-18 1 182 864 11 013(11010) 24 771 426 

2020-12-19 1 194 110 11 267(11246) 25 254 483 

2020-12-20 1 202 700 8 594(8590) 25 397 143 

2020-12-21 1 207 333 4 633 25 474 77 

2020-12-22 1 214 525 7 192 25 783 309 

2020-12-23 1 226 883 12 361(12358) 26 255 472 

2020-12-24 1 239 998 13 115 26 752 497 

2020-12-25 1 249 079 9 077(9081) 26 992 240 

2020-12-26 1 253 957 5 048(4878) 27 061 69 

2020-12-27 1 257 799 3 678(3842) 27 118 57 

2020-12-28 1 260 720 2 921 27 147 29 

2020-12-29 1 268 634 7 914 27 454 307 

2020-12-30 1 281 414 12 955(12780) 28 019 565 

2020-12-31 1 294 878 13 397(13464) 28 554 532(535) 

2021-01-01 1 305 774 11 008(10896) 28 956 400(402) 

[Ilości bez nawiasów są ilościami podanymi przez ministerstwo zdrowia, natomiast w 

nawiasach są różnicą między dzisiejszą a wczorajszą ilością podaną przez ministerstwo zdrowia. 

Różnice świadczą o niefrasobliwości ministerstwa w informowaniu społeczeństwa]. 
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